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Gdy sięgamy do umykających lat, zaskakuje, jak bardzo dyskusyjne mamy wspomnienia. Już po 

kilkudziesięciu latach trzeba sięgać po opracowania historyków, a i tak są to relacje wywołujące 

polemiki, bo tak różnie można widzieć, można chcieć widzieć przeszłość. Wówczas niestety tak trudno 

przywołać tamtą rzeczywistość. Pozostają dokumenty, gazety, pamiętniki, czasami filmy lub zdjęcia. 

Książka „rok 2024” jest kolejnym zapisem, dzień po dniu, każdego dnia spisywanych wydarzeń, 

czasami z moimi niewielkimi komentarzami czy wtrętami. Do zapisu posłużyłem się znów, jak 

i w poprzednich latach, telewizją, bo tylko ona w dwudziestu minutach musi zawrzeć wydarzenia dnia, 

a i tak jest to już kilka stron tekstu. Są to zapisy w zasadzie TVN24bis – Fakty. 

Ten zapis telewizji ma jeszcze jedną cechę – poza archiwami w samych telewizjach jest to jedyne 

utrwalenie tego, co głoszą telewizje, gdyż telewizja jest równie ulotna jak muzyka. 

Miałem zamiar opisać tylko rok 2018, bo byłem przekonany, że będzie to rok przełomowy 

w Polsce. Niestety, taki nie był. Trzeba było spisywać dalej wydarzenia, aby zobaczyć, co przyniosą 

kolejne wybory w 2019 roku do Parlamentu Europejskiego, potem do Sejmu i Senatu Polski. 

2019 rok też nie przyniósł przełomu. Należało opisać jeszcze rok 2020 z wyborami prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej. Rok 2020 również zaznaczył się obfitością faktów. 

W 2020 roku świat zaskoczyła pandemia wirusa Covid-19, popularnie zwanego: „koronawirus” – to 

już były historyczne wydarzenia. Pandemia panowała cały 2021 rok i formalnie skończyła się w maju 

2022 roku, ale w szpitalach pojawiali się kolejni chorzy. Nawet sam zachorowałem z przykrymi 

powikłaniami. 

Tak zapisałem również rok 2023, kiedy to w październiku poprzez wybory do Sejmu i Senatu PiS 

formalnie utracił władzę. Ale dopiero w 2024 roku z wielkim trudem PiS jest odcinany od władzy. 

Mankamentem jest Andrzej Duda, który jako prezydent wetuje wszelkie nowe ustawy i tak będzie czynił 

do końca swej kadencji, czyli do jesieni 2025 roku. 

W 2022 roku Rosja najechała zbrojnie Ukrainę, już trzeci rok burzy bombami, rakietami, 

ostrzeliwuje z armat, morduje.  

Tom I roku 2024 obejmuje wydarzenia stycznia, lutego, marca i kwietnia. 
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♣ 
2024-01-01 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3480 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty siódmy dzień 

 

PK – Po raz pierwszy w Nowym Roku, a zacznijmy od tego, że wszystkiego najlepszego Państwu życzymy. 

 

[Dla rozróżnienia PiS-owskiej władzy od Nowej Koalicji Rządowej, które jeszcze jakiś czas będą równolegle 

omawiane, będę Nową Władzę pisał z dużej litery]. 

PK – W tej historii kluczowy jest fragment jednego zdania, w noworocznym orędziu po niecałym miesiącu 

rządów nowej większości prezydent powiedział, że nie ma jego zgody na łamanie Konstytucji. Tyle że te stanowcze 

słowa padają też po ośmiu latach rządów PiS i prezydentury Andrzeja Dudy. 

Jakub Sobieniowski – To sylwestrowe zdjęcie Kaczyńskiego dokumentujące coś, co PiS nazywa interwencją 

poselską w TVP, a rządząca Koalicja nazywa okupacją TVP. I o sytuacji w mediach mówił też prezydent: 

Duda – W demokracji trzeba przestrzegać Konstytucji, zasad państwa prawa i dobrych politycznych 

obyczajów. Niestety w ostatnich dniach Koalicja rządowa próbując przejąć media publiczne, złamała te zasady. 

Pan Prezydent bardzo krytyczny wobec zmian w mediach (zamknięcia TVP-PiS). Swoje orędzie 

przysłał do nieuznawanej przez PiS – Telewizji Polskiej S.A. w likwidacji. Dziękuję za zaufanie. 

Bartłomiej Sienkiewicz 

Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego 

Duda – Rządzący mogą reformować media publiczne, ale musi się to odbywać zgodnie z prawem. Zawsze 

byłem i jestem na taką dyskusję dotyczącą z mian prawnych otwarty. Jednak z mojej strony nigdy nie będzie zgody 

na łamanie Konstytucji. 

Odchodzący 2023 rok był pełen cudów. Ostatni z nich to słowa z orędzia Prezydenta, że trzeba 

bronić Konstytucji. Sylwester marzeń. 

Donald Tusk 

Premier 

JS – Dla prezydenta to morze nie być Sylwester marzeń albo Nowy rok marzeń, jeśli zobaczył i usłyszał 

wyróżniony przez niego Krzyżem Wielkim Odrodzenia Polski Jan Pietrzak. 

Pietrzak – Tutaj mam okrutny żal z tymi imigrantami, że oni liczą na to, że Polacy są przygotowani, bo liczą 

na to, że mamy baraki. Mamy baraki dla imigrantów w Auschwitz, Majdanku, w Treblince, mamy dużo baraków 

zbudowanych prze Dojczland. 

Poprosiłem Prokuratora Krajowego Dariusza Barskiego @PK_GOV_PL o zajęcie się sprawą 

wypowiedzi Jana Pietrzaka na antenie @RepublikaTV oraz o wszczęcie śledztwa. 

Adam Bodnar 

Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny 

Duda – Wzywam Koalicję Rządową, żeby zaczęła przestrzegać zasad demokratycznego państwa prawa i 

szanować obywateli bez względu na ich poglądy polityczne. To powinny być wasze polityczne postanowienia 

noworoczne. 

Krzysztof Kwiatkowski, Koło Senackie Niezależni i Samorządni – Szkoda że tymi wartościami prezydent 

Andrzej Duda nie kierował się ani przez jeden dzień w trakcie pierwszej i drugiej kadencji. 

JS – Donald Tusk dużo w swoim orędziu mówił o pojednaniu: 

Donald Tusk, Premier – Pojednanie 

JS – prezydent ani raz nie użył słowa: pojednanie 

Duda – Jestem gotowy do współpracy w najważniejszych dla Polski sprawach, ale jestem również 

przygotowany na sytuację, że rząd takiej współpracy nie będzie chciał. 

Bartosz Arłukowicz, PO – Im bardziej tworzy grozy, tym bardziej staje się komiczny, w tym co robi. 

Krzysztof Gawkowski, Wicepremier, Minister Cyfryzacji, Nowa Lewica – Andrzej Duda swoim 

wystąpieniem orędziem powiedział wprost – Szukam sporu, szukam wojny. 

JS – To gorący początek roku i podwójnych wyborów: samorządowych i do Parlamentu Europejskiego. 

 

PK – Zarzuty o łamaniu Konstytucji są wielką częścią opowieści o ośmiu latach rządów PiS i wielu decyzji 

prezydenta. Długą listę argumentów, a właściwie dowodów w tej sprawie ułożoną przez najwybitniejszych polskich 

konstytucjonalistów przedstawi: 

Arleta Zaleska – Prezydent Duda mógł przewidzieć, że apelem do Nowego Rządu żeby nie łamali 

Konstytucji, wywoła reakcję premiera oraz wielu konstytucjonalistów. Profesor Jan Zimmermann orędzie 

prezydenta nazwał nieporozumieniem. 

Prof. Jan Zimmerman, Katedra Prawa Administracyjnego, Uniwersytet Jagielloński – Łamał Konstytucję 

przez 8 lat wiele razy i teraz naprawdę mówienie o tym, że on jest strażnikiem Konstytucji i że on będzie walczył o 

to, żeby ekipa rządząca Konstytucji nie łamała to jest, bardzo delikatnie mówiąc, nieporozumieniem. A właściwie 

taka pełna hipokryzja. 

Prof. Adam Strzembosz, były Pierwszy Prezes sądu Najwyższego, wypowiedź z wtorku – Doliczyłem do 

trzynastu [złamań Konstytucji przez Dudę] i machnąłem ręką. 



AZ – A to lista zaledwie kilku: 

Prezydent strażnikiem Konstytucji? 

Opinie konstytucjonalistów i sędziów 

- Ułaskawienie ministrów Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika 

- Odmowa przyjęcia przysięgi od prawidłowo wybranych sędziów TK 

- Powoływanie na stanowiska sędziów TK „dublerów” 

- Powołanie Julii Przyłębskiej na stanowisko pełniącego obowiązki prezesa TK 

- Podpis pod ustawą o Krajowej Radzie Sądownictwa 

- Podpis pod ustawą o Sądzie Najwyższym, której przepisy wygaszały sześcioletnią kadencję 

pierwszej prezes SN 

- Podpis pod ustawą o ustroju sądów powszechnych 

- Podpis pod tzw. Ustawą „Lex-Tusk” 

Jerzy Stępień, były Prezes Trybunału Konstytucyjnego – Po pierwsze, nie przyjął ślubowania od trzech 

prawidłowo wybranych sędziów i w ten sposób stworzył permanentną niekonstytucyjną sytuację w Trybunale 

Konstytucyjnym, której skutki właściwie do dzisiaj ciągle musimy niestety przeżywać. 

Duda – Wzywam koalicję rządową, żeby zaczęła przestrzegać zasady państwa prawa 

Dr Ryszrd Piotrowski, konstytucjonalista – Szkoda, że to zdanie nie przyświecało prezydentowi jak z 

początku zbaczał z drogi 

AZ – Decyzje prezydenta były powodem, dla którego Komisja Europejska latami blokowała miliardy euro 

dla Polski z Krajowego Planu Odbudowy, a Polacy po wyroku Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej 

musieli płacić miliardy kar za zmiany w wymiarze sprawiedliwości dotyczące Izby Dyscyplinarnej, które uchwalał 

PiS, a podpisywał prezydent, które uznano za naruszające unijne prawo. 

 

PK – Nie byłoby tego zwycięstwa bez ciebie, Iwonko – Tak Donald Tusk żegnał Iwonę Śledzińską-

Katarasińską, która po długiej ciężkiej chorobie odeszła ostatniej nocy. Łodzianie wybierali ją na posłankę 

nieprzerwanie przez 32 lata, od 1991 roku aż do ostatnich wyborów. W wolnej Polsce nikt nie zasiadał w sejmie 

dłużej niż ona. 

 

Iwona Śledzińska-Katarasińska 

1941 - 2024 

 

PK – Spustoszenie rosyjskich sił, które najechały jego ojczyznę, zapowiedział Wołodymyr Zełenski w 

noworocznym orędziu. Ale niestety Putin nie ustaje w chęci spustoszenia Ukrainy. Tylko ostatniej nocy w jej miasta 

uderzyć miało 90 dronów. 

Anna Czerwińska – Zamiast witać Nowy Rok w sylwestrową noc, Ukraińcy bronili swojego nieba. Nad 

Ukrainę nadleciało dużo dronów – 90, zestrzelono 87 z nich. Rosjanie zaatakowali też rakietami. Między innymi 

Lwów i okolice były celem tego ciągłego ostatnich dni tego zmasowanego ataku Rosjan. Zniszczony został między 

innymi Uniwersytet. 

Sofia Zdorowyk, mieszkanka Dublan – Czy przez to wszystko, co dzieje się od wielu lat, Rosjanie czują się 

lepiej? Czego im trzeba? Nie mają ziemi? Zasobów naturalnych? Czego im potrzeba? 

AC – Rosjanie zaatakowali także Odessę. Szczątki jednego zestrzelonego drona spadły na dach wieżowca, 

wybuchł pożar. W Kijowie obowiązuje żałoba po największym piątkowym od początku wojny rosyjskim ataku. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Ukraina żyje. Ukraina walczy. Ukraina pokonuje drogę. Ukraina 

działa. Ukraina istnieje. I to nie cud noworoczny. To nie bajka, ale zasługa każdego z was. 

[Ukraina to: Wołynska, Lvivwska, Zakarpatska, Rivnenska, Tarnopolska, Ivano-Frankivska, Chernivetska, 

Zhytomyrska, Khmelnytska, Vinnytska, Kyiv, Kyivska, Cherkaska, Kirovohradska, Mykolaivska, Odeska, 

Chernihivska, Sumska, Poltavska, Kharkivska, Dnipropetrovska, Khersonska, Luhanska, Donetska, Zaporizka, 

Crimea]. 

 

PK – Gdyby to nie był 1 stycznia to 180 osób mogło stracić samochód, bo tylu właśnie zatrzymano w 

Sylwestra pijanych kierowców. A od połowy marca tylko jeden promil będzie podstawą do odebrania auta. 

♣ 
2024-01-02 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3434 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty ósmy dzień 

 

AW – Jarosław napisał, Andrzej odczytał. I tak prezydent postanowił pójść na wojnę w imieniu PiS-u. Tak 

widzą to politycy Rządu Tuska i podają przykłady. Prezydencki minister widzi to inaczej, to jeszcze lepiej obrazuje 

przyszłe możliwości współpracy prezydenta z Rządem. 

Jakub Sobieniowski – Prezydent przesłał swoje orędzie nawet do TVP, chociaż nie akceptuje zmian, jakie 

tam zaszły i mówił o tym w orędziu. Premier wystąpił dzień wcześniej, ale tym razem nie liczy się, kto pierwszy 

wystąpił, tylko co mówił i jak to jest skomentowane. Koalicja Rządowa słowa prezydenta uważa konfrontacyjnymi. 

 



AW – Byli ministrowie Kamiński i Wąsik prawomocnym wyrokiem skazani na więzienie i pytanie: Kto 

zajmie się ich odwołaniem [do Sądu Najwyższego] i wygląda na to, że w Sądzie Najwyższym będzie Izba nie 

uznawana przez sąd i jest obsadzona przez polityczną neo-KRS. 

Michał Tracz – To będzie teraz kolejnym elementem sporu, bo skazani na więzienie politycy chcą by, ich 

odwołaniem od decyzji o wygaśnięciu mandatów [poselskich] zajęła się Izba Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw 

Publicznych w Sądzie Najwyższym. 

Michał Laskowski, sędzia Sądu Najwyższego – W tej sytuacji trzeba szukać innego rozwiązania. 

MT – To legalny sędzia Sądu Najwyższego mówi nie w oparciu o własne widzi mi się, a w oparciu o wyroki 

Europejskich Trybunałów, a te uznały, że powołana przez PiS Izba nie jest niezależna i nie można jej traktować jak 

sądu. 

Laskowski – Sędziowie Izby zapewne uważają, że wszystko jest w porządku, pani pierwsza prezes pewnie 

również, ale Trybunał Sprawiedliwości uważa inaczej i bardzo duża część świata prawniczego w Polsce uważa 

inaczej. 

MT – …Sąd Rejonowy może wydać decyzję o doprowadzeniu do zakładu karnego… Kolejne ułaskawienie 

będzie przyznaniem się prezydenta do błędu sprzed lat. 

 

AW – Drogi plastik – będziemy za niego dodatkowo płacić. 

 

AW – To był jeden z najpotężniejszych ataków. Tyle eksplozji jeszcze nie słyszeliśmy. – Te słowa 

usłyszeliśmy dziś w Kijowie i trudno im się dziwić. Rosja wystrzeliła w kierunku Ukrainy 99 rakiet. Rosyjskie 

bombowce strategiczne były tak aktywne na niebie, że z Polski poderwano cztery F16. 

Andrzej Zaucha – Apokaliptyczne obrazy w centrum Kijowa po ataku na ukraińską stolicę. Natychmiast 

rozpoczęła się zakrojona na wielką skalę akcja ratunkowa. W Kijowie w nocy i przez większą część dnia 

obowiązywał alarm przeciwlotniczy, bo rosyjskie drony Szahid i rakiety atakowały falami. W Kijowie 

zniszczonych lub uszkodzonych zostało kilkadziesiąt budynków mieszkalnych. Po porannych wybuchach ćwierć 

miliona ludzi nie miało prądu. 

 

AW – A teraz walutowy szok: euro za sześć złotych – proszę się nie bać. Tak było tylko przez chwilę i to był 

błąd w Google. 

 

AW – Jest piękny rekord w polskiej medycynie: rekord przeszczepionych płuc. W zeszłym roku takich 

operacji było aż 98 i to wielka zasługa lekarzy w sześciu szpitalach w Polsce. 

Marek Nowicki – … 98 – tak dobrego wyniku nigdy nie mieliśmy, Do sukcesu przyczynili się lekarze: 

Kraków 2 | Szczecin 3 | Warszawa Warszawski Uniwersytet Medyczny 3 | Warszawa Państwowy Instytut 

Medyczny 6 | Gdańsk 37 | Zabrze 47. 

Dr Maciej Urlik, kardiochirurg, transplantolog, Śląskie Centrum Chorób Serca w Zabrzu – Sukces jest tym 

bardziej cenny, że wcale nie przybyło dawców w naszym kraju. Niestety, mogę powiedzieć, że to jest piętą 

achillesową transplantacji. 

Nowicki – Nie ma więcej dawców, a transplantacji jest coraz więcej, bo mamy coraz lepszą wiedzę o 

przeszczepianych organach i dysponujemy coraz lepszą Techniką. 

Dr hab. Jacek Wojarski, Klinika Kardiochirurgii, Uniwersyteckie Centrum Kliniczne w Gdańsku – Idziemy 

do przodu, tak jak cała medycyna. Nic nie jest takie same, jak było dziesięć czy piętnaście lat temu. W 

przeszczepianiu płuc również cały czas widoczny postęp poprawia się życie krótkoterminowe, długoterminowe. Raz 

nam się to udało w Gdańsku, mieliśmy rok, kiedy wszystkie przeszczepy udało nam się zakończyć powodzeniem i 

chcielibyśmy bardzo to powtórzyć. To byłoby naprawdę coś. Proszę nam tego życzyć. Nam i pacjentom, przede 

wszystkim. 

Nowicki – I tego życzymy. Marek Nowicki Fakty. 

[A ja nie widziałem tak pogodnego i spokojnego człowieka – dla lekarza to wyjątkowa wartość]. 

♣ 
2024-01-03 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3646 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny siedemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

AW – [pominę gadki Kaczyńskiego] 

Donald Tusk, Premier – To się skończyło, Jarosławie. I to nigdy nie wróci. Ten model zarządzania Polską i 

Polakami. Wszędzie mamy zrujnowaną taką przestrzeń ładu prawnego w Polsce. Mamy instytucje, które wydają 

sprzeczne interpretacje. 

 

AW – Nowy rząd i nowe porządki w państwowych Instytutach. Rady tych instytutów wyjątkowo dużo 

kosztują i dziwnym trafem to są politycy PiS, są także członkowie rodzin z PiS-em związanych, pytanie: Czy to 

jedyne ich kompetencje? Pytanie też o budżety, a wydają miliony publicznych złotych. 

POKOLENIA Instytut 

Instytut Strat Wojennych im. Jana Karskiego, Jan Karski Instytut of War Losses 



Instytut Zachodni, Institute for Western Affairs 

Instytut Europy Środkowej, Institute of Central Europe 

Instytut De Republica 

- Zasadą było, żeby dobierać swoich. 

Michał Tracz – To największy zarzut, jaki nowa ekipa ma do powołanych przez PiS instytutów. 

Donald Tusk, Premier – Część z nich powoływano naprawdę pod konkretne interesy konkretnych ludzi. 

MT – Dlatego Premier podpisał decyzję o odwołaniu członków rad instytutów, które w większości powstały 

w ostatnich latach. 

Jan Grabiec, szef Kancelarii Premiera – Jeśli byli tam specjaliści, to przypadkiem. Regułą było to, że były to 

osoby ze środowiska PiS-u, zaprzyjaźnione z politykami PiS-u. 

MT – I oto mąż prezeski Trybunału Konstytucyjnego, Andrzej Przyłębski traci pracę w trzech instytutach: 

Instytut de Republica, Instytut Strat Wojennych, Instytut Zachodni. Arkadiusz Mularczyk, PiS, traci pracę w: 

Instytut Strat Wojennych, Instytut Zachodni. Krzysztof Szczucki, PiS, traci pracę w: Instytut de Republica. Szymon 

Szynkowski vel Sęk, PiS traci pracę w: Instytut Zachodni. 

To tylko kilka ze znanych nazwisk. Decyzja Premiera wchodzi w życie natychmiast. Budżety instytutów to 

dziesiątki milionów złotych. Wszystkie poza jakąkolwiek społeczną kontrolą, bo do tej pory te instytuty podlegały 

tylko premierowi Morawieckiemu. 

Urszula Pasławska, PSL – Skarb Państwa powinien domagać się zwrotu tych pieniędzy i z całą pewnością 

takie procesy będą w przyszłości prowadzone. 

MT – W PiS-ie protestują. To Jacek Sasin w radzie Instytutu Zachodniego. 

Mularczyk – Tam pracują fachowcy, które przygotowują materiały, które będą służyć państwu polskiemu. 

MT – Premier wydał polecenie wszystkim Ministrom, by do końca stycznia przygotowali listę zmian 

personalnych i konkretnych fundacji i instytutów, które nowy Rząd zlikwiduje. 

Daria Gosek-Popiołek, razem – Takich spraw w ciągu najbliższych tygodni, miesięcy będzie bardzo dużo. 

MT – Audyty już ruszyły, pierwszy w kancelarii premiera. Choć już wcześniej audyt ujawnił choćby, jak 

pisze Rzeczpospolita: audyt w Instytucie De Republica projekt umowy na opracowanie nieurzędowego projektu 

prawnego za 896 tys. zł, opinia prawna za 61,5 tysiąca zł czy czterostronicowe pismo za 36 tys. zł. Kancelaria już 

doliczyła się dwóch milionów niegospodarnych wydatków, a to dopiero początek. 

 

AW – W sądzie jest już akt oskarżenia, do Senatu wysłano wniosek w sprawie senatora Grodzkiego, chodzi 

o wyrażenie zgody na pociągnięcie senatora do odpowiedzialności karnej w sprawie, w której jest już oskarżonych 

30 osób. Prokuratura chce też oskarżyć Tomasza Grodzkiego, lekarza, o korupcję podczas planowania operacji w 

szpitalu w Szczecinie. 

Prokuratura Regionalna w Szczecinie 

„Proceder polegał na żądaniu od pacjentów pieniędzy w kwocie 10 000zł w zamian za przyjęcie 

ich do szpitala poza formalną listą oczekujących i wykonanie zabiegu, którego koszt 

refundowany był ze środków Narodowego Funduszu Zdrowia. Wpłaty pacjentów przyjmowane 

były na rachunek Fundacji Pomocy Transplantologii w Szczecinie i za jej pośrednictwem 

przekazywane w części na rzecz lekarzy zatrudnionych w ww. szpitalu.”… 

Tomasz Grodzki, PO – Nikt nie brał tam żadnych pieniędzy do ręki, nie wpłacano ich nawet do szpitala, 

tylko wpłacano na konto fundacji, według mojej wiedzy całkowicie dobrowolnie. Więc nie zdziwię się, że jak sąd 

ten dziwaczny akt oskarżenia albo odeśle, albo w ogóle nie będzie chciał rozpatrywać. Mam czyste sumienie, 

uważam się za przyzwoitego człowieka. 

 

AW – W Ukrainie atak za atak. Po wczorajszym ostrzale, ukraińskie drony poleciały nad Biełgorod. 

Prezydent Zełenski podaje liczby: w pięć dni Rosja wystrzeliła w kierunku Ukrainy 300 rakiet i 200 dronów. 

Ukraina błaga Zachód o rakiety dalekiego zasięgu. 

Ołes Biłecki, ukraiński dziennikarz, Kijów – Po wczorajszym zmasowanym ostrzale w nocy mieszkańcy 

Kijowa mieli szanse na spokojniejszy sen. Do późnego wieczora służby ratownicze gasiły pożary i sprzątały gruzy 

po zniszczeniach. Wczoraj rannych zostało ponad 50 osób. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Broniąc nieba Ukrainy, musimy dowieść, że demokracje są w 

stanie bronić przed jakimikolwiek formami terroru. Jeśli nie zrobimy tego teraz w Ukrainie, to rosyjski terror 

rozprzestrzeni się dalej: w Europie i na świecie. 

OB – Zełenski odznaczył żołnierzy, którzy bronili ukraińskiego nieba. Po ostatnich ostrzałach szef polskiego 

MSZ Władysław Sikorski wezwał do zaostrzenia sankcji wobec Rosji i przekazanie Ukrainie rakiet dalekiego 

zasięgu. 

 

AW – W Zakopanem jest prawdziwa fala oszustw. 

♣ 
2024-01-04 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3525 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty dzień 

 



AW – Nagły zwrot w sprawie Kamińskiego i Wąsika. Izba Sądu Najwyższego ta powołana przez PiS, ta 

według którego TSUE nie jest sądem uchyliła postanowienie Marszałka Sejmu w sprawie wygaśnięcia mandatu 

byłego ministra Wąsika. Czy to znaczy, że skazany na więzienie Maciej Wąsik będzie dalej posłem i będzie dalej 

głosował w Sejmie? 

Maciej Knapik – Ten gest i ten uśmiech [Kamińskiego] dzisiaj zyskały potwierdzenie w Sądzie 

Najwyższym? Zyskały, ale częściowo. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Wysłałem dokumenty w obu sprawach do Izby Pracy. Sprawy 

zostały wyznaczone na określony termin. Decyzje nie zapadły. Nie mam żadnego postanowienia w sprawie. 

Czekam. Jak dostanę postanowienie Izby Pracy, to wtedy będę miał materię do podejmowania decyzji. 

MK – Mandatami poselskimi Kamińskiego i Wąsika zajmują się dwie Izby w Sądzie Najwyższym: Izba 

Pracy i Ubezpieczeń Społecznych oraz stworzona przez PiS Izba Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych 

złożona wyłącznie z neo-sędziów. Izba Pracy wyznaczyła posiedzenie na 10 stycznia. Izba Kontroli niemal 

natychmiast uchyliła decyzję Marszałka Sejmu o wygaszeniu mandatu poselskiego Macieja Wąsika. 

Maciej Wąsik 

Cieszę się z decyzji Sądu Najwyższego w mojej sprawie. Ale czekam jeszcze na identyczną w 

sprawie Mariusza Kamińskiego. Dziękuję wszystkim za wsparcie. 

MK – Jest tylko jeden problem: 

Maria Ejchart, Wiceministra Sprawiedliwości – Izba Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych, jak 

wiemy, nie może być uznana za pełnoprawną Izbę Sadu Najwyższego. 

Piotr Prusinowski, prezes Izby Pracy i Ubezpieczeń Społecznych Sądu najwyższego – W świetle Trybunału 

Sprawiedliwości nie jest sądem. 

MK – Oto ostatnie orzeczenie Europejskiego Trybunału Sprawiedliwości w tej sprawie. Polska jest 

członkiem Unii Europejskiej. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

TRYBUNAŁ SPRAWIEDLIWOŚCI UNII EUROPEJSKIEJ 
Wyrok Trybunału w sprawie C-718/21 | Krajowa Rada Sądownictwa (Dalsze zajmowanie 

stanowiska sędziego) 

Polski system sądownictwa: skład orzekający Izby Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw 

Publicznych Sądu Najwyższego nie jest niezawisłym i bezstronnym sądem ustanowionym 

uprzednio na mocy ustawy 

Wniosek o wydanie orzeczenia w trybie prejudycjalnym złożony przez ten skład orzekający 

został w konsekwencji uznany za niedopuszczalny 

 

Z uwagi na całokształt okoliczności związanych z powołaniem sędziów Izby Kontroli 

Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych polskiego Sądu Najwyższego, skład orzekający tej izby nie 

jest „sądem” w rozumieniu prawa Unii. W konsekwencji Trybunał nie bada co do istoty pytań 

prejudycjalnych przedstawionych przez ten organ. 

 

W Polsce sędziowie, którzy chcą kontynuować służbę po osiągnięciu wieku przejścia w stan 

spoczynku, są zobowiązani wyrazić wolę dalszego zajmowania stanowiska Krajowej Radzie 

Sądownictwa (zwanej dalej „KRS”). Sędzia sądu powszechnego zaskarżył uchwałę KRS o 

umorzeniu postępowania w sprawie wyrażenia zgody na dalsze zajmowanie przez niego 

stanowiska sędziego. KRS stwierdziła bowiem, że oświadczenie zostało złożone po terminie 

przewidzianym w ustawie. Rozpatrując odwołanie tego sędziego, Izba Kontroli Nadzwyczajnej i 

Spraw Publicznych Sądu Najwyższego (zwana dalej „Izbą Kontroli Nadzwyczajnej”) zwróciła 

się do Trybunału Sprawiedliwości z wnioskiem o wyjaśnienie treści zasad nieusuwalności i 

niezawisłości sędziów ustanowionych w prawie Unii. 

W swoim wyroku Trybunał orzekł, że pytania zadane przez tę izbę nie pochodzą od organu 

mającego status niezawisłego i bezstronnego sądu ustanowionego uprzednio na mocy 

ustawy, jak wymaga tego prawo Unii. Trybunał uznał zatem pytania za niedopuszczalne. 

Trybunał doszedł do tego wniosku, przywoławszy najpierw wyrok Europejskiego Trybunału 

Praw Człowieka1 , w którym, w odniesieniu do dwóch składów orzekających Izby Kontroli 

Nadzwyczajnej, stwierdzono, że nie stanowią one sądu ustanowionego ustawą i nie są 

niezawisłe. Wyrok ten opierał się na stwierdzeniu, że powołanie członków tych składów 

orzekających nastąpiło z oczywistym naruszeniem podstawowych przepisów krajowych 

regulujących procedurę powoływania sędziów. 

Okoliczności zmiany składu KRS w 2017 r. podważyły jej niezależność od władzy 

ustawodawczej i wykonawczej, wpływając tym samym na jej zdolność do proponowania 



niezależnych i bezstronnych kandydatów na stanowiska sędziowskie w Sądzie Najwyższym. 

Ponadto sędziowie, o których mowa, zostali powołani przez Prezydenta Rzeczypospolitej 

Polskiej na podstawie uchwały KRS, której wykonanie było w chwili ich powołania wstrzymane 

przez Naczelny Sąd Administracyjny do czasu zbadania zgodności z prawem tej uchwały. 

Trybunał podkreślił również, że Naczelny Sąd Administracyjny ostatecznie uchylił wspomnianą 

uchwałę 2 . 
1 Wyrok Europejskiego Trybunału Praw Człowieka z dnia 8 listopada 2021 r. w sprawie 

Dolińska-Ficek i Ozimek przeciwko Polsce (CE:ECHR:2021:1108JUD004986819).  
2 Wyrok Naczelnego Sądu Administracyjnego z dnia 21 września 2021 r., II GOK 10/18. 

 
MK – Ale PiS uważa to inaczej… 

Szymon Hołownia Marszałek Sejmu – Myśmy z takim bałaganem na takim szczeblu wymiaru 

sprawiedliwości nie mieli jeszcze do czynienia. 

[Bałagan w wymiarze sprawiedliwości. Kto i jak go zlikwiduje? Mówienie, że „nie jest sądem”, to zbyt 

mało. Nowa władza jest przekonana niestety, że samą praworządnością zapanuje nad bojkotem prowadzonym w 

najlepsze przez PiS. A tu najwyższy czas na rewolucję. 

Partia PiS potrafiła zniszczyć demokrację i uczyniła demokrację pozorną. Cóż z tego, że była tak duża 

frekwencja, która zapewniła większość w Sejmie i powstał nowy rząd, ale na tym koniec. Na dodatek Hołownia, a i 

Tusk zapewnili, że oni będą tylko zgodnie z prawem postępowali, a PiS pomyślał, to bardzo dobrze, bo my nie 

mamy zamiaru postępować zgodnie z prawem. Praworządnie nie da się ruszyć prezydenta, nie da się ruszyć 

Manowskiej w Sądzie Najwyższym, nie da się ruszyć Przyłębskiej w Trybunale Konstytucyjnym, nie do ruszenia 

jest Krajowa Rada Sądownictwa, ponadto dla szefów wielu istotnych instytucji wprowadzono kadencyjność, teraz 

mogą trwać do końca swojej kadencji i do następnych wyborów. Sytuacja stała się jasna, gdy Bodnar zapowiedział, 

tylko tyle dało się wymyślić – zamrożenie KRS czyli nie będzie ogłaszał konkursów na nowych sędziów i KRS 

będzie bezrobotna – co za sukces. Czy usłyszę coś pocieszającego?] 

 

AW – Są pierwsze ustalenia kontroli MSWiA w sprawie wybuchu w gabinecie szefa policji… Robiono 

wiele, by sprawę wyciszyć. 

Michał Tracz – … Minister Kierwiński chce, by audytorzy skontrolowali także zasady używania policyjnego 

Black Hawk’a, a nawet by komendant główny sprawdził, ilu policjantów i na jakich zasadach policja ochraniała 

dom prezesa PiS-u i ilu policjantów brało udział w miesięcznicach smoleńskich. Tam, gdzie to możliwe, mają 

wrócić postępowania dyscyplinarne za brutalne tłumienie protestu kobiet. 

 

AW – Miliony złotych do podziału i do spięcia w budżecie. Na przykład budżet kancelarii prezydenta jest 

najwyższy w historii. Ale wydatki w kancelarii premiera też są zapisane rekordowo wysokie, bo przekraczają 2 

miliardy złotych. Posłowie właśnie decydują, na co w tym roku pójdą publiczne pieniądze? 

Arleta Zalewska – W tej sprawie ostateczna decyzja nie zapadła, ale już budzi szerokie emocje. Chodzi o 

budżet kancelarii prezydenta, który w tym roku ma być aż o 11 milionów wyższy, niż był w poprzednim roku. Co 

daje ponad 274 miliony złotych. Co kancelaria uzasadnia wzrostem wynagrodzeń i uroczystości państwowych i 

obchodami różnych rocznic. 

Projekt budżetu na 2024 rok: 

- Kancelaria Prezydenta RP – 274 mln zł 

- Sejm RP – 765 mln zł 

- Senat RP – 176 mln zł 

- Kancelaria Prezesa Rady Ministrów – 2 080 mln zł 

Projekt budżetu przygotował jeszcze rząd Morawieckiego. Rząd Donalda Tuska składa jedynie do niego 

autopoprawki. [Jednak nie wiem, komu jeszcze poza rządem Premier płaci]. 

Rząd chce, by nowa wersja preferencyjnych kredytów na mieszkanie ruszyła w połowie roku. 

 

AW – Czworaczki z Poznania i wielka mobilizacja na ich powitanie. 

 

AW – Pociągiem w północnej Polsce lepiej było nie jechać. Ci co musieli jechać, głównie czekali. 

Rekordowe opóźnienie? Ponad 6 godzin. Przyczyna? Oblodzenie torów i trakcji. Na Pomorzu i na Mazurach 

wszystko rano było skute lodem: także samochody, domy i samoloty. Uwaga: Jutro może być jeszcze gorzej. 

 

AW – Ponad 200 żołnierzy wróciło na Ukrainę. Żołnierki i żołnierze są potwornie wychudzeni, niektórzy w 

rosyjskiej niewoli spędzili ponad 20 miesięcy. Mogli powrócić, bo pozwoliła na to wymiana, w której pośredniczyły 

Zjednoczone Emiraty Arabskie. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – To wspaniały dzień dla Ukrainy, dla części zwolnionych 

początkowo nie było informacji, że są w niewoli. Powtarzano, że zaginęli bez wieści. Pamiętamy o wszystkich 

Ukraińcach w niewoli. Wykorzystujemy każdą możliwość i próbujemy wszystkich wariantów pośrednictwa. 

 

AW – O tym jak człowiek Ziobry nie ustąpił ze stanowiska, mimo że już dwa razy prosił go o to Minister 

sprawiedliwości Adam Bodnar. Barski to zaufany człowiek Zbigniewa Ziobry. Po tym jak PiS zmieniło przepisy, do 

jego odwołania potrzebna jest zgoda prezydenta na piśmie. 



Jacek – Tacik – Jego zadanie to uporządkowanie prokuratury po rządach PiS-u. Barski jest kluczowym 

elementem zabetonowania prokuratury, tak aby pomimo zmiany władzy rządzili w niej ludzie związani z Ziobrą. 

Ziobro Barskiemu, jako prokuratorowi krajowemu przekazał wiele kompetencji prokuratora generalnego. 

Jarosław Onyszczuk, prokurator, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex Super Omnia” – [wydawanie poleceń 

innym prokuratorom] to ten element, który utrudnia pracę, bo w tej chwili prokurator generalny może tylko i 

wyłącznie zarządzać poprzez wydawanie poleceń za pośrednictwem prokuratora krajowego. 

JT – W teorii powinien stosować się do poleceń swojego przełożonego, ale to tylko teoria. To co udało się na 

razie Bodnarowi, to zakończenie delegacji do prokuratury krajowej niemal 150 prokuratorów – to odwrócenie 

decyzji Ziobry w spawie samego Barskiego, jak słychać w sejmowych kuluarach, do trzech razy sztuka. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Sposobem perswazji, złożenie propozycji nie do odrzucenia jest już lepszym 

określeniem tego typu rozmów. 

JT – To brzmi jak groźba. 

Trela – Nie. Są czasem takie wybory, których się dokonuje 

 

AW – Premier podał termin wyborów samorządowych. Wygląda na to, że będą siódmego kwietnia i wygląda 

na to, że już zaczęła się walka o głosy. Dla Koalicji Demokratycznej, to będzie weryfikacja poparcia z października. 

PiS z kolei wierzy, że kolejne miesiące przyniosą mu sukces. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Dla Koalicji Rządowej wybory samorządowe mają być potwierdzeniem 

werdyktu wyborców 15 października. 

Premier nie ukrywa, że zwolennikiem jednej listy Koalicji Rządzącej w wyborach do sejmików. Ale Trzecia 

Droga chce iść samodzielnie. Nie jest tajemnicą, że działacze PSL niechętnie dzielą się miejscami z Polską 2050. 

Wspólna lista byłaby nie do zaakceptowania. Chętna jest natomiast Lewica. Koalicja Obywatelska będzie w 

niełatwej sytuacji po tym ogłoszeniu stu konkretów na pierwsze sto dni rządzenia. 

Nawet jeśli Koalicja 15 Października wystartuje oddzielnie, to kandydaci na prezydentów dużych miast 

mogą liczyć na wspólne poparcie. 

 

AW – Spora zmiana w Lasach Państwowych. Będzie nowy szef. Premier poświęcił mu ostatnio sporo czasu 

na swojej konferencji prasowej. A państwo nowego szefa Lasów Państwowych mogą znać z widzenia, bo przed 

wyborami nie bał się głośno mówić o patologiach, które sam widział na co dzień. 

Katarzyna Górniak – Nazwisko szerzej nieznane, ale twarz może być znajoma. 

Donald Tusk, Premier – Nowym dyrektorem generalnym Lasów Państwowych będzie pan Witold Koss. 

KG – Łatwo mu nie będzie. Za kryzys w ostatnich latach odpowiedzialny był on partyjny agitator na czele 

instytucji, która ma miliardowe zyski i jedną piątą powierzchni kraju. 

Donald Tusk, Premier – Specjalista od upartyjnienia Lasów Państwowych na skalę niespotykaną w historii. 

Myślę że na skalę całych lasów w Europie. 

KG – Dotychczasowy dyrektor Lasów Państwowych, to śląski radny i działacz Suwerennej Polski. Partia 

Ziobry zamieniła lasy na partyjną skarbonę, z której opłacano partyjne wydarzenia, przychylne media i kościelne 

organizacje. 

Donald Tusk, Premier – oczekiwania wobec nowego szefostwa Lasów Państwowych są oczywiste i 

związane są z wielką potrzebą autentycznej, społecznej kontroli, społecznego nadzoru nad tym, co dzieje się z 

naszymi lasami. 

KG – To już zaczyna się dziać. Kierownictwo Resortu Środowiska pojechało do Białowieży. W 

przygotowaniu jest dokument o wstrzymaniu wycinki w najcenniejszych polskich lasach. 

♣ 
2024-01-05 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3484 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty pierwszy dzień 

 

AW – Minister Sprawiedliwości o Kamińskim i Wąsiku: Panowie zostali prawomocnym wyrokiem skazani i 

to jest wyrok obowiązujący, a konsekwencją tego jest wygaśnięcie ich mandatów poselskich. To prosty komunikat, 

ale sytuacja tak prosta nie jest. W Sądzie Najwyższym w Izbie powołanej przez PiS powtórka z wczoraj, decyzja w 

sprawie mandatu poselskiego byłego ministra kamińskiego. A były minister Wąsik mówi dziś przed naszą kamerą, 

że jest posłem i w Sejmie zamierza głosować. 

Maciej Knapik – …Jak słyszymy, ułaskawienie prezydenta zakwestionowane potem przez Sąd Najwyższy 

dotyczyło jeszcze dwóch funkcjonariuszy CBA i jak słyszymy: 

wobec osób, które nie pełniły mandatu poselskiego wydano postanowienia o odmowie 

wstrzymania wyroku oraz zarządzenia o wykonaniu wyroku 

Sąd Rejonowy dla Warszawy-Śródmieścia w Warszawie 

 

AW – Alternatywny świat PiS i jego zasady, gdzie prawo nie oznacza wcale sprawiedliwości, gdzie w 

sądach są neo-sędziowie, a w partii święte krowy, gdzie polityka najwyraźniej rządzi w prokuraturze, gdzie partyjny 

interes rządzi w publicznych mediach. Gdzie demokracja demokracją nie jest, tak jak sprawiedliwość 

sprawiedliwością – co nieraz podkreślały Unijne Trybunały. Jak wolny świat przez 8 lat można postawi na głowie: 



♣ 
2024-01-06 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3525 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty drugi dzień 

 

PM – Do próby sił w Sejmie przygotowuje się PiS. Już teraz pyta w Sejmie czy Marszałek da radę zapewnić 

w środę spokój i bezpieczeństwo? Skazani za nadużycia władzy posłowie Kamiński i Wąsik chcą tego dnia wejść 

na salę plenarną i głosować. Po pierwsze, może się nie udać, jeśli zatrzyma ich straż marszałkowska. Po drugie, 

uniemożliwia to dezaktywacja ich kart. 

Wąsik – Jesteśmy posłami i pójdziemy 

Maciej Knapik – To jasna deklaracja… Posiedzenie Sejmu w środę zaczyna się 0 10:00 rano. O tej samej 

godzinie Izba Pracy w Sądzie Najwyższym rozpocznie posiedzenie w sprawie wygaszonych już mandatów 

Kamińskiego i Wąsika… 

KONSTYTUCJA RP 

Art. 175. 

(…) 

2. Sąd wyjątkowy lub tryb doraźny może być ustanowiony tylko na czas wojny. 

A Izba Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych jest nawet z nazwy rodzajem sądu wyjątkowego. 

Donald Tusk 

Naprawdę ktoś myślał, że czeka nas robota lekka, łatwa i przyjemna? 

Nie, ona przez jakiś czas będzie ciężka, trudna i nieprzyjemna. Do takiej mnie wynajęliście. Nie 

narzekam. 

MP – Politycy i prawnicy mówią o chaosie, z którego trudno będzie wyjść. 

 

PM – Zapowiadany jest silny mróz, nawet -20℃. Kłopoty też mają inne kraje. 

♣ 
2024-01-07 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3525 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty trzeci dzień 

 

PM – Jutro Marszałek Hołownia rozpocznie konsultacje prawne przed środowym posiedzeniem Sejmu, na 

którym może być wyjątkowo gorąco. PiS przygotowuje się do bitwy o posłów Kamińskiego i Wąsika. 

Profesor Andrzej Zoll, były prezes Trybunału Konstytucyjnego, były Rzecznik Praw obywatelskich – Jestem 

zaproszony na poniedziałek przez Pana Marszałka. 

 

PM – Wołodymyr Zełenski apeluje o stworzenie w Europie wspólnego przemysłu zbrojeniowego, by 

powstrzymać Rosję. W rosyjskim ataku na Pokrowsk dziesięć osób zginęło, a jedenaście zostało rannych, wśród 

zabitych jest pięcioro dzieci. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Jestem pewien, a wyniki naszych działań to pokazują, że nawet 

Rosję można przywrócić w ramy prawa międzynarodowego, jej agresję można pokonać. 

PM – Dobra wiadomość nadeszła z Danii: przekazanie 19 myśliwców F16 nastąpi w drugim kwartale, po 

zakończeniu szkolenia ukraińskich pilotów. 

 

PM – Pamiętajcie o obietnicy przywrócenia aborcji – głoszą dzisiejsze protesty. Po drugiej stronie medalu są 

rozdźwięki w koalicji prawdopodobnie prezydenckie weto. 

 

PM – Koniec protestu rolników na przejściu granicznym w Medyce. [A co z transportowcami?] 

 

PM – Cudowna akcja z Krakowa ratowania psów ze schroniska przed mrozem. Mieszkańcy zareagowali na 

apel i zabrali czasowo do domów aż 120 psów. A co z resztą Polski? Może warto wziąć przykład. 

Paweł Abramowicz – Tego jeszcze nie szczekali. To głosy radości i szczęśliwości, że taki tłum tu zagościł. 

Wiara Krakusów czekała po pięć, sześć godzin w długiej kolejce, by wziąć na kolana psa, w finale do domu. Paweł 

i Jarek nawet nie widzą, jak się wabi ich podopieczny, ale już są przyjaciółmi. Dotychczasowe procedury adopcji 

zamrożono. 

♣ 
2024-01-08 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3548 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 



UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty czwarty dzień 

 

GK – Komunikat Warszawskiego Sądu Rejonowego przed ponad 2 godzin. Są nakazy doprowadzenia 

skazanych: Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika do więzienia. Mogą tam trafić w każdej chwili, to jest zadanie 

dla policji. Cały dzień trwały konsultacje Marszałka Sejmu w sprawie ich mandatów i udziału w posiedzeniach 

Sejmu. 

Arleta Zalewska – To jedno jest już pewne: sejmowe karty Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika już nie 

zadziałają. Uczestnicy dzisiejszych konsultacji w Sejmie nie mają żadnej wątpliwości, że karty wygasły. 



Sąd Rejonowy dla Warszawy-Śródmieścia: 

„(…) Nie uwzględnić wniosków Prokuratora i obrońców o umorzenie postępowania 

wykonawczego wobec skazanych M.K i M.W., G.P. i K.B.,”. 

„(…) nie uwzględnić wniosku o wstrzymanie wobec skazanych M.K. i M.W. wykonalności kar 

2 lat pozbawienia wolności orzeczonych wyrokiem Sądu Okręgowego w Warszawie z dnia 20 

grudnia 2023 r. (…)”. 

„Wobec treści postanowienia i zarządzeń o wykonaniu wyroku przygotowano dokumentację 

wykonawczą, w tym nakazy doprowadzenia skazanych M.K. i M.W. do jednostek 

penitencjarnych”. 

 

GK – W kategoriach politycznych Jarosław Gowin zapłacił cenę najwyższą, stracił stanowisko w rządzie i w 

partii, nie ma go w Sejmie i życiu politycznym. Jutro stanie przed Sejmową Komisją Śledczą i opowie, jak 

zablokował wybory kopertowe, na którym budżet państwa stracił 76 milionów złotych. 

Michał Tracz – To ostatnie notatki przewodniczącego [Sejmowej Komisji Śledczej]. 

Dariusz Joński KO, Inicjatywa Polska – On jako pierwszy powiedział, że nie zgadza się na wybory 

kopertowe. 

Jacek Karnowski, KO – Kto wpadł na pomysł i kto decydował o przeprowadzeniu wyborów niezgodnych z 

kodeksem wyborczym? 

 

GK – Konie wielkich wycinek Puszczy [Białowieskiej]. 

 

GK – To jest dopiero początek mroźnej fali – nawet -20℃ - To jest alarm dla służb i wielka 

odpowiedzialność każdego z nas. Ostrzeżenia przed mrozem są niemal w całej Polsce. 

 

GK – Miesięcznice smoleńskie to nie są uroczystości państwowe. Policja będzie je zabezpieczać, ale koniec 

z setkami policjantów chroniących polityków PiS-u. – Tak zdecydował szef MSWiA. 

 

GK – Rosjanie wykorzystują okres świąteczny i środek zimy, by siać terror i zniszczenie w Ukrainie. Od 

dziesięciu dni bez przerwy prowadzą ostrzał. Tej nocy zginęły cztery osoby, a kilkadziesiąt zostało rannych. 

♣ 
2024-01-09 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3351 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty piąty dzień 

 

GK – Uśmiechnięci razem z prezydentem i byłymi współpracownikami pozują do zdjęcia. Opublikowała je 

kancelaria prezydenta. Tymczasem policjanci szukali Kamińskiego i Wąsika. Zdjęcie, to demonstracja polityczna. 

Maciej Knapik – Mówią, że się nie ukrywają, ale wiedzą, że gdy wyjdą poza teren pałacu prezydenckiego, 

zostaną zatrzymani przez policję. 

Donald Tusk, Premier – Dwóch prawomocnie skazanych polityków uważa, że stoją ponad prawem, że nie 

dotyczą ich wyroki. Sąd to jest sąd. Wyrok to jest wyrok. 

MK – PiS próbuje destabilizować państwo, a prezydent, goszcząc ich u siebie, włącza się w tę grę. 

Premier cytuje Kodeks Karny: 

Art. 239. 

§ 1.(…) kto sprawcę ukrywa, tworzy fałszywa dowody, zaciera ślady przestępstwa, w tym i 

przestępstwa skarbowego, albo odbywa za skazanego karę, podlega karze pozbawienia wolności 

od 3 miesięcy do lat 5. 

[Prezydent okazuje się być asystentem Kaczyńskiego i również destabilizuje państwo. To już nie jest 

prezydent Rzeczypospolitej Polskiej. Od teraz będę go nazywał tylko Dudą]. 

Barbara Bartuś, posłanka PiS – Zaczęło się państwo opresyjne, nie tylko łamanie Konstytucji, ale zaczęło się 

państwo opresyjne. 

MK – Ale w tym czasie prawnicy jeden po drugim przecinali wątpliwości. Gospodarzem tej sprawy jest Sąd 

Okręgowy, który miał pełną wiedzę i o kwestii prezydenckiego ułaskawienia, i o orzeczeniach Sądu Najwyższego i 

Trybunału Konstytucyjnego. 

Marcin Wiącek, Rzecznik Praw Obywatelskich – Sąd, te wszystkie materiały, o których powiedziałem, 

zebrał i ten spór rozstrzygnął. 

Krystian Markiewicz, Prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia” – uznał, że panowie popełnili 

przestępstwo, za to przestępstwo zostali skazani. 

MK – Marszałek Sejmu dodaje, że w Krajowym Rejestrze Karnym także jest mowa o wyroku dla obu 

panów. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Nie ma tam żadnej adnotacji o jakimkolwiek ułaskawieniu. 

MK – Premier powiedział, że jeżeli prezydent uważa ich za niewinnych, może ich teraz ułaskawić, teraz po 

prawomocnym wyroku byłoby to legalne. 

Donald Tusk, Premier – Chyba że w interesie PiS-u jest konfrontacja, eskalowanie napięcia 



MK – Premier mówił, że nie będzie działań siłowych. 

GK – Przed pałacem prezydenckim 

Sebastian Napieraj – To nie będzie noc w celi. To będzie noc obydwu skazanych w pałacu prezydenckim. 

Wokół pałacu prezydenckiego sporo policji w radiowozach oznakowanych, jak i nieoznakowanych, policjanci, 

którzy mają nakaz aresztowania i doprowadzenia do aresztu śledczego celem odbycia kary. Widziałem także 

policjantów w tych nieoznakowanych z lornetkami spoglądający na dziedziniec pałacu. Osoby skazane ochrania 

wraz z całym obiektem Służba Ochrony Państwa podległa Ministrowi Kierwińskiemu, tak samo jak polska policja, 

która ma zatrzymać obu skazanych. 

GK – Mamy głęboki kryzys konstytucyjny i rozgrzane polityczne emocje, a w planach demonstracje pod 

Sejmem i wotum nieufności wobec Ministra Sienkiewicza w Sejmie. Trzydniowe obrady zostały przeniesione na 

następny tydzień. Marszałek Sejmu chce uniknąć awantur, przepychanek i próby sił. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Państwo przed nikim nie ustępuje. 

Siła państwa powinna wynikać z mądrości i mądrość w tej chwili podpowiada, takie, a nie inne rozwiązania, 

które sprawią, że będziemy próbowali zdeeskalować sytuację w Polsce. [Czy rzeczywiście w Polsce? Przecież tylko 

w Sejmie]. 

Donald Tusk, Premier – Pan prezydent dostanie do podpisania na swoje biurko ustawę budżetową w 

terminach wyznaczonych przez przepisy i przez Konstytucję. Tak, że nie ma żadnego powodu do obaw. 

Arleta Zalewska – …Przesunięcie obrad oznacza, że ta sala w tym tygodniu będzie jeszcze pusta. Pytanie 

brzmi: Jak na ustawy uchwalane przez ten Sejm bez Wąsika i Kamińskiego będzie reagował prezydent? 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Rzeczywiście taka sugestia pojawiła się wczoraj z jego strony, że to 

będzie według niego organ, co do którego można będzie mieć wątpliwości, czy jest prawidłowo obsadzony. 

[Na spotkaniu Marszałka Sejmu z Dudą] Zapytałem później dwukrotnie czy trzykrotnie, jakie jest 

stanowisko pana prezydenta w tej sprawie, bo ono jest dla mnie krytycznie ważne. Pan prezydent zostawił tu pole 

do dalszych rozważań i nie był już taki kategoryczny. Spodziewam się, że będziemy na tym polu jeszcze 

dyskutować. Ale nikt w poczuciu odpowiedzialności za państwo linii atomowych uruchamiał nie będzie, bo nie ma 

powodu. 

 

GK – Tadeusz Rydzyk bez rządowych dotacji. 

Ministerstwo Sprawiedliwości, wiceminister – Wstrzymaliśmy wypłaty z funduszu sprawiedliwości 

 

GK – Wybory kopertowe wymyślił Adam Bielan, sugerował się na dużo mniejszą skalę w Dojczlandzie – 

zeznał Jarosław Gowin. Mówił, dlaczego taki rozwiązaniom konsekwentnie się sprzeciwiał – bo byłyby nielegalne i 

niemożliwe do rzetelnego przeprowadzenia. 

Michał Tracz – …były wicepremier ponad cztery godziny opowiadał, jak wtedy wiosną 2020 roku ówczesny 

rząd za wszelką cenę parł do wyborów kopertowych… Służby miały prześwietlać nie tylko jego jako wicepremiera, 

ale też jego syna. Prokuratura też miała szukać na niego haków – to powiedziała mu anonimowa osoba. 

[Dzisiaj to tak wygląda, ale ja proponuję zajrzeć do moich notatek z 2020 roku]. 

 

GK – Informacja jest nieoficjalna, Manowska spotkała się z Dudą. Duda miał przyjechać do niej do domu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Atmosfera w Sądzie Najwyższym w Polsce między starymi sędziami a neo-

sędziami jest lodowata. Nie chodzi tylko o atmosferę. Chodzi o to, że w Sądzie Najwyższym obowiązują dwa 

porządki prawne: jeden prezentuje Izba Kontroli Nadzwyczajnej złożona z neo-sędziów i to ta Izba zdecydowała o 

uchyleniu decyzji Marszałka Sejmu o wygaśnięciu mandatów Kamińskiego i Wąsika. Jutro ma zdecydować Izba 

Pracy. Prezes Izby Pracy nie chce komentować przyszłego orzeczenia, ale zdaje sobie sprawę, że jeżeli będzie ono 

inne niż Izby Kontroli, to sytuacja będzie bezprecedensowa. Pierwsza prezes SN Małgorzata Manowska sama jest 

neo-sędzią stanęła po stronie innych neo-sędziów i w osobiście wydanym oświadczeniu zaatakowała Prezesa Izby 

Pracy i Marszałka Sejmu nazywając ich działaniami bezprawnymi. 

Piotr Prusinowski, Prezes Izby Pracy i Ubezpieczeń Społecznych Sądu Najwyższego – To jest taki sposób, 

który właśnie pani prezes Manowska uznaje za właściwy: obrzucić kogoś błotem, a potem niech się tłumaczy. 

Aleksander Stępkowski, rzecznik prasowy Sądu Najwyższego – W Sądzie Najwyższym jest grupa sędziów, 

którzy chcą destabilizować sytuację. Destabilizacja polega chociażby na nie stosowaniu się do przepisów 

powszechnie obowiązujących, do zarządzeń pierwszego prezesa. 

Michał Lakowski, Sędzia Sądu Najwyższego – Do destabilizacji systemu doszło w ciągu ostatnich kilku, 

ośmiu lat bez mała. 

KKZ – Problem z Manowską polega na tym, że nie została powołana do Sądu Najwyższego w legalnej 

procedurze. 

Dariusz Mazur, Stowarzyszenie Sędziów „Themis”, Wiceminister Sprawiedliwości – Trudno być pierwszą 

prezes Sądu Najwyższego, nie będąc wybraną w legalnej procedurze. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” – Cała jej ścieżka do Sądu 

Najwyższego jest naznaczona polityką. 

KKZ – Manowska jest w zażyłych kontaktach z Dudą, co potwierdza jej rzecznik. 

A. Stępkowski – Publiczną wiadomością jest, że państwo się znają jeszcze sprzed lat, kiedy razem pracowali 

w ministerstwie sprawiedliwości i prywatne spotkania znajomych nie stanowią faktów pomiędzy organami państwa. 

KKZ – Manowska w sprawie Kamińskiego i Wąsika stanęła po stronie prezydenta, zlekceważyła oficjalne 

orzeczenie Sądu, a wczoraj nieoficjalnie wiadomo, ż spotkała się z Dudą. 



Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny, KO – Praktyka, jeżeli się potwierdzi, że 

praktycznie do niej doszło, żeby spotkali się gdzieś poza swoimi macierzystymi jednostkami oficjalnymi jest 

wysoce niepokojąca. 

Michał Laskowski, Sędzia Sądu Najwyższego – Jest to działanie w interesie partii, w interesie panów. 

KKZ – Nikt nie odmawia prawa do spotkań obojga 

B. Przymusiński – Ale ono powinno być ujęte w kalendarzu obu instytucji… [ale wtedy już będzie to 

spotkanie oficjalne]. 

 

GK – Dwa miliony dzieci w Polsce doświadcza przemocy. Pół roku temu przyjęto tak zwaną ustawę 

Kamilka. 

Marzanna Zielińska – …doświadcza przemocy psychicznej lub fizycznej, lub jednej i drugiej ze strony 

dorosłych i to tych najbliższych. 

[Jestem zbyt stary. Dzieci biło się zawsze… Tak należało, tak było wolno, to była metoda wychowawcza. A 

przecież kochało się rodziców]. 

Zuzanna Rudzińska-Bluszcz, Wiceministra Sprawiedliwości – zbiór zasad, które pozwalają stworzyć 

przyjazne i bezpieczne środowisko dla dzieci: w przedszkolach, żłobkach, szkołach, hotelach, wszystkich 

placówkach, instytucjach, którym dzieci powierzamy. 

[A w domach? Przecież Filipek…] 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości – Na bazie tych zdarzeń wyciągać wnioski, jak naprawiać 

systemowo sprawę, a także jak prowadzić do osiągnięcia pełnej odpowiedzialności za to, co się zdarzyło. 

MZ – W skład zespołu ma wchodzić: prawnik, pediatra, psycholog, psychiatra, socjolog, pedagog, ekspert do 

spraw pomocy społecznej lub resocjalizacji. 

♣ 
2024-01-10 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3413 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty szósty dzień 

 

GK – Jeszcze nigdy w historii doprowadzenie do więzienia dwóch osób skazanych prawomocnym wyrokiem 

nie budziło tak wielkich oczekiwań i emocji, politycznych i społecznych… 

Jakub Sobieniowski – To są zdjęcia skazanych, zatrzymanych i już u bram aresztu… 

Robert Zieliński, dziennikarz TVN24PL – Byli posłowie Kamiński i Wąsik zostali zatrzymani przez 

funkcjonariuszy na terenie pałacu prezydenckiego 

Grażyna Ignaszak-Bandych, szefowa kancelarii prezydenta – to było wtargnięcie policji do siedziby głowy 

państwa i zatrzymanie gości prezydenta 

JS – Słowo „wtargnięcie” nie opisuje tego, co się stało. Policjanci weszli do pałacu po wcześniejszych 

próbach zatrzymania ich w ich domach. Policjanci działali zgodnie z prawem, zatrzymali ich potem, jak prezydent 

wyjechał do Belwederu na spotkanie z białoruskimi opozycjonistami. 

Godz. 19:57 

W nawiązaniu do wcześniejszej wiadomości, informujemy, że zgodnie z nakazem sądu, osoby 

których dotyczyły dyspozycje, zostały zatrzymane. 

Źródło: x.com/Policja_KSP 

Godz. 22:02 

Osoby, w stosunku do których prowadzono czynności, zgodnie z nakazem sądu, zostały 

doprowadzone do właściwej jednostki penitencjarnej. 

GK – To będzie subiektywny cytat z dzisiejszego oświadczenia prezydenta: „Jestem głęboko wstrząśnięty, 

że do więzienia wsadzono ludzi, którzy są krystalicznie uczciwi”. 

Duda – Nie spocznę, dopóki pan minister Mariusz Kamiński i jego współpracownik nie będą na powrót 

znowu wolnymi ludźmi. Nie spocznę, zapewniam państwa o tym. Nie przestraszę się. 

JS – Takie solenne zapewnienia nie są potrzebne, wystarczy na nowo ułaskawić obu panów, a wyjdą na 

wolność. 

Mariusz Kamiński ogłosił już głodówkę protestacyjną 

Jego zwolennicy zawiązują komitet 

Michał Prószyński, szef gabinetu politycznego Mariusza Kamińskiego w latach 2019-2023 – Komitet obrony 

więźniów politycznych 

JS – Obrony przed reżimem Tuska – mówi PiS: 

Agnieszka Wojciechowska van Heukelom, PiS – bo to są działania reżimowe 

Bogdan Klich, KO – Odwraca się znaczenie pojęć, ja wolność, jak demokracja 

JS – Wyrok dotyczył bezprawnego podrabiania dokumentów politycznych, uchwał, pism, wniosków, 

pieczęci i podpisów aż sześciu osób i urzędników oraz bezprawnych podsłuchów. Wytworzono fikcyjną sytuację, 

by prowokować do korupcji przy odralnianiu gruntów na Mazurach – słyszeliśmy w sądzie. 

[odralnianie to żargon, chodzi o prawną zmianę przeznaczenia gruntów rolnych na grunty budowlane, co w 

konsekwencji bardzo podnosiło wartość gruntów. Ponieważ grunty rolne były ustawowo chronione, uciekano się do 

nieuczciwych praktyk] 



MK – PiS Twierdzi jednak, że prawo jest łamane teraz. 

Michał Prószyński PiS – Atak na pałac prezydencki 

Ryszard Terlecki, PiS – Mamy do czynienia z czymś w rodzaju zamachu stanu 

MK – PiS sugeruje też, że posiedzenia Sejmu bez obu polityków mogą być nielegalne 

Mirosław Suchoń, Polska 2050 – PiS będzie histeryzował, podważał wszystko, cokolwiek 

GK – Skazani politycy goszczący przez wiele godzin w pałacu prezydenckim, by uniknąć zatrzymania. 

Szybka akcja policji i osadzenie ich w więzieniu – to musiało wywołać falę komentarzy na całym świecie. Pisano 

między innymi o dramatycznej sytuacji, eskalacji konfliktu. 

Blomberg – Polska pogrążona w politycznym chaosie po aresztowaniu dwóch parlamentarzystów 

BBC NEWS – Aresztowanie w Pałacu Prezydenckim w Warszawie w dniu bezprecedensowego politycznego 

teatru 

- To eskaluje konflikt między nacjonalistyczną głową państwa a nowym proeuropejskim rządem. 

Anna Czerwińska – Większość relacji z Warszawy zagraniczne media poświęcają na wytłumaczenie zawiłej 

sytuacji. 

Piotr Moszyński, korespondent „Gazety Wyborczej” we Francji – Dosłownie dwie trzecie poświęcone jest 

wyjaśnieniu wstępnemu, o co w ogóle chodzi, jakie jest tło, na czym polega konflikt, kim są osoby dramatu. 

AC – Czytelnicy The Guardian mogli na bieżąco śledzić doniesienia w tej sprawie. 

POLITICO – W obliczu dramatycznej eskalacji walki Polski o przywrócenie praworządności, policja 

wkroczyła do Pałacu Prezydenckiego we wtorek wieczorem i zatrzymała dwóch parlamentarzystów ukrywających 

się pod ochroną prezydenta Andrzeja Dudy po tym, jak zostali skazani na kary więzienia za nadużycie władzy. 

Aresztowania stanowią sedno walki między Dudą a nowym premierem Donaldem Tuskiem, który dąży do 

rozliczenia ośmiu lat rządów nacjonalistycznej, konserwatywnej partii Prawo i Sprawiedliwość, wykorzeniając 

lojalistów poprzedniej administracji z kluczowych instytucji, takich jak media, sądy i spółki skarbu państwa. 

Matthew Day, korespondent „The Daily Telegraph w Polsce – W Polsce istnieje ogromny podział. Są też 

problemy z systemem sądowniczym: jeden sąd mówi jedno, drugi sąd mówi drugie. Jedna partia mówi, że ten sąd 

jest stronniczy, druga, że tamten. To wszystko jest nieprawdopodobnie splątane 

The Washington Post 

Polska policja aresztowała dwóch polityków oskarżonych o nadużycie władzy, którzy na wiele godzin 

schronili się w pałacu prezydenta Andrzeja Dudy. 

REUTERS 

Premier Donald Tusk już wcześniej oskarżył prezydenta Andrzeja Dudę o utrudnianie pracy wymiaru 

sprawiedliwości po pojawieniu się obu parlamentarzystów w pałacu, co skłoniło policję do poszukiwania ich w 

samochodach wyjeżdżających z budynku. 

AC – O skomplikowanej sytuacji w Polsce informują też Dojczlandzkie media: 

Bartosz Dudek, redaktor naczelny sekcji polskiej „Deutsche Welle” – Agencja DPA konkluduje, że (cytuję) 

to co wydaje się być farsą, jest w rzeczywistości eskalacją konfliktu pomiędzy nowym i starym obozem rządzącym 

w Polsce, który może przerodzić się w kryzys rządowy w państwie członkowskim Unii Europejskiej i NATO. 

AC – Podobne wnioski ma Agencja AP [ejpi]: 

Wydarzenia te zaostrzyły spór między nowym rządem, na czele którego stoi premier Donald Tusk, a 

konserwatywną partią Prawo i Sprawiedliwość [która przegrała wybory i teraz rozrabia w Sejmie, bo przecież nie w 

Polsce, i próbuje tak zdestabilizować sytuację, by doprowadzić do wcześniejszych wyborów]. 

AP przypomina – Duda jest blisko związany z Prawem i Sprawiedliwością i daje jasno do zrozumienia, że 

będzie programowi Tuska. Druga i ostatnia kadencja Dudy trwa do połowy 2025 roku. 

Blumberg 

Polski prezydent potępia nocne aresztowanie w obliczu narastającego chaosu politycznego [ale tylko w 

Sejmie, nie w Polsce]. 

 

GK – Mandat Mariusza Kamińskiego został wygaszony i były minister nie jest już posłem – to decyzja Izby 

Pracy Sądu Najwyższego. Inaczej jest z mandatem Macieja Wąsika, jego dokumenty zostały zabrane rano z Izby 

Pracy, a uznawana przez Trybunały Unii Europejskiej za nielegalną Izba Kontroli Nadzwyczajnej stanęła po jego 

stronie. 

Izba Pracy – Nie uwzględnia odwołania. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Legalnie wybrali sędziowie Izby Pracy tym samym odrzucili zażalenie 

Mariusza Kamińskiego o wygaszenie mu mandatu poselskiego 

WOKANDA 

spraw wyznaczonych w Sądzie Najwyższym 

Izba Pracy i Ubezpieczeń Społecznych Wydział II 

na dzień 10 stycznia 2024 r. 

Przewodniczący – SSN Bohdan Bieniek 

Sędziowie: SSN Jolanta Frańczak, SSN Dawid Miąsik 

Sygnatura akt II PUO 2/24 

z odwołania Mariusz Kamiński przeciwko Marszałek Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 

odwołanie od postanowienia Marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 21 grudnia 2023 

r. w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu posła 

KKZ – Sprawa jest jednoznaczna, sędziowie nie mieli najmniejszych wątpliwości: Mariusz Kamiński nie jest 

posłem 



Bohdan Bieniek, Sędzia Sądu Najwyższego – Wygaśnięcie mandatu posła następuje z mocy prawa 

KKZ – Rzecznik Sądu Najwyższego natychmiast podważył to orzeczenie: 

Aleksander Stępkowski, Rzecznik Prasowy Sądu Najwyższego – Żadne orzeczenia sędziów o bujnej 

wyobraźni nie są w stanie tu nic zmienić 

KKZ – Legalna Izba Pracy nie orzekała w sprawie Macieja Wąsika. Jego akta jeden z neo-sędziów przekazał 

do Izby Kontroli Nadzwyczajnej, która na początku stycznia zdecydowała o utrzymaniu jego i Mariusza 

Kamińskiego mandatu. 

Bohdan Bieniek, Sędzia Sądu Najwyższego – Izba Kontroli Nadzwyczajnej i Spraw Publicznych nie ma 

statusu niezawisłego i bezstronnego sądu 

KKZ – Potwierdza to uchwała trzech Izb Sadu Najwyższego, Trybunał Spraw Człowieka i Trybunał 

Sprawiedliwości Unii Europejskiej. 

Aleksander Stępkowski, rzecznik prasowy Sądu Najwyższego – Cytowanie orzeczeń Trybunału 

Sprawiedliwości ma taką samą doniosłość prawną, jak cytowanie orzeczeń w Somali, Nikaragui. 

Bohdan Bieniek, Sędzia Sądu Najwyższego – Wylosowanie jako sprawozdawcy sędziego, który wcześniej 

był członkiem rządu. A więc zasiadał w tym organie razem z tym podsądnym. 

KKZ – To właśnie ten sędzia Aleksander Stępkowski, podsekretarz stanu w ministerstwie spraw 

zagranicznych w rządzie PiS 2015 rok i Mariusz Kamiński minister bez teki, koordynacja działalności służb 

specjalnych 

Polityczna retoryka to jedno. Problem jest jednak poważny. 

- Wymiar sprawiedliwości stanął pod ścianą, Sąd Najwyższy w szczególności. 

KKZ – Sąd Najwyższy to najważniejszy sąd w Polsce, jego orzeczenia są kluczowe dla obywateli i to w tym 

Sądzie trwa pat. 

Piotr Prusinowski, prezes Izby Pracy i Ubezpieczeń Społecznych Sądu Najwyższego – Politycy to zepsuli i 

politycy w poczuciu troski o Polskę mogą to zmienić. Prawnicy nie rozwiążą tego. Żadne orzeczenie, które zostanie 

wydane, zawsze spotka się z kontr-orzeczeniem. 

KKZ – Izba Pracy podkreśliła, że od czasu kiedy Sądem Najwyższym kieruje Małgorzata Manowska, dobra 

znajoma Andrzeja Dudy. Korespondencja SN jest kontrolowana i ukrywana. 

Bohdan Bieniek, Sędzia Sądu Najwyższego – Sprawy drażliwe politycznie trafiają wyłącznie do nowych Izb 

Sądu Najwyższego. 

KKZ – Wyprowadzenie wymiaru sprawiedliwości z chaosu jaki stworzył PiS wymaga zgody prezydenta, na 

którą się nie zanosi. Nie zanosi się też na obsadzeniu mandatu po Mariuszu Kamińskim, bo PiS nie daje na to 

zgody. 

MONITOR POLSKI 

Dziennik Urzędowy Rzeczypospolitej Polskiej 

Warszawa, dnia 10 stycznia 2024 r. 

Poz. 15 

Postanowienie 

Marszałka Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 

z dnia 21 grudnia 2023 r. 

w sprawie stwierdzenia wygaśnięcia mandatu posła Mariusza Kamińskiego 

♣ 
2024-01-11 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3505 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty siódmy dzień 

 

GK – Dwie doby po tym, jak w pałacu prezydenckim policja zatrzymała Kamińskiego i Wąsika, gospodarz 

tego pałacu prezydent Andrzej Duda rozpoczął procedurę ich ułaskawienia. Ma do tego prawo, ale według 

prawników tym samym przyznaje, że ułaskawienie z 2015 roku nie miało mocy prawnej. Kamiński i Wąsik są teraz 

w różnych więzieniach, a w Sejmie trwa procedura objęcia po nich mandatów. 

Maciej Knapik - …Duda czyni to na prośbę żon skazanych. 

Duda – Wszczynam postępowanie ułaskawieniowe… aby panowie w natychmiastowym trybie przez 

prokuratora generalnego, bo jest to w tym momencie tylko i wyłącznie jego decyzja, ma pełne pole do takich 

decyzji. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Ta decyzja pana prezydenta porządkuje sytuację. 

Bartłomiej Przymusiński 

1. Gdyby @prezydentpl chciał mógłby ułaskawić już dziś, bez żądania wszczęcia wg kpk 

przez @Abodnar. 

2. Druga opcja to żądanie akt przez @prezydentpl bez opinii sądów. 

3. Trzecia, najdłuższa droga, to żądanie wszczęcia procedury wg kpk, wtedy opinie sądów. 

Kodeks Wyborczy 

§ 6. Jeżeli obsadzenie mandatu posła w trybie określonym w § 1-3 byłoby niemożliwe z 

powodu braku kandydatów, którym mandat można przydzielić, Marszałek Sejmu, w drodze 

postanowienia, stwierdza, iż mandat ten do końca kadencji pozostaje nieobsadzony. 



 

AMNESTY 

INTERNATIONAL 

Przestrzegamy przed nadużywaniem w debacie publicznej pojęcia „więzień polityczny” 

Przestrzegamy przed nadużywaniem tego pojęcia, bowiem umniejsza to jego wagę w 

odniesieniu do osób faktycznie znajdujących się w dramatycznej sytuacji 

 

GK – Nie budują lotniska, ale remontują ołtarze. 

GK – Skalę wsparcia dla Kamińskiego i Wąsika oraz rządowej propagandy z czasów PiS-u można mierzyć 

frekwencją na demonstracji pod Sejmem. Policja nie podaje żadnych danych. Na marsz do Warszawy PiS ściągnęło 

swoich wyborców z całej Polski. 

Jakub Sobieniowski – O liczebności tego marszu najwięcej mówi obraz 

[Sejm odgrodzony barierkami. Ilości nie da się ocenić, jest dużo ludzi z białoczerwonymi flagami]. 

Miał być wsparciem dla TVP z czasów PiS-u, a przede wszystkim dla Kamińskiego i Wąsika. Barierki mają 

zniknąć. 

 

Profesor Janusz Majcherek, filozof, socjolog, publicysta – Krokiem pierwszym jest wywołanie wrażenia 

chaosu i fermentu. Krokiem drugim jest wywołanie u obywateli pragnienia zaprowadzenia jakiegoś ładu i porządku, 

a krokiem trzecim jest przedstawienie siebie samych jako jedynych do przywrócenia ładu i porządku. 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Każdego dnia będziemy świadkami tego, żeby robić burdę, zadymę 

Donald Tusk, Premier – W interesie PiS jest konfrontacja, eskalowanie napięcia. I tak swoją robotę 

będziemy wykonywali, nie damy się sprowokować 

KKZ – Na poniedziałek zaplanowane jest spotkanie prezydenta z Premierem. 

♣ 
2024-01-12 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3574 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty ósmy dzień 

 

DR – Po apelu prezydenta jest odpowiedź prokuratora generalnego i nie jest to zwolnienie z więzienia. 

Mariusz Kamiński i Maciej Wąsik pozostają za kratami. Jak mówi Adam Bodnar, na decyzję potrzeba czasu. 

Decyzja prezydenta wciąż pozostaje zagadką, więc nie tylko on pyta: po co angażować prokuratora generalnego do 

sprawy, którą prezydent mógł załatwić sam i to od ręki. 

Arleta Zalewska – Mariusz Kamiński wciąż odbywa karę więzienia tu w zakładzie karnym w Radomiu. 

Przed bramą pikieta PiS… Skazany Maciej Wąsik przebywa w zakładzie karnym w Przytułach Starych… 

Pytanie, dlaczego prezydent nie skorzystał z: 

Konstytucja 

Art. 139. 

Prezydent Rzeczypospolitej stosuje prawo łaski. Prawa łaski nie stosuje się do osób skazanych 

przez Trybunał Stanu. 

AZ – Zamiast tego wszczął procedurę ułaskawiającą: 

Art. 567 KPK 

Uprawnienia Prokuratora Generalnego w postępowaniu o ułaskawienie 

§ 2. Prokurator Generalny przedstawia Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej akta sprawy lub 

wszczyna z urzędu postępowanie o ułaskawienie w każdym wypadku, kiedy Prezydent tak 

zadecyduje. 

AZ – Czyli mówiąc wprost: wydłużył czas decyzji, co do której nie ma żadnych wątpliwości. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Wszystkie klucze miał w ręku prezydent. Nie skorzystał z nich. Jest 

artykuł 139 Konstytucji. Pan prezydent miał w ręku klucz, którym mógł otworzyć drzwi celi wczoraj. Ci panowie 

wczoraj mogli wyjść z zakładów karnych, w których przebywają. Zdecydował, że oddaje ten klucz w ręce Adama 

Bodnara i w ręce bardzo skomplikowanej procedury. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Postępowanie zostało przeze mnie 

wszczęte oraz ma także za zadanie zażądać akt postępowania i te działania także podejmuję. 

AZ – Kolejnym zadaniem Adama Bodnara będzie więc przekazanie prezydentowi akt sprawy skazanych 

polityków, Wąsika i Kamińskiego oraz przygotowanie opinii dotyczącej ułaskawienia. Bodnar, żeby nie wydłużać 

postępowania nie będzie wnioskował o opinie do sądów. 

Politycy koalicji rządowej nie mają wątpliwości, że prezydentowi chodzi o to, by odpowiedzialność 

przenieść na prokuratora generalnego. I dlatego i on, i żony domagają się, by przerwał odbywanie kary do czasu 

ułaskawienia. 

Prezydent w każdej chwili może ułaskawić, powołując się na Konstytucję. 

Duda 2015 – to postanowiłem w swoisty sposób zwolnić, uwolnić wymiar sprawiedliwości od tej sprawy, w 

której, powtarzam jeszcze raz, zawsze powiedziałby ktoś, że sądy działały na polityczne zlecenie. I przeciąć ten 

problem, rozstrzygnąć ten spór na moją odpowiedzialność jako prezydenta Rzeczypospolitej 



Duda 2021 – Po prostu jak masz już wtedy, to musisz być twardy, nie możesz sobie pozwolić na to, że cię 

rozbije jakaś sytuacja, zwłaszcza która dotyczy ciebie osobiście. To nie. To są naprawdę poważne sprawy. Nie ma 

żartów. 

Duda 8 stycznia 2024 – ułaskawienie z 2015 roku było i jest skuteczne 

Duda 10 stycznia 2024 – ułaskawienie to jest w mocy, skuteczne 

Duda 10 stycznia 2024 – Nie spocznę, zapewniam państwa o tym, nie przestraszę się. Jestem tą sytuacją 

głęboko wstrząśnięty. Tym że zostali osadzeni w więzieniu. 

Duda 11 stycznia 2024 – Zdecydowałem się na prośbę pań [żon skazanych], że wszczynam postępowanie 

ułaskawieniowe 

 

DR – Przywracanie wiarygodności. Jak neo-KRS zamienić w KRS, żeby była apolityczna. Minister 

sprawiedliwości pokazuje projekt nowelizacji ustawy i z góry zapowiada – to dopiero początek jeśli chodzi o 

decyzje personalne Prokurator krajowy Dariusz Barski traci stanowisko, jego obowiązki przejął Jacek Bilewicz. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Jedna cząstka sporu o praworządność już 

zostanie zakończona. 

Jacek Tacik – Musiał już wiedzieć, kiedy wypowiadał te słowa, że jeden kluczowy problem zostanie za 

chwilę rozwiązany. Prokurator krajowy Dariusz Barski, zaufany człowiek Zbigniewa Ziobry, który miał de facto 

zabetonować prokuraturę i blokować decyzje nowego prokuratora generalnego, stracił stanowisko. Z komunikatu 

Ministerstwa [Sprawiedliwości] wynika, że przywrócenie go do służby: 

Min. Sprawiedliwości 

W dniu 12 stycznia 2024 roku Prokurator Generalny Pan Profesor Adam Bodnar w czasie 

spotkania z Prokuratorem Krajowym Panem Dariuszem Barskim wręczył mu dokument 

stwierdzający, że przywrócenie go do służby czynnej w dniu 16 lutego 2022 przez poprzedniego 

Prokuratora Generalnego Pana Zbigniewa Ziobro, zostało dokonane z naruszeniem 

obowiązujących przepisów i nie wywołało skutków prawnych. Zastosowano bowiem przepis 

ustawy, który już nie obowiązywał. 

W efekcie od dnia przekazania powyższego stanowiska Prokuratora Generalnego, a więc od 12 

stycznia 2024 roku Pan Dariusz Barski pozostaje w stanie spoczynku, co powoduje niemożność 

sprawowania przez niego funkcji Prokuratora Krajowego. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Sami sędziowie, można powiedzieć, przy 

wsparciu Państwowej Komisji Wyborczej będą wybierali sędziów członków Krajowej Rady Sądownictwa, wybory 

będą przejrzyste. 

JT – Po zmianach, które wprowadziło PiS, to politycy mieli wybierać do KRS, która w teorii miała stać na 

straży niezawisłości sędziów. 

Adam Bodnar – Ta zmiana doprowadziła do licznych problemów związanych z tym, że osoby nominowane 

przez Krajową Radę Sądownictwa, można mieć wątpliwości co do ich statusu w kontekście poszczególnych 

postępowań sądowych. 

JT – A tu chodzi o wszystkich tych sędziów, którzy awansowali już przy udziale upolitycznionej, 

nieuznawanej przez unijne instytucje Krajowej Rady Sądownictwa. 

Projekt ustawy dotyczy jedynie zakresu powoływanie sędziów do Krajowej Rady Sądownictwa. Nic poza 

tym. I jak tłumaczy posłanka Lewicy, która zasiada z ramienia Sejmu w KRS. Jest to decyzja jak najbardziej 

przemyślana i logiczna. 

Anna Maria Żukowska, Nowa Lewica – Mamy nadzieję, że to ustawa, którą pan prezydent podpisze, nie 

będzie nigdzie jej kierował, tylko po prostu ją podpisze. Bo to jest ustawa, która tylko i wyłącznie dotyczy samej 

Krajowej Rady Sądownictwa. 

Adam Bodnar – Zdajemy sobie sprawę z ogromy wyzwań dotyczących sytuacji Trybunału Konstytucyjnego, 

Sądu Najwyższego, ustroju sądów powszechnych czy wreszcie prokuratury. 

JT – To co mógł zrobić i już zrobił, to odwołanie 16 sędziów z delegacji – symboliczne cofnięcie decyzji 

Ziobry. Na liście są Jakub Iwaniec i Łukasz Piebiak. 

Bez zgody prezydenta nie uda się odpolitycznić KRS-u, a bez odpolitycznienia nie uda się przywrócić 

praworządności. Brak praworządności to brak gigantycznych unijnych funduszy z KPO. 

 

DR – Władza się zmieniła, ekipa w resorcie zdrowia też, a NFZ niezmiennie ściga lekarzy za to, że 

wypisywali recepty na nierefundowane mleko, mleko, dodajmy ratujące życie dla dzieci z bardzo ciężką alergią. Są 

wezwania do zwrotu pieniędzy, są też sprawy w sądzie i nie ma na razie decyzji, co dalej. 

Marek Nowicki – Pan doktor Leszek Olchowicz jest pediatrą i alergologiem. Właśnie przeciwko niemu 

doświadczonemu i cenionemu specjaliście prezes Narodowego Funduszu Zdrowia skierował sprawę do Sądu 

Rejonowego w Warszawie. Przyszło pismo nakazujące mu zapłatę 19 tysięcy złotych za to, że lekarz uratował 

zdrowie i życie piętnaściorgu dzieciom wypisując im mleko dla niemowląt na receptę. Lekarz jest u kresu sił. 

Leszek Olchowik, pediatra, pulmonolog, alergolog – zaburzenie snu i zmęczenie, no nie chcę powiedzieć, że 

wpadłem w depresję, ale jestem zmęczony całą tą sytuacją. Nie popełniłem żadnego czynu zabronionego 

[Pisałem dawno o tym, myślałem, że to już rozwiązane]. 

 

WYWIAD Z PREMIEREM DONALDEM TUSKIEM 

 

– Pierwszy telewizyjny wywiad premiera Tuska po zaprzysiężeniu jego rządu. 



Anita Werner, Fakty TVN, TVN24 – Dobry wieczór. Witam państwa z Kancelarii Premiera, a ponieważ jest 

to wywiad dla trzech telewizji: TVN24, Polsat i TVP, to jestem razem z moimi kolegami dziennikarzami 

Marek Czyż, witam państwa w imieniu Telewizji Polskiej, dobry wieczór. 

Dobry wieczór, Piotr Witwicki Polsat Interia. 

Z nami i z państwem jest Premier Donald Tusk. Dobry wieczór Panie Premierze. 

Premier – Dobry wieczór. 

AW – Panie Premierze, prezydent Andrzej Duda rozpoczął wczoraj procedurę ułaskawienia byłych 

ministrów skazanych prawomocnym wyrokiem sądu. Czy zaskoczył pana swoją decyzją? 

Premier – Tu nie ma czasu ani miejsca, by się czuć zaskoczonym. Prowadzę polski rząd w czasach bardzo 

wymagających. I mówię tu o sytuacji zewnętrznej jak i wewnętrznej, czego przykładem jest choćby to zamieszanie 

wokół zatrzymania i ułaskawienia wcześniej panów Kamińskiego i Wąsika. Ale też sytuacja międzynarodowa każe 

być, no, na pewno premierowi polskiego rządu, ale chyba nam wszystkim każe nam być przygotowanym na różne 

scenariusze. 

AW – Ale ja pytam, bo dzień wcześniej prezydent utrzymywał, że w mocy pozostaje jego ułaskawienie z 

2015 roku, minęła doba i pan prezydent uznał, że rozpoczyna procedurę ułaskawienia. 

Premier – Dla mnie najważniejsze jest, bo ja nie jestem psychologiem i nie będę oceniał motywacji i działań 

pana prezydenta od strony takiej właśnie psychologicznej czy emocjonalnej, natomiast dla mnie jako premiera 

rządu jest bardzo ważne, żeby także w tym konkretnym kontekście, żeby Polska stała się państwem prawa na nowo, 

co oznacza, że każdy powinien działać zgodnie ze swoimi kompetencjami. Ja nie mam nic do powiedzenia na temat 

prób ułaskawiania przez pana prezydenta panów Wąsika i Kamińskiego z oczywistych względów. Jako premier 

polskiego rządu ja nie mam tych kompetencji. Ułaskawić może pan prezydent. To co może być zaskakujące nie 

tylko dla mnie, to to że pan prezydent postanowił o ułaskawieniu. Ale jednak nie wydał aktu łaski. Tak naprawdę to 

może być męczące również dla widzów waszych stacji, że tak do końca nie bardzo wiadomo, czy pan prezydent 

chce ich ułaskawić, czy ich ułaskawił, czy czeka, aż Minister Sprawiedliwości podejmie decyzję o wypuszczeniu z 

miejsca odosobnienia panów Wąsika i Kamińskiego. Tak naprawdę, może nie zaskoczenie, ale mam takie 

pragnienie wewnętrzne, żeby wreszcie w Polsce, i to był jeden z głównych moich celów wtedy, kiedy 

rozpoczynałem kampanię, żeby w Polsce każdy zajmował się tym, co do niego należy, zgodnie z przepisami, nie 

szukał komfortu, nie szukał partyjnych interesów, w związku z tym jeśli pan prezydent ułaskawi panów pana 

Kamińskiego i pana Wąsika, to będą na wolności. 

AW – A wyobraża pan sobie taką sytuację, w której panowie Kamiński i Wąsik będą chcieli wejść na 

najbliższe posiedzenie Sejmu, bo utrzymują cały czas, że są posłami i pan prezydent Duda też tak uważa. 

Premier – Ja jestem bardzo dumny z państwa polskiego i ludzi, którzy dla państwa polskiego dzisiaj pracują. 

Ponieważ nie ulegają emocjom ani szantażowi, ani presji. Idąc na spotkanie z państwem, dowiedziałem się, że 

próbuje się wszcząć postępowanie wobec policjantów, którzy wykonywali swoje obowiązki. Jak wiadomo, 

prokuratura jest bardzo podzielona, bardzo wielu prokuratorów było przygotowywanych przez ministra Ziobrę do 

działalności stricte politycznej. Jesteśmy tego świadkami, tak ja w wielu innych instytucjach państwowych. Więc 

dla mnie byłoby bardzo ważne, gdyby osoby najważniejsze w państwie, w tym także pan prezydent, zaczęli 

wreszcie uznawać moc prawa. Nawet jeśli ono jest niewygodne z punktu widzenia czyichś interesów. Chyba nikt 

nie przypuszcza, że z mojego punktu widzenia jako premiera rządu to jest komfortowa sytuacja, że pan Kamiński i 

pan Wąsik znaleźli się w więzieniu. To naprawdę nie jest nic fajnego dla rządu, który zaczyna swoją pracę, tego 

typu emocje i tego typu napięcie polityczne, które jest efektem między innymi tej decyzji. Problem polega na tym, 

że ta nowa Polska, odradzające się państwo polskie w wymiarze prawa i sprawiedliwości, to musi być państwo, 

gdzie ludzie wykonują swoje obowiązki, jakie narzuca im prawo, a nie ten czy inny polityk. 

AW – Dlatego pytam, czy pan wyobraża sobie taką sytuację? 

Premier – Nie. Państwo będzie działać. Znaczy, wyobraźnię mam bardzo dużą. Natomiast państwo będzie 

działało zgodnie z wyrokami sądów i z przepisami. Mandaty zgodnie z decyzją sądu potwierdzoną decyzją 

Marszałka Sejmu, mandaty tych dwóch posłów wygasły, w związku z tym tu nie ma przestrzeni na negocjacje. 

Ja bym też namawiał jakby wszystkich uczestników życia publicznego: i Media, i polityków, i ludzi 

zainteresowanych, urzędników wszystkich szczebli bez wyjątku, żebyśmy nie ulegali pokusie szukania kompromisu 

między prawdą a kłamstwem, między czymś, co jest przepisem prawa, a może jednak trochę nagniemy. A może jak 

to prawo jest niewygodne, to nie będziemy tego prawa stosować. I sprawa mandatów poselskich panów 

Kamińskiego i Wąsika też jest, to jest trudne doświadczenie dla nas wszystkich. Przecież tak naprawdę, powiem 

państwu szczerze, mnie byłoby zupełnie obojętne, czy w Sejmie siedzi pan Kamiński i pan Wąsik, czy ich następcy 

na listach. I prawdopodobnie wszystkim nam byłoby wygodnie, gdyby nie było tego zamieszania wokół tych 

mandatów, ale od tego są państwowe instytucje, od tego jest prawo, żeby decydować, a nie moja potrzeba wygody 

czy pana prezydenta Dudy, czy pana prezesa Kaczyńskiego. 

AW – A rozmawiał pan, panie premierze z Prokuratorem Generalnym w sprawie tej prośby pana prezydenta, 

żeby Adam Bodnar uwolnił panów, żeby puścił ich na wolność w czasie trwania procedury ułaskawieniowej? 

Premier – Ja wiem, że to naszym oponentom rządzącym przez ostatnie osiem lat do głowy nie przychodzi, że 

można starać się ograniczać własną władzę choćby w ten sposób, żeby powoływać na stanowiska takie jak 

prokurator generalny i minister sprawiedliwości nie swoich partyjnych towarzyszy, że odbudowując media 

publiczne, nie szuka się swoich partyjnych specjalistów od propagandy w tych Mediach. Chcę powiedzieć to, co 

powiedziałem w czasie exposé: Pan profesor Bodnar został Ministrem Sprawiedliwości i Prokuratorem 

Generalnym, ponieważ nie jest członkiem partii politycznej. Zbudował swój autorytet niekwestionowany przez 

nikogo jako człowiek absolutnie niezależny. PiS zniszczył system prokuratury niezależnej od władzy politycznej, 

doprowadził do tego, bo pan Ziobro tak chciał, że minister sprawiedliwości, partyjny, jest równocześnie 



prokuratorem generalnym. Zanim ten element ustroju zmienimy, zanim przywrócimy niezależność prokuratury, no 

bo to wymaga zgody pana prezydenta. Wiadomo – weto. Ale tak długo jak pan prezydent będzie te zmiany 

blokował, bo taki chyba ma zamiar, tak długo pan profesor Adam Bodnar będzie cieszył się pełną niezależnością, 

bo taka jest nasza intencja. Nie chcę mieć w swoim rządzie ministra sprawiedliwości, który będzie mnie pytał, co 

ma zrobić w kwestiach respektowania prawa, szanowania prawa, wykonywania wyroków sądowych et cetera. Pan 

profesor Bodnar, ja mam do niego pełne zaufanie, ale to nie oznacza, że mając pełne zaufanie, mam też pełne 

wyobrażenie, jak on ma postępować. Ja gwarantuję państwu, że prokuratura, mimo że Ziobro zniszczył ten system, 

będzie niezależna ode mnie w swoich działaniach i swoich opiniach. Więc jeśli państwo mnie pytacie, jaka będzie 

odpowiedź pana Bodnara, jakie pismo wyśle do pana prezydenta? Nie wiem. Wiem, jakie są prawne możliwości. 

Ale nadal, może w tej sali, zwróciłem się do pana prezydenta, jeśli uważa, że zasługują na ułaskawienie, niech to 

zrobi, my też będziemy respektować. Ale niech nikt oczekuje ode mnie czy pana Ministra Bodnara, żebyśmy my 

uznali, że panowie Kamiński i Wąsik są z kryształu. 

Ostatnie zdanie, nie chcę tego przedłużać, ale wiem, że to budzi największe emocje: Za przestępstwo, za 

jakie zostali skazani prawomocnym wyrokiem, w niektórych krajach europejskich, na przykład w Wielkiej Brytanii 

grozi dożywocie. Oni popełnili według prawomocnego wyroku bardzo poważne przestępstwo. Konsekwencją ich 

przestępstwa była krzywda ludzi i deptaliśmy losy niektórych ludzi. W związku z tym odrzucam całą tę narrację, 

całą tę typową dla Kaczyńskiego historię: że ci, którzy robili złe rzeczy, mają się stać bohaterami narodowymi, bo 

tak się opłaca Kaczyńskiemu. W Polsce więcej nie będzie. 

 

Piotr Witwicki Polsat Interia – Pan Premier mówił o tej mocy prawa, ale jednocześnie nie da się zauważyć, 

że takim pojęciem, które najczęściej pojawia się w polskiej debacie publicznej jest dualizm prawny. I to jest trochę 

tak, że my jako Polacy mamy długą tradycję takiego sporu, jaki mamy dziś. Ale też mamy długą tradycję zasiadania 

do stołu, czasami ten stół jest czasami okrągły. Czy pan, panie premierze, wyobraża sobie taką sytuację, że siada 

pan do takiego symbolicznego okrągłego stołu z prezydentem Andrzejem Dudą? Zwłaszcza w takiej sytuacji, jaką 

mamy dziś. Nie zapominajmy, że przecież w Ukrainie toczy się wojna. Moskwa patrzy na to, co dzieje się w Polsce. 

Pan siada do takiego stołu z prezydentem Andrzejem Dudą i by zażegnać ten dualizm prawny, dochodzicie do 

jakiegoś kompromisu. 

Premier – Być może państwa zaskoczę, chociaż to się już pojawiło w mediach. Ja sobie tego nie muszę 

wyobrażać. W momencie kiedy ten kryzys związany, no, też ze stanowiskiem pana prezydenta Dudy, który broni 

panów Wąsika i Kamińskiego, kiedy nabrał takiej temperatury już bardzo wysokiej, zwróciłem się do pana 

prezydenta z propozycją spotkania jak najszybszego w cztery oczy, żeby ustalić taką przestrzeń, konieczną, 

absolutnie bezwzględnie konieczną do współpracy między prezydentem i premierem, przede wszystkim w polityce 

zagranicznej, w polityce bezpieczeństwa i żebyśmy umieli odbudować choćby taką minimalną przestrzeń 

Polsat – Ta wspólna przestrzeń z panem prezydentem, jest taki spór w debacie publicznej, a panowie będą 

się godzić? 

Premier – O to spotkanie żeby o tym porozmawiać i ono się odbędzie w poniedziałek o godzinie jedenastej, 

udam się do pana prezydenta, między innymi żeby rozmawiać o szczegółach i o charakterze mojej misji – w 

najbliższych dniach będę w Kijowie i jak się państwo domyślacie, dla nas obu, pan prezydent był w to bardzo 

zaangażowany, sytuacja w Ukrainie i na froncie to jest kwestia absolutnie numer jeden ze względu na polskie 

bezpieczeństwo. Są tam do załatwienia i inne sprawy, chociażby z interesami polskich przewoźników, więc mamy o 

czym rozmawiać w Kijowie i bardzo chcę, żeby wszystkie ukraińskie wojny i szerzej bezpieczeństwa, a także 

polityki wobec Rosji, żeby to było wspólne, żeby nie tylko prezydent i premier, ale żeby państwo polskie jako 

całość działało w tych kwestiach solidarnie. Niedługo będę tutaj gościł szefa Rady Europejskiej, kończą się władze 

szefowej Komisji Europejskiej, szefa Rady Europejskiej, najwyższych władz Unii Europejskiej i też chciałbym też 

o tym porozmawiać z panem prezydentem o tym, jak najlepiej wspólnie zaprezentować tutaj polskie interesy. 

Jestem w stałym kontakcie z naszymi amerykańskimi przyjaciółmi. Analizujemy cały czas to, co się zdarzyło z 

rosyjską rakietą. Nie możemy tego zdarzenia lekceważyć. To nie jest tak, że można machnąć ręką i powiedzieć: A, 

przypadkowo się zaplątała. Obawiam się, że nie było w tym ani grama przypadku. Więc mamy działania Agencji 

Bezpieczeństwa wewnętrznego z taką aktywnością prorosyjskich grup radykalnej prawicy, być może można użyć 

tego słowa. Tutaj w Polsce rozpoczęły się działania przeciwko zorganizowanym grupom, które usiłowały 

infiltrować także policję i wojsko w Polsce, a ich taki prorosyjski charakter nie ulega wątpliwości. Więc nie tylko, 

że jest o czym rozmawiać. Naszym wspólnym obowiązkiem jest to pole zbudować. Ale to nie może być kosztem 

prawa, bo musimy razem bronić państwa prawa, państwa polskiego, jego instytucji i nie ukrywam, że moim 

marzeniem jest 

Polsat – Ale jest prawny spór o to państwo prawa, pan prezydent i pan premier, a jednocześnie by 

gwarantować, że w takiej sprawie jak wspomniana przez pana premiera rakieta, symboliczna też, bo pewnie 

prowokacje będą się pojawiać. Polska będzie mówić jednym głosem? 

Premier – Nie ulega wątpliwości. Zresztą zauważyliście państwo, pierwszym moim rozmówcą, kiedy 

otrzymałem informację od Ministra Obrony Narodowej i od Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji o tym 

incydencie z rakietą, był oczywiście pan prezydent, do którego natychmiast zadzwoniłem. Słuchajcie. Ja nie mam z 

tym żadnego problemu. Wręcz przeciwnie. W interesie Polski, ale też w interesie mojego rządu jest, żeby ludzie na 

szczytach władzy w Polsce chcieli ze sobą współpracować. 

Ja jednak muszę zaprotestować. Oczywiście możecie państwo mieć inny punkt widzenia. Ale muszę 

zaprotestować przeciwko budowaniu tej symetrii, że jest jakiś dualizm prawny. To nie jest spór PiS – Platforma czy 

Kaczyński – Tusk o model prawny. My dzisiaj chcemy przywrócić elementarne, zupełnie fundamentalne zasady, 

jakie powinny w każdym demokratycznym państwie obowiązywać i pierwszą zasadą jest respektowanie wyroków 



sądów czy te wyroki nam się podobają, czy nie. Ja nie chcę ustanowić fajnego kompromisu z panem Kaczyńskim – 

trochę twoje, trochę moje – ja mam trochę prokuratorów, ty masz trochę – ty masz dwójkę, ja jedynkę w telewizji – 

przecież to jest absurd. Tu nie chodzi o negocjacje: ile ma być prawa, a ile bezprawia. Kiedy podejmowaliśmy 

decyzje w sprawie mediów publicznych, dzisiaj w sprawie prokuratury pan Minister Bodnar. W sprawie panów 

Wójcika i Kamińskiego. To nie jest, żeby coś dla siebie wziąć. Powtarzam, to nie jest wcale wygodne dla mnie. 

Tylko żeby przywrócić państwo prawa. To jest bolesne. Ja ten ból też odczuwam. To nic przyjemnego. Ale nie 

możemy tego procesu zatrzymać i tu nie ma miejsca na negocjacje, że zrobimy to trochę. Albo jest praworządność, 

albo rządzą kliki i koterie. 

Ktoś mówi brutalnie, że to jest program „cela+”. Ja tego ostrego skrótu użyłem w kampanii. I dzisiaj w 

jakimś sensie mamy realizację programu koryto-, koryto minus, przepraszam za trywializm, to znaczy odcinanie od 

nieuzasadnionych przywilejów ludzi władzy. Państwo sobie nawet nie wyobrażacie, co Polska zobaczy w 

najbliższych tygodniach, znaczy skalę nadużyć finansowych najwyższych funkcjonariuszy PiS-owskich, 

szczególnie w Spółkach Skarbu Państwa. Znaczy, włos na głowie się jeży. Ja jestem doświadczonym człowiekiem, 

myślałem, że wszystko widziałem. 

AW – Powie nam pan dzisiaj? 

Premier – Nie. Ze względu na, chcę być wierny procedurom, to jest, te prace trwają po to, nie żebym ja mógł 

się popisywać w mediach, tylko żeby wyciągać z tego konsekwencje prawne i zastosować odpowiednie procedury. 

Ale to jest kwestia dni, tygodni. Nie będziemy przecież z tym zwlekać. W jakimś sensie tak. Jesteśmy świadkami 

czyszczenia państwa z nadużyć i tej finansowej agresywnej bardzo pazerności i równocześnie chcemy i zrobimy to, 

i ja będę w tym konsekwentny, żeby pokazać, że dłużej władza nie będzie bezkarna. 

 

TVP – Panie premierze, to pojednanie, o którym pan przed chwilą mówił, to jest takie pojednanie, które nam 

ufundują, mam nadzieję, politycy, ale myślę sobie, że pojednać, w tym znaczeniu, o którym pan mówił w kampanii, 

musi się siedem milionów ludzi z dwunastoma. I ciekaw jestem, jaki ma pan na to plan, bo widział pan obrazy na 

ulicach Warszawy wczoraj, słyszał pan, nie będę cytował, myślę, że pan doskonale zapisał w pamięci cytaty także o 

sobie. Te siedem milionów ludzi nagle nie znikną. Czy pan ma na ten problem jakiś plan? 

Premier – Jestem przekonany, że ten proces pojednania on przede wszystkim powinien dotyczyć zwykłego 

ludzkiego życia w Polsce, bo to życie zwykłych ludzi staje się nieznośne wtedy, kiedy jest taki poziom agresji i 

niechęci. Politycy nie muszą się jednać. Politycy muszą, kiedy sprawują urzędy, muszą ze sobą współpracować dla 

dobra państwa. Jeśli są w Parlamencie, mogą się spierać, nie muszą się kochać. Najważniejsze, żeby polityka nie 

rujnowała relacji między zwykłymi ludźmi. Sam pan wspomniał, wydaje mi się, że nie pierwszy raz o tym, że 

widoczny był też poziom agresji i niechęć skierowanych przeciwko mnie wśród manifestantów ze strony PiS-u. Jak 

państwo myślicie? Dobrze się z tym żyje? Z takim ciężarem? Czy ktoś może mnie podejrzewać, że nie jestem 

zainteresowany żeby z ludzi zeszła ta agresja? Ja chyba mam prawo tak powiedzieć: Ja nie wiem, czy w Polsce jest 

osoba, której bardziej zależy na tym, zarówno jako człowiekowi, jako ojcowi rodziny, ale też premierowi polskiego 

rządu, czy w pierwszym rzędzie premierowi polskiego rządu – zależy mi i to jest dla mnie najważniejsza rzecz, 

żeby krok po kroju, ale tak mi się wydaje, że ludzie niezależnie od swoich poglądów, jak zobaczą, że media 

publiczne stają się publiczne, że prokuratura nie jest na takie pstryknięcie pana Ziobry, że jeśli ktoś jest skazany, to 

idzie siedzieć, a nie jest faworyzowany tylko dlatego, że był przedstawicielem władzy. To mnie się wydaje, że także 

wiele osób dzisiaj patrzących z wściekłością, z goryczą na mnie, może zrozumieć, że lepiej się żyje w państwie 

każdemu bez wyjątku. Które jest neutralne, neutralne wobec obywateli, gdzie można oczekiwać sprawiedliwych 

wyroków i sprawiedliwych działań urzędników, którzy będą się kierowali prawem, zasadami, a nie kaprysem 

partyjnym. I to jest droga. Ja wiem, to potrwa lata. Ale ja będę w tym bardzo konsekwentny, żeby ludzie zobaczyli: 

Ja nie poszedłem po pieniądze, ja nie poszedłem po władzę. Ja swoje w życiu zarobiłem, nie jestem bogaczem, ale 

jestem samodzielny finansowo. Ja tej władzy miałem dużo w swoim życiu. To nie jest, ja wiem najlepiej, że to jest 

ciężar, to jest odpowiedzialność, to nie jest, jak się poważnie to traktuje. Ja zdecydowałem się na sprawowanie tego 

urzędu, żeby Polacy zobaczyli, że możliwa jest taka przyjazna Polska, gdzie wszyscy dobrze się czują, nawet jak się 

kłócą między sobą, ale mają różne poglądy. 

TVP – Panie premierze, jeśli na chwilę pan pozwoli o praworządności. To będzie pytanie o punkty 

odniesienia, bo my je tracimy. Właściwie nie mamy żadnych. Mamy dwa sądy, dwa trybunały, dwa wyroki, dwóch 

prokuratorów krajowych prawdopodobnie od dzisiaj i pokrzykiwania, że za te działania pan Bodnar odpowie karnie. 

To trzeba jakoś załatwić. 

Premier – Nie mam żadnej wątpliwości, że my nie mamy dwóch prokuratorów krajowych. Znaczy, ja chcę, 

żebyśmy uznali, że jeśli ktoś mówi o sobie, że jest nadal prokuratorem krajowym mimo decyzji prokuratora 

generalnego, to to nie jest tak, że on nadal jest. Nie. On nie jest. Ja nie zrzucam z siebie odpowiedzialności, wiem, 

że ona dzisiaj głównie na mnie spoczywa za to, co w Polsce się dzieje. Ale ja nie będę udawał tylko dlatego, że tak 

mogłoby być też łatwiej dla mnie, że mamy dwa sądy i że trzeba jakoś je zmienić, posklejać albo oba szanować. 

Chcę, żeby w Polsce przywrócono władzę Konstytucji. Zauważcie państwo, że do roku 2015, przecież były gorące 

kampanie, rządzili ludzie z SLD, z Platformy, z Unii Wolności, z PiS-u, z AWS-u, z Polskiego Stronnictwa 

Ludowego, uchwalaliśmy Konstytucję, wchodziliśmy do Unii Europejskiej, spieraliśmy się, były demonstracje, 

strajki, naprawdę zmienialiśmy gospodarkę, wpadaliśmy w bardzo poważne kłopoty często, ale nigdy nie było tak, 

żeby ten, kto bierze władzę, zagarniał pod siebie instytucje i przekształcał je w partyjne przybudówki. W 2015 

zrobiło się w Polsce prawne i ustrojowe piekło. My musimy dla państwa, nie dla mnie, odzyskać te instytucje i 

odbudować ich niezależność. Bez tego nie będzie, bo pan trafił w sedno, panie redaktorze. Musimy odnaleźć 

wspólne punkty odniesienia. Wyrok sądu jest czymś takim, jak wspólny punkt odniesienia. Panu się spodoba ten 

wyrok, pani nie, pan nie będzie miał zdania, ale istotą państwa jest, że wszyscy szanujemy ten wyrok. 



TVP – Panie premierze, ja to rozumiem. Tylko jest projekt ustawy o KRS nowy. Sądzi pan, że prezydent go 

podpisze? A jak nie, to co? 

Premier – Oczywiście. OK. Ten proces może potrwa. Ja nie cofnę się nawet o krok, nawet jeśli będę słyszał, 

że jestem zbyt uparty w tej sprawie albo że to nie buduje dobrej atmosfery. Dla mnie odbudowanie instytucji 

niezależności jest absolutnie punktem wyjścia do tego, żeby państwo polskie znowu stało się akceptowalne dla 

wszystkich i żeby ludzie znowu odnaleźli te punkty odniesienia, akceptowane przez wszystkich i ja będę o tym 

rozmawiał z panem prezydentem, żebyśmy, już proponowałem, żebyśmy zastanowili się, co zrobić z akceptowaną 

przez wszystkich nową ustawą o mediach publicznych. Bo publiczny znaczy dla wszystkich, więc spróbujmy 

napisać taką ustawę i ją razem respektować, żeby to była własność, żeby ludzie poczuli, że jest dla wszystkich, a nie 

tylko dla jakiejś wybranej grupy. 

AW – Panie premierze, słyszę, że prezydent napisał tweeka, w którym napisał wprost, że w związku z tym, 

że zmiana na stanowisku prokuratora krajowego musi być w porozumieniu z prezydentem, to prokurator generalny 

rażąco łamie prawo. 

Premier – Będziecie mieli okazję zapytać pana prokuratora generalnego, ministra Bodnara. Pan prezydent 

nadużywa niestety takich mocnych sformułowań. Jest wyraźnie w pewnej emocji. Ja mam zaufanie nie tylko do 

instynktu prawnego, ale do krystalicznej takiej przyzwoitości prawnej. Pan profesor Bodnar był rzecznikiem praw 

obywatelskich, szanowanym i w Polsce, i na świecie, i jest ostatnią osobą, którą moglibyśmy podejrzewać, że chce 

naruszyć przepisy prawa. Więc wydaje się, że będzie jeszcze nieraz mieć okazję wytłumaczyć okoliczności też 

prawne tej decyzji. Ja bym wolał poszukać z panem prezydentem tej przestrzeni wspólnej, ale też nie będę 

zapominał, że to pan prezydent jest sprawcą tego zamieszania konstytucyjnego, ustrojowego i sądowego. Rok 2015, 

2016, 2017 to są decyzje wspólne pana Kaczyńskiego i pana prezydenta Dudy 

TVP – I to pan mu powie na tym spotkaniu? 

Prezydent – Tak. O czym już mówiłem 

Polsat – I też sędziów nadmiarowo do Trybunału Konstytucyjnego i to jest początek tej rozmowy, tego, co 

przechodzi w ten dualizm prawny. 

Premier – Mówimy o sytuacji, nie chcę się w żaden sposób usprawiedliwiać, ale byłem w Radzie 

Europejskiej, kiedy dokonano tej decyzji, nie mądrej. Ale czy państwo zauważyli, aby ktoś okupował budynki albo 

protestował, albo ubliżał od rosyjskich czy dojczlandzkich agentów liderom PiS-u wtedy, kiedy unieważniono tą 

niefortunną decyzję? Kłopot polega na tym, że dzisiaj odrywanie od stanowisk i od pieniędzy ludzi PiS-u, 

nadużywają takiej narracji patriotycznej, bardziej heroicznej, że tu chodzi o bohaterów, na przykład ta legenda, że 

pan Kamiński i Wąsik byli skazani za walkę z korupcją, no, to jest kłamstwem wyjątkowo ordynarnym. Tak jak w 

życiu, tak i w polityce wszystko zależy od zachowania pewnych takich elementarnych proporcji. My będziemy się 

spierali, jak interpretować Konstytucję. Nie ma żadnych wątpliwości, że tych racji nie uzgodnimy tak na sto 

procent. Ale dlatego tak ważne jest uznanie, na przykład w przypadku decyzji Prokuratora Generalnego, Ministra 

Sprawiedliwości, ja bym na miejscu pana prezydenta najpierw zastanowił się nad tym, na czym polega ta decyzja, 

czym jest spowodowana, a później tego szukać tą opinię. Minister Ziobro zdewastował polską prokuraturę i 

podporządkował swojej partii politycznej. Przecież państwo o tym mówili przecież więcej niż ja: o funduszu 

sprawiedliwości, o akcji hejterów zorganizowanej w ministerstwie sprawiedliwości. Ja nie słyszałem wtedy ani 

razu, ani jednego słowa od pana prezydenta. Przez osiem lat PiS dewastował niezależność sądów, niezależność 

prokuratury, zrujnował państwo prawa w Polsce z udziałem pana prezydenta. Uważam, że to jest ten moment, w 

którym wszyscy powinniśmy się wycofać, w takich, jakby twardych sformułowań i twardych stanowisk na rzecz 

przywrócenia państwa prawa. Moim zdaniem to jest zadanie dla prezydenta, a nie ciągłe wikłanie się w grę prezesa 

Kaczyńskiego. 

Polsat – Polacy, którzy uważają, że fundusz sprawiedliwości był nadużywany, Zbigniew Ziobro 

zdewastował system prawny, ale też uważają, że nie można odwoływać prokuratora krajowego bez porozumienia z 

prezydentem. 

Premier – Proszę bardzo, żebyście państwo spytali, dlaczego pan Minister Sprawiedliwości, Prokurator 

Generalny zdecydował się na taki krok i jakie jest umocowanie prawne dla jego decyzji. I jeśli dobrze rozumiem tę 

decyzję, tak że z wypowiedzi pana Ministra Sprawiedliwości, to ona ma uzasadnienie nie to, o którym myśli pan 

prezydent. Jest jakiś formalny poważny powód, dla którego Prokurator Generalny uznał, że pan Barski nie jest 

prokuratorem krajowym i oczywiście odwołanie, mianowanie w niektórych trybach wymaga akceptacji pana 

prezydenta, w niektórych nie wymaga. Mam nadzieję, że panowie też mogą to sobie wyjaśnić – znaczy pan 

prezydent i minister sprawiedliwości, 

AW – A propos, naprawiania samorządności jeszcze wciąż działa Trybunał Konstytucyjny Julii Przyłębskiej, 

który wczoraj uznał, że – i tu zacytuję przepisy dotyczące postawienia prezesa NBP przed Trybunałem stanu: w tym 

przewidujące automatycznie zawieszenie szefa Banku Centralnego po przegłosowaniu [nie zrozumiałem] są 

niezgodne z Konstytucją. Julia Przyłębska podkreśliła, że jest to wyrok ostateczny. Czy to znaczy, panie premierze, 

że z listy nazwisk osób, które pojawiły się wśród osób do postawienia przed Trybunałem Stanu, na liście stu 

konkretów na pierwsze sto dni znika nazwisko Adama Glapińskiego? 

Premier – Znowu mamy do czynienia z różnymi interpretacjami prawnymi, chociaż ludzie, którzy byli 

bardzo przywiązani do Konstytucji i do przepisów prawa, wiedzieli od samego początku, że z różnych powodów, 

także formalnych pani Julia Przyłębska nie jest szefową Trybunału Konstytucyjnego. Nie przypadkowo i to ludzie 

nie związani w żaden sposób ze mną czy moją partią polityczną, prawie wszyscy używają tego terminu: Trybunał 

pani Julii Przyłębskiej, wiedząc, że to nie jest ten trybunał Konstytucyjny, o którym mówi nasza Konstytucja. 

Chyba nie wypada ze względu na to, że jeszcze bardzo młodzi ludzie mogą oglądać telewizję, cytować tweedów 

pani Pawłowicz z kolei na różne tematy, ta, która była w składzie orzekającym. Pan Święczkowski postać dobrze 



zasłużona jeśli chodzi o działania PiS-u i pana ministra Ziobry, pana ministra Kamińskiego. I sam pomysł, żeby 

wykorzystać to ciało, które nazywa się Trybunałem Konstytucyjnym z panią Przyłębską na czele, żeby to ciało 

zajęło się bezprecedensowym ułaskawieniem pana Glapińskiego, zanim podjęto jakiekolwiek procedury. Jest wiele 

prawnych możliwości wyświetlenia całej prawdy na temat działań pana prezesa Glapińskiego. Nie chcę, żeby tu 

było jakiekolwiek wrażenie, że chodzi o upolowanie pana Glapińskiego. Może ostatnie tygodnie też wskazują, że 

życzy dobrze rządowi, to nie znaczy, że nie życzy dobrze Polsce, mówię o jego decyzjach też finansowych, ale jest 

wiele powodów i wiele dróg dojścia do odpowiedzialności pana prezesa Glapińskiego, czy to jest odpowiedzialność 

przed Trybunałem Stanu, moim zdaniem ten dziwny werdykt pani Przyłębskiej nie jest wiążący. Ale są także inne 

drogi dochodzenia do takiej odpowiedzialności prawnej pana Glapińskiego jako prezesa i będziemy i znajdziemy te 

sposoby. 

Polsat – Pan jest przygotowany na to, na te sześć miliardów, o których pan wspomniał teraz? 

Premier – To nie jest coś, co destabilizuje sytuację budżetu. To jest tylko oznaka złej woli. Na pewno będzie 

łatwiej. Przecież budżet to nie jest budżet rodziny czy rządu, tylko to jest budżet Polski. I oczywiście lepiej, żeby te 

pieniądze mogły, biorąc pod uwagę także wydatki, do jakich się zobowiązaliśmy na rzecz ludzi, te wydatki 

realizować, gdyby Narodowy Ban Polski, pan Glapiński nie trzymali tych pieniędzy przy sobie, tylko wpłacili je, 

jeśli mają taką możliwość. Ale ponieważ ja szanuję prawo, więc mogę powiedzieć, że nie podoba mi się decyzja 

pana Glapińskiego w sprawie tych sześciu miliardów, ale to NBP podejmie taką decyzję, a nie ja. Więc ja ją 

szanuję, nie podoba mi się, uważam ją za złą z punktu interesów kraju, ale akurat tej decyzji nie mam zamiaru 

kwestionować, bo to jest prerogatywa szefa NBP-u i NBP-u. 

Polsat – Panie premierze, a dwóch prezesów, niektórzy tak uważają, każdy sobie może sobie wybrać, no to 

mamy do czynienia tam z chaosem i ze zdjęciami, które obiegają nawet europejskie media. Panie premierze, ile pan 

daje czasu Ministrowi Sienkiewiczowi na uprządkowanie w mediach publicznych? I czy zamierza pan je 

finansować? 

Premier – Ja nie mam włączonego stopera. Na razie twa proces, nam też bardzo zależy na tym, żeby to był 

proces jednoznacznie umocowany w regułach prawa. Dlatego wszystkie decyzje, jakie podejmuje Minister 

Sienkiewicz i osoby zaangażowane w ten proces, one i tak podlegają ocenie prawnej, w tym ocenie sądów. I 

niektóre sprawy nie będą się podobały, niektóre będą się podobały. Będziemy respektowali tak czy inaczej decyzje 

sądowe. Porządkowanie w mediach publicznych postępuje bardzo efektywnie. I to nie jest dramatyczny wyścig z 

czasem, ja mogę tylko z satysfakcją powiedzieć, że to nawet byłoby nie do porównania. Ja nie mam na to wpływu. 

Też wiem, że w PiS-ie ludzie nie są sobie w stanie wyobrazić, że szefem mediów publicznych czy telewizji 

publicznej staje się ktoś, kogo premier rządu nie widział nigdy na oczy. Nie? To niewyobrażalny standard. Warto 

byłoby może porównać, jak pracują dzisiaj media publiczne, jak relacjonują na przykład manifestacje PiS-u, ja 

media publiczne relacjonowały te milionowe marsze w Warszawie organizowane przeze mnie i ówczesną opozycję. 

Idealne zestawienie – jak powinny pracować media publiczne, a jak nie powinny. Więc na razie jestem 

usatysfakcjonowany tą zmianą. 

AW – Na razie sąd rejestrowy, panie premierze, pisze o powołaniu rady nadzorczej oraz zarządu TVP przez 

organ uprawniony, podważa Ministra Sienkiewicza. 

Premier – Tak. I proszę zwrócić uwagę, że my podejmujemy decyzję i staramy się je uprawomocnić decyzją 

sądu i dlatego też Minister Sienkiewicz szukał różnych sposobów de facto ratowania mediów publicznych po tym 

zawale, jaki zafundował PiS mediom publicznym, więc postępujemy i będę postępował zgodnie z prawem. Jeśli 

będę podejmował decyzje, które są zakwestionowane, to one nie będą miały żadnej mocy. Więc tu nie ma żadnego 

ryzyka, bo my w przeciwieństwie do naszych poprzedników podejmujemy decyzje, nie jesteśmy nieomylni i nie 

zawsze, będziemy trzymali się tej zasady zawsze, że będą wtedy w mocy, kiedy będą miały legalny charakter. A o 

legalności decyzji będzie tak czy inaczej rozstrzygał sąd, prawo i procedury. I oczywiście też nie ustąpimy w 

naprawianiu tej sytuacji, będziemy szukali różnych sposobów prawnych, ale zawsze z respektowaniem prawa. 

Polsat – Pan premier nie odpowiedział na to pytanie, a nie jest ono całkiem bez przyczyny: Krajowa Rada 

Radiofonii i Telewizji wstrzymała część środków, zobaczymy, co będzie dalej, ja pytam też o takie długofalowe 

finansowanie mediów. 

Premier – Ja lubię odpowiadać na zapytania w sposób bardzo otwarty, choć czasami jest irytujący, bo ludzie 

mnie pytają o to, co zrobię z tym, co zrobił pan prezydent Duda albo Krajowa Rada. Na razie mamy do czynienia i z 

działaniami prezydenta Dudy, który zawetował ustawę i Krajowej Rady Radiofonii, na razie nie chcą wydawać 

środków na media publiczne. My znajdziemy sposób, ale bez porównania oszczędniejszy, niż to Bizancjum za 

czasów Kurskiego i jego następców, bo jestem absolutnie przekonany, że media publiczne są wartością publiczną i 

zasługują na wsparcie. Ale to nie może być fabryka robienia pieniędzy przez ludzi, którzy z dziennikarstwem i 

mediami nigdy nie mieli tak naprawdę wiele wspólnego. Za moich czasów to był marsz miliona serc, a PiS 

organizował marsz miliona róż z drobną przesadą. Ale tak naprawdę wczoraj tych ludzi na mnie złorzeczących, 

nieszczęśliwych niezadowolonych, nie wyglądali na milionerów i oni wyszli na ulice w obronie tych, którzy 

potrafili, może pan redaktor reprezentujący media publiczne, mi przypomni, ten dwudziestosześciolatek, aktywista 

partii Ziobry, młodzieżówki. Ile on zarobił w trzy lata? Trzy miliony złotych? Bo ja wiem, że do ludzi to nie 

dociera. Może dotrze do tych, którzy wczoraj manifestowali. 27 lat. Działacz młodzieżówki partyjnej od Ziobry. 

Zarobił trzy miliony złotych. Słowo „zarobił” jest tutaj chyba nie na miejscu. Ale chcę państwa uspokoić. Środków 

nie zabraknie. Tylko że nie trzeba na to miliardów, tak jak to zaprojektował Kaczyński i Turski. 

Polsat – Skoro padło nazwisko Kurskiego, czy przewiduje pan jakieś konsekwencje? 

Premier – Osobiście miałbym tysiąc powodów żeby pamiętać o działaniach Jacka Kurskiego, wymierzonych 

bezpośrednio w moją rodzinę. To ostatnio pan prezydent mi przypomniał, że przecież bardzo twardo domagał się, 

żeby Jacka Kurskiego usunąć z telewizji publicznej. Czy pamiętacie państwo? To było przy okazji wyborów 



prezydenckich. To wyobrażacie sobie, jaką ten człowiek ma reputację, skoro nawet liderzy jego obozu politycznego 

mają o nim jak najgorszą opinię. Więc oczywiście, jeśli się okaże, ale to nie jest moje zadanie, że dokonał nadużyć 

czy przestępstw, to będzie odpowiadał jak każdy inny człowiek. Ale ja tutaj nie mam nic do powiedzenia w tej 

kwestii, bo ja nie prowadzę śledztw. 

TVP – Panie premierze, to skupmy się na, jak mówię, na innych spółkach naszego skarbu państwa. Nie 

trudno jest znaleźć polityków dzisiejszej sfery rządzącej z czasów kampanii, którzy mówili, że uporządkujemy te 

kwestie konkursami albo powołanie specjalnej instytucji powołującej czy nominującej. A my słyszymy o 

nazwiskach, które już się pojawiają w przestrzeni publicznej, nic o konkursach nie usłyszawszy. 

Premier – Ja też czytam w niektórych mediach o tych nazwiskach i jestem szczerze ubawiony, bo żadne nie 

jest, dawno nie widziałem tak nietrafionych prognoz. 

AW – Elżbieta Bieńkowska jest nietrafioną prognozą? 

Premier – Kompletnie. Bardzo szanuję panią minister, wicepremier, komisarz, moją bliską współpracownicę, 

to zrobiono jej krzywdę. Ani w jej interesie, ani w niczyim interesie nie jest opowiadanie w mediach takich 

niestworzonych rzeczy. Nie z nam źródeł tych spekulacji, czasami mam wrażenie, że ktoś komuś chce zrobić 

dobrze albo źle i te spekulacje się pojawiają. Oczywiście będą konkursy bardzo, z panem Ministrem Budką 

przedstawimy bardzo precyzyjnie listę tych ze względu na bezpieczeństwo strategiczne państwa, gdzie nie 

będziemy udawać, że rząd nie będzie miał wpływu na to, kto zarządza tymi spółkami i z jakiego powodu. Ale we 

wszystkich bez wyjątku sytuacjach będzie obowiązywał konkurs i także ta idea komitetów nominacyjnych czy rad 

nominacyjnych, ona już jest w tej chwili realizowana przez pana Ministra Budkę. 

TVP – Jak pana rozumiem, zobaczymy, jak obywatele 

Premier – Będą transparentni. 

TVP – Dla prezesa Orlenu obaczymy taki tryb? 

Premier – Bez dyskusji. Ja nie mówię, że będziecie mieli transmisję, lajf jakiś z posiedzenia rady nadzorczej, 

bo to są też spółki giełdowe. Zadbam osobiście o to z panem Ministrem Budką, żeby proces był transparentny, 

czytelny dla opinii publicznej, oparty o czytelne zasady i konkurs będzie metodą, której już nikt nie będzie mógł 

ominąć w żadnej spółce skarbu państwa. Natomiast jest oczywiste, że właściciel szczególnie tam, gdzie państwo 

jest właścicielem dominującym albo kluczowym i nie dotyczy to bezpieczeństwa, na przykład energetycznego 

państwa, to ja nie będę udawał, że nie będziemy mieli oczekiwań i rekomendacji. To w ogóle jest oczywiste. Ale i 

tak każdy będzie musiał przejść procedurę i to będzie ocena publiczna i procedura konkursowa. 

TVP – Co zrobić, panie premierze, żeby ten kontredans wreszcie uciąć, żeby co cztery lata nie okazywało, że 

tak naprawdę łup wart tego, aby się nad nim pochylić? Mówię o spółkach. 

Premier – Jakie było jedno z najcięższych moich oskarżeń, kiedy PiS uruchamiał debatę, raczej nagonkę w 

sprawie spółek skarbu państwa? 

TVP – Prywatyzacja czyli wyprzedaż. 

Premier – Więc ja jestem ten ponury sprzedawca majątku narodowego w ich ocenie. Jak po raz pierwszy 

zostałem premierem i zobaczyłem, jak bardzo rozrasta się liczba spółek córek, spółek matek i tego państwa jest 

coraz więcej w gospodarce, to nie miałem wątpliwości, że państwo powinno mieć współkontrolę i powinno być 

obecne w spółkach o rzeczywiście strategicznym znaczeniu. I że niestety wtedy, kiedy nie trzyma się tego w takim 

ograniczonym zakresie, to pączkują te spółki w postaci spółek matek, spółek sióstr, przepraszam za określenie, taka 

jest nomenklatura i bardzo często chodzi po prostu o bardzo intratne spółki czy w radach nadzorczych, czy w 

zarządach. O tym też będzie bardzo gorąco, bardzo gorąca debata w ciągu najbliższych kilku tygodni, gdy ludzie 

zobaczą, jak te postaci wyznaczone przez PiS w tych setkach i dziesiątkach spółek, poukrywanych w różnych 

miejscach. Więc ja nigdy nie uznaję, ja chciałbym, żeby państwo było obecne bądź tam, gdzie to jest, gdzie to ma 

naprawdę strategiczne znaczenie dla Polski, dla państwa, dla jego bezpieczeństwa. Ale też nie jestem takim 

naiwnym liberałem i nie mam żadnych wątpliwości szczególnie, co dzieje się globalnie. Państwo musi mieć 

kontrolę nad tymi kluczowymi spółkami, głównie energetycznymi, przesyłowymi et cetera. 

Mówi pan, ja nie mam, znają mnie z tego, może pan redaktor to sprawdzić. Każdy kto ośmielił by się do 

mnie przyjść, czy z mojej partii Politycznej, czy z partii innej koalicyjnej, że on ma tutaj, wicie, rozumicie, 

znajomego i nadaje się do spółki skarbu państwa, byłby to jego ostatni dzień na urzędzie. 

TVN – Ale rekomendacje będą jakieś? 

Premier – Proszę mi wierzyć, że nie ma ludzi odważnych, w okolicach rządu na tyle odważnych, żeby 

przyszli do mnie, że mają znajomego, który 

Dlatego mówię o tej transparentności. Rekomendacje są dla mnie mniej istotne, o wiele istotniejsze, że już w 

tej chwili w Ministerstwie Aktywów Państwowych jest grupa ludzi, którzy będą, którzy przygotowują ten proces 

nominacyjny, ale tak czy inaczej na końcu będzie to przejrzyste dla opinii publicznej postępowanie konkursowe. 

AW – A jak jest z odwagą, panie premierze, jeżeli chodzi o kobiety i prawa kobiet? To kobiety w dużym 

stopniu przyczyniły się do zwycięstwa koalicji demokratycznej w wyborach 15 października. I teraz kobiety i 

organizacje kobiece pytają pana o konkrety w sprawie prawa aborcyjnego i piszą tak, cytuję: zegar tyka, my to hasło 

dobrze znamy z gabinetów ginekologicznych, tyle że ono nie do nas powinni być kierowane, ale do polityków i 

polityczek. Nie mamy więcej czasu na wasze chowanie głowy w piasek czy organizowanie zgromadzeń 

obywatelskich, a potem plebiscytów pod oficjalną nazwą referendum. Dwa projekty są w Sejmie depenalizujące 

i liberalizujące, tymczasem Marszałek Sejmu mówi o referendum. Zatem, panie premierze, konkretnie, kiedy będą 

zmiany w prawie i co pan dziś powie kobietom. 

Premier – Jeśli chodzi o prawo do legalnej aborcji do 12 tygodnia, żeby znalazł się już jakby w Sejmie 

komplet dokumentów, Koalicja Obywatelska złoży także swój projekt, ten który daje prawo do bezpiecznej aborcji 

do dwunastego tygodnia, z pewnymi tam, wiadomo warunkami, ale generalnie chodzi o legalną i bezpieczną 



aborcję do dwunastego tygodnia. Czy będzie na to większość w Sejmie? Ja mogę wziąć także odpowiedzialność za 

Hołownię i za Kosiniaka-Kamysza, ale oni nie ukrywali, że mają nie po drodze w tej sprawie i dostali te swoje po 

15% głosów. Każdy, kto głosował na Polskie Stronnictwo Ludowe czy na Polskę 2050, nie miał wątpliwości, że 

w sprawie aborcji są zwolennikami tak zwanego kompromisu, a później referendum. Nie mam wątpliwości, że w 

przypadku Koalicji Obywatelskiej projektem jest legalna i bezpieczna aborcja do dwunastego tygodnia. Ponieważ 

nie przekonałem panów Marszałka i Premiera Kosiniaka-Kamysza, do tego, aby zaakceptowali projekt aborcja 

legalna do dwunastego tygodnia, między innymi staraliśmy się go przygotować w Sejmie. Czy będzie na to 

większość głosów? Jeśli Trzecia Droga nie zmieni zdania, to pewnie nie. No bo na PiS nie ma tutaj co liczyć. 

AW – I co wtedy? 

Premier – W tej chwili pracujemy nad przede wszystkim nad tym, aby niezależnie od postępu lub braku 

postępu w ustawach, żeby zmieniła się radykalnie praktyka postępowania w polskich szpitalach, to znaczy, żeby 

lekarze mieli pełną świadomość, do tego będą służyły konkretne przepisy i oficjalne rekomendacje, że są 

odpowiedzialni za bezpieczeństwo kobiety i że tak upraszczając. Często pojawiał się argument, że lekarze nie 

decydują się na przerwanie ciąży dla ratowania życia kobiety – mówimy o innym przypadku niż aborcja do 

dwunastego tygodnia, ale to budziło tyle emocji, te nieuzasadnione śmierci. Ale lekarze mówili: od czasów Ziobry 

boimy się prokuratury, więc sytuacja zmieni się o 180 stopni. To znaczy tak naprawdę powinni niepokoić się ci 

którzy odmawiają pomocy w takiej sytuacji kobiecie. To jest normalna sytuacja dla mnie. Jeśli lekarz odmawia 

ratunkowego działania kobiecie, to to jest raczej problem dla prawa, a nie odwrotna sytuacja. W sprawie  

AW – Ta zmiana kiedy może wejść w życie? 

Premier – My w tej chwili dość intensywnie pracujemy i trudno mi powiedzieć o dacie, no bo to nie będzie 

ustawa czy inne rozporządzenie. To będzie, liczę na takie rekomendacje od konsultanta krajowego, Ale nie 

zrezygnujemy z tego projektu aborcja do dwunastego tygodnia i wrócimy do tego, jeśli się okaże, że jedynym 

sposobem na liberalizację prawa aborcyjnego będzie referendum, ja jestem temu przeciwny, jak pani wie. Ale jeśli 

się dzielimy w ten sposób, to wrócimy z pytaniem, czy mamy tak robić, czy nie. Ale musimy zapytać o to kobiety. 

Jest gotowy już projekt, który umożliwi dostęp bez recepty do tak zwanej pigułki dzień po, uproszczenie. Też 

okazał się niespodziewanie ideologiczny, znaczy nie dla mnie, ale dla niektórych. Uważają ten zmianę przepisu, w 

każdym razie chodzi nam o wykreślenie jednego zdania w ustawie, bo akurat w ustawie znalazły się te leki jako 

wskazane ustawowo, jest obowiązek recepty, co powoduje, że w bardzo wielu miejscach w Polsce jest kompletnie 

niedostępny. Wiadomo. Nie chcę wchodzić w szczegóły, ale wiadomo, że czas między legislaturą, niemożność 

zdobycia recepty powoduje, że to jest niedostępna forma dla bardzo wielu kobiet. Więc ja tutaj też nie ustąpię, jeśli 

nie będzie możliwa ustawa, ponieważ nie zdobędziemy większości głosów, ta ustawa dotycząca „nortnieznalnej” 

[nie zrozumiałem], to będziemy szukali sposobów metodą rozporządzeń, decyzji administracyjnej, perswazji, 

pewnej polityki prowadzonej przez Ministerstwo Zdrowia i konsultantów krajowych, tak żeby ta zmiana 

nastawienia była wyraźna i możliwie od dziś. No i będę zawsze apelował do wszystkich wyborczyń i wyborców: 

Pamiętajcie, jak głosujecie, to, bo to teraz jest wyraźne, to wsłuchajcie się, co zapowiadają politycy. Żeby później 

nie było zaskoczenia. 

Polsat – Panie premierze, ja wiem, że pytanie które teraz zadam, to jest temat, czasami słyszymy, że 

Europejczycy są znudzeni, czasami już Polacy, ale chyba niesłusznie, zwłaszcza patrząc na to, co przynajmniej od 

stycznia tych intensywnych ataków Rosji to już na terenie całej Ukrainy. Nie można być znudzonym, trzeba się 

temu przyglądać, tego wymaga polska racja stanu. Panie premierze, czy pan wyobraża sobie w relacjach z Ukrainą 

kontynuację tego, co robiło Prawo i Sprawiedliwość? Czy potrzebny jest tutaj nowy początek i jak pan zamierza 

pomagać Ukrainie dziś? 

Premier – To są dwa wymiary naszych relacji z Ukrainą. Jeden i mam nadzieję, że tutaj konsensus czy taka 

wspólna przestrzeń przynajmniej z prezydentem będzie możliwa czy nawet dość oczywista, PiS co prawda w 

ostatnich miesiącach kampanii próbował zagrać anty-ukraińską nutą. Pamiętacie to państwo. Ludzie w Polsce też są 

zmęczeni, ta fatyga wojną ukraińską jest 

Polsat – Ale postawa Ukrainy też się zmieniła 

Premier – ale dokończę tę myśl. Ja w życiu nie pozwolę, żeby ktokolwiek w moim rządzie chciał budować 

swoją pozycję na jakimś takim anty-ukraińskim sentymencie, bo w kwestii wojny i naszego zaangażowania i całego 

świata Zachodu na rzecz Ukrainy w konfrontacji z Rosją tu nie może być żadnych wątpliwości. I nie dla, każdy 

polski patriota musi bezwzględnie uznawać te racje. Ukraina w wojnie z Rosją potrzebuje naszej i całego świata, 

wolnego świata pomocy, bo to nie jest slogan, bo tak naprawdę póki Ukraina walczy z Rosją, jesteśmy względnie 

bezpieczni. Jeśli, odpukać, miałoby się tak zdarzyć, że z powodu tej fatygi, tego zmęczenia czy po zwycięstwie na 

przykład Trumpa w Stanach Zjednoczonych, czy po zwycięstwie niektórych sił politycznych typu Orban w innych 

krajach europejskich – żeby postawić jakby kropkę nad i – W każdej sytuacji Polski zadaniem będzie 

przeciwstawiać się temu zniechęceniu, jeśli chodzi o pomoc Ukrainie. Na szczęście ja w tej chwili intensywnie 

pracuję z partnerami w Europie, którzy to dobrze rozumieją. Pojawiła się ciekawa idea  komisarza Breton o 

funduszu europejskim 100 miliardów euro na wspólne zakupy uzbrojenia. Jeśli inicjatywa Ministra Sikorskiego, 

będziemy ją propagować w Stanach Zjednoczonych i w Unii Europejskiej dotycząca wspólnych zbrojeń, a 

szczególnie do, Nie mam żadnych wątpliwości, że Europa tutaj musi stanąć na wysokości zadania i zainwestować 

bez porównania więcej pieniędzy – Europa  jako całość, bo my sami tego finansowo nie podołamy – na zakupy 

broni, na zwiększenie możliwości obronne Europy, bo ta wojna może trwać długo, Rosja przestawiła swoją 

gospodarkę na gospodarkę wojenną, my nie możemy udawać, że tutaj nic się nie dzieje. Więc w tym wymiarze 

zbrojeń i wsparcia dla Ukrainy nie może być żadnego wahania. I to jest dla mnie w ogóle bezdyskusyjne. Istnieje 

drugi wymiar, to jest interes Polski, w tym grup zawodowych, choćby przewoźników czy rolników. I nie zawsze 

sprawne działania, a czasami jakaś gra takich nieczystych interesów po obu stronach granicy, czasami po 



ukraińskiej i tutaj będę oczekiwał, ja będę bardziej asertywny, na pewno. Teraz będę w Kijowie i będę rozmawiał 

od strony ukraińskiej, żeby pomogła nam wszystkie te patologiczne sytuacje na granicy zlecić, tak żeby nasi nie 

musieli blokować, żeby nasi nie musieli strajkować. Po prostu Polacy chcą pomagać Ukrainie, ale nie mogą być z 

tego tytułu poszkodowani i to w dodatku przez Ukraińców. 

TVP – Na koniec krótkie pytanie, krótka odpowiedź. Pan doskonale zna ostatnie badania opinii publicznej. 

Pan wie, że narzędzia o których posiadanie byli podejrzewani pańscy poprzednicy, czyli media i spółki mogą już 

nie pomagać. Czy pana nie kuszą wcześniejsze wybory? 

Premier – Pewna pani powiedziała mi wczoraj, widząc moje sensacje – powiedziała mi: Osiem lat 

maszerowałam. Mam prawo wreszcie spokojnie usiąść w fotelu i zobaczyć. OK. Moi konkurenci, moi oponenci 

maszerują, ale ja nie po to maszerowałam osiem lat, nie pot o dałam wam zwycięstwo, żeby nic pozytywnego się 

nie stało, tylko kolejne wybory. My i tak będziemy mieli wybory: samorządowe europejskie, prezydenckie. To jest 

raptem piętnaście, szesnaście miesięcy będziemy mieli trzy kolejne wybory w Polsce. Gdyby wpadło do głowy 

prezydentowi Dudzie czy PiS-owi użyć jakichś metod, no, takich nie do końca legalnych i których konsekwencją 

byłoby rozwiązanie parlamentu i wcześniejszych wyborów, ja nie mam wątpliwości, że my byśmy te wybory 

wygrali i to czytelniej niż 15 października. Ja nie chciałby się zgodzić na coś, wiedząc, że to jest nielegalne. Ma pan 

rację. Taka pokusa powinna mi gdzieś w głowie zajść, no bo, jestem przekonany i zresztą to mówiłem. Uwierzcie 

mi. PiS bez spółek skarbu państwa i bez pełnej kontroli nad mediami, nad służbami specjalnymi miałby 20%, a nie 

33. 

TVP – Musimy z tego zrobić puentę. Premier Donald Tusk był naszym gospodarzem, dziękujemy za 

spotkanie. 

Premier – Ja bardzo dziękuję za państwa cierpliwość. I Wszystkiego Dobrego. 

TVP – Dziękuję. Marek Czyż, Telewizja Polska 

Anita Werner, Fakty TVN i TVN24 

Piotr Witwicki, Polsat Interia. 
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UKRAINA WALCZY – sześćsetny osiemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

AW – Starcie w prokuraturze i i mocne słowa na szczytach władzy. Prezydent pisze, że Adam Bodnar rażąco 

narusza prawo, po tym, jak prokuratorem krajowym przestał być zaufany człowiek Ziobry. Prezydentowi 

odpowiada Premier w specjalnym wywiadzie dla TVN24, Polsat i TVP [Mamy powyżej cały wywiad]. 

Jakub Sobieniowski – Tak się zachowywał podwładny wobec przełożonego, Robert Hernant, zastępca 

prokuratora generalnego nagrywał Prokuratora Generalnego. Zgodnie z ustawą prokurator generalny nie może  

zmienić swego zastępcy bez zgody prezydenta. 

Zbigniew Ćwiąkalski, były minister sprawiedliwości i prokurator generalny – Jakby prezydent Stanów 

Zjednoczonych przekazał swoje uprawnienia pani wiceprezydent, a on sam nie miał nic do powiedzenia. To jest 

rzeczywiście niekonstytucyjne. 

Katarzyna Kwiatkowska, Prezeska Stowarzyszenia Prokuratorów „Lex Super Omnia” – Nadszedł czas żeby 

to zmienić [Jak?], żebyśmy zbudowali prokuraturę niezależną, która będzie służyła obywatelom, a nie interesom 

jakiejkolwiek partii rządzącej. 

JS – Adam Bodnar znalazł inne wyjście: 

„…przywrócenie go do służby czynnej w dniu 16 lutego 2022 przez poprzedniego Prokuratora 

Generalnego Pana Zbigniewa Ziobro, zostało dokonane z naruszeniem obowiązujących 

przepisów i nie wywołało skutków prawnych. Zastosowano bowiem przepis ustawy, który już 

nie obowiązywał…” 

Źródło: Ministerstwo Sprawiedliwości 

JS – Oprócz tego oświadczenia opublikował również trzy opinie prawne potwierdzające legalność tego 

stwierdzenia. 

Maciej Gutowski, profesor, prawnik, Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu – Ma w 60 dni 

skompletować skład prokuratury i nie możesz tego stosować kilka lat później dowolnie tego instrumentu, który był 

w zasadzie jednorazowy. 

Pan prokurator generalny zrobił to bardzo zgrabnie, skutecznie i zgodnie z prawem. 

Mariusz Gosek, Suwerenna Polska – Nie pozwolimy na łamanie prawa przez pana Bodnara, przez pana 

Tuska. 

JS – Adam Bodnar uznał, że jeżeli ten prokurator krajowy kolega Ziobry został powołany do służby czynnej 

z użyciem przepisu, który nie obowiązywał, to Dariusz Barski pozostaje ciągle w stanie spoczynku. Więc nie jest 

konieczna zgoda prezydenta na powołanie tego pełniącego obowiązki prokuratora krajowego 

„…min. A. Bodnar próbuje usunąć D. Barskiego ze stanowiska Prokuratora Krajowego, do 

czego nie ma żadnych samodzielnych kompetencji…” 

Andrzej Duda, prezydent 



Michał Ostrowski, zastępca prokuratora generalnego – My będący zastępcami prokuratora generalnego 

podjęliśmy decyzję o złożeniu zawiadomienia [do kogo?] o popełnieniu przestępstwa przez Adama Bodnara, Jacka 

Bilewicza i inne działające z nimi osoby 

Donald Tusk, Premier w wywiadzie – Chcę, żebyśmy uznali, że jeżeli ktoś mówi o sobie, że jest 

prokuratorem krajowym mimo decyzji Prokuratora Generalnego, to nie jest tak, że on nadal jest. Nie. On nie jest. 

Ja bym wolał poszukać z panem prezydentem tej przestrzeni wspólnej, ale też nie będę zapominał, że to pan 

prezydent jest sprawcą tego zamieszania konstytucyjnego, ustrojowego i sądowego. Rok 2015, 2016, 2017 to są 

decyzje wspólne pana Kaczyńskiego i pana prezydenta Dudy. 

 

AW – Dziś piąta rocznica zamachu na Pawła Adamowicza, prezydenta Gdańska podczas Finału Wielkiej 

Orkiestry Świątecznej Pomocy… Dziś Gdańsk pokazuje, że pamięta i wspomina. 

 

AW – Ferie – czas – start 

 

AW – 40 rakiet i dronów nadleciało dziś nad Ukrainę. Rosja nie odpuszcza, ale Zachód też – wsparciem. 

Wczoraj w Ukrainie był brytyjski premier, dziś jest szef francuskiego MSZ, a za kilka dni będzie Premier Tusk. 

Katarzyna Sławińska – Nad ranem tysiące ludzi musiało zejść do schronu w metrze. O obronie nieba nad 

Ukrainą rozmawiał nowy szef francuskiej dyplomacji. To jego pierwsza wizyta po objęciu stanowiska. 

Stephane Sejourne, minister spraw zagranicznych Francji – Rosja ma nadzieję, że Ukraina i jej sojusznicy 

zmęczą się szybciej od niej. Ale nasza pomoc nie osłabnie. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy – Dziękujemy mojemu koledze, że nie zatrzymał go 

najnowszy zmasowany atak. Dziękuję mu za odwagę, za to, że nie zawrócił, a przyjechał do Kijowa. 

KOMUNIKAT PRASOWY 

Dowództwo Operacyjne 

Informujemy, że obserwowana jest wzmożona aktywność lotnictwa dalekiego zasięgu Federacji 

Rosyjskiej, która związana jest z zamiarem wykonania uderzeń na terytorium Ukrainy. 

Wszystkie niezbędne procedury mające na celu zapewnienie bezpieczeństwa polskiej przestrzeni 

powietrznej zostały uruchomione. Ostrzegamy, że aktywowano polskie i sojusznicze lotnictwo, 

co może wiązać się z występowaniem podwyższonego poziomu hałasu zwłaszcza w południowo 

wschodnim obszarze kraju. 

KS – Brytyjski premier podpisał z prezydentem Ukrainy umowę, Wielka Brytania przekaże w tym roku 

Ukrainie 2,5 miliarda funtów na pomoc wojskową między innymi na obronę powietrzną i drony. 

Rishi Sunak, premier Wielkiej Brytanii – Ukraina nie jest sama i Ukraina nigdy nie będzie sama. Putin może 

myśleć, że nas przetrzyma, ale jest w błędzie. 

KS – Zima zamroziła jakiekolwiek operacje na froncie, ani Ukraina, Rosja nie są w stanie prowadzić 

jakichkolwiek operacji. 

Oleksandr Syrski, generał, dowódca lądowych sił zbrojnych Ukrainy – Prowadzimy aktywną obronę. Nie 

jesteśmy tylko w defensywie, ale nieustannie kontratakujemy, na tych kierunkach niekiedy przechodzimy do 

ofensywy. Wróg to wie, ale wciąż ponosi duże straty 

KS – Ukraińcy przewidują, że Rosjanie nasilą ataki przed wyborami prezydenckimi. 

 

AW – Potężny pożar pod Sank Petersburgiem w Rosji po niewielkim magazynie jednego z największych 

sklepów internetowych, na miejscu pracuje straż pożarna. 

Ferie zimowe w Polsce 2024 

15 stycznia – 28 stycznia 

Dolnośląskie 

Opolskie 

Zachodniopomorskie 

Mazowieckie 

22 stycznia – 4 lutego 

Podlaskie 

Warmińsko-Mazurskie 

29 stycznia – 11 lutego 

Śląskie 

Podkarpackie 

Lubelskie 

Pomorskie 

Łódzkie 

12 lutego – 25 lutego 

Małopolskie 

Lubuskie 

Kujawsko-Pomorskie 

Wielkopolskie 

Świętokrzyskie 

♣ 



2024-01-14 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3574 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty dzień 

 

AW – Terror tak zwanej praworządności – to słowa, które warto zapamiętać, bo tak sytuację w Polsce widzi 

prezydent Duda, prezydent, który nie rozumie, dlaczego byli posłowie znaleźli się w więzieniu, a to znaczy, że 

najwyraźniej nie rozumie prawomocnych wyroków sądów. Jutro spotkanie prezydenta i premiera. Czy w sprawie 

samorządności mają więc szansę znaleźć jakiś wspólny punkt: 

Duda – Wielkim znakiem ostrzeżenia [grożenie palcem] 

Jakub Sobieniowski – i gest prezydenta, i słowa świadczyły o tym, że albo nie chce, albo nie może ukryć 

zdenerwowania 

Duda – Do czego prowadzi arogancja władzy i poczucie bezkarności czy też jak wolę to nazwać: terror 

praworządności! Bo dzisiaj mamy do czynienia, proszę państwa, z terrorem tak zwanej praworządności. 

[Czy o kimś takim można jeszcze mówić: prezydent?] 

JS – Zatrzymanie i aresztowanie dwóch prawomocnie skazanych polityków PiS-u Duda porównał do tego, 

jak sanacja przed wojną zamykała swoich wrogów w obozie w Berezie Kartuskiej. 

Duda – W tamtej sytuacji chociaż poszukano wytrychu i wcześniej rozwiązano parlament i to była taka 

przerwa, kiedy nie mieli immunitetu, żeby ich zamknąć w twierdzy brzeskiej. Teraz już się nie patyczkowano. 

JS – W takich emocjach jest prezydent dzień przed spotkaniem z premierem, który [Premier] wczoraj był w 

Gdańsku w piątą rocznicę zabójstwa Pawła Adamowicza: 

Donald Tusk, Premier na uroczystościach w Gdańsku – Pawle, przyrzekam tobie i myślę, że mogę to zrobić 

w imieniu nas wszystkich – że nie spoczniemy, dopóki nie będziemy pewni, że Polska, że polski naród będą wolne 

od pogardy i nienawiści, będą wolne od kłamstwa, że już nigdy złe słowo nie zabije żadnego uczciwego człowieka. 

JS – A to przemówienie na ostatnim marszu PiS-u – Wrogowie przejęli władzę! 

Kaczyński nazywa tych ludzi towarzyszami broni. 

 

AW – Uwaga na cienki lód… 

 

AW – W Danii jest nowy król – Fryderyk, kiedyś Duńczycy nazywali go imprezowym księciem, teraz 

obejmuje tron, bo abdykowała jego matka. I w tej najstarszej monarchii w Europie dzieje się coś takiego po raz 

pierwszy od 900 lat. 

 

AW – jednorożec za oknem szpitala dziecięcego, jak się okazuje, może zdziałać cuda. Jednorożec, Batman i 

inni bohaterowie to przebrani alpiniści, którzy zjeżdżają na linach i myją okna, jednocześnie zbierają na WOŚP. 

♣ 
2024-01-15 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3748 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

PK – Jest zgoda pomiędzy prezydentem i premierem co do polityki zagranicznej, przynajmniej jeśli chodzi o 

bezpieczeństwo, ale nie ma zrozumienia w sprawach dotyczących praworządności. Terror praworządności, jak to 

ujął prezydent, jest dla niego nie do przyjęcia. A dla Premiera to jedna z najważniejszych zasad, bo prawo ma być 

równe dla wszystkich. 

Arleta Zalewska – To że w momencie tak ostrego konfliktu do tego spotkania doszło, to fakt warty 

odnotowania. O spotkanie poprosił premier, rozmowa trwała ponad półtorej godziny. 

Donald Tusk Premier – Powiedziałem panu prezydentowi, że nie wyobrażam sobie braku współpracy takich 

dwóch oczywistych kwestiach, to jest bezpieczeństwo Polski zewnętrzne, a więc polityka międzynarodowa, także ta 

sytuacja wojenna na Ukrainie oraz bezpieczeństwo wewnętrzne. 

AZ – Co do polityki zagranicznej jest między politykami zgoda i gotowość do konsultacji przed każdą 

zagraniczną wizytą, unijnymi szczytami czy tak jak przed tym wyjazdem prezydenta na Forum Ekonomiczne w 

Davos. Z naszych nieoficjalnych informacji wynika, że rozmowa prezydenta z premierem odbyła się w dobrej 

atmosferze. Padła też zapowiedź kolejnych rozmów. 

Duda – Bezpieczeństwo Polski i jeszcze raz bezpieczeństwo Polski. Rozumiem, że tu z panem premierem 

jesteśmy zgodni, kierunek jest jeden. W sprawach bezpieczeństwa wewnętrznego zaapelowałem do pana premiera o 

deeskalację 

Donald Tusk, Premier – Jeśli możliwa jest współpraca, bardzo chciałbym, żeby była możliwa, zrobię 

wszystko, żeby była możliwa z panem prezydentem na rzecz deeskalacji 

AZ – Tyle deklaracje. Fakty są takie, że współpraca – wokół ustaw dotyczących zmian w prokuraturze, 

sądach czy w mediach publicznych, wszystkie te tematy były poruszane podczas spotkania – będzie trudna. Bo tam, 

gdzie nowa Koalicja Rządowa chce, ja mówi, przywracać samorządność, naprawiać instytucje po rządach PiS-u, 



Duda był tych zmian częścią. Co więcej, w zdecydowanej większości z nich bez podpisu Andrzeja Dudy nie 

udałoby się Kaczyńskiemu przeprowadzić. 

Jak wynika z naszych informacji, jest presja ze strony polityków PiS-u, by prezydent, korzystając z różnych 

politycznych narzędzi, w tym z weta, spowalniał i utrudniał nowej Koalicji Rządowej wprowadzanie zmian i 

sprawowanie władzy. 

Donald Tusk, Premier – Powiedzieliśmy sobie z panem prezydentem, że chyba w interesie pana prezydenta, 

nie tylko moim jako premiera, ale także pana prezydenta żeby te ostatnie kilkanaście miesięcy jego kadencji 

przebiegało w jakiejś normalnej zdrowej atmosferze. Proszę państwa, jeśli damy rady, no to przerwiemy ten rok i 

trzy miesiące. 

AZ – prezydent również dziś domagał się za pośrednictwem premiera wcześniejszego zwolnienia skazanych 

prawomocnym wyrokiem Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika. Tu jednak nic się nie zmienia tak jak to, że 

prezydent może natychmiast skorzystać z prawa łaski. 

 

PK – Tematem rozmowy w pałacu prezydenckim były też zmiany w prokuraturze krajowej. Prezydent raz 

jeszcze stwierdził, że odwołanie Dariusza Darskiego było bezprawne, tyle że Adam Bodnar go nie odwołał, a 

poinformował, że pozostaje w stanie spoczynku, bo nie mógł być powołany do służby czynnej, co zrobił Ziobro 

dwa lata temu. 

Michał Tracz – W PiS-ie protestują, ale Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny powołał już 

pełniącego obowiązki prokuratora krajowego – Jacek Bilewicz to doświadczony prokurator, członek 

Stowarzyszenia Lex Super Omnia, w ostatnich latach mocno krytykującego ministra Ziobrę. 

Donald Tusk, Premier – Ma pełne prawo dochodzić na drodze prawnej jakby możliwości rewizji tych 

decyzji. 

MT – W spór włączają się zastępcy Barskiego z nadania Ziobry, kierują sprawę do prokuratury i piszą list do 

Ursuli von der Leyen: 

„Działania podjęte przez Ministra Sprawiedliwości Prokuratora Generalnego Adama Bodnara 

(…) wytwarzają stan destabilizacji pracy prokuratury w Polsce”. 

 

PK – O planie pokojowym Wołodymira Zełenskiego [Prezydenta Ukrainy] dyskutowano dziś na Forum 

Ekonomicznym w Davos. Dla Kijowa najważniejsze jednak jest, by wolny świat po prostu nie zapomniał, że ta 

krwawa wojna w Ukrainie wciąż trwa, nie zapomniał i był gotów nieść pomoc, bo bez niej mimo wielu sukcesów 

Ukraińcy nie będą w stanie jej wygrać. 

Anna Czerwińska – Rosjanie stracili dwa niezwykle cenne samoloty: latający radar i stanowisko 

dowodzenia. A50 poszedł na dno Morza Azowskiego, X22 miał wysłać sygnał alarmowy. Pojawiło się takie 

nagranie: 

„Został trafiony. Planowane lądowanie w Anapie (na Krymie – przypisek redakcji). Pilnie 

prosimy o karetkę i straż pożarną”. 

 

UKRAIŃSKI PLAN POKOJOWY 

1. Bezpieczeństwo radiacyjne i jądrowe. 

2. Bezpieczeństwo żywnościowe. 

3. Bezpieczeństwo energetyczne. 

4. Uwolnienie wszystkich więźniów i deportowanych. 

5. Przywrócenie integralności terytorialnej Ukrainy oraz porządku światowego. 

6. Wycofanie wojsk rosyjskich i zaprzestanie działań wojennych. 

7. Przywrócenie sprawiedliwości. 

8. Przeciwdziałanie zagładzie ekologicznej. 

9. Zapobieganie eskalacji. 

10. Ustalenie terminu zakończenia wojny. 

 

PK – Bardzo silny wiatr i potężne zamiecie śnieżne to prognozy na tę noc i przede wszystkim dla północy 

Polski, ale śnieg może padać chociaż nie tak intensywnie niemal w całej Polsce. Moce wciąż będą mroźne. 

 

PK – Niezwykłe zdjęcia z Islandii. Wybuchy wulkanów nie są tam czymś wyjątkowym, ale teraz mówimy o 

największych zniszczeniach od ponad pół wieku. Powrót do spalonego przez lawę Miasteczka Grindavik może już 

nigdy nie będzie możliwe. 

♣ 
2024-01-16 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3934 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty drugi dzień 

 

PK – Posłowie PiS mówili dziś w Sejmie o bezprawnym uwięzieniu Mariusza Kamińskiego i Macieja 

Wąsika i skazanie ich za walkę z korupcją. Tyle że ich pobyt w więzieniu jest konsekwencją prawomocnego 



wyroku sądu, a skazani byli za nadużycie władzy i fałszowanie dokumentów. To co stało się dziś, to może 

zapowiedź tego, co jeszcze wydarzy się w Sejmie. 

Mariusz Błaszczak – Chciałbym serdecznie przywitać panie 

Arleta Zalewska – To był dziś kluczowy moment dla PiS-u w jego zorganizowanej w Sejmie akcji 

protestacyjnej. Żony Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika zasiadły na sejmowej galerii. Z mównicy padły 

oskarżenia pod adresem Marszałka Sejmu, zapowiedź wniosku do prokuratury oraz wezwanie do debaty. 

Mariusz Błaszczak w Sejmie – Wprowadzenia do porządku obrad punktu dotyczącego debaty na temat 

bezprawnego uwięzienia posłów Mariusza Kamińskiego i Macieja Wąsika 

AZ – Potem przez kilka minut posłowie PiS-u na stojąco skandowali hasła w obronie skazanych za 

nadużycie władzy byłych ministrów i szefów CBA. Marszałek Sejmu zapowiedział, że z pismami które dostał z 

klubu PiS-u zapozna się i przypomniał, że debatę, której domaga się Mariusz Błaszczak zaplanowano na jutro. 

Okrzyki i oklaski trwały na tyle długo, że Marszałek zdecydował się ogłosić przerwę i zwołać konwent seniorów. 

Chwilę później posłowie PiS-u odśpiewali hymn. Dołączył do nich siedzący w ławach rządowych Donald Tusk i 

ministrowie. Wyjątkiem był siedzący z tyłu Bartłomiej Sienkiewicz. Po przerwie posłowie wrócili do normalnych 

już prac, w tym do prac nad projektem budżetu. Posłowie PiS-u robili dziś wiele, by obrady Sejmu zdominowała ta 

sprawa w geście solidarności i hasła, które powtarzali przy każdej okazji: 

- uwolnić posłów politycznych 

- domagamy się natychmiastowego uwolnienia naszych mężów 

AZ – Choć to prezydent mógłby jedną decyzją zastosować akt łaski wobec swoich kolegów z PiS-u i 

doprowadzić do ich wypuszczenia na wolność. 

Donald Tusk 

A my tymczasem załatwiamy ludzkie sprawy: budżet do końca tygodnia, granica odblokowana, 

800+ dla wszystkich szybciej niż przewidziano w ustawie. Maszyna ruszyła. 

 

PK – Adam Bodnar zapowiada, że będzie konsekwentny we wprowadzaniu zmian w prokuraturze i ma w 

tym pełne wsparcie całego rządu. Katarzyna Kolenda-Zaleska pokaże, czym zajmowała się prokuratura za czasów 

Ziobry i Dariusza Barskiego, choć może jeszcze ciekawsze czym się nie zajmowała i ile nas jeszcze czeka odkryć 

towarzyskich: 

KKZ – W sprawie zmian w prokuraturze koalicja rządowa nie zamierza się cofnąć ani o krok. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Nigdy więcej podobnych rzeczy nie będziemy musieli oglądać, jak 

upolitycznianie prokuratury 

KKZ – Adam Bodnar wyjaśnił, że Barski nie został odwołany, bo nigdy nie został powołany. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – pan prokurator jest w stanie spoczynku, 

po prostu nigdy nie został powołany, został przywrócony do czynnej służby na podstawie przepisu, który miał 

charakter epizodyczny i który już nie obowiązywał. 

KKZ – Istotne jest, dlaczego PiS tak walczy o swoje wpływy w prokuraturze. Prokuratura Ziobry odmówiła 

wszczęcia śledztwa w sprawie budowy dwóch wież. Jarosław Kaczyński nawet nie został przesłuchany. 

Za śledztwo w sprawie wyborów kopertowych prokurator Wrzosek została karnie przeniesiona do oddalonej 

o setki kilometrów prokuratury, śledztwo zamknięto po trzech godzinach. 

Były natomiast śledztwa za wywieszanie na pomnikach koszulek z napisem KONSTYTUCJA. 

Śledztwo w sprawie afery hejterskiej, która wybuchła w 2019 roku w ministerstwie sprawiedliwości jeszcze 

się nie zakończyło. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Jak dotkniemy każdej kolejnej sprawy z 

ostatnich lat, to może się okazać, że są różne sposoby, jak te sprawy można przesuwać w nieskończoność, 

zapewniając bezkarność. 

KKZ – Koalicja przypomina, jak wyglądał ten niezależny wymiar sprawiedliwości za rządów PiS: 

- Pani Przyłębska gotuje Kaczyńskiemu, pani Manowska przyjaźni się z Andrzejem Dudą, a pan Barski był 

świadkiem na ślubie Zbigniewa Ziobry 

 

PK – Kraina lodu i śniegu. 

 

PK – Sejmowa Komisja etyki ukarała Jarosława Kaczyńskiego za słowa, które w Sejmie wypowiedział 11 

grudnia tuż po tym, jak Donald Tusk został wybrany premierem… 

Nagana jest najwyższą karą, jaką może orzec Komisja, ale nie wiąże się z żadnymi finansami i nie jest 

jeszcze prawomocna. 

No, ktoś powie że mieszkanie na kredyt za 2% to świetna okazja. A tam świetna. Okazuje się, że można to 

przebić. Bo co powiedzą państwo na 5%, ale nie kredyt 5%, a cena 5%. Okazuje się, że taki misterny plan miał były 

regionalny dyrektor Lasów Państwowych Bartłomiej Obajtek, zbieżność nazwisk nie jest przypadkowa. 

Jan Błaszkowski – …Nowa Ministra Klimatu i Środowiska, Paulina Hennig-Kloska 5 stycznia wstrzymała 

wszystkie transakcje nieruchomościami w regionalnej dyrekcji Lasów Państwowych w Gdańsku kierowanej przez 

Bartłomieja Obajtka. Mimo zakazu 8 stycznia Obajtek kupuje swoje służbowe mieszkanie w cenie last minyt. 12 

stycznia Ministra Klimatu domaga się wyjaśnień od Obajtak, a 15 stycznia odwołanie z pełnionej funkcji. Reporter 

„Czarno na Białym” dotarł do aktu notarialnego przedwstępnej umowy sprzedaży mieszkania Bartłomiejowi 

Obajtkowi, wynika z niego, że Obajtek od swojej firmy Lasów Państwowych reprezentowanej przez podwładnego 

(sprzedający Jan Borkowski p.o. nadleśniczego Nadleśnictwa Gdańsk) kupił lokal mieszkalny o powierzchni 69,24 



m2 za cenę 33 605,00 zł zobowiązuje się zapłacić całą cenę za lokal mieszkalny i odpłatną (wraz z działką) 

służebność drogi to jest łącznie kwotę 50 929,70 zł. 

Obajtek skorzystał z przepisów Lasów Państwowych, które pozwalają pracownikom wykupywać służbowe 

lokale na preferencyjnych zasadach o ile Losom nie są potrzebne. Potrzebna jest też zgoda miejscowego 

nadleśniczego. Tę Obajtek sobie zapewnił, [Odwołując z funkcji nadleśniczego Nadleśnictwa Gdańsk Paulinę 

Partyka-Drzazga i] mianując p.o. nadleśniczego swojego sąsiada z tej samej działki Jana Borkowskiego. 

 

PK – Dość łatwo powiedzieć, komu Koalicja 15 Października zawdzięcza najwięcej – kobietom, które poszły 

na wybory i zobowiązania wyborcze wobec nich też są dość łatwe do opisania: droga do legalnej aborcji nie będzie 

tak prosta, ale zniesienie recept na tabletkę dzień po wydarzy się o wiele szybciej. 

Donald Tusk, Premier – Ja przecież nie mogę wykluczyć, że pan prezydent zawetuje tę ustawę, więc mamy 

w zapasie działanie metodą też rozporządzenia. 

 

PK – Ze strony internetowej dowiemy się, że Fundusz Sprawiedliwości ma natychmiastowo bezpłatnie 

pomagać osobom pokrzywdzonym przestępstwem. Pięknie. Tylko jak ma się do tego Narodowy Dzień Życia, 

fundacja ojca Rydzyka, na co wydano dziesiątki milionów. Co ciekawe, z funduszu kupowano też garnki. 

Dotacje z Funduszu Sprawiedliwości na przeciwdziałanie przestępczości 

w latach 2017-2023 (w zł) 

źródło: konkret24.tvn24.pl 

• Fundacja Komitetu Obchodów Narodowego Dnia Życia – 24 990 018,97 

(Już zdążyła się wykreślić z rejestru przedsiębiorstw i to w 2023 roku) 

• Fundacja ojca Rydzyka „Lux Veritatis” – 14 321 880,00 

Renata Kijowska – … 130 organizacji dostało z Funduszu Sprawiedliwości 213 000 000 zł: 

• Fundacja Alegoria – 12 368 007,19 

• Fundacja Altum – 12 157 810,68 

• Stowarzyszenie Fidei Defensor – 9 201 099,00 

• Fundacja Mocni w Duchu – 9 000 000,00 

• Fundacja Strażnik Pamięci – 8 094 791,17 

• Stowarzyszenie Przyjaciół Zdrowia – 7 736 000,00 

• Fundacja Życie – 7 074 239,01 

• Fundacja Centrum Pomocy Pokrzywdzonym i Prewencji Przestępczości – 6 816 874,00 

• Stowarzyszenie im. Juliusza Lea – 6 462 720,00 

• Fundacja Mamy i Taty – 5 556 717,38 

• Stowarzyszenie Akademia Sportu Artura Siódmiaka – 4 741 768,12 

• Fundacja Pro Futuro Thelogiae – 4 670 300,00 

• Fundacja Warszawskie Seminarium Aksjologii Administracji – 4 432 000,00 

• Stowarzyszenie Absolwentów Nauk Politycznych Uniwersytetu Warszawskiego – 

3 905 181,00 

• Fundacja „Edukacja z Wartościami” – 3 583 740,60 

• Młodzieżowy Ośrodek Wychowawczy im. Świętej Siostry Faustyny – 3 243 212,06 

• Towarzystwo Salezjanów – Inspektoria (Prowincja) św. Stanisława Kostki w Warszawie 

– 2 955 780,00 

• Fundacja Dajmy Dzieciom Siłę – 2 774 292,72 

• Fundacja Instytut Prawa Ustrojowego – 2 682 247,00 

• Stowarzyszenie Wspierania Aktywności „Bona Fides” -2 590 112,84 

• Fundacja Polskiego Państwa Podziemnego – 2 554 666,00 

• Stowarzyszenie „Twoja Sprawa” – 2 348 301,09 

• Instytut Profilaktyki Zintegrowanej – 2 331 370,00 

• Fundacja św. Benedykta – 2 151 934,00 

• Fundacja Cognitio – 1 851 991,02 

• Radio Warszawa – 1 762 804,27 

• Fundacja Wyszehradzka – 1 617 759,00 

RK – Ministerstwo Sprawiedliwości chce sprawdzić, na co szły pieniądze z Funduszu Pomocy Ofiarom 

Przestępstw. Niewykluczone, że część organizacji będzie musiała oddać pieniądze. 

 

PK – Jest porozumienie kończące protest, który zaczął się jeszcze za rządów Morawieckiego. Chodzi o 

trwający od 6 listopada 2023 roku protest przewoźników na granicy polsko-ukraińskiej. Jego liderzy zapowiadają 

jednak, że jeśli ich postulaty nie będą realizowane, 1 marca wrócą do blokady przejść granicznych. 

♣ 
2024-01-17 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3978 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty trzeci dzień 



 

PK – Mimo prawomocnego wyroku sądu, który mandatów poselskich pozbawia, prezydent wciąż 

przekonuje, że Mariusz Kamiński i Maciej Wąsik są posłami… 

 

PK – Ponad pół miliarda złotych spółki skarbu państwa przekazały na przeróżne utworzone przez siebie 

fundacje, ale co ciekawe, część spółek i fundacji w ogóle nie zgodziła się na kontrolę. W tej sprawie Najwyższa 

Izba Kontroli złożyła aż 10 zawiadomień do prokuratury, a w tle niezwykła wrogość prezesów. 

Źródło: nik.gov.pl 

Ponad 680 mln zł poza kontrolą w fundacjach spółek Skarbu Państwa (zapis z konferencji) 

Darowizny – głównie dla własnych fundacji 

Sponsoring – ścisłe procedury i monitorowane efekty 

Kupowanie usług medialnych, prawnych i doradczych – na specjalnych zasadach 

(Nie)bezinteresowne darowizny KGHM dla gmin 

„W sumie firmy te przeznaczyły na darowizny blisko 841 mln zł, a 81% tej kwoty przekazały 

utworzonym przez siebie fundacjom, z czego 152,5 mln zł dostała Polska Fundacja Narodowa”. 

 

PK – Były wiceminister spraw zagranicznych Piotr W. został zatrzymany przez CBA, a to w związku z aferą 

wizową, jedną z największych w ostatnich latach… 

 

PK – To pierwszy minister rządu Donalda Tuska, którego odwołania chciało PiS, ale wniosek o odwołanie 

Ministra Sienkiewicza przepadł: za odwołaniem było 194, przeciw 241 posłów. 

Bartłomiej Sienkiewicz w Sejmie – To nie jest spór o kształt mediów publicznych. Istota tego sporu zawiera 

się w dwóch nazwiskach: Adamowicz i Filik. Paweł Adamowicz i Mikołaj Filik. To spór o sprawy fundamentalne, 

o życie i śmierć. Bo to media publiczne, publiczne tylko z nazwy, bo całkowicie zawłaszczone przez ówczesną 

władzę były współodpowiedzialne za ich tragedie. Nikt i nigdy w przyszłości nie może się godzić w Polsce na 

podobny stan etycznej degeneracji i bezprawia, jakimi stały się media publiczne. Nikt nigdy w przyszłości. 

Donald Tusk w Sejmie – Każdy kto był gotowy napluć na opozycję, na Tuska, dostawał za te kilka słów 

kłamstwa i propagandy 500 złotych. Kasa. Waszą wiarą jest chciwość, waszym bożkiem jest mamona – to jest 

prawda o prawdziwej motywacji PiS-u, to jest powód, dla którego walczą z taką namiętnością o ten system. 

 

PK – Jeden dzień i o ilu zmianach mówimy i kolejny materiał to nie będzie koniec. Teraz o odwołaniu szefa 

Agencji Badań Medycznych. Poważna instytucja, wydaje setki milionów złotych, można by się spodziewać, że przy 

nominowaniu jej szefa kluczowe były kompetencje. 

Marek Nowicki – Komisja zdrowia miała swoich bohaterów, nieobecnych, ale często wymienianych z 

nazwiska. Dopiero co odwołanego prezesa Agencji Badań Medycznych i jego patrona, byłego ministra zdrowia. 

Radosław Sierpiński został szefem ABM w 2019 roku, choć nie miał do tego kwalifikacji i doświadczenia. 

Był jednak asystentem Łukasza Szumowskiego w resorcie zdrowia, któremu Agencja podlegała i u którego rok 

wcześniej napisał doktorat. Ponieważ nie miał kwalifikacji i doświadczenia na prezesa ABM został jedynie 

pełniącym obowiązki. 

W 2019 roku Radosław Sierpiński nie miał ani wymaganej habilitacji, ani trzyletniego stażu na stanowisku 

kierowniczym. Ale właśnie został pełniącym obowiązki prezesa, więc kierownicze stanowisko już miał, potrzeba 

było tylko, żeby minęły trzy lata, no i jeszcze habilitacja. Od grudnia 2019 do maja 2021 roku ministerstwo zdrowia 

nie ogłasza konkursu na stanowisko prezesa ABM. W rym czasie p.o. prezesa przyznaje granty na badania między 

innymi spółkom powiązanym z rodziną patrona. 

Marian Banaś, prezes NIK – Radosław Sierpiński uzyskał habilitację w kwietniu 2021 roku na 

Uniwersytecie Medycznym we Wrocławiu. 11 dni przed ogłoszeniem konkursu na prezesa ABM 

MN – Sierpiński wygrywa konkurs i w czerwcu 2021 zostaje już oficjalnie prezesem ABM. Ma wtedy 

przepracowane na kierowniczym stanowisku w ABM 25 miesięcy, a ponieważ potrzeba mu 36, z pomocą mu 

przyszła żona Łukasza Szumowskiego. 

Michał Szczerba, PO – Ten trzyletni okres został mu uznany po tym, jak przedstawiła spółka, której 

właścicielką była żona Łukasza Szumowskiego zaświadczenie, że był w tej spółce dyrektorem medycznym. 

MN – Co do prawdziwości tego zaświadczenia duże wątpliwości ma Najwyższa Izba Kontroli, a obecna 

ekipa w Ministerstwie Zdrowia skierowała sprawę do prokuratury. 

 

PK – Prosząc świat o wsparcie w walce z Rosją, Wołodymyr Zełenski przekonywał na Forum w Davos, że 

celem Putina tylko na początku jest Ukraina. Jeśli nie będzie zatrzymany tam, pójdzie dalej. A to czego najbardziej 

potrzebuje teraz Kijów to samoloty i amunicja. 

Anna Czerwińska - … w jego kraj uderzały rosyjskie rakiety S300 i drony. To centrum Charkowa, w tym 

ataku zostało siedemnaście osób. Zniszczone są bloki mieszkalne i placówka medyczna. To Odessa, tu też są ranni. 

Dmytro Kułeba, minister spraw zagranicznych Ukrainy – W 2024 roku priorytetem jest wyrzucenie Rosji z 

naszego nieba, ten kto kontroluje niebo, określi kiedy i w jaki sposób ta wojna się skończy. To będzie wymagało 

dostarczenia Ukrainie samolotów. 

[Jakoś nigdy nie padło wytłumaczenie, dlaczego Zachód nie chce dać Ukrainie samolotów, nawet starszych. 

Cały czas słyszymy o szkoleniu na Zachodzie ukraińskich pilotów, a samolotów nie ma. Czy w zamian za spokój, 

ktoś przyrzekł Putinowi, że Ukraina będzie się tylko bronić, nigdy nie będzie w stanie atakować?] 

 



PK – Powiemy teraz, ile się zmienia w polskich szkołach. 30%podwy zki dla nauczycieli czeka już tylko na 

podpis prezydenta. Dotychczasowi kuratorzy odwołani. Nowi mają szkoły wspierać, a nie dyscyplinować. Ale 

najciekawsze jest to, czego młodzi ludzie mają się uczyć. 

Maria Mikołajewska – To spełnienie pierwszej dużej obietnicy, jaką polskim szkołom złożyła Ministra 

Edukacji: 

Barbara Nowacka, Minister Edukacji Narodowej – Obiecaliśmy odpartyjnienie kuratoriów, w tej chwili 

odwołaliśmy wszystkich, którzy do tej pory pełnili te funkcje. Na razie zastąpią ich pełniący obowiązki kuratorów. 

W każdym województwie kuratorzy mają być wyłonieni w konkursach rozstrzyganych przez przedstawicieli 

Ministerstwa Edukacji, Wojewody i związków zawodowych. Barbara Nowacka chce, by kuratorzy byli dla 

dyrektorów wsparciem. 

Barbara Nowacka – Trzeba odchudzić podstawy programowe, z konkretnych przedmiotów, z niektórych 

jesteśmy w 100% gotowi od 1 września będzie to odczuwalne. 

MM – Odchudzenie podstawy programowej z fizyki, chemii, geografii, biologii historii i języka polskiego 

ma dać więcej czasu na powtórzenie i pogłębienie wiedzy w czasie lekcji, tak by uczniowie nie musieli się uczyć w 

domu tego, czego nauczyciel nie zdążył przerobić z nimi w szkole. Nauczyciele przedmiotów, których ma dotyczyć 

odchudzenie podstawy programowej są na tak, o ile odbędzie się to po szerokich konsultacjach z ekspertami. 

Barbara Nowacka zapowiada też stopniowe odchodzenie od prac domowych w podstawówkach. 

 

PK – Byłaby w tym jakaś ironia w historii, gdyby jeden ze sztandarowych pomysłów poprzedniego rządu 

nabrał sensu dla tego rządu – przekop Mierzei Wiślanej, projekt ten był wielki, ale pożytek z niego był niewielki, bo 

bez pogłębienia kilkuset metrów do portu w Elblągu wielkie statki nie miały po co płynąć. Teraz lody mogą puścić, 

dosłownie i w przenośni. 

Jan Błaszkowski – Port w Elblągu zamknięty, bo skuty lodem, ale wokół zamarzniętych nabrzeży zmiana 

klimatu, politycznego. 

Arkadiusz Zgliński, Zarząd Portu Morskiego Elbląg – Obecnie mamy odwilż, bo wreszcie rząd bierze pod 

uwagę i samorządu, i Zarządu Portu, i jest skłonny do współpracy. 

JB – To efekt spotkania władz Portu (Witold Wróblewski, prezydent Elbląga, Arkadiusz Zgliński, Zarząd 

Portu Morskiego Elbląg) z nowymi Ministrami (Arkadiusz Marchewka, Wiceminister Infrastruktury PO, Jacek 

Protas, Wiceminister Funduszy i Polityki Regionalnej, Zbigniew Ziejewski PO, Wiceminister Aktywów 

Państwowych PSL) odpowiedzialnymi za budowę Przekopu Mierzei i kanału żeglugowego z Bałtyku do Elbląga. 

Pogłębienie 900 metrów ma kosztować 30-35 mln zł. 

♣ 
2024-01-18 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,4016 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

PK – Po 24 godzinach od zatrzymania byłego szefa MSZ politycy PiS zaczynają go kojarzyć i poznawać. 

Piotr Wawrzyk usłyszał zarzuty w związku z aferą wizową. Do winy się nie przyznał i odmówił składania 

wyjaśnień. 

 

PK – Dzisiaj rano CBA weszło do siedziby Orlenu. 

Dariusz Łapiński – Agenci Centralnego Biura Antykorupcyjnego weszli do biur Orlenu tuż po ósmej rano. 

Śledztwo, jak podkreśla CBA i prokuratura objęte jest tajemnicą. 

 

PK – Sejm przyjął budżet państwa na ten rok. Jego dochody mają wynieść 682 miliardy złotych, ale wydatki 

niemal 200 miliardów więcej. W budżecie zapisano 30% podwyżki dla nauczycieli, 20% dla całej budżetówki, 13 i 

14 emeryturę i podwójną waloryzację rent i emerytur, jeśli inflacja przekroczy 5%, a raczej przekroczy, bo według 

założeń ma wynieść ponad 6%. 

 

Głosowanie nr 15 

Głosowało 434 posłów 

ZA 240 

Przeciw 191 

Wstrzymało się 3 

Szymon Hołownia Marszałek Sejmu – Stwierdzam, że Sejm uchwalił ustawę budżetową na rok 2024. 

 

PK – Teraz opowiemy o losie człowieka, który naprawdę zapłacił życiem za tropienie korupcji. Jednak może 

najbardziej jest przejmujące, jak zachowało się wobec niego państwo – państwo PiS. 

Katarzyna Górniak – Był urzędnikiem wiernym państwu. Po tym, co go spotkało, tak powinien się czuć. 

Wojciech Czuchnowski, dziennikarz „Gazety Wyborczej” – Jest jedynym polskim urzędnikiem tak 

wysokiego szczebla, na którego był zamach. 

KG – Wojciech Kwaśniak był szefem Komisji Nadzoru Finansowego. Dziesięć lat temu został brutalnie 

pobity przed własnym domem. 



[Ale to już dawniej opisywałem]. 

 

Wstrzymane dotacje z Funduszu Sprawiedliwości na 2024 rok 

Źródło: Ministerstwo Sprawiedliwości 

• Stowarzyszenie SOS dla Rodziny – 2 248 540,00 zł 

• Stowarzyszenie SOS dla Rodziny – 1 199 500,00 zł 

• Stowarzyszenie Nowa Kultura w Jarosławiu – 1 054 755,00 zł 

• Stowarzyszenie Przeworsk – Powiat Bezpieczny – 1 044 535,00 zł 

• Towarzystwo Amicus – 1 337 033,33 zł 

• Caritas Diecezji Siedleckiej – 1 348 987,61 zł 

• Stowarzyszenie Patria et Lex – 2 141 605,73 zł 

• Stowarzyszenie Trampolina dla Polski Oddział w Zduńskiej Woli – 1 361 096,00 zł 

• Fundacja im. Hetmana Jana Tarnowskiego – 1 090 533,50 zł 

• Krakowskie Forum Organizacji Społecznych Krafos – 2 245 457,43 zł 

• Fundacja Centrum Pomocy Pokrzywdzonym – 1 284 956,00 zł 

• Fundacja Dies Mei – 1 147 640,00 zł 

• Stowarzyszenie Centrum Aktywności Społecznej PRYZMAT – 960 640,00 zł 

• Elbląskie Centrum Mediacji i Aktywizacji Społecznej – 1 372 100,00 zł 

• Stowarzyszenie na Rzecz Integracji i Rozwoju Społecznego GRONO – 2 020 400,00 zł 

• Warmińsko-mazurskie Stowarzyszenie Pomocy Pokrzywdzonym i Pomocy Prawnej 

„Sapere Aude” – 1 628 600,00 zł 

• Caritas Diecezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej – 1 365 540,00 zł 

• Stowarzyszenie Towarzystwo Inicjatyw Obywatelskich – 1 027 030,00 zł 

• Stowarzyszenie Trampolina dla Polski Oddział w Zduńskiej Woli – 1 047 060,37 zł 

• Polskie Stowarzyszenie Pedagogów i Psychologów Macierz – 1 344 125,00 zł 

• Stowarzyszenie Pomocy Osobom Pokrzywdzonym Nadzieja – 1 237 400,00 zł 

• Częstochowskie Stowarzyszenie ETOH – 1 378 400,00 zł 

• Stowarzyszenie na Rzecz Integracji i Rozwoju Społecznego GRONO – 1 433 890,00 zł 

• Stowarzyszenie Integracja na Plus – 2 604 800,00 zł 

• Stowarzyszenie Centrum Aktywności Społecznej PRYZMAT – 1 103 100,00 zł 

• Terenowy Komitet ochrony Praw Dziecka – 1 807 380,00 zł 

• Stowarzyszenie na Rzecz Integracji i Rozwoju Społecznego GRONO – 1 478 390,00 zł 

• Diecezjalna Fundacja Ochrona Życia – 1 673 072,76 zł 

• Fundacja Dies Mei – 1 367 840,00 zł 

• Stowarzyszenie na Rzecz Integracji i Rozwoju Społecznego GRONO – 1 397 740,00 zł 

• Caritas Diecezji Sandomierskiej – 1 047 346,25 zł 

• Podkarpacki Ośrodek Rozwoju Społeczeństwa Obywatelskiego – 1 282 501,65 zł 

• Lubuski Ruch na Rzecz Kobiet i Rodzin Żar – 1 633 000,00 zł 

• Fundacja Dziecko w Centrum – 2 356 720,00 zł 

• Fundacja Życie – 1 417 706,67 zł 

• Stowarzyszenie Integracji Rodzin PRZYSTAŃ – 1 329 500,00 zł 

• Instytut Rozwoju Sportu i Edukacji – 1 509 360,00 zł 

• Fundacja Instytut Praworządności – 1 496 760,00 zł 

• Katolickie Stowarzyszenie Pomocy Osobom Potrzebującym AGAPE – 2 375 564,00 zł 

• Fundacja Wspierania Praworządności Zdążyć z Pomocą – 2 154 870,00 zł 

• Fundacja Rozwoju Patria – 2 942 051,86 zł 

• Klaster Innowacji Społecznych (Fundacja Instytut Pracy i Edukacji) – 1 543 720,00 zł 

• Caritas Diecezji Bielsko-Żywieckiej – 963 987,50 zł 

• Fundacja Compassio – 1 165 079,65 zł 

• Fundacja LUMUS (Gdańska Fundacja Pomocy Prawno-Psychologicznej) – 1 056 720,00 

zł 

• Instytut Psychologii Zdrowia Polskiego Towarzystwa Psychologicznego – 2 600 400,00 

zł 

• Fundacja Campassio – 1 972 410,97 zł 

• IWO – Doradztwo Obywatelskie – 1 606 679,32 zł 

• Fundacja Profeto.pl – Sercański Sekretariat na Rzecz Nowej Ewangelizacji – 

28 403 756,75 zł 

• Fundacja Pomost –  

• Stowarzyszenie Pomocy Bliźniemu im. Brata Krystyna w Gorzowie Wielkopolskim – 

350 000,00 zł 

• Fundacja Resocjalizacji i Readaptacji Społecznej „Tulipan” – 350 000,00 zł 

• Caritas Diecezji Koszalińsko-Kołobrzeskiej – 350 000,00 zł 

• Stowarzyszenie „Sursum Corda” – 350 000,00 zł 



• Małopolskie Stowarzyszenie Probacja – 350 000,00 zł 

• Caritas Archidiecezji Gnieźnieńskiej – 214 740,00 zł 

• Stowarzyszenie Integracyjne Wspólnoty Barska – 330 230,32 zł 

• „Dom Wspólnoty Barska w Drezdenku” – 350 000,00 zł 

• Stowarzyszenie Centrum Wolontariatu – 350 000,00 zł 

• Stowarzyszenie Postis – 350 000,00 zł 

• Stowarzyszenie Penitencjarne „Patronat” Oddział w Białymstoku –  

• Caritas Diecezji Kieleckiej –  

• Stowarzyszenie Penitencjarne „Patronat” Oddział w Warszawie –  

• Stowarzyszenie „Alter Ego” – 277 120,00 zł 

• Stowarzyszenie Centrum Wolontariatu – 175 000,00 zł 

• Stowarzyszenie Pomocy Bliźniemu im. Brata Krystyna w Gorzowie Wielkopolskim – 

133 750,00 zł 

• Stowarzyszenie Postis – 350 000,00 zł 

• Stowarzyszenie Samopomocowe „ABACUS” 349 934,00 zł 

• Fundacja Konkret – 350 000,00 zł 

• Stowarzyszenie POSTIS – 350 000,00 zł 

• Stowarzyszenie Pomocy Osobom Wychodzącym na Wolność „EMAUS” – 347 690,00 zł 

• Gdańska Fundacja Pomocy Prawno-Psychologicznej – 350 000,00 zł 

• Gdańska Fundacja Pomocy Prawno-Psychologicznej – 350 000,00 zł 

Łącznie 112 576 755 zł 

 

PK – W Gdańsku ruszył dziś proces Stefana Wilmonta, zabójcy Pawła Adamowicza. W pierwszej instancji 

został skazany na dożywocie. Sąd uznał, że prezydent Gdańska był przypadkową ofiarą tego człowieka. Według 

rodziny Adamowicza przyczyniła się do tego propaganda ówczesnej telewizji rządowej. 

 

Marek Nowicki – Wielkie brawa i gratulacje od najlepszych chirurgów z całego świata dla tych dwóch 

profesorów z Polski Adama Maciejewskiego i Łukasza Krakowczyka za operację rekonstrukcyjną, którą wykonali 

w zeszłym roku w Centrum Onkologii w Gliwicach. Teraz tutaj na Bahamach podczas corocznego zjazdu 

Towarzystwa Chirurgii Rekonstrukcyjnej operację tę uznano za najlepszą na świecie w 2023 roku. O tytuł ubiegało 

się 300 prac, trzy znalazły się w finale. 

Profesor Łukasz Krakowczyk, chirurg, Polskie Towarzystwo Chirurgii Mikronaczyniowej – Przedstawiane 

są trzy przypadki wybrane najlepszej rekonstrukcji tego roku, więc to zakwalifikowanie się do tego turnieju, tak 

naprawdę to już jest bardzo duży sukces, a wygranie, to już wiadomo najwyższa nagroda. 

MN – Chodzi o tę Ukrainkę 24-letnią Alinę, która została ranna w wyniku rosyjskiego bombardowania, 

straciła niemal całą twarz poniżej nosa, część języka, zęby, usta, wargi, żuchwę, podbródek i dużą część jeszcze 

szyi. 

♣ 
2024-01-19 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3846 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

AW – Cała prawda o podkomisji smoleńskiej Macierewicza w relacjach jej byłych członków: Byliśmy tylko 

długopisami, które miały się tylko podpisać pod raportem, a raport miał mieć tezę Macierewicza, który z kolei miał 

wybierać z analiz tylko te fragmenty, które wyjęta z kontekstu mogły świadczyć na rzecz jego zamachowych teorii. 

 

AW – Prokurator Generalny nie będzie jednocześnie Ministrem Sprawiedliwości. Adam Bodnar pokazuje 

założenia ustawy, która ma wymazać polityczne wpływy w prokuratury. Niezależność wymiaru sprawiedliwości to 

podstawa państwa prawa – tak mówił dziś w Warszawie unijny komisarz – Polska państwem prawa znowu może 

być. 

Założenia nowelizacji ustawy dotyczące rozdzielenia funkcji 

Ministra Sprawiedliwości i Prokuratora Generalnego 

Prokuratora Generalnego powoływać będzie (bezwzględną większością głosów) Sejm za zgodą 

Senatu 

Kadencja Prokuratora Generalnego będzie trwała 6 lat, bez możliwości jej ponowienia. 

Kandydatów będą mogli zgłaszać: Prezydent RP, Marszałek Sejmu, grupa 35 posłów, grupa 15 

senatorów, grupa 200 prokuratorów w stanie czynnym, grupa 2000 obywateli. 

Wynagrodzenia, nagrody i dodatki specjalne za okres 2022/2023: 

• Były prokurator krajowy Dariusz Barski: wynagrodzenie: 974 639 zł nagrody: 32 900 zł 

• Zastępca prokuratora generalnego Robert Hernand: wynagrodzenie: 996 638 zł nagrody: 26 900 zł 

• Zastępca prokuratora generalnego Krzysztof Sierak: wynagrodzenie: 997 579 zł nagrody: 26 900 zł 



• Zastępca prokuratora generalnego Michał Ostrowski za okres 21 listopada – 31 grudnia 2023 r. 

wynagrodzenie: 48 321 zł 

• Zastępca prokuratora generalnego Beata Marczak: wynagrodzenie: 884 371 zł nagrody: 26 900 zł 

• Zastępca prokuratora generalnego Tomasz Janeczek za okres 21 listopada – 31 grudnia 2023 r. 

wynagrodzenie: 48 321 zł – a jego poprzednik Przemysław Funiok wynagrodzenie: 885 560 zł 

nagrody: 26 900 zł 

• Zastępca prokuratora generalnego Krzysztof Urbaniak wynagrodzenie: 714 387 zł nagrody: 19 400 

zł 

Zmiany kadrowe dotyczą też sądów, bo Minister Bodnar zawiesił w czynnościach prezesa Sądu 

Apelacyjnego w Warszawie Piotra Schaba jednocześnie rzecznika dyscyplinarnego powołanego przez Ziobrę. 

Krzysztof Kwiatkowski, koło senackie Niezależni i Samorządni – sędzia Schab to symbol najgorszego 

politycznego oddziaływania i naciskania na wymiar sprawiedliwości. 

Arleta Zalewska – Wniosek o odwołanie trafi do Krajowej Rady Sądownictwa. Większość mają dziś 

członkowie wskazani przez PiS. Jak wynika z naszych nieoficjalnych informacji, głosowanie w tej sprawie może 

być tajne. 

Krzysztof Kwiatkowski – Jeżeli nie będzie dwóch trzecich na odrzucenie jako decyzji Ministra 

Sprawiedliwości, to decyzja pozostaje w mocy. 

 

AW – Słynne na całą Polskę Seicento, które z impetem wjechało w politykę, od momentu zderzenia z 

kolumną rządową premier Szydło, raczej już nie pojeździło, sześć lat stało na sądowym parkingu. Ale teraz będzie z 

niego pożytek, bo trafia na aukcję Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy i jest nie do poznania. 

Maciej Mazur – Wyczyszczony, ubrany i wystrojony, bo to on – najsłynniejszy polski Fiat Seicento. 

♣ 



2024-01-20 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3846 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 

PM – 76 miliardów dla Polski odblokowała Komisja Europejska. [Hurra! Ale czego: euro czy złotych?] To 

fundusze strukturalne. By odblokować kolejne miliardy trzeba naprawić wymiar sprawiedliwości. Po ośmiu latach 

rzekomego naprawiania go przez poprzednie władze. W nowym budżecie państwa znalazły się pieniądze między 

innymi na podwyżki dla nauczycieli, którzy wciąż dopytują o szczegóły. 

Arleta Zalewska – To wiadomość na którą czekali przedsiębiorcy, samorządowcy, czekał rząd. 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz, Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej – To zielone światło, na które 

czekał rząd, było kluczowe, dostaliśmy, złożyliśmy 

Te dokumenty będą procedowane, po ich przeprocedowaniu będzie zgoda na złożenie wniosków o 

dofinansowanie. Więc to będą kolejne dwa, trzy miesiące, plus jeszcze kolejne półtora miesiąca 

AZ – Polska spełniła trzy ostatnie warunki do pełnego uruchomienia Funduszy Strukturalnych. A to oznacza, 

że Komisja Europejska odblokowała 76 miliardów euro [!] dla Polski. 

Dla jasności: to nie są jeszcze środki z Krajowego Planu Odbudowy, które wymagają konkretnych zmian 

ustawowych, które Komisja Europejska uzna za dążenie do naprawy praworządności. 

Ministerstwo Edukacji Narodowej: 

Średnie wynagrodzenie nauczycieli brutto wzrośnie o ponad 1500 zł. 

Zgodnie z zapowiedziami, wynagrodzenia zostały podniesione o 30% dla nauczycieli 

dyplomowanych i mianowanych oraz o 33% dla początkujących. Oznacza to, że średnie 

wynagrodzenie, wynikające z Karty Nauczyciela, dla nauczyciela początkującego wzrasta o 

1577 zł, dla mianowanego o 1720 zł, a dla dyplomowanego o 2198 zł. Wynagrodzenie 

nauczyciela jest wieloskładnikowe. 

AZ – Ujawnił, że w rządzie trwają prace nad rozwiązaniami, których w budżecie nie ma, a które tak jak 

większa kwota wolna od podatku zapisano w stu konkretach Koalicji Obywatelskiej. 

 

PM – Początek końca funduszu kościelnego. 

Władysław Kosiniak-Kamysz, Wicepremier, Minister Obrony Narodowej, PSL – Skutki połączenia przez 

ostatnie osiem lat tronu z ołtarzem są bardzo bolesne 

Ministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej – Jeżeli nie chcemy przynależeć do danej wspólnoty, nie ma 

powodu, żebyśmy musieli ją finansować. 

 

PM – Państwo Izrael i państwo palestyńskie – amerykański rząd jak większość rządów jest przekonany, że to 

jest właśnie rozwiązanie wieloletniego konfliktu, ale premier Izraela uważa, że nie gwarantuje ono ani pokoju, ani 

bezpieczeństwa. [Najlepiej zlikwidować do końca Palestynę]. 

 

PM – 90 tysięcy żołnierzy weźmie udział w manewrach NATO, które rozpoczną się za kilka dni. Sojusz 

[Północnoatlantycki] obawia się o bezpieczeństwo państw nadbałtyckich. Putin jest nieprzewidywalny, w dodatku 

Trump także, a nie wiadomo, czy w tym roku nie wróci do władzy. 

Paweł Szot – To będą największe manewry NATO od czasów zimnej wojny. Weźmie w nich udział 90 

tysięcy żołnierzy, ponad 1100 pojazdów, a także dziesiątki statków powietrznych i okrętów. 

 

PM – Zamiast państwowego funduszu kościelnego z milionami dla księży będzie dobrowolny odpis 

podatkowy – zapowiada Wicepremier Władysław Kosiniak-Kamysz. Premier Donald Tusk dał mu na to pół roku. 

Kluczowa dla porozumienia może być wysokość odpisu. 

♣ 
2024-01-21 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3846 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

PM – Fundusze operacyjne CBA były wykorzystywane w przestępczy sposób, twierdzi agent Tomek, sam 

ma wiele na sumieniu. 

 

PM – Brakuje rodzin zastępczych. 

 

PM – Pole bitwy nie może czekać. Ratowania życia nie można opóźniać – apeluje Wołodymyr Załanski 

Prezydent Ukrainy do Zachodu o niezwlekanie z pomocą wojskową. W amerykańskim Kongresie trwa w tej 

sprawie paraliż. Apele Białego Domu są coraz bardziej dramatyczne. Z frontu nadeszła wiadomość, jak dobrze 

sprawdził się polski dron. 



Monika Krajewska – Pancerna bitwa, która na tych nagraniach przypomina film. Bojowy wóz piechoty 

Bradley w rękach Ukraińców. Huraganowy ostrzał niszczy jeden z najnowszych i najbardziej niebezpiecznych 

rosyjskich czołgów. Nagranie wprawiło w zdumienie ekspertów, bo czołg duma Putina T90 nie odpowiedział ani 

razu, załoga straciła nad nim panowanie. Ukraińcy skutecznie wykorzystali polski dron, który zniszczył rosyjski 

system ochrony powietrznej. Inny bezzałogowiec uderzył w zakład rosyjskiego koncernu naftowego pod 

Petersburgiem, wytwarzano w nim między innymi paliwo do samolotów odrzutowych 

Wołodymyr Zełenski Prezydent Ukrainy – Będą nowe takie Patrioty wojskowe. Jestem wdzięczny 

wszystkim zagranicznym przyjaciołom Ukrainy, którzy rozumieją, że pole bitwy nie może po prostu poczekać, a 

ratowania życia nie można opóźniać. Wszystkim tym, którzy starają się przyspieszyć niezbędne decyzje. 

 

PM – Rezygnacja szefa rady Agencji Badań Medycznych. Chodzi o potencjalny konflikt interesów, możliwe 

wielkie nadużycia, wielkie pieniądze na granty. To kolejna instytucja, wokół której narastają podejrzenia w związku 

z działalnością w ostatnich latach. 

Marek Nowicki – Profesor Marcin Moniuszko zrezygnował z funkcji przewodniczącego rady ABM. Jego 

uczelnia Uniwersytet w Białymstoku dostała od Agencji grant na badania, o które on wnioskował. Pojawiły się 

zarzuty o konflikt interesów. Profesor nie czuje się winny i powiada, że nie pobierał z realizacji grantu żadnego 

wynagrodzenia. 

♣ 
2024-01-22 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty ósmy dzień 

 

DR – Prześwietlona przez Najwyższą Izbę Kontroli fuzja Orlenu z Lotosem e bilansie zysków i strat to 

drugie porażają, bo idą w miliardy złotych, a na dodatek powstało, tu cytat „istotne ryzyko dla bezpieczeństwa 

paliwowego Polski”. To wiedział wciąż jeszcze prezes Obajtek i czego nie wiedział były już minister Sasin, o tym: 

Michał Tracz – Wiceminister infrastruktury na gorąco czyta doniesienia NIK-u na temat fuzji Orlenu z 

Lotosem i komentuje je tak: 

Arkadiusz Marchewka, Wiceminister Infrastruktury, PO – Miała być wielka fuzja, a jest wielka wyprzedaż 

narodowego majątku. 



BUSINESS INSIDER 

NIK uderza w fuzję Orlenu i Lotosu. 

„Istotne ryzyko dla bezpieczeństwa paliwowego Polski 

Aktywa Lotosu zostały sprzedane co najmniej 5 mld zł poniżej wartości, fuzja spowodowała, że 

państwo straciło wpływ na kierunki sprzedaży około jednej piątej produkcji benzyny i oleju 

napędowego, a warunki połączenia Orlenu i Lotosu stworzyły istotne ryzyka dla bezpieczeństwa 

paliwowego Polski – wynika z raportu po kontroli NIK, do którego dotarł Business Insider 

Polska. Urzędnicy wzięli pod lupę sztandarową transakcję prezesa Orlenu Daniela Obajtka. 

Nasze źródła twierdzą, że w sprawie mogą pojawić się zawiadomienia do prokuratury o 

podejrzeniu popełnienia przestępstwa. 

BIZNES 

…Saudi Aramco zapłaciło o 7,2 mld zł mniej za część Lotosu, niż była ona warta. 

MT – Po fuzji Orlenu z Lotosem, Lotos praktycznie zniknął z rynku, większość wchłonął Orlen, a część 

sprzedano Saudi Aramco co już nieraz udowadniano znacząco poniżej rynkowej wartości. Część stacji Lotosu 

przejął węgierski Mol, to wszystko spowodowało potencjalne niebezpieczeństwo dla państwa. 

Dariusz Wieczorek, doktor, ekonomista, Uniwersytet Gdański – Ta cała transakcja, ta fuzja była, nie boję się 

tego powiedzieć, transakcją przestępczą. 

MT – Fuzja Orlenu z Lotosem była oczkiem w głowie Daniela Obajtka. Prezesa Orlenu nadzorował minister 

Sasin. Zresztą do tego NIK też ma zarzuty, bo Sasin miał wydać pozytywną rekomendację do fuzji, nie znając 

dokumentów i umów. 

ORLEN 

„Wycena i sprzedaż aktywów Lotosu odbyła się na rynkowych warunkach. Wyceny zostały 

przygotowane przez niezależnych zewnętrznych doradców. Cały proces został przeprowadzony 

z poszanowaniem przepisów prawa”. 

Biuro Prasowe Orlen 

Waldemar Buda, PiS – To nie jest żaden NIK, to nie jest raport. Zdeprecjonowali tę Izbę  

MT – Jeśli ktoś jest winien, to przecież zawiniła Unia. 

Bartłomiej Wróblewski, PiS – Bardzo niekorzystne warunki połączenia zostały przedstawione przez Komisję 

Europejską 

MT – Co nie jest prawdą, bo Bruksela nigdy nie kazała Orlenowi wchłaniać Lotosu. 

6 lutego zbierze się walne zgromadzenie akcjonariuszy Orlenu, to wtedy mogą zapaść kluczowe decyzje 

personalne. 

 

DR – Wizyta symbol. Oczywisty cel podróży, Donald Tusk w Kijowie z zapewnieniem o wsparciu Polski 

dla walczącej Ukrainy, z zapowiedzią współpracy militarnej, ale też z misją poprawy relacji, bo na linii Warszawa – 

Kijów trzaskało od napięć. 

Anna Czerwińska – To nie mogła być inna stolica, to musiał być Kijów – to słowa Donalda Tuska. Po 

Brukseli Ukraina stała się kolejnym celem podróży szefa polskiego rządu. 

Donald Tusk, Premier, z Kijowa – Dla mnie bardzo ważne jest takie poczucie, zbudowanie takiego poczucia, 

że Polska jest najbardziej wiarygodnym, najsprawniejszym sojusznikiem Ukrainy w tym śmiertelnym starciu 

AC – Zanim Donald Tusk spotkał się z Prezydentem Zełenskim, oddał cześć poległym ukraińskim 

bohaterom. 

Wołodymyr Zełenski Prezydent Ukrainy – Musimy pamiętać o tym, że walcząc o wolność Ukrainy, 

walczymy również o wolność Polski. Tu w Ukrainie rozstrzygają się losy wolnego świata. 

AC – Polski Premier zapewniał, że przyjechał tu rozmawiać o jak najszybszym rozwiązaniu problemów. 

Ostatnie miesiące w relacjach polsko-ukraińskich nie były łatwe. 

Donald Tusk, Premier – Będziemy szukali przede wszystkim praktycznych rozwiązań w rozmowach między 

nami i być może nie będą do tego potrzebne instytucje międzynarodowe. Między przyjaciółmi czasami łatwiej 

znaleźć rozwiązanie. 

Wołodymyr Zełenski – Prezydent Ukrainy – Wspólnie z panem premierem rozmawialiśmy o tym, że na 

poziomie rządów naszych krajów można rozwiązać wszystkie krytyczne kwestie, które istnieją. Prace rozpoczną się 

już w najbliższym czasie. 

Denys Szmyhal, Premier Ukrainy – Szanowny Panie Premierze, drogi Donaldzie – Dzisiaj rozmawiamy o 

resecie relacji rządów Ukrainy i Polski. 

AC – Rozmowy dotyczyły też: 

- wspólna produkcja broni i amunicji 

- wsparcie w akcesji Ukrainy do Unii Europejskiej 

- pomoc w odbudowie 

Paweł Kowal zostanie pełnomocnikiem polskiego rządu do spraw odbudowy Ukrainy 

Prezydent Zełenski poinformował też: „Jest nowy polski pakiet obronny. Jesteśmy wdzięczni za Waszą stałą 

pomoc”. 

Donald Tusk – To właśnie tutaj w Ukrainie przebiega światowy front między dobrem a złem. 

AC – Donald Tusk wziął udział w obchodach Dnia Wolności Ukrainy. Razem z Prezydentem Zełenskim 

spotkali się ze studentami. 

Tusk zachrypnięty – Kto po cichu wspiera Putina, zdradza Europę, zdradza w każdym wymiarze spraw 

europejskich. I będzie mu to pamiętane, nikt nie będzie mu wybaczał. 



Tomasz Kanik – Gdy Donald Tusk prowadził rozmowy, w całym tu Kijowie zawyły syreny alarmowe. 

Alarm ogłoszono, bo w Rosji wystartowały myśliwce zdolne do przenoszenia rakiet Kindżał. W ciągu ostatniej 

doby Rosjanie ostrzelali blisko sto ukraińskich miast i wsi. Są zabici i ranni. 

AC – O pomocy dla walczącej Ukrainy mowa też była dziś w Brukseli i padła ważna deklaracja: 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych – Zgodziliśmy się politycznie, choć jeszcze to musi być 

potwierdzone prawnie, że zamrożone aktywa Banku Centralnego Rosji, dochody z nich zostaną przekazane 

Ukrainie. 

 

DR – Liczby, które bolą: 

- Odnotowano 2139 samobójczych prób dzieci i młodzieży 

- Wiele osób nie doczekało, żeby mieć swoją terapię 

- W XXI wieku cały czas jest coraz gorzej 

- To musi się zmienić, by w końcu ta liczba zaczęła maleć 

 

DR – Pałacowy dwugłos w sprawie ułaskawienia: prezydent mówi jasno, ale szef jego gabinetu natychmiast 

prostuje. W tle prezes PiS, który się niecierpliwi i raz po raz wywoływany do tablicy Prokurator Generalny, którego 

opinia zupełnie prezydenta nie wiąże, bo ułaskawić nie może nikt inny tylko prezydent. 

Arleta Zalewska – Z tym co deklaruje prezydent i co próbują tłumaczyć jego ministrowie trudno już się 

połapać, bo w najnowszym wywiadzie Andrzej Duda sugeruje, że jednak ułaskawi skazanych polityków PiS-u na 

mocy Konstytucji, a nie jak zapowiadał na podstawie ustawy za pośrednictwem Prokuratora Generalnego. 

Duda 

Chciałbym, żeby to zostało przerwane. Jeżeli może to zostać tylko i wyłącznie przez to, że ja ich 

ponownie po prostu ułaskawię, żeby po prostu ich ratować, to to zrobię. 

- Czyli nie wyklucza pan tego ruchu konstytucyjnego? 

Duda – Tak. Ja to zrobię, mając pełną świadomość tragizmu tej sytuacji. Również dla Urzędu 

Prezydenta Rzeczpospolitej. 

Robert Biedroń, eurodeputowany Nowej Lewicy – Jakiej tragicznej sytuacji? Prezydent przez swoją 

nieudolność stworzył tę sytuację. To prezydent Duda odpowiada za eskalację emocji 

Marcin Mastalerek 

Toczy się postępowanie ułaskawieniowe. Prezydent @AndrzejDuda podejmie decyzję 

niezwłocznie po otrzymaniu opinii prokuratora generalnego. Pan @Adbodnar zwlekając i nie 

wypuszczając Posłów z więzienia naraża ich życie i zdrowie. 

Robert Kropiwnicki, Wiceminister Aktywów Państwowych, PO – prezydent jedno, jego ministrowie drugie i 

to wygląda naprawdę bardzo niepoważnie. Minister Bodnar wykonuje ustawy i działa zgodnie z prawem. 

AZ – Chaos prawny wokół sprawy ułaskawienia dwóch polityków PiS-u zaostrzył się po tym, jak trafili do 

więzienia, a prezydent próbując przerzucić odpowiedzialność na Prokuratora Generalnego, wszczął nową tyle, że 

dłuższą procedurę ułaskawieniową. 

Kaczyński – Jeszcze muszę do Ostrołęki także. – Dzisiaj? Dzisiaj jeszcze nie? – Dzisiaj nie, tylko że ja mam 

jutro mszę. Pojutrze Kraków, no to kiedy? A mam nadzieję, że w końcu prezydent się zdecyduje. Prezydent się 

zdecyduje i w końcu uwolni. Z tą metodą którą zastosował to, to jeszcze rok może trwać. 

 

DR – Sztorm, a z nim wiatr, który w porywach przekraczał 150 km/h ponad wyspami brytyjskimi wichura 

tak silna, że zdemolowała rozkłady jazdy pociągów i samolotów, a prądu pozbawiła dziesiątki tysięcy odbiorców i 

to niestety nie koniec fatalnych prognoz, na horyzoncie potężny kolejny niż. 

 

DR – Od lat psychiatria dzieci i młodzieży leży na łopatkach. 

- Poprawa sytuacji to sprawa dla Nowego Rządu. 

Barbara Nowacka, Inicjatywa Polska – Pracujemy nad tym, żeby było jak najwięcej pedagogów i 

psychologów w szkołach. 

Damian Kuraś, ministerstwo zdrowia – Mamy 3 miliardy złotych z ustawy okołobudżetowej [zawetowanej 

przez Dudę. 3 mld wydaje się niedużo na onkologię i psychiatrię. Potrzebne radykalne działania: Należy zadbać, 

aby ani jeden psychiatra już nie wyjechał z kraju. należy zachęcić psychiatrów, którzy wyjechali, poprzez 

negocjacje, za jakie pieniądze wrócą i te warunki im zagwarantować, nie zważając na wywołane zawirowania w 

resorcie. Ponadto otoczyć skuteczną opieką studentów psychiatrii oraz dopilnować normalnych warunków pracy 

psychiatrom w szpitalach. Takiej sytuacji nie można opanować poprzez metodę równomiernej poprawy sytuacji 

wszystkiego]. 

 

DR – Europarlament contra ecościema. W specjalnej dyrektywie mówi stop fałszywej troski o klientów i o 

środowisko. Z opakowań muszą zniknąć napisy typu: przyjazne, neutralne czy wolne, bo to nic innego jak chwyt 

marketingowy, no chyba że za etykietą stoi naukowy certyfikat. 

 

Jarosław Rostkowski – Zima nie odpuszcza. Na drogi wyjechały nie tylko pługi śnieżne. W Czarnej 

Białostockiej hulajnoga była jak zjawa w środku zimy. 

Leszek Pławiak, instruktor nauki jazdy – Pobocze zaśnieżone, w zasadzie mamy tylko dwa pasy ruchu, jeden 

w jedną, drugi w drugą, ciężkie warunki, no i hulajnoga, przypadek bardzo rzadki 

JR – Kobieta miała kamizelkę odblaskową, ale na drodze marne szanse. 



Stefan Rzońca, instruktor nauki jazdy – Stwarza ogromne zagrożenie, jadą wozy ciężarowe i wszyscy jadą 

jednak z prędkością blisko 90 na godzinę, więc sam pęd powietrza może spowodować zmianę toru jazdy tej biednej 

hulajnogi. 

Ten przypadek pokazuje, czego robić nie wolno. 



 

♣ 
2024-01-23 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3697 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – sześćsetny dziewięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

DR – Prezydenckie „ułaskawiam”. Półtorej godziny temu prezydent ułaskawił skazanych Mariusza 

Kamińskiego i Macieja Wąsika. Mógł to zrobić, jak mówią prawnicy, w każdym dowolnym momencie od wydania 

prawomocnego wyroku. Zrobił to dziś. Zaapelował o natychmiastowe zwolnienie obu polityków z więzień. Pytanie: 

czy już dziś będzie to możliwe? 

Arleta Zalewska – Chwilę przed godziną piętnastą Prokurator Generalny: 

Min. Sprawiedliwości 

Minister Sprawiedliwości – Prokurator Generalny informuje, że w dniu 23 stycznia 2024 r. do 

Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej zostały przekazane akta sądowe związane z 

postępowaniem ułaskawieniowym wobec p. Macieje Wąsika i p. Mariusza Kamińskiego. 

Do akt załączony został wniosek o nieskorzystanie z prawa łaski wraz ze stanowiskiem PG. 

AZ – Opinia Adama Bodnara nie była dla prezydenta w żaden sposób wiążąca, stąd taka decyzja: 

Prezydent – panowie są ułaskawieni, potwierdzam to z całą mocą 

AZ – Według Ministerstwa Sprawiedliwości i dużej części prawników prezydent Andrzej Duda mógł 

zastosować akt łaski w każdym momencie od ogłoszenia w grudniu prawomocnego wyroku sądu. Zrobił to dziś. 

 

DR – Celem znowu Kijów, rakiety spadły także na Charków, są zabici i ranni. 

Andrzej Zaucha – Najwięcej zniszczeń rosyjskie rakiety spowodowały w Charkowie, rosyjski pocisk uderzył 

w osiedle mieszkaniowe, zawaliła się część jednego z domów. W Charkowie zginęło osiem osób, kilkadziesiąt 

zostało rannych. Akcja ratunkowa konieczna była także w Kijowie, tu rakieta zniszczyła budynki kijowskiego klubu 

Lokomotiw. W innej dzielnicy Kijowa saperzy musieli wywozić głowicę rakiety, która nie eksploatowała. 

 

DR – Prawomocnie już skazany na dożywocie zabójca Pawła Adamowicza. Sąd Apelacyjny w Gdańsku 

podtrzymał wyrok pierwszej instancji, ale zmienił jego uzasadnienie, uznając, że prezydent Gdańska nie był 

przypadkową ofiarą Stefana Wilmonta. 

Dominika Ziółkowska – Paweł Adamowicz był precyzyjnie wyselekcjonowaną ofiarą, a sprawca miał 

określone poglądy polityczne – orzekł dziś Sąd Apelacyjny w Gdańsku. Wyrok Sądu jest prawomocny. 

 

DR – Chroniony jak rządowy VIP choć członkiem rządu już nie był. Antoni Macierewicz miał do dyspozycji 

służbową limuzynę z kierowcą i ochronę żandarmerii, to w ciągu pięciu minionych lat kosztowało podatników 

milion złotych. Za zlikwidowaną podkomisję smoleńską wciąż przychodzą rachunki. 

Cezary Tomczyk, Wiceminister Obrony Narodowej, PO – Wszędzie tam, gdzie Macierewicz pojawił się jako 

minister było kilkudziesięciu żołnierzy… 

♣ 



2024-01-24 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3755 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dzień 

 

PM – Sprawa Kamińskiego i Wąsika się nie skończyła, lecz zaczęła – mówi Donald Tusk, w reakcji na 

wyjście z więzień i pierwsze wypowiedzi. Premier uważa, że prędzej czy później spotka ich kara jak nie za jedno 

przestępstwo, to za inne. 

Arleta Zalewska – Dla prezydenta są bohaterami, dla Premiera skazanymi za nadużycie władzy. 

Donald Tusk, Premier – Sprawa Kamińskiego i Wąsika się nie skończyła, sprawa panów Kamińskiego i 

Wąsika się zaczęła. To co robili przez ostatnie osiem lat także zasługuje na zainteresowanie organów ścigania. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – panowie są byłymi posłami, rozmawialiśmy z komendantem straży 

marszałkowskiej, nie ma różnicy zdań w tej sprawie, a więc straż marszałkowska nie będzie wpuszczała do 

kuluarów i na salę obrad osób, które posłami nie są. 

Jeżeli ja słyszę zapowiedzi prowadzenia realnej obstrukcji prac Parlamentu, jako Marszałek Sejmu 

odpowiadający za to, żeby tu było prawo i porządek i sprawiedliwość, muszę takie sygnały wziąć bardzo na 

poważnie. 

AZ – Decyzja w tej sprawie ma zapaść jutro, przeciwko jest Konfederacja i PiS, który dodatkowo zarzuca 

Marszałkowi Sejmu, że jeśli nie dopuści tych dwóch polityków do obrad, złamie prawo. 

Mariusz Błaszczak, PiS – Uważamy to za w Sejmie przejaw stosowania siły wobec parlamentarzystów 

Krzysztof Bosak, Konfederacja – dopuści się ich do obrad i problem z głowy. 

Profesor Andrzej Zoll, były prezes Trybunału Konstytucyjnego, były Rzecznik Praw Obywatelskich – Jeżeli 

w ogóle mamy jeszcze mówić o obowiązywaniu prawa w Polsce, to z całą pewnością w dniu 20 grudnia 2023 roku 

ci panowie stracili mandat. 

AZ – Dziś swoje stanowisko opublikowała Państwowa Komisja Wyborcza, która wciąż nie wszczęła 

procedury obsadzania zwolnionych [utraconych] przez Kamińskiego i Wąsika mandatów. 

 

PM – Łamali prawo z powodów politycznych, nadużywali władzy do walki z polityczną konkurencją i za to 

zostali skazani na dwa lata, a dziś po ułaskawieniu przez prezydenta wyszli na wolność. Ale mogą być kolejne 

sprawy i kolejne wyroki 

Profesor Andrzej Zoll – Zostali skazani za nadużycie władzy, bardzo poważne przestępstwo. Przedmiotem 

ich działania było wykończenie człowieka, uznanie wicepremiera, urzędującego wicepremiera za łapówkarza 

Adrianna Otręba – … i tu nie chodzi o to, że Kamiński i Wąsik jak twierdzi PiS, byli więźniami 

politycznymi i odsiadywali wyrok za walkę z korupcją, chodzi o to: 

Anna Maria Bator-Ciesielska, Sąd Okręgowy w Warszawie, wypowiedź z 20 grudnia 2023 roku – Nie były 

to działania w celu wykrycia przestępstw, lecz kreujące to przestępstwo. 

AO – Sąd Okręgowy w Warszawie skazał ich prawomocnie za nadużycie władzy przy tak zwanej aferze 

gruntowej z 2007 roku. Kamiński był wtedy szefem CBA, a Wąsik jego zastępcą. 

Ewa Wrzosek, Stowarzyszenie Prokuratorów „Lex Super Omnia” – Agenci CBA właśnie w tym okresie, 

kiedy szefem tej służby był Kamiński, sprowokowali aferę korupcyjną, spreparowali dowody 

AO – Ale afera gruntowa to tylko wierzchołek góry lodowej – słyszymy w Sejmie 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – panowie na zlecenie polityczne podsłuchiwali, to co robi ówczesna opozycja 

AO – Dlatego Nowa Władza dążyła do powołania Komisji śledczej do spraw Pegasusa. Kamiński za czasów 

rządów PiS był ministrem spraw wewnętrznych, wiceministrem Wąsik, to na ich konto idzie również to, jak policja 

traktowała protestujących po decyzji trybunału Przyłębskiej w sprawie aborcji. 

Gabriela Morawska-Stanecka, KO – Kobiety były przede wszystkim bite, były przepychane, były bite pałą 

teleskopową, co pamiętamy, co mamy nagrane 

 

PM – Jacek Sasin odpowiadał na pytania przed Komisją śledczą na temat wyborów kopertowych: Kto je 

wymyślił? Adam Bielan. Kto je zlecił przygotowania? Formalnie Mateusz Morawiecki. Jaka była rola Sasina? 

Wykonywał polecenia. Kto odpowiada za działanie poza prawem? Wychodzi na to że pandemia. Kto odpowiada za 

wyrzucenie w błoto 70 mln zł? Opozycja 

Magda Łucjan – [Sasin] to kluczowa postać i kluczowe zeznanie, by odpowiedzieć na pytanie: czy 

organizacja wyborów kopertowych, podejmowane wtedy decyzje i wydawanie publicznych milionów były legalne? 

Sasin spędził przed Komisją śledczą 5 godzin. 

Sasin – Nieodbycie się wyborów w tym terminie wtedy stwarzało bardzo realne niebezpieczeństwo 

opróżnienia stanowiska prezydenta Rzeczpospolitej Polskiej ze wszelkimi tego konsekwencjami, czyli paraliżu 

państwa de facto. 

MŁ – To był polityczny przekaz Jacka Sasina, który forsował przy każdej okazji, ale przypomnijmy: to był 

środek pandemii [i jeszcze nie było szczepionek, umierały setki dziennie] władza parła za wszelką cenę do 

wyborów kopertowych, zleciła organizację poczcie, pomijając Państwową Komisję Wyborczą. 

Jacek Karnowski, KO – Zażądano [poczta zażądała] spisów wyborców dla osób nieuprawnionych, czyli dla 

poczty polskiej [od samorządów] 

- kto zdecydował, że wybory kopertowe powierzono poczcie polskiej i wytwórni papierów wartościowych? 



Sasin – prezes rady ministrów, który nakazał podjęcie przygotowań do wyborów kopertowych, zanim 

jeszcze ustawa z 7 kwietnia wejdzie w życie. 

MŁ – Pojawiło się też nazwisko Adama Bielana jako tego, który te wybory wymyślił. Jednak na pytanie, kto 

odpowiada za zmarnotrawienie 70 mln zł, pada odpowiedź: ówczesna opozycja. 

Waldemar Buda, PiS – Pani Kidawa-Błońska opowiada o wywaleniu wyborów, czy ona miała świadomość, 

dzięki temu stracimy 70 mln zł? 

MŁ – Ostatecznie wybory się nie odbyły po oporze koalicjanta. 

Jarosław Gowin – Podaję się do dymisji. 

MŁ – mówił o naciskach, szantażu i haków wszystko po to by złamać jego opór. PiS miało przeć do 

wyborów z obawy, że w innym terminie Duda nie wygra. 

Dziś przed Komisją stanął Tomasz Cegielniak były minister aktywów państwowych i jego kilkugodzinne 

przesłuchanie można tak krótko podsumować: nie wiem, nie pamiętam, to było dawno. 

 

PM – Senat przyjął ustawę budżetową bez poprawek, dlatego nie wróci do Sejmu, lecz od razu trafi do 

podpisu prezydenta. To oznacza, że Parlament zdążył na czas i prezydent nie ma podstaw, by ewentualnie 

rozwiązać Parlament. 

 

PM – Rolnicze demonstracje w całym kraju, krótkie, ale powszechne. Chodzi o tanie produkty z Ukrainy i 

wymagania ekologiczne. 

Jan Błaszkowski – Byli widoczni w całym kraju, rolnicy stali przy drogach albo na nie wjechali. Rolnicze 

demonstracje odbyły się w 258 miejscach w całym kraju. To był głos wsi, której coraz trudniej zarobić na życie… 

Drugi postulat, to zmiany w tak zwanym zielonym ładzie, który miał uczynić unijne rolnictwo bardziej 

ekologicznym, a protestującym kojarzy się z ziemią, której trzecia część co roku ma leżeć odłogiem. Pod 

Szczecinem wsparli koledzy po fachu z Dojczlandu. Wspólnie z polskimi kolegami chcemy zmienić całą politykę 

rolną. Fala protestów rolniczych przetacza się przez całą Europę. W Dojczlandzie czy Francji też stanowcze NIE dla 

wysokich cen paliw i wyśrubowanych norm ekologicznych. 

 

PM – Rosjanie po raz kolejny ostrzeliwują Charków, ale udało się zestrzelić rosyjski samolot Ił76, 

prawdopodobnie przewożący rakiety. Ukraińcom coraz bardziej brakuje amunicji. 

Andrzej Zaucha – Bardzo ciężko jest żołnierzom na froncie, w -20℃ mrozie muszą odpierać rosyjskie ataki i 

oszczędzać amunicję. Poradziecki sprzęt często zawodzi. 

♣ 
2024-01-25 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3790 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pierwszy dzień 

 

PM – O nowych wyborach mówi Kaczyński w odpowiedzi jak twierdzi, na stalinowski wyrok na 

Kamińskiego i Wąsika oraz gestapowskie tortury stosowane rzekomo przez Donalda Tuska. 

[Co Kaczyński może wiedzieć o gestapowskich torturach, urodził się kilka lat po wojnie]. 

Donald Tusk, Premier – Na szczęście skończyło się państwo, które wspierało takich ludzi, jak prawomocnie 

skazani przestępcy. 

 

PM – Sprzedana za czasów PiS-u część Lotosu warta była ponad 9 mld zł, a sprzedano ją za 2 miliardy zł. – 

wynika z raportu NIK. 

 

PM – [o sprzedaży Lotosu] 

Premier – Wszystko co wiemy na podstawie materiałów poprzedników, stawia w paskudnym świetle i pana 

Sasina, i pana Obajtka. 

 

PM – Już ponad miesiąc prezydent Andrzej Duda zwleka z zaprzysiężeniem wybranego przez Sejm nowego 

składu Państwowej Komisji Wyborczej, a stary skład zwleka ze wskazaniem osób, które mają objąć mandaty 

poselskie utracone przez Kamińskiego i Wąsika. Ułaskawienie nie przywraca mandatów. Czy prezydent gra na 

zwłokę? 

Ryszard Kalisz [dawno nie widziany prawnik] wybrany przez Sejm do Państwowej Komisji Wyborczej – 

PKW jest w starym składzie głównie zresztą PiS-owskim i w jakiś sposób się powstrzymało 

Jacek Tacik – … czyli może zwlekać z decyzją do połowy marca 

[nowa] Państwowa Komisja Wyborcza 

Członkowie wybrani przez Sejm 

Ryszard Balicki KO, Konrad Składowski KO, Paweł Gieras P 2050, 

Arkadiusz Pikulik PiS, Mirosław Suski PiS, Ryszard Kalisz Lewica, 

Maciej Kliś PSL 



Dariusz Joński, Inicjatywa Polska – prezydent nie jest od tego żeby wpływać na decyzje Sejmu i Parlamentu, 

prezydent jest od tego, żeby zaakceptować. No, musi zaakceptować wolę taką, że Koalicja partii demokratycznych 

dostała prawie cztery miliony głosów więcej. 

 

PM – Fundusz medyczny miał finansować wyjątkowo drogie leczenie dzieci z chorobami rzadkimi i 

nowotworowymi. Ale najpierw prawie nie był używany, a w roku wyborczym był wydawany na wszystko. 

Informacje w tej sprawie poznała Sejmowa Komisja Zdrowia. 

Marek Nowicki – Posłowie Sejmowej Komisji Zdrowia łapali się za głowę, słysząc, w jaki sposób są 

wydawane miliardy złotych z powołanego przez PiS funduszu medycznego. [wydawano na] leki, aparatura 

medyczna, sprzęt dydaktyczny, remonty szpitali, transport medyczny, nadwykonania (ponadlimitowe leczenie 

medyczne). 

 

PM – Na pokładzie zestrzelonego przez Ukrainę rosyjskiego samolotu transportowego Ił był sprzęt 

wojskowy i – Moskwa twierdzi, że ukraińscy jeńcy wiezionych na wymianę. 

Anna Czerwińska – Teren (Jabłonowo), na który spadł rosyjski samolot wojskowy Ił76 jest odcięty [to teren 

Rosji]… do kostnicy pod Biełgorodem Rosjanie przewieźli tylko pięć ciał. 

 

PM – Drzemkologia [?] stosowana to nie żart, a fakultet na Uniwersytecie Medycznym we Wrocławiu. Na 

zajęcia przynosimy, proszę państwa, śpiwór. Jesteś senny, zdrzemnij się. Zamiast stawiać się do pionu kawą, na 

chwilę się połóż. Leczy. Drzemać należy krótko. To ważna umiejętność, nawet dla lekarza. 

Paweł Abramowicz – Tu nikt nie ściemnia. Wszyscy studenci z wyjątkowym zaangażowaniem ciężko 

harują, z mozołem stosując drzemkologię stosowaną. Super słodko jest tak studiować, aż buty spadają – tak są te 

zajęcia zajmujące i wciągające do śpiworków. Trzeba oczywiście pozbyć się wszelkich elementów zakłócających 

naukę i je wyciszyć, by się wyciszyć – to działa. Pogonić stres, wyluzować, wyfilować i dzięki temu wygenerować 

nowe siły – oto cel. 

Maria Kmita, doktor, wykładowczyni „drzemkologii stosowanej”, Uniwersytet Medyczny we Wrocławiu – 

Te zajęcia są konieczne, dlatego że studenci są bardzo zmęczeni, zasypiają, gdzie się da, znajdujemy ich zwłoki w 

różnych miejscach na uczelni. Warto by było, żeby też mieli taki moment, żeby się zregenerować. 

My tutaj uważamy, że pion jest przereklamowany i trzymamy poziom. 

Wyspany pracownik jest bardziej kreatywny, lepiej pracuje w zespole, nawet bardziej uczciwy, bo okazuje 

się, że niewyspanie wpływa też na nieuczciwość. 

PA – moment powinien trwać do 26 minut, w ciemności, w temperaturze od 16 do 19℃ i nie na krześle czy 

stole, lecz raczej w pozycji horyzontalnej. Wypoziomowani studenci, to przyszli lekarze, muszą umieć drzemać, bo 

kiedyś będą harować w szpitalach włocławskich, na oddziałach warszawskich, a może i w Klinice Dżemelli. By 

mieć siłę i energię, nie wystarczy im wtedy siódma kawa, ósma herbatka czy relaksacyjne skrolowanie internetu, ale 

wystarczy drzemka. Podsypianie w pracy to trochę jej udawanie, więc praktycznie niezbyt uczciwe. Za to studenci 

bardzo uczciwie się wydrzemali i zregenerowali, a ich byłe zwłoki ruszają do zadań bezzwłocznie. 

 

[W przerwie tego pisania wyjrzałem przez okno, a tu po chodniku Alej Jerozolimskich jechał robot – zielona 

skrzynka o bokach około 70 cm, na czterech kołach o średnicy około 30 cm, robot miał nad sobą antenkę około 180 

cm licząc od chodnika, z czerwoną lampką na szczycie. Ponieważ miał akurat zielone światło, więc nie zatrzymując 

się przejechał przez Szczęśliwicką po przejściu dla pieszych i pojechał wzdłuż naszych domów może do 

Niemcewicza, a może prosto do Placu Zawiszy. Tak to raz po raz XXI wiek daje mi znak o sobie]. 

♣ 
2024-01-26 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3802 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny drugi dzień 

 

DR – Trzecia, być może najważniejsza Komisja śledcza do spraw Pegesusa. Jednak z politykami PiS w 

składzie i z Magdaleną Sroką na czele. Kto zdecydował o zakupie i kto odpowiada za użycie wobec opozycji broni 

totalnej inwigilacji służącej walki z terrorystami. 

Michał Tracz – Lista świadków już zaczyna się tworzyć: Szydło, Morawiecki, Ziobro, szefowie służb i 

liczne grono inwigilowanych. W ten sposób kolejna już Komisja zaczyna pracę. Z samego rana Sejm wybrał 

członków Komisji śledczej do spraw Pegasusa, chwilę później Komisja wybrała przewodniczącą, to Magdalena 

Sroka dziś posłanka PSL, ale wcześniej współrządzącego z PiS-em Porozumienia [Gowina]. Sroka zmieniła front i 

dziś chce przesłuchiwać także prezesa PiS-u. 

MT – Czy Jarosław Kaczyński będzie świadkiem na Komisji pegasusowej? 

Sroka – No ktoś na pewno wpadł na ten pomysł. Czy to był Jarosław Kaczyński po inspiracji Kamińskiego 

czy odwrotnie, tego mam nadzieję dowiedzieć się 

Komisja śledcza do spraw wykorzystania 

Oprogramowania Pegasus 

Magdalena Sroko PSL przewodnicząca, Marcin Bosacki PO, 

Witold Zembaczyński Nowoczesna, Joanna Kluzik-Rostkowska PO, 



Tomasz Trela Nowa Lewica, Paweł Śliz Polska 2050 

Przemysław Wipler Konfederacja 

MT – PiS musiało zmienić kandydatów, bo na najbliższych współpracowników Ziobry nie zgadzała się 

rządząca większość. Ostatecznie PiS zgłosiło: 

Jacek Ozdoba Suwerenna Polska, Mariusz Gosek PiS 

Sebastian Łukaszewicz, Suwerenna Polska, Marcin Przydacz PiS 

Ale żaden z nich nie będzie zasiadał w prezydium [Komisji] 

Pegasus to broń totalnej inwigilacji i program, który pozwala nie tylko podsłuchiwać rozmowy, oglądać 

zdjęcia i czytać wiadomości, ale także wgrywać do telefonu spreparowane treści. 

Ofiary Pegasusa: niepokorna prokuratorka Ewa Wrzosek, ówczesny lider rolniczych protestów Michał 

Kołodziejczak czy Krzysztof Brejza, którego inwigilowano, gdy był szefem sztabu wyborczego Koalicji 

Obywatelskiej. 

 

DR – Dziennikarskie śledztwo w sprawie ekologicznej bomby w Mysłowicach, usunięcie ton 

niebezpiecznych odpadów. To była potężna operacja za potężne publiczne pieniądze: 97 milionów złotych. Jak się 

okazuje, część chemikaliów trafiła nie do utylizacji a na kolejne nielegalne składowisko. 

Wojciech Bojanowski – … na niemal 100 milionów złotych zrzuciły się narodowy i wojewódzki fundusz 

ochrony środowiska, resztę dało miasto Mysłowice. Po to by śledzić dalsze losy odpadów, które miały być 

unieszkodliwione, podczas załadunku oznaczano je charakterystycznymi plombami. 

- Proszę zobaczyć na tę plombę, to plomba 4/86 i znajduje się na nielegalnym składowisku odpadów 

niebezpiecznych tym razem w Rejkowie na Mazowszu. 

W Mysłowicach przetarg na utylizację odpadów wygrywa konsorcjum firma Hydro Geo Technika spółka z 

o.o. 

Chemikalia, za których neutralizację zapłaciliśmy my wszyscy, które porzucili przestępcy, po raz kolejny 

trafiły w ręce przestępców i po raz kolejny trafiły na nielegalne składowisko. 

 

DR – Wspólny mianownik trudnej koabitacji [fr. cohabitation – wspólne zamieszkiwanie], o bezpieczeństwie 

ponad podziałami – rozmowa prezydenta z Ministrem Obrony Narodowej, było o sojuszach, o strategiach i o 

personaliach na szczytach armii. 

Paweł Szot – Polityczni konkurenci skazani na współpracę 

- czas najwyższy, żeby usiąść i spokojnie porozmawiać. 

PS – Mimo politycznego sporu te rozmowy przebiegały w dobrej atmosferze. 

Jest też wiele do zrobienia: od października dowództwo generalne i obrony terytorialnej nie mają swoich 

dowódców. 

Jacek Siewiera, szef Biura Bezpieczeństwa Narodowego – Była rozmowa o personaliach i gdy zapadną 

decyzje, które będziemy mogli komunikować, to oczywiście 

- Ale kandydaci są? 

JS – Tak. Po mianowaniu przez pana prezydenta na wniosek Pana Premiera takie nominacje zostaną 

ogłoszone. 

♣ 



2024-01-27 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3802 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzeci dzień 

 

DR – Prekampania, czas, start. Za 10 tygodni znowu pójdziemy do urn. Rusza batalia o władzę w terenie, a 

wybory samorządowe z pozoru tylko mniej emocjonujące niż te parlamentarne, bo dla jednych to gra o wszystko, 

dla innych walka o minimalizację strat. 

Michał Tracz – …rządowa większość liczy, że po sukcesie parlamentarnym także uda się wygrać wybory 

samorządowe, także w tych sejmikach, które do tej pory nazywane były bastionami PiS-u. Donald Tusk 

zaproponował całej Koalicji Rządowej to samo co do sejmu, jedną wspólną listę, wszyscy przeciw PiS-owi. 

Donald Tusk, Premier – bym chętnie poszedł takim właśnie frontem 

MT – Jest już odpowiedź od lewicy: 

Biedroń – Dobry pomysł. 

MT – i od Trzeciej Drogi, ale tu zupełnie inna: 

- Wygranego składu się nie zmienia 

MT – PSL pójdzie najprawdopodobniej z partią Hołowni i liczy na jeszcze lepszy wynik niż jesienią 

[Ale trzeba pamiętać, że tuż przed wyborami Trzeciej Drodze groziło, że nie osiągną wymaganych 8% i nie 

wejdą do sejmu, a to dawałoby zwycięstwo PiS-owi. W tej sytuacji padło hasło: ratujmy Trzecią Drogę i to dało 

Trzeciej Drodze niespodziewany wysoki wynik]. 

MT – Na zgłoszenie komitetów wyborczych partie mają jeszcze dwa tygodnie. 

 

DR – Przełomowe zeznanie i dowód w sprawie Pegasusa, korzystały z niego polskie służby, był nim 

inwigilowany Krzysztof Brejza i to oficjalny głos z samego kierownictwa CBA, jak ustalili dziennikarze 

Superwizjera. To potwierdzenie tego, co ujawnili eksperci Citizenlab i co chce prześwietlić Komisja Śledcza. 

Adrianna Otręba – To, o czym mówił od kilku lat Krzysztof Brejza, znalazło takie oficjalne potwierdzenie: 

Maciej Duda, dziennikarz TVN24 i Superwizjera TVN – Po raz pierwszy na początku przesłuchania osoba 

funkcyjna potwierdziła, że zastosowano w Polsce Pegasusa. 

AO – Tą osobą jest Agnieszka Kwiatkowska-Gurdak pełniąca obowiązki szefa Centralnego Biura 

Antykorupcyjnego. Według ustaleń dziennikarzy Superwizjera przedwczoraj w Prokuraturze Okręgowej w 

Ostrowie Wielkopolskim potwierdziła ona, że część materiału w postępowaniu CBA, wymierzonym w Brejzów 

uzyskano za pomocą Pegasusa. 

Dorota Brejza, pełnomocniczka Krzysztofa Brejzy – Pozyskano 85 tysięcy wiadomości tekstowych, 

przełamano dostęp do wszystkich kont 

Krzysztof Brejza, eurodeputowany PO – Prześwietlono kilkanaście lat życia wstecz, szukając rysy, nie 

znaleźli nic. 

AO – Już w 2021 roku grupa badaczy z kanadyjskiego Citizenlab ujawniła, że pięć lat temu tuż przed 

wyborami parlamentarnymi Brejza był inwigilowany Pegasusem 33 razy, był wtedy szefem sztabu Koalicji 

Obywatelskiej, ale bez wątpienia zeznania szefowej CBA są tu kluczowe. 

Agnieszka Kwiatkowska-Gurdak pełni obowiązki szefa CBA od połowy grudnia ubiegłego roku. Wcześniej 

to ona była jedną z osób prowadzących postępowanie wymierzonemu właśnie w rodzinę Brejzów. I tu jednak ale: 

Marcin Bosacki, członek Komisji Śledczej do spraw Pegasusa, PO – Wycofała się z tych działań i 

powiedziała, jako jedna z niewielu, podkreślam, powiedziała NIE, to jest sprawa polityczna, a nie sprawa 

kryminalna. 

 

DR – Słowacy mają dość, masowo wychodzą na ulice w antyrządowych protestach. Premier Robert Fico, 

który po przedterminowych wyborach wrócił do władzy, jest nazywany grabarzem demokracji. Opozycja zarzuca 

mu że tworzy państwo mafijne. 

DR – Dzieci z niepełnosprawnościami intelektualnymi na kolanach szorują podłogę w kościele pod 

nadzorem siedzącej obok zakonnicy. Ujawnione nagranie ma pokazywać zaledwie wycinek praktyk stosowanych w 

Domu Pomocy Społecznej w Kamieniu Krajeńskim. Prokuratura sprawdza, czy dochodziło do znęcania się nad 

podopiecznymi? 

♣ 
2024-01-28 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3802 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny czwarty dzień 

 

PK – Dobry wieczór, ale to jest bardzo głośny wieczór, bo na całym świecie gra Wielka Orkiestra 

Świątecznej pomocy i co najważniejsze wszyscy grają z Orkiestrą. Żadnej telewizji, żadnym żołnierzom nie 

powiedziano, że nie wolno. 

Michał Tracz – Tutaj są setki ludzi, które przyszły specjalnie do namiotu WOŚP, na ulicach setki tysięcy 

wolontariuszy. Na koncie już grubo ponad 90 milionów złotych 



Jurek Owsiak – Emocje rewelacyjne, zacznę od tego, że chciałbym bardzo podziękować wszystkim, którzy 

właśnie dzisiaj wspomniani przez ciebie, 120 tysięcy wolontariuszy… kupujemy najlepszy sprzęt na świecie… 

płuca po pandemii… 

 

PK – Co jest niezwykłego w tym, że polski Minister Sprawiedliwości spotkał się w Brukseli ze swoimi 

odpowiednikami z krajów unijnych? No, nic. Poza tym że takiego spotkania nie było od ośmiu lat, więc to było 

trochę nowe otwarcie. 

Jacek Tacik – Nagroda specjalna  Business Centre Club za to, co dopiero ma się wydarzyć. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny, PO – Będziemy dążyli ze wszelkich sił do 

tego, aby naprawić wymiar sprawiedliwości 

JT – To słowa, za nimi mają pójść czyny. Na razie konkretne gesty. Pierwsze od ośmiu lat spotkanie 

Ministra Sprawiedliwości z ministrami krajów Unii Europejskiej. 

Krzysztof Śmiszek, Wiceminister Sprawiedliwości, Nowa Lewica – Wróciliśmy do Europy, rozmawiamy ze 

wszystkimi, którzy tworzą Europę 

JT – Rozmowy dotyczyły artykułu siódmego Traktatu o Unii Europejskiej, który Komisja uruchomiła w 

stosunku do Polski w 2017 roku, a to oznacza możliwość nakładania sankcji za łamanie praworządności. 

Adam Bodnar – Będziemy starali się podejmować wszystkie możliwe działania, aby doprowadzić do tego 

żeby co do Polski nie była stosowana procedura z artykułu siódmego, co będzie wymagało, jak państwo doskonale 

wiedzą, zmian legislacyjnych 

Krzysztof Śmiszek – Marzymy o tym, żeby w dwudziestą rocznicę wejścia Polski do Unii Europejskiej 1 

maja ta procedura z artykułu siódmego była już tylko złym wspomnieniem i złym koszmarem 

JT – Czasu jest mało, co zrobienia dużo. To posiedzenie Komisji Sprawiedliwości i próba pozyskania 

informacji na temat działania trybunału Julii Przyłębskiej za 2022 rok, nieudana, bo jego szefowa przysłała do 

Sejmu neo-sędziego 

Stąd zapowiedź zmian w Konstytucji, których projekt przygotowuje Minister Sprawiedliwości. Unia domaga 

się od nas także odpolitycznienia krajowej rady sądownictwa. Tu projekt zmian jest, ale bez zgody prezydenta nie 

wejdzie w życie, a pałac w kontekście neo-sędziów stawia warunek: 

Małgorzata Paprocka, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta – Jest jedna konstytucyjna nieprzekraczalna 

linia i jest to kwestia związana z nieusuwalnością sędziów i z brakiem możliwości jakiejkolwiek weryfikacji 

sędziów powołanych do tej pory 

JT – To także moment spełnienia jednej z obietnic wyborczych i odwrócenia zmian, które wprowadził PiS w 

2016 roku na polityczne polecenie Zbigniewa Ziobry, wtedy ministra sprawiedliwości i prokuratora generalnego. 

 

PK – …coraz więcej wiemy o ludziach, którym CBA łamało życie, byli niewinni, ale trafiali do aresztu na o 

wiele dłużej. 

- Moje życie zostało totalnie zniszczone i nie wiem, dlaczego? 

Adrianna Otręba – Bogusław Seredyński to były prezes Wydawnictw Naukowo Technicznych. W 2009 roku 

znalazł się na celowniku agenta CBA, znanego jako agent Tomek, którego przełożonymi byli Kamiński iWąsik. 

Seredyński – Moje dzieci pod naporem hejtu i takiego ostracyzmu społecznego zmuszone zostały do 

emigracji. 

AO – O tym, jak działa CBA, przekonał się burmistrz Szprotawy Mirosław Gąsik. Pięć lat temu został 

zatrzymany, miało chodzić o korupcję. Teraz sąd go uniewinnił, wyrok jest nieprawomocny, w areszcie spędził 9 

miesięcy. 

 Wrzosek – oni byli również odpowiedzialni za nadzór nad stosowaniem tego rodzaju technik operacyjnych, 

za pozyskiwaniem w ten sposób informacji. 

♣ 
2024-01-29 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3653 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny piąty dzień 

 

GK – Pokażemy państwu niezwykłą grafikę z wyjątkową liczbą, bo są powody do dumy: 

w czasie 32 Finału WOŚP zebrano już 175 426 813 pln 

Będzie za co kupować sprzęt, by leczyć płuca Polaków po pandemii, a to nie jest jeszcze 

ostatnie słowo. Trwają wciąż internetowe aukcje, można licytować i pomagać. 

Renata Kijowska – Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy znowu zabłysnęła: światełkiem 

do nieba, radością, dobrem, pomysłami na pomaganie, mnóstwem pomysłów. Orkiestra gra już 

32 rok na całym globie, a plany ma nieziemskie. Astronomiczną kwotę zebraliśmy w tym roku, 

ponad 20 milionów złotych większą niż w zeszłym roku. 

 



GK – Te słowa warto zacytować, bo po ośmiu latach stało się coś naprawdę ważnego: 

wracamy do normalności – mówi Lidia Niedźwiecka-Owsiak. Znów jest grochówka wojskowa, 

orkiestry wojskowe 

 

GK – Sądowa batalia o tabletkę poronną. 

 

Minister Sprawiedliwości Adam Bodnar odwołał dziesięciu prokuratorów okręgowych i 

regionalnych, zaufanych ludzi Zbigniewa Ziobry dzięki którym kontrolował prokuraturę. To 

wciąż początek zmian w wymiarze sprawiedliwości sądach i w prokuraturze. Ale 

krytykowanych nie tylko przez Opozycję 

Maciej Knapik – Adam Bodnar obiecuje kolejne rozwiązania dla sądownictwa i to już 

wkrótce. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Pod koniec lutego i w 

marcu, kwietniu 

MK – Ale środowiska sędziowskie tracą cierpliwość: 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia” – Gdybym 

patrzył na to, co się dzieje, nic się nie dzieje, to pytają krótko: O co chodzi? 

MK - W PiS-ie nazywany jest rzeźnikiem. Ale wśród niezależnych sędziów też słychać 

pytania o wizję realnych działań 

Markiewicz, dalszy ciąg – z tego co jest planowane za dwa i cztery lata, ja jeszcze takiej 

stałej wizji nie zapoznałem. 

Projekt nowelizacji ustawy o Krajowej Radzie Sądownictwa 

Członkowie-sędziowie KRS nie będą wybierani przez Sejm. 15 sędziów (z 25 

członków Rady) wybiorą w wyborach bezpośrednich i tajnych sędziowie a 

kraju; 

Mandaty sędziów-członków KRS wybranych na podstawie przepisów z 2017 r., 

wygasną z dniem ogłoszenia wyników wyborów na nowych sędziów Rady. 

MK – Rozwiązuje problem tylko częściowo. Sędziowie do Rady mają być wybierani przez 

samych sędziów. Obecni członkowie wybrani w sejmie przez PiS-owską większość stracą 

funkcje, to uzdrowi sytuację w samym KRS. Ale w ustawie nie ma ani słowa o tak zwanych 

neo-sędziach powołanych za czasów PiS-u w upolitycznionej procedurze. Nie wiadomo, co z ich 

wyrokami, co z ich dalszą pracą, a jest ich ponad 2 tysiące. 

Adam Bodnar, dalszy ciąg – Uważam, że nad tym trzeba będzie dłużej popracować, 

zastanowić się nad różnymi wariantami 

MK – Chodzi o to, by uniknąć weta prezydenta – słyszymy w Sejmie. Status neo-sędziów 

jest sednem sporu z Dudą, dlatego w projekcie ustawy nie ma o tym nic. Minister powinien 

działać odważniej – sugerują sędziowie 

Waldemar Żurek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie, Stowarzyszenie Sędziów 

„Themis” – Tutaj jest potrzebna decyzja w postaci ostrego cięcia. 

Wspólne stanowisko 

Stowarzyszenia Sędziów Themis 

Ogólnopolskiego Stowarzyszenia Sędziów Sądów Administracyjnych 

Stowarzyszenia Sędziów Rodzinnych Pro Familia 

Stowarzyszenia Sędziów Rodzinnych w Polsce 

Forum Wspólnoty Sędziów 

Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia 

 w sprawie niezbędnych, pilnych działań Ministra Sprawiedliwości 

Polki i Polacy chcą realnych zmian, których efektem będą sprawne 

i sprawiedliwe sądy. Są decyzje, które Minister Sprawiedliwości może podjąć 

już teraz i które nie wymagają zmiany ustaw. 

Sprawność działania sądów jest coraz gorsza. Osoby powołane przez Zbigniewa 

Ziobrę do ministerstwa czy na stanowiska funkcyjne, blokują etaty w sądach i 

orzekają znacznie mniej niż sędziowie. Ministerstwo Sprawiedliwości (zamiast 

przedstawić kompleksowy projekt zmian w neo-KRS) zamroziło konkursy na 

stanowiska sędziowskie. Obywatele coraz dłużej czekają na załatwienie swoich 



spraw rodzinnych, majątkowych, osobistych. Taka sytuacja jest społecznie nie 

do zaakceptowania. 

Twarzami sądownictwa dyscyplinarnego są nadal tak skompromitowane 

postacie, jak Piotr Schab, Przemysław Radzik i Michał Lasota. Członkowie tzw. 

Neo-Krajowej Rady Sądownictwa stoją na czele dużych sądów. Chcemy sadów 

otwartych dla obywateli, cieszących się zaufaniem społecznym i kierowanych 

przez osoby o dużej etyce. 

Wobec tego Minister Sprawiedliwości powinien w trybie natychmiastowym 

odwołać rzeczników dyscyplinarnych Piotra Schaba, Przemysława Radzika i 

Michała Lasotę. Czyny, których się dopuścili powinny być również wyjaśnione 

przez niezależną prokuraturę. 

Piotr Schab, prezes Sądu Apelacyjnego w Warszawie – Nie będzie zgody naszej na to, aby 

torpedować ciężką służbę publiczną 

MK – Zupełnie alergicznie politycy PiS-u reagują na zmiany w prokuraturze: 

Mariusz Błaszczak – Składamy  

MK – Składają doniesienie do prokuratury i roztaczają wizję Polski jako państwa w istocie 

już upadłego: 

Marcin Warchoł, Suwerenna Polska – ludzie są przerażeni, bandyci otwierają szampany, 

kraj chaosu i anarchii, kraj nierządu 

MK – Minister nie powinien liczyć także na dobrą wolę Andrzeja Dudy 

 

GK – Początek kampanii samorządowej w wykonaniu PiS-u, trzeba jeszcze podkreślić: 

samorządowej. Zamiast dyskusji i krytyki polityki lokalnej mamy ostre polityczne ataki. Każdy 

z państwa sam oceni poziom kultury politycznej i osobistej liderów: 

Jakub Sobieniowski – Prezes PiS-u rozpoczął nową kampanię, tak jak skończył 

poprzednią, najwięcej mówił o Donaldzie Tusku i najgorzej: 

Kaczyński w Lublinie – Wola Tuska jest prawem. Byli już tacy, których wola była 

prawem. Wola fürera była prawem. 

Donald Tusk 

Premier 

Myślałem, czy skomentować jakoś wystąpienie Prezesa, ale na szczęście ktoś 

zajął mnie naprawdę ważnymi sprawami. 

Tomasz Trela, Nowa lewica – jego oderwanie od rzeczywistości naprawdę postępuje i to 

postępuje bardzo, bardzo szybko 

MK – W Kielcach w ramach kampanii samorządowej Kaczyński mówił o bombach, bo 

mówił, do czego jego zdaniem może prowadzić polityka rządu: 

Kaczyński w Kielcach – Kielce, jak wszystkie miasta w Polsce będą zagrożone tym, że 

którejś nocy odezwą się syreny, zaczną tutaj spadać pociski rakietowe albo [ponieważ „czy” 

występuje w dwóch znaczeniach, postanowiłem wymieniać na lub albo] bomby, będą ginąć 

ludzie 

MK – Kaczyński straszył bombami, a i tak w PiS-ie znalazł się ktoś, kto go przebija w 

kreowaniu grozy, Antoni Macierewicz straszy utratą niepodległości świata 

Macierewicz – Rosjanie mogli przechodzić do Unii Europejskiej, mogli handlować w Unii 

Europejskiej. To była formuła, której celem była, był sojusz rosyjsko- dojczlandzki niszczący 

Polskę, niszczący Europę, niszczący niepodległość świata. 

MK – W przypadku tak absurdalnych wypowiedzi politycy zwykle wycofują się z nich, 

oskarżając kogoś o wycinanie z kontekstu, ale początek przedwyborczej kampanii PiS-u to 

przede wszystkim takie treści: 

Kaczyński, Lublin – Chcom z nas zrobić parobków 

Morawiecki – Rozpoczynamy naszą drogę do zwycięstwa… niestety oni mają na tym 

etapie poparcie wielu ośrodków na Zachodzie, które nie widzą tego, co tak naprawdę w Polsce 

się dzieje. A my nie idziemy skarżyć się nigdzie, bo uważamy, że sprawy polskie muszą być 

załatwiane tutaj w Polsce. 

MK – Morawiecki nie powiedział prawdy, tak on osobiście się skarży światu: 



Morawiecki – first time since the dark days of totalitarian rule we have political prisoners 

in Poland. 

Kaczyński, Kielce – Ja muszę tutaj być jak katarynka: najlepiej to wygrajmy i odbijmy te 

media 

 

GK – Paryż zablokowany przez francuskich rolników. Chcą wyższych cen za swoje 

produkty i większej ochrony przed zagraniczną konkurencją. Protest jest bezterminowy, dobrze  

zorganizowany, a prezydent Macron jest pod wielką presją. Francja to największy producent 

rolny w Unii Europejskiej. 

 

GK – Ukraina i Węgry chcą jak najszybszego spotkania prezydenta Zełenskiego i Orbana 

– ogłoszono po spotkaniu szefów dyplomacji obu krajów. Te rozmowy mają przekonać 

Budapeszt, by nie blokował europejskiej pomocy dla Kijowa. Węgry robią to od miesięcy. 

Andrzej Zaucha – Na froncie na wschodzie Ukrainy wciąż trwają zażarte walki dosłownie 

o każdy okop. Tutaj pod Awdijiwką armia ukraińska próbuje odbić utracone pozycje. 

Najbardziej potrzebna jest amunicja. 

 

GK – Współpracuje z największymi światowymi markami, ma wiedzę i doświadczenie. 

Dlatego to Miron Mironiuk staje na czele zespołu sztuczna inteligencja dla Polski, powołanego 

w Ministerstwie Cyfryzacji. W sztuczną inteligencję inwestuje i wykorzystuję ją cały świat. My 

nie możemy pozwolić sobie na to, by zostać z tyłu. 

Adrianna Otręba – To dla nich to jest spłata długu wobec swojego kraju. 

Miron Mironiuk, pomysłodawca PL/Ai, założyciel firmy Cosmose Ai – Sztuczna 

inteligencja to dla Polski szansa na skok cywilizacyjny. Szansa, której nie możemy zmarnować. 

AO – Grupa specjalistek i specjalistów, pionierów w dziedzinie sztucznej inteligencji 

wzięło to sobie do serca i tak będą doradzać Ministrowi Cyfryzacji. 

Krzysztof Gawkowski, Wicepremier, Minister Cyfryzacji, Nowa Lewica – Będziemy 

mogli zbudować zespół i dać Polsce szansę, by sztuczna inteligencja była dobrze 

wykorzystywana w wielu obszarach administracji. 

AO – Ma być szybciej i łatwiej w bezpieczeństwie, edukacji lub zdrowiu publicznym. 

Między innymi dla tych dziedzin zespół ma w nazwie PL/Ai Szutuczna Inteligencja dla Polski 

przygotowuje rekomendacje. 

Miron Mironiuk – Proszę sobie teraz pomyśleć o pracy urzędników, lekarzy, jak bardzo 

możemy zwiększyć efektywność ich pracy. 

Kamila Staryga, członkini zespołu „PL/Ai Sztuczna Inteligencja dla Polski”, 

współzałożycielka Rita Health – W Stanach są takie projekty, gdzie lekarz ma obok siebie 

takiego elaj-lekarza, który podpowiada, jakie kolejne pytanie zadać, jakie sprawy 

wyeliminować. 

[To są patrioci]. 

AO – Kamila z Paryża także dołączyła do zespołu, w którym zajdzie się siedem osób: 

programiści, naukowcy i przedsiębiorcy: 

Marek Cygan, Kamila Staryga, Agnieszka Mikołajczyk-Bareła, Tomasz Czajka, Miron 

Mironiuk, Karol Kurach, Łukasz Kidziński 

AO – Skład zespołu wywołał jednak pytania: 

Joanna Sosnowska, Gazeta Wyborcza – Nie ma osób związanych z etyką albo osób 

zajmujących się takim prawnym podejściem do tej technologii 

AO – To nie jest grupa, która ma doradzać, jakie powinno być prawo w tym zakresie – 

tłumaczył Wicepremier. 

Krzysztof Gawkowski – Ma być instrumentem wsparcia w pomysłach, w kreacji 

AO – Zespół na także taki mocny argument: 

Marek Cygan, członek zespołu „PL/Ai Sztuczna Inteligencja dla Polski” współzałożyciel 

firmy Nomagic – Połowa członków grupy posiada doktoraty, jest mocno zakorzeniona w 

środowiskach akademickich, znamy realia, znamy wyzwania 

AO – Bo tacy fachowcy to najcenniejsze co mamy 

♣ 



2024-01-30 wtorek 

Człowiek odkrył już prawie wszystko – tak się wydaje za każdym razem. To, co odkrył, zdefiniował. Uznał, 

że odpowiedź na istotę wszechświata znajdzie, badając coraz mniejsze cząsteczki aż do najmniejszych. Te 

najmniejsze cząsteczki mają dać odpowiedź o drugiej skrajności ogromu wszechświata i jego tajemnic. Jednak 

musiał zauważyć, że nie wszystko pasuje do uznanych definicji, nieśmiało zauważył pojawiającą się względność. 

Nawet tę względność zdefiniował rachunkiem, zresztą tak jak wszystko inne zdefiniował rachunkiem, a rachunek 

człowieka ma tę zasadę, że nie uznaje granic swego zastosowania, bo za każdym razem ktoś poszerzy teorie 

rachunku. Wszystko jest mierzalne przestrzenią i czasem. Człowiek uznał wielki wybuch jako istotę wszystkiego, a 

zwłaszcza atrakcyjne jest, że wielki wybuch ma początek wszystkiego, dalej już się tylko rozszerza. Stwierdził 

przyciąganie ziemskie, wielki magnes w jądrze ziemi, to musiało ulec modyfikacji na grawitację powszechnie 

obowiązującą we wszechświecie. Przyciąganie jest jednak niedostatecznie poprawne, zbyt nieokreślone. Nie 

przyciąganie, a jest pchanie. Jeśli przyjmiemy, że nie jednorazowy wybuch, a ciągle trwający „wybuch” BUCH 

proces napięcia powoduje pchanie, że ta nicość będąca w kosmosie poza materią gwiazd jest esencją wszechświata, 

bo zawiera olbrzymie spektrum fal różnego zakresu, projekcję wszystkiego na wszystko, kompleksową projekcję 

różnego rodzaju. Nie materia z jej przestrzenią i czasem, a energia i jej istota zasługuje na kardynalne, wyjściowe 

zgłębienie, rozpoznawanie. Człowiek zauważył nieznaną materię – nazwał ją czarną materią. Człowiek zauważył 

dziury w istocie kosmosu, nawał je czarnymi dziurami. Mamy już dostatecznie dużo tego innego. Dopuśćmy, że 

względność obejmuje coraz większe obszary, a właściwie im dalej w las, tym względność ma bardziej zasadnicze 

znaczenie, ponieważ nie potrafimy inaczej, to widzimy względność jako jedyną cechę. Wszechświat ma swój 

koniec, dokładniej – ma swoje granice, dalej już jest NIC. Ale jest. Jest niezgłębiona energia, która wszystko może, 

która wypycha ze swej idealnej struktury cały śmietnik, jakim jest dla energii wszechświat, która nie ma żadnych 

cech czy przywar niedoskonałości. Jest swoista. JEST. 

♣ 
2024-01-30 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3634 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny szósty dzień 

 

GK – Są dwa śledztwa prokuratury w sprawie połączenia Orlenu i Lotosu oraz sprzedaży Saudyjczykom 

części rafinerii Lotosu. Chodzi o nadużycie uprawnień i niedopełnienie obowiązków. Orlen mógł stracić 4 miliardy 

złotych. Dziś na dobre rozpoczęły się zmiany władz spółek skarbu państwa – to stajnia Augiasza – mówi Premier. 

Arleta Zalewska – To jest dopiero początek 

Agnieszka Pomaska, PO – Ten główny zarzut wobec Daniela Obajtka to jest kwestia sprzedaży Lotosu i 

rozparcelowanie Lotosu za wszelką cenę, bez przestrzegania procedur 

AZ – prezes i wiceprezesi Orlenu mają stracić swoje stanowiska na początku lutego. Ale już w czwartek 

według naszych informacji Daniel Obajtek organizuje pożegnalne spotkanie. 

Płock, dnia 23 stycznia 2024 r. 

Prokuratura Okręgowa w Płocku 

Sygn. akt 3029-2.Ds.13.2023 

Pani Agnieszka Pomaska, Biuro Poselskie 

Ul. Grunwaldzka 82, 80-244 Gdańsk 

ZAWIADOMIENIE o wszczęciu śledtwa 

Sekretariat Prokuratury Okręgowej w Płocku zawiadamia, że postanowieniem prokuratora z dnia 

22.01.2024 r. zostało wszczęte śledztwo w sprawie: 

1. zaistniałego w okresie od początku 2018 r. do dnia 30 listopada 2022 r. w Warszawie i 

Płocku nadużycia udzielonych uprawnień, jak również niedopełnienia obowiązków przez 

członków zarządu PKN Orlen S.A. z/s w Płocku oraz przez inne osoby obowiązane do 

zajmowania się sprawami majątkowymi lub działalnością gospodarczą tejże spółki w 

związku z przygotowaniem, prowadzeniem negocjacji, ustaleniem warunków oraz 

podpisaniem umów związanych z procesem połączenia spółek PKN Orlen S.A. z/s w 

Płocku i grupy Lotos S.A. z/s w Gdańsku, a następnie umów związanych ze zbyciem, po 

rażąco zaniżonej cenie, udziałów w spółkach wchodzących w skład Grupy Lotos S.A. z/s w 

Gdańsku, w tym 30% udziałów w spółce Rafineria Gdańsk Sp. z o.o. w Gdańsku na rzecz 

saudyjskiego podmiotu Saudi Aramco, czym wyrządzono PKN Orlen S.A. z/s w Płocku 

szkodę majątkową w wielkich rozmiarach, w bliżej nieokreślonej kwocie, nie mniejszej niż 

4 mld zł, tj. o czyn z art. 296 § 1 i 3 K.k.; 

2. przekroczenia uprawnień oraz niedopełnienia obowiązków służbowych w okresie od 

początku 2020 r. do 30 listopada 2022 r. w Warszawie przez funkcjonariuszy publicznych w 

związku z nieodpowiednim sprawowaniem nadzoru nad procesem połączenia spółek PKN 

Orlen S.A. z/s w Płocku i Grupy Lotos S.A. w Gdańsku, w tym przez Prezesa Urzędu 

Ochrony Konkurencji i Konsumentów – przez niewłaściwe zastosowanie przepisów ustawy 

[dalej zakryte] 



Donald Tusk, Premier – Straciliśmy miliardy, straciliśmy istotny element suwerenności w największej firmie 

paliwowej, oddaliśmy i pieniądze, i bardzo dużo władzy Arabii Saudyjskiej, zrobiliśmy to we współpracy z 

najbardziej pro-putinowskim politykiem Viktorem Orbanem, znaczy robił to PiS. 

AZ – prezes PiS i premier żadnych zastrzeżeń wobec Daniela Obajtka i władz Orlenu nie mają, wręcz 

przeciwnie. Donald Tusk zapowiedział dziś, że to nowe władze spółek będą odpowiedzialne za audyty otwarcia i 

przegląd strategicznych decyzji podejmowanych tam za rządów PiS-u. 

Dziś zmieniono radę nadzorczą w spółce Enea, jutro w PGE, a potem w PKO B.P.  

I tu ważne informacje: 

Nadzwyczajne walne zgromadzenie Enei zgodziło się na dochodzenie roszczeń o naprawienie 

szkody wyrządzonej przez byłe władze spółki w związku z decyzjami dotyczącymi inwestycji 

Enei w blok energetyczny Ostrołęka C – poinformowała przewodnicząca NWZ Anna Kowalik. 

Donald Tusk Premier – To jest stajnia Augiasza, że nie jeden Herakles, że tam trzeba będzie dziesiątki i setki 

uczciwych menadżerów także po to, żeby wyczyścić ten bałagan w bardzo wielu spółkach nie tylko od nepotyzmu, 

ale także od zachowań nieprzyzwoitych łącznie z kryminalnymi. 

AZ – Ministerstwo Aktywów Państwowych prowadzi nadzór nad 135 spółkami. 

 

GK – Więcej konkretnych decyzji tu i teraz, nie ma na co czekać. Organizacje zrzeszające sędziów i 

sędziowie z poszczególnych sądów piszą listy do Adama Bodnara, oczekują odwołania rzeczników 

dyscyplinarnych, prezesów sądów i sędziów wybranych w sposób niezgodny z prawem. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – To nie jest tak, że sędziowie walczący przez osiem lat o swą niezależność, nie 

ufają Ministrowi Adamowi Bodnarowi. Ufają, ale zaczynają się niecierpliwić. 

Monika Frąckowiak, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” – Wśród sędziów jest pewien niepokój, w 

wielu sądach, a właściwie w zdecydowanej większości są prezesi, którzy zostali powołani jeszcze przez Zbigniewa 

Ziobrę i ten układ cały czas trwa, no i trudno pogodzić się z tym 

KKZ – Na przykład Maciej Nawacki, który latami stosował represje wobec Pawła Juszczyszyna, nadal jest 

prezesem sądu w Olsztynie. 

Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” 

Wobec tego Minister Sprawiedliwości powinien w trybie natychmiastowym odwołać 

rzeczników dyscyplinarnych Piotra Schaba, Przemysława Radzika i Michała Lasotę. Czyny, 

których się dopuścili, powinny być również wyjaśnione przez niezależną prokuraturę. 

Ponadto z powodów etycznych nie jest możliwe zajmowanie stanowisk funkcyjnych oraz 

pozostawanie na delegacji w ministerstwie osób, które: 

1. Przyjmowały stanowiska w wyniku odwołania ich poprzedników w trybie spec-ustawy w 

latach 2017-2018, 

2. Udzielały poparcia kandydatom do neo-KRS, 

3. Są lub były członkami neo-KRS, 

4. Otrzymały nominację z udziałem neo-KRS (z wyłączeniem osób po KSSiP oraz byłych 

asystentów i referendarzy), 

5. Nie są sędziami sądu, którym kierują. 

Bartłomiej Przymusiński, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” – Ludzie czekają na prawdziwą 

reformę. Reforma sądów to nie może być powieszenie firanki i powiedzenie, że teraz wszystko wygląda pięknie. 

KKZ – W Krakowie 180 sędziów domaga się odwołania prezesów Sądu Apelacyjnego i Sądu Okręgowego 

powołanych przez Ziobrę i jak mówią, nie potrzeba do tego nowej ustawy o KRS. 

Wezwanie organów państwa do niezwłocznego podjęcia działań przywracających 

praworządność 

- ustąpienie neo-sędziów (I prezes SN, prezesi Izb: Cywilnej, Karnej, Kontroli Nadzwyczajnej) 

- powstrzymanie się neo-sędziów w SN od orzekania 

 

NA KANDYDATA KTÓREJ PARTII GŁOSOWAŁ(A) BY PAN(I) 

Koalicja Obywatelska 29% 

PiS 24% (spadek -5) 

Trzecia Droga (+4) 

Konfederacja 11% (+1) 

Lewica 9% (+2) 

Inna partia 5% (+1) 

Trudno powiedzieć 9% (-3) 

 

GK – To oczywiście może być przypadek, ale to oczywiście mało prawdopodobne: 

34 razy były premier Morawiecki latał [rządowym samolotem] do Krakowa i Katowic, traf chciał, że 18 

każdego miesiąca i pojawiał się na Wawelu u boku prezesa PiS-u na miesięcznicy pogrzebu Marii i Lecha 

Kaczyńskich. 

 

GK – Sekretarz generalny NATO z misją specjalną w Ameryce, negocjuje i przekonuje polityków, by nie 

blokowali wartego 60 miliardów dolarów pakietu wojskowej pomocy dla Ukrainy, kolejnego pakietu bez którego 

Ukraińcy nie będą w stanie walczyć. 

 



GK – Dzieci jadą do szkoły wozem strażackim, mieszkańcy na zakupy lub do pracy ciągnikiem. Bez 

woderów lepiej nie wychodzić z domu. Poziom rzeki Bug na Mazowszu jest bardzo wysoki, są miejscowości 

odcięte od reszty gmin. Woda spływa powoli, a na rzece tworzą się zatory. 

Jarosław Kostkowski – Gdzie okiem sięgnąć Bug po horyzont. Rzeka i wody gruntowe zalały setki hektarów 

łąk i pól. Pod wodą drogi i gospodarstwa, nie lada sztuka by wydostać się na suchy ląd. 

 

GK – Akcja toczyła się na jednym bloku operacyjnym szpitala w jednym zaledwie dniu: 12 organów od 5 

dawców udało się przeszczepić, ratując zdrowie i życie pacjentów. To 6 wątrób, 4 nerki, serce i płuca. To w szpitalu 

na Banacha w Warszawie. 

♣ 
2024-01-31 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3434 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siódmy dzień 

 

GK – Ponad godzinę temu prezydent podpisał ustawę budżetową, ale skierował ją do Trybunału 

Konstytucyjnego Julii Przyłębskiej w tak zwanym trybie następczym. Dzień wcześniej w kontekście budżetu 

Premier mówił o przedterminowych wyborach, co politycy PiS-u uznali za polityczny blef. 

Jakub Sobieniowski – …prezydent czekał do ostatniej chwili…  

Donald Tusk 

Premier 

Budżet podpisany i o to chodziło. Reszta bez znaczenia. Pieniądze trafią do ludzi, nic tego nie 

zatrzyma. 

JS – Tyle że w komunikacie kancelarii prezydenta o podpisaniu budżetu i skierowaniu go do Trybunału Julii 

Przyłębskiej znalazło się i to zdanie: 

Andrzej Duda, prezydent 

„…analogiczne działania będą podejmowane przez prezydenta RP każdorazowo w przypadku 

uniemożliwienia Posłom wykonywania ich mandatu, pochodzącego z wyborów 

powszechnych…” 

JS – Czyli z powodów polityków Wąsika i Kamińskiego [którym Sejm odebrał mandaty] prezydent 

zapowiada kierowanie każdego projektu rządu do Trybunału Julii Przyłębskiej. A przecież polityków PiS-u 

prawomocnie skazał sąd… 

Donald Tusk, Prezydent – Jeśli prezydent na polecenie Kaczyńskiego chciałby uniemożliwić wypłatę 

ludziom pieniędzy, to wtedy być może ja się zdecyduję z koalicjantami na natychmiastowe skrócenie kadencji i 

rozpisanie nowych wyborów. 

JS – To co się działo i dzieje wokół budżetu tylko pogłębia konflikt na linii prezydent – rząd, najgłębszy z 

możliwych. W końcu Andrzej Duda zwlekał, jak mógł nawet z powołaniem tego rządu… 

Andrzej Duda prezydent 

„…odpowiedzialność za skutki tych działań, w szczególności wobec obywateli, w tym ofiar 

przestępstw, obciążać będą osobiście Pana Premiera oraz Pana Ministra Adama Bodnara…” 

 

GK – Nazwa nie pozostawia żadnej możliwości: Zespół do spraw Rozliczenia PiS. 

Dziś zajął się Funduszem Sprawiedliwości z pomocą inspektorów NIK. Setki milionów złotych były pod 

kontrolą Suwerennej Polski, miały pomagać ofiarom przestępstw, a kto je dostawał, o tym: 

Maciej Knapik – Weźmy z samej góry beneficjentów Funduszu Sprawiedliwości: 

Fundacja Komitetu Obchodów Narodowego Dnia Życia – 24 990 018,97 zł 

Szukamy pod adresem fundacji. 

- Jak ja tu pracuję, to nic takiego tu nie ma. 

MK – A dawno tu pani pracuje? 

- No pracuję… 

MK – Pani z recepcji twierdzi, że fundacji tu nie było. Inna pani że jednak była. 

Fundacji już nie ma, rozwiązała się po ostatnich wyborach. 

Jacek Sapa, prezes fundacji Narodowego Dnia Życia w ministerstwie rodziny i polityki społecznej z 

udziałem minister Maląg 

Marlena Maląg, PiS – W jak najlepszej pojętej wierzę te pieniądze były przekazywane, aby pomagać 

drugiemu człowiekowi. 

MK – Marcin Warchoł szeroki uśmiech, ten sam uśmiech z którym przed wyborami rozdawał sprzęt 

kuchenny kupiony za pieniądze funduszu, które miały pomagać ofiarom przestępstw. Nowe kierownictwo 

Ministerstwa Sprawiedliwości wstrzymuje wypłaty pierwszej transzy tegorocznej dotacji, to ponad 47 milionów i 

bada, które z organizacji rzeczywiście pomagają ofiarom. 

Adam Bodnar powołał specjalny zespół śledczy. Badano też zakup systemu Pegasus z funduszu 

sprawiedliwości… 

[Nie potrafię się przekonać do systemu fundacji. Bywało, że ktoś bardzo bogaty powoływał fundację dla 

rozwiązania jakiegoś społecznego celu i przekazywał tej fundacji swoje pieniądze, bo sam nie był w stanie się tym 



zająć. Obserwowałem próbę powołania fundacji przez kilka osób: wiedziano tylko, że fundacja, tytuł i cel dopiero 

miał być wymyślony, natomiast osoby te liczyły na ciekawe zarobki z kwot, które podobno dostają fundacje. 

Czytałem też o profesorze, który założył fundację o jednoosobowym zarządzie, wyposażył tę fundację w 1600 

złotych i nazwał ją instytutem. Potem z nazwy znikła fundacja i profesor wymieniał przy swoim nazwisku tylko 

instytut. Znane są przypadki kupienia fundacji, która przynosiła ciekawe dochody]. 

Raport NIK o działalności funduszu sprawiedliwości 

Według NIK łączna wartość „środków wydatkowanych niezgodnie z przepisami, niecelowo, niegospodarnie 

lub nierzetelnie wyniosła 280 milionów złotych”. Fundusz w ostatnich latach był w dyspozycji Ziobry i jego 

partyjnych kolegów. 

Tomasz Sordyl, NIK – Powiązania rodzinno-towarzyskie, uzyskiwanie nieuzasadnionych przychodów przez 

osoby kierujące poszczególnymi organizacjami pozarządowymi, niezgodne z przepisami podzlecanie zadań 

podmiotom komercyjnym 

 

GK – Rewolucja w energetycznym gigancie PGE zaczęła się w południe od odwołania z rady nadzorczej 

przyjaciółki prezesa Kaczyńskiego Janiny Gos i innych członków rady. To pierwszy krok do odwołania zarządu 

PGE z Wojciechem Dąbrowskim na czele, prywatnie dał dziesiątki tysięcy złotych na PiS, a PGE finansowała 

prorządowe kampanie. 

Michał Tracz – Przyjaciółka Jarosława Kaczyńskiego właśnie straciła pracę. Janina Gos nie jest już 

członkiem rady nadzorczej PGE. 

Konrad Fryszak, PO – Koniec z tym, gdzie legitymacja partyjna stanowiła o tym, czy ktoś się nadaje do 

danej spółki 

MT – To na wniosek nowego Ministra Aktywów Państwowych 

- Uchwała została podjęta 

MT – Walne zgromadzenie akcjonariuszy wymieniło prawie cały skład rady nadzorczej Polskiej Grupy 

Energetycznej. Wczoraj to samo spotkało radę nadzorczą Enei. 

Agnieszka Pomaska, PO – Głównym kryterium nie była fachowość, tylko przynależność i wierność 

Jarosławowi Kaczyńskiemu i wierność PiS-owi. 

MT – O to władze większości spółek Skarbu Państwa były oskarżane od lat, zwłaszcza PGE 

Spółka wydawała krocie na spoty promujące rząd PiS-u: 

Oddaj swój głos 

w referendum 15 października. 

GŁOSUJESZ DECYDUJESZ 

Pozwolisz na wyprzedaż majątku państwowego? 

TAK – NIE 

* 

Opłata klimatyczna Unii Europejskiej 

to aż 60% kosztów produkcji energii 

POLITYKA KLIMATYCZNA UE 

DROGA ENERGIA – WYSOKIE CENY 

* 

MT – Prawdziwa rewolucja kadrowa najbliższym czasie spotka wszystkie albo prawie wszystkie spółki, 

które kontroluje państwo. 

• 2.02. 2024 może wymienić radę nadzorczą PKO B.P. 

• 5.02.2024 ma dojść do zmiany władzy giełdy GPW 

• 6.02.2024 trzęsienie ziemi ma wstrząsnąć ORLEN-em 

• 13.02.2024 – PZU 

• 14.02.2024 – Grupa AZOTY 

• 15.02.2024 – KGHM Polska Miedź 

- Nowe rady nadzorcze bardzo szybko wymienią zarządy spółek. PiS protestuje i mówi o zemście, twierdzi, 

że zwalniani są eksperci tylko dlatego, że powołał ich poprzedni rząd. 

- We wszystkich spółkach natychmiast ruszą audyty 

Borys Budka 

Nowe władze spółek Skarbu Państwa sprawdzą wszystkie podejrzane umowy zawierane z 

politycznymi nominatami PiS. Każda nielegalnie zarobiona złotówka zostanie odebrana. Z 

odsetkami. 

MT – I tu szczególnie władza patrzy na Orlen. Prezes Obajtek ma stracić stanowisko tak szybko, jak się da. 

Do każdej ze spółek nowa władza wysyła teraz nowych ludzi i deklaruje; 

Paweł Śliz, Trzecia Droga – Nie będziemy obsadzać naszymi ludźmi spółek Skarbu Państwa. My chcemy, 

żeby to były kompetentne i doświadczone osoby. 

 

GK – Pacjent z czipem wszczepionym do mózgu. 

- Czip jest umiejscowiony w bardzo określonej części mózgu kontrolującej funkcje motoryczne 

- Implant ma umożliwiać osobom sparaliżowanym albo niewidomym komunikację z urządzeniami 

 



GK – Nie ma mowy o klauzuli sumienia, gdy chodzi o życie kobiety. Nie będzie podziału szpitali, na te, 

które przeprowadza się zabieg aborcji i te, w których tego zabiegu się nie robi. Ministra Zdrowia przedstawiła 

projekt dla kobiet: bezpieczna świadoma ja. 

Katarzyna Górniak – Od kilku dni zapowiadała, że to dziś. Dziś Ministra Zdrowia miała ogłosić wytyczne o 

terminacji ciąż zagrażających zdrowiu i życiu kobiet, ale zdecydowała się tego nie robić. 

Izabela Leszczyna, Ministra Zdrowia, PO – Niestety z przykrością stwierdzam, że wytyczne nie są dla mnie 

satysfakcjonujące. 

KG – Jeszcze wczoraj były gotowe do publikacji, ale wczoraj Izabela Leszczyna spotkała się z organizacjami 

kobiecymi, posłuchała ich i zdanie zmieniła. Leszczyna otrzymała je w spadku po Adamie Niedzielskim. 

Natalia Broniarczyk, aborcyjny Dream Team – W tym zespole byli lekarze, antyaborcyjni, tam byli lekarze, 

którzy nie umieją robić aborcji, nie lubią robić aborcji i nie chcą robić aborcji. 

Krzysztof Czajkowski, profesor, krajowy konsultant w dziedzinie ginekologii i położnictwa, przewodniczący 

zespołu ds. procedur związanych z zakończeniem ciąży – My nie zajmowaliśmy się sprawami aborcji, natomiast 

możemy działać w granicach prawa, które obowiązuje. 

KG – Ich działania Izabela Leszczyna oceniła dziś tak: 

Leszczyna – Nie zapewniają bezpieczeństwa kobietom i nie poprawiają tego bezpieczeństwa, a przecież po 

to miały być. 

KG – Nad nowymi znacznie szerszymi wytycznymi zgodnie z zaleceniami WHO i najlepszą wiedzą pracuje 

Polskie Towarzystwo Zdrowia Seksualnego i Reprodukcyjnego. 

Michalina Dreja, doktor, ginekolożka, Polskie Towarzystwo Zdrowia Seksualnego i Reprodukcyjnego – 

lekarze razem z organizacjami społecznymi, razem z prawnikami, akademikami, żeby to wszystko miało ręce i 

nogi. [niezręczne zakończenie] 

KG – Tym pracom Ministerstwo daje zielone światło, ze swej strony dorzucając konkret: 

Leszczyna – Zapiszemy na twardo i na sztywno 

KG – Zmienić się mają przepisy o warunkach umów między Ministerstwem Zdrowia a porodówkami tak, 

aby klauzula sumienia lekarzy nie pozbawiała pacjentek należnych świadczeń. 

Łukasz Jankowski, prezes Naczelnej Rady Lekarskiej – Te zasady są znane, teraz czas, żeby płatnik 

egzekwował to, na co się umawia ze szpitalem. 

KG – Odmowa terminacji ciąży ma od teraz kończyć się dla porodówek poważnymi konsekwencjami. 

Ministra Leszczyna ogłosiła dziś także zwiększenie dostępności badań prenatalnych, które będzie mogła zrobić 

każda kobieta w ciąży. 

Leszczyna – To jest przecież początek drogi 

KG – Organizacje kobiece mówią: brak konkretu to paradoksalnie konkret. 

Kamila Ferenc, fundacja na rzecz Kobiet i Planowania Rodziny „Federa” – To jest zupełnie nowa jakość, 

jeśli chodzi o współpracę Rządu, Ministerstwa Zdrowia 

 

GK – Inna jest stawka, inne zasady gry, ale w kwietniu szykuje się wyborcza powtórka w walce o sejmiki 

wojewódzkie, fotele burmistrzów, wójtów lub prezydentów. Osobno pójdą Platforma, Lewica i Trzecia Droga. W 

rządzie tworzą koalicję, w kampanii samorządowej będą konkurencją. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Do wyborów samorządowych Koalicja 15 października pójdzie tak, jak do 

wyborów parlamentarnych w trzech blokach wyborczych. 

Donald Tusk, Premier – Skoro 15 października ten model osiągnął sukces, no to ni e zmieniajmy 

KKZ – Lewica bardzo liczyła, że stworzy koalicję z partią Tuska. Teraz Lewica nie ukrywa rozczarowania. 

Rozmowy nawet zostały podjęte, ale Tusk ostatecznie się z nich wycofał. Powód? Od początku chciał startować 

samodzielnie i pokazać, że może wygrać z PiS-em. 

Schetyna – Jeżeli Koalicja Obywatelska wygra, to znaczy, że przejmujemy samodzielnie inicjatywę 

polityczną przed wyborami europejskimi i przed wyborami prezydenckimi. 

KKZ – Da to Koalicji Obywatelskiej większą siłę polityczną i jak mówią niektórzy, osłabi Trzecią Drogę. 

Chodzi też o władzę w 16 sejmikach wojewódzkich. PiS chce utrzymać stan posiadania. Szefem sztabu wyborczego 

PiS-u został młody polityk Piotr Milowański PiS, ale retoryka kampanii pozostaje ta sama. Kaczyński wciąż straszy 

imigrantami i Dojczami. 

W Warszawie PiS też chce postawić na młodego polityka, byłego wojewodę, Tobiasza Bocheńskiego. W 

wyborach samorządowych najbardziej spektakularne będą jedynki w dużych miastach: w stolicy o reelekcję 

powalczy Rafał Trzaskowski. Lewica mówi zdecydowane NIE i zapowiada własnego kandydata wspólnego z 

ruchami miejskimi. Ale już Trzecia Droga nie wyklucza, że Trzaskowski poparcie otrzyma. W Warszawie jest 

miejsce na wiceprezydenta dla Trzeciej Drogi. Ale już we Wrocławiu może być kłopot, bo Trzecia Droga skłania 

się do poparcia Jacka Sutryka [obecny prezydent Wrocławia], a o nominację Koalicji Obywatelskiej walczy Michał 

Jarosz. Gdy Jacek Majchrowski startował w Krakowie, to wygrywał, a wybory nie budziły emocji. Teraz jest tłok. 

Startują: Andrzej Kulig [kandydat Jacka Majchrowskiego], Aleksander Miszalski Koalicja Obywatelska, Łukasz 

Kmita PiS [były wojewoda], jest dwóch kandydatów obywatelskich: Łukasz Gibała i prof. Stanisław Mazur 

[rektor], startować też chce Rafał Komarewicz [Polska 2050]. Dla Koalicji Rządowej te wybory mają jeszcze jedno 

ważne znaczenie: 

Donald Tusk, Premier – kwietniowe wybory będą pierwszą bardzo poważną oceną tej zmiany, jaka zaszła w 

późną jesienią w Polsce. 

 



GK – …teraz prezydent zmierzy się z kolejnym przypadkiem – Roberta Bąkiewicza, on też chce 

ułaskawienia. 

Jacek Tacik – … Bąkiewicz, kandydat partii Ziobry do parlamentu. Bąkiewicz został skazany za naruszenie 

nietykalności cielesnej aktywistki Katarzyny Augustynek… kara roku prac społecznych i 10 tys. zł nawiązki dla 

poszkodowanej. 

 

GK – Jest projekt umowy o handlu z Ukrainą i są w nim mechanizmy ochronne na wypadek problemów na 

rynku rolnym. To już nie tylko nasz problem, Słowacji lub Rumunii, także Dojczów bądź Francuzów. Jutro w 

Brukseli początek ważnego szczytu, stawką są miliardy euro pomocy dla walczącej Ukrainy. 

Monika Krajewska – Zablokowane autostrady, dojazdy do lotnisk, stacji benzynowych i magazynów, 

oblężenie Paryża przez francuskich rolników trwa… 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Ograniczenia w imporcie cukru, jaj i drobiu – proponuje Komisja 

Europejska, dostrzegając protesty rolników już nie tylko w krajach przygranicznych. Nowa umowa z bezpiecznymi 

hamulcami ma obowiązywać od czerwca, a już w najbliższych tygodniach Polska zamierza wprowadzić 

ograniczenia uzgodnione z Ukrainą. 



♣ 
 ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2024 – styczeń 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2023-12-31 6 631 970 120 237 153 0 7345 79 

2024-01-01       

2024-01-02 6 632 109 120 237 69 0   

2024-01-03 6 634 012 120 251 1907 14   

2024-01-04 6 637 052 120 269 3069 18   

2024-01-05 6 639 273 120 297 2232 28   

2024-01-06 6 640 434 120 297 1161 0   

2024-01-07 6 640 522 120 316 88 0 8526 60 

2024-01-08 6 640 611 120 316 90 0   

2024-01-09 6 642 045 120 323 1434 7   

2024-01-10 6 642 966 120 344 922 21   

2024-01-11 6 643 818 120 352 856 8   

2024-01-12 6 644 654 120 368 836 16   

2024-01-13 6 645 452 120 384 800 16   

2024-01-14 6 645 514 120 384 62 0 5000 68 

2024-01-15 6 645 583 120 384 69 0   

2024-01-16 6 646 789 120 390 1207 6   

2024-01-17 6 647 653 120 402 864 12   

2024-01-18 6 648 413 120 413 763 11   

2024-01-19 6 649 095 120 421 683 8   

2024-01-20 6 649 737 120 431 642 10   

2024-01-21 6 649 791 120 431 54 0 4282 47 

2024-01-22 6 649 846 120 431 55 0   

2024-01-23 6 650 782 120 439 937 8   

2024-01-24 6 651 551 120 444 769 5   

2024-01-25 6 652 144 120 449 594 5   

2024-01-26 6 652 663 120 454 519 5   

2024-01-27 6 653 208 120 458 545 4   

2024-01-28 6 653 246 120 458 38 0 3457 27 

2024-01-29 6 653 293 120 458 47 0   

2024-01-30 6 653 920 120 469 628 11   

2024-01-31 6 654 400 120 479 480 10 1155 21 

♣ 



♣ 
2024-02-01 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3279 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny ósmy dzień 

 

GK – prezydent niczego nie uzgadniał i zapowiadał, po prostu ogłosił, że zwołuje radę gabinetową na 13 

lutego. Będzie czekał na Premiera i Ministrów jego Rządu. Donald Tusk zaproszenie przyjmuje i proponuje 

transmisję z tego spotkania, ale to już jest decyzja gospodarza. 

Jakub Sobieniowski – …przyjdą na 13 lutego o godzinie trzynastej… 

 

GK – Obajtek do dymisji, a akcje Orlenu w górę 

Wojciech Jasiński, przewodniczący Rady Nadzorczej Orlenu – Rada Nadzorcza w dniu dzisiejszym 

odwołała z dniem 5 lutego prezesa Obajtka… 

Donald Tusk, Premier – Gdybyśmy wzięli pod uwagę tylko to, co PiS-owskie służby napisały na temat 

Orlenu i działań pana Obajtka, to to już by wystarczyło na serial sensacyjny. Więc nie dziwię się, że dzisiaj pan 

Obajtek sprawiał wrażenie bardzo zdenerwowanego. 

 

GK – Można powiedzieć, że scenariusz był tradycyjny: Orban nie zgadzał się, protestował i groził wetem, po 

czym dał się przekonać i pogodził z resztą unijnych przywódców. Ukraina dostanie pakiet wsparcia w wysokości 50 

miliardów euro w latach 2024-2027. Decyzja Zapadła na szczycie w Brukseli. 

 

GK – Rok 2022 był dramatyczny, a liczbę urodzeń dzieci w Polsce można było określić jednym słowem: 

zapaść. Właśnie dostaliśmy dane z GUS-u za zeszły rok i trudno w to uwierzyć, ale jest jeszcze gorzej. W Polsce 

urodziło się ponad 272 tysiące dzieci. Rok do roku to spadek o ponad 10%. 

Marzanna Zielińska – Prużna porodówka, to miernik, jak jest, a tak źle nie było jeszcze nigdy. Linia życia 

rozchodzi się z linią śmierci dramatycznie: zgony 409 tysięcy; urodzenia 272 tysięcy… 

♣ 
2024-02-02 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3173 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewiąty dzień 

 

PK – Przez ponad rok Trybunał Konstytucyjny nie był w stanie zająć się ustawą, która miała odblokować 

fundusze z Krajowego Planu Odbudowy, a mówimy o miliardach euro dla całej Polski. A teraz, gdy chodzi o 

obronę nominatów, okazuje się, że Trybunał potrafi działać szybko. 

Maciej Knapik – Trybunał Konstytucyjny musi się zmienić – mówi nowa władza. Pewnie stanie się to 

jeszcze w lutym. Sędziowie dublerzy muszą odejść. Bo inaczej nie przywrócimy w Polsce praworządności. Strona 

rządowa powołuje się na europejskie orzeczenia: 

Maciej Berek, przewodniczący komitetu stałego Rady Ministrów 

Konstytucja nakazuje przestrzegać prawa międzynarodowego. Polskę wiążą więc orzeczenia 

ETPC, [Europejski Trybunał Praw Człowieka], zgodnie z którymi Trybunał Konstytucyjny 

orzekający w składach z udziałem tak zwanych dublerów nie jest sądem ustanowionym zgodnie 

z ustawą. „Orzeczenia TK” wydane w takich składach publikowane będą ze stosowną notą. 

MK – PiS oczywiście protestuje. W kuluarach głośno o szykowanych uchwałach Sejmu, które mają 

stwierdzić nieważność wyboru tych trzech sędziów: Justyn Piskorski, Mariusz Muszyński, Jarosław Wyrębak – 

sędziów dublerów. Pytanie jednak, co potem, jak obsadzić zwolnione miejsca i jak dalej zmieniać członków 

Trybunału? 

Rafał Trzaskowski, prezydent Warszawy, PO – Mamy tam w tej chwili aparatczyków a nie sędziów. 

MK – Instytucja obsadzona jest wyłącznie nominatami PiS. Nie spełniają warunków bezstronności, a 

dowodem na to ma być choćby to pismo: 

Sygn. akt Ts19/24 

POSTANOWIENIE TYMCZASOWE 

Warszawa, dnia 1 lutego 2024 r. 

Trybunał Konstytucyjny w składzie: 

Bogdan Święczkowski 

po rozpoznaniu, na posiedzeniu niejawnym w dniu 1 lutego 2024 r. wniosku Piotra Schaba z 29 

stycznia 2024 r. o wydanie postanowienia tymczasowego w przedmiocie zawieszenia 

obowiązywania decyzji Ministra Sprawiedliwości z dnia 18 stycznia 2024 r nr DKO-

1.565.10.2024) i zakazania Ministrowi Sprawiedliwości wydawania decyzji o zawieszeniu 

Piotra Schaba w pełnieniu funkcji Prezesa Sądu Apelacyjnego w Warszawie w przyszłości na 



tych samych lub takich samych podstawach prawnych, sformułowanych w skardze 

konstytucyjnej o zbadanie zgodności: 

art. 27 § 1 ustawy z dnia 27 lipca 2001 r, Prawo o ustroju sądów powszechnych (Dz. U. z 

2023 r. poz. 217 ze zm.) „w zakresie , w którym nie określa terminu trwania zawieszenia 

prezesa sądu w pełnionej funkcji”, z art. 60 z związku z art. 31 ust. 1 w związku z art. 2 

oraz art. 178 ust. 1 i art. 180 ust. 1 i 2, art. 10 ust. 1, art. 173 i art. 65 ust. 1 Konstytucji 

Rzeczypospolitej Polskiej. 

postanawia: 

na podstawie art. 36 i art. 79 ust. 1 z dnia 30 listopada 2016 r. o organizacji i trybie 

postępowania przed Trybunałem Konstytucyjnym [dalej przysłonięte] 

w którym Bogdan Święczkowski, teraz w Trybunale, kiedyś podwładny Zbigniewa Ziobry, próbuje 

wstrzymać odwołanie prezesa Sądu Apelacyjnego w Warszawie, także nominata Ziobry. Nie od tego jest Trybunał 

Konstytucyjny – słyszymy. 

Jarosław Kaczyński w specjalnym piśmie: 

Należy z całą mocą podkreślić, że Trybunał Konstytucyjny jest niezależnym od rządu i parlamentu organem 

państwa. 

MK – Przemiana, bo prezes broniąc Trybunału z sędziami dublerami powołuje się na, uwaga: wartości 

europejskie: (…) Polska jest częścią Europy (…) Decyduje o tym też nasz porządek prawny, zakorzeniony w 

najlepszych tradycjach Starego Kontynentu. 

[Ale Kaczyński nie uznaje Unii Europejskiej, a mówi tu o Europie jako starym kontynencie]. 

MK – Jeszcze do niedawna o Europie, sądownictwie słyszeliśmy co innego; 

Kaczyński – tu Unia Europejska nie ma nic do powiedzenia. 

Przyłębska – Organy Unii Europejskiej działają poza granicami kompetencji 

Fundacja Batorego – Obywatelski i apolityczny projekt ustawy o Trybunale Konstytucyjnym | sędziów 

Trybunału Konstytucyjnego wybiera Sejm większością 3/5 głosów | odpowiedzialność dyscyplinarna sędziów 

Trybunału Konstytucyjnego 

 

PK – To teraz o nominatach PiS, ale już nie w wymiarze sprawiedliwości, a w spółkach Skarbu Państwa. W 

czasie kampanii wyborczej pojawiła się objazdowa aleja milionerów z zarobkami różnych prezesów, ale dane o 

finansach są już o wiele pełniejsze. Okazuje się, że aleja milionerów to przeszłość. Teraz mamy aleję multi-

milionerów. 

Arleta Zalewska – Okazji do takich rozmów w ciągu ostatnich lat nie było wiele, okazji zadawania pytań 

ludziom, którzy za rządów PiS-u i dzięki państwowym posadom zarobili setki tysięcy złotych. 

- Pani w jakim charakterze dzisiaj? 

- Gościa, a bo co? 

- Bo pytam. Traci pani tutaj kolejne wpływy w spółkach Skarbu Państwa? 

- Odejdź młodzieńcze. No naprawdę zachowuj się jak 

- Ale pytam panią, mam do tego prawo. 

- Panie przewodniczący. 

AZ – Wojciech Jasiński odwołany dziś wraz z siedmioma innymi członkami rady nadzorczej PKO B.P. 

wciąż zasiada w radzie nadzorczej Orlenu. Tylko na tych dwóch stanowiskach i tylko w 2022 roku zarobił: 

Członek rady nadzorczej PKO B.P. – 204 000 zł 

Przewodniczący rady nadzorczej ORLEN – 164 200 zł 

Grudzień 2015 – luty 2018 – prezes ORLENU około 4 mln zł 

W 2018 roku w funkcji prezesa ORLENU Jasińskiego zastąpił odwołany wczoraj przez radę nadzorczą 

Daniel Obajtek. 

Daniel Obajtek w okresie luty 2018 – grudzień 2022 jako prezes ORLENU zarobił około 9,7 

mln zł 

Tylko w 2022 roku z uwzględnieniem wszystkich dodatków i wynagrodzeń zmiennych daje mu średnio 

miesięcznie około 201 300 zł brutto. 

Agnieszka Pomaska, PO – Na czym polegał problem. Te nominacje to były nominacje polityczne, miały być 

w strategicznych spółkach Skarbu Państwa wykonywane zadania polityczne, a nie zadania pod kątem ekonomiki 

przedsiębiorstw. 

Joanna Scheuring-Wielgus – To jak się zabezpieczyli na Polakach, jest porażające. Ja w Ministerstwie 

Kultury widzę, jak polskie państwo, jak Polki i Polacy byli po prostu okradani każdego dnia. Instytucje były 

tworzone dla kolegów. Żeby mogli mieć wysokie pensje. 

AP – Aniela Gos, oklaskująca wczoraj Daniela Obajtka, za rządów PiS-u zasiadała w trzech radach 

nadzorczych (Polska Grupa Energetyczna, Bank Ochrony Środowiska, Polski Komitet Normalizacyjny). Jak 

wyliczył dzienni Fakt, na jej konto z państwowych spółek mogło wpłynąć około 1,5 mln zł. 

Była posłanka PiS-u Małgorzata Sadurska, która wciąż zasiada w zarządzie PZU, jak wynika z raportu 

rocznego na 2022 rok, tylko w tym jednym roku zarobiła 2 050 000 zł brutto. Średnia miesięczna: 170 800 zł brutto. 

Sadurska pełni tę funkcję od siedmiu lat. 

Aleksandra Gajewska, Wiceministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, PO – Deklaracja jest jasna. My 

wszystkie te osoby rozliczymy, upublicznimy wszystkie zarobki nominatów PiS-owskich i pokażemy 

społeczeństwu, jaka była skala nadużyć. 

AZ – Według ustaleń portalu wp.pl: 



Klub milionerów 2023. Prawie pół miliarda złotych dla 90 ludzi „Dobrej Zmiany” | 19 spółek, 

których akcjonariuszem jest Skarb Państwa | 152 osoby powiązane bezpośrednio lub pośrednio z 

obozem rządzącym” | Aż 90 z nich do końca stało się milionerami lub multimilionerami | łącznie 

90 osób zarobiło ponad 410 milionów złotych 

 

PK – To nie jest pierwszy przypadek, gdy mamy rząd i prezydenta z różnych obozów politycznych. Mamy 

doświadczenia, na których można by budować, ale teraz można mieć wrażenie, że każdego dnia budujemy nową 

epokę. Na razie jesteśmy gdzieś pomiędzy terrorem praworządności a „jestem gotowy na rozmowę”. 

Jakub Sobieniowski – Są szanse na transmisję z posiedzenia rady gabinetowej. 

Donald Tusk, Premier – Jakby ta rada gabinetowa była taka lajf we wszystkich telewizjach, byłoby wszystko 

jasne, o co chodzi. 

JS – Transmisja z posiedzenia rady gabinetowej byłaby hitem, bo relacje prezydenta z Rządem należą do 

trudnych, skomplikowanych, ale i widowiskowych. I to dosłownie widowiskowych przede wszystkim dzięki 

prezydentowi – to gesty i nastrój z 13 grudnia… [przecież było] 

 

PK – To niezwykła sytuacja, kiedy przedstawiciel Rządu [Bodnar] przeprasza tak wielu ludzi [LGBT] za 

krzywdy, jakich doznali że strony swojego państwa… 

♣ 
2024-02-03 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3173 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziesiąty dzień 

 

PM – Uderzenie z powietrza Stanów Zjednoczonych na kilkadziesiąt obiektów w Syrii i Iraku. To odwet za 

atak pro-irańskich bojówek na amerykańską bazę w Jordanii. 

 

PM – prezydent Andrzej Duda zaskakuje słowami o Krymie. Pytany, czy Ukraina odzyska Krym? 

Odpowiada, że historycznie Krym dłużej był w gestii Rosji. Ukraińska i polska dyplomacja, w końcu i sam 

prezydent zapewniają, że prawnie uznanych granic Rosja nie może zmieniać poprzez wojnę. Ale mleko się rozlało, 

Ukraina heroicznie się broni, a takie słowa jej nie pomagają. 

Andrzej Zaucha – Na froncie bez zmian. Odgłosy ciężkich walk nie milkną ani na chwilę. 

Duda – Nie wiem, czy Ukraina odzyska Krym. On jest również szczególnie za względów historycznych, 

ponieważ w istocie jeżeli popatrzymy historycznie, to więcej czasu był w gestii Rosji 

Andrzej Duda 

Moje działania i stanowisko w sprawie rosyjskiej brutalnej agresji na Ukrainę były i są od 

pierwszego dnia jednoznaczne: Rosja łamie prawo międzynarodowe, jest agresorem i 

okupantem. Napaść rosyjska na Ukrainę i okupacja międzynarodowo uznanych terytoriów 

Ukrainy, w tym Krymu, to zbrodnia. Ta wojna nie może się zakończyć zwycięstwem Rosji. 

Trzeba zatrzymać, pokonać i zablokować na przyszłość rosyjski imperializm. Ukraina musi 

wygrać, bo tę wojnę musi wygrać Wolny Świat. Wszyscy stoimy ramię w ramię przy wolnej, 

suwerennej i niepodległej Ukrainie przeciw agresji i brutalnemu imperializmowi! 

AZ – Ale wprost nie zdementował swoich słów. 

 

PM – Na dwa miesiące przed wyborami samorządowymi PiS wystawia kandydata na prezydenta Warszawy. 

Trzecia Droga przekonuje dotychczasowych wyborców PiS-u, by przerzucili swoje głosy na nią, a Lewica 

organizuje sztab wyborczy po tym, jak nie porozumiała się z Koalicją Obywatelską w sprawie wspólnego startu. 

 

PM – Antykoncepcja awaryjna, tabletka „dzień po” nie przerywa ciąży, ona do niej nie dopuszcza, bo 

kobieta nie będzie w ciąży, jeśli zapłodniona komórka nie zagnieździ się w macicy. Po zapowiedzi rządu, że 

tabletka będzie dostępna bez recepty, wróciły etyczne i polityczne spory o to, czym tabletka jest. 

Katarzyna Górniak – Jedna tabletka, wiele przekłamań. 

Patrycja Wonatowska, seksuolożka, psycholożka, fundacja „Sexedpl” – O, chyba najbardziej szkodliwe są 

mity i przekonania, które panują. Absolutnie one nie mają nic wspólnego z substancjami poronnymi. 

KG – Antykoncepcja awaryjna ma za zadanie opuścić owulację i to całkiem precyzyjnie. 

Łukasz Pietrzak, farmaceuta – udowodnionym mechanizmem i to właśnie w opóźnianiu owulacji do pięciu 

dni. 

 

PM – Mierzmy ciśnienie nie tylko dorosłym, ale i dzieciom. Nastolatki też mogą mieć nadciśnienie, a ich 

rodzice nawet nie przyjdzie to do głowy. Im szybciej się o tym dowiemy, tym lepiej dla zdrowia, a czasem i życia. 

♣ 
2024-02-04 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3173 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 



 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny jedenasty dzień 

 

PM – Zapadła decyzja polityczna, w najbliższych dniach rozstrzygnie się los Trybunału Konstytucyjnego, 

nazywanej trybunałem Julii Przyłębskiej, bo od lat nie działa w prawidłowym składzie i jest używany politycznie 

przez PiS, a ostatnio przez prezydenta. 

Maciej Knapik – …do tej pory mówiono, że Sejm specjalnymi uchwałami może odwołać tak zwanych 

dublerów (Justyn Piskorski, Mariusz Musyński, Jarosław Wyrębak), także dwójkę byłych posłów PiS-u. 

Marek Sawicki PSL – Minimum pięciu, a do końca roku możemy mieć zmienionych dziewięciu. 

MK – Uchwała Sejmu może jedynie dotyczyć statusu sędziów Trybunału, nie jest jedyną rozważaną opcją. 

Sejm może głosić, że jest to organ nieprawidłowo powołany, zasiadają w ni dublerzy, a więc Trybunał nie ma mocy 

prawnej i jego wyroki nie będą wykonywane. Już teraz rząd powołuje się na: 

Maciej Berek 

Przewodniczący komitetu stałego Rady Ministrów 

Konstytucja nakazuje przestrzegać prawa międzynarodowego. Polskę wiążą więc orzeczenia 

ETPC (Europejski Trybunał Praw Człowieka), zgodnie z którymi TK orzekający w składach z 

udz. Tzw. Dublerów nie jest sądem ustanowionym zgodnie z ustawą. „Orzeczenia TK” wydane 

w takich składach publikowane będą ze stosowną notą. 

Krzysztof Śmiszek, Wiceminister Sprawiedliwości, Nowa Lewica – Ten Trybunał Konstytucyjny już dalej 

nie pojedzie. 

MK – Kolejnym krokiem ma być ustawa wzorowana na projekcie ustawy fundacji Batorego: obywatelski i 

apolityczny projekt ustawy o Trybunale Konstytucyjnym – sędziów Trybunału Konstytucyjnego wybiera Sejm 

większością kwalifikowaną 3/5 głosów, by nie byli nominatami jednej opcji, ma być wprowadzona 

odpowiedzialność dyscyplinarna sędziów Trybunału Konstytucyjnego. 

Gdy pytamy o odwołanie dublerów, politycy wskazują na rok 2015, wtedy PiS właśnie uchwałami odwołało 

właśnie sędziów Trybunału. W ich miejsce powołało tak zwanych dublerów i wtedy opozycja głośno protestowała. 

Prawnik mówi, że teraz sytuacja jest inna. 

To byłyby całkowicie legalne uchwały? 

Marcin Matczak, profesor, wydział prawa i administracji, Uniwersytet Warszawski – Absolutnie tak. Tamte 

uchwały PiS-u były wykonaniem widzimisię Jarosława Kaczyńskiego, te uchwały odwołujące dublerów będą 

wykonaniem wyroku Trybunału Konstytucyjnego 

MK – chichotem historii jest to, że twarzą tamtych zmian był Stanisław Piotrowicz, który teraz sam miały 

być odwołany razem z Krystyną Pawłowicz także uchwałami. Tu posłużyć miałaby PiS-owska zmiana przepisów: 

USTAWA O SĄDZIE NAJWYŻSZYM 

Art. 37. 

§ 1. Sędzia Sądu Najwyższego przechodzi w stan spoczynku z dniem ukończenia 65. roku życia. 

PiS obniżyło swego czasu wiek emerytalny, by usunąć z Sądu Najwyższego Małgorzatę Gersdorf. Teraz  

podobny zabieg miałby dotyczyć tej dwójki: Krystyna Pawłowicz, Stanisław Piotrowicz. 

 

ИЗВЕСТЯ – Prezydent Polski wskazał na historyczną przynależność Krymu do Rosji 

РИA НOВOCTИ – Prezydent Polski niespodziewanie wypowiedział się na temat Krymu 

Тacc – Prezydent Polski wyraził wątpliwości co do możliwości odzyskania Krymu przez Ukrainę 

PM – Ferie z przeszkodami. Pierwszy tydzień deszcze, drugi tydzień duże mrozy. 

 

PM – Minister Zdrowia odwołuje szefa Centrum e-zdrowia – Pawła Kikosickiego. Z e-rejestracją wciąż są 

problemy, a z tajemnicą lekarską było wręcz karygodnie. 

♣ 
2024-02-05 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3278 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwunasty dzień 

 

PK – Tonie daniel Obajtek był dziś głównym bohaterem opowieści fuzji Orlenu z Lotosem. Raport NIK 

jeszcze bardziej krytyczny jest wobec Jacka Sasina, który cały proces powinien nadzorować, ale wciąż nie 

wytłumaczył, dlaczego Saudyjczycy zapłacili pięć miliardów mniej niż powinni i dlaczego w tak kluczowym dla 

Polski sektorze znalazły się firmy państw, które robią interesy z Putinem? 

Maciej Knapik – Na tej konferencji najczęściej i najbardziej krytycznie mówiono o Jacku Sasinie. 

Kontrolerzy zarzucili mu zaniechanie na każdym etapie: 

Źródło: NIK 

- minister niemal całkowicie abdykował z wykonania prerogatyw wynikających z jego 

ustawowej roli ministra właściwego do spraw aktywów państwowych. 

- (…) zawnioskował o tryb nadzwyczajny (obiegowy) uniemożliwiający jakąkolwiek dyskusję 

na posiedzeniu rady ministrów. 

 



Jacek Sasin 

Raport NIK na temat fuzji Orlenu i Lotosu jest materiałem nierzetelnym i przekłamanym. Dane 

użyte w nim są wybiórcze, fragmentaryczne i zostały wybrane pod z góry upatrzoną polityczną 

tezę. Wiąże się to z zaangażowaniem politycznym prezesa Mariana Banasia, który obiecywał 

Nowej władzy „prezenty” mające uderzać w poprzedników. Marian Banaś, który nie umiał 

przygotować własnych oświadczeń majątkowych, w sposób nieudolny, nieprofesjonalny próbuje 

opisywać wieloaspektową fuzję bez zrozumienia jej sensu i korzyści, które z niej płyną dla 

Polski. Jego szacunki są sprzeczne z przyjętymi zasadami rachunkowości i wyceny 

przedsiębiorstw. Na przykład, NIK przedstawia swoje szacunki wartości aktywów nabytych 

przez Unimot opierając je na …artykule z portalu internetowego. Warto zauważyć, że 

kontrolerzy prowadzący tę akurat kontrolę zmieniani byli jak rękawiczki. Najwyraźniej trzeba 

było wielu prób, aby znaleźć kogoś na tyle kreatywnego, by udowodnił z góry założoną tezę. 

Raport NIK jest gotowy od miesięcy, Izba wypuściła z niego przecieki do polityków KO oraz 

zaprzyjaźnionymi z nimi mediów, by atakowali Orlen. Długo oczekiwana publikacja następuje 

w przeddzień walnego zgromadzenia akcjonariuszy. I ma to być „prezent” Mariana Banasia dla 

Donalda Tuska. Tylko, że jest to prezent kiepskiej jakości, podróbka rzetelnego raportu. Nie 

waham się napisać, że takie działania są haniebne i w obliczu sytuacji międzynarodowej 

wystawiają na szwank bezpieczeństwo Polski. 

MK – Prokuratura rozpoczęła śledztwo. 

 

PK – Doprowadzenie do zmian w Trybunale Konstytucyjnym potrwa zapewne dłużej, niż się 

spodziewaliśmy tuż po wyborach, a to od niego, dokładnie od sędziów dublerów zaczęły się zmiany w wymiarze 

sprawiedliwości, a to było drogą do zmian w Polsce. Ale wyraźnie nie ma jeszcze decyzji, jak Trybunał naprawić. 

Arleta Zalewska – To nie jest tylko decyzja w kategorii zmian prawa. Przede wszystkim decyzja polityczna o 

tym, jak i kiedy Koalicja Rządowa chce rozpocząć rewolucję w Trybunale Konstytucyjnym. Część liderów Koalicji 

chciałaby ze zmianami ruszyć już w tym tygodniu. Kryzys w Trybunale Konstytucyjnym trzeba rozwiązać, co do 

tego jest zgoda w całej Koalicji, tyle że ostateczny plan tych zmian, jak mówi lider Polski 2050 nie jest jeszcze 

uzgodniony. Z drugiej strony każda z partii tworzących dziś większość w Sejmie, szła do wyborów z obietnicą 

naprawy sytuacji w Trybunale. Na przygotowanie się do tych zmian mieli czas od co najmniej trzech miesięcy. 

Każda próba usunięcia któregokolwiek z sędziów, od którego przyjął prezydent ślubowanie, zderzy się ze 

sprzeciwem Andrzeja Dudy. 

♣ 
2024-02-06 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3435 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzynasty dzień 

 

PK -Wciąż nie jest jasne, jaki jest plan zmian w Trybunale Konstytucyjnym, ale tak samo trudnym 

wyzwaniem mogą być zmiany w sądach powszechnych, a bez nich, jak mówią sami sędziowie, trudno o naprawę 

całego wymiaru sprawiedliwości. Ci którzy bronili samorządności przez ostatnie lata, mówili o tym szefowie 

resortu. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Za czasów ministra Ziobry byli najbardziej represjonowanymi sędziami w 

Polsce. Dziś spotyka się z nimi Minister Adam Bodnar. 

Waldemar Żurek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie, Stowarzyszenie Sędziów „Themis” – Doceniamy 

ten gest, myślę, że środowisko czekało na to. Czuję taki gorzki smak zwycięstwa demokracji. Te rozpędzone, 

szykanujące nas postępowania nadal się toczą. Rzeczywiście nie mam tygodnia, żebym nie otrzymał jakiegoś 

pisma. 

KKZ – Waldemar Żurek miał 23 postępowania dyscyplinarne za odmowę orzekania z neosędziami, 

wystąpienia publiczne, obrona niezawisłości sędziowskiej. I nadal dostaje kolejne pisma, tym razem w Łodzi będą 

się zajmować jego dyscyplinarkami. 

Sędzia Paweł Juszczyszyn, Sąd Rejonowy w Olsztynie, zawieszony od 4 lutego 2020 roku do maja 2022, 

utrudnianie powrotu do pracy, powrót do wydziału cywilnego 1 grudnia 2023. 

Paweł Juszczyszyn, sędzia Sądu Rejonowego w Olsztynie, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” – 

Cieszymy się, jako środowisko sędziowskie, że jesteśmy zaproszeni na rozmowy. 

Trudno jest mi zrozumieć, dlaczego wciąż swoją funkcję sprawuje prezes Nawacki, łamał i to w sposób 

rażący i oczywisty prawo, choćby nie wykonywał wykonalnych lub prawomocnych orzeczeń sądów. 

KKZ – Wśród sędziów narasta bunt, bo nie chcą już nominatów Ziobry na stanowiskach prezesów sądów. 

Piotr Gąciarek, sędzia Sądu Rejonowego w Warszawie, Stowarzyszenie Sędziów Polskich „Iustitia” – 

Prezesami, którzy byli lojalni i są lojalni nadal wobec Ziobry i jego wizji chorej zarządzania sądami nic się w 

polskich sądach nie zmieniło. 

KKZ – To oni w zdecydowanej większości rządzą sądami rejonowymi, okręgowymi i apelacyjnymi – prawie 

dwa miesiące po powołaniu nowego rządu. 

W Poznaniu zbuntowali się sędziowie Sądu Okręgowego, wotum nieufności wobec prezesa Daniela 

Jurkiewicza wyraziło 112 sędziów na 150. Jurkiewicz odmówił nawet zwołania zgromadzenia ogólnego. 



Krzysztof Józefowicz, p.o. prezesa Sądu Apelacyjnego w Poznaniu – Nie można bowiem w państwie 

demokratycznym zarządzać strukturami publicznymi, takimi jakimi jest sąd wbrew ludziom, wbrew sędziom. 

KKZ – W Poznaniu liczą, że presja na ministra wystarczy, tak jak wystarczyła w Krakowie, gdzie po apelu 

150 sędziów odwołany został prezes sądu apelacyjnego. Teraz, jak mówią, czas na sąd okręgowy. 

Maciej Ferek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie – Zostanie odwołane całe kierownictwo tego sądu, 

również nominatów Ziobry. 

KKZ – Minister Bodnar nie może tak po prostu odwołać wszystkich prezesów, musi mieć pozytywną opinię 

kolegiów sądów powołanych przez Ziobrę i neoKRS. 

Maciej Czajka, SSO w Krakowie, SS „Themis” – Minister będzie musiał sam podjąć decyzję, w jaki sposób 

przeprowadzić to, żeby było zgodne z prawem i legalne. To jest dla nas najważniejsze, ponieważ chcemy, aby 

obywatele znowu mieli pewność prawa, co do tego kto kieruje sądami w Polsce. 

KKZ – W Warszawie Minister Sprawiedliwości Adam Bodnar zawiesił Piotra Schaba, prezesa Sądu 

Apelacyjnego i rzecznika dyscyplinarnego. Jest wniosek o odwołanie, ale kolegium sądu się nie zgodziło i Schab 

wraca do pracy. Teraz zdecyduje o neoKRS. Sędziowie na spotkaniu z Ministrem mają ustalić kryteria ustalania 

nowych prezesów sądów. 

Bartłomiej Przymusiński, SSR w Poznaniu, SSP „Iustitia” – Prezesi sądów będą wyłaniani w porozumieniu 

samorządem sędziowskim, a także taci prezesi będą składać sprawozdanie przed samorządem lokalnym, czyli 

istotna nowość którą pragniemy wprowadzić. 

 

PK – Zarzuty w aferze wizowej usłyszał już były wiceminister spraw zagranicznych i sprawą zajmuje się 

prokuratura. Ale od dziś część także Sejmowa Komisja Śledcza. Już sama lista świadków pokazuje, jak niezwykłe 

mogą być jej prace. Jarosław Kaczyński i Mateusz Morawiecki mają się tam pojawić jako jedni z pierwszych. 

Arleta Zalewska – Na pierwsze posiedzenie tej Komisji posłowie musieli czekać ponad miesiąc. Komisja 

Śledcza ma ustalić liczbę i tożsamości osób, które nielegalnie przekroczyły granicę Polski; ustalenie osób, którym 

zalegalizowano pobyt w Polsce w wyniku zaniedbań administracji rządowej i innych podmiotów; Komisja ma też 

ocenić umów dotyczących pośrednictwa wizowego oraz ich zawarcia i realizacji; zakres prac Komisji obejmuje 

okres od 12 listopada 2019 r. do 20 listopada 2023 r. 

Michał Szczerba, przewodniczący Sejmowej Komisji Śledczej ds. „Afery Wizowej”, PO – Ta afera i jej 

skala jest o wiele większa niż ta, którą widzieliśmy i którą komentowaliśmy w czasie kampanii wyborczej. Chodzi 

tak naprawdę o kilka wymiarów: o gigantyczny wymiar korupcyjny dotyczący sprzedawania wiz za łapówki, chodzi 

o bezpieczeństwo państwa. 

Świadkowie powołani na Sejmową Komisję Śledczą ds. „afery wizowej”: 

- Mateusz Morawiecki, Piotr Wawrzyk, Zbigniew Rau, Mariusz Kamiński, Jarosław Kaczyński, byli 

szefowie biur w ministerstwie spraw zagranicznych, byli dyrektorzy i wicedyrektorzy w ministerstwie spraw 

zagranicznych, byli i obecni konsulowie i wicekonsulowie RP, byli szefowie agencji wywiadu, byli dyrektorzy 

służby zagranicznej, byli i obecni ambasadorzy RP, byli prezesi polskiej agencji handlu i inwestycji. 

AZ – Za ich przesłuchaniem głosowali też politycy PiS, tyle że ich powód jest inny. 

Daniel Milewski, PiS, wiceprzewodniczący KS ds. „Afery Wizowej” – Chcemy wyjaśnić i pokazać, na czym 

polegało kłamstwo wizowe Platformy. 

♣ 
2024-02-07 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3466 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny czternasty dzień 

 

PK – Takich scen przed naszym Sejmem nie było. W grupie posłów byli Kamiński i Wąsik, chcieli dostać 

się do Sejmu. Najciekawsze było to, że mogliby do niego spokojnie wejść, gdyby poszli po przepustki. 

Jakub Sobieniowski – Było dużo kamer i doskonale widać, kto się wdawał w przepychankę. Doskonale 

widać, kto prowokował i kto szarżował na strażników marszałkowskich, którzy w tej sytuacji zachowywali 

wyjątkowy spokój, to posłowie PiS-u ich obrażali i atakowali, a Jarosław Kaczyński i tak próbował obarczyć winą 

dziennikarzy.  

Kaczyński – To że państwo dziennikarze ruszyli za nami, a w związku z tym, a posłowie też byli 

zdezorientowani, też ruszyli 

JS – Kaczyński powiedział nieprawdę, do starcia ze strażą marszałkowską doprowadzili politycy PiS-u, 

którzy chcieli wprowadzić do Sejmu prawomocnie skazanych Kamińskiego i Wąsika. Nie udało się. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – To był akt politycznego chuligaństwa, wandalizmu. Strażników 

marszałkowskich będziemy bronić i straży marszałkowskiej będziemy bronić bardzo zdecydowanie. 

Przeanalizujemy to bardzo dokładnie. 

JS – Tak zachowywali się dzisiaj politycy PiS-u, partii, która za swoich rządów zapewniała, że stoi murem 

za polskim mundurem. Wśród szarżujących posłów PiS-u, ale nie było ich tutaj wszystkich, może nawet 

mniejszość, był: 

Kaczyński – Banda złodziei przerażonych tym Pegasusem, kgóra teraz jest przy władzy dostała taki system. 

Donald Tusk 

Premier 



„Banda złodziei przerażonych tym Pegasusem” – powiedział prezes Kaczyński. Sam bym tego 

lepiej nie ujął. 

Jan Grabiec, szef Kancelarii Premiera, PO – To, czego PiS nie chce to normalnej pracy Sejmu, Rządu, 

normalnego funkcjonowania państwa, utrzymanie takiej atmosfery stanu nadzwyczajnego, awantury, że państwo nie 

działa – jest ich celem. 

KKZ – Gazeta PL ujawniła, że pojawiła się lista polityków PiS inwigilowanych przez służby specjalne PiS-

u: Marek Suski, Krzysztof Sobolewski, Jan Krzysztof Ardanowski, Ryszard Terlecki, Adam Bielan, Marek 

Kuchciński, Tomasz Latos, Arkadiusz Czartoryski, Ryszard Czarnecki. 

 

PK – Wszystkie polskie systemy bezpieczeństwa były gotowe od rana, tak informowało Ministerstwo 

Obrony Narodowej, a to w związku ze zmasowanym atakiem rakietowym na Ukrainę. Przez trzy godziny alarm 

powietrzny obowiązywał w Kijowie, ale celem ataku był też obwód lwowski blisko granicy z Polską. 

Andrzej Zaucha – To tutaj było dzisiaj najwięcej ofiar, dzielnica mieszkaniowa w ukraińskiej stolicy, 

szczątki rakiety wywołały gwałtowny pożar. Wielu mieszkańców ukraińskiej stolicy znalazło schronienie w metrze. 

Andrzej Szeptycki, Wiceminister Szkolnictwa Wyższego, Polska 2050 miał wykład w schronie. Po raz kolejny 

Rosja wykorzystała połączony atak dronów kamikadze oraz rakiet balistycznych i samosterujących, większość 

udało się zestrzelić ukraińskiej obronie przeciwlotniczej. 

 

PK – Wiedzieliśmy już, że Saudia Aramco mogła kupić część Lotosu po cenie zaniżonej nawet o 7 

miliardów. Teraz okazuje się, że służby ostrzegały przed tą transakcją. Według Borysa Budki najważniejsi wtedy 

ludzie w państwie z Kaczyńskim na czele musieli o tym wiedzieć, a mimo to do fuzji Orlenu z Lotosem doszło. 

 

PK – Na pewno budzi to emocje, ale czy to co wydarzyło się rano przed Sejmem, będzie miało znaczenie dla 

przyszłych pokoleń? Z pewnością tak. Komisja Europejska chce ograniczenia emisji CO2 aż o 90% już do roku 

2040. Pytanie, czy Polska jest w stanie jakoś się w tym odnaleźć? 

Magda Łucjan – Teraz niezbędne będą działania, bo Komisja Europejska umacnia kurs w walce z kryzysem 

klimatycznym i proponuje nowy próg – redukcja emisji o 90% do roku 2040. To nie jest wiążące, ale rozpoczyna 

nową dyskusję. 

♣ 



2024-02-08 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3449 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny piętnasty dzień 

 

PK – PiS uważa, że wczoraj pod Sejmem Stała się zbrodnia. 

Kaczyński – Z tej strony tej władzy, która nieustannie łamie prawo, można się wszystkiego spodziewać 

nawet zabójstw politycznych. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Czy pan prezes Kaczyński zdaje sobie sprawę, jaki prezent takimi 

słowami robi rosyjskiej propagandzie? Przecież jego słowa będą dzisiaj we wszystkich rosyjskich dziennikach. Oto 

kraj Polska wspierający Ukrainę, naszego, mówią Rosjanie, przeciwnika i zobaczcie, co się w nim dzieje: 

morderstwa polityczne, zamach stanu. 

Jakub Sobieniowski – politykom PiS-u chodziło o przepchnięcie Wąsika i Kamińskiego przez szpaler… 

 

PK – To jak wydarzenia ostatnich tygodni w tym Kamińskiego i Wąsika wpływałaby na to, jak 

głosowalibyśmy dzisiaj? 

Koalicja Obywatelska: 31% (wzrost +6,7%) 

PiS: 24% (spadek -2,3%) 

Trzecia Droga: 16,8% (spadek -0,5%) 

Lewica: 9,1% (spadek -0,3%) 

Konfederacja: 8,7% (spadek – 2,2%) 

Wiemy, jak wyborcy zagłosowali 15 października i na pewno zagłosowali za zmianą i wiele się zmienia 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Polski Rząd, Polskie Państwo, my wszyscy zapłacimy miliony euro 

odszkodowań, którzy poskarżą się do Trybunału Praw Człowieka Unii Europejskiej. 

Michał Wawrykiewicz, adwokat, fundacja „Wolne Sądy” – Każdy obywatel, który uczestniczył w procesie, 

w którym został wydany wyrok bądź postanowienie przez neo-sędziego, może zwrócić się ze skargą. 

KKZ – Taka sytuacja wynika z orzeczenia Lecha Wałęsy, który wygrał sprawę o naruszenie prawa do sądu, 

wyrok wydali neosędziowie. Trybunał poszedł dalej, uznał, że dopóki nie nastąpią zmiany w neoKRS, to każda 

kolejna skarga będzie traktowana podobnie, to tak zwany wyrok pilotażowy. 

Wawrykiewicz – On uruchamia linię orzeczniczą, która będzie powtarzana w sprawach podobnych. 

KKZ – W TPC jest już ponad 500 skarg i każdy dostanie zadośćuczynienie w wysokości co najmniej 5000 

euro. 

Jerzy Zajadło, profesor, Katedra Teorii i Filozofii Państwa i Prawa, Uniwersytet Gdański – Trzeba podjąć 

jakąś odważną decyzję i powołać ten trybunał na nowy – skor wszyscy twierdzą, że Trybunału nie ma, a powinien 

być, to konsekwencją jest powołanie trybunału na nowo. 

Marcin Matczak, profesor, Wydział prawa i Administracji, Uniwersytet Warszawski – To jest rzeczywiście 

jedyny legalny sposób na zresetowanie trybunału. 

KKZ – Koalicja nie zamierza działać punktowo, nie zamierza składać wniosku o odwołanie sędziów 

dublerów. Premier już zapowiedział, że chodzi o zmianę Konstytucji tak, aby sędziów wybierał Sejm większością 

trzech piątych głosów. 

Donald Tusk, Premier – która gwarantuje, że udział w tym ma zarówno rządząca koalicja jak i opozycja. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – To jest ręka wyciągnięta w stronę opozycji, to jest ręka wyciągnięta 

w stronę prezydenta. To jest poważna propozycja, która mówi: nie chcemy upartyjniać 

Włodzimierz Czarzasty, Wicemarszałek Sejmu, Nowa Lewica – Nie będziemy razem z PiS-em w sprawie 

zmiany konstytucji. 

[Mnie się też wydaje, że należy przygotować kompleksowe zmiany całej konstytucji, przejrzeć każdy 

artykuł, nawet konieczność zmiany waluty na euro. Tymczasem mamy tylko pomysł, jak wciągnąć PiS do 

rządzenia. Nie rozumiem, o co tu chodzi]. 

 

PK – Co można zobaczyć, jeśli na jakąś inwestycję wydano ponad 2 miliardy złotych? Otóż w przypadku 

CPK nic, poza wyciągami z przelewów dla 750 zatrudnionych tam osób. Ale tych uzasadnień, że bezzasadnie 

wydano pieniądze, to jedno. A drugie, jakie lotnisko jest nam potrzebne i kiedy realnie może powstać? 

Marta Wcisło w Sejmie, PO – Wynagrodzenie prezesa to 66 tysięcy złotych, 131 milionów rocznie 

wydanych na wynagrodzenia. 

Maciej Knapik – CPK zatrudnia ponad 750 osób i służy PiS-owi jako reklamówka partii, mimo że budowa 

nie ruszyła. 

Maciej Lasek w Sejmie, pełnomocnik Rządu do spraw CPK, PO – Może źle pan zrozumiał skrót CPK, tu nie 

chodziło o Centralny Program Komunikowania propagandy sukcesu. 

MK – Jak wyliczył Maciej Lasek, na promocję i reklamę wydano: 

1,8 mln zł – kampania outdoorowa 

[Celem reklamy outdoorowej jest dotarcie z przekazem reklamowym do jak najszerszego grona 
odbiorców. W tym celu umieszcza się ją wszędzie] 

1,8 mln zł – telewizja 

1,2 mln zł – prasa zagraniczna 

1,5 mln zł – prasa krajowa (sympatyzująca z PiS) 



4 mln zł – „eventy” 

[Event to coś, co jest wyjątkowym, unikatowym lub wykraczającym poza codzienne 
doświadczenia.] 

145 tys. zł – strategia medialna 

Razem ponad 10 mln zł 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Zrobiono kolejną dojną krowę i miejsce wyprowadzania pieniędzy 

dla wujków, szwagrów i firm, firemek. Być może potrzebujmy tego wielkiego hubu, zostanie tu podjęta 

pragmatyczna decyzja. 

MK – Pojawia się argument, że lotnisko w Baranowie ma też służyć szybkiemu transportowi wojsk NATO 

w czasie konfliktu, chociaż do tej pory PiS postulowało rozbudowę infrastruktury wojskowej na wschód od Wisły. 

Potężne lotnisko plus sieć linii kolejowych, od nowej władzy słyszymy, że realnie budowa musiałaby trwać 10 lat. 

PiS w ostatnich planach zakładało koszt 155 miliardów złotych. Pieniądze w dużej części z długu. 

 

PK – Wiele słów padło w Sejmie, ale apel by część debaty odbyć po 23-ej był jednak wyjątkowy. Według 

jednego z posłów PiS za dnia lepiej nie rozmawiać o takich rzeczach jak tabletka dzień po. Tylko dodajmy, że 

Polska jest teraz jedynym krajem w Europie, gdzie jest na receptę może jedynym, gdzie wprowadza się w błąd, 

nazywając ją poronną. 

Katarzyna Górniak – To ma być powrót do normalności, ale nie powrót do przeszłości. 

Stanowisko Komitetu Bioetyki Polskiej Akademii Nauk 

Nr 1/2024 z dnia 6 lutego 2024 r. 

W sprawie konieczności usunięcia barier prawnych i faktycznych 

w dostępie do metod i środków antykoncepcji 

W ocenie Komitetu dalsza bezczynność władz publicznych będzie oznaczać, że Rzeczpospolita Polska nie 

wykonuje postanowień umów międzynarodowych (…), a także nie przestrzega ustawodawstwa krajowego. Innymi 

słowy, narusza prawa człowieka (…). 

 

PK – To się staje powiatowy urząd pracy dla działaczy PiS, którzy tracą teraz posady – tak wicemarszałek w 

Zgorzelcu opisuje politykę kadrową Adama Glapińskiego w NBO. I rzeczywiście ciekawa jest lista ostatnio tam 

zatrudnionych. Ale jeszcze ciekawsze jest, jak długo będzie tam sam Adam Glapiński? 

Jacek Tacik – Pracę u Glapińskiego znaleźli: Aneta Kurdowka współpracowniczka Marka Kuchcińskiego 

została odwołana z Enei, dwa dni później była już w NBP. Pracę u Glapińskiego znaleźli również: była szefowa 

kancelarii sejmu Agnieszka Kaczmarska, były szef gabinetu Ziobry Marcin Sławecki, była rzeczniczka w 

ministerstwie edukacji Adrianna Całus-Polak, pracownik TVP Damian Diaz za czasów Kurskiego, były 

wiceminister finansów Artur Soboń oraz były poseł, a kiedyś prezes Orlenu Wojciech Jasiński. Lista jest znacznie 

dłuższa. 

 

PK – Jeżeli Ameryka przestałaby wspierać Ukraińców, to będą się bronić, ale zapewne nie pokonają Rosjan. 

Europa nie może też ciągle liczyć na to, że jak będzie naprawdę ciężko, to Amerykanie przybędą jak zawsze z 

pomocą. Putin się zbroi na taką skalę, że cały Zachód musi mieć na to odpowiedź. Wcześniej zobaczymy, jaki efekt 

dadzą zmiany, jakie przeprowadza teraz Zełenski. 

Andrzej Zaucha – O zmianie na stanowisku naczelnego dowódcy ukraińskiej armii mówiono od dawna. 

Dzisiaj Prezydent Wołodymyr Zełenski zwolnił Walerija Załużnego, zastąpi go dotychczasowy zwierzchnik wojsk 

lądowych Olksandr Syrski. Na froncie brakuje broni. Ta ukraińska brygada miała być uzbrojona w zachodnie 

czołgi, używa przestarzałych poradzieckich T64, które ciągle się psują. Bez amerykańskiego wsparcia ukraińskie 

wojska mogą nie być w stanie utrzymać linii frontu. Znany senator Rand Pol oskarża, że część amerykańskiej 

pomocy znikała bez śladu. W ukraińskim budżecie na ten rok wydatki mają wynieść około 91 mld dolarów, na razie 

brakuje niemal połowy tej sumy… 

♣ 
2024-02-09 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3167 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny szesnasty dzień 

 

GK – W miarę precyzyjnie można podać pewną liczbę : 250. W tylu miejscach w Polsce na drogi, 

autostrady, przejścia graniczne wyjechały tysiące traktorów, wyszły dziesiątki tysięcy rolników. Protestowała cała 

Europa. Unijnym komisarzem do spraw rolnictwa jest Janusz Wojciechowski z PiS-u. Dziś Kaczyński uznał, że 

poprosi go o dymisję. 

Jacek Tacik – Do rolników, aby chłodzić nastroje pojechali Minister Rolnictwa i jego zastępca Michał 

Kołodziejczak. Teraz to on tłumaczy i obiecuje…  

Marek Suski w Sejmie – Gnojownik! Wypad gnojku! [to do Kołodziejczaka] 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – panowie, rozpoczynam procedurę wykluczania was z obrad Sejmu. 

Nie jesteśmy w przedszkolu i nie będę ustalał, kto zaczął, nie jestem przedszkolanką tylko Marszałkiem Sejmu… 

 



GK – Na liście politycznych wrogów PiS Adam Bodnar jest na samym szczycie, oskarżanie ministra o 

łamanie prawa, niszczenie prokuratury i demokracji są na porządku dziennym. Jest wniosek o wotum nieufności, a 

dziś było starcie na sejmowej Komisji. 

Maciej Knapik – … Bodnar właśnie zaproponował konkurs na stanowisko Prokuratora Krajowego i powołał 

Zespół, który oceni kandydatów. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – W taki uczciwy, spokojny sposób myśli o tym, jak ten potworny 

bałagan, chaos, już nie chcę tego powiedzieć mocniej, który zostawił PiS, który z państwa polskiego zrobił PiS, 

naprawić. 

MK – PiS w uchwale zapowiada konsekwencje karne i cywilne wobec osób, które legitymizują działania w 

prokuraturze. Tyle że wcześniej właśnie zapadł wyrok: 

Min. Sprawiedliwości 

prokurator krajowy Dariusz Barski i prokurator Bogusława Zapaśnik to jedyne osoby w Polsce, 

które zostały przywrócone ze stanu spoczynku w nieprawidłowy sposób. 

W przypadku sprawy w Szczecinie – Prokuratura Regionalna dołoży wszelkich starań, żeby 

zaistniałe błędy w postępowaniu przygotowawczym zostały skorygowane i konwalidowane w 

możliwie szybkim terminie. Wydłużenie czasu trwania postępowania nie uniemożliwi sądowego 

rozpoznania niniejszej sprawy, wobec bardzo odległych terminów przedawnienia karalności 

czynów. 

Jeśli popełniono przestępstwo – nikt nie uniknie odpowiedzialności. 

 

Prokuratura 

Sąd Okręgowy w Szczecinie potwierdził dziś, iż przywrócenie do czynnej służby prok. 

Bogusławy Zapaśnik dokonane zostało „bez obowiązującej podstawy prawnej”. Było wadliwe i 

nieskuteczne. 

W identycznej sytuacji jest prok. Dariusz Barski… 

MK – posłowie PiS-u krytykowali także zmiany w regulaminie sądów, która zakłada, że tak zwani neo-

sędziowie nie będą mogli rozstrzygać odwołań dotyczących innych neo-sędziów. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Cała idea tego rozporządzenia polega na 

tym, żeby nikt nie decydował we własnej sprawie. 

 

GK – Kaczyński długo testował, czy Polacy uwierzą, że Kamiński i Wąsik to polityczni więźniowie 

torturowani przez reżim, testował, czy uwierzą, że po skazaniu przez sąd obaj wciąż są posłami i siłą trzeba ich 

wprowadzić do sejmu? Patrząc na poparcie dla PiS-u, widać, że nie tędy droga. 

Jakub Sobieniowski – Z tym PiS zaczyna mieć problem. Nawet uczestnik tej szarży na straż marszałkowską 

żałuje tego, co się stało. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Ja dlatego zawsze będę wypuszczał Kaczyńskiego na mównicę nawet 

bez żadnego trybu, bo po każdym jego wystąpieniu leci w dół o co najmniej procent. Więc panie prezesie 

serdecznie zapraszam. 

 

GK – Jacek Sasin nie widział umów i nie ingerował w ich przygotowanie. Służby specjalne, tu cytat: drobne 

zastrzeżenia do fuzji Orlenu z Lotosem i sprzedaży Saudi-Aramco udziałów w naszej rafinerii za 5 mld zł mniej od 

szacowanej wartości. 

 

GK – Do domu wróciło stu ukraińskich żołnierzy, to w większości obrońcy Mariopola. 

♣ 
2024-02-10 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3167 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemnasty dzień 

 

DR – Zmiany w Trybunale Konstytucyjnym. Będą na pewno i będą zdecydowane. Rządzący z tej drogi się 

nie cofną. W przygotowaniu nie tylko uchwała o sędziach dublerach, ale też projekt ustawy. Trybunału stworzonego 

przez PiS i obsadzonego przez PiS bronili dziś zwolennicy PiS. 

Katarzyna Kolenda Zaleska – Z naszych informacji wynika, że rząd przedstawi kompleksowy plan zmian w 

Trybunale. Projekt ustawy to po pierwsze, po drugie uchwała, jak mówi nasze źródło, „konkretna i wyrazista” ma 

określać status dublerów. Uchwała może też wezwać organy państwa do ignorowania decyzji Trybunału Julii 

Przyłębskiej ze względu na jego skład i sposób funkcjonowania. Treść dokumentów jest utrzymywana w ścisłej 

tajemnicy. Liderzy Koalicji rządzącej zgodzili się, że trzeba działać ostro i zdecydowanie. Trybunał działa, ale 

wyłącznie w interesie poprzedniej władzy. Dowodów na zaangażowanie Trybunału po stronie PiS-u jest aż nadto: to 

decyzja o zaostrzeniu ustawy antyaborcyjnej; to stwierdzenie, że traktaty unijne są sprzeczne z konstytucją; a teraz 

wydawanie zabezpieczeń w obronie PiS-owskich nominatów. 

 

DR – Rolnicy protestują, politycy naciskają o dymisję Janusza Wojciechowskiego. 



Jacek Tacik – …Zielony Ład, przeciwko któremu protestują rolnicy w Europie, to pakiet ustaw dla 

osiągnięcia neutralności klimatycznej. Te ustawy zmuszają rolników do kosztownych inwestycji. 

 

DR – Polityczne trzęsienie ziemi na Węgrzech. Prezydent Katali Nowak podała się do dymisji. Popełniłam 

błąd – mówiła w pożegnalnym wystąpieniu. Fala oburzenia i społecznych protestów pojawiła się, gdy na jaw 

wyszło, że ułaskawiła skazanego za tuszowanie pedofilii. 

 

DR – Ukraina i nocny atak na Charków, wśród ofiar pięcioosobowa rodzina… O dalszej pomocy dla 

Ukrainy rozmawiali w Białym Domu prezydent Biden i kanclerz Dojczlandu po raz kolejny popłynął przy tej okazji 

apel do podzielonego w tej sprawie Kongresu. 

 

DR – Do kupienia własna wyspa na Bałtyku, wprawdzie betonowa, ale z potencjałem, blisko Juraty [po 

stronie Zatoki Puckiej] i z gwarancją, że drugiej takiej miejscówki ze świecą szukać. Tylko kto się skusi na 

torpedownię za 5 mln zł? 

Był to kompleks trzech obserwatoriów służących Dojczlandzkiej marynarce wojennej do testowania torped. 

Po latach zachowały się dwie, z trzeciej pozostała już tylko przystań dla fok. Już 15 lat temu powstała koncepcja 

przebudowy. 

Budynek ma około 70 m2. Telefony się nie urywają, ale mamy wystarczającą ilość zapytań.  

♣ 
2024-02-11 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3167 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemnasty dzień 

 

DR – Platforma Obywatelska melduje się na starcie. Kampanię samorządową zaczyna dokładnie tam, gdzie 

był finał parlamentarnej, w Morągu i dokładnie tak samo Donalda Tuska z mieszkańcami. Kwietniowe wybory będą 

pierwszym testem po zmianie i pierwszą ceną zarówno przejmowania władzy, jak i jej oddawania. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Przekazywanie władzy nie przebiega gładko. 

Donald Tusk, Premier – Ja nie mówię, że pan Kaczyński ma się we mnie zakochać, ale bardzo bym chciał, 

żeby uszanował wolę ludzi. Demokracja polega na tym, żeby wszyscy szanowali wspólne reguły gry. 

Nie możemy pozwolić na to, żeby źle pomyślane decyzje, dotyczy to zarówno Ukrainy, jak i tak zwanego 

Zielonego Ładu godziły wprost w interesy rolników. Ja bardzo chciałbym ten konflikt rozwiązać, z egoistycznych 

pobudek, ale też z przekonania, że tak po prostu nie może być. Zobaczycie, na pewno w najbliższych dniach, nie 

tygodniach, zasadniczą zmianę w działaniu naszych służb na granicy. 

KKZ – Rząd zapowiedział też, że ujawni pełną listę tych, którzy zarabiali na handlu z Ukrainą. 

 

DR – Po zmianie władzy, zmiany w spółkach skarbu państwa. Kadrowa karuzela już ruszyła, Polska 2050 

rusza z projektem odpolitycznienia państwowych gigantów. W teorii założenia ustawy szczytne, w praktyce 

pojawiają się wyboje i mają konkretne nazwiska. 

Jacek Tacik – Sprawa Michała Gniatkowskiego, który będąc członkiem Polski 2050 i zasiadając w radzie 

nadzorczej Enei musiał wybrać i wybrał odejście z partii. 

Ryszard Petru – Zapisywalibyśmy się do partii, otrzymywalibyśmy stanowiska, a potem by się wycofywali z 

partii. Też nie o to chodzi. Jeżeli proponujemy, to musi być przejrzyści i czyści. 

JT – Czy to ośmiesza pomysł Hołowni? 

Petru – Zareagował, jak zareagował… 

JT – Ta reakcja, jak dowiadujemy się nieoficjalnie, może go kosztować utratę stanowiska w radzie 

nadzorczej Enei. Zresztą Tomasz Sójka także związany z Hołownią złożył rezygnację z rady nadzorczej Orlenu. 

Hołownia idzie dalej i chce zakazać możliwości wpłat na kampanię polityków przez osoby zasiadające w spółkach 

skarbu państwa. W sprawie rozdzielenia polityki od spółek pojawia się dwugłos, a nawet trójgłos. 

Agnieszka Pomaska, PO – O tym, czy można pracować w spółkach skarbu państwa, powinny decydować 

kompetencje i chciałabym, żebyśmy wykluczali tych, którzy są częścią społeczeństwa obywatelskiego 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – Trzeba mieć granice, umiar, ale nie można dyskredytować ludzi za poglądy i 

uniemożliwiać im pracę na rzecz rozwoju tego lub innego przedsiębiorstwa. 

Szymon Hołownia – do końca lutego postaramy się przedstawić projekt 

JT – Hołownia powołując się na zapis umowy koalicyjnej, zamierza przekonywać koalicjantów i dzisiejszą 

opozycję. 

 

DR – Węgierska polityka zatrzęsła się w posadach – Katalin Nowak ustępuje z fotela prezydenta i nie tylko 

ona płaci polityczną cenę za skandal z ułaskawieniem… 

 

[Dzisiaj przez internet po raz pierwszy rozmawiałem ze sztuczną inteligencją i to po polsku]. 

♣ 
2024-02-12 poniedziałek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3280 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewiętnasty dzień 

 

DR – Europejska misja Premiera Tuska, najpierw w Paryżu, teraz w Berlinie przekonuje, że nie ma 

alternatywy ani dla Unii, ani dla NATO. Szokujące słowa Donalda Trumpa uderzające w artykuł 5 Paktu Północno-

Atlantyckiego mogą jednoczyć nie tylko w oburzeniu, ale też w mobilizacji. 

Maciej Knapik – W Paryżu i w Berlinie Donald Tusk otwiera nowy etap polskiej polityki zagranicznej. 

Europa ma być kontynentem bezpiecznym, gotowym do obrony własnych granic i obrony sojuszników – to 

wspólny komunikat: 

Emmanuel Macron, Prezydent Francji – Europa powinna być potęgą w zakresie obronności, dopełnieniem sił 

NATO i głównym filarem Sojuszu Transatlantyckiego. 

Olaf Scholz, Kanclerz Dojczlandu – Bezpieczeństwo Polski jest też naszym bezpieczeństwem, za to czujemy 

się współodpowiedzialni. 

MK – Produkcja broni i amunicji w Europie ma być zwiększona i skoordynowana, a Paryż ma tu szczególne 

znaczenie. Berlin – Paryż – Warszawa to Trójkąt Weimarski, który ma znowu zacząć działać. 

Maciej Sokołowski z Paryża – Po latach gdy polski rząd francusko-dojczlandzkie pomysły uznawał za 

wrogie niż warte dyskusji, teraz nie tylko w Warszawie, ale też w Paryżu i Berlinie widzimy, że trudne czasy w 

Europie to dobry czas na ożywienie Trójkąta Weimarskiego. Zapomniany nieco format ma szansę stać się nową 

osią w polityce Unii Europejskiej. 

MK – Rosja chce podziału w Europie. Trójkąt Weimarski ma temu przeciwdziałać. 

Annalena Baerbock, Minister Spraw Zagranicznych Dojczlandu – Musimy silniej wspólnie wspierać 

Ukrainę, wspólnie zwiększać możliwości produkcyjne zarówno całej Unii, jak i w ramach Trójkąta Weimarskiego. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych Polski – Nie wolno pozwolić, aby Putin tę wojnę wygrał. 

Potrzebujemy siebie nawzajem. Unia jest w pełni sobą, gdy oddycha dwoma płucami: wschodnim i zachodnim. 

MK – Tusk przypomina: 

Tusk do Macrona – We Francji oryginalne przecież francuskie zawołanie Trzech Muszkieterów: Jeden za 

wszystkich, wszyscy za jednego. 

MK – Polski Premier przypomina te słowa, gdy Donald Trump ogłasza, że nie broniłby krajów, które same 

zbyt mało wydają na armię. Burza po tych słowach nadal trwa. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Zwolennicy Donalda Trumpa szybko starają się tłumaczyć, że jego 

wypowiedź o zachęcaniu Rosji do atakowania sojuszników z NATO, to tylko niegroźna opowiastka. Ale Biały Dom 

jasno oświadcza, że słowa kandydata Republikanów w wyborach prezydenckich są przerażające i szalone. Nikki 

Haley, jego kontrkandydatka mówi, że po jego wypowiedzi zrobiło się jej niedobrze. 

MK – Rolnicze protesty to kolejny problem nie tylko polski. 

 

DR – Emocje i polityka są zawsze w parze, ale gdy emocje nad politykiem biorą górę, to mogą go ciągnąć w 

dół. Gdy prezes PiS traci kontrolę i chodzi nie tylko o bunt komisarza Wojciechowskiego. 

Jakub Sobieniowski – Tak się zachował Jarosław Kaczyński: 

Kaczyński – Dumny jesteś, nie? Do kogo ty gówniarzu per ty mówisz, co? Zasrany gnoju. 

[i tak dalej] 

 

DR – Epidemiczny alarm. 

- Są takie regiony w kraju, w których jeżeli pojawi się pierwszy pacjent z odrą, to może dojść do epidemii. 

 

DR – Audyt w sprawie policyjnego incydentu z Black Hawk-iem. Jeszcze nieskończony, a już jeży włos na 

głowie. Śmigłowiec po feralnym występie na pikniku PiS w Tarnowej-Górze będzie uziemiony do maja, a jego 

remont pochłonie ponad dwa miliony złotych. Pytanie: Kto za to zapłaci? I nie tylko o finansową odpowiedzialność 

chodzi. 

 

DR – Neo-sędzia z Warszawy składa samokrytykę. Przyjęcie awansu od upolitycznionej neo-KRS nazywa 

błędem. Anna Kalbarczyk chce cofnięcia nominacji, powrotu do starego sądu i jest w kraju pierwsza. Czy będą 

kolejni i czy weryfikacja sędziów to klucz do zmian? O tym: 

Jacek Tacik – W sporze o neo-KRS Minister Sprawiedliwości dostał nieoczekiwane wsparcie: 

Sędzia Anna Kalbarczyk 

Sąd Apelacyjny w Warszawie 

II Wydział Karny 

„Jestem gotowa poddać się ewentualnej kolejnej procedurze nominacyjnej lub weryfikacyjnej 

przez KRS w kształcie konstytucyjnym”. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny – Sędziowie, można powiedzieć, przy 

wsparciu Państwowej Komisji Wyborczej będą wybierali członków Krajowej Rady Sądownictwa. 

Piotr Gąciarek, sędzia Sądu Okręgowego w Warszawie, SSP „Iustitia” – Oni są problemem da nas 

wszystkich, dla obywateli, bo stabilny system prawny, gdzie człowiek idzie do sądu i wie, że wyrok to wydał sędzia 

i ten wyrok będzie miał moc, nie zostanie wzruszony z powodu wadliwego składu. 

 



DR – Ledwo objął stanowisko, a już podpadł. Ważą się losy nowego łowczego krajowego. Eugeniusz 

Wrzeszczak dostał dwa dni, by się wytłumaczyć, ale skoro publicznie w sieci wypowiedział posłuszeństwo 

Ministrze, to ta może nie mieć litości. On PSL, ona Polska 2050, Trzecia Droga staje na rozdrożu. 

Renata Kijowska – Po wyjściu od Ministry Środowiska łowczy krajowy mniej bojowy: Polowania można 

różnie ograniczyć… Ciekawe, bo przed wizytą w ministerstwie jakimkolwiek ograniczeniom łowiectwa z prezesem 

Rady krajowej Łowiectwa mówi NIE. 

Marcin Możdżonek, prezes Naczelnej Rady Łowieckiej – Nowe propozycje Ministerstwa Klimatu i 

Środowiska będą ograniczać lub wręcz paraliżować te zadania. Jeśli teraz pozwolimy, by nas rozbrojono, zabrano 

nam nasze prawa, atakowano naszą stuletnią tradycję i kulturę, przegramy. 

Eugeniusz Grzeszczak, Łowczy Krajowy – Minister Dorożała wspomniał o możliwości ograniczenia 

polowań z noktowizją. Uważamy takie podejście za dość niedorzeczne. 

Andrzej Elżanowski, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Etycznego, Uniwersytet Warszawski – 

Prezentują mentalność jaskiniową. Rebelia wobec Ministerstwa no jest zupełnie karygodna. 

Radosław Ślusarczyk, Stowarzyszenie „Pracownia na rzecz Wszystkich Istot” – Wypowiedź jest 

nawoływaniem do anarchii. 

RK – Ministra wezwała łowczego na rozmowę… Ministerstwo Klimatu i Środowiska rozważa zmianę 

modelu polowań: objęcie ochroną ptaków, bo giną nam gatunki. 

Jacek Karczewski, Stowarzyszenie „Jestem na ptak!” – Czeremyszka, to jest maleństwo, a jednak chcemy do 

niej strzelać, oczywiście nie dlatego, że jesteśmy głodni, strzelamy do ptaków, bo lubimy je zabijać. 

Darz bór! 

RK – Oby jednak nasz bór. 

 

DR – Odra rozlewa się po Europie i to falą, która przemienia się w epidemię. W Turcji lub Rosji to wręcz 

lawina zachorowań… u nas pół miliona dzieci jest niezaszczepionych. 

Marek Nowicki – Kolejna epidemia odry już u granic Polski w niedalekiej Rumunii, tu władze ogłosiły ja już 

w grudniu. Poza tym odra rozprzestrzenia się w innych krajach regionu europejskiego. Do tego regionu należy 

Europa i wszystkie kraje byłego Związku Radzieckiego, w tym Rosja, Azerbejdżan, Kazachstan i Kirgistan, a także 

Turcja. 

 

DR – Z każdym rokiem jest go mniej. Słynny Klif Orłowski, wizytówka Gdyni, znika w oczach, co martwi 

mieszkańców i mobilizuje aktywistów, chcą działać, zanim będzie za późno i nie będzie już czego ratować. Sęk w 

tym, że to wcale nie jest takie oczywiste. 

Dominika Ziółkowska – …nie ma takich możliwości prawnych, bo rozporządzenie Regionalnej Dyrekcji 

Ochrony Środowiska uznaje stabilizację strefy brzegowej morza za zagrożenie dla rezerwatu, na którego terenie jest 

klif. 

 

♣ 
2024-02-13 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3214 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty dzień 

 

DR – Jawna część rady gabinetowej i pojedynek na słowa wstępne, wymiana zdań na linii prezydent – 

Premier. Miało być o CPK, jak chciał prezydent i było, nie miało być o inwigilacji Pegasusem, a pewnie ku 

zaskoczeniu prezydenta było i to sporo z konkretami w postaci dokumentów. 

Jakub Sobieniowski – prezydent jest zadowolony z rady gabinetowej aż tak: 

Duda – chcę poinformować, jak powiedziałem, z satysfakcją, że było to bardzo dobre merytoryczne 

posiedzenie, za co dziękuję całej Radzie Ministrów na czele z Panem Premierem Tuskiem. 

JS – To zaskakująco entuzjastyczna opinia o radzie gabinetowej, biorąc pod uwagę to, co Andrzej Duda 

usłyszał w sprawie Pegasusa. 

Donald Tusk, Premier – Zobowiązałem Prokuratora Generalnego i Ministra Sprawiedliwości do przekazania, 

jeśli będzie pan zainteresowany, kompletu dokumentów, które niestety, mówię bez satysfakcji, potwierdzają w stu 

procentach zakup i korzystanie w sposób legalny i nielegalny Pegasusa 

JS – Bezpośrednio do tych słów prezydent się nie odniósł, ale dziękował Premierowi za spotkanie i uważał je 

za merytoryczne. Chociaż Mariusz Kamiński, którego ułaskawił i o którym mówił tylko dobrze, nawet dzisiaj 

napisał w internecie: 

Mariusz Kamiński, PiS 

Dość insynuacji Donalda Tuska! Sprawa tzw. Pegasusa to nie temat na polityczne kłamstwa i 

partyjne ataki. Czekam na Komisję ds. Pegasusa, by pokazać Polakom skalę manipulacji w tej 

sprawie. 

JS – Donald Tusk dał mu [prezydentowi] konkretne dokumenty w sprawie Pegasusa. 

Donald Tusk, Premier – ofiar tych praktyk niestety jest bardzo dużo 



JS – Andrzej Duda po otrzymaniu dokumentów i wstępnej ustnej informacji o Pegasusie nie powiedział, że 

to nieprawda, że ma wątpliwości, a do tego Radio RMF poinformowało nawet, że wśród polityków inwigilowanych 

antyterrorystycznym programem miał być Mateusz Morawiecki. 

Kaczyński 

„…wedle mojej wiedzy, ale ja żadnej dokładnej wiedzy w tej sprawie nie mam, z całą 

pewnością nie był podsłuchiwany pan premier Morawiecki…” 

Donald Tusk, Premier na radzie gabinetowej – Na Centralny Port Komunikacyjny wydano do tej pory dwa 

miliardy siedemset milionów złotych 

Duda – Nie popadajmy w taki populizm, żeby mówić, że wydano jakieś pieniądze. Wydano, no bo musiały 

być wydane i zrobić się inaczej po prostu nie dało. 

Tusk – Na problem kolejowy wydano pół miliarda, a nie zbudowano nawet jednego kilometra torów. 

JS – Donald Tusk nie powiedział nawet słowa o wstrzymaniu prac nad elektrownią atomową, ale mówił 

dużo i źle o tej minister w dwutygodniowym rządzie Mateusza Morawieckiego i jej decyzji w sprawie małych 

reaktorów, związanej tak że z Orlenem. Decyzja została podjęta mimo sprzeciwu służb Specjalnych. Nawet za 

poprzedniej władzy. 

Tusk na radzie gabinetowej – Najprawdopodobniej pani została powołana do tego rządu, żeby wbrew ABW i 

CBA realizować pewne decyzje 

Duda – Jeżeli są podejrzenia popełnienia przestępstwa, jeżeli są nieprawidłowości, tak jak powiedziałem 

wcześniej, oczywistą sprawą dla mnie jest, że trzeba prowadzić działania śledcze 

JS – prezydent jest zadowolony ze spotkania, chociaż nie wiadomo, czy planował rozmowę o opiniach 

Donalda Trumpa na temat NATO, a premier do nich nawiązał. Nie powiedział też słowa, jak będzie traktował 

ustawy tego rządu, czyli wyniki prac, o które także dzisiaj apelował. 

 

DR – Na świecie wciąż wrzenie po słowach Donalda Trumpa o Rosji, o NATO i o tym, że właściwie można 

Sojusz [Północno-Atlantycki] zaatakować. 

President Biden 

Obietnica NATO – że atak na jednego jest atakiem na wszystkich – zapewnia bezpieczeństwo 

amerykańskim rodzinom. 

To takie proste. 

Każda osoba, która kwestionuje trwałość tego ślubowania, stanowi zagrożenie dl naszego 

bezpieczeństwa. 

Maciej Knapik – To samo słyszymy w amerykańskim senacie. 

Angus King, senator Partii Niezależnej – To podważa całą ideę NATO, którą jest zastraszanie. To 

zaproszenie do agresji. 

Chris Murphy, senator Partii Demokratycznej – Trump mówił o tym że jeśli Putin zaatakuje Europę, Stany 

nie będą jej bronić. Europa jest twoja. 

MK – Ale Duda bronił raczej tego poglądu. 

Eric Schmitt, senator Partii Republikańskiej – W Stanie Missouri, który reprezentuję, ludzie są zszokowani 

tym, jak bardzo Ameryka musi finansować NATO. 

MK – To nie jest Missouri, tylko Dolna Saksonia. Kanclerz Dojczlandu i Premierka Danii inaugurujący 

budowę fabryki amunicji, która ma produkować 200 tysięcy pocisków rocznie, także tych używanych w Ukrainie. 

Mette Frederiksen, Premier Danii – Europa musi być silniejsza i musimy robić więcej samodzielnie. 

Olaf Scholtz, Kanclerz Dojczlandu – Relatywizacja gwarancji wzajemnej pomocy jest nieodpowiedzialna i 

niebezpieczna, i to służy jedynie Rosji. 

MK – Donald Tusk był w Paryżu i Berlinie właśnie w sprawie zwiększenia europejskich zbrojeń. 

Scholtz – Dojczland w tym roku przeznaczą 2% PKB według kryteriów NATO na obronność i tak będzie na 

stałe. 

Donald Tusk, Premier Polski – Taka jest potrzeba. Nie dla tego, że tak mówi Donald Trump, tylko 

obiektywnie musimy zwiększyć swoje możliwości obronne. 

MK – I tak komentuje tę wizytę światowa prasa: 

AP [Associated Press] – Poland, France and Germany vow to make Europe stronger as 
fears grow over Russia and Trump 

Sũddeutsche Zeitung – „Es gibt keine Alternative zur Nato” 

EL PAIS – Scholtz considera „irresponsable y poligroso” et intento de Trump de relativizar la 

garantia de asistencia de la OTAN 

euronews. Poland, France and Germany vow to make Europe stronger as fears grow over Russia 

and Trump 

Le Monde Après les déclarations de Trump sur l’OTAN, la France, l’Allemagne et la Pologne 

tentent de serrer les rangs 

Kaczyński – To jest i skrajnie szkodliwe, i haniebne, i jest jeszcze do tego także przestępstwo. 

MK – prezes oskarża Donalda Tuska o zdradę stanu, bo powiedział, że w sensie formalnym, prawnym, 

międzynarodowym, kwestia reparacji została zamknięta wiele lat temu. Ale to dalsza część wypowiedzi premiera: 

Tusk – Kwestia moralnego, finansowego, materialnego zadośćuczynienia nigdy nie została zrealizowana. Ja 

uważam, że Dojcze mają tutaj coś do zrobienia. 

MK – prezes do tego nie nawiązał. Mówił za to, że Dojcze traktują Polskę rasistowsko, prowadzą politykę 

neo-imperialną i chcą Polską zawładnąć. 



Kaczyński – To jest właśnie ten imperializm i brak jakichkolwiek zasad moralnych 

MK – Pytany o zagrożenie wojenne, niemal całą wypowiedź poświęcił Dojczom i Tuskowi. 

 

DR – Amerykański Senat, który powiedział tak dla pomocy Ukrainie. 60 mld dol. Ze wspólnego pakietu 

wsparcia dla Ukrainy, Izraele i Tajwanu. Kijów dziękuje, ale na radość za wcześnie, bo losie ustawy ostatecznie 

zdecyduje Izba Reprezentantów. A tam może być różnie. 

 

DR – Ukraina desperacko potrzebuje wsparcia…  

 

DR – Za brak bezstronności poseł PiS Paweł Jabłoński wykluczony z Komisji śledczej do spraw wyborów 

kopertowych. Co więcej, ma stanąć przed nią jako świadek, bo konsultował decyzje Morawieckiego… 

 

DR – Wyrwać Puszczę Białowieską spod władzy polityków, tak by nigdy więcej żadna władza nie mogła 

decydować o jej być albo nie być. Pełnej ochrony całego obszaru chcą ci, którym Puszcza leży na sercu, mają 

projekt ustawy, ale czy rzeczywiście da się utrzymać piły z dala od drzew, o tym: 

Magda Łucjan – Rok 2017, władza PiS jedną polityczną decyzją wprowadza do Puszczy Białowieskiej 

Harwestery, które na potęgę tną w najcenniejszym lesie Polski. A to już styczeń 2022 roku, władza PiS także jedną 

polityczną decyzją wjeżdża do Puszczy ciężkim sprzętem i buduje mur. 

Karolina Kuszlewicz, adwokatka, przewodnicząca Komisji ds. Zwierząt Polskiego Towarzystwa Etycznego 

– To jest degradacja i niszczenie przyrody, ale z drugiej strony to też wypowiedzenie przez państwo wojny i 

przeciwko przyrodzie i przeciwko społeczeństwu. 

MŁ – Ta wojna została wypowiedziana przez polityków i uderzyła w największe przyrodnicze dziedzictwo 

w Polsce. 

Bogdan Jaroszewicz, profesor, Białowieska Stacja Geobotaniczna Uniwersytetu Warszawskiego – Jedyny las 

w Europie, który ma ciągłość pokrywy leśnej przez ostatnie 12 tysięcy lat. 

MŁ – By tak zostało i by żaden polityk nie mógł decydować o być albo nie być Puszczy i takich cennych 

gatunków zwierząt [ryś], naukowcy, prawnicy i kilku polityków przygotowało ustawę. Ustawa ma z Puszczy 

Białostockiej stworzyć jednolitą przestrzeń, która ma być zdecydowanie chroniona: zakaz cięcia, zakaz strzelania? 

Kuszlewicz – Tak. Dla większości terenów Puszczy Białowieskiej byłby całkowity zakaz pozysku drewna, a 

także zakaz polowań. 

[Dlaczego tylko na większości, a nie na całym terenie? Jeśli zezwolimy na troszkę, na brzegu, to będzie to 

coraz większa strefa zagrożona, a dzikie zwierzęta nie będą przecież wiedziały, że za tym drzewem już czyha 

śmierć]. 

MŁ – Byłby to jeden zarządca [nie Lasy Państwowe] i jasne zasady. 

Jaroszewicz – W tej chwili pracownicy Lasów Państwowych, gospodarze mówią, że się gubią w tym 

galimatiasie [ale wiedzą, które najcenniejsze drzewa wyciąć]. 

 

DR – Polska w ogonie Europy pod względem dostępu do antykoncepcji. 

Stanowisko Komitetu Bioetyki Polskiej Akademii Nauk 

nr 1/2024 z dnia 6 lutego 2024 r. 

w sprawie koniczności usunięcia barier prawnych i faktycznych 

w dostępie do metod i środków antykoncepcji 

Całkowicie odpłatna jest większość zarejestrowanych w Polsce środków antykoncepcji doustnej, 

w tym wszystkie tabletki jednoskładnikowe 

Całkowicie odpłatne są wszystkie nowoczesne metody antykoncepcji o przedłużonym działaniu, 

tj. wkładki, implanty, plastry i zastrzyki antykoncepcyjne. 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty pierwszy dzień 

 

AW – Długa lista problemów prezesa PiS, wśród nich wywiad byłego ministra rządu PiS o PiS. Trzeba 

stanąć w prawdzie i rozliczyć się z tego, co było – mówi Jan Krzysztof Ardanowski i dodaje, że Wąsik i Kamiński 

zupełnie się nie nadają do budowania nowego partyjnego mitu założycielskiego. Na listę problemów wskakuje też 

rada gabinetowa i prezydent, podczas rady i po niej. 

Jakub Sobieniowski – Ta rada gabinetowa jest najnowszym problemem Kaczyńskiego. 

Dariusz Wieczorek, Minister Nauki i Szkolnictwa Wyższego, Nowa Lewica – Po radzie gabinetowej 

panowie rozmawiali w cztery oczy, nie wiem, o czym, ale być może, że trzeba te półtora roku jakoś przetrwać. 

Jan Krzysztof Ardanowski, PiS, wypowiedź z 7 lutego – Jeżeli idziemy w zaparte, znakomity czas, wszystko 

było dobrze, tylko tutaj wraża ekipa Tuska z TVN i dojczlandzcy jacyś tam agenci nam przeszkadzali, to nie jest 

kierunek na odzyskanie władzy. Nie będę tam pouczał kierownictwo, jemu się wydaje, że wszystko wie najlepiej. 

Nie brnięcie dalej w totalną opozycję i budowanie jakiegoś nowego mitu założycielskiego, cierpiętniczego, nie 

bardzo Kamiński i Wąsik się do tego nadają. 



JS – Janusz Wojciechowski ciągle nie odchodzi z Komisji Europejskiej, chociaż zażyczył sobie tego prezes 

PiS-u. Jest jeszcze jeden europejski problem Kaczyńskiego, Ryszard Legutko ma nie startować w wyborach do 

Europarlamentu. Wcześniej się dowiedział, że nie będzie szefem europarlamentarnej delegacji PiS-u. 

Duda 

„…nie będę wykonywać ani poleceń Donalda Tuska, ani Jarosława Kaczyńskiego…” 

Źródło: interia.pl 

 

AW – O Pegasusie czarno na białym dokumenty o tym, kto decydował i za ile milionów kupił, nazwiska 

Woś i Ziobro i kwota 25 milionów złotych, za tyle pieniędzy podatników kupiony został system, który służył 

rządowi PiS do inwigilowania politycznych przeciwników, o tym też Premier Tusk opowiadał prezydentowi Dudzie 

na słynnej już radzie gabinetowej. 

Michał Tracz – Poseł Marcin Bosacki widział dokument zakupu Pegasusa, o którym wczoraj na radzie 

gabinetowej Premier Tusk powiedział prezydentowi. 

Marcin Bosacki, PO – Ten dokument poświadcza, że nie tylko minister Woś, co było wiadomo w 

dokumentach jawnych, ale też minister Ziobro zgodzili się i wydali dyspozycję przelania 25 milionów złotych z 

kieszeni podatników z funduszu sprawiedliwości na zakup Pegasusa w 2017 roku. 

MT – Do tej pory prezydent o dokumenty Pegasusa nie wystąpił. [Może zna je]. 

 

AW – Była marszałek Witek przed Sejmową Komisją Śledczą ds. Pegasusa – Nie wiem, nie byłam w 

rządzie, nie znam technikaliów, nie znam szczegółów. Szczegóły były takie, że powstała ustawa, a potem sejm 

przegłosował ją w zaledwie 3 godziny. 

Maciej Knapik – A zatem ustawa o wyborach kopertowych napisała się sama. 

Elżbieta Witek dołącza do polityków PiS-u, którzy sobie ani partii nie mają nic do zarzucenia. 

 

AW – Zdanowska w Łodzi, Jackowiak w Poznaniu, Trzaskowski w Warszawie – to już wiadomo. Oni znów 

kandydują na prezydentów swoich miast. W Warszawie to będzie pojedynek z Tobiaszem Bocheńskim, w Poznaniu 

ze Zbigniewem Czerwińskim PiS, ale nie wszędzie jeszcze wszystko jest jasne. 

Marzanna Zielińska – W najważniejszym wyścigu w Warszawie Rafałowi Trzaskowskiemu [KO], oprócz 

Bocheńskiego [PiS] rękawicę rzuca Magdalena Biejak [Lewica] i Adriana Borowska [Trzecia Droga]. Termin 

wystawiania kandydatów upływa 14 marca. 

 

Wydatki na obronność jako odsetek PKB kraju w 2023 r. 

Źródło: NATO, The Washington Post 

 

Polska 3,96 Chorwacja 1,79 

Stany Zjednoczone 3,49 Albania 1,76 

Grecja 3,01 Niderlandy 1,7 

Estonia 2,73 Norwegia 1,67 

Litwa 2,54 Dania 1,65 

Finlandia 2,45 Dojczland 1,57 [obecnie 2] 

Rumunia 2,44 Czechy 1,5 

Węgry 2,43 Portugalia 1,48 

Łotwa 2,27 Italia 1,46 

Wielka Brytania 2,07 Kanada 1,38 

Słowacja 2,03 Słowenia 1,35 

Francja [obecnie x2] 1,9 Turcja 1,31 

Czarnogóra 1,87 Hiszpania 1,26 

Macedonia Północna 1,87 Belgia 1,13 

Bułgaria 1,84 Luksemburg 0,72 

 

Joe Biden – Republikanom w Kongresie, którzy myślą, że mogą sprzeciwić się pomocy dla Ukrainy i nie 

będą za to rozliczeni, chcę powiedzieć, historia patrzy, historia patrzy. Brak wpłaty dla Ukrainy w tym decydującym 

momencie nigdy nie będzie zapomniane. 

 

AW – Episkopat głęboko zaniepokojony pomysłami Ministerstwa Edukacji, jak pisze, krzywdzące i 

dyskryminujące jest umieszczanie religii na pierwszej albo ostatniej lekcji, a także oceny z religii i etyki nie będzie 

wliczana do średniej ocen. Na te słowa chętnie odpowiada nie tylko Ministerstwo, ale i dyrektorzy szkół. Może 

episkopat nie zauważył, że w niektórych szkołach na religię chodzi tylko 20% uczniów. 

 

AW – Życie z bólem potwornym, trudnym do wyobrażenia, na przykład takim, jakby półtwarzy ktoś 

przypalał rozgrzanym żelazem. Dla tych, którzy tak cierpią, Marek Nowicki ma dobrą wiadomość. Na taki 

przewlekły ból lekarze mają sposób i dziś przed kamerami Faktów pokazali, jaki. 

Marek Nowicki – …wszczepili mu dziś stymulator przeciwbólowy ze specjalnymi zaczepami, aby elektroda 

nie przesuwała się… Państwowy Instytut Przeciwbólowy uruchomił poradnię ogólnopolską. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty drugi dzień 

 

AW – Informacja dosłownie sprzed dwóch godzin: 12 marca w Białym Domu prezydent Duda i Premier 

Tusk razem na spotkaniu z Joe Bidenem. Ta wizyta zbiegnie się z 25 rocznicą wstąpienia Polski do NATO. Pytanie: 

czy to jedyny powód tego spotkania? 

Marcin Wrona, Waszyngton – Po raz pierwszy w historii polski prezydent i polski premier będą wspólnie 

przyjęci w Białym Domu przez prezydenta Stanów Zjednoczonych. Oczywiście 25 rocznica wstąpienia Polski do 

NATO będzie jednym z tematów rozmów, ale do tego spotkania dojdzie w chwilę po drugiej rocznicy napaści na 

Ukrainę. Zatem obrona przed rosyjską agresją będzie głównym przedmiotem tych rozmów. Przywódcy mają też 

podkreślić żelazne zobowiązanie, wynikające z członkostwa w Sojuszu Północno-Atlantyckim, mają też 

koordynować swoje stanowiska przed zbliżającym się Szczytem NATO, który latem tego roku odbędzie się tutaj 

w Waszyngtonie, wreszcie mają mówić o bezpieczeństwie energetycznym oraz poszanowaniu wspólnych wartości 

demokratycznych. Dosłownie przed chwilą prezydent Andrzej Duda w mediach społecznościowych napisał: 

„Wspólna wizyta prezydenta i premiera w Waszyngtonie w rocznicę wejścia Polski do NATO pokazuje, że sojusz 

polsko-amerykański jest i będzie silny bez względu na to, kto rządzi w obu krajach”. To będzie pierwsza wizyta 

prezydenta Andrzeja Dudy w Białym Domu od objęcia urzędu przez prezydenta Joe Bidena, natomiast Donald Tusk 

wraca do Białego Domu w roli polskiego premiera po spotkaniu z prezydentem Georgem Bushem. 

AW – Czy Rosja ma w kosmosie broń atomową? Czy ta broń może zniszczyć amerykańskie satelity, kiedy 

amerykański kongresmen, a do tego szef Komisji do spraw służb specjalnych pisze publicznie i apeluje do 

prezydenta Bidena, to na równe nogi stawia cały świat. Powiedz, o co dokładnie chodzi? Skąd wziął się ten 

atomowy alarm? 

MW – W Waszyngtonie już dawno nic nie wywołało tak wielkiego poruszenia, jak rewelacje kongresmena 

Mike’a Turner’a „przed nowym zagrożeniem dla bezpieczeństwa narodowego” i wzywa prezydenta Joe Bidena do 

odtajnienia wszystkich informacji w tej sprawie, tak aby mogła odbyć się otwarta dyskusja między Kongresem a 

administracją i sojusznikami w sprawie tego zagrożenia. Według nieoficjalnych informacji chodzi o rosyjskie prace 

nad nową kosmiczną bronią jądrową, która miałaby niszczyć amerykańskie i sojusznicze systemy orbitalne. Terner 

swoją publikacją wywołał spore zdziwienie w Białym Domu, który na dziś przygotował spotkanie z przywódcami 

Kongresu. 

Jake Sullivan, doradca prezydenta Stanów Zjednoczonych ds. bezpieczeństwa narodowego – Jestem nieco 

zdziwiony tym, że kongresmen Terner publicznie zabrał głos przed naszym zaplanowanym spotkaniem. 

Mike Johnson, spiker Izby Reprezentantów – Chcę wszystkich zapewnić, że sytuacja jest pod kontrolą, 

pracujemy nad tą sprawą i nie ma powodów do niepokoju. 

MW – Co ważne, Rosja pracuje nad tą bronią, ale broń nie jest jeszcze gotowa, siłą rzeczy nie jest gotowa do 

umieszczenia w przestrzeni kosmicznej, natomiast gazeta New York Times twierdzi, że Stany Zjednoczone nie 

mają obecnie technologii pozwalającej na obronę ich satelitów. 

 

AW – Cała prawda o Pegasusie w dokumentach, czarno na białym, z nazwiskami ministra Wosia i ministra 

Ziobry. Ta cała prawda jest gotowa do oglądania i jest do dyspozycji prezydenta Dudy. Pytanie tylko: czy prezydent 

chce ją zobaczyć? Jest apel do Premiera i Ministra Sprawiedliwości odtajnienie nazwisk wszystkich 

podsłuchiwanych Pegasusem przez władze PiS. 

Michał Tracz – …aferę od poniedziałku zacznie badać sejmowa Komisja śledcza. Ponad rok badała ją już 

specjalna Komisja w Europarlamencie. 

Przemysław Rosati, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej – Jako obywatele mamy pełne prawo wiedzieć, czy 

polskie władze w przeszłości w sposób nielegalny stosowały w stosunku do nas techniki operacyjne. 

 

AW – Płonęły opony, płonęły race, w powietrzu latały jajka – tak dziś było na proteście rolników we 

Wrocławiu. Stop zbożu z Ukrainy. Stop Zielonemu Ładowi. Stop decydowaniu o naszej ziemi. 

Arleta Zalewska – Dziś to jest problem Rządu Donalda Tuska… Dla tego problem rolników również dziś na 

spotkaniu w Warszawie z przewodniczącą Parlamentu Europejskiego poruszył właśnie: 

Donald Tusk – że europejscy w tym polscy rolnicy muszą mieć pewność, że rozwiązania, jakie będziemy 

przygotowywali, będą dla nich przyjazne, a nie wymierzone w ich podstawowe interesy 

AZ – W tym samym czasie w resorcie rolnictwa Minister i jego Zastępcy rozmawiali z przedstawicielami 

związków zawodowych. A ci niezmiennie domagają się zamknięcia granicy dla ukraińskich towarów oraz 

sprzeciwiają się zapisom Europejskiego Zielonego Ładu. 

[Wojna na Ukrainie i związane z tym bezpieczeństwo Polski wymagają już ofiar Polaków. Również albo 

Zielony Ład, albo katastrofalny wzrost ocieplenia i pustynnienie ziemi]. 

 

AW – Donald Trump nie odpuszcza, brnie jeszcze dalej. Jasne jest, że bez USA Unia Europejska nie obroni 

Europy. Bez USA Ukraina nie wygra. 

Anna Czerwińska – Donald Trump znów opowiedział historię jednego spotkania: 

Trump – Jeden z przywódców zapytał mnie, czy to oznacza, że jeśli nie będziemy płacić, to nie będziecie nas 

chronić? Ja odpowiedziałem, że dokładnie tak będzie. Nie będę was chronić. Nie chcemy być dłużej głupim krajem. 



AC – W reakcji na ostatni zmasowany rosyjski atak rakietowy na Ukrainę, w Polsce natychmiast poderwane 

zostały w powietrze samoloty F-16. Żaden z rosyjskich pocisków nie naruszył polskiej granicy. 

80% wydatków obronnych NATO pochodzi spoza państw Unii Europejskiej. 

Stany Zjednoczone 860 mld dolarów 

Wielka Brytania 65,763 mld dolarów 

Kanada 28,950 mld dolarów 

Lloyd Austin, sekretarz obrony USA – Inwazja kremla jest frontalnym atakiem na ciężko wywalczony po 

drugiej wojnie światowej porządek międzynarodowy. Zatem wynik walki Ukrainy z imperialnym atakiem Putina 

pomoże zdefiniować globalne bezpieczeństwo na dziesięciolecia. 

AC – Jutro rozpoczyna się 60 Monachijska Konferencja Bezpieczeństwa. Do Dojczlandu przyjadą 

przywódcy, ministrowie i parlamentarzyści. W tym roku w Monachium będzie też prezydent Ukrainy. Już tam jest 

amerykańska wiceprezydent Kamala Harris. 

 

AW – Jesteśmy u progu anarchii. A może już nawet ten próg przekroczyliśmy – mówi I prezes Sądu 

Najwyższego Małgorzata Manowska, ta sama, która jest neo-sędzią. Prawnicy i sędziowie przypominają więc pani 

pierwszej prezes, że w pocie czoła pracowała, żeby ta anarchia w polskim wymiarze sprawiedliwości panowała. 

Jacek Tacik – W kontekście praworządności to ten wyjątkowy moment, gdy rządzący i PiS oraz związane z 

nim środowiska mówią jakby tym samym głosem. Ale już w tym momencie w temacie anarchii, której temat 

wywołała I prezes SN oraz ich źródeł, politycy spisują protokół rozbieżności. 

Krzysztof Kwiatkowski, koło senackie Niezależni i Samorządni – Do prezes Manowskiej dotarło, że mamy 

anarchię, tylko muszę jeszcze jedno powiedzieć: pani w pocie czoła, jak górnik na przodku dołożyła bardzo wiele 

do tego, żeby ta anarchia w Polsce w wymiarze sprawiedliwości panowała. 

JT – 37 sędziów Sądu Najwyższego nie uznaje Manowskiej jako pierwszej prezes i żąda jej odejścia. Zresztą 

całe środowisko sędziowskie, o czym przypomina sędzia Igor Tuleya, domaga się oczyszczenia sądów z sędziów 

nominowanych przez upolitycznioną Krajową Radę Sądownictwa. 

Już dwie neo-sędzie z Warszawskiego Sądu Apelacyjnego zwróciły się do Ministra Sprawiedliwości z 

prośbą o ich weryfikację przed konstytucyjną KRS, gdy ta w końcu taką się stanie. 

 

AW – Ustawa Kamilka wchodzi dziś w życie i ci, którzy na nią czekali, mówią, że to historyczny dzień. 

Straszny był dzień, kiedy Kamilek umarł, tak jak straszny jest dzień, kiedy katowane jest dziecko. 

Katarzyna Górniak – Na wprowadzenie standardów w życie mają teraz instytucje pół roku. 

 

AW – Dializa nie zawsze musi oznaczać siedzenie w szpitalu, nie zawsze musi wywracać życie do góry 

nogami. Pani Barbara na przykład zobaczyła [zwiedziła] Neapol z przerwami na dializę, ale to w ogóle nie był 

problem. Pani Barbara korzysta z tak zwanych dializ domowych i może je robić sama, tam gdzie akurat jest. Wielu 

pacjentów z ciężko chorymi nerkami nie ma pojęcia, że można tak żyć. 

Marek Nowicki – W Polsce systematycznie dializuje się około 20 tysięcy pacjentów. Tylko 4% z nich 

korzysta z takich dializ domowych. To dramatycznie mało. 

Beata Naumnik, profesor – Dlatego tak jest, że w Polsce nie popularyzuje się tej formie dializy. W Polsce… 

[Okazuje się jednak, że nie każdy nadaje się do dializy domowej. Poskracałem, bo za mało TVN popracował 

nad tematem]. 

♣ 
2024-02-16 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3414 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty trzeci dzień 

 

AW – Nie żyje Aleksiej Nawalny, człowiek, który postawił się Putinowi, człowiek, który w Rosji walczył z 

putinowskim reżimem, którego nie złamały prześladowania, lata łagrów i tortury. Kiedy 3,5 roku temu został otruty 

i trafił na leczenie do Berlina, to po leczeniu wrócił do Rosji, by walczyć dalej, choć wiedział, że będzie to robił w 

więzieniu. 

 

AW – Kilkanaście minut temu prezydent Stanów Zjednoczonych Joe Biden powiedział, że jest 

rozwścieczony informacją o śmierci Nawalnego. 

Joe Biden – Jak miliony ludzi na świecie nie jestem zdziwiony, jestem rozwścieczony informacją o śmierci 

Aleksieja Nawalnego. Nie ma wątpliwości, Putin jest odpowiedzialny za śmierć Nawalnego, to on 

odpowiedzialny… 

 

AW – Śmierć Aleksija Nawalnego to temat numer jeden także w Monachium, to tam zjechali się polityczni 

liderzy z prawie pięćdziesięciu państw, bo to właśnie tam rozpoczyna się Monachijska Konferencja 

Bezpieczeństwa. Żeby dyskutować o bezpieczeństwie, trzeba mówić o wojnie w Ukrainie, a żeby mówić o wojnie 

w Ukrainie, trzeba mówić o Putinie. To jego reżim bombarduje Ukraińców, to jego reżim likwiduje 

opozycjonistów. 

 



AW – Wielka zmiana w konserwatywnej Grecji. 

 

AW – prezydent Duda i Premier Tusk razem w Białym Domu u Joe Bidena. Już wiadomo, że do wizyty 

dojdzie 12 marca, a dziś wiadomo nieco więcej, dlaczego zaproszenia dostali i polski prezydent, i polski Premier. 

John Kirby, Rada Bezpieczeństwa Stanów Zjednoczonych – Kształt tej wizyty został opracowany w 

konsultacjach z naszymi polskimi partnerami. Prezydent bardzo cieszy się na to spotkanie. 

THE WHITE HOUSE 

WASHINGTON 

February 13, 2024 

His Excellency 

Donald Tusk 

Prime Minister of the Republik of Poland 

Waersaw 

Drogi Panie Premierze, 

Jestem zaszczycony, aby zaprosić Pana i Pana Prezydenta Dudę do Białego Domu na spotkanie, 

które odbędzie się 12 marca 2024 roku – w 25 rocznicę przystąpienia Polski do NATO. 

Jako bliscy sojusznicy i niezłomni partnerzy, relacja między Polską i Stanami Zjednoczonymi 

jeszcze nigdy nie była tak bardzo ważna. Nasza współpraca w zakresie bezpieczeństwa okazała 

się kluczowa we wspieraniu odważnego narodu ukraińskiego w walce z brutalną wojną 

podbojową, której dopuściła się Rosja. Nasze nowe strategiczne partnerstwo energetyczne 

pomaga zwiększyć bezpieczeństwo energetyczne przyszłych pokoleń. Nasza współpraca 

gospodarcza przyniosła dobrobyt Stanom Zjednoczonym i Polsce, o czym świadczy znaczny 

wzrost wymiany handlowej między naszymi krajami w ciągu ostatniej dekady, który w 

ubiegłym roku osiągnął ponad 20 miliardów dolarów. Razem, nasze siły pracowały ramię w 

ramię, aby potwierdzić i nasze wspólne, żelazne zaangażowanie na rzecz NATO. 

Z poważaniem 

(podpis nieczytelny) 

 

[Wyraźny afront wobec Dudy, że Biden zaprosił Donalda Tuska wraz z Dudą, a nie odwrotnie. Biden nie 

zapomniał Dudzie, że tak długo zwlekał z gratulacjami po wyborze Bidena na prezydenta USA]. 

Maciej Knapik – Dzisiaj Premier Donald Tusk rozmawiał z premierem Finlandii nowego graniczącego z 

Rosją członka NATO: 

Donald Tusk, Premier RP – Dzisiaj całą Europa musi zwiększyć wysiłki i to wielokrotnie na rzecz 

odbudowy przemysłu obronnego. 

 

AW – Ciekawe informacje w sprawie wyborów kopertowych – jak ustalił reporter Faktów Michał Tracz, 

śledztwo w tej sprawie jednak trwa, przesłuchani w tym śledztwie byli już: premier Morawiecki i czołowi politycy 

PiS. To ciekawe, bo przesłuchiwała jeszcze prokuratura Ziobry, to ciekawe, bo najwyraźniej robiła to bardzo po 

cichu. 

Michał Tracz – O tym śledztwie mało kto wiedział, bo prokuratura Ziobry prowadziła je w tajemnicy przed 

opinią publiczną. Nie dość, że śledztwo trwa od prawie półtora roku, to przesłuchano: Mateusz Morawiecki, były 

premier | Jacek Sasin, były wicepremier i minister aktywów państwowych | Artur Soboń, były wiceminister 

aktywów państwowych | Michał Dworczyk, były szef kancelarii prezesa rady ministrów | Adam Bielan, 

eurodeputowany PiS 

AW – 23 miliony złotych, które leżą w lesie. Lasy Państwowe tak zorganizowały kampanię bilbordową, że 

jej pozostałości straszą do dziś. Nowa dyrekcja Lasów Państwowych mówi o tym: barbarzyństwo. Zobaczymy, co 

powie już niedługo prokuratura. 

Marzanna Zielińska – Stoi i straszy, nie tylko tu w Obornikach pod Poznaniem. Na terenach Lasów 

Państwowych ma ich być aż 560. Do tej pory zlokalizowano 310. Szykowano się do wydania aż 65 milionów z 

funduszu leśnego. Pomysł umarł po wyborach i nikt w nowym kierownictwie nie ma dziś wątpliwości, że właściwie 

w wyborach bilbordy miały odegrać swoją rolę. Bilbordów miało być w sumie 2000. Ich wykonanie zarządził 

dyrektor generalny Lasów Państwowych, działacz Suwerennej Polski Józef Kubica. W sprawie bilbordów 

zlekceważono obowiązkową procedurę przetargową. 

 

AW – Parlament przyjął ustawę o równości małżeńskiej i zalegalizował małżeństwa jednopłciowe, pary 

homoseksualne będą mogły także adoptować dzieci. – To w Grecji, konserwatywnej i prawosławnej, w której nawet 

prawicowi politycy mówią, że to kamień milowy dla praw człowieka. 

 

AW – Budowlany szok w Jastrzębiu Zdroju – willa na dachu bloku. Wygląda jak stary kosmiczny statek, a 

teraz wygląda na to, że będzie rozebrana. Powstała niezgodnie z projektem i nie pomoże jej nawet to, że miała być 

spełnieniem marzeń jej inwestora. Budowa ruszyła legalnie w połowie lat 90-ych. 

♣ 
2024-02-17 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3414 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 



 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty czwarty dzień 

 

PM – Reżim Putina ani nie wydaje, ani nie pokazuje rodzinie ciała Aleksieja Nawalnego. Oficjalnie twierdzi 

że opozycjonistę w kolonii karnej zabił zakrzep krwi, a tych, którzy chcą wiedzieć więcej, aresztuje. Na Konferencji 

Bezpieczeństwa w Monachium, gdzie wystąpił prezydent Ukrainy jest: 

Maciej Woroch – Jedynym co można zrobić i traktować za karę dla kremla jest wypchnięcie go z Ukrainy i 

zwycięstwo w wojnie – słychać było tu już na każdym kroku… Wystarczy słów, potrzebne są decyzje oznaczające 

więcej amunicji – mówiła duńska premier i zebrała gromkie brawa. [Ale nie amunicję dla Ukrainy]. 

 

PM – Rząd przygotowuje wydłużenie urlopu dla rodziców wcześniaków. 

 

PM – Rafał Trzaskowski został oficjalnie kandydatem Koalicji Obywatelskiej na prezydenta Warszawy. 

Konwencja wyborcza ma nadać rozpęd kampanii. Kampanię samorządową PiS-u prowadził Kaczyński, zapewnił, 

że nie był dyktatorem, bo gdyby był, to jego przeciwnicy skończyliby jak Nawalny. 

 

PM – Trzecia Droga na swojej konwencji wyborczej [w Kielcach] przekonuje, że przyczyni się do odebrania 

PiS-owi władzy w tych sejmikach gdzie PiS ją ma. 

W tej chwili PiS rządzi w województwach: Podlaskie, Lubelskie, Podkarpackie, Małopolskie, 

Świętokrzyskie i Łółzkie. 

Czarzasty – Jesteśmy przygotowani na walkę, aby zdobyć minimum 10%. 

Hołownia – Trzecia Droga jest domem pośrodku drogi. 

Po dwudziestu latach, w których rządził konflikt, czas na dwadzieścia lat, w których rządzić będzie 

współpraca. 

 

PM – Wielka antyrządowa demonstracja w Budapeszcie – to reakcja na aferę rosyjską, która sięgała szczytu 

władzy. 

 

PM – W schronach [z prawdziwego zdarzenia] jest miejsce dla 300 tysięcy Polaków, a co zresztą? 

- Stan jest zły, a niektóre nawet zagrażają bezpieczeństwu dla przebywających w nich osób. 

- Nie buduje się nowych schronów. 

 

PM – Powstał rządowy zespół, który ma przygotować wydłużenie urlopu rodzicielskiego dla rodziców 

wcześniaków. To na razie pierwsze przymiarki. Rodzice wcześniaków się cieszą, uważają, że nie ma na co czekać. 

 

[Dla porządku: w lutym 2024 roku zacząłem czytać: Hélène Courtois – „Nasze miejsce w kosmosie” – czyli 

co najmniej zupę sam wymyśliłem]. 

♣ 
2024-02-18 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3414 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty piąty dzień 

 

PM – Wprawdzie PiS nie poradził sobie z problemami rolnictwa pod koniec swoich rządów, ale teraz 

Kaczyński próbuje wskoczyć na falę rolniczych protestów. Atakują unijną politykę, z której tak dumny był Pis-

owski komisarz rolnictwa, sprowadzając ją do absurdu. A komisarz Wojciechowski sam nie może się zdecydować, 

czy jest za, czy przeciw. 

Marek Sasicki, PSL – Złodziej krzyczy: łapaj złodzieja! Najpierw rolnikom ukradli, a w tej chwili razem z 

rolnikami się drą, że ktoś ukradł i nie wiedzą kto. 

Janusz Wojciechowski, komisarz Unii Europejskiej ds. rolnictwa, wypowiedź z piątku – Ja mam ten sam 

problem, ja też się muszę przeciwstawiać, no naprawdę, naciskom, jakie były na początku całej tej reformy… w 

sprawie rolnictwa to nie ja jadę na fali UE, to UE jedzie na mojej fali. „Zielona” reforma WPR powstała w 

Warszawie i nazywała się najpierw program rolny PiS… 

Razem wykorzystajmy tę wielką szansę, jaką stwarza Europejski Zielony Ład. Polskie rolnictwo to nasz 

narodowy skarb, ale też i ważna część rolnictwa europejskiego. 

Janusz Wojciechowski – Rolnicy zapewniają nam wszystkim bezpieczeństwo żywnościowe. Jesteśmy im za 

to wdzięczni każdego dnia. Szczególnie mocno wspierać będziemy rolników dbających o dobrostan zwierząt. To 

nie tylko unijna, ale także moja osobista troska. Europejska Wspólna Polityka Rolna i Zielony Ład to wielka szansa 

dla rolnictwa w Polsce, szczególnie dla małych i średnich gospodarstw rodzinnych. 

Jakub Sobieniowski – …Tu na protestach unijny komisarz z PiS-u nie chwalił Zielonego Ładu i wspólnej 

polityki rolnej. 

Kaczyński w Opocznie – Nie możemy twierdzić, że tego nikt wprost nie mówi, ale tak naprawdę wynika to z 

tych propozycji, które padają, że my wszyscy, po prostu ludzie, jesteśmy zagrożeniem dla przyrody. Bo z tego  by 



wynikało jedno: powinniśmy zbiorowo popełnić samobójstwo. Bo ludzie też muszą jeść, często sam z siebie 

wydzielajom, no i to wszystko w ramach zdrowego myślenia jest dla przyrody szkodliwe. 

 

PM – Jak chronimy Bałtów przed Putinem. 

 

PM – Ukraińcom kończy się amunicja. Zachód wciąż nie potrafi radykalnie zwiększyć produkcji, a 

zwolennicy Trumpa blokują 60 [niecałe, bo to i dla Izraela i dla Tajwanu] pomocy wojskowej dla Ukrainy. Dużo 

słów. Potrzebne czyny. 

♣ 
2024-02-19 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3390 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty szósty dzień 

 

GK – Widać postęp, może nie imponujący, ale zauważalny. Posłowie Zjednoczonej Prawicy już nie 

przekonują, że Pegasus to koń ze skrzydłami. Dziś po południu rozpoczęła pracę Komisja, która wyjaśnia sprawę 

Pegasusa, a także winnych. Listę świadków rozpoczyna Kaczyński, dalej są: Szydło, Kamiński, Wąsik, Ziobro i 

Bejda. 

Maciej Knapik – Ponad dwa lata temu prezes twierdził, że źle by było, gdyby polskie służby nie miały tego 

typu narzędzia. Potwierdził też pośrednio, że system kupiono z funduszu sprawiedliwości, który miał służyć 

ofiarom przestępstw. 

Spośród polityków poprzedniej władzy wezwano także Beatę Szydło, Zbigniewa Ziobro, Mariusza 

Kamińskiego, Ernesta Bejdę – byłego szefa CBA, Michała Wosia – byłego ministra sprawiedliwości, a także Piotra 

Patkowskiego – byłego wiceministra finansów. Przed Komisją stanie też obecna szefowa CBA, która już na 

początku roku miała potwierdzić używanie Pegasusa wobec Krzysztofa Brejzy. 

Donald Tusk, Premier – Nie będę używał materiałów tajnych, materiałów ze śledztwa po to, żeby stawiać 

pana prezydenta czy kogokolwiek z moich oponentów w kłopotliwej sytuacji. 

MK – We wnioskach o informacje posłowie Komisji wymieniali nazwiska osób, które miały być 

podsłuchiwane: Krzysztof Brejza, Ryszard Brejza, Magdalena Łośko, Ewa Wrzosek, Adam Hoffman, Dawid 

Jackiewicz, Roman Giertych, Jacek Karnowski, Michał Kołodziejczak, Andrzej Malinowski, Paweł Tamborski, 

Andrzej długosz, Tomasz Szwejgiert, Grzegorz Napieralski… 

 

GK – Wina rządu Morawieckiego wydaje się oczywista, ale to rząd Tuska musi rozwiązać kryzys w 

rolnictwie i zakończyć protesty na niespotykaną skalę. Rolnicy nie chcą Zielonego Ładu i żywności z Ukrainy. 

Premier i wicepremierzy będą o tym rozmawiać jutro rano. 

Donald Tusk, Premier do Premiera Szwecji – Będę oczekiwał od naszych przyjaciół i partnerów w Europie 

współpracy na rzecz takich rozwiązań, które będą potrafiły pogodzić potrzebę ochrony klimatu z żywotnymi 

absolutnie egzystencjalnymi interesami dużych grup społecznych i zawodowych. 

 

GK – Węgry nie chcą zgodzić się, by Szwecja wstąpiła do NATO, by NATO było silniejsze, a my bardziej 

bezpieczni. Premier Szwecji przyjechał w tej sprawie dziś do Polski. 

Jacek Tacik – To przede wszystkim od Andrzeja Dudy premier Szwecji oczekiwał deklaracji, która kilka 

godzin wcześniej padła na wspólnej konferencji z ust Donalda Tuska i to nie bez powodu po angielsku. 

Donald Tusk, Premier – To jest nie do zaakceptowania, żeby jeden kraj blokował drugi i to w kontekście 

wojny z Rosją Ukrainy. I dlatego musimy wywierać presję na naszych partnerów w Budapeszcie, żeby zrobili to, co 

powinni zrobić. 

JT – Szwedzki premier tu z wizytą w Polsce zabiegał o poparcie, bo bezpieczeństwo jego kraju zależy w 

dużej mierze od decyzji Victora Orbana. Parlament węgierski na początku lutego miał przegłosować poszerzenie 

NATO, ale tego nie zrobił. 

Ulf kristersson, Premier Szwecji – Nie wiem dokładnie, co miał na myśli, ale rozmawialiśmy kilka razy w 

ostatnim tygodniu i wierzę, że jest silna wola, żeby zakończyć proces akcesyjny do NATO. 

 

GK – Stan ostrzegawczy już został przekroczony w Poznaniu, a Warta wzbiera kilka centymetrów dziennie. 

Strażacy wzmacniają wały przeciwpowodziowe, zalane są ścieżki rowerowe wzdłuż rzeki. To jest wyjątkowy rok, 

było wyjątkowo dużo śniegu, a teraz pada deszcz. 

Magda Łucjan – Odra przekracza stany alarmowe o kilkadziesiąt centymetrów. W Poznaniu pod wodą 

bulwary i ścieżki rowerowe. Z perspektywy całego kraju jest też szansą. 

Bogumił Nowak, Zarząd Gospodarki Wodnej w Poznaniu – Powinniśmy się cieszyć z sytuacji. Pierwszy raz 

od 2011 roku mamy dużo wody, mamy wysyconą glebnię, odbudowują się poziomy wód gruntowych, odbudowują 

się poziomy wody w jeziorach. 

MŁ – Zalane pola i nieużytki zadziałają jak naturalna retencja. 

Bogdan Chojnicki, profesor, klimatolog, Uniwersytet Przyrodniczy w Poznaniu – Teraz jest najlepszy czas, 

żeby o retencji rozmawiać. Temperatura absolutnie rośnie, Atlantyk jest niesamowicie ciepły jak na tę porę roku, 



czyli przyjdzie okres upalny, bardzo suchy, kiedy te wody zgromadzone w retencji lub zretencjonowane one będą 

odgrywać kluczową rolę. 

MŁ – O wodę trzeba jednak zadbać i wprowadzić zmiany, by w przyszłości jej nadmiaru nie marnować. Jak 

możemy wykorzystać tę sytuację? 

Alicja Pawelec, hydrolożka, specjalistka ds. ekosystemów wodnych, WWF Polska – Odsunięcie wałów tam 

gdzie się da. Oczywiście tutaj nikt nie mówi, żeby otwierać nagle wały w Krakowie lub Warszawie, natomiast 

odsunąć je tam, gdzie chronią łąki, chronią nieużytki bądź lasy, bo takie lasy pełnią funkcję gąbek. 

MŁ – Zatem w Polsce jest niezbędny przegląd wałów przeciwpowodziowych, tak by rzeka miała miejsce, w 

którym może bez szkód wylać. 

Włodzimierz Golus, doktor, Centrum Monitoringu i Ochrony Wód, Uniwersytet Gdański – Jest to zjawisko 

jak najbardziej naturalne i powinno występować co roku wręcz. 

MŁ – Niestety klimat w Polsce w ostatnich latach zmienia się na tyle szybko, że te kiedyś naturalne zjawiska 

dzieją się coraz rzadziej. Teraz coraz częściej dziać się będą te skrajne i nagłe. 

Alicja Pawelec - Susza nie wyklucza powodzi. 

 

GK – Jedna osoba nie żyje, a dwie są w szpitalu. Małżeństwo, które sprzedało im trujące wyroby na bazarze 

w Nowej Dębie w podkarpackiem, dziś usłyszało zarzuty. Dorabiali sobie do domowego budżetu. Kupujmy tylko z 

pewnego źródła. 

Marek Nowicki – Lekarze podejrzewają, e była to substancja azotyn sodu. Jeden jej gram zabija. Jest 

składnikiem soli peklowej używanej do konserwacji mięsa i wędlin. Ten preparat jest bezpieczny pod warunkiem, 

że produkuje się go i stosuje zgodnie z obowiązującymi normami. U sprzedawcy z targowiska w Nowej Dębie 

produkcja była jednak prowadzona poza normami. Mięso sprzedawane na targowiskach musi podlegać kontroli. 

 

GK – To było bardzo długie i ciężkie 5 lat życia, badań, bólu i niepewności, czy nowotwór uda się 

wyleczyć? Czy nie będzie nawrotu choroby? Dziś Janina Ochojska może z radością i dumą powiedzieć: Jestem 

zdrowa. Było warto. 

W Polsce rocznie rozpoznaje się raka piersi u około 20 tysięcy kobiet. Rozszerzony program profilaktyczny: 

mammografia od 1 listopada 2023 r. obowiązuje kobiety od 45-74 lata. Na mammografię nie trzeba skierowania, 

wystarczy przyjść na badanie ze swoim dowodem osobistym. 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty siódmy dzień 

 

GK – Na mapie rolniczych protestów było dziś w Polsce kilkaset miejsc, dużych i małych miastach, na 

autostradach i węzłach drogowych, a także na granicy z Ukrainą. W Medyce rolnicy wysypali z wagonów 

ukraińskie zboże. Sprawą protestów zajmował się rząd, a ze strony polityków ukraińskich padły ostre słowa. 

Marek Sawicki, PSL – Pierwsza rzecz, to jest apel do Komisji Europejskiej o wyasygnowanie co najmniej 4-

5 miliardów euro o wywiezienie nadwyżek żywności, która jest na rynku europejskim, nie tylko w Polsce i nie tylko 

ukraińska, ale także europejska w regiony świata, gdzie jest głód. 

Arleta Zalewska – Jutro kolejny dzień protestów. 

 

GK – To jest początek drogi, ale idziemy w dobrym kierunku, ścieżką przywracania w Polsce 

praworządności. Minister Adam Bodnar pokazał dziś w Brukseli Ekszyn Plan – konkretne projekty ustaw, dobrze 

przyjęte przez komisarzy. Teraz czas na Sejm i Senat, a później na decyzję prezydenta. 

NAPRAWA PRAWORZĄDNOŚCI – OBSZARY 

System dyscyplinarny sędziów 

Prokuratura 

Sąd Najwyższy 

Krajowa Rada Sądownictwa 

Trybunał Konstytucyjny 

 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Komisja Europejska ma czas do końca lutego, by ocenić realizację 

pierwszych kamieni milowych. Te prace są już na ukończeniu i decyzję o wypłacie pierwszych środków z KPO 

mogłaby ogłosić szefowa Komisji Europejskiej w czasie zapowiedzianej na piątek wizyty w Polsce. 

Maciej Knapik – To musi dziać się szybciej – mówią sędziowie z Iustitii. – Pierwsze zmiany już w tym 

półroczu – pada odpowiedź. 

 

GK – Na początek była Wiosna Biedronia, później Porozumienie Gowina, w końcu PiS Kaczyńskiego. 

Monika Pawłowska będzie kontynuowała karierę w Sejmie jako posłanka niezrzeszona, objęła mandat po Mariuszu 

Kamińskim, ale reakcje PiS-u dobrze opisuje kolokwialne słowo – wściekłość. 

Magda Łucjan – Posłanka ogłosiła dziś, że przyjmuje mandat po prawomocnie skazanym Mariuszu 

Kamińskim. 



Monika Pawłowska – Czuję się członkiem PiS i oczywiście po ślubowaniu będę chciała przystąpić do Klubu 

[PiS]. 

MŁ – PiS próbowało zablokować decyzję posłanki, oferując jej miejsce w lubelskich władzach partii i na 

liście w wyborach samorządowych. Pawłowska weszła do Sejmu jako posłanka Lewicy, wyszła  z niego jako 

posłanka PiS. Po drodze była jeszcze w Porozumieniu [Gowina], teraz zostaje posłanką niezrzeszoną, przynajmniej 

na razie. 

 

GK – Historia gigantycznej dotacji z funduszu sprawiedliwości, tego, który ma pomagać ofiarom 

przestępstw – dla kościelnej fundacji profeto.pl – Nigdy ofiarom nie pomagała, ale perspektywa 100 milionów 

dotacji spowodowała, że profeto zaczęła budowę. Po co i dla kogo? 

Marzanna Zielińska – Materiał fundacyjny ze strony fundacji profeto opowiada też o tym, czego tu nie 

będzie [żaden hotel, żaden pensjonat]. Twarzą tej inwestycji jest ksiądz Michał Olszewski, egzorcysta, który 

zasłynął wypędzaniem demona wegetarianizmu acetonem. 

Fundusz Sprawiedliwości miał przeznaczyć 100 milionów złotych, wypłatę kolejnych środków powstrzymał 

Minister Sprawiedliwości Adam Bodnar. 

 

GK – …nielegalnie podsłuchiwała ich ABW, a reporterzy Superwizjera, TVN i Onet-u dotarli do liczącego 

1000 stron stenogramu. 

- Dostałem od kapitana Marcina polecenie rozpoczęcia nielegalnej inwigilacji dwóch ludzi. 

Bezpartyjni są jak ten kundel między wilkami. Z PiS-em trzeba się układać, bo oni są pazerni na pieniądze i 

na władzę, ale na pieniądze bardziej. 

- To mogła być samowolka? 

 - To nie mogła być samowolka. Te działania musiały mieć wsparcie jeszcze jakiegoś czynnika politycznego, 

bo nie da się fizycznie przeprowadzać tak szerokiej operacji samodzielnie. 

RP: Andrzej, musisz zrozumieć, że ta koalicja z PiS to jak randka z modliszką. Wiesz, modliszka jest z 

pozoru spokojna i niegroźna, ale gdy już cię uwiedzie, może cię dosłownie pochłonąć. 

- Ta randka z modliszką jest dla nas konieczna, żeby nabić sobie kabzę. 

GK – To coś więcej niż prośba, apel i ponaglenie. Lider Lewicy Włodzimierz Czarzasty ma dość i wzywa 

liderów Trzeciej Drogi, by natychmiast przyjąć ustawę liberalizującą aborcję. Blokujecie prawa kobiet – mówi 

Czarzasty do Hołowni i Kosiniaka-Kamysza. Ale słyszy, że kłamie. 

Adrianna Otręba – To jeszcze łagodniejsza część odpowiedzi Marszałka Sejmu: 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu, KP Polska 2050-Trzecia Droga – Włodku, mylisz się, nie masz racji. 

AO – A to już powiedzenie wprost: 

SH – Jeżeli miałbym powiedzieć to mocniej bez owijania zwyczajowo w bawełnę, kłamiesz. 

Czarzasty – Mam już tego osobiście dość. 

[To dopiero dwa miesiące, a Koalicja 15 Października już trzeszczy]. 

AO – Włodzimierz Czarzasty w Faktach po Faktach nawet nie upomniał liderów Trzeciej Drogi, on ich 

oskarżył: 

Czarzasty – Fantastyczny jest Kosiniak i Hołownia. Hołownia jest moim szefem, akceptuję, wspieram na 

każdym kroku, ale na Boga, w sprawie kobiet blokujecie panowie prawa kobiet. 

AO – Hołownia odpowiada; 

Hołownia – Wysyłamy prośbę o uzupełnienie uzasadnienia. Kiedy przychodzi to uzasadnienie? 17 stycznia, 

po prawie dwóch miesiącach [a jest 20 luty, też się odleżało]. 

Magdalena Biejat, Wicemarszałkini Senatu, razem – Informuję panów Trzeciej Drogi, nie ma ważniejszej 

sprawy, niż załatwienie tej. 

AO – Swój projekt prawie miesiąc temu złożyła także Koalicja Obywatelska: 

Art. 5. 1. Każda osoba w ciąży ma prawo do świadczenia zdrowotnego w postaci przerwania 

ciąży w okresie pierwszych 12 tygodni jej trwania. 

1) ciąża stanowi zagrożenie dla życia lub zdrowia osoby w ciąży; 

2) występuje duże prawdopodobieństwo ciężkich i nieodwracalnych wad płodu albo 

nieuleczalnej choroby zagrażającej jego życiu; 

3) zachodzi podejrzenie, że ciąża powstałą w wyniku czynu zabronionego. 

AO – Do gry ze swoją ustawą chce wejść też Trzecia Droga. Dla polityków tego ugrupowania najważniejsze 

jest jednak referendum: 

Hołownia – Trza zadać jedno proste pytanie: 12 tydzień? 

Joanna Kluzik-Rostkowska – Nie robi się referendum, jeśli chodzi o kwestie światopoglądowe. 

 

GK – Zaczęło się z rozmachem i na bogato, kończy bez rozgłosu, niemal w tajemnicy. Na pewno pamiętają 

państwo jacht: „I love Poland”, ten, który miał wygrywać regaty, rozsławić Polskę na morzach i oceanach całego 

świata. Jachtu już nie ma. Ciężko jest nawet się dowiedzieć, komu został sprzedany i za ile? [I przez kogo? 

Sprzedała Polska Fundacja Narodowa] 

Jan Błaszkowski – Ze sprawozdań fundacji wynika, że wydano na niego ponad 46 mln zł. danych za ubiegły 

rok jeszcze nie ma. 

 



GK – Przez 15 lat naukowcy obserwowali tysiąc osób w wieku siedemdziesięciu lat. Wyniki badań są więc 

wiarygodne. Wynika z nich, że nosiciele wirusa opryszczki są ponad dwukrotnie bardziej narażeni na zachorowanie 

na demencje. To choroba osób w podeszłym wieku. Na świecie cierpi na nią 55 milionów osób. 

Marek Nowicki – Mała nawracająca opryszczka może, choć nie musi oznaczać poważnych kłopotów w 

przyszłości, bo wirus ją powodujący herpes simplex niczym niechciany gość jak raz dostanie się do gospodarza, 

czyli naszego organizmu, to już go nie chce opuścić. Uwielbia zagnieżdżać się w naszych neuronach, latami 

uśpiony trwa wcale nie w okolicy ust, tylko centralnie tutaj w mózgu i właśnie może powodować demencję – tak 

wynika z badań naukowców z Uniwersytetu w Upsali. 

Krzysztof Pyrć, profesor, wirusolog, Małopolskie Centrum Biotechnologii, Uniwersytet Jagielloński – To nie 

są wyniki zaskakujące. Już od dawna wiemy, że choroby zakaźne to nie jest tylko to, że mamy zimne usta, to nie 

jest tylko to, że jesteśmy przeziębieni lub to że mamy biegunkę, ale wszystkie te choroby mogą prowadzić do tak 

zwanych powikłań. 

MN – I okazuje się, że demencja [otępienie starcze] może być typowym powikłaniem tak jak zapalenie 

mózgu i wiele innych poważnych neurologicznych chorób, które wymieniają lekarze jako neurodegeneracyjne, dziś 

jeszcze nieuleczalne. 

To może być demencja i choroba alzheimera, i choroba Parkinsona, różnego rodzaju choroby. 

Konrad Rejdak, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Neurologicznego – tak jest, czyli różni się to 

typami białek, wymieniamy tu ameloid, wymieniamy białko tau, ale też jest alfasymkleina. 

MN – Skomplikowane nazwy, które niczym znaki drogowe prowadzą nas po wnętrza naszych genów, białka 

naszych genów herpes simplex może mieć człowiek, kiedy dochodzi do jakiegoś osłabienia organizmu wywołanego 

jeszcze inną przyczyną. Tak pewnie też jest z demencją 
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GK – to sędziowie a nie politycy wybiorą nowych członków Krajowej Rady Sądownictwa. Będzie 

niezależna od władzy i spełni wymogi europejskiego prawa. Posłowie zaczęli dziś prace nad nową KRS, a zakończą 

na kolejnym posiedzeniu. PiS jest przeciwny zmianom, ważne, czy także prezydent? 

Maciej Knapik – Do Sejmu wpłynęła ustawa [projekt] zmieniająca Krajową Radę Sądownictwa. Sędziowie 

mają być wybrani na nowo, nie przez Sejm, lecz w powszechnych wyborach przez sędziów. [Czy też neo-sędziowie 

będą wybierali i będą wybierani?] 

 

GK – Katarzyna Sójka, była ministra zdrowia nie brała udziału w szturmie na Sejm i atakach na straż 

marszałkowską, robiła to inna posłanka PiS-u Agnieszka Górska. Marszałek Sejmu przeprosił za pomyłkę, a 

Prezydium Sejmu cofnęło Sójce karę, ale siedmioro innych uczestników szturmu za karę nie dostanie diet 

poselskich przez trzy miesiące. 

Michał Tracz – posłowie, którzy przez trzy miesiące za karę nie będą otrzymywać diet, czyli po 12 tysięcy 

złotych każdy: Agnieszka Górska, Jacek Bogucki, Jan Michał Dziedziczak, Małgorzata Gosiewska, Jacek Polaczek, 

Edward Siarka i Antoni Macierewicz. 

 

GK – Tomasz Komenda nie żyje. 

- Spędził w więzieniu 18 lat [niesłusznie], a wolnością cieszył się tylko 6 lat. Nikt nie poniósł 

odpowiedzialności za to, co go spotkało. 

 

GK – Rolnicy nie schodzą z dróg, nadal blokują i protestują. Ale ten najostrzejszy spór, polityczny przeniósł 

się dziś do Sejmu. Były krzyki, kłótnie i oskarżenia o decyzje i wypowiedzi z przeszłości. Po południu z Kijowa 

nadszedł apel o pilne spotkanie przywódców Polski, Ukrainy i Unii Europejskiej na granicy. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy po polsku – Andrzej. Dość nieporozumień, nie możemy się 

wzajemnie upokarzać. Nie możemy upokarzać ani ukraińskich, ani polskich rolników. Potrzebujemy jedności. 

[Ukraina walczy, cierpi, odpiera wojnę, ma coraz mniejsze poparcie z Zachodu. Stany Zjednoczone 

popierają Ukrainę, ale odnosi się wrażenie, że jednocześnie pilnują się, aby zbytnio nie osłabić Rosji, bo w dalekiej 

perspektywie zamierzają wykorzystać Rosję przeciwko Chinom. Powinniśmy pozwolić w tej sytuacji Ukraińcom na 

wszystko, co ułatwia im przeżycie, skoro nie potrafimy jej bronić ani dozbroić. Tymczasem przysparzamy Ukrainie 

poważnych problemów. Co Kijów ma zrobić z tą produkcją, w której Ukraina jest najsilniejsza – z produkcją 

żywności? Przecież sprzedaż tej produkcji daje Ukrainie jedyną możliwość zakupu amunicji i broni. Kiedyś 

wywoziła zboże statkami przez Morze Czarne, Rosja skutecznie zablokowała ten kierunek. Mieliśmy pomóc 

Ukrainie eksportować zboże przez polskie porty na Bałtyku, nic z tego nie wyszło, bo tylko mówiliśmy, ale nie 

wzięliśmy się za to poważnie.. Przecież coraz bliżej do klęski Ukrainy. A gdy Rosja stanie na granicy pod 

Przemyślem, to żadnego znaczenia nie będą mieli polscy rolnicy i transportowcy]. 

 



GK – Prezes PSL kładzie na stół sondaż i przedstawia plan zmian prawa aborcyjnego, a to była ważna 

obietnica w kampanii. Trzecia Droga chce przywrócić kompromis sprzed wyroku Trybunału Konstytucyjnego Julii 

Przyłębskiej i zrobić referendum. Projekty uchwały i ustawy na dniach trafią do Sejmu. 

Marzanna Zielińska – 63% obywateli chce się wypowiedzieć na temat aborcji w referendum; 13% chce by 

rozwiązać problem ustawą. – tak głosi sondaż Trzeciej Drogi. 

 

GK – Setki ukraińskich żołnierzy mogły trafić do rosyjskiej niewoli podczas odwrotu z Awdijiwki. [Czyli są 

w niewoli]. New York Times pisze o dużych stratach i słabnącym morale Ukraińców, choć samo zajęcie miasta nie 

ułatwi Rosji do przejścia kolejnej poważnej ofensywy. 

Andrzej Zaucha, Rohatyn, Ukraina – Po czterech miesiącach ciężkich walk ukraińska armia musiała wycofać 

się z Awdijiwki. Żołnierzom groziło okrążenie. Niektóre oddziały znalazły się w pułapce i wycofywały się z miasta 

pod ciężkim ogniem rosyjskiej artylerii. Pojawiły się informacje, że dowództwo zbyt późno wydało rozkaz 

opuszczenia miasta. Zapanował chaos. Setki ukraińskich żołnierzy mogło dostać się do niewoli. Rannych Rosjanie 

mieli rozstrzeliwać. 

Rodion Kudriaszow, zastępca dowódcy trzeciej Szturmowej Brygady Ukraińskiej Armii – Po naszym 

wycofaniu się z wojskowego punktu widzenia jest to manewr nie tylko trudny do wykonania, ale także bolesne jest 

zostawienie za sobą zrujnowanych miast, które nadal są ukraińskie. I fortyfikacje, które zbudowaliśmy, w których 

walczyliśmy z wrogiem. Ale to nie znaczy, że przegraliśmy wojnę. 

AZ – Awdijiwka, która zamieniła się w ruinę, to pierwsze miasto, które Ukraińcy stracili od maja zeszłego 

roku, kiedy Rosjanie zajęli Bahmut. Eksperci podkreślają, że rosyjskie jednostki są tak wycieńczone, że nie będą w 

stanie atakować dalej. W czasie szturmu Awdijiwki straty rosyjskiej armii wyniosły kilkanaście tysięcy żołnierzy, 

wielokrotnie więcej niż obrońców. Jednak na kilku odcinkach frontu sytuacja również jest bardzo trudna dla 

Ukraińców. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Dokładnie tam, gdzie wojska rosyjskie skoncentrowały 

maksymalne rezerwy, wykorzystują opóźnienia w pomocy dla Ukrainy, a to bardzo istotna sprawa. Niedobory 

artylerii, potrzeba obrony powietrznej na pierwszej linii frontu i większego zasięgu naszej broni. 

AZ – Bez zachodniego wsparcia sytuacja na froncie będzie coraz gorsza, ale wszyscy tutaj powtarzają, że 

strata jednego trzydziestotysięcznego miasta nie oznacza przegranej wojny. 

[Ja przeżyłem wojnę, wiem, co to oznacza]. 

 

GK – To już jest koniec działalności. Ostatnie centrum dla uchodźców z Ukrainy przestało istnieć. Kosztuje 

bardzo dużo, a potrzeby są nieporównywalne z początkiem wojny – wtedy mieliśmy tysiące uchodźców dziennie, 

dziś setki, ale miesięcznie. 

Paweł Szot – Medyczny autobus ewakuacyjny z Ukrainy, ludzie po wielogodzinnej podróży dotarli do 

Warszawy. 

Olena z autobusu – Ciągle bombardują Charków, cziągle alarmy. Przyjechaliśmy tu jako uchodźcy, żeby się 

ratować. 

PS – Hanna Siergiejewna za trzy miesiące skończy dziewięćdziesiąt lat. Nie może chodzić. Z Ukrainy 

wywiozła ją wnuczka. 

Ira – Mieszkała sama w Kijowie. Upadła, złamała biodro, jakoś musieliśmy ją zabrać. Tam bardzo się bała, 

nie mogła spać. Tam są teraz bardzo silne bombardowania. 

PS – Staruszka trafi do Dojczlandu, gdzie mieszkają jej bliscy. Jednak nie wszyscy ewakuowani mogą liczyć 

na takie wsparcie. Dlatego wolontariusze szukają dla nich schronienia. 

Kajetan Wróblewski, fundacja „asymetryści” – To jest właśnie to, co mamy przy każdym autobusie. Po to 

jest ten punkt, żeby rozwiązywać takie problemy. Gdy tego nie będzie, będziemy rozwiązywać na peronie. 

PS – Mowa o centrum recepcyjnym dla ukraińskich uchodźców na dworcu wschodnim w Warszawie, to 

ostatni obsłużony tu autobus. Ośrodek przestaje istnieć. Działał prawie 2 lata, przewinęło się przez niego ponad 100 

tysięcy ludzi. Wielu uciekło z jedną walizką, zostawiając w Ukrainie dorobek życia. W Warszawskim Centrum 

Uchodźczym mogli się zarejestrować i odpocząć, dostawali jedzenie, odzież i wsparcie psychologiczne, ale przede 

wszystkim co dalej. Miesięczny koszt utrzymania centrum to pół miliona złotych. Podczas kryzysu trafiało tu kilka 

tysięcy uchodźców dziennie. W styczniu tego roku było ich niespełna 500. Problemem jest jednak koordynacja 

działań, dlatego wojewoda mazowiecki utworzy na dworcu wschodnim punkt informacyjny dla uchodźców z 

Ukrainy. Podobny działa już na dworcu zachodnim. Do ich dyspozycji jest także infolinia pod numerem 987. 

Rosyjska armia rozpoczęła kolejną ofensywę we wschodniej Ukrainie. Walki mogą zmusić do ucieczki kolejne 

rzesze cywilów. 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3199 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dwudziesty dziewiąty dzień 

 

GK – Nie potrzeba nam spotkań symbolicznych, ale technicznych i organizacyjnych – mówi Donald Tusk. 

Nie będzie rozmów na granicy z prezydentem Zełenskim o kryzysie rolnym, będą w Warszawie z premierem 



Szmechalem, a już teraz przejścia graniczne z Ukrainą, odcinki dróg i torów będą wpisane na listę infrastruktury 

krytycznej. 

Donald Tusk, Premier – polscy rolnicy mogą na mnie liczyć 

W tych dniach, w tych tygodniach ważą się losy Ukrainy. 

Dla 100% gwarancji, że pomoc wojskowa, sprzęt, amunicja, pomoc humanitarna, medyczna będą docierały 

bez żadnych opóźnień na stronę ukraińską, będziemy wprowadzali na listę infrastruktury krytycznej przejścia 

graniczne z Ukrainą i wskazane odcinki dróg i torów kolejowych. I to jest kwestia najbliższych godzin. 

Arleta Zalewska – W praktyce oznacza to, że między innymi to przejście graniczne w Medyce oraz to w 

Dorohusku, gdzie również dziś protestowali rolnicy, staną się obiektami kluczowymi dla bezpieczeństwa państwa i 

nie będą mogły być tutaj przez nikogo blokowane. Kontrolę nad ochroną tych miejsc przejmą służby państwowe. 

Swoją decyzję Premier uzasadnił tym, że wśród protestujących na granicy głównie są pro-rosyjscy i pro-putinowscy 

propagandziści, którzy wykorzystują protesty do podburzania polsko-ukraińskich relacji, między innymi z takimi 

transparentami: „Putin zrób porządek z Ukrainą i Brukselą i naszymi rządzącymi”, to na traktorze i flaga rosyjska. 

Premier – Każdy taki atak w przestrzeni publicznej, każde wsparcie putinowskiej narracji jest zdradą stanu. I 

mam nadzieję, że zarówno protestujący jak i wszystkie służby będą wyciągali z tego właściwe wnioski. Nie 

będziemy tego tolerowali w żaden sposób. 

AZ – Na decyzję rządu zareagował: 

Mateusz Morawiecki 

Wpisanie przejścia granicznego z Ukrainą na listę infrastruktury krytycznej oznacza w praktyce 

siłową blokadę protestu rolników. Tusk po raz kolejny chce rozwiązać problem przez eskalację 

napięcia. Drodzy rolnicy, nie dajcie się! 

 

GK – Wynik był do przewidzenia, opozycja nie odwołała Ministra Sprawiedliwości, ale warto było 

posłuchać sejmowej debaty. Adam Bodnar nie zawróci z obranej drogi, bo skala nadużyć poprzedniego rządu jest 

taka, że nie ma dnia do stracenia. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – …odrzucił wniosek o wyrażenie wotum nieufności 

Michał Tracz – Minister zostaje na stanowisku, Rząd wykorzystuje 

Tusk w Sejmie – Wy się boicie, bo dokładnie wiecie, co zrobiliście. Dlaczego złożyliście wniosek o wotum 

nieufności wobec Ministra Bodnara? Bo prokuratura zaczęła wyjaśniać krok po kroku, co się działo w waszym 

ministerstwie. 

MT – Nie bez kozery poprzedniej władzy nie bronił nikt z PiS-u, tak jakby nikt nie chciał brać za to 

odpowiedzialności. 

Sebastian Kaleta w Sejmie, PiS – Jego prace można określić jako kronikę kryminalną 

MT – Atakowali tylko ludzie Zbigniewa Ziobry z Suwerennej Polski. Ale to działania Ziobry doprowadziły 

do chaosu prawnego – wylicza w Sejmie nowa większość. Niepokorni sędziowie latami byli szykanowani [Igor 

Tuleya, Paweł Juszczyczyn, Beata Morawiec] prokuratorzy degradowani i przenoszeni… procesy zwykłych ludzi 

nie przyspieszyły. 

Adam Bodnar w Sejmie – Czy nam się to podoba lub nie podoba, my musimy doprowadzić do naprawienia 

naszego porządku prawnego 

Tusk w Sejmie – Wszystko na to wskazuje, że jutro okaże się, że Polska ma wreszcie odblokowane środki z 

KPO. 

 

GK – W sklepach rośnie fala kradzieży. 

 

GK – 10 lat w więzieniu spędzi zleceniodawca brutalnego pobicia Wojciecha Kwaśniaka prezesa Komisji 

Nadzoru Finansowego, który wyjaśniał aferę Skoku Wołomin. Drugi z oskarżonych dostał dwa lata więzienia i pół 

miliona złotych zadość uczynienia do zapłacenia. Wojciech Kwaśniak czekał na sprawiedliwość 10 lat. 

 

GK – Trzeba mieć więcej niż 15 lat, a recepta nie będzie potrzebna, by kupić w aptece pigułkę „dzień po” – 

tak zdecydowali posłowie w sejmowym głosowaniu. Żeby wszystko było jasne, to jest pigułka antyawaryjna, 

pigułka zapobiega zapłodnieniu, nie przerywa ciąży. 

 

GK – Szef polskiej dyplomacji rozpoczął wizytę w Stanach Zjednoczonych, Radosław Sikorski spotka się z 

amerykańskim sekretarzem stanu i sekretarzem generalnym ONZ. Tematy rozmów to wojna w Ukrainie, pomoc 

wojskowa i zagrożenie ze strony Rosji. 

Marcin Wrona, Nowy Jork – Nie przypadkowo wizyta Radosława Sikorskiego w Stanach Zjednoczonych 

odbywa się w przededniu drugiej rocznicy brutalnej rosyjskiej napaści na Ukrainę. Dzisiaj we wszystkich mediach 

Radosław Sikorski apelował do Izby Reprezentantów i bezpośrednio do jej szefa, Republikanina Mike’a Johnson’a 

o jak najszybsze przyjęcie ustawy pomocowej dla Ukrainy. Izba od tygodnia ma wolne, a ustawa nawet nie trafiła 

pod jej obrady. 

 

GK – Są tacy, dla których wojna zaczęła się 10 lat temu od aneksji Krymu, a już dla wszystkich od 

pełnoskalowej inwazji reżimu Putina w Ukrainie. Po dwóch latach wojny i jej skutki, i cenę, jaką przyszło zapłacić 

najlepiej widać na wciąż powiększających się cmentarzach. 



Andrzej Zaucha – Jeden z najbardziej przerażających obrazów wojny – matka nad mogiłą syna… Cmentarze 

w Ukrainie powiększają się bez przerwy, tutaj we Lwowie na Łyczakowie na Marsowym Polu pogrzeby z honorami 

wojskowymi odbywają się codziennie. 

Ukraińskie władze nie podają liczby zabitych żołnierzy, ale według zachodnich analityków może ich być co 

najmniej 70 tysięcy, a rannych jeszcze ponad 100 tysięcy. Po stronie rosyjskiej straty są jeszcze większe… 

[Rozpacz Matek nigdy nie da się zapisać, jest niezgłębiona]. 

Podobnie jak przed laty nawałę ze wschodu powstrzymują w większości ochotnicy. Mieszkańcy Ukrainy nie 

mają wątpliwości, Rosja się nie zatrzyma dopóki nie zniszczy ich narodu. Dlatego muszą wygrać tę wojnę. 

♣ 



2024-02-23 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3326 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty dzień 

 

PM – Sześćset miliardów złotych dla Polski – odblokowanie takich funduszy zapowiedziała w Warszawie 

szefowa Komisji Europejskiej. Mogliśmy je mieć wcześniej, ale Unia wymagała praworządności, rząd PiS-u 

twierdził, że suwerenność polega na tym, że rząd robi, co chce, nie przejmując się unijnym prawem i Polską 

Konstytucją. 

Michał Tracz – Szefowa Komisji w Warszawie ogłasza odblokowanie miliardów euro dla Polski. 

Ursula von der Leyen, szefowa Komisji Europejskiej – Mam dobre informacje – te decyzje uwolnią do 137 

miliardów euro dla Polski. 

MT – Ostateczne decyzje zapadną w środę, ale to już tylko formalność. 137 miliardów euro to nie tylko ~60 

miliardów euro z Krajowego Planu Odbudowy, ale ~76 miliardów euro z Funduszu Spójności. Po dzisiejszym 

kursie, to blisko 600 miliardów złotych dla Polski. 

Donald Tusk, Premier – Mamy to! 

MT – Premier się cieszy – to widać. 

Donald Tusk, Premier – Polki i Polacy wybierając 15 października na nowo demokrację i rządy prawa, to są 

prawdziwi bohaterzy tej historii. 

MT – Cała Koalicja Rządowa mówi, że to historyczny dzień. Po latach sporu rządów PiS-u z Unią 

Europejską, łamania prawa i blokady europejskich pieniędzy, przyszedł czas na zmiany – mówią w Nowym 

Rządzie. Punktem zwrotnym była wizyta ministrów w Brukseli i tam przedstawiono listę reform, którymi Rząd 

zamierza przywrócić praworządność. Na liście jest 9 ustaw, w tym zmiany w systemie [było wczoraj]. 

Za to w PiS-ie trudno usłyszeć choćby jedno dobre słowo o reformach Adama Bodnara. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych – Teraz najpilniejszym wyzwaniem Rządu i Samorządu 

będzie, aby te pieniądze dobrze zainwestować w polską gospodarkę. 

 

PM – Premier Donald Tusk mówi, że rolnicy mają powody, żeby protestować i szefowa Komisji 

Europejskiej powinna usłyszeć. Jednocześnie zapewnia, że rolnicy nie są antyukraińscy, a państwo będzie czuwało, 

aby powstrzymać mieszanie się do tych spraw stronników Putina. 

 

PM – Życie w mroku. 

- Trzeba pamiętać, depresja jest chorobą śmiertelną. 

 

PM – prezydent Andrzej Duda nie wyklucza, że był inwigilowany Pegasusem. A sędzia Igor Tuleya nie 

wyklucza, że dawał zgodę na użycie Pegasusa, nie wiedząc, że to Pegasus, bo służby prosiły sąd o zgodę, nie 

informując, jak groźna to broń, także polityczna. Pegasus to nie tylko oko i ucho, ale i ręka, która potrafi w 

smartfonie wiele pozmieniać. 

 

PM – Ponad 500 nowych sankcji na Rosję nałożył prezydent Joe Biden. Ogłosił to w przeddzień drugiej 

rocznicy inwazji na Ukrainę. Nawet jeśli to nie zatrzyma Putina, za swoje zbrodnie ma płacić on i jego ludzie, i 

Rosja jeszcze większą cenę. 

Marcin Wrona, Nowy Jork – To jest potężne uderzenie sankcyjne, Joe Biden zgodnie ze swoją obietnicą 

ukarał Rosję za dwa lata wojny w Ukrainie i śmierć Aleksija Nawalnego. Wczoraj w San Francisco amerykański 

prezydent spotkał się z żoną i córką Nawalnego, a sankcjami objęto między innymi osoby odpowiedzialne za 

uwięzienie rosyjskiego opozycjonisty. 500 sankcji uderza w rosyjskie sektory: finansowy, energetyczny i obronny. 

W siedzibie Organizacji Narodów Zjednoczonych w Nowym Jorku dzisiaj dwa ważne wydarzenia związane 

z rocznicą wojny w Ukrainie. Radosław Sikorski już przemawiał podczas sesji zgromadzenia ogólnego ONZ, tego 

zgromadzenia, które już dawno potępiło Rosję. 

Radosław Sikorski w ONZ – Musimy trzymać się obranej drogi, dopóki Putin nie zrozumie, że czasy 

europejskiego imperializmu skończyły się na zawsze. 

MW – Drugie wydarzenie, to posiedzenie Rady Bezpieczeństwa, która od dwóch lat w sprawie wojny w 

Ukrainie jest całkowicie sparaliżowana przez Rosję. Na każdym kroku podczas pobytu w Stanach Zjednoczonych 

Radosław Sikorki apeluje też do amerykańskich kongresmenów o to, aby jak najszybciej przyjęli ustawę z pomocą 

dla Ukrainy. 

 

PM – Ukraińcy czekają na pomoc z Zachodu i codziennie płacą cenę krwi za powstrzymywanie armii Putina. 

We Lwowie jest premier Danii, inni przywódcy albo są w drodze, albo przesyłają wyrazy solidarności, ale słowa nie 

wystarczą. 

Andrzej Zaucha – Dania obiecuje dostarczyć Ukrainie samoloty F16 [już od roku obiecuje]. Samoloty mają 

być dostarczone gdzieś na początku lata. 

Mette Frederiksen, Premier Danii, Lviv – To bardzo ważny sygnał Rosji i Putinowi, że Ukraina ma wielu 

przyjaciół i że może na nas liczyć. 

AZ – Jutro we Lwowie ma być Ursula von der Leyen, już przyleciał do Kijowa przywódca amerykańskiej 

większości w amerykańskim senacie Charles Shumer, ale dla Ukraińców najważniejsza jest pomoc wojskowa, a 



właściwie jej brak w ostatnim czasie przyczynił się do ukraińskich porażek na froncie. Ukraińcy powtarzają, że tam 

na wschodzie sytuacja jest krytyczna i pesymistycznie patrzą w najbliższą przyszłość. 

 

PM – CBA zatrzymało 7 osób w związku z aferą w uczelni Collegium Humanum, rektor jest w areszcie, 

chodzi o korupcję, fikcyjne kształcenie, personel maluteńki, bardzo przydatny dla tych, którzy w ostatnich latach 

spieszyli się, by wejść do rad nadzorczych spółek Skarbu państwa. 

Dariusz Łapiński – Powstała w 2018 roku. W ciągu zaledwie kilku lat stałą się jedną z najbardziej 

popularnych niepublicznych szkół w Polsce. Jak się okazuje nie tylko z powodu działalności edukacyjnej. 

Przemysław Nowak, prokuratura krajowa – W ramach tej uczelni wyższej niepublicznej działa 

zorganizowana grupa przestępca, która na celu miała między innymi sprzedaż dyplomów poświadczających 

ukończenie studiów podyplomowych. 

DŁ – Szefem przestępczego gangu był rektor uczelni. Zatrzymano też kilkoro pracowników szkoły, która w 

ostatnich latach stała się znana z ekspresowych kursów ENBA, które są jednym z warunków zasiadania w radach 

nadzorczych spółek skarbu państwa. W renomowanych uczelniach dyplom ENBA to dwa lata żmudnej nauki i 

wydatek kilkudziesięciu złotych. W tej szkole kursy były dużo tańsze i przede wszystkim o wiele szybsze. 

Robert Zieliński, dziennikarz tvn24.pl – Bardzo szybko kończono te kursy: w 4 tygodnie, w 8 tygodni. 

Słyszałem o przypadkach, że zajmowało 4 dni, czyli tyle ile wydrukowanie dyplomu Executive Master of Business 

Administration na specjalnym czerpanym papierze. 

Pałac Kultury i Nauki 

XXIII piętro, pok. 2324 

Plac Defilad 1, 00-901 Warszawa 

telefony: 22 656 64 31 lub 606 754 673 

e-mail: ajasinska[at]inepan.waw.pl 

COLLEGIUM HUMANUM 

w związku z informacjami medialnymi, pragniemy zapewnić Państwa, że działalność Uczelni Collegium 

Humanum nie jest z żaden sposób zagrożona. Otrzymane doniesienia nie mają wpływu na prawidłowe 

funkcjonowanie Instytucji. Zajęcia i sesje egzaminacyjne są kontynuowane, 1 marca rozpoczyna się nowy semestr, 

a zapowiadane w najbliższym czasie liczne konferencje i webinary [Webinar, skrót od web seminarium, to 

wydarzenie online, które łączy uczestników z prelegentem lub grupą prelegentów. Webinar odbywa się za 

pomocą specjalistycznego oprogramowania, które umożliwia przesyłanie treści wideo, dźwięku, prezentacji i 

interakcję między uczestnikami. Można je organizować w celu przekazania wiedzy, szkoleń, prezentacji produktów, 

dyskusji branżowych i wielu innych.] 

Przemysław Nowak, prokuratura krajowa – pan rektor ma też inne zarzuty związane ze zmuszaniem innych 

osób, zatrudnionych między innymi tej szkole do obcowania płciowego lub innych czynności seksualnych, tego 

rodzaju zarzuty, jak również znęcania się psychicznego nad pracownikami, jak również gróźb wobec pracowników. 

DŁ – Rektor i dwoje innych pracowników uczelni zostało aresztowanych na trzy miesiące. 

 

PM – Trzecia Droga składa kolejny projekt ustawy o powrocie do tak zwanego kompromisu aborcyjnego, 

proponuje też referendum. To oznacza, że w Sejmie swoje projekty złożyły już wszystkie ugrupowania Koalicji, 

bardzo się różnią, Platforma i Lewica nie chcą powrotu, lecz rozszerzenia praw kobiet, a dla prezydenta problemem 

już jest tabletka „dzień po”. 

- Nie wolno o prawach człowieka dyskutować w referendum. 

♣ 
2024-02-24 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3326 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty pierwszy dzień 

 

AW – To już dwa lata wojny Rosji z Ukrainą. Dwa lata ataku Putina na niepodległe państwo. Dwa lata 

odkąd rosyjskie rakiety zaczęły spadać na domy cywilów, odkąd Putin zaczął w Ukrainie niszczyć, zabijać i 

wypędzać. Też dwa lata bohaterskiej obrony Ukraińców mimo wszystko, mimo braku amunicji i sprzętu. 

Andrzej Zaucha, Kijów – To nie ulega wątpliwości, Ukraińcy wciąż są niezłomni, mają ogromną wolę walki 

i chcą zwycięstwa, i bardzo sobie cenią te zapewnienia ze strony Zachodu o wsparciu, które dzisiaj było słychać w 

Kijowie. Ale jednocześnie nastroje nie są optymistyczne, bo słów wciąż jest bardzo dużo, a broni mniej niż jeszcze 

kilka miesięcy temu, a bez tego właśnie wsparcia wojskowego, dramatycznie potrzebnego Ukraina nie jest w stanie 

ani pokonać Rosji, ani nawet wygrywać bitew, tak jak robiła to wcześniej… 

To tutaj [w Chostomelu] ukraiński prezydent witał zachodnich przywódców, którzy przyjechali wesprzeć 

Ukrainę – premierów Italii, Belgii i kanady oraz szefową Komisji Europejskiej. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej – Europa będzie u waszego boku tak długo, jak 

będzie trzeba, z większą pomocą wojskową, amunicją, szkoleniem żołnierzy, bronią przeciwlotniczą i większymi 

zabezpieczeniami w przemysł obronny Europy i Ukrainy. 



AZ – Wielu szefów państw i rządów nagrało specjalne przesłania dla Ukraińców: 

Andrzej Duda, prezydent Polski – We supported, we are supporting and we will continue to suport Ukraine 

in its fight for feedom. 

AZ – Premierzy Italii i Kanady podpisali z Ukrainą umowy o bezpieczeństwie. Premier Meloni 

przewodniczyła właśnie z Kijowa Grupy G7 – przywódców najpotężniejszych gospodarek świata. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Dobrze wiecie, czego potrzebujemy, by chronić nasze niebo, by 

wzmocnić naszą armię na ziemi, by utrzymać nasz sukces na morzu. Dobrze wiecie, że potrzebujemy tego teraz, 

liczymy na was. 

AZ – Kilka dni temu ukraińskie media obiegło to zdjęcie: Nie prosimy o zbyt wiele, dajcie nam pociski 

artyleryjskie i lotnictwo, resztę zrobimy sami. Ukraińscy żołnierze mówią, że nie mają czym walczyć. 

 

AW – Głośne NIE dla wojny Rosji w Ukrainie było dziś słychać i widać między innymi w Berlinie, 

Londynie i Paryżu, także w Warszawie. Przed rezydencją ambasadora Rosji było także czuć – protestujący 

wyrzucili tam pod płotem dwie tony obornika. 

W Nowym Jorku w Radzie Bezpieczeństwa ONZ ostre słowa polskiego ministra Radosława Sikorskiego, 

który suchej nitki nie zostawił na ambasadorze Rosji przy ONZ, skontrował każde kłamstwo Rosjanina i każdą 

obelgę skierowaną do Demokratycznego Zachodu. Podczas debaty w drugą rocznicę wojny w Ukrainie to były 

wyjątkowo mocne cztery minuty. 

Marcin Wrona z Nowego Jorku – Dużo jest tych słów i dużo jest tych wątków, które warto zapamiętać, bo 

Radosław Sikorski krok po kroku, zdanie po zdaniu na czynniki pierwsze rozbierał długie i nudnawe wystąpienie 

ambasadora Federacji Rosyjskiej. Gdy Wasilij Niebenza przemawiał i rzucał fałszywe oskarżenia pod adresem 

Kijowa i sojuszników Ukrainy w sali obrad Sikorski od początku ręcznie pisał swoje przemówienie. Przeważnie w 

Radzie Bezpieczeństwa kalumnie rzucane przez Rosję zostają bez odpowiedzi, ale wczoraj było zupełnie inaczej. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych Polski w Radzie Bezpieczeństwa ONZ – Pani 

przewodnicząca, przyłączam się do słów Ministra Kułeby z Ukrainy i moich kolegów z Unii Europejskiej. Jestem 

jednak zdumiony tonem i treścią wystąpienia ambasadora Rosji. Pomyślałem, że mogę być przydatny, poprawiając 

je. Ambasador Nebenzya nazwał Kijów klientem Zachodu. w rzeczywistości Kijów walczy o niezależność od 

kogokolwiek. Nazywa ich kryminalnym reżimem Kijowa, gdy Ukraina ma naprawdę demokratyczny rząd. Nazywa 

ich nazistami, cóż ich prezydent jest Żydem, minister obrony muzułmaninem i nie mają więźniów politycznych. 

Oskarża o nurzanie się w korupcji. Cóż, ale Aleksiej Nawalny udokumentował, jak pełen uczciwości jest jego kraj. 

Winą za wojnę obarczył nasz neokolonializm. W rzeczywistości to Rosja próbowała eksterminować Ukrainę w XIX 

wieku, później ponownie pod rządami bolszewików, a to już trzecia próba. Powiedział, że jesteśmy więźniami 

rusofobii. Fobia oznacza irracjonalny strach. A jednak obecny prezydent Rosji i putinowscy propagandyści niemal 

codziennie grożą nam nuklearną zagładą. Twierdzę, że to nie jest irracjonalne. Kiedy Rosja nam grozi, ufamy jej. 

Powiedział, że zaprzeczamy interesom bezpieczeństwa Rosji. To nieprawda. Zaczęliśmy się zbroić dopiero wtedy, 

gdy Rosja przystąpiła do atakowania swoich sąsiadów. Powiedział nawet, że Polska zaatakowała Rosję podczas II 

wojny światowej. O czym on mówi? To związek Radziecki zaatakował Polskę wraz z nazistowskimi Niemcami 17 

września 1939 roku. Zorganizowali nawet wspólną paradę zwycięstwa 22 września. Mówi, że Rosja zawsze tylko 

odpierała agresję. Co robiły wojska rosyjskie u bram Warszawy w sierpniu 1920 roku? Były na wycieczce 

topograficznej? Nie, prawda jest taka, że za każdym razem, gdy Rosja była najeżdżana, ona sama najeżdżała 

dziesięć razy. Twierdzi, że jest to perfidna wojna zastępcza prowadzona przez zachód. Moja rada brzmi: nie 

wpadajcie w zachodnią pułapkę. Wycofajcie swoje wojska na granicę międzynarodową i unikajcie tego 

zachodniego spisku. Mówi również, że w 2014 roku na Ukrainie doszło do nielegalnego zamachu stanu w Kijowie. 

Cóż, byłem tam. Nie było żadnego zamachu stanu. Prezydent Janukowycz zamordował 100 swoich rodaków i został 

usunięty z urzędu przez demokratycznie wybrany ukraiński parlament, w tym jego własną partię, Partię Regionów. I 

wreszcie, mówi, że my, zachód w jakiś sposób próbujemy przekonać, że Rosji nigdy nie da się pokonać. Cóż, Rosja 

nie wygrała wojny krymskiej, nie wygrała wojny rosyjsko-japońskiej, nie wygrała I wojny światowej, nie wygrała 

Bitwy Warszawskiej, nie wygrała w Afganistanie i nie wygrała zimnej wojny, ale to są dobre wieści. Po każdej 

porażce następowały reformy. Taka demagogia nie jest godna stałego członka Rady Bezpieczeństwa, ale to, co 

osiągnął ambasador, to przypomnienie nam, dlaczego opieraliśmy się sowieckiej dominacji i czemu stawia obecnie 

opór Ukraina. Nie udało im się wtedy nas podporządkować. Nie uda im się i teraz podporządkować sobie Ukrainy i 

nas. Dziękuję bardzo. 

 

AW – Pożegnanie z PZU, pożegnanie Małgorzaty Sadurskiej, była jednym z symboli upolitycznienia spółek. 

Do zarządu PZU trafiła prosto z pałacu prezydenckie go Andrzeja Dudy i tym samym trafiła na listę klubu 

milionerów Dobrej Zmiany. 9 316 000 złotych robi wrażenie. 

Barbara Nowacka, Ministra Edukacji Narodowej, Koalicja Obywatelska Inicjatywa Polska – Legitymacja 

partyjna nie jest przepustką do niczego. 

Arleta Zalewska – To reakcja polityków Koalicji Rządzącej na informację o odwołaniu z fotela członkini 

zarządu PZU Małgorzaty Sadurskiej. 

Urszula Pasławska, PSL, Trzecia Droga – Rozumiem, że to tacy fachowcy, że dzisiaj nie będą mieli żadnego 

problemu z odnalezieniem się na rynku. 

AZ – Ale to nie wszystko, bo danych za ubiegły rok spółka PZU jeszcze nie opublikowała. Sadurska wśród 

ludzi PiS-u z milionowymi zarobkami jedna z rekordzistek. Na jej konto według raportu spółki tylko w 2022 roku 

wpłynęły 2 050 000 złotych brutto, czyli średnio miesięcznie:170 800 złotych brutto oraz 312 000 złotych tak 

zwanych świadczeń niepieniężnych. 



Politycy Koalicji Rządzącej mówią wprost, że gdyby nie związki i lojalność wobec partii Jarosława 

Kaczyńskiego Sadurska takich pieniędzy by nie zarobiła. 

Z zarządem PZU S.A. musiał pożegnać się też między innymi Ernest Bejda, który za czasów Pegasusa 

zarządzał CBA. Bejda to wciąż bliski człowiek Mariusza Kamińskiego.  

Inny odwołany członek zarządu PZU S.A. to Piotr Nowak, były wiceminister finansów i minister rozwoju i 

technologii w rządzie Mateusza Morawieckiego. 

Z funkcji zarządu PZU-Życie kilka dni temu zrezygnował inny były poseł PiS-u Andrzej Jaworski. 

Każdy z tej trójki tylko w 2022 roku zarobił: Bejda – 1 800 000 zł (średnia miesięczna: 150 000 zł), Nowak – 

731 000 zł (średnia miesięczna 91 400 zł), Jaworski – 770 000 zł (średnia miesięczna 64 000 zł) 

Zarząd PZU to po Orlenie, PGE, PKO, KGHM i Enei, które zmieniają się po zmianie władzy. 

 

AW – To są kolejne wybory, które musimy wygrać – słychać w Koalicji Obywatelskiej i już widać kampanie 

przed wyborami samorządowymi. W Warszawie np. było ją widać w wielu partyjnych barwach. Ale nie tylko w 

Warszawie, to jest weekend z polityką. 

 

AW – Papież Franciszek przyjął rezygnację arcybiskupa Andrzeja Dzięgi który nie będzie już metropolitą 

szczecińsko-kamieńskim. To arcybiskup Dzięga miał wiedzieć o wykorzystywaniu seksualnym nieletnich przez 

księdza Andrzeja Dymera i w tej sprawie nic nie zrobić. 

♣ 
2024-02-25 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3326 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty drugi dzień 

 

AW – Popełniliśmy błędy, bijemy się w piersi, ale nie trzeba płakać, trzeba iść do przodu. – To Jarosław 

Kaczyński dziś na spotkaniu z wyborcami, bo kolejne wybory są na horyzoncie i kampania nawet na chwilę nie 

zwolniła. Emocje też nie opadły, co akurat na tym spotkaniu było widać. W jakim stylu partyjni liderzy zaczynają 

marsz do wyborów? O tym: 

Arleta Zalewska – Jarosław Kaczyński, wychodząc dziś do wyborców w Leżajsku, znał zapewne wyniki 

tego sondażu poparcia: 

Na kandydata której partii lub ugrupowania głosował(a) by pan(i) w wyborach do sejmu? 

Źródło: COBOS 

Koalicja Obywatelska: 29,0% 

PiS: 22,0% (spadek -2%) 

Polska 2050, PSL: 15,0% (wzrost +4%) 

Konfederacja: 11,0% 

Lewica: 7,0% (spadek -1%) 

Donald Tusk swoją kampanię wyborczą będzie budował na miliardach otrzymanych z Unii Europejskiej. 

Trzecia Droga umacnia się na trzeciej pozycji w sondażach. 

Lewica słabe wyniki może rozpocząć dyskusję na temat sytuacji w partii. 

 

AW – Ukraina chce zaprosić ponad 160 liderów państw na pierwszy szczyt w sprawie planu pokojowego 

Prezydenta Zełenskiego. Taki szczyt ma się odbyć wkrótce w Szwajcarii. Dzień po drugiej rocznicy ataku Rosji na 

Ukrainę, to nie jedyna ważna wiadomość, która dochodzi z Kijowa. Ukraiński minister obrony z żalem przyznaje, 

że połowa dostaw broni z Zachodu do Ukrainy nie dociera na czas. 

Andrzej Zaucha z Kijowa – Prezydent Zełenski, który podsumował to forum (prezydent Ukrainy, premier i 

wielu ministrów) chce przeprowadzić szczyt pokojowy jak najszybciej na wiosnę, bo obawia się, że po wyborach 

prezydenckich w Rosji i Stanach Zjednoczonych Ukraina może dostać plan pokojowy niekorzystny dla Kijowa. 

Przyszłość Ukrainy, mówił o tym wprost Zełenski, całkowicie zależy w tym momencie od Zachodu. Prezydent 

podkreślił również, że to wsparcie Zachodu dla Ukrainy nie jest potrzebne do końca, jak to się teraz mówi, ale już 

teraz, bo ten koniec może nastąpić bardzo szybko, zwłaszcza że ukraińska armia ponosi ciężkie straty. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Trzydzieści jeden tysięcy ukraińskich wojskowych zginęło w tej 

wojnie, trzydzieści jeden tysięcy Ukraińców – i to nas bardzo boli. Nie powiem, ilu zostało rannych, bo Rosja 

będzie wiedziała ilu ludzi opuściło pole walki. Nie powiem tego. 

AW – Andrzeju, jeszcze jedna rzecz, spotykasz się w Ukrainie z ludźmi, którzy na własnej skórze odczuwają 

konsekwencje tej wojny. Jedna z bohaterek twojego materiału, który zaraz pokażemy, mówi: Bez nogi można żyć. 

Jak bardzo wojna niszczy życie Ukrainy? 

AZ – Okrutnie. Miliony Ukraińców musiały porzucić swoje domy i nie może do nich wrócić i te domy są na 

terenach okupowanych albo całkowicie zniszczone. Niemal każda ukraińska rodzina straciła na tej wojnie, setki 

tysięcy Ukraińców zostało rannych, ale nie mają zamiaru się poddawać ani Rosjanom, ani temu, co zgotował im 

Putin. 

Reportaż Andrzeja Zauchy: 

To miejsce, gdzie robi się pierwsze kroki w zupełnie nowym życiu. 



Julia Grigoriewa, mieszkanka Czarnobajiwki – Bardzo przeżywałam, bo nie wiedziałam, czy mi się uda? Ja 

w siebie wierzę, ale nie spodziewałam się, że mi się to od razu uda. 

Zaucha – Julia mieszkała w obwodzie chersońskim. Najpierw przeżyła rosyjską okupację. Po odbiciu 

obwodu przez ukraińską armię Rosjanie zaczęli ostrzeliwać stracone tereny, terroryzując mieszkańców. Na 

podwórku Julii spadły pociski z amunicją kasetową, została ciężko ranna. 

Julia – Na początku byłam przerażona, ale lekarze bardzo mnie podtrzymywali na duchu. Dopisuje mi 

humor. Dziękuję Bogu, że przeżyłam. A bez nogi można żyć. To nie wyrok. Teraz przecież tylu ludziom pomagają. 

Zaucha – Tak jak w tym ośrodku we Lwowie – przechodzą rehabilitację ludzie, których poraniła wojna, 

potrzeby są ogromne. Już 350 osób dostało tutaj protezy i przeszło rehabilitację, ale to kropla w morzu potrzeb. Jak 

się ocenia, w Ukrainie w czasie tej wojny kończyny straciło czterdzieści tysięcy ludzi. 

Pierwszy krok dopiero przed Orestem. Trwają przymiarki leja protezowego, musi być perfekcyjnie 

dopasowany. 

Grigorij Grigorenko, technik protetyk – To skomplikowany przypadek, bo noga została amputowana bardzo 

wysoko, ale będzie chodził, może nawet jutro. 

- Orest został ranny jesienią pod Kupiańskiem. 

Orest Terlecki, ukraiński żołnierz – Sam moment, gdy zostałem trafiony, nie był jeszcze najgorszy. 

Najgorsze było czekanie, kiedy mnie wywiozą z pierwszej linii frontu. 

Zaucha – Droga do szpitala trwała 14 godzin. Jak mówi: W tym Centrum Rehabilitacyjnym widać, jaką cenę 

Ukraińcy i ukraińskie społeczeństwo płaci w tej wojnie. [Orest mówi:] To cena, jaką zapłaciłem osobiście i to nie 

jest wysoka cena. Wielu moich towarzyszy broni już nie ma. A w szpitalu zobaczyłem, że ludzie zapłacili o wiele 

więcej, nie mogą się sami poruszać, nawet pójść do toalety. 

Zaucha – Centrum działa od 9 miesięcy dzięki charytatywnym wpłatom. Wykorzystuje najnowocześniejsze 

technologie: skanowanie i druk 3D. 

Arkadij Bohdan, kierownik laboratorium druku 3D – Mamy bardzo silny zespół, który zajmuje się 

protezowaniem, to najnowocześniejsze technologie, pomagają przyśpieszyć ten proces. 

Zaucha – Tutaj trafiają ludzie, którzy mają szansę wrócić do normalnego życia. Rwą się, by zrobić to jak 

najszybciej. 

Jewhen Tiurin, ukraiński żołnierz – Nawet w zwykłym życiu chce się czasami pobiec, choćby do autobusu. 

Chciałbym spróbować swoich sił w sporcie. 

Zaucha – Tak jak wszyscy tutaj nie traci hartu Ducha. 

Jewhen – Rany na wojnie się zdarzają. Wojskowy powinien być gotowy, że może zostać ranny. Gdy zaczęła 

się wojna na wielką skalę, to już byłem przygotowany, ale myślałem, że to będzie jakieś zadrapanie i będą mógł 

wrócić na front. 

Zaucha – I tak chce wrócić do wojska, by szkolić nowych żołnierzy. 

 

AW – Donald Trump idzie jak burza, właśnie wygrał piąte z rzędu republikańskie prawybory, pokonał Niki 

Haley [Heili] 60:40 i to w jej rodzinnym stanie – Karolinie Południowej. Była gubernator Karoliny Południowej 

mimo porażki walczy dalej, a Trump jest coraz bliżej zapewnienia sobie partyjnej nominacji w listopadowych 

wyborach prezydenckich. 

 

AW – Nowa małopolska kuratorka oświaty i tam w Małopolsce po Barbarze Nowak to akurat symboliczna 

zmiana, ale nie tylko tam widać nowe porządki. W kuratoriach rozpisano konkursy i za półtora miesiąca wszędzie 

mają być nowi kuratorzy. 

 

AW – Koniec ferii zimowych, ale nie koniec wycieczek w góry, więc czujność i rozwaga w górach muszą 

być, nie mogą się skończyć… 

♣ 
2024-02-26 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3117 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty trzeci dzień 

 

PK – Piotr Wawrzyk i Edward Kobos mogli być kluczowymi świadkami zeznającymi przed Komisją śledczą 

w sprawie afery wizowej. Co do pierwszego to oczekiwania są niespełnione, bo mimo ogromnego skupienia 

odmówił składania zeznań. Edward Kobos mówił o swojej winie i tuszowaniu afery przez PiS, ale może 

najważniejsze słowa padły na posiedzeniu niejawnym. 

Maciej Knapik – Piotr Wawrzyk z mediami nie rozmawiał, bo niby chciał się skupić. Tyle że na Komisji 

[oznajmił] „prawa do odmowy zeznań”. Edward Kobos mówił więcej: 

- Chcę spróbować naprawić swoje błędy. Chcę mówić. Byłem człowiekiem partii, typowym politycznym 

wychowankiem obozu Zjednoczonej Prawicy. Kierownictwo polityczne Zjednoczonej Prawicy usiłowało tuszować 

aferę wizową. 

MK – Kobos mówił, że nie jest przypadkiem, że centra wizowe konsularne miały powstać w Kielcach i w 

Łodzi, czyli w okręgach wyborczych ministra Raua i wiceministra Wawrzyka. 

Kobos – To był koślawy system, w którym nadużycia występowały na różnych szczeblach. 



MK – Kobos sugerował, że mógł na tym zarabiać. Reszta przesłuchania odbyła się niejawnie na wniosek 

świadka, przy sprzeciwie PiS-u. 

Zbigniew Bogucki, PiS – Jawnie oskarża, ale jawnie już nie chce tej kwestii wyjaśnić. 

MK – Kobos jest oskarżony o wzięcie pół miliona łapówek, wizy za te łapówki miało dostać ponad 600 

osób. Wawrzyk zdaniem prokuratury miał przekroczyć uprawnienia. Grozi mu do 10 lat więzienia. 

Fakty dotarły do korespondencji Piotra Wawrzyka: 

From: Wawrzyk Piotr 

Subjekt: RE: wizy w Indiach 

Przekazuję dane: Edgar Kobos 

New Delhi: [lista nieczytelna] 

Mumbaj: jw. 

To jest ekipa filmowa poza kolejnością 

MK – Ale w aferze wizowej szykowała też skala wydawania wiz obywatelom Azji i Afryki. Przewodniczący 

Komisji publikuje projekt rozporządzenia: 

Rozporządzenie Ministra Spraw Zagranicznych w sprawie przyjmowania poza kolejnością 

wniosków o wydanie wizy krajowej w celu wykonywania pracy 

Osoba odpowiedzialna za projekt w randze Ministra, Sekretarza Stanu lub Podsekretarza Stanu  

Piotr Wawrzyk, Sekretarz Stanu w Ministerstwie Spraw Zagranicznych 

Dla około 8000 wiz rocznie. 

Zezwolenia na pracę cudzoziemca wydane w latach 2015-2023 (do 30.06.2023) 

Indie  23 374 

Uzbekistan  14 358 

Turcja  13 926 

Nepal  13 378 

Filipiny  12 673 

Bangladesz itd.  11 138 

Suma końcowa 145 136 

MK – W tym samym czasie telewizja rządowa i prasa straszyła imigrantami. Hipokryzja zawarzyła na 

wyniku wyborczym, a teraz CBA wkroczyła do Polskiej Agencji Inwestycji i Handlu, chodzi o: 

Ponad 93 500 specjalnych biznesowych wiz dla informatyków i ich rodzin w ramach programu 

Poland.Business Harbour wydało w ciągu 3 lat polskie MSZ 

Przyjechało tylko 13 500 osób 

Nie wiadomo, co się stało z tymi osobami. 

Świadkowie powołani na sejmową Komisję śledczą ds. „afery wizowej” 

Mateusz Morawiecki, Piotr Wawrzyk, Zbigniew Rau, Mariusz Kamiński, Jarosław Kaczyński 

oraz 

byli szefowie biur w ministerstwie spraw zagranicznych 

byli dyrektorzy i wicedyrektorzy w ministerstwie spraw zagranicznych 

byli i obecni konsulowie i wicekonsulowie RP 

byli szefowie agencji wywiadu 

byli dyrektorzy służby zagranicznej 

byli i obecni ambasadorzy RP 

byli prezesi Polskiej Izby Handlu i Inwestycji 

 

PK – Zdaniem specjalnej Komisji, która dziś prowadziła rozmowy z piątką kandydatów, to Dariusz 

Korneliuk powinien zostać prokuratorem krajowym i to dopiero początek wielkich zmian w prokuraturze. Może 

jeszcze ciekawsze, czym prokuratura przez ostatnie lata się zajmowała, jest to, czym się nie zajmowała. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Z jednej strony była Wiceministra Sprawiedliwości i grupa prawników, z 

drugiej pięciu kandydatów na nowego prokuratora krajowego. Każdy ma czas na prezentację i odpowiada na 

pytania. Tak wyglądał nieformalny konkurs na kluczowe w prokuraturze stanowisko. 

Maria Ejchart, Wiceministra Sprawiedliwości – Konkurs jest po to, żeby pomóc Ministrowi Sprawiedliwości 

podjąć decyzję. Zespół ma charakter doradczy. 

KKZ – Prokurator Generalny mógłby sam wybrać kandydata na prokuratora krajowego, Premier by go 

powołał, a prezydent wyraził opinię. Adam Bodnar zdecydował jednak, że ogłosi konkurs, a każdy mógł 

kandydatów obejrzeć. Do konkursu zgłosiło się pięciu prokuratorów: Ewa Wrzostek (Lex Super Omnia), Katarzyna 

Kwiatkowska (Lex Super Omnia), Agnieszka Leszczyna, Dariusz Korneluk (Lex Super Omnia) i Jacek Skała. 

Grupa prokuratorów wiernych Ziobrze od początku kwestionowała działania Bodnara, wspierali i wspierają 

ich w tym politycy PiS-u. Za rządów PiS sprawy, które dotyczyły polityków PiS były albo umarzane, jak sprawa 

dwóch wież, w której nawet nie przesłuchano Jarosława Kaczyńskiego, albo w ogóle śledztwa nie podejmowano, 

jak w sprawie wyborów kopertowych, albo trzymano w zamrażarce, jak w przypadku kilometrówek Ryszarda 

Czarneckiego; prokuratura okręgowa w Zamościu właśnie poinformowała, że kilka dni temu wystąpiła do 

Parlamentu Europejskiego o uchylenie Czarneckiemu immunitetu. 

Po kilku godzinach przesłuchań zdecydowano: nowym prokuratorem krajowym zostaje Dariusz Korneluk z 

Prokuratury Rejonowej w Warszawie,  

Ejchart – Ma największe doświadczenie w kierowaniu zespołami na różnych szczeblach prokuratury. 



Adam Bodnar, Prokurator Generalny – Ja już w pewnym sensie jestem zobowiązany do wskazania panu 

premierowi tej osoby. 

KKZ – Adam Bodnar zapowiedział, że na wszystkie stanowiska w prokuraturze będą organizowane podobne 

wysłuchania. 

 

PK – Rolnicze protesty nie ograniczają się do przejścia z Ukrainą, byli też na przejściach granicznych z 

Dojczlandem i Słowacją. Przeciwko Zielonemu Ładowi protesty są organizowane w wielu stolicach Unii, w tym w 

Brukseli, bo to tam zapadną kluczowe w tej sprawie decyzje i trudno sobie wyobrazić, by do jakichś zmian w tym 

planie nie doszło. 

Donald Tusk, Premier na konferencji prasowej z Premierem Kanady – Bruksela i instytucje europejskie, a 

także Kijów muszą zrozumieć, że utrzymanie tego, co jest w tej chwili, jest nie do zaakceptowania przez setki 

tysięcy ciężko pracujących ludzi w Polsce lub w Europie; że musimy znaleźć rozwiązanie. 

Duda – To Unia Europejska powinna dzisiaj przede wszystkim twardo stanąć do rozwiązania tego problemu 

i na poziomie europejskim tą [tę] kwestię załatwić, także wspierając tutaj polskich rolników. 

Arleta Zalewska – W Brukseli protestowali rolnicy z różnych państw Unii. W tym samym czasie unijni 

ministrowie rolnictwa naradzali się i szukali rozwiązań, które mogłyby powstrzymać rolników od dalszych 

protestów. 

 

PK – Przez ponad 30 lat Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy zebrała dwa miliardy złotych i właściwie 

trudno przejść korytarzem jakiegokolwiek szpitala w Polsce i nie zobaczyć urządzeń kupionych przez Orkiestrę. To 

proszę sobie wyobrazić, ile można zrobić za 20 mld zł unijnych funduszy. 

Marek Nowicki – Ministra Pełczyńska-Nałęcz wylicza, na co konkretnie w ochronie zdrowia zostaną 

wydane pieniądze z KPO: 

- 3 mld zł – edukacja nowych pracowników w ochronie zdrowia, między innymi na stypendia dla studentów 

medycyny 

- 4,5 mld zł – e-zdrowie, między innymi na e-rejestrację, czyli na możliwość zdalnego scentralizowanego 

zapisywania się na wizyty lekarskie 

- 10 mld zł – na poprawę dostępności do wysokospecjalistycznej opieki zdrowotnej, w ramach tej 

gigantycznej kwoty zostanie sfinansowana krajowa sieć onkologiczna 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz, Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej – Jeśli chodzi o inwestowanie w 

szpitale to poza siecią onkologiczną, to jest decyzja Ministerstwa Zdrowia, które inne reformy i obszary zdecydują 

się pójść; między innymi jest rozmowa o krajowej sieci kardiologicznej i to na przykład kwalifikacje, zarobić i pod 

to rozpisywać przetargi. 

MN – Generalnego remontu wymagają między innymi te wyposażone dziesiątki lat temu sale w 

Regionalnym Szpitalu Specjalistycznym w Grudziądzu: ściany, kartony gipsowe to pozostałościach jakie 

przechodziła pośpiesznie ta placówka w czasach pandemii. Mniejsze placówki mają mniejsze oczekiwania – rozwój 

psychiatrii… 

 

PK – NATO już było największym i najpotężniejszym sojuszem wojskowym, ale od dzisiaj w obu tych 

wymiarach jest jeszcze bardziej NAJ, bo po dwóch latach zwlekania Węgry zgadzają się na przyjęcie do NATO 

Szwecji i to przełom, i dla Sojuszu, i dla Szwecji, bo to koniec neutralności trwającej ponad 200 lat. 

Maciej Woroch, Sztokholm – Okazja jest równie historyczna i tak od razu ten dzień nazwał premier Szwecji, 

ale mieszkańcy Sztokholmu mówili mi dziś, że choć doceniają doniosłość momentu, to traktują raczej jak 

małżeństwo z rozsądku i świętować nie planują. Wyboru, po rosyjskiej inwazji na Ukrainę i przyjęcie do Sojuszu 

Finlandii, Szwedzi tak naprawdę niemieli, ich neutralność dotąd gwarantująca bezpieczeństwo, nagle zaczęła 

nasuwać pytania: Czy bardziej im służy? Czy może kosztować ich drogo? Gdy tuż przed siedemnastą dotarła 

wiadomość, że węgierscy posłowie wreszcie zagłosowali na TAK dla Szwecji w NATO, odetchnęli z ulgą, bo mieli 

obawy, czy Victor Orban wywiąże się z obietnic. 

Premier Ulf Kristersson swoją pierwszą NATO-wską obietnicę już złożył i napisał: Szwecja jest gotowa 

wziąć odpowiedzialność za bezpieczeństwo Euro-Atlantyckie. 

Bałtyk, jak mówią wojskowi, to teraz wewnętrzne jezioro NATO; Szwedzi wnoszą do NATO świetnie 

wyszkolonych oficerów, swój sprzęt i ogromne terytorium, dając duże możliwości planowania i obrony. 

Ulf Kristersson, Premier Szwecji – Szwecja kończy 200 lat neutralności i niezaangażowania, to ważny krok, 

który traktujemy bardzo poważnie, dołączamy do demokracji współpracujących na rzecz pokoju i wolności. 

Dzięki tej umowie Węgry zakupią od Szwecji cztery nowe Gripeny [samoloty bojowe], z ogromnym 

zadowoleniem przyjmuję tę pogłębioną współpracę w zakresie zaawansowanych możliwości naszych myśliwców. 

Jest to równie dobre dla Szwecji, jak i dla Węgier. 

Szwedzka armia dysponuje 23 600 żołnierzy i służby cywilnej, 122 czołgami i 97 myśliwców 

wielozadaniowych. 

Z wejściem Szwecji do NATO Sojusz Północno-Atlantycki liczy już 32 kraje. 

 

PK – Nigdy więcej nie będziemy rosyjską kolonią, a jeśli będzie taka potrzeba, podwoimy wydatki na 

obronę – tak w wywiadzie dla CSN mówił w USA Sikorski, a już teraz poziom naszych wydatków na obronność 

jest jednym z najwyższych w NATO. 

Marcin Wrona, Waszyngton – W Białym Domu Radosława Sikorskiego przyjął Jake Sullivan, doradca 

prezydenta Joe Biden’a do spraw bezpieczeństwa narodowego. Teraz Radosław Sikorski bierze udział w Radzie 



Atlantyckiej związanej z rosyjskim atakiem na Ukrainę. O rosyjskim zagrożeniu mówił także Sikorski w telewizji 

CNN. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych – Jeżeli będzie trzeba, jeżeli Putin naprawdę będzie nam 

groził, to podwoimy kwotę przeznaczoną na obronność, bo nie będziemy znowu rosyjską kolonią. To, co mówmy, 

to właśnie znaczy, że Sojusz nie jest umową zawieraną z osiedlową firmą ochroniarską. Płacisz i dlatego cię 

chronią. 

Wrona – Około 22-ej Radosław Sikorski spotka się z sekretarzem stanu Antoy’m Blinken’em. 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty czwarty dzień 

 

PK – Nie ma teraz zgody na wysłanie żołnierzy na Ukrainę, ale niczego nie można wykluczyć – to słowa 

Prezydenta Francji, o których od razu zaczęła mówić cała Europa, bo doniedawna w ogóle nie było takiego tematu, 

a teraz to jedna z opcji, nie ma co do niej zgody, ale mówi się o niej, a to już ogromna zmiana. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Nie ma dziś spotkania dla przywódców wolnego świata, by nie padały takie 

słowa: 

Donald Tusk, Premier – Naszym obowiązkiem moralnym, politycznym, ale też naszym oczywistym 

interesem jest wspierać Ukrainę. 

Petr Fiala, Premier Czech – Ukraina walczy o swoją niezależność, ale walczy też o wolność całej Europy. 

KKZ – Podobny sygnał popłynął z Paryża, gdzie w trybie nagłym prezydent Macron zorganizował spotkanie 

25 prezydentów i premierów. 

Emmanuel Macron, Prezydent Francji – Rosja nie może wygrać wojny w Ukrainie. 

KKZ – Takie głosy słychać od dwóch lat, a za nimi idą dostawy broni i amunicji, ale zgody na 

zaangażowanie NATO nigdy nie było. Zaskoczeniem więc były słowa Prezydenta: 

Nie ma dziś konsensusu w sprawie wysłania wojsk na Ukrainę, ale dynamika jest taka, że nie powinno się 

niczego wykluczać. Zrobimy wszystko, co konieczne, aby Rosja nie mogła wygrać tej wojny. 

KKZ – Prezydent Duda, uczestnik spotkania potwierdza, że w kwestii toczyła się żarliwa dyskusja. 

Duda – absolutnie takich decyzji nie ma, co chcę pokreślić 

KKZ – Co potwierdzono na spotkaniu Grupy Wyszehradzkiej. 

Donald Tusk – Polska nie przewiduje wysłania swoich oddziałów na teren Ukrainy 

Fiala – Nie bierzemy tego pod uwagę 

KKZ – Ale nawet jeśli wysłania wojsk nie będzie, co potwierdziło dziś NATO, to Rosja usłyszała, że Europa 

jest zdeterminowana i nie odpuści. Inicjatywa Czech o skupowaniu amunicji dla Ukrainy ma poparcie. Są jednak 

kraje, które jakąkolwiek pomoc militarną wykluczają, to Węgry i Słowacja. Na konferencji prasowej po 

zakończeniu spotkania Grupy Wyszehradzkiej, Victor Orban i Robert Fico mówili wprost, że czas rozpocząć 

negocjacje pokojowe, a nie wysyłać kolejne pociski. 

Robert Fico, premier Słowacji – bo konflikt będzie trwał, a za dwa lata będziemy na tym samym miejscu, 

tylko ofiar będzie więcej. 

KKZ – to pokazuje, jak bardzo podzielona jest Grupa Wyszehradzka, która powstała po upadku komunizmu. 

Tusk – Lech Wałęsa, Wacław Hawel, Jerzy Fandal 

KKZ – którą połączył wtedy po 1989 roku sprzeciw wobec sowieckiej niewoli 

Tusk – Gdybyśmy przyjęli punkt widzenia Moskwy kiedyś lub dzisiejszy, ten, który reprezentuje dzisiaj 

Putin, to ani Słowacja, ani Czechy, ani Węgry, ani Polska nie byłyby państwami niepodległymi. Nadal żylibyśmy w 

niewoli. 

KKZ – Premierzy Węgier i Słowacji podtrzymują swoje stanowisko: nie należy demonizować Putina, trzeba 

się przygotowywać do rozmów pokojowych. To odosobniony pogląd, bo w Europie większość wie, jaka jest 

prawda. 

Tusk – Putin jest zbrodniarzem wojennym. Jedynym powodem wojny jest agresja na Ukrainę. Tu nie ma 

miejsca na neutralność lub symetryzowanie. 

Urban – Ten kto przed zakończeniem mówi o winnych, to jak chce skończyć tę wojnę? 

KKZ – Pomysł, że pokój jest ważniejszy, niż kto wygra tę wojnę – co sugerował Orban, odrzucił też Premier 

Czech. 

Petr Fiala – Pokój nie może oznaczać, że Rosja odniesie sukces w swojej agresji. 

KKZ – Premierzy Czech i Polski są zgodni, że trzeba więcej broni, więcej amunicji, więcej sankcji oraz 

odmrożenia rosyjskich aktywów w europejskich bankach i przekazania ich Ukrainie. 

Tusk – 300 miliardów dolarów. 

KKZ – I to ten sens wypowiedzi dwóch premierów współgra z przesłaniem z Paryża. Rosja nam zagraża, 

musimy zacząć działać, by odstraszać Putina, a w razie czego być gotowym. 

 

GK – Rolnicy byli i na ulicach Warszawy, i w Sejmie, ale może najważniejszy dialog prowadzili z 

Premierem, który był w Pradze. Donald Tusk zapowiedział, że będzie zabiegał o zmiany w Zielonym Ładzie i jeśli 

to konieczne, wprowadzone będzie embargo na więcej produktów z Ukrainy. 



[Paradoksalna sytuacja: problem z nadmiarem żywności. A może by jak faraon z Mojżeszem zacząć 

magazynować zboże na siedem lat chudych?] 

Maciej Knapik – Bez traktorów, ale z flagami i transparentami i hałaśliwie rolnicy do Warszawy przywieźli 

swoje postulaty. Ale co powiedzieć Ukraińcom, którzy walczą z Rosją? Premier odpowiadał rolnikom ze szczytu 

Grupy Wyszehradzkiej w Pradze. 

Tusk – Z tym pytaniem nieoczekiwanie pojedziemy do Brukseli. Polska jest gotowa współfinansować 

zakupy żywności i produktów rolnych naszych polskich, europejskich, ukraińskich po to, żeby je wysyłać dalej jako 

pomoc humanitarną. Rozmawiamy o tym ze stroną ukraińską, że może potrzebne będzie rozszerzenie embarga. 

Michał Kołodziejczak, Wiceminister Rolnictwa i Rozwoju Wsi, KO, Ruch Społeczny „AgroUnia TAK” – 

słonecznik, mąkę, maliny, cukier, oleje 

MK – To jest do zrobienia pańskim zdaniem? Ukraińcy to zaakceptują? 

Kołodziejczak – Komisja Europejska tutaj powinna dać mocny głos. 

MK – Rolnicy przeszli przez centrum Warszawy z przystankiem przed Sejmem i wizytą u Marszałka 

Hołowni, a potem w kancelarii premiera. Protestowali przeciwko ugorowaniu ziemi, ograniczeniu używania 

nawozów, a także w skomplikowanym procedurom. NIE dla Zielonego Ładu – słyszeliśmy. Komisarz do spraw 

rolnictwa w Unii to ciągle polityk PiS-u. Wcześniej Zielony Ład zachwalał, teraz wsłuchuje się w głos rolników – 

słyszymy. Wczoraj w Brukseli zgłoszono 500 propozycji uproszczenia Zielonego Ładu. Polski Minister Rolnictwa 

mówił też, że rolnikom, którzy ponieśli straty, należą się dopłaty. Pojawiła się suma 1500 zł do hektara, nie 

wszystkim to się jednak podoba. 

Tu na przykład widzimy transparent: „UKROPOLIN STOP” – anty ukraiński niesiony przez człowieka, 

który regularnie pojawia się przy ambasadorze Rosji, ostatni raz niecałe dwa tygodnie temu składając wieniec w 

miejscu usuniętego już pomnika sowieckiego generała. Tu z kolei transparent: „PolEXIT NIE DLA 

EUROKOŁCHOZU”. 

A to lider branży futerkowej, znany z tego, że po prostu nie chce zakazu hodowli zwierząt na futra. 

Sejm jest miejscem do rozmowy – usłyszeli rolnicy od Marszałka Hołowni. 

 

PK – Dwie tony narkotyków w warsztacie samochodowym. Wartość 80 milionów złotych. 

 

PK – W kolejnym dniu przesłuchań przed sejmową Komisją śledczą do spraw afery wizowej były konsul 

generalny w Mumbaju opowiadał o tak zwanej grupie filmowej Bollywood, która wybierała się do Polski. Kłopot w 

tym, że nikt z nich nie był filmowcem. 

Damian Irzyk, były konsul generalny Polski w Mumbaju – Konsulat generalny był poddany szczególnym 

naciskom, aby podejmować więcej decyzji… 

 

PK – Republikanie, którzy w Amerykańskim Kongresie blokują kolejny pakiet wsparcia dla Ukrainy, 

przekonują, że pomoc przekazana wcześniej nie przyniosła zapowiadanych efektów. Tyle że dostawy nigdy nie 

docierały na Ukrainę tak szybko, jak prosił o to Kijów. Do tego, jak się okazuje teraz, Rosjanie dobrze wiedzieli, 

czego się spodziewać po ukraińskiej kontrofensywie. 

Monika Krajewska – To może być jeden z najtrudniejszych momentów dla Ukrainy – brakuje ludzi, sprzętu i 

amunicji. Teraz zdaniem Prezydenta Zełenskiego konflikt wchodzi w punk zwrotny. Rosjanie szykują się do 

wielkiej ofensywy w maju, a Stanach Zjednoczonych odbędą się wybory i zmiana warty w Białym Domu… 

 

PK – O wojnie w Ukrainie w Waszyngtonie rozmawiał Radosław Sikorski, przekonując, że decyzje, które 

teraz podejmujemy mają historyczne znaczenie. Co ciekawe: i amerykańscy politycy, i my dowiedzieliśmy się, że 

syn szefa naszej dyplomacji służy w amerykańskim wojsku. 

 

PK – Sejm już teraz może się zająć projektami dotyczącymi prawa aborcyjnego, tylko pytanie, czy będzie 

mowa o jego liberalizacji, zapisanej w projektach ustaw Lewicy i Koalicji obywatelskiej? Czy raczej powrocie do 

tego, co zwano kompromisem aborcyjnym? A więcej zmian dopiero po referendum. 

 

PK – To była taka największa akcja policji w ostatnich latach. W zwykłym warsztacie samochodowym pod 

Krakowem znaleziono 2 tony narkotyków, wartość to niemal 200 milionów złotych, a trafić tam mogły z Hiszpanii i 

bardzo możliwe, że z polskiej tam plantacji. 

Dariusz Łapiński – Policja znalazła miejsce, gdzie czekały na rozwiezienie do dilerów. W jednym 

pomieszczeń naprawiano samochody, w drugim porcjowano narkotyki. Przykrywka w postaci warsztatu sprawiała, 

że często pojawiające się różne pojazdy nie wzbudzały podejrzeń. Nie wykluczone, że 2 tony marihuany i haszyszu 

trafiły do magazynu w Małopolsce w sprowadzonej z Hiszpanii polskiej plantacji. Żeby przewieźć narkotyki z 

przestępczego do policyjnego magazynu policja musiała skorzystać z ciężarówki. Ogromne pieniądze, które stracili 

przestępcy, w wypadku gang złożony z kiboli jednego z krakowskich klubów. W planach mieli sprzedaż 

narkotyków w całej Polsce poprzez kiboli innych klubów. 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty piąty dzień 

 

PK – Chcemy pomagać Ukrainie, ale ta pomoc nie może nieść negatywnych skutków dla naszych obywateli 

– tak mówił Premier na dzień przed spotkaniem z protestującymi rolnikami. I już teraz wiemy, co mogą jutro 

usłyszeć poza deklaracją wsparcia półtora miliarda euro z unijnych funduszy możliwe jest czasowe zamknięcie 

granicy z Ukrainą. 

Maciej Knapik – Sytuacja polskich rolników jest zła i mówią o tym dosadnie. Rząd zapowiedział także 

pomoc z wypłacanego już KPO. Sytuacja jest poważna. Ale Ukraińcy mają od dawna poważny argument, bo 

ogólnie Polska sprzedaje na Ukrainie więcej, niż importuje. Drugi problem, to nowy unijny Zielony Ład, czyli nowe 

wymogi do produkcji rolnej, w tym ograniczenia upraw. 

Tusk – Gdybym jako Polski Rząd powiedział: Polska wycofuje się z Zielonego Ładu i w ogóle nie będzie 

respektowała Zielonego Ładu. OK. To jest możliwe, tylko nie będziemy mieli dopłat bezpośrednich. 

 

PK – Kiedy chodziło o rozstrzygnięcie, które mogło odblokować miliardy funduszy dla Polski, to Trybunał 

Konstytucyjny był bezczynny przez wiele miesięcy, teraz gdy chodzi o obronę poszczególnych nominatów Ziobry, 

Trybunał potrafi działać błyskawicznie. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Debiut nowego członka Komisji skończył się, zanim się rozpoczął. Prokurator 

Ewa Wrzostek, która wszczęła śledztwo w sprawie wyborów kopertowych, uznała, że Michał Wójcik nie jest 

bezstronnym śledczym, bo pracował wtedy w ministerstwie sprawiedliwości. 

Wójcik – Hańba! To co się stało dzisiaj. 

KKZ – Wójcik decyzją Komisji został wykluczony z przesłuchania Ewy Wrzostek, a wtedy wyszli z Komisji 

wszyscy PiS-owscy członkowie Komisji. Kolejny raz, bo gdy wcześniej Komisja wykluczyła Pawła Jabłońskiego, 

było podobnie. Gdy przed Komisją stanęła prokurator Edyta Dudzińska, Komisja na wniosek PiS wykluczyła z 

przesłuchania Dariusza Jońskiego za jego wypowiedzi medialne. W przesłuchaniu i konfrontacji obu prokuratorek 

pełne było emocji po wszystkich stronach, objęły także ekspertów. Wójcik niezgodnie z przepisami głosował za 

swoją osobą. PiS zapowiedział, że zwróci się do Trybunału Julii Przyłębskiej o zbadanie legalności działania 

Komisji, zwróci się też z wnioskiem o wydanie zabezpieczenia, co miałoby skutkować zaprzestaniem działań 

Komisji do czasu rozstrzygnięcia. Koalicja Obywatelska uważa, że tu PiS testuje pomysł dyskredytowania Komisji 

śledczych i testuje, jak daleko może się posunąć. 

Andrzej Szejna, Wiceminister Spraw Zagranicznych, Nowa Lewica – Posłowie PiS będą torpedowali 

działanie wszystkich Komisji śledczych, no bo ich celem jest, aby członkowie PiS-u, członkowie rządu PiS-u 

uniknęli odpowiedzialności karnej. 

KKZ – Kontrolowany przez PiS Trybunał wydaje zabezpieczenia, które mają blokować działania 

podejmowane przez Koalicję Rządową. Jedno zabezpieczenie miało blokować zmiany w mediach publicznych, 

kolejne wydane jednoosobowo przez Krystynę Pawłowicz zmiany w prokuraturze i pozbawienie Dariusza 

Barskiego stanowiska. Teraz pojawiło się kolejne zabezpieczenie, również jednoosobowe, sędzia Bogdan 

Święczkowski chce zakazać zawieszenia prezesa Sądu Apelacyjnego Piotra Schaba. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego i były rzecznik Praw Obywatelskich – Nie 

należy się przejmować, co ten organ orzekł. Trybunał Konstytucyjny nie może rozpatrywać spraw indywidualnych. 

Trybunał jest do kontroli zgodności z Konstytucją lub ustawami norm prawnych, a nie decyzji poszczególnych 

osób. 

KKZ – Instytucje państwa stoją przed dylematem, co robić z decyzjami Trybunału Julii Przyłębskiej? 

Jerzy Zajadło, profesor, Katedra Teorii i Filozofii Państwa i Prawa, Uniwersytet Gdańsk – To nie jest 

oczywiście dobra praktyka ignorowania decyzji Trybunału, ale do tego doprowadził sam Trybunał, sam 

zdeprecjonował Swoje ustrojowe Znaczenie. 

Zoll, dalszy ciąg – Ten organ właściwie traktowałbym jako niefunkcjonujący. 

KKZ – Minister Bodnar ma już plan, trzymany w tajemnicy, przywrócenia niezależności Trybunałowi. Nie 

ma jeszcze politycznej decyzji, kiedy go zdetonuje. 

 

PK – W tym samym czasie, kiedy rząd PiS straszył, czym się może skończyć obecność w Polsce tysięcy 

obcokrajowców, MSZ starał się zmniejszyć rolę konsulów w rozpatrywaniu wniosków wizowych, a to oni odkryli, 

że wybierający się do Polski filmowcy  z Bollywood nie mieli z filmem nic wspólnego. 

Mateusz Reszczyk, wicekonsul generalny RP w Mumbaju – W mojej ocenie chodziło o stworzenie kanału 

przerzutowego. 

Damian Irzyk, były konsul generalny RP w Mumbaju – minister Wawrzyk informował, że jest to sprawa 

bardzo pilna 

Reszczyk – Uznaliśmy razem z konsulem Irzykiem, że ta sprawa, przepraszam za określenie, śmierdzi 

Irzyk – Nie mówili po angielsku, nie mówili nawet w hindi 

Reszczyk – choreograf nie umiał tańczyć, poprosiliśmy go o zaprezentowanie nawet kilku kroków, nie 

potrafił tańczyć 

Jakub Sobieniowski – Konsulowie wyczuli przekręt, bo porozmawiali z ludźmi, którzy o produkcji filmowej 

nie mieli pojęcia. Ale szef MSZ w rządzie PiS-u chciał ograniczać konsulów, by łatwiej wydawać wizy 

obcokrajowcom. 

Zbigniew Rau, ówczesny minister spraw zagranicznych, wypowiedź z 17 kwietnia 2023 roku – 

Zapotrzebowanie na polskie wizy wszelkiego rodzaju rośnie 



Powszechne skargi są na to, że nasz personel nie jest w stanie oczekiwaniom sprostać… żeby odciążyć nasze 

placówki konsularne (jw.) 

JS – W Polsce działał Edgar Kobos, który brał pieniądze za załatwianie wizy i jak mówi wręczał Piotrowi 

Wawrzykowi prezenty za pomoc w przestępstwie. Wawrzyk też zbudował w swoim okręgu wyborczym centrum 

informacji konsularnych. 

Dariusz Joński, KO, Inicjatywa Polska – Ta zorganizowana grupa przestępcza tak się rozpędziła, że chcieli 

to zrobić na masową skalę. 

Edgar Kobos, były współpracownik Piotra Wawrzyka, wypowiedź z poniedziałku – Ja posiadam wiedzę na 

temat kulisów procesu powołania centrum decyzji wizowych w Łodzi, a także Centrum informacji konsularnej w 

Kielcach. 

JS – Zbigniew Rau chciał centrum decyzji wizowych i ograniczenia decyzji wizowych polskich konsulów 

obcokrajowcom, chociaż jego rząd w tym samym czasie tak straszył obcokrajowcami: Chcesz ich przyjąć? Nie 

pozwól im wracać  

Rau – Nie, nie czuję się współwinny… 

 

PK – Jeśli Ukraina nie otrzyma amerykańskiego wsparcia, to do grudnia rosyjskie czołgi mogą być przy 

granicy z Polską. – To może najbardziej dramatyczny opis tego, jak poważna jest teraz sytuacja, a mówił o tym 

najbardziej wpływowy człowiek amerykańskiego Senatu, tyle że kluczowe jest przekonanie do tego Republikanów 

w Izbie Reprezentantów. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Mało tu powodów do optymizmu. Najpierw odbyła się ponad godzinna narada 

prezydenta Joe Biden’a z przywódcami Izby Reprezentantów i Amerykańskiego Senatu z obu partii. Na początku 

tego spotkania Joe Biden powiedział, że  konsekwencje bezczynności każdego dnia dla Ukrainy są tragiczne. 

Później doszło do zaskakującego, bo nie planowanego wcześniej spotkania w cztery oczy między Joe Biden’em a 

Mike Johnson’em, czyli przywódcą Izby Reprezentantów. Później … demokratycznej większości w Amerykańskim 

Senacie mówił, że ta rozmowa, która dotyczyła pomocy dla Ukrainy, to było najbardziej napięte spotkanie, w jakim 

kiedykolwiek uczestniczył w Gabinecie Owalnym, ale Mike Johnson, od którego teraz wszystko zależy, twierdzi, że 

w sprawie pomocy dla Ukrainy ma czas. 

Chuck Schumer, szef demokratycznej większości w Senacie – Jeden z amerykańskich przedstawicieli 

powiedział mi, że jeśli nie dostarczymy pomocy, to do grudnia rosyjskie czołgi mogą być przy granicy z Polską. 

Tak poważna jest sytuacja. Wtedy zapłacimy za to cenę. Atmosfera podczas spotkania była tak napięta, że można ją 

było kroić nożem. 

Mike Johnson, spiker Izby Reprezentantów – Izba rozważa i sprawdza wszystkie opcje. Zajmiemy się tym w 

odpowiednim czasie. Priorytetem naszego kraju jest nasza granica i upewnienie się, że jest bezpieczna. 

MW – Teraz nadzieją może być akcja centrystów obu partii, którzy ustawę będą starali się wprowadzić pod 

obrady bocznymi drzwiami, aby w ten sposób obejść Mike’a Johnson’a. 

 

PK – Wczoraj Tusk mówił w Pradze o 300 miliardach zamrożonych rosyjskich aktywów, które można by 

wydać na uzbrojenie Ukrainy. To rzeczywiście rozwiązałby sporo problemów. Dzisiaj mówiła o tym Ursula von der 

Leylen, przekazała taż, że Europa musi natychmiast podwoić produkcję amunicji. 

Katarzyna Sławińska – Niewielkie i nie drogie drony stają się kluczową bronią. Wobec braku wsparcia z 

USA, Europa musi myśleć, jak inaczej pomóc Ukrainie i jak zbudować własne bezpieczeństwo. 

Ursula von der Leyen w Parlamencie Europejskim wezwała do podwojenia produkcji amunicji i dyskusji o 

przekazaniu zamrożonych rosyjskich aktywów na zakup sprzętu wojskowego dla Ukrainy. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej – Nie może być… symbolu i lepszego 

wykorzystania tych pieniędzy niż uczynienie całej Europie i Ukrainie bezpieczniejszymi szantażystami. Nie tylko 

europejskie kraje NATO, ale i najpotężniejsze w Sojuszu Stany Zjednoczone wykluczają możliwość wysłania 

swoich żołnierzy do Ukrainy, odrzucają sugestie francuskiego prezydenta. 

John Kirby, Rada Bezpieczeństwa Narodowego Stanów Zjednoczonych – Prezydent Biden od początku 

jasno mówił, że nie wyśle żołnierzy by walczyli w Ukrainie. 

KS – Minister Spraw Zagranicznych Francji tłumaczył, że Prezydent Macron chciał skłonić partnerów do 

szukania nowych sposobów wsparcia Ukrainy. 

Stéphane Séjourné, Minister Spraw Zagranicznych Francji w Parlamencie Francji – Myślę tu o 

rozminowywaniu cyberbezpieczeństwa przy produkcji broni w Ukrainie. Niektóre z tych działań mogłyby wymagać 

obecności na terytorium Ukrainy bez przekraczania progu militarnego zaangażowania. 

KS – Prezydent Zełenski nieustannie szuka wsparcia – tu na szczycie państw Europy południowo-

wschodniej: 

Prezydent Ukrainy Wołodymyr Zełenski na szczycie jw. – Nie ma ani czasu, ani alternatywy, dlatego że 

wszyscy musimy sobie radzić teraz z zabójcą. Po prostu z zabójcą. To Hitler część druga. 

KS – Na niemal całej linii frontu to Rosja zyskała przewagę i szykuje się do większej ofensywy późną 

wiosną. 

Andrzej Zaucha, Kijów – Ukraińska armia wycofała się z dwóch wiosek na zachód od Awdijiwki, to znaczy, 

że Rosjanie po zdobyciu miasta nie zrobili pauzy operacyjnej, ale idą dalej, licząc na to, że uda mi się przełamać 

front. Nie zważając na ogromną liczbę ofiar w ciągu czterech miesięcy walk pod Awdijiwką zginęło ponad 16 

tysięcy rosyjskich żołnierzy, to więcej niż… 

[I co z tego?] 

 



Maciej Sokołowski, Bruksela – Nie macie do czynienia z politykiem, ale z krwawym gangsterem, nie walczy 

się z nim metodami dyplomatycznymi, tylko ścigając, jak szefa mafii – tak w krótkim i emocjonalnym 

przerywanym oklaskami przemówieniu Julia Nawalna przekonywała europosłów, że Putin jest zdolny do 

wszystkiego i nie można tu negocjować. 

[Słabość demokracji polega też na tym, że ma czteroletnich przywódców i działaczy, którzy zbyt szybko 

muszą myśleć o następnych wyborach. Putin ma glejt Rosjan na wieloletnie działanie, to wielka przewaga]. 

 

PK – Jednym z powodów, dla których Koalicja 15 Października powstała, ma większość w Sejmie, były 

głosy kobiet. Jednym z powodów, dla którego głosowały, byłą walka o prawo do aborcji. Sejm może przyjąć jedną 

z gotowych już ustaw albo zdecydować o referendum. Amnesty International przedstawiło powody, dla których 

referendum może nie być najlepszym pomysłem, dokładnie 75 powodów. 

Magda Łucjan – Argumenty, które wtedy padały na ulicach: 

- Nie zgadzamy się na zawłaszczanie naszego ciała. 

- My mamy prawo decydować 

- Fajnie by było, jakby pozwolono nam w Polsce decydować za samego siebie 

MŁ – Teraz możemy przeczytać tu w petycji: 

DLACZEGO REFERENDUM TO ZŁY POMYSŁ? 

Mamy poważne obawy co do przeprowadzenia pomysłu związanego z referendum w sprawie 

aborcji i prezentujemy je poniżej: 

1. Jedynym wiążącym „referendum aborcyjnym” jest to nad pozytywnym 

testem ciążowym przeprowadzane przez osoby, których dotyczy. 

2. Znacząca liczba specjalistek_ów prawnych uznaje prawo do aborcji za prawo 

człowieka, jest więc ryzyko, że przeprowadzenie referendum złamie zasady 

demokracji.  

3. Możliwość przerwania ciąży to kwestia autonomii cielesnej, która w wyniku 

referendum może zostać odebrana osobom potrzebującym aborcji. 

4. Ogół obywateli nie może decydować w kwestii autonomii cielesnej jednostki. 

5. Prawo do aborcji jest kwestią życia i zdrowia – i tylko powinno być w centrum 

zainteresowania, referendum jest odwróceniem uwagi od tej fundamentalnej 

kwestii. 

6. Referendum to (wciąż) zrzucanie odpowiedzialności na inne kraje Unii 

Europejskiej w kwestii świadczenia opieki medycznej Polkom. 

7. Referendum to zrzucanie odpowiedzialności za to, że kobiety umierają w 

szpitalach, z polityków na społeczeństwo. Aby kobiety czuły się bezpieczne 

idąc do szpitala potrzebujemy dekryminalizacji aborcji, liberalizacji prawa i 

zmiany postaw lekarzy, a nie referendum. 

8. Dostęp do aborcji to dostęp do ochrony zdrowia, czyli prawo człowieka. Tu nie 

ma nad czym głosować. 

9. Głosowanie referendalne nad prawem do aborcji byłoby głosowaniem nad 

prawem do wolności od tortur i nieludzkiego traktowania oraz nad prawem do 

zdrowia fizycznego i psychicznego. 

10. Referendum na temat aborcji to niebezpieczne narzędzie polityczne, które 

posłuży do manipulowania opinią publiczną i zmniejszenia uwagi 

poświęcanej dostępności aborcji.  

11. Referendum w Polsce nie jest instytucją służącą do uchwalania ustaw, więc 

projekt i tak musi przejść całą drogę parlamentarną. A tutaj uprawnieniem 

prezydenta jest weto, czyli tak naprawdę przekazanie ustawy do Sejmu z 

umotywowanym wnioskiem do ponownego rozpatrzenia.  

12. Prerogatywa Prezydenta RP z art. 144 ust 3 pkt 6 Konstytucji (dająca 

podstawę do podpisania lub odmowy podpisania ustawy) nie jest 

ograniczona wynikiem referendum. 

13. Przeprowadzenie referendum nie wyłącza kompetencji prezydenta do 

skierowania ustawy do Trybunału Konstytucyjnego. 

14. W polskim porządku prawnym referendum to wyłącznie dodanie kolejnego 

etapu do procesu zmiany ustawy, a nie wybór innej, potencjalnie szybszej 

ścieżki. 

15. Do zmiany prawa aborcyjnego w Polsce nie jest potrzebne referendum. Zakaz 

aborcji jest ustawowy i do jego zniesienia wymagana jest tylko zmiana 

ustawy. 

16. Wynik referendum nie oznacza łatwej drogi legislacyjnej dla danej ustawy. 

17. Referendum aborcyjne to ostateczność wykorzystywana, gdy na drodze do 

ustawy leży przeszkoda. Nie uważamy, że są nią różnice w postrzeganiu aborcji 

przewodniczących Trzeciej Drogi. 

18. Według badań to głównie cismężczyźni optują za przeprowadzeniem 

referendum. 



19. Referendum wzmocni przekonanie, że aborcja to sprawa światopoglądowa, a 

nie doświadczenie milionów Polek. 

20. Tylko 18% osób mających możliwość wzięcia udziału w referendum to kobiety 

w wieku reprodukcyjnym. 

21. Referendum będzie dyskryminować dziewczyny w wieku 15-17 lat, które nie 

będą miały prawa wziąć w nim udziału, mimo że głosowanie będzie dotyczyć ich 

samych. 

22. Głosowanie nt. aborcji w referendum umacnia przekonanie, że inni ludzie mają 

prawo decydować o naszych ciałach. 

23. Referendum aborcyjne to badanie opinii przypadkowych osób, nie osobistych 

doświadczeń. 

24. Mężczyźni będą głosować w referendum nt. praw kobiet, co łamie prawa 

kobiet/osób w ciąży do samostanowienia. 

25. KO i Lewica obiecały wyborcom aborcję do 12 tygodnia i nie wspominały 

o referendum. Przeprowadzenie referendum to realizacja obietnicy wyborczej 

wyłącznie Trzeciej Drogi, a nie całej koalicji rządzącej. 

26. Referendum nie ma w umowie koalicyjnej. 

27. Elektorat Trzeciej Drogi w większości popiera liberalizację aborcji. Dlaczego 

więc Szymon Hołownia i Władysław Kosiniak Kamysz nie chcą go posłuchać? 

Czy referendum to zasłona dymna dla ich poglądów przeciwko aborcji i 

ściągnięcie z siebie odpowiedzialności? 

28. Tylko 24% elektoratu Trzeciej Drogi popiera pomysł referendum.  

29. Trzecia Droga nie zadeklarowała powszechnie, że po pozytywnym wyniku 

referendum całość PSL i Polska2050 poprze w Sejmie ustawę o legalnej aborcji 

do 12 tc, w tej sprawie nie ma żadnego wiążącego zobowiązania, a to tylko ci 

posłowie i posłanki są hamulcowymi zmiany po wyborach 15 października. 

30. Polska2050 i PSL uzasadniają potrzebę referendum nieprawdziwym założeniem, 

że w polskim społeczeństwie istnieje zasadniczy spór o legalizację aborcji. 

Tymczasem sondaże z ostatnich dwóch lat pokazują, że zdecydowana 

większość społeczeństwa polskiego legalną aborcję popiera. Dlatego 

referendum jako badanie opinii publicznej jest zbędne. 

31. Jak uczy dotychczasowe doświadczenie polskich publicznych debat o aborcji, 

używane w kampaniach referendalnych argumenty najprawdopodobniej odbiorą 

podmiotowość kobietom, ustawiając w centrum debaty płód. 

32. Po to wybieramy w wyborach powszechnych polityków i polityczki, aby nas 

reprezentowali/ły i przyjmowali/ły dobre prawo, zgodne z rzeczywistością, 

wiedzą naukową i oczekiwaniami społeczeństwa. 

33. Autorem pomysłu referendum jest przewodniczący Trzeciej Drogi Szymon 

Hołownia, który zastosował ten zabieg jako rodzaj przykrywki przed 

epatowaniem swoimi antyaborcyjnymi poglądami 

34. Referendum nie rozwiązuje kwestii klauzuli sumienia. 

35. Referendum nie odpowiada na najważniejszy postulat środowisk kobiecych i 

lekarskich, czyli dekryminalizację aborcji (usunięcie art. 152 k.k). 

36. Przeprowadzenie referendum to ogromny wydatek 72 milionów złotych ze 

środków publicznych. To będzie najdroższy sondaż opinii publicznej w 

demokratycznej Polsce. 

37. Koszt referendum to koszt podobny do wyborów kopertowych, którego 

poniesienie było i jest powszechnie kwestionowane, a w sprawie których obecnie 

pracuje komisja śledcza. 

38. Jeśli propozycja referendum wynika z tego, że Szymon Hołownia i 

Władysław Kosiniak-Kamysz chcą dowiedzieć się czegoś o aborcji, 

organizacje proaborcyjne są gotowe podzielić się swoją wiedzą i 

doświadczeniem w tym zakresie. To tańsze i skuteczniejsze wyjście niż 

referendum. 

39. Nie ma pewności, czy w referendum zostanie osiągnięta wymagana frekwencja 

50% uprawnionych do głosowania. 

40. Najważniejsze referendum, które w Polsce skończyło się sukcesem, to 

referendum o przystąpieniu do Unii Europejskiej. Dotyczyło ono całego 

społeczeństwa i jak wiadomo było koniecznym warunkiem do przystąpienia do 

wspólnoty UE. 

41. Referendum dot. przystąpienia do UE było przeprowadzone po tym, gdy Kościół 

katolicki w zamian za obietnicę braku liberalizacji prawa aborcyjnego, poparł i 

rozpoczął agitację za przystąpieniem Polski do UE. Jako że Kościół ma 

jednoznaczne stanowisko w sprawie aborcji, byłoby niesprawiedliwe, gdyby 

ponownie doszło do takiej agitacji z ich strony. 



42. Referendum aborcyjne w Polsce to pomysł równie nieodpowiedzialny, jak to w 

sprawie Brexitu. Brytyjczycy postanowili zerwać z Unią Europejską, a na drugi 

dzień masowo pytali Google o to, czym ona właściwie jest i z czym wiąże się 

wystąpienie. Przed referendum brak było edukacji i rzetelnych danych 

dotyczących skutku referendum. Decyzji Brytyjczycy nie mogli już cofnąć. 

43. Instytucja referendum w takiej formule została skompromitowana przez 

referendum 15 października 2023 r. Tamto wydarzenie pokazało, jak łatwo 

politycy mogą zmanipulować i tendencyjnie sformułować pytania oraz 

wykreować w mediach publicznych kłamliwy przekaz nt. referendum. Nie było 

debaty, była demagogia. 

44. Społeczeństwo polskie nie jest przywiązane do idei referendum. Na pięć 

odbytych referendów w III Rzeczypospolitej, cztery nie osiągnęły frekwencji 

50%. 

45. Nawet przy wiążącym wyniku referendum nie ma gwarancji, kiedy i jak 

postulaty zostaną zrealizowane.  

46. Kluczową rolę odegra sformułowanie pytań referendalnych, które mogą stać się 

narzędziem manipulacji. 

47. W polskiej rzeczywistości politycznej niemożliwe jest stworzenie 

uniwersalnego pytania referendalnego. 

48.  Jednym z pomysłów na pytanie referendalne jest zawarcie w nim również 

propozycji dalszego zaostrzania prawa aborcyjnego. Tak skrajny pogląd wyraża 

jednak bardzo mały odsetek społeczeństwa. 

49. Nie wiadomo, kto miałby ułożyć pytanie referendalne. Z ostatnich doniesień 

wynika, że pytanie wymyśli Szymon Hołownia, a nie – jak wcześniej zapowiadał 

– Panel Obywatelski.  

50. Partie Szymona Hołowni reprezentuje w rządzie Ministra ds. społeczeństwa 

obywatelskiego (wiceszefowa partii), która miałaby odpowiadać za 

przeprowadzanie referendum, współpracę z NGO i panele obywatelskie, a także 

finansowanie tych obszarów. Agnieszka Buczyńska jest natomiast, tak samo jak 

Szymon Hołownia, jawną przeciwniczką aborcji na żądanie. 

51. Referendum nie jest gwarancją wprowadzenia zmian. Prezydent nawet po 

referendum może zawetować ustawę o legalnej aborcji. Nie ma żadnych 

przepisów prawa, które by zobowiązywały Prezydenta do podpisania ustawy 

będącej wynikiem referendum. 

52. Trzecia Droga, forsując pomysł referendum, podważa rolę Sejmu jako organu 

demokracji przedstawicielskiej i wyborów jako święta demokracji, twierdząc, że 

przyjęcie ustawy przez Sejm będzie “narzuceniem jej przez polityków”. I robi to 

Marszałek Sejmu! 

53. W ostatnich wyborach wzięło udział prawie 75% osób w Polsce, więc tyle 

opowiada się za rodzajem pośrednim demokracji przedstawicielskiej. Za 

referendum, czyli za demokracją bezpośrednią, opowiada się raptem 16% 

społeczeństwa. 

54. 64% wyborców/czyń Trzeciej Drogi popiera ustawy liberalizujące prawo do 

aborcji do 12 tygodnia. TD obiecywała w kampanii słuchać obywateli/lek, a nie 

słucha nawet własnego elektoratu. 

55. Na podstawie art. 125 Konstytucji referendum przeprowadza się w 

sprawach o szczególnym znaczeniu dla państwa. Aborcja to doświadczenie 

jednostki, nie kwestia wagi państwowej.  

56. Zajmowanie się referendum zabiera czas, który można wykorzystać na pracę nad 

zwiększeniem dostępności dla osób potrzebujących aborcji – np. na edukowanie 

lekarzy, którzy nie potrafią robić aborcji. 

57. Pomysł, by dawać prawo do decydowania w kwestii aborcji społeczeństwu, 

któremu od ponad trzydziestu lat sączono do głów antyaborcyjną narrację 

(zgodnie z którą płodom przyznaje się więcej podmiotowości niż osobom w 

ciąży), jest niesprawiedliwy. Polskie społeczeństwo nie ma rzetelnej wiedzy 

opartej na faktach, wiele osób opiera swoje przekonania na clickbaitach, fake 

newsach i treściach propagandowych.  

58. Posłanki i posłowie mają narzędzia (praca w komisjach sejmowych, wysłuchania 

publiczne, praca zespołów parlamentarnych, spotkania z organizacjami 

kobiecymi) do tego, by podjąć decyzję na podstawie danych, faktów oraz badań. 

Tej możliwości nie ma natomiast społeczeństwo. Niestety, z tych narzędzi nie 

korzystają osoby z Trzeciej Drogi. Szymon Hołownia nie zgodził się na osobiste 

spotkanie z organizacjami #proabo. 

59. Na podstawie doświadczeń z poprzednich kampanii, możemy wnioskować, że 

kampania będzie pełna oszczerstw, fake newsów, utrwalania stereotypów, 

stygmy i uprzedzeń nt. aborcji. 



60. Głównym argumentem strony antyaborcyjnej jest mityczny syndrom 

poaborcyjny, który według współczesnej wiedzy psychologicznej nie istnieje – z 

badań wynika, że najczęstszym uczuciem po aborcji jest ulga. 

61. Referendum będzie zakłamywać rzeczywistość aborcyjną – w tym momencie 

w Polsce każdego dnia ok. 100 osób dziennie przerywa ciążę tabletkami 

(Mifepriston i Misoprostol) w domu. Jest to bezpieczna i rekomendowana 

przez WHO metoda aborcji. Tabletki można zamówić ze strony 

womenhelp.org. Wsparcia udziela infolinia #aborcjabezgranic tel. 222 922 

597 oraz aktywistki aborcyjne i organizacje pozarządowe. 

62. Najbardziej prawdopodobny kształt kampanii referendalnej zaowocowałby 

krzywdą, stygmatyzacją i uprzedmiotowieniem osób z doświadczeniem 

aborcji. Nawet ⅓ Polek miała przynajmniej jedną aborcję. 

63. Polskie dzieci będą narażone na kampanijną ekspozycję krwawych oraz 

makabrycznych zdjęć i treści w przestrzeni publicznej, z których znane są 

pikiety antyaborcyjne, np. fundacji Kai Godek. Osoby korzystające z 

przestrzeni publicznej będą zmuszone do kontaktu z treściami skrajnie 

drastycznymi, w dodatku kłamliwymi i niezgodnymi z obecnym stanem 

wiedzy. 

64. Kampanie referendalne doprowadzą do pogłębienia polaryzacji i skłócenia Polek 

i Polaków. Społeczeństwo nie potrzebuje rozstrzygania sporu, którego nie ma, 

potrzebuje dostępu do legalnej i bezpiecznej aborcji. 

65. Organizacje antyaborcyjne dysponujące ogromnymi pieniędzmi, na czele z Ordo 

Iuris, rozpoczną zmasowaną akcję propagandową. Dojdzie do kampanii 

dezinformacyjnej stulecia. 

66.  Aktywistki proabo, które większość pracy wykonują wolontaryjnie, po 

godzinach, zamiast skupić się na zapewnianiu konkretnym osobom dostępu 

do aborcji, zostaną wciągnięte w nierówną walkę, w której druga strona nie 

zawaha się zastosować chwytów poniżej pasa. 

REFERENDUM W IRLANDII – FAKTY: 

67.  Politycy i polityczki powołujący się na przykład irlandzkiego referendum w 

sprawie aborcji ignorują różnice ustrojowe. 

68.  Zakaz aborcji w Irlandii był wprowadzony na poziomie Konstytucji i mógł być 

zniesiony tylko na drodze referendum. 

69.  Referendum w Irlandii dotyczyło zapisu w Konstytucji, a nie praw człowieka. 

70. Referendum nie dotyczyło konkretnych zmian w prawie, a jedynie usunięcia 

zapisu Konstytucji, który uniemożliwiał liberalizację przepisów dotyczących 

aborcji.  

71. Ósma poprawka do Konstytucji w Irlandii zrównywała życie osoby w ciąży z 

życiem płodu. Usunięcie jej było jedyną możliwą drogą do zmiany, a zgodnie z 

irlandzkim prawem można to było zrobić wyłącznie w drodze referendum. 

72.  W referendum NIE zapytano jednak o to, czy przerywanie ciąży powinno być 

dozwolone i w jakim stopniu. Pytanie brzmiało: “Czy jesteś za tym, by 8. 

poprawka do Konstytucji została wykreślona?” 

73. Pomysł na referendum aborcyjne Trzeciej Drogi ma charakter wyłącznie 

opiniodawczy. W Irlandii przed głosowaniem nad usunięciem 8 poprawki do 

Konstytucji znana była treść ustawy liberalizującej prawo aborcyjne, jeśli wynik 

referendum okazałby się pozytywny. 

74. Intensywna kampania informacyjna rozpoczęła się sześć lat przed referendum, w 

którym Irlandki i Irlandczycy zdecydowali, że z Konstytucji usunięty zostanie 

artykuł uniemożliwiający złagodzenie przepisów. 

75. Ogólne przygotowanie do referendum w Irlandii trwało kilkanaście lat. Czy w 

sytuacji, gdy w polskich szpitalach umierają kobiety, gdy prokuratura 

wypompowuje szambo, bo podejrzewa aborcję, albo policja stawia się w domu 

kobiety na to hasło, mamy czas na debatę, trwającą kilka czy kilkanaście lat? 

W związku z powyższymi argumentami oczekujemy od Donalda Tuska, jako 

Przewodniczącego Platformy Obywatelskiej, niezwłocznych działań i oficjalnej deklaracji 

o braku poparcia jego klubu nt. REFERENDUM ABORCYJNEGO. 

 

PK – Pałac Saski będzie odbudowany i to szybko – tak mówi teraz Minister Kultury. 

Adrianna Otręba – Odbudowę Pałacu Saskiego prezydent podpisał jeszcze w 2021 roku. 

Grzegorz Piątek, krytyk architektury – Odbudowa Pałacu niezależnie kto rządzi jest złym pomysłem. Chodzi 

o Grób Nieznanego Żołnierza, który straci formę ruiny 

 

♣ 
2024-02-29 czwartek 



Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3190 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty szósty dzień 

 

PK – Jest zgoda Komisji Europejskiej na przekazanie Polsce gigantycznych unijnych funduszy. A ile ich 

będzie? Gdyby podzielić to na wszystkich mieszkańców Polski, to będzie to 15 000 zł na każdego z nas. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – 600 miliardów złotych – warto się napatrzyć na tę kwotę. Droga dla tych 

pieniędzy dla Polski została otwarta. 

 

Krajowy Plan odbudowy: 59,9 miliarda euro = 268 miliardów złotych 

Fundusze Spójności:  76 miliardów euro = 340 miliardów złotych 

 

Veerle Nuyts, rzeczniczka prasowa Komisji Europejskiej – Polska skutecznie wypełniła dwa super kamienie 

milowe, mające na celu wzmocnienie niezależności sądownictwa, w tym reformę dyscyplinowania sędziów 

KKZ – Komisja Europejska podjęła decyzję o odblokowaniu pieniędzy po analizie przywrócenia 

praworządności, którą w Brukseli przedstawił Adam Bodnar. Ustawy naprawcze, na przykład ta o odpolitycznieniu 

Krajowej Rady Sądownictwa, nie zostały jeszcze uchwalone, ale zmiany już są widoczne. 

Vera Jourova, wiceprzewodnicząca Komisji Europejskiej – Istotne jest to, że polscy sędziowie nie będą już 

karani za podejmowane decyzje, za na przykład wydawanie środków zapobiegawczych, to było bardzo ważne. 

KKZ – Komisja Biurowa przyznaje, że na decyzję Komisji Europejskiej wpłynęło też zaufanie do nowego 

rządu, a PiS węszy w tym spisek. Rząd PiS-u nigdy nie złożył wniosku o wypłatę pieniędzy z KPO. Rząd Tuska 

zrobił to w grudniu na 6 miliardów euro, po resztę pieniędzy trzeba będzie składać kolejne wnioski. A plany na 

wydawanie tych pieniędzy były od dawna. Gdyby chcieć ułożyć listę, na co te środki europejskie pójdą, to 

właściwie nie wiadomo, od czego zacząć. Można więc zacząć od najmłodszych. 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz, Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej – Między innymi na żłobki 

wspólnie z funduszu spójności i z KPO będzie w Polsce o 100 tysięcy miejsc w żłobkach więcej 

Rafał Trzaskowski, Prezydent Warszawy – Wprowadzenie rozwiązań, które zadbają o środowisko naturalne 

i o czyste powietrze, walki z wykluczeniem komunikacyjnym [to coś dla mnie] 

Tomasz Trela, Nowa Lewica – na budownictwo mieszkaniowe na wynajem, na szpitale, dla małych 

przedsiębiorców na dotacje… 

[W sumie to dobrze, że na kolejne wpłaty będziemy dopiero składać wioski, a nie 600 miliardów na raz, bo 

będziemy dłużej się zastanawiać, na co teraz wydać kolejne pieniądze]. 

KKZ – Decyzję Komisji musi jeszcze zatwierdzić Rada Europejska, ale rząd nie spodziewa się problemów. 

Gotówka na pierwsze projekty trafi do Polski w ciągu najbliższych tygodni. 

 

PK – Premier przez trzy godziny dzisiaj rozmawiał z przedstawicielami kilkudziesięciu różnych organizacji 

rolniczych. Efektem tego nie będzie od razu koniec protestu, ale jest szansa, że coraz więcej problemów, o których 

mówili rolnicy, uda się rozwiązać. 

Maciej Knapik – Mnóstwo emocji i brak zgody co do postulatów, pytamy o Zielony Ład. 

Donald Tusk, Premier – Moi rozmówcy dzisiaj, a reprezentowali właściwie całe spektrum protestujących, 

mówiło jednym głosem: chcemy wesprzeć Ukrainę, jesteśmy po stronie Ukrainy wojny z Rosją, to w ogóle nie jest 

ten temat. 

MK – Rolnicy usłyszeli, że będzie kolejne spotkanie. Spostrzeżenia różne, jedni rolnicy mówią o braku 

konkretów, są i pozytywne wrażenia. W sprawie Zielonego Ładu Komisja już ustępuje, zmienia wymogi co do 

nawozów i środków ochrony roślin lub odłogowania, czyli wyłączania części gruntów z upraw, a to akurat 

wyjątkowo rozsierdzało rolników: 

Rolnik – To są jakieś bzdury, totalne bzdety. 

Oleksandr Kubrakow 

Ukraina nie zamierza zamknąć granicy z Polską. Nikt ze strony ukraińskiej nie prowadzi w tej 

sprawie negocjacji. Nasz naród walczy o byt w wojnie z rosyjskim agresorem. Dla nas stabilna 

granica to kwestia przetrwania. Mamy wielki szacunek dla przyjaznej Polski i 

zaproponowaliśmy konstruktywne rozwiązania oraz podjęliśmy kroki w celu złagodzenia napięć 

na granicy. Oczekujemy odpowiednich decyzji polskiego rządu, które sprawią, że sytuacja nie 

utknie w martwym punkcie. 

MK – Rosja sprzedaje zboże za bezcen celowo, aby podsycać takie protesty 

Jacek Piechota, prezes Polsko-Ukraińskiej Izby Gospodarczej, były minister gospodarki – Dumpingowo 

sprzedają zboże w świecie. Cena zbóż na giełdach światowych spadła. To giełdy decydują o cenach zbóż, a nie 

rynek wewnętrzny. 

 

PK – Okaże się, że wolno dzieciom mówić o Konstytucji. 

- Za mówienie o Konstytucji kiedyś karano nauczycieli. 

 

PK – Na Bałtyku ćwiczenia wojenne zaczęła nasza Marynarka Wojenna ze wsparciem z Italii. 



Jan Błaszkowski – To rzadki widok w tym rejonie Bałtyku – w morze wychodzą jednocześnie dwie 

największe polskie fregaty, ORP Pułaski i Kościuszko, a także kilka mniejszych okrętów trzeciej flotylli z Gdyni. 

Główna siła uderzeniowa Polskiej Marynarki Wojennej od dziś w akcji na morzu. 

 

PK – Nasz kraj będzie miał najnowocześniejszą obronę przeciwlotniczą i przeciwrakietową. Dzisiaj w tej 

sprawie szef MON podpisał kontrakt na ponad 2,5 mld dolarów. 

 

PK – W żadnym normalnym kraju na nieco ponad dwa tygodnie przed wyborami żaden kandydat nie 

straszyłby ludzi wojną atomową, ale ani Rosja jest teraz normalnym krajem, ani Putin nie jest normalnym 

kandydatem. Putin wygłosił swoje doroczne orędzie. Jedno jest pewne, nic nie jest dla niego tak ważne jak wojna i 

wszyscy, i wszystko ma się do tego dostosować. 

Andrzej Zaucha z Kijowa – Ani dla Ukraińców, ani dla reszty świata w tym przemówieniu Putina nie było 

niczego nowego ani zaskakującego. Był tradycyjny dla rosyjskiego prezydenta banałów propagandowych i 

kłamstw, chociaż niektóre dla mieszkańców Kijowa brzmiały absolutnie kuriozalnie, jak na przykład twierdzenie, 

że Ukrainą rządzą naziści… 

Byłem w okolicach Pawłogradu, to ukraińskie zagłębie węglowe na wschodzie, stamtąd do linii frontu jest 

około 100 km, rzeczywiście wojna tam jest bardzo mocno odczuwalna, dużo częstsze są ostrzały, a ludzie naprawdę 

obawiają się, że Rosjanie mogą przełamać linię frontu i robią wszystko, żeby do tego nie doszło. Między innymi 

kobiety zaczęły wykonywać do niedawna typowo męskie zawody, zajęcia, bo mężczyźni są na froncie. Jeszcze dwa 

lata temu było to nie do pomyślenia – kobiety pracujące w kopalniach setki metrów pod ziemią… Kobiety 

wykonują pracę odpowiednią do ich sił. Nie mają więc dostępu do takich prac, gdzie na przodku trwa wydobycie 

węgla. Sterują taśmociągami, windami kopalnianymi albo kontrolują urządzenia mierzące stężenie niebezpiecznych 

gazów. Wydobywany tutaj węgiel umożliwia działanie ukraińskich elektrowni i funkcjonowanie gospodarki. Bez 

tego Rosjanom byłoby dużo łatwiej, dlatego praca tutaj jest tak samo ważna, jak walka na froncie. 

 

PK – O nadzwyczajnej ochronie dla członków rządu i parlamentu zdecydował brytyjski premier po tym, jak 

pro-palestyńskie demonstracje przeniosły się z ulic Londynu pod domy polityków. Rishi Sunak [premier Wielkiej 

Brytanii] przestrzegał, że sytuacja stała się tak poważna, że członkowie Izby Gmin mogliby głosować tak, a nie 

inaczej, nie dlatego że uważają, że to słuszne, ale z obawy o swoje bezpieczeństwo, 

Maciej Woroch, Londyn – Dodatkowe patrole pojawią się przy domach posłów, które dostaną też numery 

telefonów do policjanta, zdolnego szybko udzielić im pomocy. W razie potrzeby posłowie będą mogli też zatrudnić 

finansowaną z budżetu prywatną ochronę. Grupa demonstrujących krzyczała przed domem posła, że jest 

współwinny ludobójstwa w Gazie i przez kilkadziesiąt minut blokowała dojazd. Politycy wówczas dzięki 

ostrzeżeniom policji byli poza domem. Obawy o bezpieczeństwo zamieniają się w obawy o demokracje. 



♣ 
 ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2024 – luty 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2024-01-31 6 654 400 120 479 480 10 1155 21 

2024-02-01 6 654 829 120 487 429 8   

2024-02-02 6 655 221 120 498 392 11   

2024-02-03 6 655 636 120 499 416 1   

2024-02-04 6 655 662 120 499 26 0 1743 30 

2024-02-05 6 655 685 120 499 23 0   

2024-02-06 6 656 192 120 511 508 12   

2024-02-07 6 656 606 120 514 415 3   

2024-02-08 6 656 933 120 517 327 3   

2024-02-09 6 657 181 120 518 249 1   

2024-02-10 6 657 428 120 523 248 5   

2024-02-11 6 657 447 120 523 47 0 1817 24 

2024-02-12 6 657 475 120 523 28 0   

2024-02-13 6 657 864 120 526 390 3   

2024-02-14 6 658 123 120 534 259 8   

2024-02-15 6 658 368 120 540 245 6   

2024-02-16 6 658 561 120 544 194 4   

2024-02-17 6 658 748 120 546 187 2   

2024-02-18 6 658 763 120 546 15 0 1318 23 

2024-02-19 6 658 774 120 546 11 0   

2024-02-20 6 659 046 120 547 273 1   

2024-02-21 6 659 217 120 548 171 1   

2024-02-22 6 659 425 120 554 170 6   

2024-02-23 6 659 609 120 555 184 1   

2024-02-24 6 659 855 120 558 246 3   

2024-02-25 6 659 866 120 558 11 0 1103 12 

2024-02-26 6 659 879 120 558 13 0   

2024-02-27 6 660 078 120 561 199 3   

2024-02-28 6 660 225 120 566 148 5   

2024-02-29 6 660 340 120 569 115 3 475 11 

♣ 

 



♣ 
2024-03- 01 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3176 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty siódmy dzień 

 

DR – Moskwa i pożegnanie bohatera rosyjskiej opozycji. Aleksiej Nawalnyj swoją odwagą i niezłomnością 

zadziwił świat. Ostatni hołd oddały mu tysiące. 

 

DR – Narada na koalicyjnym szczycie – liderzy obozu rządzącego nie w kancelarii Premiera, a w gabinecie 

Marszałka Sejmu na rutynowym spotkaniu, jak zgodnie przekonują, ale też o kwestiach spornych. 

 

DR – Na unijne miliardy czekaliśmy długo i oby nie za długo. Odblokowane środki popłyną do Polski na 

dniach, ale stracone przez PiS lata mogą się okazać przeszkodą trudną do pokonania. Jak bardzo trzeba będzie 

zweryfikować plany i jak bardzo przyspieszyć z kolejnymi kamieniami, o tym: 

Michał Tracz – To przewodniczący sejmowej Komisji do spraw Unii Europejskiej przyznaje wprost: Polska 

może nie zdążyć zrealizować wszystkich inwestycji w KPO. 

Michał Kobosko, KP Polska 2050 Trzecia Droga – Część z nich, już dzisiaj wiemy, że może być trudna w 

realizacji. 

MT – Nie dla tego, że nie chce lub nie umie ich zrealizować nowa władza, ale dlatego, że na pierwsze 

pieniądze z Funduszu Odbudowy Polska czekała grubo ponad dwa lata. Portugalia lub Luksemburg swoje pieniądze 

dostały już w sierpniu 2021 roku, w tym gronie mogła być Polska. Ale to rząd PiS-u wolał wojować z Unią – mówi 

nowa władza. Czasu jest bardzo mało – mówi Wiceszefowa Komisji Europejskiej. Formalnie na wydanie 

wszystkich pieniędzy kraje mają czas do końca 2026 roku. Niewykluczone, że Bruksela zgodzi się ten termin 

wydłużyć, naciskają na to także inne państwa. 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz, Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej – Potrzebna jest rewizja KPO. W 

tym momencie finalizujemy pakiet rewizyjny. 

MT – Chodzi o pieniądze na te inwestycje, które nie mają szans powstać tam, gdzie te pieniądze zostaną 

wykorzystane. Pod dużym znakiem zapytania stoi choćby projekt Izery szumnie zapowiadanego przez 

Morawieckiego polskiego samochodu elektrycznego. Miało być ich milion, a na razie wycięto tylko las pod budowę 

fabryki. Warunkiem otrzymania kolejnych pieniędzy będzie realizacja zmian w prawie i przywracanie 

praworządności. Sędziowie apelują tu o pośpiech. Kolejnymi zmianami w sądownictwie rząd ma się zająć po 

weekendzie. 

 

DR – Wampiryny odsłona druga. Onet publikuje kolejne zapisy podsłuchanych przez CBA rozmów byłego 

prezesa Orlenu Daniela Obajtka i robią one wrażenie nie tylko w warstwie językowej. Ciąg dalszy: 

Dariusz Łapiński – Ze stanowiska szefa największego polskiego koncernu Daniel Obajtek odszedł dopiero 

po zmianie władzy. Ze stenogramów podsłuchów CBA dowiadujemy się, że mogło się to stać dużo wcześniej. To 

ujawniony fragment rozmowy prezesa Orlenu z członkiem zarządu Adamem Burakiem, podsłuchiwanym przez 

CBA w śledztwie o kryptonimie Wampiryna. Szef Orlenu miał w zarządzie poważnego wroga Jacka Sasina. 

[Ze względu na dużą liczbę niecenzuralnych słów nie będę cytował tych rozmów]. 

Roman Giertych, KO – PiS tak naprawdę jest mafią, mafią, która zwalczała się gwałtownie, nawzajem się 

nienawidzili, chcieli się wykończyć, a na zewnątrz prezentowali wspólną linię, bo łączyła ich wyłącznie władza. 

DŁ – Oficjalnie były wspólne konferencje, uściski dłoni, a w ciszy gabinetów plany przechytrzenia się 

nawzajem. W Marcu 2020 roku Morawiecki nakazał dwóm spółkom skarbu państwa: Polfie i Orlenowi 

wyprodukowanie miliona litrów do dezynfekcji rąk. Obajtek postanowił wykorzystać to do umocnienia swojej 

pozycji. 

 

DR – Nieprzerwanie od 22 lat rządzi Krakowem i na koniec swojej ostatniej kadencji usłyszał prokuratorskie 

zarzuty. Prezydent owi Jackowi Majchrowskiemu grozi nawet do 10 lat więzienia. Śledczy mówią o niedopełnieniu 

obowiązków, on sam o politycznych działaniach. 

 

DR – Mikroplastik, jak chleb powszedni jest wszędzie, produkujemy go coraz więcej i coraz więcej zjadamy, 

rocznie to średnia porcja wielkości burgera. 

♣ 
2024-03- 02 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3176 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty ósmy dzień 

 

GK – To jeszcze nie jest oficjalne poparcie, ale Trzecia Droga ma kandydatkę na wiceprezydentkę 

Warszawy u boku Rafała Trzaskowskiego. Adriana Porowska. 



 

GK – Jesteśmy NA TAK – to hasło w kampanii PiS. Kaczyński chce współpracować. 

 

GK – Jest coraz cieplej, czyli pożegnanie z zimą. 

 

GK – Jest prokuratorskie śledztwo w sprawie usiłowania zabójstwa wielu osób i spowodowanie katastrofy w 

ruchu lądowym. To 30-letni mężczyzna wczoraj wjechał w grupę pieszych w Szczecinie, raniąc 20 osób. Prokurator 

uznał, że kierowca zrobił to intencjonalnie. 

 

GK – 7 osób zginęło w nocnym ataku drona na blok mieszkalny w Odessie, 8 osób jest rannych, zawaliła się 

część budynku. Rosjanie zaatakowali dronami w trzech obwodach: charkowskim, sumskim i odesskim. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy 

„Potrzebujemy od naszych partnerów większych zdolności w zakresie obrony powietrznej. 

Należy wzmocnić ukraińską tarczę powietrzną, aby skutecznie chronić nasz naród przed 

rosyjskim terrorem. Więcej systemów obrony powietrznej i rakiet przeciwlotniczych ratuje 

życie”. 

 

GK – Robił warte miliony złotych interesy ze spółkami skarbu państwa i instytucjami publicznymi. Marcin 

Roszkowski syn ideologa PiS-u i autora podręcznika do hitu. 

♣ 
2024-03- 03 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3176 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny trzydziesty dziewiąty dzień 

 

GK – To sytuacja w naszej polityce absolutnie wyjątkowa, Jarosław Kaczyński podejmuje ważną decyzję, a 

Donald Tusk pisze: dobra wiadomość. Prezes PiS-u zmienił zdanie i za rok będzie jednak walczył o przywództwo w 

partii, choć słowo „walczył” nie oddaje stan rzeczy. 

 

GK – To zabrzmiało jak ultimatum Trzeciej drogi na premiera, jak być albo nie być rządzącej koalicji u 

władzy. Chodzi o zmianę naliczania składki zdrowotnej, którą płacą przedsiębiorcy. To była wyborcza obietnica 

także Platformy Obywatelskiej, ale wciąż nie ma nawet projektu ustawy w tej sprawie. 

Michał Tracz – Tych słów nie da się interpretować inaczej niż wyraźne ultimatum: 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu, Trzecia Droga – Kwestia składki zdrowotnej jest naszym być albo nie 

być w Koalicji. 

MT – To nie tylko presja, ale też ostrzeżenie i sugestia, że jeżeli Sejm nie zmieni sposobu naliczania składki 

zdrowotnej, to albo Trzecia Droga nie będzie popierać projektów ustaw koalicjantów, albo wręcz Koalicja się 

rozpadnie. 

Władysław Kosiniak-Kamysz – To jest bezwzględna, nie podlegająca żadnym negocjacjom koalicyjnym 

nasza umowa. Jeżeli to nie byłoby zrealizowane, to nie jesteśmy w stanie akceptować innych projektów po prostu. 

MT – Na odpowiedź Koalicji Obywatelskiej nie trzeba było długo czekać: 

Izabela Leszczyna, Ministra Zdrowia, PO – To jest nasze wyborcze zobowiązanie, jestem przekonana, że 

Premier Donald Tusk będzie chciał tej obietnicy dotrzymać. 

MT – Ministra Zdrowia jest tu dyplomatką, ale inni politycy mówią wprost o niepotrzebnym szantażu 

Hołowni i Kosiniaka-Kamysza. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KO – Nie trzeba także karmić ludzi nieprawdziwymi spekulacjami, w tym 

momencie to rozwiązanie jest wypracowywane. 

Jan Grabiec, szef Kancelarii Premiera – Sto konkretów jest aktualne. Najbliższe tygodnie powinny przynieść 

już propozycje rozstrzygnięć, które będziemy wprowadzać w życie. 

MT – I tu też są głosy, że dla poklasku w kampanii Trzecia Droga wywarza otwarte drzwi, bo zmiana 

naliczania składki nie tylko jest w stu konkretach Platformy, ale jest w umowie całej Koalicji. 

MT – Co prawda niedługo po tym, gdy padły słowa o być albo nie być w Koalicji, Władysław Kosiniak-

Kamysz próbował ten przekaz łagodzić: 

Kosiniak-Kamysz – To jest tylko podkreślenie wagi tego punktu 

MT – Ale także na Lewicy zostały one odebrane jako nielojalność. 

Joanna Scheuring-Wielgus, Nowa Lewica – Wydaje mi się, że Hołownia popełnia tutaj błąd, jeżeli stawia 

takie ultimatum, to później trudno będzie się z tego wycofać, jeżeli mu się coś nie uda. 

MT – A może się nie udać, bo zmniejszenie składki przy jednoczesnego dofinansowania całej służby 

zdrowia sprzeciwia się Lewica. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, Ministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, KKP Lewicy, Nowa Lewica 

– Najpierw musimy postawić ją na nogi, a później rozmawiać o ewentualnych zmianach w finansowaniu. 

MT – Mimo tej różnicy w Koalicji wszyscy zgodnie powtarzają, że tej sprawy w ogóle by nie było, gdyby 

nie PiS, bo prawdziwą rewolucję w naliczaniu składki Polakom zafundował Polski Ład. Składka nie jest już 

ryczałtem, a stała się kolejnym podatkiem niezrozumiałym i dużo wyższym niż w poprzednim rozwiązaniu. 



Edyta Wojtyla, doktor, Uniwersytet WSB Merito w Poznaniu – Nowy Ład wprowadził zasady po pierwsze 

skomplikowane, a po drugie nierówne, bardzo krzywdzące dla przedsiębiorców. 

MT – Stąd apele przedsiębiorców o przywrócenie zasad sprzed Polskiego Ładu. 

Marcin Nowacki, wiceprezes Związku Przedsiębiorców i Pracodawców – My chcemy, aby biznes mógł dalej 

się utrzymywać i aby mikro-przedsiębiorcy mogli dalej prowadzić swoją działalność. 

MT – Teraz rząd deklaruje, że w ciągu najbliższych tygodni przedstawi propozycję zmian, a to najbardziej 

prawdopodobny kształt: 

Andrzej Domański, Minister Finansów, KP KO, PO – Będziemy chcieli wprowadzić ryczałtowy system 

naliczania składki zdrowotnej. 

 

GK – Dojcze legalizują marihuanę na własny użytek. 

- Będziemy skuteczniej walczyć z czarnym rynkiem i ochronimy młodzież i dzieci. 

- Skończyć z karaniem ludzi za posiadanie – to powinien być plan minimum na już. 

- Temat trudny, ale do zrobienia. 

GK – 38 tysięcy posiłków zrzuciły trzy amerykańskie samoloty transportowe. To początek pomocy 

humanitarnej dla mieszkańców Strefy Gazy. Akcja będzie kontynuowana, bo ponad pół miliona mieszkańców nie 

ma co jeść. Zrzuty z powietrza to pomoc mało wydajna i bardzo droga. 

Jacek Tacik, Tel Awiw, Izrael – Droga lądowa jest praktycznie zamknięta, a pomoc humanitarna w małej 

ilości dociera przez przejście graniczne z Egiptem. Rozwiązaniem byłoby otwarte przejście z Izraelem, ale Izrael 

nie chce się zgodzić mimo nacisków ze strony Zachodniego świata. Beniamin Natanjahu, izraelski premier 

tłumaczy, że i tak cała pomoc trafia nie do potrzebujących a do Hamasu. Amerykanów to nie przekonuje. 

 

GK – Miejscowość Kanin na Pomorzu. Od 15 godzin trwa gaszenie pożaru czterech hal, w których 

produkowano elementy do mebli. W akcji brało udział ponad stu strażaków. Apelowali do mieszkańców, by nie 

wychodzili z domów i nie otwierali okien. Na szczęście nikt nie ucierpiał. 

♣ 
2024-03- 04 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3201 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty dzień 

 

AW – Najwyższy czas na naprawę Trybunału Konstytucyjnego – ogłasza minister Bodnar i zapowiada 

reformę w czterech aktach prawnych. Mówiąc to, ma obok siebie wielu polityków kilku partii i wielu sędziów, 

którzy w jednym się zgadzają: po latach rządów PiS trzeba przywrócić do życia Konstytucję i jej Trybunał, bo 

popełnił samobójstwo instytucjonalne i moralne. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny, KO – Drodzy Państwo, chcielibyśmy 

dzisiaj przedstawić państwu założenia dotyczące kompleksowej reformy Trybunału Konstytucyjnego. 

Maciej Knapik – Po dłuższym oczekiwaniu jest pakiet trzech ustaw, Trybunał Konstytucyjny ma być 

przywrócony do życia – słyszymy, bo teraz go nie ma. 

Mirosław Wyrzykowski, Sędzia Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku – Popełnił samobójstwo 

instytucjonalne i samobójstwo moralne. 

MK – Obok Koalicji Rządowej stanęli sędziowie Trybunału, profesorowie prawa wspierający swoim 

autorytetem projekt z mian i ekspert Fundacji Batorego współtworzący ten projekt. 

Krzysztof Izdebski, fundacja Im. Stefana Batorego – Przechodzimy trochę na pozycje recenzenckie, 

będziemy przypatrywać się, jak te prace będą się toczyć 

Kamila Gasiuk-Pihowicz, KP KO, PO – Wyjątkowe poparcie przez prawie 50 organizacji pozarządowych 

MK – Już w tym tygodniu Sejm zajmie się uchwałą. Czytamy w niej, że sędziowie dublerzy nie są sędziami: 

Mariusz Muszyński, Justyn Piskorski i Jarosław Wyrembak nie są sędziami Trybunału Konstytucyjnego. 

Sejm Rzeczypospolitej Polskiej uznaje również, że funkcję Prezesa TK sprawuje osoba nieuprawniona. (…) 

kadencja Julii Przyłębskiej wygasła z dniem 21 grudnia 2022 r. 

Liczne orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego są dotknięte wadą prawną. 

MK – I tu na przykład pytanie: co z wyrokiem zaostrzającym prawo aborcyjne, wydanym właśnie z 

udziałem sędziów dublerów. 

Anna Maria Żukowska, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Będzie uznany, jako obarczony wadą prawną, czyli 

nie wiążący 

MK – Ale nie od razu 

Adam Bodnar – Musi być tutaj przeprowadzona praca ustawowa, żeby wyeliminować w sposób całkowity to 

orzeczenie systemu prawnego. 

MK – Kolejne kluczowe zdania: 

Naruszenia Konstytucji i prawa działalności Trybunału Konstytucyjnego przybrały skalę, która uniemożliwia 

temu organowi wykonywanie ustrojowych zadań w zakresie kontroli konstytucyjności prawa, w tym ochrony praw 

człowieka i obywatela. 

MK – Ale Sejm w uchwale tylko apeluje do dublerów o rezygnację: 



Sejm Rzeczypospolitej Polskiej apeluje do sędziów Trybunału Konstytucyjnego o rezygnację, a tym samym 

o przyłączenie się do procesu demokratycznych przemian. 

Jan Grabiec, szef Kancelarii Premiera, KP KO, PO – Nie może być tak, że funkcjonujemy w dwóch 

obiegach prawnych, część instytucji uznaje te orzeczenia Trybunału, część nie uznaje 

[Przecież Premier wyraźnie stwierdził, że nie ma dwóch obiegów prawnych]. 

MK – Więc dopóki dublerzy sami nie zrezygnują, władza wyroków Trybunału uznawać nie będzie. PiS 

mówi o siłowym łamaniu prawa, ale to przecież tylko apel. 

Wojciech Hermeliński, sędzia Trybunału Konstytucyjnego w stanie spoczynku – Nikt ich tam przy pomocy 

policji wyciągać nie będzie 

MK – To dla nowej władzy rozwiązanie wygodne, odpowiedzialność jest teraz w rękach dublerów. 

Maciej Berek, przewodniczący Komitetu Stałego Rady Ministrów – To jest kwestia odpowiedzialności za 

państwo, kwestia poczucia godności urzędu, który się sprawowało 

MK – Stowarzyszenie apeluje o szybsze działanie – dobrze rozumiem? 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia” – Zdecydowanie tak, bo tu mamy 

Trybunał Konstytucyjny, za chwilę możemy utracić większość we wszystkich Izbach Sądu Najwyższego, nadal nie 

zatrzymamy Krajowej Rady Sądownictwa 

MK – Sędzia dubler Mariusz Muszyński o Bodnarze pisze: król bezprawia. Sędzia Trybunału i była posłanka 

PiS-u pisze: To oczywisty zamach na konstytucyjny organ RP. Ale za Bodnarem stoi grono autorytetów i wyroki 

Europejskich Trybunałów Sprawiedliwości i Spraw Człowieka i znów słyszymy: że nikt tu nie ma racji, tylko PiS: 

Morawiecki – Nie jest najważniejsze to, co powie Trybunał w Luksemburgu 

MK – PiS wywołało chaos, powołując trzech sędziów dublerów na zajęte już miejsca. Co teraz ma się 

zmienić. 

- Obywatele zbyt długo na ten okres czekali. 

MK – Zmianą w Konstytucji zajmie się najpierw: 

Sejm większością 3/5 głosów wybiera 15 sędziów Trybunału Konstytucyjnego 

Jeżeli wyboru tego nie uda się dokonać (…) Sejm dokonuje wyboru 15 sędziów Trybunału Konstytucyjnego 

bezwzględną większością głosów. 

MK – Koalicja nie ma jednak 2/3 głosów w Sejmie, by zmieniać Konstytucję. Trudno też liczyć na podpis 

prezydenta, ale sama uchwała takiego podpisu nie wymaga. 

[Oj, to mi się nie podoba, nie podoba. Nie]. 

 

AW – Ciekawe rewelacje od byłego prezesa Poczty Polskiej, który przyznaje, że z państwową Komisją 

Wyborczą w sprawie wyborów nie kontaktował się. Za top zeznał, że się kontaktował z rządem PiS-u 

Tomasz Zdzikot, były prezes Poczty Polskiej S.A. – w spotkaniu poza prezesem PiS-u Kaczyńskim, także 

pan premier Morawiecki, premier Sasin 

Jacek Karnowski, KP KO – bo jak chcieli zrobić tak, że rozstrzygnięcie w pierwszej turze, to po co PKW? 

Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska – Absolutnie nikt nie przewidywał drugiej tury 

 

AW – Hermes w prokuraturze. A co to Hermes? Specjalny system analityczny, tak zwany biały wywiad. 

Nowemu szefowi w Krajowej Prokuraturze wpadła w ręce podejrzana faktura i tak po nitce do kłębka dotarł do 

momentu, w którym stawia sobie pytanie: Do czego Hermes służył ludziom Zbigniewa Ziobry? Jakie osoby 

rozpracowywał i komu przekazywał dane? 

Adam Bodnar – Tak potwierdzam zakup tego oprogramowania. To jest sprzęt, który służy do wywiadu, czyli 

takiego bardzo zaawansowanego przeczesywania internetu, kont społecznościowych, także darkłebu [Dark web – 
sieć o ograniczonym dostępie, która obsługiwana jest przez dedykowane oprogramowanie. Strony 
są szyfrowane] 

Michał Tracz – … o sprawie poinformowali dziennikarze Superwizjera TVN, pisząc: 

Źródło: tvn24.pl 

W Prokuraturze Krajowej funkcjonowały mocno zaawansowane narzędzia analityczne – 

potwierdza pełniący obowiązki prokuratora krajowego Jacek Bilewicz. Jak wynika z naszych 

informacji, chodzi o system Hermes, używany jako narzędzie analizy kryminalnej w 

Departamencie Przestępczości Gospodarczej, gdzie prowadzone były ważne dla ekipy 

Zbigniewa Ziobry śledztwa. W nadchodzącym tygodniu ma zapaść decyzja o prokuratorskim 

śledztwie w sprawie wykorzystywania tego narzędzia. 

Z naszych informacji wynika, że Hermes to narzędzie analizy kryminalnej, używanej w 

Departamencie Przestępczości gospodarczej Prokuratury Krajowej, gdzie prowadzone były 

ważne dla ekipy Zbigniewa Ziobry śledztwa. Według naszych nieoficjalnych ustaleń system 

Hermes miał służyć ekipie Ziobry między innymi do śledzenia adwersarzy w mediach 

społecznościowych. Do obsługi systemu zatrudnieni byli między innymi emerytowani 

funkcjonariusze ABW. Z umów zlecenia wynikało, że niektórzy z nich dostawali po tysiąc 

złotych za godzinę obsługi Hermesa. 

Uwagę zwróciła jedna z faktur 

Na trop wykorzystania Hermesa wpadł pełniący obowiązki prokuratora krajowego Jacek 

Bilewicz. Jego uwagę zwróciła jedna z faktur. W tej sprawie zlecił czynności Agencji 

Bezpieczeństwa Wewnętrznego, która zaczęła badać, skąd wzięło się takie narzędzie i w jakim 

celu miało być wykorzystywane. 



Według dokumentów system Hermes miał być wysoce zaawansowanym narzędziem do OSINT-

u (Open Source Inteligence, czyli pozyskiwania i potwierdzania informacji ze źródeł, które są 

publicznie dostępne). Chodzi ty między innymi o przeszukiwanie mediów społecznościowych, 

baz, raportów, materiałów prasowych. Taki sposób zdobywania informacji określany jest jako 

„biały wywiad”. 

MT – Prokuratura miała kupić Hermesa, gdy kierował nią Bogdan Święczkowski zaufany człowiek 

Zbigniewa Ziobry, w odróżnieniu od Pegasusa, którego kontrolować mieli ludzie związani z Jarosławem 

Kaczyńskim. 

Przeciwko komu wykorzystywany był Hermes? Wyjaśni to teraz prokuratura. 

Krzysztof Brejza, eurodeputowany PO – To jest próba budowania reżimu cyfrowego, autorytaryzmu 

cyfrowego, państwa pełnej inwigilacji, zbierania haków, kompromatów [Kompromat – termin określający 
kompromitujące materiały na temat polityka lub innej osoby publicznej.] 

MT – Bo system Hermes prawdopodobnie nie przełamuje zabezpieczeń, ale w jednej chwili znajduje 

wszystko, co jest o nas w internecie. Wszystko, co wrzucamy do sieci, co piszemy w komentarzach, co 

zamieszczamy w mediach społecznościowych i co inni napisali na nasz temat. Dzięki takiemu systemowi państwo, 

gdyby chciało, mogłoby wiedzieć o nas prawie wszystko. PiS zaprzecza, podobnie jak powołany przez Ziobrę 

zastępca prokuratora generalnego Michał Ostrowski. (Hermes – patron handlarzy i złodziei) 

 

AW – Alarm na świecie, otyłość zabija częściej niż głód. 

 

AW – Rosjanie mieli ciężki luty, ich straty były najwyższe od początku wojny w Ukrainie. To dane 

brytyjskiego ministerstwa obrony. Dziennie średnio Rosja traciła prawie tysiąc żołnierzy. To jedno oblicze tej 

wojny. Drugie, jest dziś pytanie: Czy pomagająca Ukrainie dojczlandzka armia jest na rosyjskim podsłuchu? 

Monika Krajewska – Dojczlandzki ambasador opuszcza budynek rosyjskiego MSZ, to kolejna odsłona 

dyplomatycznego skandalu po tym, jak Rosjanie opublikowali nagrania tajnych rozmów dojczlandzkich 

wojskowych 

Boris Pistorius, Minister Obrony Dojczlandu – Ten incydent to znacznie więcej, niż tylko przechwycenie i 

publikacja konwersacji sił powietrznych. To wojna informacyjna, którą wytoczył Putin. Nie ma co do tego 

wątpliwości. To atak hybrydowy, który ma na celu szerzenie dezinformacji. 

Olaf Scholz, Kanclerz Dojczlandu – To niezwykle poważna sprawa, która będzie szczegółowo, bezpiecznie, 

ostrożnie i bardzo szybko zbadana. To konieczne. 

MK – Żołnierze podczas rozmów mieli nie włączać zaszyfrowanej linii i korzystali z programu do 

telekonferencji. Kremlowska machina propagandowa natychmiast wykorzystała nagranie jako argument 

potwierdzający, że w Europie są politycy dążący do wojny z Rosją. 

Wojciech Szymański, dziennikarz „Deutsche Welle” – To jest skandal i kompromitacja. Najważniejsze teraz 

pytanie: Czy to jest czubek góry lodowej? 

MK – W ciągu dwóch lat Rosjanie stracili ponad 6 tysięcy czołgów i prawie 350 samolotów. CNN 

informuje, że odwrót spod Awdijiwki uderzyła w morale ukraińskich wojskowych i wywołała obawy o sytuację na 

froncie w najbliższych tygodniach. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Potrzebna jest wola polityczna, która zapewni odpowiednie 

dostawy pomocy wojskowej. Jeśli to się nie uda, będzie to jedna z najbardziej wstydliwych kart w historii, gdy 

Ameryka i Europa przegrają z irańskimi szahidami i rosyjskimi rakietami. 

 

AW – Francja jako pierwszy kraj na świecie zagwarantuje prawo kobiet do aborcji w konstytucji. Właśnie 

przesądziły o tym obie izby parlamentu francuskiego, które zebrały się na specjalnym posiedzeniu w Wersalu. 

Poprawka wejdzie w życie 8 marca, gdy cały świat obchodzi dzień kobiet. 

 

AW – To była spektakularna przeprawa przez Wisłę. Jak mówią żołnierze, Wisła to zawsze wyzwanie, gdy 

na drugi brzeg trzeba przerzucić czołgi. Ćwiczenia wojsk NATO Dragon 24 zaczęły się w okolicach Kwidzyna. To 

największe manewry w Europie od prawie 40 lat. Mają pokazać jedno: mocną i świetnie zorganizowaną wschodnią 

flankę. 

Paweł Szot – Największa polska rzeka i wielka operacja wojsk inżynieryjnych. Żołnierze z dziewięciu 

krajów NATO forsowali Wisłę pod Kwidzynem na Pomorzu. Pod osłoną śmigłowców bojowych przerzucili na 

drugi brzeg kilkadziesiąt pojazdów, w tym czołgi Abrams i Leclerc, każdy z nich waży 60 ton. Od koła 

podbiegunowego w Norwegii po Rumunię 90 tysięcy żołnierzy, lotników i marynarzy ćwiczy, jak odstraszać i 

bronić. 

Randolph Staudenraus, generał, Dowództwo Połączonych Sił Sojuszniczych NATO w Brukseli – Musimy 

być gotowi i jesteśmy gotowi do walki, nawet dziś w nocy, ale wciąż musimy trenować, żeby moc walczyć w 

przyszłości. Przyglądamy się temu, co dzieje się w Ukrainie. NATO będzie gotowe. 

PS – Według analityków Rosja może w przyszłości destabilizować sytuację w państwach bałtyckich… 

Polskę odwiedził minister obrony Szwecji. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty pierwszy dzień 

 

AW – Były ambasador w Indiach o naciskach w sprawie wydawania wiz. – Konsul poinformował mnie, że 

miały miejsce… 

 

AW – Prezydent Duda wysyła ustawę do Trybunału Konstytucyjnego, do Trybunału Julii Przyłebskiej. 

Nadzwyczajne w tym przypadku jest to, że ta ustawa dotyczy Narodowego Centrum Badań i Rozwoju, że ma zrobić 

porządek po tym, co działo się tam za czasów PiS. 

Michał Tracz – Chodzi o decyzję Andrzeja Dudy. Prezydent w trybie tak zwanej kontroli następczej 

skierował do Trybunału Konstytucyjnego nowelizację ustawy o NCBiR. Kontrola następcza Trybunału oznacza, że 

ustawa wchodzi w życie, ale w każdej chwili Trybunał może ją uznać za niekonstytucyjną, a wtedy ustawa może 

trafić do kosza. Ustawa o Narodowym Centrum Badań i Rozwoju tylko z pozoru wydaje się mało ważna. Ale to ten 

dokument przenosi odpowiedzialność za konkursy na milionowe granty do Ministerstwa Nauki. 

 

AW – Dobra i zła wiadomość dla przyszłych lekarzy. 

Marek Nowicki – Dlaczego kierunek lekarski w Siedlcach? 

- Mniejsze grupy studenckie i nowocześniejsza technika nauczania histologii. 

- Wiele uczelni przyjęło nazwę uniwersytetów i jednocześnie nie okazując jakości, która gwarantuje ten 

uniwersytecki poziom. 

 

AW – Wakacje kredytowe będą dłuższe, Premier Tusk ogłosił dziś to, o czym zdecydował wcześniej Rząd. 

Projekt przewiduje pomoc dla tych, którzy stracili pracę. 

 

AW – Im gorzej, tym lepiej – mówią dowódcy, patrząc na fatalną pogodę. Ćwiczenia Dragon-24 to 

dwadzieścia tysięcy żołnierzy z 9 krajów NATO, w tym 15 tysięcy z Polski. [Wczoraj było 90 tysięcy żołnierzy]. 

 

AW – Premier o planie zmian w Trybunale Konstytucyjnym: Część tych projektów na pewno zostanie 

zawetowana przez prezydenta. Donald Tusk nie ma złudzeń, ale ma nadzieję, że, jak mówi, prezydent Duda 

naprawi to co psuł z PiS-em. 

Premier – Część tych działań, być może, będzie miało charakter symboliczny, ale to, żeby pokazać, że nasza 

władza, chociaż jest blokowana potencjalnym wetem prezydenta, ma projekty, chce je przeprowadzić – to jest 

bardzo ważne, żeby i obywatele, i nasi partnerzy widzieli, że my poważnie traktujemy nasze zobowiązania 

dotyczące rządów prawa. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Teraz Koalicja przedstawia uchwałę, dwa projekty ustaw i projekt zmian w 

Trybunale Konstytucyjnym. Bez względu na reakcję PiS-u w środę Sejm zaczyna debatę. Rząd zapowiada, że 

będzie chciał współpracować z prezydentem nad na prawą Trybunału, a jeżeli nie będzie chciał współpracować, to 

już jego strata. 

Tusk – Prezydenta Dudę, gdyby dzisiaj pomagał nam w odbudowie standardów praworządności, 

pamiętalibyśmy jego prezydenturę lepiej, niż będziemy pamiętać w sytuacji, w której nie pomaga. Może zmienić 

zdanie, mam taką nadzieję. 

KKZ – Koalicja wysyła otwarte sygnały, że w sprawie przywracania praworządności nie zamierza się 

zatrzymać. W dniu przedstawienia zmian w Trybunale Adam Bodnar wszczął procedurę odwołania ze stanowisk 

prezesa i wiceprezesów Sądu Okręgowego w Krakowie. Również wszczął procedurę odwołania ze stanowisk 12 

prezesów i wiceprezesów Sądów Rejonowych z obszaru właściwości Sądu Okręgowego w Krakowie. Większość z 

nich, jak mówi sędzia Żurek uczestniczyła w upolitycznieniu KRS-u. 

Waldemar Żurek, sędzia Sądu Okręgowego w Krakowie, Stowarzyszenie Sędziów „Themis” – Nie ma 

żadnej gwarancji, że te osoby nie będą sabotować przywracania samorządności i ich pozostawianie na tych 

stanowiskach stanowi zagrożenie przede wszystkim dla obywatela. 

KKZ – Premier przyznaje, że niektóre zmiany będą możliwe dopiero po zakończeniu kadencji Andrzeja 

Dudy. 

 

AW – Jest śledztwo prokuratury w sprawie afery „willa plus”, w sprawie wielu milionów publicznych 

złotych, które przyznawał minister Czarnek, które w wielu przypadkach trafiły do organizacji związanych z PiS-em. 

Szkoła „Uniwerek” marzyła o takiej dotacji, złożyła dobry wniosek, ale takiej dotacji nie dostała. Dlatego nie 

wiadomo, co dalej będzie z dziećmi, których żadna inna szkoła nie chce. 

Adrianna Otręba – … „Uniwerek” to niepubliczne przedszkole terapeutyczne i szkoła podstawowa dla 

pięćdziesięciorga dzieci z najcięższym stopniem niepełnosprawności. Już brakuje miejsc. Nadzieją na rozszerzenie 

działalności był program „willa plus”. 

 

AW – Historyczne głosowanie we Francji, historyczne na całym świecie – Francuzi wpisali do konstytucji 

prawo do aborcji i na posiedzeniu obu izb parlamentu zrobili to zdecydowaną większością głosów. 

Anna Czerwińska – Kobiety są na całym świecie, będziemy je wspierać. I taki głos francuskiego parlamentu 

był skierowany również do Polek. 

Gabriel Attal, Premier Francji – Ciała kobiet, to imperium ich wolności i wolnej woli, a nie, panie i panowie, 

narzędziem do projektu, który nie jest ich własnym projektem. 



AC – Za oddano 780 głosów. Przeciw 72 głosy. Ustawę poparła też skrajna prawica Marie Le Pen. 

Ēric de Moulins-Beaufort, arcybiskup, przewodniczący Konferencji Biskupów Francji (conférence des 

évêque de France) – „Aborcji (…) nie można rozumieć wyłącznie przez pryzmat praw kobiet”. 

Fragment oświadczenia Papieskiej Akademii Życia – „Nie może być prawa do odbierania ludzkiego życia”. 

AC – Aborcja jest legalna we Francji od 1975 roku. Inicjatywa dotycząca zagwarantowania takiego prawa w 

konstytucji, była reakcją na decyzję amerykańskiego Sądu Najwyższego, który w 2022 roku odebrał kobietom 

federalne gwarancje prawa do aborcji. 

Olivier Marleix, deputowany Partii Republikanie [Francja] – Tutaj w Europie też istnieją ograniczenie prawa 

do aborcji: w Polsce, na Węgrzech. To zagrożenie nie może pozostawić nas obojętnymi. 

Mathilde Panot, deputowana Partii Niepokorna, Francja – To ważny nasz głos. To także obietnica złożona 

wszystkim kobietom na całym świecie, które walczą o prawo do kontroli nad swoim ciałem: w Argentynie w 

Stanach Zjednoczonych, w Andorze, w Italii, na Węgrzech, w Polsce jak echo to głosowanie mówi im, że ich walka 

jest nasza i że to zwycięstwo jest ich. 

AC – Francuski Prezydent chce, żeby prawo do aborcji zostało wpisane do Unijnej Karty Praw 

Podstawowych. 

 

AW – Ukraińska armia zadała Rosjanom bolesny cios. Cel na Morzu Czarnym poszedł na dno. W pobliżu 

Cieśniny Kerczeńskiej Ukraińcy zatopili rosyjski okręt patrolowy Siergiej Kotow, był wart 65 milionów dolarów. 

Do ataku doszło na ukraińskich wodach terytorialnych. W okręt uderzyły drony morskie. Siergiej Kotow miał 

uszkodzoną rufę prawą i lewą burtę. Zginęło 7 członków załogi, 6 jest rannych, a 52 Rosjanie ewakuowali. W ataku 

wykorzystano wielozadaniowe drony Magura-5. To jeden z najnowszych bezzałogowców produkowanych przez 

ukraiński przemysł obronny. Jeden z rosyjskich kanałów podał, że to już piętnasty rosyjski okręt. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty drugi dzień 

 

AW – Protest rolników w Warszawie. Emocje sięgnęły zenitu. Przed Sejmem w powietrzu latały nawet 

kostki brukowe, za to pod kancelarią premiera płonęły race i opony. I tak Zielony Ład przesunął się na drugi plan, 

na pierwszy plan wyszła uliczna rozróba. A szkoda, bo to w sprawie Zielonego Ładu potrzebne są jakieś decyzje. 

Dariusz Łapiński – To nie była spokojna, pokojowa demonstracja. Przed Sejmem doszło do przepychanek. 

Manifestanci obrzucili petardami broniących dostępu do budynku policjantów. Ci użyli gazu. 

Demonstrant z szalikiem Polska – Sejm otwarty – pan Hołownia mówił – Sejm otwarty dla wszystkich. Tak 

nas przywitali gazem 

Inny demonstrant – Jesteśmy z Podlasia, a Marszałek jest z Białegostoku. A zaprosił nas? Przywitał nas 

gazem. 

Policjanci zatrzymali przed Sejmem najbardziej krewkich demonstrantów. 

Marcin Kierwiński w Sejmie, Minister Spraw Wewnętrznych i Administracji, KP KO, PO – większość 

protestujących rolników przyjechało tutaj, żeby rzeczywiście protestować, ale niestety, byli także bandyci, którzy 

zaatakowali policję. 

R. Szumiata, podinspektor, Komenda Stołeczna Policji – Pojawiły się grupki osób, które dążyły tylko 

wyłącznie do konfrontacji z policją, dlatego zmuszeni byliśmy reagować, zmuszeni byliśmy do użycia środków 

przymusu bezpośredniego 

D Ł – Przed Sejm sprzed Kancelarii Premiera przeszli dziś ulicami Warszawy dziesiątki tysięcy 

niezadowolonych demonstrantów, głównie rolnicy. W kilkudziesięciu miejscach w całym kraju blokowano też 

drogi. 

- Demonstrant – Żniwa mamy za pasem, czas szybko biegnie, lipiec jest się rozpoczynają żniwa, a my mamy 

pełne magazyny znowu. 

DŁ – Rolnicy żądają poprawy opłacalności produkcji rolnej, sprzeciwiają się kolejnym obostrzeniom, 

zapowiadanym przez Unię Europejską. 

Dwoje młodych protestujących, Ona – Nie będzie się opłacało wyjechać na pole; On – Nie będziemy mieli 

za co wyjechać na pole. Ludzie mają takie zobowiązania w bankach i nie tylko, że wyłożą się na plecy 

Protestujący – Zarabiam około dwóch tysięcy, a powinienem zarabiać pięć tysięcy na miesiąc 

DŁ – Była też dyskusja w Sejmie o tym, kto jest winien protestu rolników, zdominowała początek obrad: 

Piotr Telus w Sejmie, były minister rolnictwa i rozwoju wsi, KP PiS – Byliśmy z polskimi rolnikami; polscy 

rolnicy chcieli; a wy nie podjęliście żadnej decyzji 

Krzysztof Paszyk w Sejmie, KP PSL – Trzecia Droga – Komisarz Wojciechowski powiedział, że Zielony 

Ład to jest autorski projekt PiS-u. Więc dzisiaj te protesty są przeciwko PiS-owi. 

DŁ – Według RMF FM w czwartek pojawi się w Sejmie unijny komisarz rolnictwa Janusz Wojciechowski 

„Będzie propozycja bardzo dużego zmniejszenia obciążeń dla rolników” – zapowiada komisarz 

ds. rolnictwa Janusz Wojciechowski w rozmowie z dziennikarką RMF FM w Brukseli. 

nie będzie w tym roku kar dla rolników, którzy nie spełnią norm środowiskowych lub 

klimatycznych. 



zmiany łagodzące dotychczasowe wymagania Zielonego Ładu. Będą to rozwiązania 

legislacyjne. 

W pakiecie tym znajdzie się całkowite odejście od obowiązkowego ugorowania 4% gruntów. 

Michał Kołodziejczak, Wiceminister Rolnictwa i Rozwoju Wsi, KP KO, Ruch Społeczny „AgroUnia TAK” 

– To jest to, czego chcieli rolnicy. Zielony Ład w rolnictwie idzie, można tu powiedzieć skrótem, do kosza. 

DŁ – Optymizm może być jednak przedwczesny. Rzecznik Komisji Europejskiej oświadczył po południu: 

Olof Gill 

Komisarz ds. rolnictwa Janusz Wojciechowski wypowiadał się we własnym imieniu, co w żaden 

sposób nie odzwierciedla oficjalnego stanowiska KE. Jesteśmy przekonani, że rolnictwo, 

polityka klimatyczna i ochrona świata przyrody mogą iść w parze. Potrzebujemy obu. 

DŁ – Premier Donald Tusk zaprosił rolników na rozmowy do Warszawy na sobotę. 

Donald Tusk, Premier, wypowiedź z wczoraj – Działanie na rzecz ochrony klimatu nie mogą być w takim 

brutalnym konflikcie z realnymi potrzebami i możliwościami europejskich rolników 

DŁ – Jeśli rolnicy nie usłyszą od szefa rządu konkretów, zapowiadają kolejne protesty. 

[I jak z tego wybrnąć? Ochrona klimatu dotyczy wszystkich ludzi na ziemi, wszyscy ludzie przyczyniają się 

do niebezpiecznych zmian klimatu, tymczasem wskazano na część ludzkości, na rolników i to tylko europejskich, i 

tylko oni mają gwałtownie ponieść poważne konsekwencje ograniczenia gazów cieplarnianych. Zaczęto 

ograniczenia od produkcji żywności, której na świecie brakuje. Gdzie jest Zielony Ład w lotnictwie i komunikacji, 

wreszcie w przemyśle? Gdzie jest Zielony Ład w Chinach? Gdzie jest Zielony Ład w Rosji i USA? Przez tych 

głównych trucicieli i tak idziemy na dno, może ze spokojniejszym sumieniem, że jednak coś zrobiliśmy]. 

AW – Awantura w sprawie aborcji i w Sejmie było ją dziś wyraźnie słychać: Panie Marszałku, zamrażarkę 

sejmową zamienił pan na uśmiechniętą chłodnię – tak właśnie dziś wrzało w koalicji demokratycznej. Szymon 

Hołownia zdecydował, że dopiero 11 kwietnia Sejm zajmie się projektami ustaw w sprawie aborcji. Po co z tym 

czekać, pyta: 

Arleta Zalewska – Takiego poziomu emocji w tej kadencji Sejmu jeszcze nie było. 

Katarzyna Kotula w Sejmie, Ministra ds. Równości, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Zawsze jest dobry czas 

na prawa kobiet. 

AZ – To co podzieliło Koalicję, to cztery projekty ustaw dotyczące aborcji. 

Anna Maria Żukowska w Sejmie, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Zamrażarkę sejmową zamienił pan na 

uśmiechniętą chłodnię 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk w Sejmie, Ministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, KKP Lewicy, 

Nowa Lewica – Trzymają projekty ustaw w zamrażarce sejmowej. Ukrywacie swoje stanowisko. 

AZ – Kolejne posłanki Lewicy wychodziły na mównicę i wprost zarzucały Szymonowi Hołowni, że staje 

przeciwko kobietom, bo zdecydował się przesunąć termin debaty nad zmianami w prawie aborcyjnym o miesiąc, 

czyli po wyborach samorządowych 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu w Sejmie, KP Polska 2050- Trzecia Droga – Abyśmy nie musieli tego 

11 kwietnia zawstydzać polskich kobiet, które na zmiany oczekują, tym, że weźmiemy się tutaj po raz kolejny za 

łby nad ich głowami i nic z tego dla nich kompletnie nie wyniknie. Sejm jest od tego, żeby z niego wychodziło 

prawo, a nie zadowolenie ze swoich występów politycznych. 

Żukowska – Czekamy trzydzieści lat i może pan uważać, że tydzień lub dwa tygodnie różnicy, to jest żaden 

problem. A ja uważam, że to jest problem i uważam, że naprawdę niedługo znowu na ulicach zobaczymy te 

błyskawice. 

AZ – Wszystko zaczęło się wczoraj, gdy na posiedzeniu prezydium Sejmu Marszałek Hołownia ogłosił, że w 

tym tygodniu debaty o zmianach w prawie aborcyjnym nie będzie. W odpowiedzi lider Lewicy zawnioskował o 

głosowanie: wynik 3:3, przy remisie [przeciw: Konfederacja, PSL i Polska 2050; za Czarzasty i dwie panie, których 

nazwisk nie pamiętam] głos decydujący należał do Marszałka. 

Włodzimierz Czarzasty, Wicemarszałek Sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Wspólne głosowanie z 

Konfederacją przeciwko prawom kobiet, bo to… a pani jak inaczej to odbiera? 

AZ – Hołownia tłumaczy, że z uwagi na trwającą kampanię wyborczą nie wszystkie złożone projekty 

koalicyjne tu na sali plenarnej uzyskałyby większość, bo ktoś będzie pod naciskiem proboszcza, a ktoś 

zwolenników aborcji. Zarzucają politykom Lewicy, że wykorzystują temat aborcji w bieżącej kampanii 

samorządowej. Tym samym osłabiając, dzieląc całą Koalicję. 

Czarzasty – Czego się boimy? Że Trzecia Droga będzie odrzucała projekty Platformy i Lewicy? Niech 

odrzucą te projekty, niech kobiety przed wyborami również wiedzą 

Hołownia – To dopiero by był kryzys w Koalicji 

AZ – Żeby ludzie zobaczyli 

Hołownia – A to jemu chodzi, żeby ludzie zobaczyli? 

[Koalicjanci rządzący rozmawiają ze sobą tylko za pomocą telewizji]. 

Barbara Nowacka, Ministra Edukacji Narodowej, KP KO, Inicjatywa Polska – Mam poczucie, że nie tak się 

rozmawia o prawach kobiet. 

 

AW – To żaden wstyd, trzeba zgłosić się do lekarza. 

Moczenie się w nocy. 

- Jeśli muszę do toalety, w tej chwili, nie mogę zaczekać 

- Coraz więcej osób ma ten problem, nie cierpmy w milczeniu. 

 



AW – Sprzątanie w Orlenie i co dzień to niespodzianka, na przykład taka: Na zlecenie prezesa Orlenu 

pracował detektyw, kosztował milion złotych i zajmował się śledzeniem posłów opozycji za rządów PiS. Są 

dowody: raporty i zdjęcia z ukrycia, były też spotkania, detektywa z Danielem Obajtkiem. 

Jakub Sobieniowski – Tak Jarosław Kaczyński broni Daniela Obajtka: 

Kaczyński – Daniel Obajtek jest przedmiotem niezwykle brutalnego i kompletnie nieuzasadnionego ataku 

takich ludzi jak na przykład pan. 

JS – Chodzi o dokumenty, które wczoraj pokazał i omówił Donald Tusk, o tym, że Orlen za czasów Daniela 

Obajtka wydał milion złotych na zatrudnienie detektywa, oficjalnie chroniącego firmę przed nieuczciwą 

konkurencją i wyciekiem informacji, ale ważniejsze jest to, co konkretnie robił detektyw? 

Tusk – Mamy też dokumentację, która pokazuje, czym zajmował się detektyw wynajęty przez pana prezesa 

Obajtka, szczególnie stałym śledzeniem posłów opozycji. 

Daniel Obajtek 

„…kategorycznie zaprzeczam doniesieniom, żebym wynajmował jakiegokolwiek detektywa do 

śledzenia jakichkolwiek posłów. To kłamstwo Panie Premierze…” 

JS – To gra słów, bo oczywiście zlecenie nie dotyczyło śledzenia posłów, ale w praktyce są takie dowody: 

dotarli do nich dziennikarze TVN24 i wirtualnej Polski, że detektyw uwiecznił spotkanie posła Koalicji 

Obywatelskiej, Roberta Kropiwnickiego w restauracji. 

Wojciech Koszczyński 

detektyw, Inwestprojekt 

„…zlecenie, które realizowaliśmy dla Orlen Ochrona dotyczyło ochrony mienia i osób oraz 

działań stanowiących akt nieuczciwej konkurencji wobec spółki. Do tych działań nie należało 

śledzenie posłów…” 

[Za moich czasów projektem była tylko dokumentacja architektoniczno-budowlana, a teraz wszystko jest 

projektem]. 

 

AW – Miała na imię Liza – tego nie słychać, tylko widać na transparentach, bo marsz jest w ciszy – dla Lizy. 

Brutalnie zgwałconej i zamordowanej w centrum Warszawy. To głównie kobiety wyszły dziś na ulice kilku miast. 

 

AW – W Sejmie dziś pierwszy fundamentalny krok w kierunku naprawiania praworządności – tak Minister 

Sprawiedliwości mówił o nowelizacji ustawy o Krajowej Radzie Sądownictwa. Politycy już nie będą wybierać 

sędziów do KRS. Trójpodział władzy, to podstawa demokracji. Naprawianie praworządności zaczęło się też w 

Trybunale Konstytucyjnym – Sejm przyjął dziś w tej sprawie specjalną uchwałę. 

 

 

UCHWAŁA 

Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej 

z dnia 6 lutego 2024 r. 

w sprawie usunięcia skutków kryzysu konstytucyjnego lat 2015 – 2023 w kontekście działalności Trybunału 

Konstytucyjnego 

 

 

Sejm Rzeczypospolitej Polskiej, działając w celu usunięcia skutków kryzysu konstytucyjnego oraz 

przywrócenia zgodności działalności Trybunału Konstytucyjnego z wymaganiami art. 7 i art. 194 ust. 1 Konstytucji 

Rzeczypospolitej Polskiej oraz art. 6 ust. 1 Konwencji o Ochronie Praw Człowieka i Podstawowych Wolności 

(Dz.U. z 1993 r., nr 61, poz. 284), wykonując wyroki Trybunału Konstytucyjnego z dnia 3 grudnia 2015 r. w 

sprawie o sygn. K 34/15 (Dz. U. poz. 2129) i z dnia 9 grudnia 2015 r. w sprawie o sygn. K 35/15 (Dz. U. poz. 

2147), jak również wyroki Europejskiego Trybunału Praw Człowieka z dnia 7 maja 2021 r. w sprawie Xero Flor 

przeciwko Polsce (skarga nr 4907/18) i z 14 grudnia 2023 r. sprawie M.L. przeciwko Polsce (skarga nr 40119/21), 

stwierdza, że: 

 1) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 8 października 2015 r. w sprawie wyboru sędziego 

Trybunału Konstytucyjnego (dot. Bronisława Sitka), opublikowana w Monitorze Polskim z dnia 23 października 

2015 r. (poz. 1041); 

 2) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 8 października 2015 r. w sprawie wyboru sędziego 

Trybunału Konstytucyjnego (dot. Andrzeja Jana Sokali), opublikowana w Monitorze Polskim z dnia 23 

października 2015 r. (poz. 1042); 

 3) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 25 listopada 2015 r. w sprawie stwierdzenia braku mocy 

prawnej uchwały Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 8 października 2015 r. w sprawie wyboru sędziego 

Trybunału Konstytucyjnego (dot. Romana Hausera), opublikowana w Monitorze Polskim z 26 listopada 2015 r. 

(poz. 1131); 

 4) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 25 listopada 2015 r. w sprawie stwierdzenia braku mocy 

prawnej uchwały Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 8 października 2015 r. w sprawie wyboru sędziego 

Trybunału Konstytucyjnego (dot. Andrzeja Jakubeckiego), opublikowana w Monitorze Polskim z 26 listopada 2015 

r. (poz. 1132); 

 5) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 25 listopada 2015 r. w sprawie stwierdzenia braku mocy 

prawnej uchwały Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 8 października 2015 r. w sprawie wyboru sędziego 



Trybunału Konstytucyjnego (dot. Krzysztofa Ślebzaka), opublikowana w Monitorze Polskim z 26 listopada 2015 r. 

(poz. 1133); 

 6) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 2 grudnia 2015 r. w sprawie wyboru sędziego Trybunału 

Konstytucyjnego (dot. Mariusza Muszyńskiego), opublikowana w Monitorze Polskim z dnia 2 grudnia 2015 r. (poz. 

1184); 

 7) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 2 grudnia 2015 r. w sprawie wyboru sędziego Trybunału 

Konstytucyjnego (dot. Henryka Ciocha), opublikowana w Monitorze Polskim z dnia 2 grudnia 2015 r. (poz. 1182); 

 8) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 2 grudnia 2015 r. w sprawie wyboru sędziego Trybunału 

Konstytucyjnego (dot. Lecha Morawskiego), opublikowana w Monitorze Polskim z dnia 2 grudnia 2015 r. (poz. 

1183); 

 9) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 15 września 2017 r. w sprawie wyboru sędziego 

Trybunału Konstytucyjnego (dot. Justyna Piskorskiego), opublikowana w Monitorze Polskim z dnia 19 września 

2017 r. (poz. 873);  

10) uchwała Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 26 stycznia 2018 r. w sprawie wyboru sędziego 

Trybunału Konstytucyjnego (dot. Jarosława Wyrembaka), opublikowana w Monitorze Polskim z dnia 31 stycznia 

2018 r. (poz. 134); 

 - zostały podjęte z rażącym naruszeniem prawa, w tym Konstytucji RP oraz Konwencji o Ochronie Praw 

Człowieka i Podstawowych Wolności, a tym samym są pozbawione mocy prawej i nie wywołały skutków 

prawnych w nich przewidzianych. 

 W konsekwencji Sejm uznaje, że Mariusz Muszyński, Justyn Piskorski i Jarosław Wyrembak nie są 

sędziami Trybunału Konstytucyjnego. Liczne orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego są dotknięte wadą prawną, 

ponieważ: 

 - Mariusz Muszyński, Justyn Piskorski i Jarosław Wyrembak (a wcześniej Henryk Cioch oraz Lech 

Morawski) brali udział w działalności orzeczniczej Trybunału Konstytucyjnego, uczestnicząc w wydaniu 

rozstrzygnięć w składach jednoosobowych i wieloosobowych; 

 - wnioski o wyłączenie od orzekania powyższych osób, składane przez strony postępowań, były 

konsekwentnie oddalane; 

 - sędziowie TK oddalali wnioski o wyłączenie powyższych osób od orzekania, jak również wraz z 

nieuprawnionymi osobami uczestniczyli w działalności orzeczniczej TK. 

 

 Sejm Rzeczypospolitej Polskiej uznaje również, że funkcję Prezesa TK sprawuje osoba nieuprawniona. Julia 

Przyłębska kieruje TK od 21 grudnia 2016 r., kiedy to Prezydent RP powierzył jej pełnienie funkcji Prezesa TK. 

Wybór ten, którego poprawność była wielokrotnie kwestionowana, został dokonany bez wcześniejszego uzyskania 

wymaganej prawem uchwały Zgromadzenia Ogólnego Sędziów TK. Co więcej, nawet jeśli przyjąć do wiadomości 

zdarzenie faktyczne wadliwego powołania, to zgodnie z art. 10 ust. 2 ustawy z 30 listopada 2016 r. o organizacji 

i trybie postępowania przed Trybunałem Konstytucyjnym (Dz.U. poz. 2072) kadencja Prezesa Trybunału 

Konstytucyjnego trwa 6 lat. To oznacza, że kadencja Julii Przyłębskiej wygasła z dniem 21 grudnia 2022 r. W 

konsekwencji wszystkie decyzje proceduralne w zakresie kierowania pracami TK, a zwłaszcza wyznaczenie 

składów orzekających, podejmowane przez Julię Przyłębską mogą być podważane. 

 Siedmiu sędziów TK w pismach z 28 czerwca 2018 r. oraz 5 grudnia 2018 r. wskazywało, że w praktyce 

działalności Trybunału Konstytucyjnego dochodziło do manipulowania składami orzeczniczymi. Stanowiska te nie 

wpłynęły na zmianę sposobu funkcjonowania TK, a zwłaszcza na zachowanie osoby kierującej TK, czyli Julii 

Przyłębskiej. 

 W związku z sytuacją w Trybunale Konstytucyjnym, 15 lutego 2023 r. Komisja Europejska podjęła 

postępowanie przeciwnaruszeniowe w stosunku do Polski. Zdaniem Komisji Europejskiej Trybunał Konstytucyjny 

nie wypełnia znamion niezależnego sądu w rozumieniu art. 19 Traktatu o Unii Europejskiej. 

 Naruszenia Konstytucji i prawa w działalności Trybunału Konstytucyjnego przybrały skalę, która 

uniemożliwia temu organowi wykonywanie ustrojowych zadań w zakresie kontroli konstytucyjności prawa, w tym 

ochrony praw człowieka i obywatela. 

 W ocenie Sejmu Rzeczypospolitej Polskiej stan niezdolności obecnie funkcjonującego organu do 

wykonywania zadań Trybunału Konstytucyjnego określonych w art. 188 i 189 Konstytucji RP, wymaga ponownej 

kreacji sądu konstytucyjnego, zgodnie z konstytucyjnymi zasadami oraz przy uwzględnieniu głosu wszystkich sił 

politycznych szanujących porządek konstytucyjny. Sędziowie odnowionego Trybunału Konstytucyjnego powinni 

być wybrani z udziałem głosu ugrupowań opozycyjnych. Ustalanie składu osobowego powinno być rozłożone w 

czasie tak, aby potwierdzić wolę kreacji tego organu w sposób wolny od perspektywy bieżącej kadencji Sejmu 

i Senatu. 

 Sejm Rzeczypospolitej Polskiej wzywa organy władzy publicznej oraz samorządy zawodów zaufania 

publicznego do kierowania się niniejszą uchwałą w swojej działalności. Niesporne jest, że organy władzy publicznej 

mają obowiązek przestrzegać Konstytucji, a w szczególności wynikającej z art. 7 Konstytucji zasady legalizmu, 

zgodnie z którą organy władzy publicznej działają na podstawie i w granicach prawa. Sejm Rzeczypospolitej 

Polskiej stoi na stanowisku, że uwzględnienie w działalności organu władzy publicznej rozstrzygnięć Trybunału 

Konstytucyjnego wydanych z naruszeniem prawa może zostać uznane za naruszenie zasady legalizmu przez te 

organy. 

 Sejm Rzeczypospolitej Polskiej apeluje do sędziów Trybunału Konstytucyjnego o rezygnację, a tym samym 

o przyłączenie się do procesu demokratycznych przemian. 

 Uchwała podlega publikacji w Dzienniku Urzędowym Rzeczypospolitej Polskiej „Monitor Polski”.   



Uzasadnienie 

 1. Kryzys konstytucyjny 2015 – 2017 i jego konsekwencje ustrojowe dla Trybunału Konstytucyjnego 

 W dniu 8 października 2015 r. Sejm Rzeczypospolitej Polskiej podjął 5 uchwał o powołaniu sędziów 

Trybunału Konstytucyjnego. Wybór sędziów Trybunału Konstytucyjnego nastąpił na podstawie Konstytucji RP 

oraz ustawy z dnia 25 czerwca 2015 r. o Trybunale Konstytucyjnym (Dz. U. poz. 1064 z 2015 r. ze zm., akt 

archiwalny, dalej: Ustawa o TK z 2015 r.). 1 

Przepis art. 137 Ustawy o TK z 2015 r. stwarzał Sejmowi RP VII kadencji możliwość dokonania wyboru 5 

sędziów Trybunału Konstytucyjnego, pomimo tego, że w toku ówczesnej kadencji Sejmu RP zwalniały się jedynie 

3 stanowiska sędziów w Trybunale Konstytucyjnym. Kolejne 2 stanowiska sędziów zwalniały się w bieżącym roku 

kalendarzowym, ale już podczas kolejnej kadencji Sejmu RP. Sejm VII kadencji dokonał jednak wyboru 5 sędziów 

Trybunału Konstytucyjnego. Sejm VII kadencji podjął wówczas dwie wadliwe prawnie uchwały w sprawie wyboru 

sędziego Trybunału Konstytucyjnego (uchwały pkt 1 i 2).  

Ustawodawca na początku VIII kadencji Sejmu RP wprowadził zmiany do Ustawy o TK z 2015 r., derogując 

przepis art. 137 i dodając art. 137a, który stwarzał podstawy do ponownego wyboru 5 sędziów Trybunału 

Konstytucyjnego.  

Sejm RP VIII kadencji w dniu 25 listopada 2015 r. podjął uchwałę stwierdzającą brak mocy prawnej 

wszystkich 5 uchwał o wyborze sędziów Trybunału Konstytucyjnego, podjętych w dniu 8 października 2015 r., a 

następnie dokonał wyboru kolejnych 5 sędziów Trybunału Konstytucyjnego. Sejm VII i VIII kadencji dokonał 

zatem łącznie wyboru 10 osób na 5 wolnych stanowisk sędziowskich w Trybunale Konstytucyjnym. Rozpoczęty w 

2015 r. kryzys konstytucyjny, związany ze sporem o skład sędziowski w Trybunale Konstytucyjnym, wywołał 

poważne napięcia polityczne oraz niepokoje i demonstracje społeczne w obronie niezależności i apolityczności 

Trybunału Konstytucyjnego. Elementem kryzysu konstytucyjnego były także liczne, następujące po sobie w 

krótkich odstępach czasu, radykalne zmiany otoczenia normatywnego Trybunału Konstytucyjnego1 oraz wyroki 

Trybunału Konstytucyjnego mające na celu zażegnanie narastającego kryzysu 2.  

Kryzys konstytucyjny 2015 – 2017 pod względem prawnym został rozwiązany wyrokiem Trybunału 

Konstytucyjnego z dnia 3 grudnia 2015 r. (sygn. K 34/15), w którym stwierdzono, że art. 137 Ustawy o TK z 2015 

r. jest zgodny z Konstytucją w zakresie dotyczącym 3 sędziów, których kadencja upływa 6 listopada 2015 r., 

natomiast jest sprzeczny z Konstytucją w odniesieniu do sędziów, których kadencja upływa odpowiednio w dniu 2 i 

8 grudnia 2015 r. Analogiczny pogląd Trybunał Konstytucyjny wyraził w wyroku z dnia 9 grudnia 2015 r. (sygn. K 

35/15) w odniesieniu do art. 137a Ustawy o TK z 2015 r. Z rozstrzygnięć tych wynika, że Sejm RP VII mógł 

dokonać wyboru 3 sędziów Trybunału na miejsca, które zwalniały się w dniu 6 listopada 2015 r., natomiast Sejm 

RP VIII kadencji mógł dokonać wyboru 2 sędziów na miejsca, które zwalniały się w dniu 2 i 8 grudnia 2015 r.  

Prezydent RP odmówił jednak przyjęcia ślubowania od 3 sędziów Trybunału Konstytucyjnego wybranych 

prawidłowo przez Sejm VII kadencji (sędziowie: Roman Hauser, Andrzej Jakubecki i Krzysztof Ślebzak) oraz 

przyjął ślubowanie od wszystkich 5 osób wybranych na stanowisko sędziów Trybunału Konstytucyjnego przez 

Sejm VIII kadencji (sędziowie: Julia Przyłębska i Piotr Pszczółkowski, a także osoby powołane wadliwie: Henryk 

Cioch, Lech Morawski i Mariusz Muszyński).  

Z dniem 20 grudnia 2016 r. do działalności orzeczniczej w Trybunale Konstytucyjnym zostały przez Julię 

Przyłębską dopuszczone trzy osoby nieuprawnione do orzekania (tzw. „sędziowie dublerzy”), które – wbrew art. 7 i 

194 Konstytucji RP – zostały powołane na stanowiska sędziowskie zajęte przez sędziów powołanych prawidłowo 

przez Sejm RP VII kadencji.  

W dniu 15 września 2017 r. – w związku ze śmiercią Lecha Morawskiego – Sejm RP podjął uchwałę o 

powołaniu na stanowisko sędziego TK Justyna Piskorskiego (M. P. poz. 873 z 2017 r.), a w dniu 26 stycznia 2018 r. 

– w związku ze śmiercią Henryka Ciocha – Sejm RP podjął uchwałę o powołaniu na stanowisko sędziego TK 

Jarosława Wyrembaka (M. P. poz. 134 z 2018 r.). Uchwały te należy uznać za wadliwe pod względem prawnym, 

gdyż powołanie na stanowiska sędziów Trybunału Konstytucyjnego miało miejsce w toku kadencji prawidłowo 

wybranych sędziów TK Krzysztofa Ślebzaka i Romana Hausera. 

Pierwsze orzeczenia Trybunału Konstytucyjnego wydane z udziałem osób nieuprawnionych do orzekania 

zapadły w 2017 r. Jak wynika z badań przeprowadzonych przez Helsińską Fundację Praw Człowieka do końca 2022 

r. wydano 85 wyroków TK z udziałem osób nieuprawnionych do orzekania 3 . Pomimo składanych przez strony 

postępowania wniosków o wyłączenie tych osób od orzekania, wykonywali oni swoje funkcje orzecznicze. Co 

więcej, wnioski o wyłączenie były oddalane przez sędziów TK, którzy tym samym przyczyniali się do pogłębiania 

kryzysu w działalności sądu konstytucyjnego. 

 2. Konsekwencje kryzysu konstytucyjnego dla Trybunału Konstytucyjnego  

Kryzys konstytucyjny 2015 – 2017 wywołał w systemie kontroli konstytucyjności prawa w Polsce szereg 

negatywnych skutków, uruchomił proces postępującej erozji zaufania do Trybunału Konstytucyjnego i jego 

orzeczeń, zaniku standardów niezależności politycznej Trybunału i niezawisłości jego sędziów, bezprecedensowego 

obniżenia jakości merytorycznej orzeczeń Trybunału, dysfunkcjonalności organizacyjnej i orzeczniczej, czego 

efektem jest utrata przez Trybunał Konstytucyjny w obecnym kształcie zdolności do realizacji jego konstytucyjnych 

zadań. 

 2.1. Wybór Prezesa i Wiceprezesa Trybunału Konstytucyjnego 

 Obok sporu dotyczącego składu orzekającego w Trybunale Konstytucyjnym wskutek kryzysu 

konstytucyjnego pojawił się problem dotyczący wyboru Prezesa i wiceprezesa Trybunału Konstytucyjnego. 

Zgromadzenie Ogólne Sędziów Trybunału Konstytucyjnego nie podjęło bowiem w 2016 r. uchwały o 

przedstawieniu Prezydentowi RP kandydatur na stanowisko Prezesa i Wiceprezesa Trybunału Konstytucyjnego. 



Sędzia Julia Przyłębska została zatem powołana przez Prezydenta RP na stanowisko Prezesa Trybunału 

Konstytucyjnego bez wymaganej ku temu uchwały.  

Ponadto, zgodnie z art. 10 ust. 2 ustawy z 30 listopada 2016 r. o organizacji i trybie postępowania przed 

Trybunałem Konstytucyjnym (Dz.U. poz. 2072) kadencja Prezesa Trybunału Konstytucyjnego trwa 6 lat. To 

oznacza, że kadencja Prezes Julii Przyłębskiej wygasła z dniem 21 grudnia 2022 r. Jednakże po upływie ustawowej 

kadencji na stanowisku Prezesa TK Julia Przyłębska odmówiła złożenia funkcji i przeprowadzenia kolejnych 

wyborów na stanowisko Prezesa Trybunału Konstytucyjnego, kierując nadal działalnością orzeczniczą Trybunału 

Konstytucyjnego bez jakiejkolwiek podstawy prawnej. W konsekwencji wszystkie decyzje proceduralne w zakresie 

kierowania pracami TK podejmowane przez Julię Przyłębską (w tym wyznaczanie składów orzekających) są 

obarczone poważną wadliwością i mogą być podważane. 

Spór wokół stanowiska Prezesa Trybunału Konstytucyjnego doprowadził do powstania otwartego i 

publicznego konfliktu między sędziami Trybunału Konstytucyjnym, potwierdzonego listami otwartymi z 2023 r., 

podpisanymi przez kilku sędziów TK.  

2.2. Działalność J. Przyłębskiej w roli Prezesa Trybunału Konstytucyjnego  

Trybunał Konstytucyjny pod kierownictwem Julii Przyłębskiej utracił jakąkolwiek zdolność do 

apolitycznego rozpatrywania zawisłych przed nim sporów konstytucyjnych. Realizując dyrektywy polityczne utracił 

z pola widzenia Konstytucję RP oraz wynikające z niej zasady i normy, którymi powinien się bezwzględnie 

kierować.  

Skalę istniejących nieprawidłowości oraz ich wagę obrazują publiczne zarzuty kierowane pod adresem 

Prezesa Trybunału Konstytucyjnego o manipulowanie składami orzeczniczymi Trybunału Konstytucyjnego i 

powoływanie ich ad hoc pod oczekiwany kierunek rozstrzygnięcia. Zarzuty te zostały poparte poważnymi 

dowodami i analizami wskazującymi liczne przykłady nieuprawnionych zmian w składach orzekających Trybunału 

Konstytucyjnego 4 . Proceder manipulowania składami orzekającymi przez Julię Przyłębską potwierdzili także 

sędziowie Trybunału Konstytucyjnego w otwartych listach protestacyjnych z dnia 29 czerwca 2018 r. oraz z 5 

grudnia 2018 r.  

Trybunał Konstytucyjny stał się dysfunkcjonalny organizacyjnie. Stale malejącej liczbie wydawanych 

orzeczeń (w 2022 r. Trybunał Konstytucyjny wydał tylko 14 wyroków 5 ) towarzyszą także coraz większe trudności 

z prawidłowym zaplanowaniem i przeprowadzeniem podstawowych czynności procesowych (odwoływanie 

zaplanowanych rozpraw, rosnące przewlekłości rozpatrywanych spraw).  

2.3. Działalność orzecznicza Trybunału Konstytucyjnego – konsekwencje prawne  

Dopuszczenie do działalności orzeczniczej w Trybunale Konstytucyjnym osób nieuprawnionych do 

orzekania wywołało negatywne konsekwencje w systemie prawnym. Skuteczność rozstrzygnięć wydanych przez 

TK z udziałem osób nieuprawnionych do orzekania została poddana w wątpliwość zarówno w doktrynie prawa 

konstytucyjnego, jak i orzecznictwie sądów krajowych i międzynarodowych.  

W dniu 7 maja 2021 r. Europejski Trybunał Praw Człowieka (dalej: ETPCz), w sprawie Xero Flor przeciwko 

Polsce (skarga nr 4907/18), stwierdził, że prowadzenie w Trybunale Konstytucyjnym działalności orzeczniczej 

przez osoby nieuprawnione od orzekania (sprawa ta dotyczyła rozstrzygnięcia wydanego przez Mariusza 

Muszyńskiego) naruszyło prawo do sądu i rzetelnego procesu (art. 6 ust. 1 Konwencji o Ochronie Praw Człowieka i 

Podstawowych Wolności). 

 ETPCz podkreślił, że stwierdzone w sprawie naruszenia prawa krajowego „dotyczyły fundamentalnej zasady 

procedury wyboru, a mianowicie zasady, że sędziego Trybunału Konstytucyjnego wybiera Sejm tej kadencji, w 

trakcie której przypada dzień powstania wakatu na tym stanowisku sędziowskim. Ta fundamentalna zasada 

wynikająca z art. 194 ust. 1 Konstytucji została uznana przez Trybunał Konstytucyjny w wyroku z 3 grudnia 2015 r. 

(sygn. K 34/15) i potwierdzona w czterech kolejnych orzeczeniach, o których mowa powyżej. Trybunał przypomina, 

że Sejm VIII kadencji, dokonując wyboru trzech sędziów Trybunału Konstytucyjnego w dniu 2 grudnia 2015 r., 

dopuścił się naruszenia tej podstawowej zasady, ponieważ stanowiska, na które zostali oni rzekomo wybrani, 

zostały już obsadzone przez trzech sędziów wybranych przez poprzedni Sejm. (…) Trybunał zauważa, że wybór 

trzech sędziów w dniu 2 grudnia 2015 r. oraz ich zaprzysiężenie miały miejsce tuż przed wydaniem przez Trybunał 

Konstytucyjny wyroku w sprawie o sygn. K 34/15. Jego zdaniem przyspieszone działania Sejmu VIII kadencji i 

Prezydenta RP, którzy byli świadomi nieuniknionego wydania orzeczenia przez Trybunał Konstytucyjny, budzą 

wątpliwości jako nieprawidłowa ingerencja tych organów w proces wyboru sędziów konstytucyjnych.” 

(uzasadnienie, p. 277 i 279).  

W dniu 14 grudnia 2023 r. ETPCz wydał kolejny wyrok (M.L. przeciwko Polsce, skarga nr 40119/21), w 

którym stwierdził, że udział w działalności orzeczniczej Trybunału Konstytucyjnego osób nieuprawnionych do 

orzekania prowadzi do naruszenia standardów rzetelnego procesu i prawa do sądu. W sprawie tej ETPCz 

potwierdził, że w składzie orzekającym Trybunału Konstytucyjnego uczestniczyły osoby nieuprawnione do 

orzekania. Byli to, poza Mariuszem Muszyńskim, także Justyn Piskorski i Jarosław Wyrembak, którzy zostali 

powołani na stanowiska sędziów Trybunału Konstytucyjnego w procedurze, której stopień wadliwości – zdaniem 

Europejskiego Trybunału Praw Człowieka – podważa legitymację składu orzekającego Trybunału Konstytucyjnego, 

jako sądu ustanowionego zgodnie z Konstytucją RP i ustawą.  

W związku z sytuacją w Trybunale Konstytucyjnym, w szczególności z uwagi na wydawanie rozstrzygnięć 

poważających fundamentalne zasady funkcjonowania Unii Europejskiej i członkostwa Polski w jej strukturach, 

Komisja Europejska wszczęła 15 lutego 2023 r. postępowania przeciwnaruszeniowe w stosunku do Polski, w trybie 

art. 258 Traktatu o Funkcjonowaniu Unii Europejskiej.  

Problem uczestnictwa w działalności orzeczniczej Trybunału Konstytucyjnego osób nieuprawnionych do 

orzekania wymaga niezwłocznego rozwiązania poprzez odsunięcie osób nieuprawnionych od orzekania w 



Trybunale Konstytucyjnym. Skutki takiej działalności, jak wskazują przywołane wyżej wyroki ETPCz, prowadzą 

bowiem do erozji systemu prawnego, podważenia zasad zaufania do państwa i pewności prawa oraz naruszają 

prawa i wolności jednostki. 

 2.4. Działalność orzecznicza Trybunału Konstytucyjnego – konsekwencje społeczne  

W konsekwencji kryzysu konstytucyjnego i uzależnienia Trybunału Konstytucyjnego od czynników 

politycznych sukcesywnie obniża się jakość orzeczeń Trybunału Konstytucyjnego. Trybunał Konstytucyjny wydaje 

rozstrzygnięcia, które są w sposób jaskrawy odległe od norm, zasad oraz wartości wynikających z Konstytucji RP. 

Znaczną część aktualnej działalności orzeczniczej Trybunału Konstytucyjnego zajmują rozstrzygnięcia, które 

wykraczają poza rolę negatywnego ustawodawcy, gdyż polegają na faktycznym kreowaniu norm ustawowych lub 

konstytucyjnych przez Trybunał Konstytucyjnym.  

Rozstrzygnięcia te dotyczą zarówno pozycji ustrojowej konstytucyjnych organów władzy publicznej 

(Rzecznik Praw Obywatelskich, Krajowa Rada Sądownictwa, Sąd Najwyższy), jak i relacji Polski ze strukturami 

Unii Europejskiej.  

Najbardziej jaskrawym przykładem negatywnych skutków społecznych wykraczania Trybunału 

Konstytucyjnego poza określone w Konstytucji RP kompetencje orzecznicze, jest sprawa o sygn. K 1/20, w której 

Trybunał Konstytucyjny orzekał w sprawie ustawy o planowaniu rodziny, ochronie płodu ludzkiego i warunkach 

dopuszczalności przerywania ciąży (tzw. rozstrzygnięcie TK w sprawie aborcji). Wydanie tego rozstrzygnięcia 

wywołało skutki normatywne w postaci radykalnego zaostrzenia warunków dokonywania legalnej aborcji oraz 

pogwałcenia fundamentalnych praw kobiet. Rozstrzygnięcie to spotkało się z bezprecedensowym sprzeciwem 

społecznym, w wielodniowych protestach społecznych na ulicach większości miast w Polsce brały udział miliony 

obywateli.  

Dokonując analizy skutków społecznych działalności orzeczniczej Trybunału Konstytucyjnego należy także 

zwrócić uwagę na rosnącą liczbę spraw o istotnym znaczeniu dla jednostki, którą Trybunał Konstytucyjny umarza. 

 2.5. Działalność sędziów Trybunału Konstytucyjnego nielicująca z godnością urzędu  

Działalność publiczna niektórych sędziów Trybunału Konstytucyjnego jest krańcowo odległa od 

minimalnych standardów związanych z godnością pełnionego urzędu. Sędzia Krystyna Pawłowicz prowadzi w 

mediach społecznościowych jawną działalność polityczną, nie stara się nawet udawać bezstronności, nawołuje do 

nienawiści i propaguje nienawiść, wypowiadając się przy tym w sposób nie tylko naruszający zasady etyki 

sędziego, ale także minimalne standardy cywilizowanej estetyki i kultury.  

Działalność wspomnianego sędziego Trybunału Konstytucyjnego spotyka się z milczącą aprobatą ze strony 

osób kierujących Trybunałem Konstytucyjnym oraz pozostałych sędziów Trybunału Konstytucyjnego. Do opinii 

publicznej nie przedostała się dotąd informacja, by jakikolwiek sędzia złożył wniosek o wszczęcie postępowania 

dyscyplinarnego w związku z medialnym i politycznym zaangażowaniem sędzi Krystyny Pawłowicz. 

 3. Usunięcie skutków kryzysu konstytucyjnego  

Działając w poczuciu odpowiedzialności za konstytucyjny ustrój Rzeczypospolitej Polskiej, zaufania 

obywateli do państwa oraz stanowionego przez nie prawa, kierując się także obowiązkiem wykonania 

przywołanych wyroków Trybunału Konstytucyjnego i ETPCz, Sejm RP podejmuje uchwałę mającą na celu 

doprowadzenie do zgodności składu orzekającego Trybunału Konstytucyjnego z art. 7, art. 194 ust. 1 Konstytucji 

RP oraz art. 6 ust. 1 Konwencji o Ochronie Praw Człowieka i Podstawowych Wolności. 

Celem niniejszej uchwały jest rozwiązanie nawarstwiających się problemów prawnych dotyczących składu 

orzeczniczego Trybunału Konstytucyjnego w sposób obiektywny i apolityczny. Uchwała obejmuje swoim zakresem 

wadliwe prawnie uchwały dotyczące składu orzeczniczego Trybunału Konstytucyjnego wydane zarówno przez 

Sejm VII kadencji (2011 – 2015), jak i Sejm VIII kadencji (2015 – 2019). 

Sejm RP stwierdza, że uchwały, o których mowa w pkt 1 – 10, są pozbawione mocy prawej i nie wywołały 

skutków prawnych w nich przewidzianych, tj. nie doprowadziły podważenia mocy prawnej uchwał Sejmu RP o 

wyborze sędziów Romana Hausera, Andrzeja Jakubeckiego i Krzysztofa Ślebzaka na stanowiska sędziów 

Trybunału Konstytucyjnego, a osoby bezprawnie powołane na stanowiska sędziowskie w Trybunale 

Konstytucyjnym, tj. Mariusz Muszyński, Henryk Cioch, Lech Morawski, Justyn Piskorski i Jarosław Wyrembak, 

nie są sędziami Trybunału Konstytucyjnego i nie mają legitymacji do wykonywania w Trybunale Konstytucyjnym 

czynności orzeczniczych . 

Sejm Rzeczypospolitej Polskiej – kierując się odpowiedzialnością za ustrój konstytucyjny – wzywa organy 

władzy publicznej oraz samorządy zawodów zaufania publicznego do kierowania się niniejszą uchwałą w swojej 

działalności. Organy władzy publicznej mają obowiązek przestrzegać Konstytucji, a w szczególności wynikającej z 

art. 7 Konstytucji zasady legalizmu, zgodnie z którą organy władzy publicznej działają na podstawie i w granicach 

prawa. Sejm Rzeczypospolitej Polskiej stoi na stanowisku, że uwzględnienie w działalności organu władzy 

publicznej rozstrzygnięć Trybunału Konstytucyjnego wydanych z naruszeniem prawa może zostać uznane za 

naruszenie zasady legalizmu przez te organy. 

Sejm Rzeczypospolitej Polskiej apeluje do osób sprawujących dotychczas funkcje sędziów Trybunału 

Konstytucyjnego o uznanie, że ich mandat wyczerpał się i wsparcia w ten sposób procesu zmierzającego do 

przywrócenia porządku konstytucyjnego w Polsce. W Polsce konieczne jest stworzenie odnowionego Trybunału 

Konstytucyjnego, tak aby był to organ zdolny wykonywania zadań określonych w art. 188 i 189 Konstytucji RP. 

Odnowiony TK powinien zostać stworzony zgodnie z konstytucyjnymi zasadami oraz przy uwzględnieniu głosu 

wszystkich sił politycznych szanujących porządek konstytucyjny. Sędziowie odnowionego TK powinni być 

wybrani z udziałem głosu ugrupowań opozycyjnych. Ustalanie składu osobowego powinno być rozłożone w czasie 

tak, aby potwierdzić wolę kreacji tego organu w sposób wolny od perspektywy bieżącej kadencji Sejmu i Senatu. 

Skład sędziów Trybunału wybieranych na okres 9-letniej kadencji nie powinien być w całości wybierany przez 



Sejm danej kadencji. Należy rozważyć model zastosowany w początkach istnienia Trybunału Konstytucyjnego – 

powoływania części sędziów na okresy krótsze aniżeli 9-letnia kadencja sędziego. 

 
1 Ustawa o TK z 2015 r. w okresie jej 11 miesięcznego obowiązywania była nowelizowana trzykrotnie. Kolejna Ustawa 

o Trybunale Konstytucyjnym (z dnia 22 lipca 2016 r.) obowiązywała 5 miesięcy i w tym czasie była przedmiotem jednej 

nowelizacji. Ustawa ta został zastąpiona przez obowiązujące ustawy: z dnia 30 listopada 2016 r. o organizacji i trybie 

postępowania przed Trybunałem Konstytucyjnym oraz z dnia 30 listopada 2016 r. o statusie sędziów Trybunału 

Konstytucyjnego. 

 2 Wyroki TK z dnia 3 grudnia 2015 r. w sprawie K 34/15, z dnia 6 grudnia 32015 r. w sprawie K 35/15, 9 marca 2016 r. 

w sprawie K 47/15, wyrok z dnia 11 sierpnia 2016 r. w sprawie K 39/16. 
3 Zob. M. Szwed: Wyroki TK wydane w nieprawidłowych składach. Analiza orzecznictwa TK w latach 2017 – 2022 

oraz możliwych sposobów prawnej regulacji skutków wyroków TK w składach z udziałem nieprawidłowo wybranych osób, 

Warszawa, czerwiec 2023 r. (https://hfhr.pl/upload/2023/07/raport-wyroki-tk-wydane-wnieprawidlowych-skladach.pdf).  
4 Zob. „Funkcjonowanie Trybunału Konstytucyjnego w latach 2014 – 2017”, Raport Fundacji im. S. Batorego, Forum 

Idei, Warszawa 2018, a także „Stanowisko Zespołu Ekspertów Prawnych Fundacji im. Stefana Batorego w sprawie 

manipulowania składami sędziowskim przez panią Julię Przyłębską”, Warszawa 23 maja 2018 r 

. 5 Zob. Informacja o istotnych problemach wynikających z działalności i orzecznictwa Trybunału Konstytucyjnego w 

2022 r., Wydawnictwo Trybunału Konstytucyjnego, Warszawa 2023 r.  

 

 

Adrianna Otręba – Sejm Uchwałę przyjął. I bez wątpienia jest to ważny krok w całym procesie naprawy tej 

instytucji. 

Andrzej Zoll, profesor, były prezes Trybunału Konstytucyjnego, były Rzecznik Praw Obywatelskich – 

Uchwała wyraża stanowisko Sejmu, moim zdaniem jest to słuszne, bo przekazuje się wyborcom aktywność Sejmu 

przy przeprowadzaniu reformy. 

AO – …w przypadku ustaw, aby weszły w życie, potrzebna jest zgoda prezydenta. 

 

AW – Są wreszcie członkowie Państwowej Komisji Wyborczej. Prezydent Duda czekał z tym dwa miesiące, 

ale dziś powołał skład PKW – siedmiu nowych członków wskazanych przez Sejm. 

Skład PKW: Mirosław Suski, Arkadiusz Pikulik, Konrad Składowski, Ryszard Balicki, Maciej Kliś, Paweł 

Gieras i Ryszard Kalisz 

 

AW – Za 6 dni Polska będzie świętować 25 lat w NATO. Te 25 lat to spokój i bezpieczeństwo dzięki 

gwarancjom i dzięki sojusznikom. Teraz Europa w coraz większym niebezpieczeństwie, a NATO jest coraz 

liczniejsze, ma Finlandię i zaraz Szwecję. 

Paweł Szot – Szwedzka piechota morska w akcji. Ich żołnierze jeszcze nie są w NATO, ale od dawna szkolą 

się z Sojuszem. Tym razem na dalekiej północy w towarzystwie Amerykanów, Italianów, Francuzów i Finów. W 

kilkunastu krajach Europy NATO prowadzi największe od lat manewry. Rosja ponosi w Ukrainie ogromne straty i 

walczy z zachodnimi sankcjami. Przestawiła jednak gospodarkę w tryb wojenny i odbudowuje swój potencjał. 

Josep Borrell, Wysoki Przedstawiciel Unii Europejskiej ds. Zagranicznych i Polityki Bezpieczeństwa – Dwa 

lata temu mówiłem, że Europa jest w niebezpieczeństwie. Przepraszam, ale miałem rację, Europa jest w coraz 

większym niebezpieczeństwie. Pokój nie jest dany raz na zawsze i niestety mamy wojnę tuż za naszą granicą. 

PS – W retoryce kremla Polska to jeden z głównych wrogów. Przekazaliśmy walczącej Ukrainie ogromne 

ilości amunicji i głównie posowiecki sprzęt, osłabiając możliwości obronne. 

Gen. Piotr Błazeusz, pierwszy zastępca szefa Sztabu Generalnego Wojska Polskiego – Oceniliśmy, że w 

naszym interesie jest podtrzymywać i wspierać stronę ukraińską jak najdłużej w tej wojnie, ponieważ jeżeli Ukraina 

by upadła, to mielibyśmy przeciwnika naszego na granicy. 

PS – Ukraina to przykład, jak kończy się pozostawanie w stałej strefie rosyjskich wpływów. Uzasadnione 

jest pytanie, gdzie byłaby Polska, nie wstępując 25 lat temu do NATO. 

[Na szczęście nie było przeciwników tego kroku]. 

I pięć lat później do Unii Europejskiej. 

[Tu już nie wszyscy byli zgodni]. 

Rozszerzające się NATO jest coraz silniejsze, ale też coraz mniej jednomyślne. 

 

AW – Częsty problem, choć dla wielu wstydliwy. Nadreaktywny pęcherz, to brzmi fachowo, w praktyce to 

nietrzymanie moczu. Jak może to zmienić życie w koszmar, wiedzą młodzi ludzie. Nie cierpmy w milczeniu, trzeba 

zgłosić się do lekarza. A słucha tego wszystkiego: 

Marek Nowicki – Jak nie da się lekami, to trzeba prądem – średniej i niskiej częstotliwości. To że prąd 

przechodzi, widać po stopach… Prądem zarządza profesor Piotr Radziszewski, wszczepił pacjentce 

elektrostymulator, dzięki temu pani przestanie mieć problem z nadreaktywnym pęcherzem, czyli przestanie mieć 

problem z częstym oddawaniem moczu i trzymaniem moczu. 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty trzeci dzień 



 

AW – Chuliganie i prowokatorzy w znacznej części pijani – tak szef MSW opisuje tych, którzy wczoraj 

atakowali policję. Poza nimi byli protestujący rolnicy i to im coś ważnego w sobotę chce powiedzieć Premier. 

Arleta Zalewska – …W starciach ucierpieli policjanci, trzynastu trafiło do szpitala, zatrzymano 55 osób. 

Policja, by tłumić protesty, używała pałek i gazu łzawiącego. Do protestujących wyszli politycy PiS-u, jeszcze do 

niedawna odpowiedzialni za rolnictwo w Polsce. 

 

AW – Julia Przyłębska w Sejmie w obronie sędziów dublerów, tych, którzy nie są sędziami, zresztą ona 

sama prezeską Trybunału Konstytucyjnego jest bezprawnie. 

Michał Tracz – Julia Przyłębska nie zamierza odchodzić, dublerzy zresztą też nie. 

Przyłębska – W polskim systemie prawnym nie istnieją organy ani mechanizmy, które umożliwiałyby 

weryfikację legalności wyborów sędziów Trybunału. 

MT – Nocne wystąpienie Przyłębskiej, to odpowiedź na Uchwałę, którą wczoraj przyjął Sejm… Tą Uchwałą 

Sejm chce namówić instytucje państwa, by nie uznawały wyroków, w których sędziowali dublerzy. A co, jeśli 

dublerzy nie opuszczą Trybunału? 

Przyłębska w Sejmie – Podżegacie organy państwa do popełnienia przestępstwa. 

Krystian Markiewicz, prezes Stowarzyszenia Sędziów Polskich „Iustitia” – Ta uchwała, to rozwiązanie 

uważam za niewystarczające 

Waldemar Żurek, Stowarzyszenie Sędziów „Themis” – Ta uchwała nikogo nie satysfakcjonuje, ale na pewno 

jest to krok w dobrym kierunku. 

 

AW – Centralne Biuro Śledcze zatrzymało Krzysztofa B. byłego prezesa spółki powiązanej z NCBiR. Jak 

dowiedzieli się dziennikarze tvn24.pl, śledczy rozpracowali mechanizm wyprowadzania pieniędzy z Narodowego 

Centrum Badań i Rozwoju. 

Beata Syk-Jankowska, Prokuratura Regionalna w Lublinie – Na polecenie Prokuratury Regionalnej w 

Lublinie CBŚ zarząd w Lublinie zatrzymał jednego z podejrzanych, Krzysztofa B. któremu zarzucono udział w 

zorganizowanej grupie przestępczej mającej na celu wyłudzenie środków unijnych, przestępstwo wyłudzenia 

środków w kwocie około 8 mln zł oraz przestępstwo prania brudnych pieniędzy. 

 

AW – W Sejmie o ustawie, która może zmienić los tysięcy kobiet – tak mówiły dziś posłanki, które 

wyliczały punkt po punkcie, dlaczego konieczna jest zmiana definicji gwałtu. Dlaczego gwałt powinien być 

zbrodnią, a nie tylko występkiem? Dlaczego to nie kobieta powinna udowadniać, że broniła się wystarczająco 

mocno. 

Katarzyna Górniak – …Przepisy od ponad stu lat… przepisy zakładają, że polska kobieta jest zawsze chętna, 

a jeśli nie jest, to powinna pokazać jak bardzo, stawiać czynny, słyszalny i widzialny opór… to kobietę obwinia się 

o to, że została skrzywdzona. 

- Czy byłaś ubrana? Dlaczego tam poszłaś? Jak dużo wypiłaś? Dlaczego go prowokowałaś? 

Dziś: Kto przemocą, groźbą bezprawną lub podstępem doprowadza inną osobę do obcowania płciowego, 

podlega karze pozbawienia wolności od lat 2 do 12. 

KG – Autorki projektu proponują wykreślenie: przemocą, groźbą, podstępem 

Po zmianie: Kto doprowadza inną osobę do obcowania płciowego bez wcześniejszego wyrażenia świadomej 

i dobrowolnej zgody przez tę osobę, podlega karze pozbawienia wolności na czas nie krótszy od lat 3. 

Szacuje się, że jedynie co piąty gwałt jest w Polsce zgłaszany. 

[Uważam, że brak tutaj lekcji uświadamiających, chłopiec zdobywa wiedzę na ulicy]. 

AW – A teraz Szwecja, która oficjalnie została trzydziestym drugim członkiem NATO. Ten historyczny 

moment świętowali w Waszyngtonie premier Szwecji i Amerykański Sekretarz Stanu 

- Razem z otrzymaniem dokumentów akcesyjnych proszę pozwolić mi być pierwszym, który powita Szwecję 

jako część Traktatu Waszyngtońskiego i trzydziestego drugiego członka Paktu Północno-Atlantyckiego. 

Ulf Kristersson, Premier Szwecji – Szwecja po [stu] dwunastu latach pozostawia za sobą swą neutralność i 

niezaangażowanie militarne. To ważny krok, ale jednocześnie bardzo naturalny krok. Członkostwo w NATO 

oznacza, że wracamy do domu, do sojuszu na rzecz pokoju i wolności. 

 

AW – Mocny głos Donalda Tuska w Bukareszcie: Czas błogiego spokoju się skończył. Żyjemy w nowych 

przed wojennych czasach. Na kongresie Europejskiej Partii Ludowej Tusk podkreślił, że mamy do czynienia z 

prostym wyborem: Albo podejmiemy walkę w obronie naszych zasad i granic, albo upadniemy. 

Tusk, „epp” – Czasy błogiego spokoju minęły, epoka powojenna minęła. Żyjemy w nowych czasach, by 

poznać przed wojenne. Dla niektórych naszych braci nie jest to już czas przedwojnia, a wojna pełnoskalowa w 

najokrutniejszej formie. Nie jest naszą winą, że nasz codzienny słownik zawiera takie słowa jak walka, ataki 

rakietowe, ludobójstwo. 

Ursula van der Leyen – Putin jest poszukiwany za zbrodnie wojenne, czeka na niego sprawiedliwość, czeka 

na niego sala sądowa w Hadze w Trybunale, przyjaciele 

 

AW – Rosjanie w szeregach ukraińskiej armii, walczący z Rosją, są tacy i o tym będzie ta historia: Batalion 

Syberyjski to wyłącznie ochotnicy z Rosji. Jeden z nich mówi: Postąpiłem tak, jak podpowiadało mi sumienie. Mój 

kraj rozpoczął agresję przeciwko niepodległemu państwu. Nie mogłem przyglądać się temu z boku. Z żołnierzami 

Batalionu Syberyjskiego spotkał się: 



Andrzej Zaucha – Zaledwie kilka dni temu wrócili spod Awdijiwki. Osłaniali wycofywanie się ukraińskich 

oddziałów z miasta, w którym walki trwały cztery miesiące. Spędzili noc w lesie, który szturmowała rosyjska 

armia… To już trzeci batalion w ukraińskiej armii. 

 

AW – Czas na głosowanie w Irlandii… Irlandczycy mają szansę wypisać z konstytucji odpowiedzialność 

kobiet za opiekę w domu…  

Maciej Woroch, Dublin – W przeciwieństwie do poprzednich referendów o aborcji lub małżeństw tej samej 

płci, teraz pytania są o wiele bardziej skomplikowane, a proste: tak lub nie – nie dla wszystkich to samo znaczą. 

Pierwsza zmiana, to dopisanie do konstytucji słów, że rodzina nie tylko oparta jest na małżeństwie, ale też trwałych, 

nieformalnych związkach. Tu pojawia się pytanie: Co to jest trwały, nieformalny związek? Druga kwestia dotyczy 

pozycji kobiet. Dziś konstytucja wspomina o ich pozycji w domu i że matki nie muszą podejmować pracy, jeśli 

zaniedbają tym samym swoje domowe obowiązki. Rząd chce ten zapis wykreślić. Rzecz w tym, że jednocześnie 

chce dodać artykuł, że za opiekę nad dziećmi, chorymi lub starszymi odpowiedzialna jest rodzina, a nie państwo. A 

to nie podoba się ani konserwatystom, ani lewicy, stąd wzięły się dziwne koalicje i polityczne sojusze, a stąd 

wyników nikt nie jest w stanie przewidzieć. 

 

AW – Raport bez tajemnic – na temat programu pilotażowego krajowej sieci onkologicznej. Do tej pory 

raport był tajemnicą, bo tak chciał były minister zdrowia w rządzie PiS Adam Niedzielski. I trudno się dziwić, że 

raport był tajny, bo na działaniach ministra Niedzielskiego nie zostawia suchej nitki. Co dokładnie jest w raporcie, o 

tym: 

Marek Nowicki – Oto: „Raport Końcowy – podsumowanie prac komitetu sterującego oraz realizacji 

programu pilotażowego opieki nad świadczeniobiorcą w ramach sieci onkologicznej”.  

• Wskaźnik „liczba porad i konsultacji przeprowadzonych przez wojewódzki ośrodek koordynujący 

oraz współpracujący uniwersytecki ośrodek kliniczny na zlecenie ośrodków współpracujących I i II 

poziomu jest niemożliwy do policzenia, gdyż WOK-i, jako wiodące ośrodki opieki onkologicznej w 

regionach stale współpracują z innymi placówkami. Stąd też wszyscy pacjenci kierowani na 

konsultację mają udzielane świadczenia w terminie ustalonym pomiędzy szpitalami, które są 

rozliczane w ramach umów WOK z NFZ. Niestety nie jest możliwe oznaczenie czy dana porada 

była powiązana z rozpoznaniem pilotażowym, czy też nie. 

• Wskaźniki „liczba danych dotyczących stanu ogólnego pacjenta” i „liczba danych dotyczących 

kodu i stopnia zaawansowania choroby” bez powiązania ich z miejscem pacjenta na ścieżce 

diagnostyczno-terapeutycznej nie są miarodajne. Zasadnym byłoby uzyskanie informacji o liczbie 

(lub odsetku) tych ocen na kluczowych etapach ścieżki (cTNM na dzień konsylium), po radykalnym 

zabiegu operacyjnym (pTNM), w dniu podjęcia pierwszego leczenia (WHO). 

• Wskaźnik „liczba danych przekazanych z raportów statystycznych”, określona jako liczba 

świadczeń zaraportowanych ze współczynnikiem z pilotażu ma wyłącznie charakter informacyjny. 

Lepszym ujęciem byłoby oznaczenie liczby (lub odsetka) pacjentów włączonych do pilotażu, 

których zaraportowano do NFZ ze współczynnikiem z pilotażu, gdyż mniejsza liczba, niż liczba 

pacjentów włączonych, mogłaby być podstawą do pogłębiania analizy takiego stanu rzeczy, 

wynikającego najczęściej z występujących w praktyce problemów sprawozdawczo-

rozliczeniowych. 

• Wskaźnik „liczba mierników uzyskanych w wyniku pilotażu na podstawie gromadzonych danych” 

może być rozpatrywany wyłącznie dla pojedynczego realizatora i nie jest porównywalny pomiędzy 

realizatorami, ze względu na występującą specjalizację poszczególnych świadczeniodawców w 

leczeniu danego typu nowotworu. Tym samym realizatorzy mogą z powodu braku pacjentów z 

określonymi nowotworami nie sprawozdawać części mierników. 

[Tu przerwę, bo szukałem tej mokrej nitki]. 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty czwarty dzień 

 

DR – Przyspieszenia spraw kobiet nie będzie, choć Marszałek Sejmu zapewniał, że słyszy ich gniew. 

Szymon Hołownia trzyma się pierwotnej daty, 11 kwietnia rozpatrywanie wszystkich 4 projektów o aborcji. Donald 

Tusk apeluje do koalicjantów, by nie torpedowali zmian, bo jak mówił, można trwać przy swoich poglądach, ale nie 

można ich narzucać innym. To jest według niego elementarna przyzwoitość. 

Donald Tusk – Tak naprawdę to nie jest kwestia przekonań filozoficznych, życiowych, religijnych tego czy 

innego faceta w Polsce. To jest kwestia tego, czy człowiek, w tym przypadku polska kobieta może o sobie 

decydować 

Arleta Zalewska – …Premier potwierdził, że niezależnie od sporów w Koalicji jego partia będzie dążyć do 

liberalizacji aborcji do dwunastego tygodnia. Skrytykował też liderów Trzeciej Drogi za ustawę przywracającą tak 

zwany kompromis aborcyjny. Będą bardzo konkretne wytyczne dla szpitali, które w przypadku odmowy 



uzasadnionego przerwania ciąży, tracą kontrakty z NSZ w zakresie ginekologii – to po pierwsze. Po drugie, lekarze 

będą z urzędu ścigani za odmowę przerwania ciąży, gdy zdrowie albo życie kobiety jest zagrożone. 

Tusk – Od dzisiaj prokuratura będzie zobowiązana do badania, dlaczego ktoś naraził życie i zdrowie kobiety, 

a nie – dlaczego ktoś zdecydował się na ratowanie zdrowia lub życia kobiety. 

AZ – W Warszawie w tej właśnie sprawie odbyły się protesty, najpierw przed pałacem prezydenckim, a 

potem przed biurem poselskim Szymona Hołowni. 

 

DR – 55 osób zatrzymanych, są pierwsi skazani, a policja publikuje wizerunki i poszukuje kolejnych 

uczestników burd przed Sejmem. Po środowych zamieszkach coraz więcej pytań o rozliczenie, o to, kto naprawdę 

stoi murem za mundurem, a kto rzuca w jego kierunku brukową kostką. 

 

DR – Amerykański Kongres i prezydenckie orędzie u progu prezydenckich wyborów o stanie państwa, ale ze 

wstępem o zagrożeniu dl świata. Joe Biden z energią, miejscami ostro, z krytyką Trumpa, z przesłaniem dla Putina i 

z apelem do kongresmenów o wsparcie dla Ukrainy. 

Katarzyna Sławińska – Najważniejsze przemówienie roku w toku kampanii staje się najważniejszym 

politycznym przemówieniem całej prezydenckiej kadencji: 

Joe Biden, Prezydent Stanów Zjednoczonych – Wolność i demokracja są atakowane w kraju jak i za granicą. 

Putin naciera, najeżdżając Ukrainę, siejąc chaos w całej Europie i poza nią. Jeśli ktokolwiek na tej Sali myśli, że 

Putin zatrzyma się na Ukrainie, zapewniam was – nie zatrzyma się. 

Historia patrzy, jeśli Ameryka się wycofa, Ukraina będzie zagrożona, Europa i wolny świat będą zagrożone. 

Nie odejdziemy, nie ugniemy się. Ja się nie ugnę! 

Nie tak dawno temu republikański prezydent Ronald Regan grzmiał: Panie Gorbaczow, zbóż pan ten mur. 

Teraz mój poprzednik, były republikański prezydent mówił Putinowi: Rób z tego diabła co chcesz. 

 

DR – Poprawić konstytucję, czy zostawić anachroniczne zapisy na temat roli kobiet w definicji rodziny? 

Irlandia decyduje w referendum i to nie jest wcale takie oczywisty wybór, bo nie tylko o język w głosowaniu 

chodzi. O tym z Dublina: 

Maciej Woroch – O opiece nad niesprawnym dzieckiem senator Tom Cloan wie wszystko. Właśnie dlatego, 

że tacy jak jego syn Owen nie mogą liczyć na wystarczającą opiekę państwa, postanowił wejść do polityki. 

Tom Cloan, irlandzki senator niezależny – Doradzaliśmy rządowi, jak pozbyć się dżenderowego języka o 

kobietach w domu i zastąpić je po prostu rodzic lub opiekun. Ale rząd to zignorował i zastąpił paplaniną. Teraz 

rodziny same muszą sobie radzić. 

Pierwsza zmiana w konstytucji wywołuje kontrowersje, bo miała usunąć zapisy sugerujące, że miejsce 

kobiety jest w domu nawet kosztem jej życia zawodowego.  

Artykuł 41.2.1º 

„Państwo w szczególności uznaje, że przez jej życie w domu kobieta udziela Państwu wsparcia, 

bez którego nie można osiągnąć wspólnego dobra”. 

Artykuł 41.2.2º 

„Dlatego państwo powinno dążyć do tego, by matki nie były zmuszane koniecznością 

ekonomiczną do pracy zaniedbując swoje obowiązki domowe”. 

Ale tekst zmieniono tak, że wszyscy rozmawiają o tym, że państwo próbuje wymigać się od finansowej 

odpowiedzialności za chorych i starszych. 

Artykuł 41.2.1º 

„Państwo uznaje, że świadczenie przez członków rodziny wzajemnej opieki na podstawie 

istniejących między nimi więzi daje społeczeństwu wsparcie, bez którego nie mona osiągnąć 

wspólnego dobra, i powinno dążyć do wspierania takich świadczeń”. 

Druga zmiana, ma rozszerzyć definicję rodziny przez dopisanie, że poza małżeństwem może być oparta o 

każdy trwały zwi,azek 

Artykuł 41.1.1º 

„Państwo uznaje rodzinę za naturalną, pierwotną i podstawową komórkę społeczną oraz za 

instytucję moralną posiadającą niezbywalne i niezmienialne prawa, poprzedzające i nadrzędne 

w stosunku do wszelkich innych przepisów prawa”. 

Artykuł 41.3.1º 

„Państwo zobowiązuje się strzec ze szczególną troską instytucję małżeństwa, na której opiera się 

rodzina, i chronić ją przed atakiem”. 

Peadar Tóibin, lider Irlandzkiej Partii AONTÚ – Pytałem ministrów, kiedy trwały związek się zaczyna? Nikt 

nie wiedział. Nawet sama komisja wyborcza powiedziała, że dowodem takiego związku może być kartka ze 

świątecznymi życzeniami od rzekomego partnera albo zaproszenie na ślub. To czyste szaleństwo. 

DR – Najmłodszy poseł 10 kadencji na cenzurowanym. Adam Gomoła zawiesza członkostwo w Polsce 

2050, rezygnuje z pracy w klubie i z aktywności w kampanijnej. A nie wykluczone, że partia zrezygnuje z niego, 

jeśli potwierdzą się medialne doniesienia – są dużego kalibru i dotyczą finansowania kampanii. 

 

DR – Choroba odbiera wiele. Nie musi odbierać kobiecości. I lekarze, i pacjentki przekonują nie tylko dziś, 

że z dobrą fryzurą lub  makijażem łatwiej o nadzieję. Łatwiej też o diagnozę i wyzdrowieć, kiedy sprawy własnego 

zdrowia na czas weźmie się w swoje ręce – o czym w dniu dla kobiet… 
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AW – Premier, ministrowie i rolnicy, 15 marca będziemy mogli powiedzieć, jakie będą zmiany Zielonym 

Ładzie – tak mówi dziś Wiceminister Rolnictwa. Czy to jedyny konkret z tego spotkania, na którym Premier miał 

rolnikom coś poważnego do zakomunikowania, o tym: 

Jakub Sobieniowski – Nie było przełomu, to pewne, ale opinie co do tego spotkania są różne. Szef 

Solidarności Rolników Indywidualnych mówił, że nawet nie było konkretów, a Wiceminister Rolnictwa wymieniał 

konkrety. 

Michał Kołodziejczak, Wiceminister Rolnictwa i Rozwoju wsi, KP KO, Ruch Społeczny „AgroUnia TAK” – 

Mówimy też o konieczności ściągnięcia z rynku około czterech, pięciu milionów ton zbóż, co jest potrzebne, żeby 

w nowy sezon wejść z czystą kartą. 

JS – Nawet tu na sali i na zewnątrz też były widoczne te podziały między rolniczymi działaczami, związkami 

i branżami, które w rolnictwie nie zawsze mają te same żądania. 

Janusz Wojciechowski, komisarz Unii Europejskiej ds. Rolnictwa – Kiedy słyszę ten rolniczy postulat: 

Zielony Ład do kosza, no to trzeba jednak sprawiedliwie powiedzieć, że właściwie każdy rolnik może sam to 

zrobić, jeżeli już uważa, że powinien to wyrzucić do kosza, dlatego że te wszystkie przepisy dotyczące ugorowania, 

dotyczące ekoschematów i innych wymagań, one są dobrowolne, to znaczy wystarczy nie złożyć wniosku o dopłaty 

bezpośrednie i nie podlega się wtedy żadnym rygorom. 

[Hasło na przyczepie ciężarowej: „Miasto z chłopa drwi i szyderuje (szydzi). Zobaczymy jak głód poczuje”] 

JS – Na szczęście nie wszystkie rolnicze związki i organizacje posługują się takimi hasłami, ale 

zdecydowana większość ma zamiar zaostrzyć protest 20 marca w miastach wojewódzkich i na drogach 

dojazdowych do nich. 

 

AW – Nie powinniśmy czekać – słychać z Koalicji Obywatelskiej. Ale będziemy czekać do 11 kwietnia – 

tak powiedział Marszałek Hołownia. W sprawie zmian w aborcyjnym prawie Marszałek Sejmu podniósł niektórym 

ciśnienie i w kampanii samorządowej to widać, słychać i czuć. 

Jacek Tacik – To już reguła: im dłużej i im częściej prezes PiS mówi o Tusku, zamachu smoleńskim, straszy 

obcymi siłami, tym lepiej dla Koalicji rządzącej, gorzej dla samego PiS-u w sondażach. 

Poparcie dla partii politycznych 

Źródło: opinia24 

Koalicja Obywatelska – 32,8% 

PiS – 24,6% 

Trzecia Droga – 14,2% 

Konfederacja – 10,1% 

Lewica – 9,3% 

Bezpartyjni samorządowcy – 2,3% 

Transparent: PRZECHOŁOWNIAŁ 

Hołownia – Każdy chce liberalizacji, nawet 2050, tylko jest pytanie o jej zakres. To że się różnimy w tej 

sprawie, jest absolutnie normalną 

Rafał Trzaskowski – Wszystkie projekty powinny trafić jak najszybciej pod obrady Sejmu. Nie powinniśmy 

już czekać, tylko sprawdzić, czy jest większość dla liberalizacji ustawy, mam nadzieję, że jest. 

 

AW – Papież przyjął rezygnację biskupa łowickiego Andrzeja Dziuby, powodem było zaniedbanie spraw o 

wykorzystanie seksualne. 

NUNCJATURA APOSTOLSKA W POLSCE 

KOMUNIKAT 

Ojciec Święty Franciszek przyjął dzisiaj rezygnację biskupa łowickiego Andrzeja Dziuby, którą 

tenże biskup złożył na prośbę Stolicy Apostolskiej. 

Zostały bowiem stwierdzone trudności w zarządzaniu diecezją, a w szczególności zaniedbania w 

prowadzeniu spraw o wykorzystanie seksualne popełnione przez niektórych duchownych wobec 

osób niepełnoletnich; co potwierdziło postępowanie przeprowadzone przez Stolicę Apostolską w 

oparciu o dokument papieski Vos estis lux mundi. 

Warszawa, dnia 9.03.2024 

[pieczęć okrągła i podpis] 

 

AW – Norvik respons – na lądzie, morzu i w powietrzu, czyli ćwiczenia wojskowe, w których NATO 

przybywa, żeby pomóc Norwegii – taki jest scenariusz i wszystko dzieje się na skraju Arktyki. A jest tam i 

obserwuje z bliska: 

Paweł Szot – Scenariusz tych manewrów zakłada, że Norwegia została zaatakowana, NATO przybywa z 

pomocą. W fiordach lądują amerykańscy Marines, z południa przybywają Finowie i Szwedzi. Fińskie Leopardy 



przy wsparciu szwedzkich transporterów opancerzonych szturmują opanowane przez przeciwnika wzgórze. Choć 

bez ostrej amunicji manewry są bardzo realne. To dzięki laserowemu systemowi, w który wyposażeni są żołnierze i 

ciężki sprzęt. 

Sondre, norweski żołnierz – Mam na sobie specjalną kamizelkę, a także na sobie. System ocenia, jak bardzo 

ucierpiałem z powodu trafienia. 

PS – Działania toczą się na skraju Arktyki, temperatury tu spadają do -40ºC, a ziemię pokrywa kilkumetrowa 

warstwa śniegu. W manewrach biorą udział między innymi żołnierze ochotnicy z norweskiej obrony terytorialnej, 

to miejscowi, doskonale wiedzą, jak przetrwać w takich warunkach. 

Josefina Lilevik, żołnierka Norweskich Sił Obrony terytorialnej – To bardzo trudne, wszystko zależy od 

drobnych codziennych nawyków: musisz czyścić mundur z lodu, mieć zawsze gorącą wodę i skarpetki na zmianę. 

PS – W Arktyce w ćwiczeniach bierze udział 20 tysięcy żołnierzy z 14 krajów NATO, wspiera ich 50 

okrętów i ponad 100 samolotów i śmigłowców, a także setki pojazdów na lądzie. Nordik Gris Poinds, to część 

wielkich manewrów Steadfast Defender-24, które obejmują obszar od Rumunii po Norwegię. To pierwszy 

sprawdzian nowych planów obronnych NATO, uchwalonych na ubiegłorocznym Szczycie Sojuszu w Wilnie. Te 

manewry są prowadzone tysiące kilometrów od polskich granic, mają kluczowe znaczenie dla bezpieczeństwa nad 

Wisłą. Jeśli NATO straciłoby kontrolę nad Arktyką i Północnym Atlantykiem, amerykańscy żołnierze nie byliby 

w stanie przybyć z pomocą do Europy. 

 

AW – Irlandczycy jeszcze nie policzyli wszystkich głosów w referendum, ale na razie wygląda na to, że dwa 

razy NIE, czyli nie chcą zmian w definicji rodziny i zmian w określeniu roli kobiety w konstytucji. Przypomnijmy, 

w ostatnich latach wiele się w Irlandii zmieniło. W konstytucji pojawiło się prawo do zawierania małżeństw 

jednopłciowych, zniknął z kolei zakaz rozwodów i zakaz aborcji. 

Maciej Woroch z Dublina – Przede wszystkim zostaje, jak było, bo poprawki do konstytucji okazały się zbyt 

zawiłe, a ich objaśnienia mętne. Definicja rodziny nadal więc oparta o małżeństwo, a nie także o inne długotrwałe 

związki, a słowa: kobieta i matka nie znikną z konstytucji i panie będą nadal uważane za wspierające państwo swoją 

pracą w domu i są odpowiedzialne za opiekę nad dziećmi i chorymi nawet kosztem własnej kariery. Te stare zapisy 

nadal dzielą, ale to, czym chciano je zastąpić, okazało się zbyt niejednoznaczne. Ograniczenie wsparcia dla 

niepełnosprawnych i starszych, obawy o to, że nowa definicja rodziny umożliwi niekontrolowany wzrost liczby 

imigrantów lub problemy w sprawach spadkowych. Eksperci są zgodni, wyniki nie oznaczają, że Irlandia skręca 

znów na konserwatywne tory, a szef irlandzkiego rządu … już uznał porażkę swojej kampanii na TAK. Szefowa 

opozycyjnej partii … mówi, że język dotyczący kobiet w konstytucji trzeba zmienić i obiecuje, że jeśli w styczniu 

wygra wybory, referendum powtórzy, ale z lepiej napisaną poprawką. 

 

AW – Victor Orban u Donalda Trumpa. Premier Węgier odwiedził byłego prezydenta na Florydzie. Obaj nie 

szczędzili sobie komplementów. Orban stawia na powrót Trumpa do Białego Domu. W czasie czterodniowej wizyty 

Orbana w USA spotkania z obecnym prezydentem nie było. 

 

AW – Bliskie spotkania z naturą – bardzo bliskie. 

Stanisław – no, chodź, chodź. Nie bój się, nie bój. 

Paweł Abramowicz – No, pewnie, że nie ma się co bać. To przecież tylko wielkie zwierzę brunatne 

wieczorową porą, choć dosyć ciekawskie. Już za późno na odwoływanie zaproszenia – pomyślał łoś i rozpoczął 

szczyt okazywania zainteresowania filmującemu go panu Stanisławowi. A także jego telefonowi oraz wszystkiemu, 

do czego mógł sięgnąć nosem, a sięgnąć mógł do wszystkiego. 

Stanisław – Chyba się zaprzyjaźniliśmy. 

PA – Słowem, trudno o jeszcze bliższy kontakt z naturą. 

Stanisław Wrzesiński – Polizał mnie trochę po ręku, miałem ochotę, żeby go pogłaskać, ale żeby go nie 

płoszyć, to go jednak nie pogłaskałem 

PA – Łoś dostał imię: Stefan – piękne. Obaj panowie długo wymieniali się uprzejmościami, czułościami i 

obustronną szczęśliwością ze spotkania. No i się Stefan znudził. Bo wąchanie miłego skądinąd pana Stanisława, też 

ma swoje granice. 

Stanisław – Żegnaj królu. 

♣ 
2024-03- 10 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3079 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty szósty dzień 

 

AW – Kilka cytatów prezesa PiS, które nie wytrzymują zderzenia z faktami. Próbuje się przeciwników 

Zielonego Ładu uczynić jego zwolennikami albo nawet jego twórcami – to absolutna nie prawda – mówi Jarosław 

Kaczyński. Ale absolutną prawdą jest, że to czołowy polityk PiS chwalił Zielony Ład i tłumaczył, że to program 

rolny PiS-u. 

Kaczyński – Ubranie już nie, ale buty służbowe 

Jakub Sobieniowski – Tak Kaczyński nie powiedział prawdy na temat zamieszek przed Sejmem w 

Warszawie. 



Kaczyński – Rzucali kamieniami, kostkom, która tam leżała, no, skąd ona się tam wzięła? Normalnie jej tam 

nie ma. [chodnik wybrukowany kostką] 

 

AW – Głód oznacza śmierć. W Strefie Gazy głód zabija tak, jak izraelskie bomby, tym bardziej gdy pomoc 

humanitarna stoi zablokowana przez Izraelczyków na granicy. Może być zawieszenie broni, ale każda ze stron 

stawia swoje warunki. W rękach Hamasu jest wciąż ponad 140 izraelskich zakładników. 

 

AW – Już jutro Rada Bezpieczeństwa Narodowego; już pojutrze rocznica wstąpienia Polski do NATO i 

spotkanie w Waszyngtonie: Biden, Duda, Tusk… 

Piotr Kraśko – … nigdy się nie zdarza, żeby Prezydent USA zapraszał jednocześnie do Białego Domu 

jednocześnie prezydenta i premiera jakiegoś kraju. A to dowodzi, nie waham się użyć tego słowa, jak dziwnym na 

tle świata jest system władzy w Polsce, no bo Joe Biden w jednej osobie jest zwierzchnikiem sił zbrojnych i szefem 

rządu, tymczasem we wtorek będzie miał naprzeciwko siebie z jednej strony zwierzchnika sił zbrojnych, z drugiej 

strony szefa rządu, któremu podlega resort obrony. Nie byłoby sensu zapraszać do Białego Domu prezydenta i 

premiera Francji, bo prezydent jest o tyle wyżej w hierarchii władzy; w Dojczlandzie odwrotnie – to kanclerz a nie 

prezydent decyduje o wszystkim. U nas rządzi rząd, ale i prezydent ma duże kompetencje zwłaszcza w sprawach 

zagranicznych i obronności. Gdyby któryś z obecnych tu Amerykanów podszedł do nas i zadał pytanie: To jaki 

teraz macie system władzy? To nie jest takie łatwe, żeby wytłumaczyć. Dobrze, że w Białym Domu to rozumieją. 

 

AW – Paweł Szot zabiera państwa na północ do Arktyki, nie tylko żeby pokazać wielkie wojskowe 

manewry, ale żeby powiedzieć dlaczego i dla kogo Arktyka może być cenna jak złoto. W tej historii będzie też o 

Rosji, która tam na północy jest wyjątkowo silna, na kilkakrotnie więcej atomowych lodołamaczy niż całe NATO. 

PS – Pokaz siły w najbardziej niedostępnych w jednym miejsc na kuli ziemskiej. To wielkie manewry 

Sojuszu Północno-Atlantyckiego na wodach terytorialnych Norwegii. Żołnierze lądują w jednym z fiordów. 

Płyniemy razem z nimi na pokładzie barki desantowej. 

Italska piechota morska prowadzi desant w Arktyce. W ten sposób NATO demonstruje swoje możliwości i 

chce pokazać, że będzie bronić swoich interesów w każdej części świata i w każdych warunkach. 

Te panujące a kołem podbiegunowym są wyjątkowo trudne szczególnie dla amerykańskich marines, którzy 

na co dzień stacjonują w Północnej Karolinie. 

- Jesteśmy przyzwyczajeni do wyższych temperatur, musimy się zaadoptować do zimna, śniegu i wiatru, to 

coś nowego 

NATO jednak nie może zrezygnować z aktywności w tej części świata. 

Erik Raven, podsekretarz Marynarki Wojennej Stanów Zjednoczonych – Amerykańska Marynarka Wojenna 

i Arktyczna Piechota Morska mają arktyczne plany działania, które są elementem naszej narodowej strategii 

bezpieczeństwa. Arktyka odgrywa kluczową rolę. 

PS – Topniejący lód otwiera najkrótsze szlaki żeglugowe z Azji do Europy i Ameryki, ułatwia też dostęp do 

ogromnych arktycznych złóż. Rosja chce po nie sięgnąć, prowadzi w Arktyce militarną, propagandową i polityczną 

ekspansję. Zbudowała za kołem podbiegunowym ponad 20 baz wojskowych. Ma kilkakrotnie więcej atomowych 

lodołamaczy niż całe NATO. W lipcu ONZ-etowska komisja granic szelfu kontynentalnego nie zważając na nic i na 

wojnę w Ukrainie, potwierdziła rosyjskie roszczenia do ogromnych obszarów wokół bieguna północnego. Rosja 

uważa ją za swoją wyłączną strefę ekonomiczną. [Czyli będziemy się bić o biegun północny]. 

- Ten obszar nakłada się na roszczenia Kanady i Danii. 

♣ 



2024-03- 11 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2933 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty siódmy dzień 

 

DR – Historyczna wizyta w wyjątkowym momencie, a tuż przed nią posiedzenie Rady Bezpieczeństwa 

Narodowego, by to, co dziś w Warszawie wybrzmiało jutro w Waszyngtonie. W sprawie bezpieczeństwa naszego 

kraju jest pełna zgoda i w sprawie Ukrainy też nie ma różnicy zdań. 

 

DR – Co mówi się w Waszyngtonie o Ukrainie, o Rosji i o ewentualnym zagrożeniu dla Polski? 

Piotr Kraśko – …Która Ameryka ma szanse wygrać wybory 5 listopada? 

 

DR – Były dyrektor w MSZ o układach w MSZ i największej w niej aferze wizowej. Nie ma jednej afery 

wizowej, jest ich wiele – mówił przed komisją śledczą Jakub Osajda i wprost oskarżał, że polityczne kierownictwo 

PiS zamiatało sprawę pod dywan, a z niego próbowało zrobić kozła ofiarnego. 

Jakub Osajda, były dyrektor biura prawnego i zarządzania zgodnością MSZ – To była powszechnie znana 

informacja, że minister Wawrzyk takich interwencji dokonuje 

Michał Tracz – …Wawrzyk miał interweniować, gdy proszono go o pomoc przy repatriacji lub też ściągania 

do pracy imigrantów z Azji. Mieli o to prosić także politycy PiS-u. 

 

DR – O kondycji Koalicji. Spór o aborcję wciąż nieugaszonym punktem zapalnym, a kampania wyborcza 

raczej nie sprzyja wyciszeniu kampanii wzajemnych oskarżeń. Sypią się więc epitety i pytania o to, co dalej? 

Izabela Leszczyna, Ministra Zdrowia, KP KO, PO – Nie ma co obrzucać się błotem, nie ma co przeklinać 

Arleta Zalewska – Adresatką tego apelu Izabeli Leszczyny jest szefowa klubu lewicy. 

Anna Maria Żukowska, KKP Lewicy, Nowa Lewica, wypowiedź z soboty – Na co jeszcze czekamy, panie 

Hołownia? 

Hołownia – Jednej rzeczy nam trzeba, po pierwsze spokoju, po drugie cierpliwości. 

AZ – …W tej dyskusji między czterema koalicyjnymi partiami nie chodzi już wyłącznie o ustawy aborcyjne, 

to dyskusja o tym, jak będą wyglądać 4 lata ich wspólnych rządów, gdy każdy ma swój polityczny interes, swoje 

priorytety i swoje sprawy, które będzie chciał stawić na ostrzu noża? Tym bardziej że po wyborach 7 kwietnia 

prezydent już zapowiedział kolejne na 9 czerwca wybory do Parlamentu Europejskiego. 

Czarzasty, Lider Nowej Lewicy – Na radzie Bezpieczeństwa Narodowego reprezentowała nas Anna Maria 

Żukowska, szefowa naszego klubu. Dla niewtajemniczonych: to jest ta, która mówi to, co myśli każda kobieta, ale 

używa słów, których nie każda kobieta używa. Brawo dla Anki. 

 

DR – …prezes PiS zaskakuje niemal każdą polityczną diagnozą 

Jakub Sobieniowski – Jarosław Kaczyński wypowiedział te słowa po ośmiu latach rządzenia: 

Kaczyński, Śniadowo, wypowiedź z soboty – Myśmy po prostu pewne rzeczy chcieli zrobić, ale po prostu 

się nie udało. To historycy rozliczą, kto tutaj był winien. Ja w tej sprawie nie będę mówił 

JS – To wręcz szokujące wyzwanie dotyczące wymiaru sprawiedliwości, bo dokładnie to samo dokładnie 

przez lata wyśmiewali:  

Jarosław Kaczyński – Ten imposybilizm, niezdolność do działania 

Ryszard Terlecki – Mieliśmy przez lata taki spektakl pod tytułem: nie da się, nie da się 

JS – To było, a to jest: 

Kaczyński, Śniadowo, wypowiedź z soboty – Myśmy po prostu pewne rzeczy chcieli zrobić, ale po prostu 

się nie udało. To historycy rozliczą, kto tutaj był winien. Ja w tej sprawie nie będę mówił 

Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska – on był nadprezydentem, nadpremierem – mógł wszystko. Ale w 

wielu sprawach [wymagających działania] nie robił nic… 

 

DR – Nowe wytyczne w sprawie terminacji ciąż – przygotowane przez ekspertów wskazówki dla lekarzy w 

trosce o bezpieczeństwo pacjentek – to kobieta ma być w centrum uwagi, to jej prawa, a nie przekonania personelu 

są tu ważniejsze. A szpitale, jak chce resort zdrowia, nie mają prawa tego podważać. 

 

DR – Biała flaga, o której mówi papież; Franciszek wezwał do odwagi w podjęciu negocjacji pokojowych z 

Rosją, na co świat natychmiast zareagował z oburzeniem, a Ukraina ze stanowczością. Z Kijowa słychać: Nasza 

flaga jest niebiesko-żółta, nigdy nie podniesiemy żadnej innej. 

Papież Franciszek, wywiad dla szwajcarskiej telewizji – Silniejszy jest ten, kto widzi sytuację, kto myśli o 

narodzie, kto ma odwagę białej flagi, by negocjować. Dzisiaj można negocjować przy użyciu potęg 

międzynarodowych, bo słowo „negocjować” jest odważne. Kiedy widzisz, że jesteś pokonany, kiedy rzeczy nie idą 

po twojej myśli, musisz mieć odwagę, żeby negocjować. Niektórzy mogą uczuć wstyd. Ale ile ofiar przyniesie 

jeszcze ta wojna? 

Anna Czerwińska – …słowa o wywieszeniu białej flagi wywołały zaskoczenie i oburzenie. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – W Ukrainie było kiedyś wiele białych ścian domów i kościołów, 

które teraz są spalone i roztrzaskane przez rosyjskie pociski. I to bardzo wymownie mówi o tym, kto musi się 

zatrzymać, aby wojna się skończyła. 



Dmytro Kułeba 

Minister spraw zagranicznych Ukrainy 

„(…) jeśli chodzi o białą flagę, znamy strategię Watykanu z pierwszej połowy XX wieku. 

Wzywam do unikania powtarzania błędów przeszłości i wspierania Ukrainy (…) Nigdy nie 

podniesiemy żadnej innej flagi”. 

 

Radosław Sikorski 

Minister Spraw Zagranicznych Polski 

„A może, dla równowagi, zachęcić Putina, by miał odwagę wycofać swoją armię z Ukrainy? 

Pokój zapanowałby natychmiast, bez potrzeby negocjacji”. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – Tę wojnę wszczął Putin i może ją zakończyć choćby dzisiaj. 

Natomiast Ukraina nie ma takiej możliwości. Kapitulacja nie oznacza pokoju. 

Andrii Jurasz, ambasador Ukrainy przy Watykanie 

„Najważniejsze jest to, by być konsekwentnym. Kiedy mówi się o trzeciej wojnie światowej, 

którą mamy teraz, konieczne jest wyciągnięcie lekcji z drugiej wojny, (…) Zatem lekcja jest 

jedna: jeśli chcemy skończyć wojnę, musimy zrobić wszystko, by zabić smoka”. 

Andrzej Duda, prezydent – Rosja nie może zwyciężyć na Ukrainie, bo imperializm rosyjski, który zagraża 

dzisiaj całej Europie, zwłaszcza Europie środkowo-wschodniej, ale także całej Europie i w efekcie również i światu, 

musi zostać zatrzymany. 

AC – Papież Franciszek nie pierwszy raz zadziwia albo wręcz szokuje swoim podejściem do rosyjskiej 

inwazji na Ukrainę. Swego czasu z jego ust padły słowa: 

„Być może szczekanie NATO pod drzwiami Rosji skłoniło prezydenta Rosji do złej reakcji i 

rozpętania konfliktu”. 

3 maja 2022 

[pochodzący z Argentyny papież] „Nie potrafię odpowiedzieć na pytanie, czy słuszne jest 

zaopatrywanie Ukraińców w broń, jestem za daleko”. 

3 maja 2022 

 

♣ 
2024-03- 12 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2804 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty ósmy dzień 

 

AW – 25 lat Polski w NATO, w Sojuszu, który dla Polski oznacza bezpieczeństwo szczególnie teraz, kiedy 

na wschodzie jest wojna. Rocznica wypada dokładnie dziś i właśnie dziś wyjątkowe spotkanie w Waszyngtonie: 

Biden, Duda, Tusk. Polski prezydent i polski Premier na zaproszenie Prezydenta Joe Bidena są dziś w Białym 

Domu. 

Piotr Kraśko, Waszyngton – … Na początku zakładano, że to spotkanie Biden, Tusk, Duda w całości rozegra 

się nie w tym monumentalnym, pięknym białym gmachu, a w o wiele mniej okazałym skrzydle dobudowanym sto 

lat po wybudowaniu Białego Domu, znanym jako West Ming czyli Zachodnie Skrzydło, a le tak naprawdę to tam 

bije serce amerykańskiego rządu, bo to tam jest Gabinet Owalny, gdzie ma się rozpocząć spotkanie, a tuż obok 

niego sala gabinetowa, w której na co dzień obraduje Amerykański Rząd i tam miały się zmieścić wszystkie 

delegacje, czyli delegacja prezydenta, Premiera i oczywiście przedstawiciele administracji amerykańskiej. Ale 

okazało się, że tak wiele udział w tym spotkaniu, że trzeba znaleźć większą salę, wtedy trzej przywódcy i całe ich 

otoczenie przeniosą się zupełnie na drugą stronę i zasiądą w ogromnej Sali znanej jako, zgodnie z prostotą 

nazewnictwa amerykańskiego, jako Sala Wschodnia, po drugiej stronie Białego Domu. Ona ma tę zaletę, że 

zazwyczaj wykorzystywana jest na bankiety, jest ogromna, gdzie można postawić wielki stół, przy którym 

zmieszczą się wszystkie delegacje. No i wtedy zaczną się te rozmowy, to jest ważne, bo gdyby to spotkanie miało 

dotyczyć tylko 25 rocznicy wejścia do NATO, to mogłoby potrwać chwilę, wygłoszono by kilka pięknych zdań. 

Ale wiemy, jaka jest stawka, co rozgrywa się w tej chwili tuż obok naszej granicy, nie ma wątpliwości, że mowa 

będzie o tym, co Polska i Stany Zjednoczone mogą zrobić dla Ukrainy, a co USA mogą zrobić dla bezpieczeństwa 

Polski. Już teraz wiemy, że Joe Biden w trakcie tych rozmów zaproponuje Polsce pożyczkę w wysokości dwóch 

miliardów dolarów, a te pieniądze być może moglibyśmy przeznaczyć na zakup [w USA] dziewięćdziesięciu 

sześciu śmigłowców Apacz, co prawdopodobnie będzie oferta ze strony amerykańskiej. Joe Biden już wcześniej 

mówił też o obecności amerykańskich żołnierzy w Polsce. 

Joe Biden, Prezydent Stanów Zjednoczonych – Nie ma potrzeby, aby było więcej amerykańskich żołnierzy, 

nie ma potrzeby, by na polskiej granicy stacjonowało ich więcej, ale spotykam się z polskimi władzami. 

[Czy Polacy przylecieli jednym samolotem?] 

AW – Godzinę temu miał rozmawiać z Premierem Tuskiem i w tym wywiadzie dla Faktów Premier 

powiedział między innymi:  

Wydaje się bardzo mało prawdopodobne, żeby Rosja zdecydowała się na otwarty konflikt z NATO. Stanie 

się to bardziej prawdopodobne, kiedy NATO przestanie praktycznie funkcjonować. 

Co zatem Premier od siebie chce przekazać Joe Bidenowi? 



PK – No, właśnie, to jest wyjątkowa sytuacja, kiedy wszyscy zasiadający po obu stronach stołu [stół jest 

okrągły, więc nie matron] są tak samo przekonani o powadze sytuacji, by nie użyć słowa, jak dramatyczna jest w tej 

chwili sytuacja: Nikt nie marzy bardziej o obecności w NATO, jak Ukraina; nikt nie docenia bardziej obecności w 

NATO, niż Polska. Był taki jeden jedyny moment, kiedy Joe Biden wygłaszał orędzie o stanie państwa w 

Kongresie, kiedy politycy obu partii przyjęli z akceptacją jego słowa i bili mu brawo. Jeden jedyny moment, kiedy 

Joe Biden powiedział: Jeżeli ktoś myśli, że Putin wygrałby wojnę w Ukrainie i zatrzymał się na jej granicach, to 

zapewniam go, że nie zatrzymałby się. I co do tego zgadzali się w Kongresie i wszyscy Demokracji, i wszyscy 

Republikanie. A jeżeli panuje do tego powszechne przekonanie, to źle, że żyjemy w takich czasach, ale dobrze, że 

strona amerykańska ma co do tego pełne przekonanie [za wyjątkiem Trumpa za chwilę]. 

W mocny sposób mówił też w Bukareszcie Donald Tusk: Nie żyjemy już w czasach powojennych, być 

może, że żyjemy w czasach przedwojennych. 

Donald Tusk, Premier – Polska nie jest bezpośrednio zagrożona, zdarzają się incydenty, szczególnie w 

powietrzu. Nie ulega wątpliwości, że Rosja nie jest i nie będzie w przyszłości pokojowo nastawiona do Zachodu, do 

NATO, a szczególnie do wschodniej flanki NATO, w tym do Polski. Ale wydaje się ciągle bardzo mało 

prawdopodobne, by Rosja Zdecydowała się na otwarty konflikt z NATO. 

Sprawa bezpieczeństwa w stosunku do Rosji, do Ukrainy, jeśli chodzi o więzi transatlantyckie – tutaj jest w 

Polsce prawie pełny consensus. Ja bym tego pilnował, bo to jest nasz skarb. Bardzo bym chciał, żeby nasi 

sojusznicy, w tym Stany Zjednoczone mogły o sobie powiedzieć to samo, że niezależnie od tego kto wygra wybory, 

niezależnie od tego kto akurat rządzi, kilka rzeczy jest stałych nienaruszalnych, w tym solidarność wynikająca z 

członkostwa w NATO. 

AW – I teraz: 

Marcin Wrona, Waszyngton – Kwestia pomocy dla Ukrainy znajduje się teraz w rękach jednego i wyłącznie 

tylko jednego człowieka – to jest oczywiście Mike Johnson, szef Izby Reprezentantów, to on właśnie od wielu 

tygodni nie dość, że blokuje samą ustawę, to wręcz blokuje rozpoczęcie jakiejkolwiek debaty w Izbie 

Reprezentantów nad pomocą dla Ukrainy. Andrzej Duda przedstawiał mu Polską Rację Stanu, ale jak powiedział, 

żadnych deklaracji ze strony Mike’a Johnson’a nie uzyskał… 

[Czyli USA stało się bezużyteczne dla Ukrainy]. 

[Wszechstronne omówienie 25 lat]. 

[Obecne] Uzbrojenie Wojska Polskiego 

Koreańskie czołgi K2 Black Panther 28 sztuk (+180 do 2026) 

Dojczlendzkie Leopard 2 135 sztuk 

Amerykańskie M1 Abrams 97 sztuk (+360 zamówionych) 

Transporter opancerzony KTO Rosomak 530 sztuk 

Transporter opancerzony BWP Borsuk 4 sztuki (+umowa ramowa na 1000 szt) 

Na niebie: 

F-16 48 sztuk 

F-35 30 sztuk w latach 2026-2030 

Koreańskie FA 50 12 sztuk (+36 do 2028) 

[a na morzu?] 

 

AW – Zerowy wat na żywność nie będzie przedłużony. Zero nie może być w nieskończoność, więc kiedy 

jest już niska inflacja Ministerstwo Finansów wraca do tego, co było. Czy to znaczy, że od kwietnia droższe będą 

owoce, warzywa, mięso, nabiał i chleb? 

Marzanna Zielińska – Można powiedzieć, że to gorący kartofel podrzucony Koalicji przez PiS, bo to PiS 

planowało obowiązywanie 0% wat na żywność tylko do końca minionego roku. Ale tak zwany rząd 

dwutygodniowy przedłużył ten termin o 3 miesiące, przerzucając odpowiedzialność za to, co sam planował, na 

rządzących teraz. 

Kosiniak-Kamysz – Przyczyny wprowadzenia zerowego watu na żywność, to była bardzo wysoka inflacja, 

przekraczająca 9%. Teraz inflację mamy w okolicach 4%, poniżej 4% 

MZ – Ministerstwo Finansów też podpiera się liczbami. 

Zarówno inflacja (rok do roku) jak i tempo wzrostu cen żywności (r/r) utrzymują się w tendencji 

spadkowej. Niższej dynamice cen żywności będą sprzyjać spadkowe tendencje cen na 

światowych rynkach rolnych 

Tomasz Kopyściański, doktor, ekonomista, Uniwersytet WSB Merito we Wrocławiu – Zdawaliśmy sobie 

sprawę, że ten stan sztuczności jest nie do utrzymania. Gospodarki na sterydach nie da się długo podtrzymywać 

Edyta Wojtyla, doktor, ekonomistka, Uniwersytet WSB Merito w Poznaniu – To jest powrót do normalnych 

czasów, kiedy gospodarka radzi sobie z tymi wszystkimi okolicznościami, które są dookoła, wynagrodzenia rosną 

szybciej niż inflacja 

[Przy takim założeniu zarobki w Polsce nigdy nie osiągną wynagrodzeń, które są na Zachodzie od dawna]. 

MZ – My dołożymy 1000 złotych do rocznych wydatków, a budżet państwa zyska około 12 miliardów 

złotych. 

Rząd zapowiada, że reagować będzie na bieżąco i jeśli pojawi się konieczność, wat na owoce, warzywa, 

mięso lub nabiał znów zniknie. 

 

AW – W PKW wylosowano numery list wyborczych przed wyborami samorządowymi, to dla komitetów 

wyborczych ważny moment. W losowaniu wzięło udział 6 komitetów: 



Komitet Wyborczy PiS – numer 1 

Komitet Wyborczy Konfederacja Wyborców i wyborców bezpartyjni samorządowcy – numer 2 

Koalicyjny Komitet Wyborczy Trzecia Droga Polska 2050 Szymona Hołowni i Polskie 

Stronnictwo Ludowe – numer 3 

Koalicyjny Komitet Wyborczy Lewica – numer 4 

Koalicyjny Komitet Wyborczy Koalicja Obywatelska – numer 5 

Komitet Wyborczy Stowarzyszenie Bezpartyjni Samorządowcy – numer 6 

♣ 
2024-03- 13 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2896 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny czterdziesty dziewiąty dzień 

 

AW – Historyczne spotkanie w Białym Domu. Pierwsze reakcje, ważne szczegóły, nowe ustalenia. To 

podkreślenie żelaznego zobowiązania obu naszych krajów na rzecz NATO – tak na spotkaniu Biden, Duda, Tusk 

pisze Biały Dom, a sam Biden dodaje od siebie: Stany Zjednoczone i Polska dumnie stoją z Ukrainą w obliczu 

rosyjskiej brutalnej wojny. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Spotkanie w Białym Domu było planowane na mniej więcej godzinę, a trwało 

godzinę i 40 minut. To oznacza, że podczas rozmów pojawiło się dużo kwestii ważnych i pilnych, które należało 

omówić: od rocznicy naszego członkostwa w NATO, przez bezpieczeństwo wewnętrzne w regionie, zagrożenie ze 

strony Rosji, po bezpieczeństwo energetyczne i polską energetykę jądrową. Prezydentowi Joe Bidenowi podczas 

rozmów towarzyszyli szefowie najważniejszych resortów amerykańskiej administracji, między innymi sekretarz 

stanu Antony Blinken i szef Pentagonu Lloyd Austin. 

Precyzyjnie w odstępie 5 minut pod zachodnie skrzydło Białego Domu najpierw podjechała limuzyna z 

Premierem Donaldem Tuskiem, a później z prezydentem Andrzejem Dudą. Wszystko zgodnie z protokołem. Joe 

Biden witał polskich przywódców w Gabinecie Owalnym, a później przeszedł z nimi kolumnadą przy ogrodzie 

różanym. Polsce i Stanom Zjednoczonym zależało na pokazaniu naszej jedności w sprawach bezpieczeństwa. 

Andrzej Duda, prezydent, wywiad Marcina Wrony – Nie jest tajemnicą, że ja się wywodzę z innego obozu 

politycznego niż pan premier Donald Tusk czy czego nie jest [?] I oczywiście są między nami spory w polityce 

wewnętrznej, ale od samego początku mówimy obydwaj: sprawa obronności Polski, bezpieczeństwa 

Rzeczypospolitej, sprawa relacji Polski z Ukrainą, która walczy z rosyjską agresją, są wyjęte z politycznego sporu. 

Donald Tusk – Jesteśmy tu dzisiaj po to, żeby potwierdzić, że Polska jest i będzie trwałym filarem wspólnoty  

transatlantyckiej niezależnie od tego, kto wygra wybory w naszym kraju. Nasze zobowiązania traktujemy poważnie, 

bardziej poważnie niż ktokolwiek w Europie. I mamy nadzieję, że żaden z naszych partnerów z NATO nie będzie 

podważać naszego zobowiązania z artykułu piątego. 

MW – Donald Trump, który walczy o powrót do Białego Domu podważa jednak sens zapisów mówiących o 

równej obronie wszystkich członków Sojuszu, dlatego niezwykle mocno zabrzmiało wczoraj zobowiązanie Joe 

Bidena: 

[Mr Tusk], zobowiązanie Ameryki wobec Polski jest żelazne. Naprawdę myślimy to, co mówimy: atak na 

jednego z partnerów jest atakiem na nas wszystkich. 

Tusk – Mam nadzieję, że ma już tę świadomość, że od jego de facto decyzji zależy los milionów ludzi. Brak 

decyzji, tej pozytywnej decyzji pana Johnsona naprawdę będzie kosztował tysiące istnień ludzkich na Ukrainie, 

dzieci, kobiet. I musi mieć tego świadomość. 

MW – Ale Mike Johnson wykonuje wolę polityczną Donalda Trumpa, który nie chce pomagać Ukrainie, co 

jasno powiedział Viktorowi Orbanowi podczas niedawnego spotkania. Prezydent Andrzej Duda zdaje się z 

dystansem traktować wypowiedzi Trumpa dotyczące NATO czy Ukrainy. 

Duda dalszy ciąg wywiadu – W kampaniach wyborczych tak bywa, sam mówiłem przed chwilą dwukrotnie, 

padają różne słowa, nieraz bardzo ostre, a potem przychodzi do realizacji polityki i wiele rzeczy się wyważa. 

To jest odrodzona rosyjska imperialna, jakiej nie było od czasu upadku Związku Sowieckiego. 

MW – Nie obserwuje pan zagrożenia naszego bezpieczeństwa? 

Duda – Dzisiaj jeszcze nie, ale kto mądry, ten patrzy w przyszłość 

Donald Tusk, wywiad dla Piotra Kraśki, Waszyngton – Tylko silna Polska gwarantuje stabilność całego 

regionu. A niestabilny region oznacza prędzej lub później dramatyczne kłopoty dla Europy, dla całego Zachodu. 

MW – Prosto ze Stanów Zjednoczonych Andrzej Duda leci do Brukseli, a Donald Tusk będzie w piątek w 

Berlinie na zwołanym szczycie Trójkąta Wajmarskiego. Będą rozmawiać o tym, co usłyszeli na Kapitolu i w 

Białym Domu. 

[Donald Tusk w Waszyngtonie jest wożony limuzyną z proporcami Polski i USA, a Duda wraz z całą swoją 

ekipą samochodem wieloosobowym]. 

Piotr Kraśko z siedziby Departamentu Stanu - …trochę słychać takich głosów, że poza świętowaniem naszej 

rocznicy w NATO poza śmigłowcami, poza rakietami, to niewiele konkretów z tej wizyty wynika. No dobrze. Ale 

może zapytajmy Ukraińców, którzy są teraz w Polsce, ile by dali za to, żeby to ich prezydent i premier jako 

przywódcy bezpiecznego państwa NATO byli wczoraj w Waszyngtonie i w Białym Domu od prezydenta USA 

usłyszeli żelazne gwarancje, że Ameryka będzie bronić ich niepodległości… 

[Ale Bajden będzie prezydentem jeszcze pół roku]. 



AK64 Apacz to najbardziej zaawansowany technologicznie i sprawdzony w walce śmigłowiec bojowy na 

świecie, bo Apacze mogą działać w ścisłym połączeniu z czołgami Abrams, myśliwcami F35, wyrzutniami Himat i 

Patriot, którymi już dysponuje albo będzie dysponować polska armia. Obecnie polska armia ma na wyposażeniu 11 

typów różnych śmigłowców, w tym wiele jeszcze produkcji sowieckiej. Apacze są w posiadaniu armii USA, 

Wielkiej Brytanii, Izraela, Japonii czy Arabii Saudyjskiej. Jednak gdy 96 takich śmigłowców dotrze do Polski, 

będziemy dysponowali drugą po Amerykanach największą flotą [tych śmigłowców] na świecie. 

Jednak śmigłowce to tylko początek długiej listy sprzętu wojskowego, jaki będzie docierać do nas z USA. 

Waszyngton chce też ułatwić finansowanie całej transakcji: 2 miliardy dolarów wsparcia, pożyczki na te zakupy. 

Departament Stanu wydał też zgodę na sprzedaż Polsce ponad 1700 rakiet. Potrzeba będzie jeszcze zgoda 

Kongresu, ale to wydaje się przesądzone. 

Niezależność energetyczna, tę może dać atom. 

Sebastian Napieraj, Waynesboro, Georgia – 8000 km od Polski istnieją takie reaktory, jakie powstaną w 

pierwszej polskiej elektrowni atomowej. Tu budowa notowała opóźnienia i przekroczyła budżet, ale Amerykanie 

zapewniają, że w Polsce będzie inaczej. 

 

AW – Konfiskata samochodu – nowa kara dla pijanych kierowców. 

Kiedy stracimy auto? 

• 1.5 promila alkoholu w organizmie 

• Wypadek i co najmniej 1 promil alkoholu w organizmie 

• recydywa 

 

AW – Szef MSZ Radosław Sikorski zdecydował o zakończeniu misji poda 50 ambasadorów. Powołuje i 

odwołuje ambasadorów prezydent i Sikorski liczy na zgodne współdziałanie władz. 

 

AW – Procedura ruszyła, sędzia Maciej Nawacki straci stanowisko prezesa sądu w Olsztynie, a to sędzia 

symbol represji wobec prawomocnych sędziów, to on przed kamerami podarł uchwałę w obronie sędziego 

Juszczyszyna. A wcześniej to on bezprawnie go zawiesił, bo Juszczyszyn chciał wyjaśnić, kto konkretnie podpisał 

listy poparcia dla członków upolitycznionej Krajowej Rady Sądownictwa. 

♣ 
2024-03- 14 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2870 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty dzień 

 

DR – Kadrowe tsunami w polskich placówkach dyplomatycznych [było wczoraj]. 

Maciej Knapik – Odwiedzając kolejne stolice, Minister Sikorski w zmianach ambasadorów nie widzi 

żadnego problemu. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych, PO – Zapewniam, że ciągłość polskiej polityki 

zagranicznej będzie zachowana 

MK – …kilkunastu zgłoszonych przez poprzednie władze, nie wyjedzie na placówki i tu pojawia się: 

Andrzej Duda – Nie da się żadnego ambasadora polskiego powołać ani odwołać bez podpisu prezydenta 

MK – Istotnie, ambasadorów mianuje i odwołuje prezydent, tak mówi Konstytucja, ale mówi też, że politykę 

zagraniczną prowadzi rząd, a prezydent ma z rządem współdziałać. Tu współdziałania raczej nie będzie. 

Marcin Bosacki, były ambasador w Kanadzie, KP KO, PO – Nigdy w historii Rzeczypospolitej nie było tylu 

ambasadorów, którzy byli politycznymi mianowańcami. 

MK – Rząd musi mieć zaufanie do dyplomatów, a polityka zagraniczna musi być jedna – słyszymy. Jeśli 

prezydent nie zmieni zdania, ambasadorowie wrócą do kraju na polecenie rządu. Nadal formalnie będą 

ambasadorami, ale kierowanie placówki przejmie chargé d’affaires wyznaczony przez Ministra Sikorskiego. 

Marcin Przydacz, były szef Biura Polityki Międzynarodowej prezydenta, PiS – Zachęcałbym pana ministra 

Sikorskiego do otwartości i na współpracę z prezydentem… 

MK – i vice versa – odpowiada druga strona 

Przydacz – Od tego jest konwent 

MK – Konwent służby zagranicznej w MSZ – przedstawicieli prezydenta i rządu, ostatnio gdy strona 

rządowa zaproponowała zmiany – jak słyszymy – tylko kilkunastu ambasadorów doszło do sporu. 

Władysław Teofil Bartoszewski, Wiceminister Spraw Zagranicznych, KP PSL-Trzecia Droga – wysłannik 

pana prezydenta zakwestionował wszystkich, czyli głosował przeciwko tej liście 

MK – Po zmianie władzy nieoficjalnie mówiono, że prezydent chciał pozostawienia na stanowiskach: 

- Krzysztof Szczerski, ambasador Polski przy ONZ, były szef gabinetu prezydenta 

- Adam Kwiatkowski, ambasador Polski przy Stolicy Apostolskiej, były szef gabin. prez. 

- Paweł Soloch, ambasador Polski w Rumunii, były szef BBN 

- Jakub Kumoch, ambasador Polski w Chinach, były szef BPSM Prezydenta 

- Marek Magierowski, ambasador w USA, były dyr. B. Pras. w kancelarii prezydenta, miał przenieść się z 

USA 

Takie miało być porozumienie między prezydentem a premierem 



Pojawił się temat kandydatury Radosława Sikorskiego na Komisarza Obronności Unii Europejskiej. W 

zeszłym roku PiS przegłosowało przepisy, w których kandydata na polskiego komisarza w Unii Europejskiej ma 

aprobować także właśnie prezydent. A zatem w tej potyczce Duda zyskuje kolejny argument i podbija stawkę. 

Krótko mówiąc polskiego komisarza powoła i tak rząd, a PiS-owskie przepisy są niekonstytucyjne – 

odpowiada druga strona. 

 

DR – Pojedynek na wpisy, czyli trzej koalicjanci w internetowym starciu. Liderzy Platformy i Lewicy piszą 

o taktycznym głosowaniu wcześniej i własnych przekonaniach teraz i to może być taktyka kampanijna. Ale po 

wyborach też jest życie, więc jak się to ma do trwania Koalicji?: 

Jacek Tacik – po internetowym wpisie Premiera: 

Donald Tusk 

Taktyczne głosowanie części zwolenników Koalicji Obywatelskiej na Trzecią Drogę pozwoliło 

nam odsunąć PiS od władzy. W tych wyborach jedynym kryterium będą nasze własne 

przekonania. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica – To jego celebryctwo zaczyna mnie już delikatnie mówiąc, 

irytować. Dlatego że facet w polityce jest bardzo krótko, w Parlamencie jest pierwszy raz, a mam wrażenie, że jest 

trochę takim „wujkiem dobra rada” i każdego by chętnie pouczał 

Szymon Hołownia 

Mieliśmy pokonać PiS raz na zawsze, nie na 100 dni. Polacy chcą od rządu efektów: reformy 

szpitali, lepszej szkoły i prostych podatków. To cel zapisany w 12 gwarancjach Trzeciej Drogi i 

@PL_2050. Panie Premierze, dość kłótni – do przodu. 

[Nie podoba mi się, że rządzący rozmawiają ze sobą za pomocą wpisów w internecie. Wpisy w intrnecie 

zostawmy młodzieży i tym, którzy nie mogą się inaczej wyżyć. Premier z Marszałkiem powinni często się spotykać 

i tak rozmawiając, usuwać w zarodku animozje i złe pomysły]. 

Jacek Tacik – Wynik wyborów samorządowych może zmienić układ sił w Koalicji Rządowej, w której 

każdy gra na siebie, ale nikt [niech] nie zapomina, że im lepiej pójdzie całej Koalicji Rządowej, tym gorzej PiS-owi 

i odwrotnie. 

Do dzisiaj był czas, żeby zarejestrować kandydatów na prezydentów, burmistrzów oraz wójtów. 

 

DR – Od opowieści o koniu ze skrzydłami do przesłuchania byłego wicepremiera. Po zmianie władzy także 

były obóz władzy zmienia narrację w sprawie Pegasusa. Teraz żarty z tematu się skończyły i jest oczekiwanie na to, 

co o programie do totalnej inwigilacji wie [powie] przed komisją śledczą świadek Jarosław Kaczyński. 

 

DR – Zmiana u kościelnych sterów. Metropolita Gdański arcybiskup Tadeusz Wojda nowym 

przewodniczącym Konferencji Episkopatu Polski, nazywany człowiekiem środka, ma na koncie także skrajne 

wypowiedzi. 

 

DR – Dyplomatyczna mobilizacja w Europie kontra wojenna mobilizacja kremla. Bruksela, Helsinki, Berlin, 

bo nie tylko Kijów potrzebuje solidarności. W różnych gremiach rozmowy i deklaracje, a wszystkie z 

bezpieczeństwem w roli głównej. 

Monika Krajewska – Kwatera główna NATO to pierwszy przystanek po wizycie prezydenta w Ameryce. Po 

Brukseli Andrzej Duda mówił szefowi Sojuszu o przebiegu spotkań w Waszyngtonie i propozycjach na zwiększenie 

wydatków na obronność. 

W Europie trwa szereg dyplomatycznych konsultacji na najwyższych szczeblach. Duńczycy wczoraj ogłosili 

zwiększenie wydatków na obronność i wprowadzeniu poboru kobiet. O stawianiu oporu Rosji i ochrony własnych 

granic rozmawiano też dziś w Helsinkach. 

Sikorski w Helsinkach – Finlandia nie chce być ponownie rosyjską kolonią, podobnie jak Polska, Ukraina 

też ma prawo nie być rosyjską kolonią. Zrobimy dużo, by temu zapobiec. 

MK – Ukrainie potrzebna jest broń, krajom NATO przygotowanie. Putin grozi Finlandii, która  niemal od 

roku jest członkiem Sojuszu. 

Elina Valtonen, Ministra Spraw Zagranicznych Finlandii – Naszym strategicznym celem jest przekazanie 

Ukrainie w najbliższym czasie wszystkiego, czego potrzebują, by bronić swojego kraju i tym samym całej 

architektury bezpieczeństwa w Europie. 

MK – Ukraina nie dostanie w najbliższym czasie pocisków Taurus, Bundestag i Kanclerz są na nie, bo 

wymagałoby to obecności dojczlandzkich oficerów na polu walki, a to szczególnie rozpala wyobraźnię Putina. W 

obszernym wywiadzie dla rosyjskiej telewizji przyznał, że Rosja jest gotowa na konflikt nuklearny. Już zaczynają 

się wybory prezydenckie w Rosji i choć ich wynik nikogo nie zaskoczy, sytuacja na ukraińskim froncie nie jest tu 

bez znaczenia. Żołnierze, partyzanci bojówek przeprowadzają ataki na terytorium Rosji, uderzają w rosyjskie 

rafinerie. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Wygrana Ukrainy w konfrontacji z rosyjskim terrorem jest 

kwestią przetrwania systemów demokratycznych i pokazanie do czego zdolna jest demokracja. Jesteśmy zdolni, by 

się bronić, gdy dostaniemy odpowiednie wsparcie. 

 

DR – Usterka w prezydenckim samolocie i korekta prezydenckich planów. Andrzej Duda opuścił Stany 

Zjednoczone na pokładzie zapasowej maszyny. W rządowym Boeingu 737 wykryto awarię systemów pokładowych 

monitorów dla załogi, co uruchomiło określone procedury. 



Sebastian Napieraj – Zgodnie z tą procedurą zawsze jest gotowy samolot zapasowy. Boeing 737 ma krótszy 

zasięg, dlatego potrzebne było międzylądowanie i tankowanie na Azorach. Oba samoloty wróciły już do Europy. 

 

DR – To nie były wielkie skoki, ale na terenie całego kraju, a proceder trwał latami, więc gang włamywaczy 

nieźle się wzbogacił. Zgarnęli w sumie niemal pół miliona złotych. Na celownik wzięli małe, wiejskie plebanie bez 

alarmu, bez monitoringu i dlatego bezkarni byli tak długo. 

 

DR – Miał być wielki sukces kosmicznego giganta, ale nie wszystko się udało. W trzecim podejściu test 

rakiety Starschip zaczął się naprawdę obiecująco, dotarła, jak podano, dalej niż kiedykolwiek wcześniej, ale 

ostatecznie najpierw utracono kontakt, a potem statek. 

 

DR – Miesiąc po miesiącu synoptycy alarmują o kolejnym rekordzie – jest coraz cieplej i coraz mocniej 

odczuwamy tego konsekwencje. Krok po kroku ziemia zmienia się w szklarnię i to na naszych oczach. Ratunek jest 

w naszych rękach, tylko że niezwykle opornie idzie nam to zawracanie znad przepaści. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

DR – Wszystko czego świadek Kaczyński o Pegasusie nie pamięta, a co wicepremier Kaczyński powinien 

wiedzieć przynajmniej według większości komisji śledczej, przed którą dziś zeznaje. Zanim zaczął, odmówił 

złożenia pełnego przyrzeczenia, jest więc wniosek do sądu. 

 

DR – [nagranie przez CBA rozmów Obajtka]. 

 

DR – Komisja Europejska łagodzi Zielony Ład: ugorowanie nie będzie obowiązywać – ogłasza Premier i to 

ma być dopiero początek zmian, które negocjuje w Brukseli. Rolnicy planów nie zmieniają, w środę ogólnopolski 

protest. 

Arleta Zalewska – Pakiet zmian dla rolników od Komisji Europejskiej: zniesienie obowiązku ugorowania 

gruntów 4% ziemi, płodozmianu, okrywy zimowej oraz kontroli gospodarstw. We wszystkich tych punktach 

zmiany mają być odpowiedzią na oczekiwania rolników. 

DR – Berlin i zwołane w trybie pilnym spotkanie Trójkąta Wajmarskiego: Szczyt Tusk, Scholz, Macron. 

Jacek Tacik – To już to, co wiedzieli unijni przywódcy, co miał im do przekazania premier Polski w 65 

godzin po jego wizycie w Białym Domu. 

Tusk – Czujemy się odpowiedzialni za jak najlepszą przyszłość relacji transatlantyckich i równocześnie 

mamy świadomość i wyciągamy z tego konsekwencje, że nikt nie zdejmie z nas Europejczyków odpowiedzialności 

za nasze bezpieczeństwo 

JT – To może gorzki, ale jak najbardziej realistyczny scenariusz, który został przedstawiony tu w Berlinie i 

to w obecności tych przywódców, którzy ostatnio w sprawie Ukrainy mówili różnym głosem. 

Macron – Dwa lata temu powiedzieliśmy, że nigdy nie wyślemy na Ukrainę czołgów, zrobiliśmy to. 

Powiedzieliśmy, że nigdy nie wyślemy rakiet średniego zasięgu, zrobiliśmy to. Za duże ograniczenia. Po prostu nie 

możemy pozwolić, by Rosja wygrała. 

JT – Francuską politykę: żadnych granic i żadnych symboli ziemi, skrytykował Kanclerz Dojczlandu. Po tym 

spotkaniu na linii Berlin – Paryż już odwilż, chociaż każdy z liderów, łagodząc jednak język, próbował podążać w 

swoim kierunku. 

Scholz – Ukrainę wspieramy, ale jasne jest, że nie jesteśmy w stanie wojny z Rosją. Nigdy nie będziemy 

podejmować żadnych inicjatyw dążących do eskalacji, ale nasza determinacja jest niezwykle silna. 

JT – W tym sporze Dojcze, chociaż studzą nastroje, to jednak przekazują więcej środków od Francji [ponad 

dwukrotnie więcej] na pomoc Ukrainie, także Polska ma w tym duży wkład [połowę tego, co przekazują Francuzi]. 

Dojczland przekazuje na pomoc Ukrainie około 60% tego co Stany Zjednoczone. 

Henry Foy, szef redakcji „Financial Times” w Brukseli – Europa musi stać się bardziej niezależna od Stanów 

Zjednoczonych. To oczywiście wymaga czasu i przygotować się na wszystkie ewentualności związane z 

potencjalną prezydenturą Trumpa, który, jak wiemy, jest osobą nieprzewidywalną. 

Tusk – Taki nowy początek, nowe otwarcie Trójkąta Wajmarskiego 

JT – To szansa na utrzymanie pro-ukraińskiej koalicji w Europie niezależnie od tego, co będzie się działo 

poza nią. 

Tusk – Chcemy pomóc na wszystkie możliwe sposoby tu i teraz tak żeby sytuacja Ukrainy w najbliższych 

tygodniach, miesiącach poprawiła się, a nie pogorszyła. 

JT – Im gorzej dla Ukrainy – co padało tu wielokrotnie, tym gorzej dla Europy. 

 

DR – … to nie są żadne wybory, trzydniowy spektakl wyborczy zakończy się ogłoszeniem, że Putin wygrał i 

że cieszy się niezachwianym poparciem. 



Andrzej Zaucha – Kolejna rosyjska zbrodnia. Odessa została ostrzelana rakietami Iskander. Dziesiątki 

zabitych i rannych. Zginęli pracownicy pogotowia ratunkowego i strażacy. Na froncie ciężkie walki, Ukraińcy 

powstrzymują wszystkie ataki. Artylerzyści obsługują systemy rakietowe Grad, cieszą się, że mają czym strzelać, 

bo tutaj każdy pocisk jest na wagę złota. 

Kandydaci na prezydenta Rosji: 

Dawankow Władisław 

Putin Władimir Władimirowicz 

Słuckij Leonid Zdyardowicz 

Haritonow Nikołaj Michajłowicz 

 

DR – Samolot leciał z Polski. Na pokładzie był brytyjski minister obrony i brytyjski rząd potwierdza: w 

pobliżu Królewca doszło do zakłócenia sygnału GPS i stoją za tym Rosjanie. To było skrajnie nieodpowiedzialne – 

słychać na wyspach. 

Maciej Woroch, Londyn – Tu w brytyjskim ministerstwie obrony nie mają wątpliwości: zakłócenie łączności 

satelitarnej spowodowała Rosja. A rzecznicy Dauning Street przekonują, że trwające około pół godziny odcięcie 

sygnału GPS nie zagroziło bezpieczeństwu samolotu przelatującego w okolicach obwodu królewieckiego. Brytyjski 

minister obrony Grant Shapps wracał wojskowym Falkonem z wizyty na poligonach Orzysza, gdzie razem z szefem 

polskiego MON-u obserwował manewry wojsk NATO. Na pokładzie odrzutowca oprócz ministra byli dziennikarze, 

wśród nich Larisa Brown z „The Times” opowiedziała mi o tym, co działo się na pokładzie: 

- Siedzieliśmy w samolocie, gdy okazało się, że nasze telefony nie łapią ani sieci komórkowych, ani 

pokładowego internetu, do którego zawsze mieliśmy dostęp. Zaczęliśmy pytać, co się dzieje. Wtedy minister 

przyszedł z kokpitu pilotów i poruszony powiedział nam, że satelitarna łączność samolotu została zakłócona. 

MW – Brytyjscy piloci przekonują, że takie problemy to dla nich nic nowego. Z podobnymi zakłóceniami 

borykają się nieustannie, startując z bazy na Cyprze, gdzie tylko kierunki zakłóca rosyjski sprzęt ustawiony w Syrii. 

A wojskowi eksperci podkreślają, że agresywne działania Rosji stwarzają niepotrzebne ryzyko dla cywilnych 

samolotów mogą zagrażać bezpieczeństwu wielu ludzi. Brytyjscy dyplomaci nieoficjalnie przyznają, że tym razem 

niepokój budzi fakt, że ofiarą ataku była maszyna oficjalnej delegacji, której trasa i cel lotu były jawne. 

 

DR – Eko-rewolucja w budownictwie przegłosowana. Parlament Europejski za tak zwaną dyrektywą 

budynkową, najogólniej chodzi o to, by sektor stał się neutralny dla klimatu, ale jak zwykle diabeł tkwi w 

szczegółach. Stąd lawina pytań o terminy, o kary i o to czy gaz też trafia na cenzurowane? 

Marzanna Zielińska – Czas największego prądo-żercy z perspektywy wygląda właśnie tak: 40% 

produkowanej energii pochłaniają budynki, od urzędów, przez bloki i szpitale, po budynki jednorodzinne domy – 

wszystkie one przyczyniają się do emisji aż 36% gazów cieplarnianych. 

Tomasz Wiśniewski, prezes „pracowni finansowej”, ekspert finansowania inwestycji OZE – Wcześniejsze 

badania pokazują, że aż 95% budynków to tak zwane wampiry energetyczne, takie które zużywają więcej niż 90 

kilowatogodzin energii na metr kwadratowy rocznie. 

MZ – Tym energetycznym wampirom Parlament Europejski powiedział właśnie twardo, jasno i ostatecznie: 

zdecydowanie NIE. [Ha!] 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Dyrektywa wprowadza trzy kluczowe terminy: od 2025 roku zakaz 

dotowania instalacji pieców na gaz, od 2030 roku nie będzie można ich montować w nowych budynkach, by 

docelowo od 2040 roku zostały całkowicie wycofane. Kraje, które przepisów nie wprowadzą, tak jak w przypadku 

każdej innej dyrektywy, narażą się na kary finansowe. 

MZ – Nikt się nie przesłyszał. Na listę źródeł energii do wyeliminowania wpisany został również gaz. 

Anna Meres, Greenpeace Polska – On składa się z ponad 90% metanu, jest to gaz, który ma o wiele większy 

efekt cieplarniany niż na przykład węgiel 

MZ – Unia stawia w budownictwie na energię odnawialną i termomodernizację – to nie lada wyzwanie. W 

Sosnowcu na przykład muszą znaleźć na ten cel kilkadziesiąt milionów złotych. 

Michał Zastrzeżyński, zastępca prezydenta Sosnowca – Być może w krajach skandynawskich te terminy są 

możliwe do spełnienia, o tyle w przypadku Polski, która niezależnie co by powiedzieć na węglu stoi, to terminy są 

trudne do spełnienia. 

MZ – Trudne, ale możliwe. Tam gdzie transformacja trwa, już się opłaca. 

Piotr Grzelak, zastępca prezydenta Gdańska – W ostatniej perspektywie zaoszczędziliśmy rocznie 2600 ton 

CO2 i o tyle mniej idzie do powietrza dzięki projektowi Unii Europejskiej. 

MZ – Tym torem w klimatycznym kryzysie musimy iść wszyscy. 

Bogdan Chojnicki, profesor, klimatolog, Uniwersytet Przyrodniczy w Poznaniu – Zamiana bardzo mocno 

dymiącego komina na mniej dymiący komin nie jest rozwiązaniem. Tu mam na myśli nie tylko ochronę klimatu, ale 

także jakości powietrza. 

MZ – I zmartwieniem rządu jest, jak się z dyrektywy wywiązać. 

Jan Ruszkowski, Departament Energii i Zmian Klimatu, Konfederacja „Lewiatan” – To państwo ma 

zapewnić środki finansowe, dopłaty do kredytów, ulgi finansowe, ulgi podatkowe, jak i doradztwo. 

♣ 
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ROSJA OD PODBOJU DO PODBOJU 
Wyciąg z mojej książki: Rosja – ostatnie imperium 

s. 35 Księstwo Moskiewskie istnieje od roku 1340 

s. 19 Iwanowski obwód – w Księstwie Moskiewskim od 1340 

s. 31 Moskiewski Obwód Kolomna – w Księstwie Moskiewskim od 1340 

s. 31 Moskiewski Obwód Sierpuchow – w Księstwie Moskiewskim od 1340 

s. 31 Moskiewski Obwód Możajsk – w Księstwie Moskiewskim od 1340 

s. 120 Niżegorodzki Obwód – w Księstwie Moskiewskim od 1392 

s. 53 Władymirski Obwód Murom w Księstwie Moskiewskim od 1394 

s. 53 Władymirski Obwód Suzdal – w Księstwie Moskiewskim od 1456 

s. 21 Jarosławski Obwód – w Księstwie Moskiewskim od 1463 

s. 72 Republika Komi, Komi obwód autonomiczny – w Księstwie Moskiewskim od 1471 i 1489 

s. 178 Rostowski Obwód – w Księstwie Moskiewskim od 1474 

s. 87 Nowgorodzki Obwód – w Księstwie Moskiewskim od 1478 

s. 47 Twerski Obwód – w Księstwie Moskiewskim od 1485 

s. 118 Kirowski Obwód – w Księstwie Moskiewskim od 1489 

s, 30 Kurski Obwód Kozielsk – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1494 

s. 17 Briański Obwód – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1500 

s. 50 Tulski Obwód – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1503 

s. 91 Pskowski Obwód – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1510 

s. 95 Wołogodski Obwód – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1514 

s. 25 Kostromski obwód – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1518 

s. 39 Riazański Obwód – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1521 

s. 112 Republika Tatarstanu, Tatarstan, Autonomiczna – w Wielk. Księst. Moskiewskim od 1522 

s. 23 Kałużski Obwód – w Wielkim Księstwie Moskiewskim od 1525 

s. 128 Permski Obwód – w Rosji od ~1530 

s. 132 Komi-Permiacki Autonomiczny Okręg – w Rosji od ~1530 

s. 65 Nieniecki Okręg Autonomiczny – w Rosji od ~1550 

s. 116 Republika Udmurcka, Udmurcja, Autonomiczna – w Rosji od ~1550 

s. 110 Republika Mordwińska, Mordwa, Autonomiczna – w Rosji od ~1550 

s. 141 Ulianowski Obwód – w Rosji ~1550 

s. 108 Republika Maryjska, Mari Eł, Autonomiczna – w Rosji od 1552 

s. 101 Republika Baszkirii Autonomiczna – w Rosji od 1555 

s. 176 Astrachański Obwód – w Rosji od 1556 

s. 104 Republika Czuwaszska Autonomiczna – w Rosji od 1557 

s. 161 Republika Kabardyjsko-Bałkarska, Kabardo-Bałkaria, Autonomiczna – w Rosji od 1557 

s. 37 Orłowski Obwód – w Rosji od 1566 

s. 62 Archangielski Obwód – w Rosji od 1584 

s. 57 Woroneżski Obwód – w Rosji od 1586 

s. 134 Samarski Obwód – w Rosji od 1586 

s. 197 Tiumeński Obwód – w Rosji od 1586 

s. 27 Kurski Obwód – w Rosji od 1587 

s. 183 Wołgogradski Obwód – w Rosji od 1589 

s. 44 Tambowski Obwód – W Rosji od 1590 

s. 137 Saratowski Obwód – w Rosji od 1590 

s. 29 Lipiecki Obwód – w Rosji od 1592 

s. 15 Biełgorodzki Obwód – w Rosji od 1593 

s. 201 Chanty-Mansyjski Autonomiczny Okręg, Jurga, Surgut w Rosji od 1594 

s. 281 Omski Obwód, Tara – w Rosji od 1594 

s. 204 Jamalsko-Nieniecki Autonomiczny Okręg, Salechard (Obdorsk) – w Rosji od 1595 

s. 285 Tomski Obwód, Narym – w Rosji od 1596 

s.164 Republika Kałmucji, Kałmucja, Autonomiczna – w Rosji od ~1600 

s. 285 Tomski Obwód – w Rosji od 1604 

s. 250 Krasnojarski Kraj, Autonomiczny, Turuchansk – w Rosji od 1607 

s. 126 Penzeński Obwód, Kuźnieck – w Rosji od 1617 

s. 225 Jamalsko-Nieniecki Autonomiczny Okręg – W Rosji od 1618 



s. 250 Krasnojarski Kraj, Autonomiczny, Jenisiejsk – w Rosji od 1619 

s. 194 Swierdłowski Obwód – w Rosji od ~1620 

s. 250 Krasnojarski Kraj, Autonomiczny, Krasnojarsk – W Rosji od 1628 

s. 275 Ust-Ordyńsko Buriacki Okręg Autonomiczny – w Rosji od ~1630 

s. 271 Irkucki Obwód, Bratsk – w Rosji od 1631 

s. 255 Ewenkski Autonomiczny Okręg – w Rosji od ~1632 

s. 259 Tajmyrski (Dołgańsko-Nieniecki) Autonomiczny Okręg – w Rosji od ~1632 

s. 291 Republika Sacha – Republika Jakucka, Jakucja, Autonomiczna, Jakuck – w Rosji od 1632 

s. 291 Republika Sacha – Republika Jakucka, Jakucja, Autonomiczna, Wierchojansk w Rosji1638 

s. 291 Republika Sacha – Republika Jakucka, Jakucja, Autonomiczna, Sriedniekołymsk w R 1644 

s. 291 Republika Sacha – Republika Jakucka, Jakucja, Autonomiczna, Niżniekołymsk w R. 1644 

s. 219 Republika Buriacji, Autonomiczna – w Rosji od 1648 

s. 295 Chabarowski Kraj, Autonomiczny, Ochotsk – w Rosji od 1649 

s. 329 Czukotka, Czukocki Autonomiczny Okręg, Anadyr – w Rosji od 1649 

s. 271 Irkucki Obwód, Irkuck – w Rosji od 1652 

s. 271 Irkucki Obwód, Balagansk – w Rosji od 1654 

s. 397 Ukraina – w Rosji od 1654, potem w ZSRR Ukraińska Socj. Rep. Radz. od 1922 do 1991 

s. 267 Agińsko-Buriacki Autonomiczny Okręg – w Rosji od ~1658 

s. 263 Czitinski Obwód, Nerczynsk – w Rosji od 1659 

s. 192 Kurgański Obwód – w Rosji od 1662 

s. 403 Uzbekistan – w Rosji od 1865, potem w ZSRR do 1991 

s. 138 Penzeński Obwód, Penza – w Rosji od 1666 

s. 41 Smoleński Obwód – w Rosji od 1667 

s. 210 Nowosibirski Obwód – w Rosji od ~1690 

s. 79 miasto Sankt Petersburg – w Rosji od 1703 

s. 305 Kamcztski Obwód – w Rosji od 1703 

s. 309 Kuriacki Autonomiczny Okręg, Kuriacja – w Rosji od 1703 

s. 245 Republika Chakasji, Autonomiczna – w Rosji od 1709 

s. 277 Kiemierowski Obwód – w Rosji od 1709 

s. 281 Omski Obwód, Omsk – w Rosji od 1716 

s. 385 Kazachstan, Semipałatyńsk – w Rosji od 1718 

s. 69 Republika Karelii, Karelia, autonomiczny obwód – w Rosji od 1721 

s. 75 Leningradzki Obwód – w Rosji od 1721 

s. 123 Orenburski Obwód, Orsk – w Rosji od 1735 

s. 217 Ałtajski Kraj, Autonomiczny – w Rosji od 1738 

s. 123 Orenburski Obwód, Orenburg- w Rosji od 1743 

s. 214 Republika Ałtaju, Autonomiczna – w Rosji od 1763 

s. 650 Polska – w Rosji od 1772 (rozbiory Polski, w Rosji do 1918) 

s. 174 Stawropolski Kraj, Autonomiczny – w Rosji od 1777 

s. 379 Białoruś – w Rosji od 1793, potem w ZSRR od 1922 Białoruska Republika Radz. do 1991 

s. 189 Czeliabiński Obwód – w Rosji od ~1800 

s. 152 Republika Inguska, Inguszetia, Autonomiczna – w Rosji od ~1801 

s. 383 Wschodnia Gruzja – w Rosji od 1801 

s. 383 Zachodnia Gruzja – w Rosji od 1804 

s. 148 Republika Dagestanu, Autonomiczna – w Rosji od 1806 

s. 385 Kazachstan – w Rosji kolejno od: 1822, 1854, 1864, 1871, 1881, potem w ZSRR do 1991 

s. 637 ZSRR, Kazachska Socjalistyczna Republika Radziecka od 1922 do 1991 

s. 377 Azerbejdżan – W Rosji od 1806, potem w ZSRR Azerbejdżańska Socj. Rep. Radz. do 1991 

s. 169 Republika Północnoosetyjska, Osetia Północna, Alanija, Autonomiczna – w Rosji od 1806 

s. 389 Mołdawia – w Rosji od 1812 do 1918 

s. 633 Armenia – w Rosji od 1828 potem w ZSRR Armeńska Socjalist. Rep. Radz. do 1991 

s. 145 Republika Adygieja, Autonomiczna – w Rosji od ~1857 

s. 156 Republika Czeczeńska, Autonomiczna – w Rosji od 1859 

s. 167 Republika Karaczajsko-Czerkieska, Karaczajo-Czerkiesja, Autonom. – w Rosji od ~1860 

s. 295 Chabarowski Kraj, Autonomiczny – w Rosji od 1860 

s. 311 Amurski Obwód – w Rosji od 1860 

s. 301 Primorski Kraj, Autonomiczny – w Rosji od 1860 

s. 325 Żydowski Okręg Autonomiczny – W Rosji od 1860 

s. 171 Krasnodarski Kraj, Autonomiczny – w Rosji od ~1864 



s. 383 Gruzja Abchazja – w Rosji od 1864 

s. 617 Łotewska Socjalistyczna Republika Radziecka – w ZSRR od 1919 do 1920 

s. 621 Litewska Socjalistyczna Republika Radziecka – w ZSRR od 1919 do 1920 

s. 391 Tadżykistan – w Rosji od 1868, potem w ZSRR do 1991 

s.387 Kirgistan – w Rosji od 1876, potem w ZSRR do 1991 

s. 383 Gruzja, Adżaria – w Rosji od 1878 

s. 631 ZSRR, Gruzińska Socjalistyczna Republika Radziecka – w ZSRR od 1922 do 1991 

s. 639 ZSRR, Uzbecka Socjalistyczna Republika Radziecka – od 1924 do 1991 

s. 641 ZSRR, Kirgiska Socjalistyczna Republika Radziecka – od 1924 do 1991 

s. 643 ZSRR, Tadżycka Socjalistyczna Republika Radziecka – od 1924 do 1991 

s. 645 ZSRR, Turkmeńska Socjalistyczna Republika Radziecka – od 1924 do 1991 

s. 319 Sachaliński Obwód, Północny Sachalin – w Rosji od 1905 do 1920 i od 1925 

s. 247 Republika Tywa – Tuwa – protektorat Rosji od 1914 

s. 315 Magadański Obwód – w ZSRR od 1933 

s. 77 Republika Karelii, Karelia, autonomiczny obwód, ziemie zachodnie – w ZSRR od 1940 

s. 83 Murmański Obwód, Kuolojarwi – w ZSRR od 1940 

s. 389 Mołdawia – w ZSRR Mołdawska Socjalistyczna Republika Radziecka od 1940 do 1991 

s. 614 Estońska Socjalistyczna Republika Radziecka – w ZSRR od 1940 do 1991 

s. 617 Łotewska Socjalistyczna Republika Radziecka – w ZSRR od 1940 do 1991 

s. 621 Litewska Socjalistyczna Republika Radziecka – w ZSRR od 1940 do 1991 

s. 247 Republika Tywa – Tuwa – w ZSRR od 1944 

s. 67 Kaliningradzki Obwód – w ZSRR od 1945 

s. 319 Sachaliński Obwód, Południowy Sachalin – w ZSRR od 1945 

s. 319 Sachaliński Obwód, Wyspy Kurylskie – w ZSRR od 1945 

s. 83 Murmański Obwód, Petsamo (obecnie Pieczenga) – w ZSRR od 10 lutego 1947 

 
Rzeczywistość jest taka, że w każdym Rosjaninie tkwi imperializm. A zdobyte imperia przynoszą całej Rosji 

i każdemu Rosjaninowi dodatkowe bogactwo, które pozwala na wybitność Teatru Bolszoj, na Czajkowskiego, na 

Rachmaninowa, na gwiezdne wojny, obecną chęć powiększania imperium, na wojnę w Ukrainie. Właśnie Putin 

realizuje z całą stanowczością dążenia imperialne wszystkich Rosjan. Nieliczne wyjątki nie zmienią tego faktu. 

Zważmy na czym polega różnica między demokracją a imperializmem. Demokracje pozwalają każdemu 

państwu czerpać korzyści z własnego dochodu. Jeżeli demokracje się jednoczą, tworząc przykładowo Unię 

Europejską, to osiągają przez współpracę dodatkowy dochód, który jest rozdzielany w różnej formie między 

państwa członkowskie. 

Imperializm polega na podbiciu poprzez wojny kolejnych państw i wówczas imperialista zabiera dla siebie, 

ile się tylko da z dochodu podbitych państw. Hegemon, w tym przypadku Rosja jest pasożytem w stosunku do 

podbitych państw. Dlatego Rosjanie widzą wartości, jakie da im wyzysk podbitej Ukrainy. 

♣ 
2024-03- 16 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2929 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty drugi dzień 

 

PK – [przesłuchanie Kaczyńskiego w sprawie Pegasusa]. 

 

PK – Wiele w Polsce jest takiej, jak po wyborach 15 października, ale los małych ojczyzn rozstrzygnie się 7 

kwietnia. Czasem marzenia i problemy mamy różne, zależy, gdzie mieszkamy. Ale wyjątkowo w tych wyborach 

samorządowych chodzi też o sprawę, o których Lewica mówi, że nie trzeba szukać trzeciej drogi, a według Trzeciej 

Drogi najlepsze byłoby referendum [to się nazywa lanie wody]. 

Katarzyna Górniak – Dziś politycy głównych partii prezentowali kandydatki i kandydatów do rad, sejmików 

i ratuszów. I zmobilizowanie ich do walki o głosy. 

Hołownia – Od drzwi do drzwi, od ulicy do ulicy, od domu do domu 

PO – Będziemy budować żłobki, szpitale; będziemy budować drogi 

- Edukacja kulturalna międzypokoleniowa 

- Przyjazne środowisko, przychodnie dla seniorów 

Czarzasty – Są sprawy, w których nie należy szukać trzeciej drogi 

Hołownia – Musimy zrobić referendum 

Katarzyna Ueberhan, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Wielu naszych wyborców i wyborczyń głosowało 

strategicznie 

KG – To przytyk do Trzeciej Drogi, bo Lewica i Koalicja Obywatelska już nie chcą głosami swoich 

wyborców pracować na cudze konto. 



Marzena Okła-Drewnowicz, KP KO, PO – W tych wyborach nie trzeba już kalkulować, trzeba patrzeć na 

tych kandydatów, którzy nam gwarantują w samorządach wolność, prawa kobiet 

Hołownia – Rozegraliśmy pierwszą połowę skutecznie tego meczu 15 października 

 

PK – Zbigniew Ziobro opublikował swoje zdjęcie ze szpitalnego łóżka po operacji 

Zbigniew Ziobro 

„Wiemy, że jest taka choroba jak rak, że zbiera swoje ofiary, ale zwykle myślimy, że nas to nie 

dotyczy. Nie opierajcie Państwo na takim przekonaniu swojej przyszłości, swojego życia i życia 

Waszych bliskich. Badajcie się regularnie, a niepokojące symptomy konsultujcie ze 

specjalistami. Nowotwór to podstępny wróg. O moim wrogu dowiedziałem się 13 listopada, w 

dniu ślubowania nowo wybranych posłów. Po drodze do Sejmu podjechałem do szpitala 

MSWiA w Warszawie. Odebrałem wynik badań histopatologicznych. Otworzyłem kopertę i 

czytam: nowotwór złośliwy przełyku. Rak! Tuż przed wejściem na salę plenarną wpisałem w 

wyszukiwarce Google hasło: „nowotwór złośliwy przełyku rokowania” i zobaczyłem …wyrok: 

umiera 90-95 proc. Chorych! 

Na to nie można się przygotować. Tam na sali, myślałem o rodzinie, o żonie, o dzieciach, o 

wszystkich bliskich dla mnie ludziach i o przyszłości. Wreszcie o tym, że przede mną 

najtrudniejsza bitwa do stoczenia. Spojrzałem na te statystyki. I zadzwoniłem do przyjaciela, 

prosząc o wydrukowanie wszystkiego z internetu, co tylko się da, na temat tego nowotworu. 

Wroga trzeba poznać. Po południu byłem już na pierwszej konsultacji onkologicznej. 

Usłyszałem, że natychmiast mam położyć się do szpitala. Do tego badanie tomograficzne 

wykazało, że miałem pierwsze przerzuty do żołądka… 

[Współczuję]. 

 



PK – Wojna w Ukrainie jest pierwszą w historii, w której drony stały się tak potężną bronią, a ukraińscy 

wojskowi posługują się coraz skuteczniej. Ich ataki na rosyjskie rafinerie to dla kremla cios może bardziej 

kosztowny niż zachodnie sankcje. W Rosji zaczęło już brakować benzyny. 

Andrzej Zaucha – 900 kilometrów od granicy Ukrainy (Syzrań) – do ataku doszło nad ranem, a potężny 

pożar udało się ugasić dopiero po wielu godzinach. Dzisiaj rano została zaatakowana jeszcze jedna rosyjska 

rafineria w obwodzie samarskim. 

Od początku tego roku w ten właśnie sposób Ukraina zaatakowała co najmniej kilkanaście rosyjskich 

zakładów przerabiających ropę naftową. Musiały wstrzymać lub ograniczyć produkcję tak bardzo, że Rosja 

wprowadziła zakaz eksportu benzyny, gdyż zaczęło jej brakować na potrzeby wewnętrzne. Rosyjskie ataki na 

Ukrainę mają na celu mordowanie cywilnych mieszkańców. W Odessie ogłoszono żałobę po tym, jak dwie rakiety 

Iskander uderzyły w miasto, zabijając 21 osób i raniąc 70. 

Ihor Kłymenko, minister spraw wewnętrznych Ukrainy – W jaki sposób atakuje wróg: warsztat 

samochodowy, cywilne budynki, ulice, gdzie było wielu przechodniów. Gdy przyjechali tutaj ratownicy, by gasić 

pożar, wróg podstępnie zaatakował jeszcze jedną rakietą. Dlatego jest tak wielu strażaków, lekarzy i policjantów. 

AZ – Ale są miejsca, do których rosyjskie rakiety już niemal nie dolatują. To ukraińska energetyka: to jedna 

z kluczowych ukraińskich elektrowni. Nie możemy powiedzieć, gdzie się znajduje, ze względu na jej 

bezpieczeństwo. Od początku wojny Rosjanie atakowali ją rakietami kilkanaście razy. [To za dużo powiedziane. 

Przecież wróg wie, co atakował kilkanaście razy]. 

Dzięki potężnej obronie przeciwlotniczej dostarczonej przez Zachód, w tym roku nie było wyłączeń prądu. 

Jeszcze rok temu w wielu ukraińskich miastach Ukraińcy musieli radzić sobie bez elektryczności każdego dnia 

przez wiele godzin. Ale niebezpieczeństwo nie minęło, a załoga codziennie musi ukrywać się w schronie. 

♣ 
2024-03- 17 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2929 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty trzeci dzień 

 

PK – Bardzo surowa ocena działań Mateusza Morawieckiego i Andrzeja Dudy z niespodziewanej raczej 

strony. Bo pretensje na ich zgody na różne dziadostwo, jak to ujął ma Patryk Jaki z Suwerennej Polski i tu długa 

lista błędów. Ale odpowiedź przyszła mocna. Dowiedział się, że ma za krótkie spodenki. 

Patryk Jaki – Jest wiele pretensji do nas, że byliśmy bezwładni wobec Unii Europejskiej 

Patryk Jaki – MEP 

Ta zaczepka akurat idiotyczna. Prezydent Duda wygrał z Trzaskowskim w skali kraju. 

Natomiast w Warszawie wynik wyglądałby tak: 

P. Jaki(2018) – 28,53% 

A. Duda(2020) – 26,91% 

Byłem rzeczywiście twarzą kampanii samorządowej w 2018 roku. I w skali Polski wygraliśmy 

zdecydowanie wybory z PO, z najlepszym wynikiem PiS w historii wyborów lokalnych. 

Środek straciliśmy głównie przez Polski Ład M. Morawieckiego i „składkę zdrowotną”. 

Polecam rozmowę z przedsiębiorcami i analizę danych exit poll. Doszły do tego oczywiście 

obiecane i niedowiezione środki z UE, która się z nas śmiała jak widział podpisywane kamienie 

milowe i KPO. 

Nieładnie znów zwalać na całe kierownictwo PiS decyzje dot. Zielonego komunizmu. 

 



Robert Gontarz 

Atakowanie Prezydenta @AndrzejDuda i Wiceprezesa Prawa i Sprawiedliwości 

@MorawieckiM na finiszu kampanii samorządowej ma ogromny sens… jeśli komuś BARDZO 

zależy na wygranej ekipy 13 grudnia. 

Patryk Jaki – Ktoś te wszystkie dziadostwa podpisywał, ktoś za to odpowiada. Proszę państwa to nie jest tak, 

że u nas nie ma ludzi odpowiedzialnych. Ja to mówiłem wprost i powiem państwu jeszcze raz: Jeżeli Mateusz 

Morawiecki będzie po raz kolejny premierem, ja państwu żadnej gwarancji nie daję, że nie będzie tak samo. Po 

prostu my musimy wyciągać wnioski 

Arleta Zalewska – Takie podsumowanie wobec PiS-u i to w samym środku kampanii samorządowej 

natychmiast wywołały reakcje z otoczenia Mateusza Morawieckiego: 

Piotr Muller 

Kolegę @PatrykJaki zachęcam do rozmów w gronach do tego przeznaczonych. 

Celowo spłaszczasz dyskusję na temat decyzji rządu w sprawach unijnych żeby „coś się 

przykleiło”. Szkodzisz tym obozowi. A decyzje w tych obszarach były przyjmowane wyłącznie 

na poziomie całego kierownictwa @pisorgpl. Wiesz o tym doskonale. Choć może już Patryk 

uwierzyłeś, że przerosłeś Prezesa, Premiera i Głowę Państwa. Szkoda, że takiej energii nie 

przełożyłeś na działania w prokuraturze, sądach (np. pełnej cyfryzacji – w 8 lat dało się zrobić). 

Szkoda, że przez wasz radykalizm straciliśmy kilka punktów procentowych do zwycięstwa. 

Szkoda, że Wasz radykalizm obudził złość na nasz obóz i zmobilizował osoby, które poszły na 

wybory tylko dlatego, że nie chcieli tego stylu uprawiania polityki co prezentujecie. Szkoda, że 

w ramach partykularnych interesów celujesz działa w kolegów ze Zjednoczonej Prawicy, 

zamiast w @donaldtusk. 

 

Waldemar Buda 

Chęć ponownego wyboru do europarlamentu kosztem całego obozu. Krótkie spodenki. 

 

Michał Dworczyk 

Próba destabilizacji jedności ZP przed wyborami samorządowymi i europejskimi to skrajna 

nieodpowiedzialność. Pomocna dłoń dla #Koalicja13grudnia. 

 

Włodzimierz Czarzasty, wicemarszałek sejmu, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Czy to jest tak, Szymon, że 

musisz się zasłaniać kwestią referendum po to, żeby powiedzieć, że jako prezydent naszego kraju, jeżeli zostaniesz 

wybrany, nie podpiszesz ustawy aborcyjnej? 

Rafał Trzaskowski, Prezydent Warszawy, PO – Bez umocnienia praw kobiet nie ma w ogóle co mówić o 

nowoczesnym państwie. 

AZ – O zmianach w prawie aborcyjnym, ale w kontekście działań samorządów mówił dziś w Krakowie, 

gdzie wspierał kandydata na prezydenta: 

Rafał Trzaskowski – Nie ma takich sytuacji, żeby kobieta zjawiła się w miejskim szpitalu i żeby ktoś się nie 

powołał się na klauzulę sumienia. Zawsze musi być ktoś, kto pomoże. 

AZ – Do wyborów pozostały trzy tygodnie. 

 

PK – Do wymiany zdań doszło pomiędzy byłym a obecnym kierownictwem MON. Błaszczak był oburzony, 

że z 500 milionów, jakie Unia wyda na produkcję amunicji, do Polski trafią tylko dwa. Tyle że jak się okazało, czas 

na składanie wniosków był przez dwa miesiące, licząc od połowy października, czyli w całości za rządów PiS. 

Paweł Szot – Dzisiejsza opozycja zarzuca rządowi bierność. Trzy polskie firmy wnioskowały wspólnie 11 

milionów euro. Unijny program ogłoszono w październiku, gdy rządził PiS. Nabór wniosków zakończył się 13 

grudnia. Tego dnia Donald Tusk dopiero został premierem. Spółki starające się o grant wchodzą w skład Polskiej 

Grupy Zbrojeniowej. 

Paweł Bejda, Wiceminister Obrony Narodowej, KP PSL, TD – Nie złożyły wniosków na te obszary, na które 

powinny, bo na przykład nikt nie złożył na obszary związane z materiałami wybuchowymi, gdzie było najwięcej 

pieniędzy. To Komisja Europejska uwzględniała zdolności produkcyjne. Skoro było 8 lat zaniedbań, to Komisja 

oceniła bardzo słabo te zdolności produkcyjne, DeZaMet nawet nie chciał spotkać się z Komisją. 

PS – Polscy producenci nawet nie są w stanie stworzyć kompletnej amunicji na miejscu, muszą importować 

niektóre komponenty 

Maciej Lisowski, kapitan rezerwy, ekspert ds. wojskowości – Nawet łuski kupujemy. Pod koniec ostatnich 

30 lat zabrakło pewnej strategii 

PS – Pod koniec grudnia ubiegłego roku Agencja PGZ podpisała z PGZ pierwszą dużą umowę na dostawę 

pocisków do haubic i czołgów. W ciągu 5 lat polski przemysł zbrojeń ma dostarczyć 300 tysięcy amunicji. Rosja 

produkuje 3 miliony pocisków rocznie. 

 

Działanie na rzecz produkcji amunicji 

Źródło: defence-industry-space.ec.europa.eu 

Norwegia 86 744 486,46 € 

Dojczland 84 542 050,30 € 

Francja 38 213 530,85 € 

Finlandia 32 500 000,00 € 



Węgry 27 047 611,00 € 

Hiszpania 23 822 677,63 € 

Szwecja 19 094 842,87 € 

Czechy 14 986 345,13 € 

Belgia   9 600 320,34 € 

Italia   3 693 596,17 € 

Polska   2 137 612,06 € 

Słowacja   1 964 616,30 € 

 

PK – Jeszcze nigdy od początku wojny w Ukrainie tak często jak teraz nie padało pytanie: Czy Putin byłby 

gotów na konflikt z NATO? Najpierw estoński, a teraz dojczlandzki wywiad ma posiadać informacje, że byłoby to 

możliwe w perspektywie 10 lat. Tylko pamiętajmy, że Związek Radziecki przez 40 lat szykował się do wojny z 

Zachodem. Nigdy do niej nie doszło, bo NATO było na to przygotowane. 

Andrzej Zaucha – Putin atakujący terytorium NATO, tego nie można wykluczyć już po 2026 roku – twierdzi 

portal biznes insider, powołując się na dokumenty fińskiego wywiadu. Zagrożone miały być kraje nadbałtyckie i 

właśnie przyjęta do NATO Finlandia. 

 

PK – Wyglądało to spektakularnie. Kilkanaście godzin temu na Islandii doszło do najpotężniejszej erupcji 

wulkanu w ciągu ostatnich 3 miesięcy. 

Marta Magdalena Hanlon, Polka mieszkająca w Islandii – W tym momencie są dwie szczeliny, pierwsza się 

otworzyła wieczorem, miała  ponad 3,5 kilometra, później otworzyła się druga. W tym momencie to jest takie trzy 

do czterech kilometrów 

Anna Czerwińska – Lawa przemieszcza się w kierunku miejscowości Grindawik. Szczelina znajduje się też 

koło kąpieliska termalnego Błękitna Laguna. 

 

PK – Odszedł Ernest Bryll. Na początku lat dziewięćdziesiątych nasz ambasador w Irlandii. Był pisarzem, 

dziennikarzem, dramaturgiem, tłumaczem, ale przede wszystkim poetą i to on napisał ten niezwykły tekst, który 

potem stał się nieformalnym hymnem Solidarności: 

 

Ernest Bryll 

1935 – 2024 

 

Za czym kolejka ta stoi? 
Po szarość, po szarość, po szarość 
Na co w kolejce tej czekasz? 
Na starość, na starość, na starość 
Co kupisz, gdy dojdziesz? 
Zmęczenie, zmęczenie, zmęczenie 
Co przyniesiesz do domu? 
Kamienne zwątpienie, zwątpienie 

Bądź jak kamień, stój, wytrzymaj 
Kiedyś te kamienie drgną 
I polecą jak lawina 
Przez noc, przez noc, przez noc 
Bądź jak kamień, stój, wytrzymaj 
Kiedyś te kamienie drgną 
I polecą jak lawina 
Przez noc, przez noc, przez noc 

♣ 
2024-03- 18 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3086 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty czwarty dzień 

 

PK – Doszło do pierwszej konfrontacji świadków na posiedzeniu sejmowej komisji śledczej. Obok siebie 

usiedli były wiceminister Artur Soboń i były wiceprezes Poczty Polskiej. Proste pytanie: Czy w sprawie wyborów 

to spotykali się formalnie, czy prywatnie? 

Maciej Knapik – Gra w pomidora gdy powtarzamy w kółko to samo, tutaj finału nie ma. I świadek z PiS-u i 

posłowie śledczy z PiS-u w kółko zgodnym chórem powtarzają, że komisja nie ma sensu. 

Soboń – Komisja działa w sposób absurdalny 

Czarnek – Ta komisja już dawno się skompromitowała 

MK – To żmudne dociekanie prawdy, to chyba najwłaściwszy opis tego, co działo się na sali 



Dariusz Joński, KP KO, Inicjatywa Polska – Trzeba było przygotować konfrontację, wniosek do sądu i drugi 

raz wezwać, żeby świadek sobie przypomniał to, co się działo 

MK – Były wiceminister aktywów państwowych pytany o swój udział w organizacji wyborów kopertowych, 

to próbka tego, jak minister kluczył i unikał jasnych odpowiedzi. 

Soboń – Uczestniczyłem zabierając, biorąc udział w spotkaniach. Ja nie reprezentowałem wówczas 

ministerstwa aktywów państwowych. W sposób roboczy byłem w kontakcie z zarządem Poczty Polskiej. W czasie 

wyborów korespondencyjnych ja nie miałem powierzonych żadnych zadań. 

MK – I tak wielokrotnie, na posiedzeniu odtworzono mu nawet fragment wywiadu, w którym to on wprost 

opowiada o organizacji wyborów. O jego udziale w wyborach kopertowych mówią też inni świadkowie. Jeden z 

szefów Poczty Polskiej był dzisiaj konfrontowany z byłym wiceministrem. Artur Soboń zasłynął tym, że na 

poprzednim przesłuchaniu, zamiast odpowiadać na pytania, ponad 120 razy powtórzył tą [tę] samą formułkę: 

Soboń – Wszystko co miałem do powiedzenia w tej sprawie, zawarłem w swobodnej fazie wypowiedzi. 

MK – Teraz z kolei upierał się, że jego spotkania i rozmowy miały charakter nieformalny. Czyli tak jakby 

były nieważne. To zwykła próba ucieczki od odpowiedzialności i rozmywanie swojej odpowiedzialności – mówi 

szef komisji… 

[Dla uniknięcia takich sytuacji w komisji potrzebny jest ktoś w roli prokuratora, który będzie znał szczegóły 

i będzie stawiał konkretne zarzuty przesłuchiwanemu i jeżeli przesłuchiwany ich nie obali, będą stanowiły 

obciążenie dla przesłuchiwanego]. 

 

PK – Jak zjednoczona jest Zjednoczona Prawica, jeśli tak otwarcie tuż przed wyborami toczy ostry spór. 

Patryk Jaki ma pretensje do byłego premiera o ten polski i ten Zielony Ład… 

Waldemar Buda – Chęć ponownego wyboru do europarlamentu kosztem całego obozu. Krótkie spodenki.  

! Ależ proszę: cały na biało chłopczyk w krótkich spodenkach @PatrykJaki z Solidarnej (obecnie z 

Suwerennej) Polski – frakcji krzykaczy-radykałów, przez którą PiS stracił umiarkowanych wyborców. 

- W obronie Jakiego stanęli koledzy z jego partii: 

Sebastian Kaleta 

Nie można myśleć o przyszłości bez wyciągnięcia wniosków z przeszłości. 

Atakujecie @PatrykJaki, ale pozostając w Waszej poetyce krótkich spodenek, kto je zakładał na 

negocjacje z UE? 

Na pewno nie byli to unijni komisarze, którzy po prostu Was ograli. Wciągnęli w negocjacje 

kompromisów, mamili, a w zamian zgadzaliście się na kolejne konkluzje, KPO, warunkowości, 

kamienie milowe, zielone łady, 

 

Jacek Ozdoba 

Krótkie spodenki to podpisały kamienie milowe, a potem udawały „nie my” 

Waldemar Buda, KP PiS – Uderza w wiceprezesa PiS, tym samym i w prezesa, i prezydenta Andrzeja Dudę. 

Nie ma sensu budować swojej popularności na atakowaniu innych z własnego obozu. 

- Politycy PiS-u zarzucają koalicjantom z Suwerennej Polski, że zamiast koncentrować się na recenzowaniu i 

rozliczaniu stu dni rządu Donalda Tuska, które wypadają w ten piątek, oni kierują działa w kolegów ze 

Zjednoczonej Prawicy. 

 

PK – Jacek Tacik wyjaśni, jak to się stało, że z 500 milionów na produkcję uzbrojenia, trafią do nas dwa? 

Jacek Tacik – To nie przypadek, że kiedy przyjeżdża do Polski minister obrony Dojczlandu, były minister 

obrony z PiS uderza w nowego Ministra Obrony Polski: 

Błaszczak – To jest katastrofa. Wnioski opiewały na kwotę 11 milionów euro, a jaka część z tych wniosków 

została uwzględniona? Dwa miliony euro. 

JT – Chodzi o Unijne dofinansowanie na produkcję amunicji: przemysł dojczlandzki otrzyma około 85 mln 

euro. O pieniądze starały się trzy spółki należące do Polskiej Grupy Zbrojeniowej: Mesko 6,7 mln €, Dezamet 2,1 

mln € i Nitrochem 2,7 mln €. W sumie wnioskowały o jedynie 11 mln €. Tylko Dezametowi udało się wywalczyć 

środki. Reszta ze względów formalnych została odrzucona. 

Jan Grabiec, szef Kancelarii Premiera, KP KO, PO – Nie było kompetentnych ludzi, żeby te wnioski 

przygotować, podpisać, a co ważniejsze: przygotować te zakłady do zwiększonej produkcji 

 

PK – Kolejny materiał dowodzi, jak trudną sztuką jest czytanie danych. Jak spojrzymy tak ogólnie na listy 

kandydatów w wyborach samorządowych, to niemal połowa to kobiety. Rzecz w tym, że źle, bo jak spojrzymy 

dokładnie, na przykład na jedynki, czyli miejsca na pewno biorące, to mężczyźni to już 85%. Co poszło nie tak? 

Marzanna Zielińska – Łódź, za komuny nazywane miastem kobiet. 

Hanna Zdanowska, prezydent Łodzi, kandydatka KO na urząd prezydenta miasta Łodzi – Kobieta 

zdeterminowana to kobieta sprawna, walcząca i która dotrzymuje zawsze zobowiązań 

MZ – i może właśnie dlatego, że Łódź to miasto kobiet, łódzkie stowarzyszenie Skalniak w ramach akcji 

„dziewczyny do polityki” przeanalizowało dane z Państwowej Komisji Wyborczej, by ocenić, jak to z tymi 

dziewczynami w polityce jest? 

Kandydatki do samorządów: 46,7% 

Miejsca na listach: 1 – mężczyźni 85% | 1, 2, 3 – mężczyźni 78% 



Marcin Kotras, doktor, socjolog, Uniwersytet Łódzki – Społeczeństwo, Polacy są gotowi na to, żeby kobiety 

były silnie reprezentowane w polityce, żeby zajmowały eksponowane stanowiska, według mnie są na to niegotowi 

partyjni liderzy. 

MZ – Tylko co piąta osoba kandydująca na wójta, burmistrza lub prezydenta jest kobietą. 



Główne bariery ograniczające dostęp kobiet do list wyborczych 

Źródło: Instytut Spraw Publicznych 

Czarne kampanie 

Ograniczone zasoby finansowe 

Obowiązki domowe 

Mało rozbudowana sieć kontaktów 

Mały wpływ na decyzje partyjne 

Mało rozpoznawalnych liderek w świecie polityki 

Brak wiary w siebie 

 

PK – Nawet jeśli szkołę skończyło się dawno temu, nawet jeśli nie ma się w niej dzieci, to ta sprawa budzi 

emocje, a chodzi o prace domowe. Zgodnie z jedną z obietnic wyborczych ma ich nie być, przynajmniej dla 

najmłodszych i to już od kwietnia. Ale im bliżej tego historycznego wydarzenia sprawa się nieco komplikuje: 

Adrianna Otręba – W szkołach oczekiwanie, idzie nowe – w domach mniej do odrobienia. Bez prac 

domowych czasu byłoby więcej. Dyskusja rozpoczęła się w kampanii wyborczej, później przyszła konkretna data: 

Donald Tusk – Uroczyście ogłaszam, tego problemu więcej nie będzie! Od kwietnia nowe zasady żadnych 

prac domowych 

AO – Do kwietnia zostały dokładnie dwa tygodnie. Ale im bliżej kwietnia mnożą się pytania: nie mamy 

rozporządzeń… 

Projekt zakłada: w klasach I-III nauczyciel nie zadaje uczniowi pisemnych i praktycznych prac domowych… 

W klasach IV-VIII nauczyciel może zadać uczniowi pisemną lub praktyczną pracę domową do wykonania w 

czasie wolnym od zajęć dydaktycznych, z tym że nie jest ona obowiązkowa dla ucznia i nie ustala się z niej oceny. 

[To drugie uściślenie po Tusku:] 

Katarzyna Lubnauer, Wiceministra Edukacji Narodowej, KP KO, Nowoczesna – Chcemy doprecyzować, że 

chodzi nam o prace praktyczno-techniczne, bo uprzednio było  

AO – Żeby uniknąć robienia w domu na przykład karmnika. 

[A to trzecie uściślenie:] 

Piotr Otrębski 

Zastępca dyrektora 

Departament Komunikacji [nie miejskiej] 

Zmiany dotyczące prac domowych w szkołach podstawowych zaczną obowiązywać w 

kwietniu br. Trwają końcowe prace nad projektem rozporządzenia, który zostanie przedłożony 

do podpisu Ministry [strasznie to brzmi] Edukacji jeszcze w marcu. [Dlaczego nie 15 marca? 

Byłoby zgodnie z zapowiedzią Premiera. Czy w tak zwięzłej sprawie nie można uniknąć 

poślizgów?] 

 Zgodnie z projektem rozporządzenia nauczyciele uczący w klasach I-III szkoły 

podstawowej nie będą zadawać pisemnych i praktyczno-technicznych prac domowych do 

wykonania przez ucznia w czasie wolnym od zajęć dydaktycznych [powiedziałbym: po 

lekcjach]. Wyjątek  w zakresie pisemnych prac domowych będą stanowiły ćwiczenia 

usprawniające motorykę małą [znów żargon urzędniczy, zaraz zapytam, co to jest motoryka 

duża?] 

Najprościej więc: Motoryka duża - to sprawność fizyczna całego ciała. Motoryka mała - to 

sprawność dłoni i palców. Jest wiele ćwiczeń, które pomagają dzieciom w rozwijaniu 

umiejętności z zakresu motoryki małej. 

[Dlaczego w klasach I-III pominięto motorykę dużą? 

…które będą obowiązkowe dla ucznia, a nauczyciel będzie mógł ustalić z nich ocenę. 

 W klasach IV-VIII nauczyciel będzie mógł zadać uczniowi pisemną lub praktyczno-

techniczną pracę domową, ale nie będzie ona obowiązkowa dla ucznia i nie będzie oceniana 

przez nauczyciela. 

[Nauczyciel: Kto chce, niech odrobi coś w domu i proszę mi nie pokazywać, bo i tak nie 

ocenię!] 

Zgodnie z założeniem, nauczyciel sprawdza pisemną lub praktyczno-techniczną pracę domową i 

informuje ucznia o poprawności i jakości jej wykonania. Takie rozwiązanie jest korzystne dla 

ucznia, bowiem wspiera jego rozwój indywidualny. [Przenieść do uzasadnienia rozporządzenia]. 

 Proponowana zmiana nie oznacza zniesienia obowiązku uczenia się w domu, tj. nauki 

czytania w przypadku najmłodszych uczniów, czytania lektur, przyswajania określonych treści, 

słówek z języków obcych itp. Zmiana pozwoli uczniom wykorzystać czas [po lekcjach] na 

powtórzenie materiału omawianego w szkole, realizowanie pasji, co bardzo ważne, odpoczynek 

[chyba w nocy]. 

 

[To już zostawmy tekst Premiera! – Jako marzenie dziadka]. 

 

[Poważnie problem ujmując, należy przejść na nauczanie godne XXI wieku, bo nadal jesteśmy w metodach 

nauczania z początku XX wieku. Obowiązujące szkolne programy nauczania są tego dowodem. Jedynie zostawia 

się ten zakres, który wpoi uniwersytet. Tymczasem XXI wiek już daje człowiekowi wielką wiedzę zewnętrzną, po 

którą potrafią sięgnąć nasze dziesięciolatki. Jednak nadal po staremu ucznia usiłuje się nauczyć wszystkiego, czym 



dysponuje nauka, a zwłaszcza nauczyciel. Czyli trzeba wbić uczniowi do głowy olbrzymi bagaż wiedzy, w sytuacji 

kiedy uczeń ma to w komputerze. Przykładowo, nauka języków obcych, np. angielskiego powinna osiągnąć taki 

stan znajomości języka, jaki posiada ośmioletni Anglik, który doskonale mówi i pisze, choć zakres znajomości słów 

nie jest olbrzymi – nic więcej, żadnej gramatyki, o idiomach dowie się, studiując anglistykę – uczeń, kończąc naukę 

powinien biegle mówić i pisać w danym języku. Języka nie można się uczyć w domu, chyba że rodzice biegle 

opanowali ten język. Język należy poznawać i ćwiczyć z lektorem – należy ćwiczyć, ćwiczyć, a lektor na bieżąco 

będzie poprawiał ucznia. Nawet matematykę można i należy ćwiczyć w szkole. Lepiej, żeby nauczyciel podczas 

lekcji poprawiał błędy niż w zeszycie. I tak z wszystkimi innymi przedmiotami szkolnego nauczania. Szkoła 

powinna wypuszczać pasjonatów. Aby to osiągnąć, musi powstać nowoczesny program nauczania – zapewniający 

wykształcenie człowieka, który będzie potrafił egzystować w XXI wieku. Wówczas zrezygnuje się z zadań 

domowych, a czas po lekcjach pozwoli dziecku żyć, rozwijać się, nawet nie nazywajmy tego wypoczywaniem. Do 

tego potrzeba wizjonerów, a nie widzę, żeby wizjonerkami były polityczki Nowacka i Lubnauer]. 

 

PK – Putin ogłasza, że wygrał to coś, co nazwano tam wyborami, z wolnymi i demokratycznymi to nie miało 

nic wspólnego. Pogratulowało mu pięć państw z Chinami na czele, w pozostałych mógłby zostać zatrzymany… 

otrzymał 87,86% głosów 87 113 127 naszych szanownych wyborców… 

 

PK – Pod Łomżą zaczyna się ta historia, jej bohater traci w wypadku dwa palce. Gdzie był najbliższy 

specjalista, który może przyszyć? Jaki system wtedy działa? System polega na tym, że ktoś siada przy telefonie i 

obdzwania szpitale. Jeśli będzie uparty i będzie miał szczęście, to parę województw dalej znajdzie jednak lekarza. 

Marek Nowicki – …jedynym lekarzem na dyżurze, który mógł przyszyć te palce był doktor Adam 

Domanasiewicz z Wrocławia: 

- Gdym miał przyszyć te palce, to musiałbym odmówić tego kciuka, a gdyby był ktoś trzeci, to zostałby 

całkowicie bez pomocy… 

Paweł Maleta, prezes Polskiego Towarzystwa Chirurgii Rekonstrukcyjnej Narządu Ruchu, 5 Wojskowy 

Szpital Kliniczny w Krakowie – Problemem jest zawsze zebranie zespołu, to też zajęło nam sporo czasu… 

MN – Doktor Paweł Maleta zgodził się przyszyć rolnikowi palce, ściągnął dodatkowo ortopedę (Łukasz 

Wawrzyniak)… Ten bałagan replantacyjny ma się wreszcie skończyć. Ministerstwo Zdrowia ma zacząć płacić 

chirurgom za gotowość do pracy. 

 

PK – W 1907 roku Leo Baekeland opatentował swój niezwykły wynalazek – tworzywo sztuczne. Nikt się 

nie spodziewał, że to początek ery plastiku, który niemal dosłownie zaleje świat… 

Magda Łucjan - W Unii Europejskiej plastiku ma być mniej. Pod nóż pójdą opakowania na warzywa i 

owoce, w restauracjach pojemniki na sosy i przyprawy, także szampony i żele. Produkcja plastiku gwałtownie 

rośnie: w 1950 roku było to zaledwie 1,5 mln ton; w 2021 roku ponad 390 mln ton. Tak ogromna produkcja oznacza 

ogromną ilość odpadów; tylko w Unii Europejskiej w 2021 roku powstało 84,3 mln ton odpadów. Na głowę każdy 

Europejczyk produkuje 188,7 kg odpadów. Wszystkie opakowania będą musiały posiadać zdolność do recyklingu… 

♣ 
2024-03- 19 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3201 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty piąty dzień 

 

GK – Były zapowiedzi w kampanii. Po wyborach zaczęły się prace o Trybunał Stanu dla prezesa NBP. Już 

jest i zostanie złożony w najbliższych dniach – mówi Premier Donald Tusk. To może oznaczać, że Adam Glapiński 

przed końcem kadencji zostanie odsunięty od kierowania bankiem centralnym. 

Michał Tracz – Na dniach ruszy polityczna machina – zapowiedział to Premier. Wniosek o Trybunał Stanu 

dla prezesa NBP jest już gotowy. A to znaczy, że Adam Glapiński może stracić stanowisko, choć droga do tego nie 

jest ani krótka, prosta. Upolitycznienie Banku, utrudnianie pracy członkom Rady Pieniężnej, niekonstytucyjne 

finansowanie deficytu finansowego przez NBP. Lista zarzutów rosła przez lata. Gdy nieudolnie walczył z inflacją, 

to siedzibę NBP obwiesił banerami, co nie było prawdą: 

• WSZYSTKIE DZIAŁANIA NBP SĄ ZGODNE Z PRAWEM i spełniają najwyższe standardy 

międzynarodowe. 

• INFLACJA W POLSCE podobna jak w innych krajach Europy Środkowo-Wschodniej. Wywołana 

przez pandemię i wojnę. Dzisiaj szybko spada. 

• PROJEKCJE INFLACJI NBP rzetelne, najbardziej wiarygodne. 

• STOPY PROCENTOWE NBP precyzyjne i zawsze trafne. 

 

GK – Ta Koalicja nie pozwoli upaść Ukrainie, to wolny świat – mówi w Ramstein amerykański sekretarz 

obrony, ale wszyscy na sali patrzą, z czym przyjechał do Dojczlandu? Wciąż nie ma 61 mld dolarów pomocy dla 

Ukrainy. Europa musi szukać pieniędzy w swoich budżetach. 

Maciej Woroch, Ramstein – …musi przejąć Europa… Unia Europejska dołoży dodatkowe 5 mld euro na 

wsparcie militarne dla Kijowa 

 



GK – …Artur Soboń reprezentował ministerstwo aktywów państwowych. Wybory Kopertowe, które się nie 

odbyły, kosztowały jednak 88 213 600 zł a nie 70 mln zł. 

Do tego 4,65 mln zł koszty poniesione przez PWPW SA. 

 

GK – Kara za darmowe recepty. 

 

GK – Dobra wiadomość dla mikro-przedsiębiorców: Dostaną wakacje od ZUS-u. Dowolnie wybrany jeden 

miesiąc w roku nie będą musieli płacić składek. Obowiązek weźmie na siebie budżet państwa. 

Tusk, Premier – Jednoosobowa działalność gospodarcza, samozatrudnieni… 

 

GK – Nawet jak na amerykańskie standardy kwota kaucji robi wrażenie: 464 mln dolarów żąda Sąd w 

Nowym Jorku od Donalda Trumpa, by wstrzymać egzekucję wyroku skazującego jego firmę za oszustwa. Trump 

miał zawyżać wartość majątku, by brać pożyczki i kredyty. 

♣ 
2024-03- 20 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3242 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty szósty dzień 

 

PK – Był rolniczy protest, są ustępstwa Unii i jest porozumienie z rządem. Tylko niekoniecznie zatrzyma to 

kolejne protesty, bo przy niemal 200 stojącymi za nimi organizacjach, ciężko ustalić, kto porozumienie uzna, a kto 

nie. Zacznijmy od tego, że niełatwo ustalić listę postulatów. 

Maciej Knapik – …W Jesionce pod Rzeszowem podpisano porozumienie z rządem: 

Porozumienie 

zawarte w Jesionce 19 marca 2024, między 

Czesławem Siekierskim Ministrem Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

Michałem Kołodziejczakiem, Sekretarzem Stanu w Ministerstwie Rolnictwa i Rozwoju Wsi 

oraz przedstawicielami organizacji i środowisk rolniczych 

Błażejem Bieniaszem – [Agrounia] 

Wiesławem Grynem – [innowacyjny farmer] 

Maciejem Iżowskim – [Grupa Iżowscy Sp z o.o. prezes zarządu] 

Arturem Koncikiem – [Gospodarstwo Rolne Artur Kącik] 

Romanem Kondrów – [lider Podkarpackiej "Oszukanej Wsi"] 

Rafałem Nieżurbida – [PSL] 

Tomaszem Obszańskim – [Przewodniczący NSZZ RI "Solidarność"] 

Filipem Pawlikiem – [Agrounia] 

Władysławem Serafinem – [Prezes Regionalnego Związku Rolników, Kółek i Organizacji 

Rolniczych] 

Andrzejem Sobocińskim – [rolnik, firma „Sprzęt Rolniczy”] 

 

1. Trudna sytuacja w rolnictwie wynika z wielu przyczyn i zaniedbań. Główną przyczyną jest 

agresja Rosji na Ukrainę. 

2. Strony niniejszego Porozumienia zwracają uwagę na fakt, że jedną z zasadniczych 

destabilizacji europejskiego rynku rolnego była bezwarunkowa zgoda Unii Europejskiej na 

nielimitowany import produktów rolnych z Ukrainy, poparta jednoznacznym stanowiskiem 

ówczesnego rządu RP. 

3. Dostrzegając potrzebę wsparcia humanitarnego, gospodarczego i wojskowego Ukrainy, 

która padła ofiarą rosyjskiej agresji, obie strony wskazują jednocześnie na fakt, że ukraińska 

produkcja rolna oparta jest całkowicie odmiennej strukturze gospodarstw i nie podlega 

takim wymogom, jakie nałożone są na europejskich producentów żywności. 

Nieuwzględnienie tego faktu przy podejmowaniu decyzji o zniesieniu ograniczeń dla 

ukraińskich producentów w dostępie dla unijnego rynku, było krótkowzroczne i poza 

negatywnymi skutkami gospodarczymi, uderza także w relacje polityczne i społeczne 

między państwami i społeczeństwami. 

4. Zarówno Rząd jak i strona społeczna podkreślają potrzebę  i wartość relacji gospodarczych 

z Ukrainą, jednakże muszą one odbywać na takich warunkach, aby nie powodowały 

destabilizacji rynku w UE. 

[dalej niedostępny tekst] 

MK – wstrzymanie tranzytu z Ukrainy produktów objętych w/w Rozporządzeniem z Ukrainy przez 

terytorium Polski z dniem 1 kwietnia 2024 r. 

- pszenica, pszenżyto, jęczmień, żyto, mieszanki zbożowe zostaną objęte dopłatami (do pierwszych 300 ha) 

Ale rolnicy dalej protestują i to w całej Polsce. No to kto i po co podpisywał to porozumienie? Obszański z 

Solidarności, Serafin z Kółek Rolniczych, Bieniasz czy Pawlik z AgroUnii to przedstawiciele własnych interesów – 

BEZ UDZIAŁU osób reprezentujących ośrodki oddolne. 



To kto organizuje te masowe protesty? 

Rolnicy organizują się w grupach internetowych, sieć – gdzie i kiedy jest protest. Ale kto ustala postulaty? 

Zakaz importu zboża z Ukrainy obowiązuje już od miesięcy, a niskie ceny to nie kwestia Ukrainy, ale 

ogólnoświatowa sytuacja podsycana przez Rosję – mówi ekspert: 

Sławomir Dudek, doktor, prezes Instytutu Finansów Publicznych, Szkoła Główna Handlowa – może Rosja 

nawet stosuje ceny dampingowe [dumping], żeby być może wywołać kryzys. Druga sprawa, Australia – nagle 

Australia zaczęła eksportować bardzo dużo zboża. 

MK – W kwestii innych płodów rolnych jest już reakcja Brukseli: 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Nowa umowa z Ukrainą to więcej ograniczeń produktów rolnych. Unia 

wprowadzi limity ilościowe dla takich towarów jak jaja, cukier, drób czy kukurydza; gdy jaki inny produkt zacznie 

zalewać rynek, będą możliwe embarga wprowadzane szybciej, w ciągu dwóch tygodni, nie tak jak teraz, gdy 

zakłócenia dotyczą całej Unii. Ale też wtedy gdy problem pojawi się tylko w jednym kraju. 

MK – Jeszcze trwa próba obniżenia limitów, by były bardziej korzystne dla Polski. 28 marca mają się odbyć 

dwustronne rozmowy polsko-ukraińskie. 

To PiS zgodził się na otwarcie granic z Ukrainą i na Zielony Ład i teraz powinno milczeć – mówiono w 

Sejmie. 

Marek Sawicki, PSL,TD w Sejmie – Opamiętanie się i rachunek sumienia dotyczący spraw rolnych 

Tusk, Premier – Otwórzcie szeroko oczy, kto was dzisiaj podpuszcza? Udało się zniwelować więcej 

zagrożeń, o których mówili polscy rolnicy, które wynikają z Zielonego Ładu, w tym na przykład ugorowanie 

MK – Ale Zielony Ład to też zdrowsza żywność (ograniczenie pestycydów) 

 

PK – Jeśli parę miesięcy temu najmocniejszy zarzut jaki stawiali sobie politycy Zjednoczonej Prawicy, 

ograniczał się do „krótkich spodenek”, ale to już było. Teraz rolę Suwerennej Polski w tym obozie Michał 

Dworczyk opisał jako układ pasożytniczy. 

Jakub Sobieniowski Nawet [Kaczyński] zaczyna mieć kłopot z wewnątrz partyjną krytyką w PiS-ie. 

Jan Krzysztof Ardanowski, PiS, Polskie Radio, Jedynka – jest tabu, pana prezesa nie wolno krytykować, bo 

jest człowiekiem takim, o którym tylko dobrze albo wcale. Myślę, że PiS dojrzewa powoli, żeby… może zbyt 

wolno, ale dojrzewa do wewnętrznej debaty, wewnętrznej analizy 

 

PK – Pierwsze miejsce w wydatkach na obronność zajmuje Polska – 3,9% 

Drugie Stany Zjednoczone – 3,49%; trzecie Grecja – 3,01% 

 

PK – Podniesienie kwoty wolnej od podatku do 60 tysięcy było zapisane w 100 konkretach Koalicji 

Obywatelskiej. Teraz premier mówi: nie wycofujemy się z tego, ale poczekajmy, wydatki na obronność muszą mieć 

priorytet. No i na to pojawia się Marszałek Sejmu z projektem Konfederacji. I zaczęła się ciekawa dyskusja: na co, 

kto i ile w Sejmie ma poczekać. 

- Pan Marszałek Hołownia spełnił swoją obietnicę po stu dniach. Za co dziękujemy. 

Jacek Tacik – To symboliczne podziękowania od Konfederacji za dopuszczeniem do prac nad projektem 

ustawy o podwyższeniem kwoty wolnej od podatku autorstwa Konfederacji. 

Tomasz Trela, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Bratanie się z Konfederacją jest naprawdę jest czymś takim 

obrzydliwym 

Marek Sawicki, PSL, TD – Nie rozumiem Lewicy, niech grają swoją grę 

Tusk – jeśli mamy utrzymać wydatki na poziomie ponad 3% budżetu na obronę, a wydaje mi się, że nie 

mamy wyjścia, nie chcę nikogo straszyć, ale sytuacja jest naprawdę poważna, to rzeczywiści musimy rewidować 

nie samą ideę, ale proces dochodzenia. 

Hołownia – Jeden obiecuje sto konkretów w sto dni, a inny jest bardziej zachowawczy, a można powiedzieć, 

bardziej realistą i obiecuje 12 gwarancji na 4 lata. I my z tych 12 gwarancji jak Trzecia Droga na 4 lata całkiem 

sporo przeprowadzili 

JT – Im bliżej wyborów tym w Koalicji w partii Szymona Hołowni, a innymi ugrupowaniami robi się coraz 

bardziej nerwowo. 

Trela – Marszałek prowadzi jakąś własną grę: kobiety mają czekać, ale Konfederacja już nie może. Jest to co 

najmniej dziwne. 

Ryszard Petru, KP Polska 2050 – Trzecia Droga – A co ma zrobić? Ma trzymać te ustawy? Ta ustawa nie 

przejdzie ze względu na pewne ograniczenia budżetowe 

 

PK – Ktoś może powiedzieć, że wszystko się zgadza, bo 7 kwietnia będziemy wybierać kogoś na jakiś urząd, 

ale dobrze jeśli my mamy jakiś wybór i z tym jest kłopot, bo w wielu gminach kandydatów jest tylu, ile miejsc w 

radzie. Ale walka o fotel burmistrza to nie będzie tam jakoś zażarta. 

Renata Kijowska – Baranów i wszystko jasne. Przed wyborami wiadomo, kto będzie rządził. Czasem 

nieprzyjemnie. Precyzuje jedyna kandydatka na wójcinę Wielkopolskiego Baranowa, teraz może przegrać sama ze 

sobą. Mieszkańcy dostaną karty do głosowania z jej nazwiskiem obok kratek TAK i NIE. Jeśli zaznaczą NIE, głowę 

gminy wyłoni rada, która w Baranowie też już jest znana. W jednomandatowych okręgach zgłosiło się tylu 

kandydatów, ile jest miejsc w radzie. Wszyscy kandydaci zostaną radnymi, skoro nie ma między kim wybierać. Tak 

jeszcze nie było. W niemal co piątej gminie na urząd burmistrza lub wójta kandyduje tylko jedna osoba, w tych 

gminach przedłużony termin składania kandydatów minął wczoraj. 



Adam Gendźwiłł, profesor, socjolog, Uniwersytet Warszawski, Fundacja Batorego – Z punktu widzenia 

demokracji zawsze byłoby lepiej, gdyby kampania wyborcza rzucała im jakąś rękawicę, rzucała im trudne pytania 

RK – To dyscyplinuje, zmusza do rozwoju, uwagi, a jednak z prezydentem Stargardu nikt nie chce 

dyskutować. Nie wskazując na konkretne gminy, socjolog, profesor Gędźwiłł wskazuje, że kandydatów mogą 

zniechęcać obowiązki, także na przykład konieczność ujawniania majątku, co w małych społecznościach jest 

przeszkodą. Przyczyną może też być strach. Konkurenci boją się zmierzyć z silnymi, bo 

Adam Gędźwiłł – Najgorszym rozwiązaniem jest taka sytuacja, w której nie ma alternatywy i w której 

sukcesja, przekazywanie władzy odbywa się w nieprzejrzysty, zakulisowy sposób, nie na drodze wyborów, tylko na 

drodze tak zwanego namaszczania swoich następców. To oczywiście na poziomie polityki lokalnej w wielu 

miejscach obserwujemy. 

RK – Ale w Szaflarach tu będzie dwóch kandydatów. Kontrkandydat obecnego wójta zgłosił się w ostatnim 

momencie, w ustawowym dodatkowym czasie. [Rafał Szkaradziński – obecny wójt i kontrkandydat Rafał Wilkus]. 

Na tym polegają wybory. 

[Tu wreszcie jest rola dla partii, aby zgłaszały tych konkurentów]. 

 

PK – Kiedy tak jak dzisiaj protestują rolnicy, to widzi to cała Polska. Jak mają protestować pracownicy 

opieki społecznej, żeby na kimś robiło to wrażenie? Przez lata czuli się bezsilni, a trudno im się dziwić, że nie 

chcieli się zgodzić na to, co usłyszą państwo w pierwszym zdaniu tego materiału. Czy teraz będzie lepiej? 

 - Chodzi nam o to, żeby nasze wynagrodzenia były wyższe, niż czasami zasiłki, które przyznajemy. 

Jarosław Kostkowski – Byli głośni, ale niesłyszalni. To bardziej misja niż praca. Pracownicy socjalni są 

wsparciem dla tysięcy osób i całych rodzin. 

Transparent: nasza praca nie hańbi, płaca już tak 

[3221,98 złotych] 

transparent: asystenci rodziny wspierają, a żyć za co nie mają 

JK – Rząd planuje to zmienić. Przygotowuje projekt ustawy, by pracownicy socjalni w szerokim pojęciu 

ścieżek zawodowych, by od 1 lipca dostali dodatek w wysokości 1000 złotych brutto. Ma on objąć prawie 200 

tysięcy osób. 



DLA KOGO DODATEK DO WYNAGRODZENIA? 

Etatowi pracownicy w Ośrodkach Pomocy Społecznej: 

powiatowych centrach pomocy rodzinie 

centrach usług społecznych 

domach pomocy społecznej 

placówkach specjalistycznego poradnictwa 

ośrodkach interwencji kryzysowej 

ośrodkach wsparcia 

dziennych domach pomocy 

domach dla matek z maleńkimi dziećmi i kobiet w ciąży 

schroniskach dla osób bezdomnych 

schroniskach dla osób bezdomnych z usługami opiekuńczymi 

klubach samopomocy 

Pracownicy systemu pieczy zastępczej i wsparcia rodziny: 

asystenci rodziny 

koordynatorzy rodzinnej pieczy zastępczej 

pracownicy placówek opiekuńczo-wychowawczych 

zatrudnieni do pomocy w rodzinach zstępczych zawodowych 

i rodzinnych domach dziecka 

pracownicy regionalnych placówek opiekuńczo-terapeutycznych 

pracownicy interwencyjnych ośrodków preadopcyjnych 

pracownicy placówek wsparcia dziennego 

Instytucje opieki nad dziećmi w wieku do lat 3, które prowadzone są przez samorządy: 

żłobki 

kluby dziecięce 

dzienni opiekunowie 

Tusk – Bardzo ciężka praca, czasami upokażająca, upokażająca, bo bardzo często, na co mi zwracano uwagę, 

pracownice i pracownicy opieki społecznej byli w trudniejszej sytuacji materialnej niż większość podopiecznych. 

Sprawa dotyczy takiej elementarnej sprawiedliwości. 

siostra Małgorzata Chmielewska – Pracownik socjalny styka się na co dzień z dramatami ludzkimi, z ludzką 

krzywdą, ale także z nieuczciwością, ludzką biedą, zajmują się ludźmi, którzy się tak naprawdę w społeczeństwie 

nie liczą. 

 

PK – W swoim herbie biskupim biskup Kasyna wpisał słowa z drugiego listu świętego Jana Apostoła: W 

prawdzie i miłości – pięknie, ale niedługo jeszcze piękniej, bo będzie można mówić: w prawdzie, miłości i wielkiej 

rezydencji. Bo ksiądz biskup ubogacił ziemię pomorską ponad tysiąc metrową posiadłość. 

Jan Błaszkowski – W samym sercu Kaszub w wiosce Sikorzyno położona wśród pól i lasów rezydencja 

przyciąga uwagę swymi rozmiarami i osobą właściciela: Ryszard Kasyno – ordynariusz diecezji pelplińskiej biskup 

Ryszard Kasyna. Biskup Ryszard Kasyna kupił 7 hektarów ziemi rolnej i występuje tu jako rolnik, który buduje 

swoje siedlisko. [Od kilkudziesięciu lat rolnik ma prawo budować swoje siedlisko o nieograniczonej przepisami 

powierzchni]. 

Za budowę biskup płaci z własnych pieniędzy. Całość ponad 1200 m2. 

 

PK – Pewnie trudno nam sobie wyobrazić, jak maleńkie jest serce dziecka, które ma mniej niż rok, a co 

dopiero operować takie serce. Dokładnie trzy transplantacje przeprowadzone ostatnio w Warszawie. 

Mariusz Kuśmierczyk, profesor, kierownik Kliniki Chirurgii Serca, Klatki Piersiowej i Transplantologii, 

Uniwersyteckie Centrum Kliniczne WUM – W ciągu półtora miesiąca przeszczepiliśmy u trzech 

dziesięciokilogramowych pacjentów. Dla mnie to kosmos. Do tej pory się wykonywało około 10 transplantacji 

serca u dzieci do 18 roku życia. W zeszłym roku w całym kraju, z tego co wiem, albo 14, 15 

Marek Nowicki – …uratowaliśmy tą metodą o 50% więcej dzieci… 

♣ 
2024-03- 21 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3031 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty siódmy dzień 

 

PK – Jest wniosek o Trybunał Stanu dla prezesa NBP Adama Glapińskiego, a w nim 8 głównych zarzutów, 

dotyczą funkcjonowania Rady Polityki Pieniężnej, skupu obligacji, przyznawania premii i dość fundamentalnej 

kwestii – apolityczności, w tym wypadku polityczności prezesa. 

Przemysław Litwiniuk, członek Rady Polityki Pieniężnej – Pan prezes będzie miał ustawowe 30 dni na 

ustalenie odpowiedzi na ten wniosek. W tym terminie można się też zachować honorowo. 

Ryszard Petru, KP Polska 2050-TD – Podpisałem ten wniosek, uważam, że on jest ważny z punktu widzenia 

siły polskiej demokracji i tego, żeby w przyszłości żaden prezes ważnego urzędu, łącznie z NBP nie łamał 

Konstytucji. 



Źródło: Wstępny wniosek o pociągnięciu pana Adama Glapińskiego do odpowiedzialności przed 

Trybunałem Stanu 

„…uchybił nakazowi apolityczności prezesa NBP…” 

„…angażował się w agitację, także w ramach kampanii wyborczej, na rzecz partii politycznej 

Prawo i Sprawiedliwość oraz popieranego przez nią rządu, a przeciwko partii politycznej 

Platforma Obywatelska Rzeczypospolitej Polskiej…” 

„…wprowadził Ministra Finansów w błąd przy opracowywaniu projektu ustawy budżetowej na 

2024 rok… 

Jakub Sobieniowski – Postępowanie przed Trybunałem Stanu może doprowadzić do zawieszenia albo utraty 

stanowiska. Ale w skomplikowanej procedurze trzeba udowodnić zarzut z wniosku. 

 

PK – Przypomnijmy sobie ten czas, jest pandemia, rząd musi natychmiast kupić sprzęt ochronny, w Polsce 

go nie ma. Kupujemy za granicą. Ale kto to ogarnia? Na przykład firma sprowadzająca gadżety kosmetyczne z 

Chin, powstała kilka miesięcy wcześniej, ale to nic. Co może pójść nie tak? Jak się okazuje – wszystko. Więcej w 

raporcie NIK. 

Arleta Zalewska – Jacek Sasin, Michał Dworczyk i Mateusz Morawiecki, to trzej, którym kontrolerzy NIK-u 

stawiają dziś zarzuty o niegospodarności, nierzetelności i niecelowości. Sprawa dotyczy blisko 200 milionów 

złotych wydanych przez kancelarię premiera na zakup środków ochronnych. 

 

PK – Partyjna prokuratura, chaos w sądach, bałagan w rolnictwie i rekordowy dług – tak Donald Tusk opisał 

stan państwa po rządach PiS. I to tylko fragment opisu. Ale to był punkt wyjścia do zmian. Posprzątanie to jedno, 

jak mówili zwycięzcy wyborów. A co udało się naprawić, a co będzie problemem: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – …ale nie da się ukryć, że na te zmiany czekano co najmniej 100 dni, a ta 

naprawdę dwa lata, odkąd rząd PiS podwyższył składkę zdrowotną dla przedsiębiorców w Polskim Ładzie. Rząd 

właśnie 

2024 wybrane tytuły 

W ramach kwoty 197,3 mld zł realizowane są m.in.: 

Przez NFZ: 

- refundacja leków – 22,65 mld zł, 

- koszty podwyżek wynagrodzeń dla pracowników ochrony zdrowia – 15,75 mld zł, 



Przez budżet państwa: 

- inwestycje – 6,3 mld zł, 

- rezydentury – 5,8 mld zł, 

- wpłata na Fundusz Medyczny – 4 mld zł, 

- dotacja dla NFZ na finansowanie świadczeń – 8,8 mld zł. 

Andrzej Domański, Minister Finansów, Komitet Partyjny Koalicja Obywatelska, Platforma Obywatelska – 

Proponujemy niską ryczałtową składkę zdrowotną, wynoszącą 9% od 75% minimalnego wynagrodzenia. 

KKZ – Na zmianach ma skorzystać: 

Nowa składka zdrowotna 

Skutki zmiany: Zyskuje 93% podatników 

skala [?] zyskuje 100% podatników 

podatek liniowy – zyskuje 100% podatników 

ryczałt – zyskuje 78% podatników, traci 20% podatników, bez zmian 2% 

KKZ – Na zmianach ma skorzystać co najmniej 93% przedsiębiorców, mają wejść w życie od nowego roku. 

Jeśli dla niektórych to zbyt późno, to wszystkim niecierpliwym odpowiada: 

Donald Tusk 

Zostawili nam rekordowy dług, wszechobecną korupcję, zdeprawowane media, partyjną 

prokuraturę, chaos w sądach, tysiące krewnych i znajomych w spółkach skarbu państwa, bałagan 

w rolnictwie, skompromitowaną dyplomację, wetującego prezydenta i partyjniaka w NBP. 

Kończymy porządki i przyspieszamy! 

My naprawdę niestety musimy bardzo dużo energii wkładać w to, żeby ten beton rozkuć. 

KKZ – A rozliczenie PiS-u zajmuje czas. To w Ministerstwie Sprawiedliwości widać najwięcej zmian, na 

które czekali wyborcy. Szybka deklaracja o przystąpieniu Polski do Prokuratury Europejskiej i przestawienie w 

Brukseli planu przywrócenia praworządności ma konkretny wymiar. 

Adam Bodnar, Minister Sprawiedliwości i Prokurator Generalny, KP KO – Krajowy Plan Odbudowy dla 

Polski został odblokowany. 

Krzysztof Szczucki, PiS – Stoimy przed budynkiem Ministerstwa Sprawiedliwości, a delikatnie mówiąc, ono 

powinno nazywać się ministerstwem niesprawiedliwości, jeżeli nie ministerstwem bezprawia, chaosu 

KKZ – I tu nawet nie trzeba mówić o przyspieszeniu. Prokuratorami nie rządzi już człowiek Ziobry. A nowy 

Prokurator Krajowy został wyłoniony w przejrzystej procedurze. Te zmiany wprowadzane przez nowy Rząd 

podważa nie tylko PiS; prezydent masowo wysyła ustawy, w tym budżet do Trybunału Julii Przyłębskiej, a w liście 

do Premiera kwestionuje legalność powołania nowego Prokuratora Krajowego. Zmianę nazywa bezprawną. 

 

Pismo Prezydenta Andrzeja Dudy do Prezesa Rady Ministrów 

19 marca 2024 

Szanowny Panie Premierze 

W związku z informacją o rzekomym powołaniu przez Pana Premiera, na wniosek Prokuratora 

Generalnego, Pana Dariusza Korneluka na stanowisko Prokuratora Krajowego, należy wskazać, 

co następuje: 

1. Stanowisko Prokuratora Krajowego zajmuje Pan Dariusz Barski, gdyż nie został odwołany 

przez Pana Premiera w trybie art. 14 § 1 ustawy z dnia 28 stycznia 2016 r – Prawo o 

prokuraturze (Dz. U. z 2024 r. poz. 390). Nie wystąpił Pan Premier także o moją zgodę na 

odwołanie Prokuratora Krajowego, czego bezwzględnie wymaga ww. przepis ustawy. 

Ponadto, z posiadanych przeze mnie informacji wynika, że Pan Prokurator Dariusz Barski 

nie zrzekł się stanowiska, ani nie przeszedł w stan spoczynku. 

2. Z uwagi na podejmowane w ostatnich tygodniach przez Pana Premiera i Prokuratora 

Generalnego (Ministra Sprawiedliwości) działania w dniu 15 stycznia 2024 r. wniosłem do 

Trybunału Konstytucyjnego o rozstrzygnięcie sporu kompetencyjnego pomiędzy 

Prezydentem Rzeczypospolitej Polskiej a Prezesem Rady Ministrów oraz Prokuratorem 

Generalnym (sygn. akt Kpt 1/24), czego konsekwencją, zgodnie z art. 86 ust. 1 ustawy z 

dnia 30 listopada 2016 r. o organizacji i trybie postępowania przed Trybunałem 

Konstytucyjnym (Dz. U. z 2019 r. poz. 239) jest zawieszenie  - z mocy prawa – postępowań 

przed organami, które prowadzą spór kompetencyjny. Zatem wszelkie działania związane z 

omawianą materią podejmowane po tej dacie są bezprawne. 

3. Pan Dariusz Korneluk nie został skutecznie powołany na stanowisko Prokuratora 

Krajowego, z uwagi na okoliczności wskazane powyżej oraz brak wyrażenia przeze mnie – 

z uwagi na zawisły spór kompetencyjny – obligatoryjnej opinii, o której mowa w art. 14 § 1 

ustawy z dnia 28 stycznia 2016 r. – Prawo o prokuraturze. 

Działania zarówno Pana premier, jak i Prokuratora Generalnego (Ministra Sprawiedliwości) 

stoją w jaskrawej sprzeczności z obowiązującym w Rzeczypospolitej Polskiej prawem, a tym 

samym stanowią sprzeniewierzenie się złożonej w trybie art. 151 Konstytucji przysiędze. 

W miejsce realizacji spoczywającego na Radzie Ministrów obowiązku zapewnienia 

bezpieczeństwa wewnętrznego państwa oraz porządku publicznego (art. 146 ust, 4 pkt 7 

Konstytucji), podejmowane bezprawne działania prowadzą, co podkreślają eksperci, do 

ogromnego chaosu prawnego, niszczącego praworządność, godzącego w interesy 

Rzeczypospolitej Polskiej i polskich obywateli – ofiar przestępstw. 



Konsekwencją działań podejmowanych przez Prokuratora Generalnego (Ministra 

Sprawiedliwości), akceptowanych przez Pana Premiera, będzie paraliż wymiaru sprawiedliwości 

poprzez obecne i przyszłe podważanie decyzji zarówno Pana Prokuratora Generalnego, co nie 

miało miejsca przed 2024 r. ale przede wszystkim prokuratorów wskazywanych niezgodnie z 

prawem jako jego następców, tj. Pana prokuratora Jacka Bilewicza oraz Pana prokuratora 

Dariusza Korneluka. W szczególności podważane są i będą wnoszone akty oskarżenia i środki 

odwoławcze, wnioski o zastosowanie aresztu tymczasowego, czy wykonywanie uprawnień 

wynikających z art. 13 ust. 3a ustawy z dnia 28 stycznia 2016 r. – Prawo o prokuraturze, 

związanych z zarządzeniem kontroli operacyjnych, prowadzonych przez wskazane w tym 

przepisie służby. 

Ponadto, z uwagi na fakt, że prokurator krajowy jest prokuratorem przełożonym prokuratorów 

Prokuratury Krajowej oraz prokuratorów pozostałych powszechnych jednostek organizacyjnych 

prokuratury oraz powołuje i odwołuje prokuratorów regionalnych, okręgowych i rejonowych 

(odpowiednio art., 10 ust. 2 i art. 15 ust. 1 ustawy z dnia 28 stycznia 2016 r. – Prawo o 

prokuraturze), analogiczne działania będą możliwe wobec czynności prokuratorów wszystkich 

szczebli organizacyjnych prokuratury, jedynymi beneficjentami tej sytuacji będą osoby, na 

których ciążą zarzuty często najpoważniejszych przestępstw. 

W świetle powyższych argumentów, należy sformułować jednoznaczne żądanie odstąpienia 

przez Prezesa Rady Ministrów i Ministra Sprawiedliwości od prób niezbędnych zmian w 

prokuraturze, w szczególności na stanowisku Prokuratora Krajowego. 

Z poważaniem 

Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej 

 

KKZ – Koalicja 15 Października zapowiada, że zaraz po świętach do Sejmu wpłynie kilkanaście rządowych 

projektów ustaw. 

Tusk – Z każdym tygodniem, z każdym miesiącem te zmiany będą postępowały szybciej. 

KKZ – Hasło przyspieszenia nie jest nowe, to Jarosław Kaczyński na początku lat 90-ych domagał się 

przyspieszenia reformowaniu Polski po latach PRL. Teraz Donald Tusk daje do zrozumienia, że sprzątanie po PiS-

ie jest jak sprzątanie po dekadach komunizmu. 

 

PK – Kindżały, Iskandery – niemal 30 pocisków manewrujących, tak Rosja w nocy zaatakowała Kijów. 

Ukraińska obrona powietrzna zestrzeliła niemal wszystkie, tylko pytanie: jak długo Ukraina będzie w stanie bronić 

się tak skutecznie, jeśli nie otrzyma z Zachodu większej pomocy. 

Andrzej Zaucha – …rakiety uszkodziły domy mieszkalne w wielu dzielnicach Kijowa. Mieszkańcy Kijowa 

ukrywali się na stacjach metra z dziećmi i domowymi zwierzętami, gdy na powierzchni eksplodowały pociski. 

Ukraińska armia podała, że Kijów zaatakowało 31 rosyjskich rakiet. Niemal wszystkie zostały zestrzelone przez 

obronę przeciwlotniczą. 

Tuż przed tym atakiem w Kijowie był doradca amerykańskiego prezydenta do spraw bezpieczeństwa 

narodowego: 

Jake Sullivan – Zaledwie w zeszłym tygodniu ogłosiliśmy w Białym Domu pakiet pomocy o wartości 300 

mln dolarów, to amunicja, obrona przeciwlotnicza i inne ważne zaopatrzenie, które są potrzebne na linii frontu i 

właśnie teraz je dostarczamy. 

AZ – Ale to kropla w morzu potrzeb. Ukraina potrzebuje wsparcia na dziesiątki miliardów dolarów, 

zwłaszcza że Rosjanie zapowiadają tworzenie kolejnych oddziałów na ukraiński front. Dlatego Ukraina prosi o 

znalezienie nowych źródeł finansowania pomocy wojskowej. 

Denys Szmyhal, Premier Ukrainy – Potrzebujemy szybkich decyzji w kwestii zamrożonych rosyjskich 

aktywów. 

AZ – Na dzisiejszym szczycie Unii Europejskiej to był jeden z głównych tematów. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Dyskusja nie dotyczy całego zamrożonego majątku, którego wartość 

przekracza 200 mld euro, ale zysku z odsetek jakie te pieniądze generują – to ponad 3 mld euro rocznie. Byłby to 

stosunkowo niewielki, ale pewny dochód la Kijowa przeznaczony na zakup broni do walki z Rosją. 

AZ – Moskwę już tylko to mocno zabolało: to po prostu bandytyzm – i grozi odwetem 

[bo Zachód też ma swoje aktywa w Rosji]. 

 

PK – Kłótnia o rakiety rosyjskie w Przewodowie i pod Bydgoszczą. 

 

PK – jeśli to kobiety przesądzić mogły o wyniku wyborów 15 października, bo walczyły o swoje prawa, to 

dość oczywiste, że w 99 dni po utworzeniu rządu zadają pytanie, czy o nas pamiętacie? Tyle że to, co było obietnicą 

Koalicji Obywatelskiej i na przykład Lewicy, nie było obietnicą Trzeciej Drogi. A to ma teraz poważne 

konsekwencje. 

Katarzyna Górniak – …kwestia aborcji to wciąż nie spełniona obietnica… Trwają prace nad podwojeniem 

świadczenia z funduszu alimentacyjnego, a na ukończeniu jest babciowe… Rząd znalazł sposób, by ominąć weto 

prezydenta na pigułkę dzień po.  

Co dla kobiet w tym roku? 

1 kwietnia: obniżenie vat dla branży beauty 

1 maja: tabletka „dzień po” bez recepty 



1 czerwca: refundacja in vitro 

1 czerwca: zmiana finansowania znieczuleń zewnątrz-porodowych 

październik – grudzień: „babciowe” 

 

PK – Po raz kolejny dramatyczne wydarzenia rozegrały się w Diecezji Sosnowieckiej, młody mężczyzna 

zmarł w mieszkaniu zajmowanym przez księdza pracującego w sądzie biskupim. Sprawę wyjaśni prokuratura. 

Paweł Szot – …denat miał krwawić z nosa, na jego skroni okazała się rana, jednak według śledczych to nie 

mogło być powodem śmierci. Obrażeń zewnętrznych nie wykazała sekcja zwłok. 

W sierpniu ubiegłego roku seksualna orgia zorganizowana w mieszkaniu księdza z Dąbrowy Górniczej 

zakończyła się interwencją ratowników medycznych. 

Rok temu ksiądz z sosnowieckiej bazyliki zasztyletował diakona, a później rzucił się pod pociąg. 

 

PK – Jest nowy komendant główny policji – inspektor Marek Boroń, a stoi na czele  i tu jest kłopot, bo stoi 

na czele 90 tysięcy funkcjonariuszy i pracowników policji i ponad 16 tysięcy wakatów – taki stan odziedziczył po 

PiS. A wakat oznacza, że gdzieś policjanta nie ma, a co z tego wynika: 

Dariusz Łapiński – Już nie pełniący obowiązki, a od dziś oficjalnie Komendant Główny Policji. Inspektor 

Marek Boroń nominację otrzymał z rąk Ministra Spraw Wewnętrznych i Administracji: 

Marcin Kierwiński – Wyzwanie, to odbudowa zaufania społecznego. Policja musi służyć obywatelowi 

Marek Boroń, inspektor, Komendant Główny Policji – Chcemy pokazać, że polski mundur to godność i 

szacunek 

DŁ – Jest jednak problem i to niemały, nigdy w policji nie było tak dużo wakatów, braku chętnych do pracy 

mimo wolnych czekających wakatów. 

Ilu policjantów brakuje w Polsce? 

Źródło: Komenda Główna Policji 

Stan na 1 marca 2024 r. 

Etaty: 108 909 

Zatrudnienie: 92 633 

Wakaty: 16 276 

Stołeczny policjant – Na dzielnicę Wawer czy Białołęka wyjeżdża na noc po jednym radiowozie. Na 

Mokotowie wyjeżdża po trzy załogi czy na Ochocie, no to jest po prostu dramat. 

DŁ – w Warszawie na przyjazd radiowozu do kradzieży trzeba czekać kilkadziesiąt minut. 

Rafał Jankowski, przewodniczący Zarządu Głównego NSZZ Policjantów – Czas reakcji się wydłuża dlatego, 

że nie ma odpowiedniej ilości policjantów. I hipotetycznie zakładając, ludzie, którzy będą potrzebowali pomocy już, 

tę pomoc mogą otrzymać o minutę za późno. 

Wywieszka: Obszar objęty nadzorem straży sąsiedzkiej. Jeśli zauważasz coś niepokojącego, dzwoń na 112. 

Inicjatywę wspiera dzielnica Wawer 

Łukasz Osiecki, straż sąsiedzka na osiedlu „Las” w Wawrze – Ludzie coraz bardziej chcą się włączyć w 

nasze działanie. Chcą się nauczyć, w jaki sposób skutecznie można reagować 

DŁ – W Sosnowcu z powodu braku policjantów prezydent miasta zapowiedział przetarg dla firm 

ochroniarskich na patrolowanie centrum miasta. 

Arkadiusz Chęciński, prezydent Sosnowca – Szukamy, tak jak powiedziałem, po modernizacji naszego 

centrum miasta sposobu na to, żeby ludzie naprawdę mogli śmiało każdego wieczoru odwiedzać centrum miasta i 

czuć się tutaj pełno-standardowo, bezpiecznie. 

DŁ – Sytuacja jest trudna, nowy Komendant zapowiada zmiany: 

Insp. Marek Boroń, Komendant Główny Policji – Odbudowujemy ośrodki szkolenia policji, wychodzimy z 

akcją informacyjną, jeżeli chodzi o samych kandydatów 

DŁ – Poza zachętami, w szkołach średnich mają powstać klasy mundurowe, które nastolatków mają 

kształcić na przyszłych śledczych. Łatwiej ma być też wrócić w szeregi policji po odejściu na emeryturę. 

Największym problemem w policji są jednak wynagrodzenia: 

Marcin Kierwiński Minister MSWiA – pracujemy też nad inną siatką płac. Policja musi być konkurencyjna 

między służbami. 

 

PK – Oczywiście, że wszystkich nas fascynuje to, co dzieje się w Sejmie, ale większy wpływ na nasze 

codzienne życie może mieć burmistrz albo rada gminy: Jak działa szpital? Jak jeżdżą autobusy? Ile jest miejsc w 

żłobkach? Oni mają na to wpływ. To wszyscy powinniśmy wiedzieć, żeby 7 kwietnia mądrze wybrać 

Marzanna Zielińska – …skutki tych, których wybierzemy, będziemy odczuwać na co dzień. Zanim oddamy 

głos, warto te decyzje przemyśleć. Na stronach Państwowej Komisji Wyborczej znajdziemy podstawowe dane o 

kandydatkach i kandydatach. Jeżeli chcemy wiedzieć więcej, musimy zdobyć tę wiedzę na własną rękę. 

Jerzy Stępień, były Prezes Trybunału Konstytucyjnego [szkoda, że były] – W programach kandydaci 

wypisują różne rzeczy, ale tak naprawdę znamy tych kandydatów, jeśli nie osobiście, to znamy kogoś, kto ich zna. 

Wydaje mi się, że to jest najskuteczniejszy sposób na rozeznanie się. 

MZ – W przeciwieństwie do wyborów parlamentarnych nie dostaniemy z urzędu zaświadczenia, które 

pozwoli nam głosować gdziekolwiek. Wybory samorządowe są dedykowane społecznościom lokalnym. …ktoś 

zameldowany na stałe gdzieindziej, udowodni, że w rzeczywistości całe jego życie [nie musi całe] koncentruje się w 

miejscu, w którym chce głosować. (Potwierdzenie różnego rodzaju dowodów, także opłacone rachunki, że tu 

pracuje) może upoważniać do dopisania do listy wyborców. Urząd na rozpatrzenie wniosku ma 5 dni. Jeżeli chcemy 



głosować korespondencyjnie, musimy złożyć wniosek do 25 marca. A jeśli ma nas wyręczyć pełnomocnik to do 29 

marca. Zgłoszenie zapotrzebowania na darmowy transport do 25 marca (osoby niepełnosprawne lub te które 

skończyły 60 lat). 

♣ 
2024-03- 22 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3186 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty ósmy dzień 

 

PK – Wiadomość z ostatniej chwili! Doszło do strzelaniny na obrzeżach Moskwy w dużym centrum 

kongresowym w sali koncertowej. Według wstępnych informacji zginęło co najmniej 15 osób, 50 zostało rannych. 

Z relacji świadków wynika, że ogień otworzyło kilku zamaskowanych mężczyzn w mundurach i z bronią 

automatyczną. W budynku słychać było także wybuchy, które miały spowodować pożar. Na nagraniach widać dym 

unoszący się nad całym tym ogromnym kompleksem, w którym może być jeszcze nawet 100 osób. Na miejscu 

ataku były jednostki policji, straż pożarna, służby specjalne… [tyle wiemy] 

 

PK – A w Polsce: jedna kadencja Sejmu, to około1460 dni i tyle właściwie dni ma rząd na realizowanie 

swojego programu. Ale jest coś symbolicznego w tych pierwszych stu dniach i każdy rząd pokazuje wtedy, co już 

osiągnął, a wyborcy oceniają, czy to jest to, czego chcieli. 

Arleta Zalewska – To przypadek, że akurat dziś Donald Tusk w Brukseli na szczycie Rady Europejskiej, ale 

to właśnie ten związany z Unią: 

78. Uzyskamy pieniądze z funduszy unijnych i wrócimy do grupy decyzyjnej w instytucjach UE. 

Ale to właśnie ten i zrealizowany konkret był dla rządu kluczowy. I to o tym dziś ministrowie mówili 

najczęściej i najchętniej: 

Katarzyna Pełczyńska-Nałęcz, Ministra Funduszy i Polityki Regionalnej, Polska 2050 – Zaczęliśmy z pełną 

blokadą funduszy unijnych zarówno strukturalnych i KPO, a jesteśmy w punkcie, gdzie 600 mld złotych jest do 

inwestowania. 

Kosiniak-Kamysz – W tak szybkim tempie załatwił to, że doprowadził do tego, że Polska uzyskała pieniądze 

z Krajowego Planu Odbudowy. To jest sukces niebywały. 

AZ – Od rana ministrowie organizowali konferencje, podsumowywali to, co udało im się zrobić po przejęciu 

władzy i tłumaczyli, dlaczego realizacja większości konkretów idzie wolniej, niż to obiecywali w kampanii 

wyborczej. 

Dariusz Klimczak, Minister Infrastruktury, KP PSL-TD – Nie jest łatwo przejść do porządku dziennego, 

kiedy chodzi się i trzeba naprawiać, sprawdzać, ratować projekt 

Marcin Kierwiński, Minister MSWiA, KP KO, PO – Patrzę na te sto dni rządu też na kwestię zatrzymania, 

zatrzymania takiego niszczenia państwa 

AZ – Rząd Donalda Tuska ze 100 zrealizował tylko 14 konkretów, w tym: 

1. Na stałe wprowadzimy finansowanie in vitro z budżetu państwa. Na finansowanie procedury 

in vitro przeznaczymy nie mniej niż 500 mln zł. – tak by pary, które chcą mieć dzieci miały 

dostęp do najnowocześniejszych metod. 

6. Podniesiemy wynagrodzenia nauczycieli o co najmniej 30%. Nie mniej niż 1500 zł brutto 

podwyżki dla nauczyciela. Wprowadzimy stały system automatycznej rewaloryzacji. 

Przywrócimy autonomię i prestiż zawodu nauczyciela – mniej biurokracji, większa niezależność 

w doborze lektur, rozszerzaniu tematów. 

12. Zapewnimy dostęp do „antykoncepcji awaryjnej” bez recepty. 

17. Ocena z religii zostanie wykreślona ze świadectw szkolnych. 

38. Obniżymy VAT dla sektora „beauty” do 8%. 

42. Odpolitycznimy szkoły. Natychmiast wycofamy przedmiot HiT. Wprowadzimy praktyczne, 

a nie ideologiczne podstawy programowe i podręczniki, tworzone i zatwierdzane przez 

ekspertów i nauczycieli praktyków w Komisji Edukacji Narodowej, a nie przez polityków. 

45. Zlikwidujemy prace domowe w szkołach podstawowych. Wprowadzimy szeroką ofertę 

bezpłatnych zajęć pozalekcyjnych w szkole. Przeznaczymy dodatkowe pieniądze na zajęcia 

rozwijające zdolności uczniów i wyrównujące szanse, sport, rozwijanie zainteresowań. 

Zapewnimy pomoc w szkole zamiast korepetycji w domu. 

48. Natychmiast przystąpimy do realizacji polityki anty-przemocowej. 

49. Przywrócimy finansowanie Telefonu Zaufania dla Dzieci i Młodzieży 116 111. 

50. Odwołamy Mikołaja Pawlaka z funkcji Rzecznika Praw Dziecka i powołamy na to 

stanowisko osobę, dla której dobro dzieci będzie priorytetem. 

78. Uzyskamy pieniądze z funduszy unijnych i wrócimy do grupy decyzyjnej w Instytucjach 

UE. 

82. Powołamy Ministerstwo Przemysłu z siedzibą na Śląsku. 

83. Język śląski zostanie uznany jako język regionalny. Ponownie złożymy ustawę, która nada 

językowi śląskiemu status języka regionalnego, a tym samym odpowie na oczekiwania 

Ślązaków. 



87. „Zamrozimy” ceny gazu w 2024 r. dla gospodarstw domowych i odbiorców wrażliwych na 

poziomie cen z 2023 r. 

Reszta jest albo w fazie realizacji, albo w konsultacjach, albo jak na razie głęboko w szufladzie. 

[Pominąłem krytykę Czarnka]. 

Tusk 

Kiedyś rządy dostawały 100 dni spokoju na dobry początek. Polska staje się ponownie 

europejskim pierwszoplanowym graczem. Nie jesteśmy już sami. 

600 mld zł w jeden miesiąc. 

A za chwilę, tak, tak, za chwilę babciowe, podwyżki dla pracowników socjalnych, niższa 

składka zdrowotna dla przedsiębiorców. Czasu nie starczy, żeby o wszystkim powiedzieć, 

zresztą nie ma co gadać, trzeba robić swoje. Będzie przyspieszenie. 

AZ – Te ponad 3 miesiące to również czas negocjacji i tarć w Koalicji. Obok sporu o zmianę prawa 

aborcyjnego, jest też nowy o zmianę w składce zdrowotnej. Na propozycje ministrów Koalicji Obywatelskiej nie 

zgadza się ani Lewica, ani Trzecia Droga, mają swoje propozycje i zapowiadają rozmowy w tej sprawie. 

 

PK – To co zrobić z politykami Suwerennej Polski? – Takie pytanie miało paść na naradzie PiS i miał je 

zadać sam prezes. Mateusz Morawiecki był dobrze przygotowany, wyjął długą listę win i miał przekonywać do 

wyrzucenia ich z obozu Zjednoczonej niegdyś Prawicy. A prezes słuchał, ale nie wyrzucił. Dlatego co tam się 

dzieje: 

Maciej Knapik – Tak jeden z polityków PiS-u niczego nie potwierdza, ale i niczego nie zaprzecza. Inny 

polityk PiS-u niczego nie słyszał, ale natychmiast komentuje: 

- Ta ostatnia sytuacja pokazuje, że nie można uderzać we własny obóz 

MK – jednym słowem PiS próbuje kolejny raz straszyć, dyscyplinować Suwerenną Polskę. Po trwających 

ostatnich kilka dni awanturze między PiS-em a ziobrystami, gdy słyszeliśmy o frakcji krzykaczy w krótkich 

spodenkach, która pasożytuje na PiS-ie… czyli znowu nic. 

 

PK – Jak pacjentowi przeszczepiono nerkę świni. Boston. USA 

- Nerka się zaróżowiła, pacjent wraca do zdrowia, czuje się dobrze. 

 

PK – Dowództwo operacyjne poinformowało o uruchomieniu wszystkich niezbędnych procedur mających 

zapewnić bezpieczeństwo polskiej przestrzeni powietrznej, a to w związku z kolejnym tak potężnym atakiem z 

powietrza na Ukrainę. Było to największe od początku wojny uderzenie Rosji w ukraińską energetykę. 

Andrzej Zaucha – Rosyjska rakieta samosterująca nad Zaporożem, uderza w tamtejszą hydroelektrownię – 

Dniprohed to największa ukraińska elektrownia wodna i największa zapora na rzece Dniepr. Została trafiona co 

najmniej 8 razy. (maszynownie są w stanie krytycznym). Rosja masowo zaatakowała także inne obiekty 

energetyczne, prądu nie miało milion odbiorców, w kopalniach pod ziemią zostało uwięzionych ponad tysiąc 

górników. W całości prądu został pozbawiony półtoramilionowy Charków. Rosyjskie rakiety trafiają także w 

budynki mieszkalne, zginęło co najmniej pięć osób, kilkadziesiąt zostało rannych. Rosjanie wystrzelili 90 rakiet 

samosterujących i balistycznych oraz ponad 60 dronów kamikadze. Obrona przeciwlotnicza zestrzeliła mniej niż 

połowę. Polskie sieci energetyczne zaczęły awaryjnie dostarczać prąd do Ukrainy. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – W każdej rakiecie są czynni ludzie. Atakują nasz kraj częściami 

wyprodukowanymi w innych państwach, nie w Rosji. W rakiecie H101 są 53 takie elementy, w rakiecie Kindżał co 

najmniej 49 takich części, jakich Rosja nie produkuje. 

AZ – Podczas dwudniowego szczytu Unii Europejskiej przywódcy uzgodnili finansowanie broni dla Ukrainy 

z dochodów z zamrożonych rosyjskich aktywów, a także wprowadzenia pełnorosyjskie zboże sprowadzane do Unii, 

by pozbawić Moskę dochodów, ale to wciąż tylko propozycje. Unia wprowadziła także sankcje na sędziów i 

naczelników łagrów, w których więziony był opozycjonista Aleksjej Nawalnyj. Zamrożenie ich aktywów na 

Zachodzie i zakaz wjazdu do Unii, to kara za doprowadzenie go do śmieci. 

♣ 
2024-03- 23 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3186 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny pięćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

DR – Ponad 140 ofiar, co najmniej tyle samo rannych. Terroryści, którzy z zimną krwią zabijali cywilów, jak 

mówią: dla pieniędzy. I tak zwane państwo islamskie, które przyznaje się do ataku. Zaczynamy od sumy pytań o 

atak pod Moskwą i jego konsekwencje. Kreml kieruje oskarżenia pod adresem Kijowa. Wywiad Ukrainy mówi o 

prowokacji rosyjskich służb. 

Andrzej Zaucha – Zamachowcy uzbrojeni w broń maszynową z zimną krwią zabijali każdego, kto stanął im 

na drodze – mężczyzn, kobiety i dzieci. 

Koncert hali koncertowej Crocus City Hall w Krasnogorsku pod Moskwą. 

AZ – Czterech napastników zaatakowało… na widowni siedziało 6 000 ludzi, przyszli całymi rodzinami i 

tak ginęli. Zamachowcy obrzucili widownię butelkami z płynem zapalającym. Pożar błyskawicznie objął cały 

budynek… atakujący uciekli białym Renault, zatrzymano ich rano 450 km od Moskwy – zabijali za milion rubli, 



czyli około 40 tysięcy złotych… uciekali w kierunku Ukrainy… taki zamach zniszczyłby wizerunek Ukraińców – to 

jest bardzo potrzebne Putinowi, na przykład by ogłosić powszechną mobilizację do armii… Już 3 tygodnie temu 

amerykańskie władze ostrzegały, że w Rosji może dojść do zamachu terrorystycznego na koncercie lub innym 

masowym wydarzeniu. Premier Donald Tusk, jak napisał w mediach społecznościowych, był na bieżąco 

informowany o wydarzeniach w Moskwie, a nasz MSZ złożył kondolencje rodzinom ofiar. 

 

DR – Dramatyczny zwrot w sprawie księżnej Walii i jej osobiste wyzwanie, które przecina falę spekulacji na 

temat publicznej nieobecności. Kejt ma nowotwór, jest w czasie chemioterapii, prosi o czas także na oswojenie się z 

diagnozą, trudną dla całej rodziny królewskiej. 

 

DR – Start przed wyborami samorządowymi, konwencja goni konwencję, liderzy w terenie walczą o głosy i 

to na pewno nie jest polityka lokalna. 

Maciej Knapik – Koalicja Obywatelska w Olsztynie, Trzecia Droga w Białymstoku w mieście rodzinnym 

Hołowni i PiS w Rawie Podlaskiej. 

Prezydent Stolicy Rafał Trzaskowski – My jesteśmy silni, wyciągamy wnioski, jesteśmy aktywni, jesteśmy 

zdeterminowani… łupili samorząd, niszczyli samorząd. Rząd Donalda Tuska traktuje samorząd po partnersku… 

Zawsze pomagamy kobietom, zawsze jest lekarz czy lekarka na dyżurze, która pomoże… 

Szymon Hołownia – Mogłoby być lepiej w sondażach nas wszystkich. Zobaczcie, do czego doprowadziły 

niemądre kłótnie i spory w Koalicji 

Na kandydata której partii lub ugrupowania głosował(a)by Pan(i) w wyborach do Sejmu? 

Źródło: CEBOS 

Koalicja Obywatelska – 29% 

PiS – 24% 

Konfederacja 13% 

Trzecia Droga – 9% 

Lewica – 8% 

Inna partia – 1% 

Trudno powiedzieć – 17% 

MK – Trzecia Droga straszy sojuszem PiS-u z Konfederacją; Konfederacja w Krakowie straszyła Unią 

Europejską. Na konwencji PiS-u straszono rządem Donalda Tuska. 

 

DR – …choć inflacja spada, to ceny niekoniecznie… 

Magda Łucjan – Na targach już się zaczęło… jest drożej, ale skok jest znacznie mniejszy niż w zeszłym 

roku… 

 

DR – Mały chłopiec i jego wielka przygoda. Wielkopolskie Wilkowice niedaleko domu sześcioletniego 

Oskara przy fatalnej pogodzie awaryjnie ląduje amerykański śmigłowiec i to był dopiero początek niezwykłej 

historii, którą opowie: 

Jarosław Kostkowski – Marzy, by kiedyś zerwać się do lotu. W jego życie nagle zjawili się Amerykanie. To 

było nieplanowane lądowanie, by poczekać na lepsze warunki. 

Oskar – Podszedłem do okna i zobaczyłem czerwoną lampeczkę i mówię: tata to śmigłowiec jakiś lot 

Tomasz Kaźmierczak, ojciec Oskara – Namierzył go i po chwili mówi: tata to jest niemożliwe, ale spada mu 

prędkość i spada mu wysokość i prawdopodobnie gdzieś wyląduje. Z początku nie chciałem uwierzyć 

Oskar – Wylądował w Wilkowicach, a zatem leciał do Leśna na lotnisko. 

JK – Spędzili tu noc w wędrówce do Dojczlandu. Oskar narysował śmigłowiec i wczesnym rankiem był już 

z tatą na lotnisku, zdążył wręczyć rysunek, zanim goście odlecieli. 

Oskar – Żeby ich ucieszyć i zostawić pamiątkę po sobie. 

Mateusz Weber, lotnisko Leszno-Strzyżewice EPLS – Kapitan tego śmigłowca no uklęknął przed chłopcem, 

odebrał ten rysunek i zerwał właśnie naszywki ze swojego munduru i w ramach podziękowań 

JK – To początek tej historii 

Lotnisko Leszno 

10 marca 13:15 

Historia jednego zdjęcia 

Poznajcie Oskara. Kilka dni temu amerykański śmigłowiec Boeing CH-47 Chinook z U.S. Army 

z powodu pogarszających się warunków atmosferycznych wylądował w polu w miejscowości 

Wilkowice niedaleko domu Oskara. Załoga poderwała śmigłowiec i doleciała na nasze lotnisko, 

gdzie została do czasu, gdy pogoda się poprawiła. 

Kiedy Oskar dowiedział się, że Chinook wylądował na Lotnisku Leszno, razem z tatą przyjechał 

do nas zobaczyć ten wyjątkowy śmigłowiec z bliska. Od 8 rano czekał pod bramą lotniska na 

załogę, żeby dać jej rysunek na pamiątkę lądowania w Lesznie. 

Załoga Chinooka z radością przyjęła rysunek Oskara i zaprosiła chłopca na zwiedzenie 

śmigłowca od środka. Oskar dostał również naszywkę z kombinezonu jednego z żołnierzy U.S. 

Armty [Flaga USA]. 

To był niezwykły dzień, piękny i wzruszający. Pozdrawiamy Cię Oskarku i przekazujemy 

wieści od Twoich amerykańskich kumpli! Przykleili oni Twój rysunek do szyby Chinooka i 

latają z nim po świecie. Ty i Twój tata to super goście! 



Hunter Craig 

„Oskar, twój rysunek wciąż dumnie lata w naszym oknie, kiedy trenujemy w Dojczlandzie”. 

Ojciec – Powiemy najlepsze, że powrócą, żeby Oskara odwiedzić z innymi śmigłowcami. 

Oskar – Bardzo się z tego cieszę. 

JK – Do chłopca i jego kolegów ma przylecieć kilka załóg. Dla Amerykanów: 

CPT Jordan Beagle 

Oficer prasowy 1CAB/US Army 

„Przyjemnością było poznanie Oskara, jego taty, pracowników lotniska Leszno i lokalnej 

społeczności. Oskar jest wyjątkowym artystą i jesteśmy wdzięczni za jego obrazy oraz 

doceniamy gościnność społeczeństwa podczas naszego nieplanowanego lądowania” 

JK – Odlecieli nie tylko z rysunkiem: 

Mateusz Weber, Lotnisko – Daliśmy im czapki zimowe i skarpetki, żeby już nigdy, jak będą lądowali w polu 

po prostu nie było im zimno. 

JK – Jak urośnie, zostanie pilotem. 

- Zabierzesz tatę w powietrze? 

Oskar – Tak. 

JK – Od lat wręcza rysunki pilotom i baloniarzom, znany lotniczej braci. 

♣ 
2024-03- 24 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3186 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty dzień 

 

DR – Rakieta wystrzelona z rosyjskiego samolotu naruszyła polską przestrzeń powietrzną. Incydent trwał 39 

sekund i przez cały czas był monitorowany. Poderwano polskie i natowskie maszyny, ale wojsko zapewnia, nie było 

decyzji o zestrzeleniu. Trajektoria lotu była znana. Polska chce wyjaśnień od Federacji Rosyjskiej. 

Maciej Knapik – Oserdów tuż przy granicy z Ukrainą to raptem kilka domów. Wszystko wydarzyło się o 

4:23. Rakieta przeleciała nad domami i wleciała z powrotem na terytorium Ukrainy. Ale już o: 

4:19 mar 24 2024 

Ostrzegamy, że aktywowano polskie i sojusznicze statki powietrzne, co może wiązać się z 

występowaniem podwyższonego poziomu hałasu, zwłaszcza w południowo-wschodnim 

obszarze kraju. 

MK – mogła to być rakieta H101 7,5 m długości, ponad 2 tony wagi leciała z prędkością 800 km/godz. Na 

wysokości 400 m. Na reakcję był czas, już około północy służby Ukrainy informują o starcie rosyjskich 

bombowców z Engels [około 500 km na wschód od Ukrainy] i Olenya [na północ od Murmańska], w sumie Rosja 

podrywa kilkanaście maszyn. W kolejnych godzinach są informacje o odpaleniu rakiet z pokładów samolotów, to 

właśnie rakiety H101 i H555. Do schronów! Ukraińskie siły powietrzne piszą już w internecie o 2:23. 

[Samoloty polskie i amerykańskie mogły zestrzelić rakietę]. 

MK – Na argument, że rakieta powinna być bezwzględnie zestrzelona, pada pytanie o bezpieczeństwo. 

 

DR – Rosja w żałobie, centrum Moskwy jak twierdza, a służby wzmacniają ochronę, której zabrakło centrum 

kongresowym mimo wyraźnych ostrzeżeń płynących z Zachodu. To porażka rosyjskich sił bezpieczeństwa – 

słychać, a skala piątkowego zamachu wciąż szokuje. Amerykanie zapewniają, że Kijów nie ma nic wspólnego. 

DR – Koniec z jednorazówkami e-papierosami. 

 

DR – To jeden ze stu konkretów wciąż do spełnienia i jedna z kwestii dla koalicjantów na razie nie do 

pogodzenia: Co z handlem w niedzielę? 

 

DR – Ostre starcie z zimą nad Polską. Na północy przymrozki, na południu śnieżyce, na dodatek wichury 

takie, że zrywały dachy z domów i postawiły na baczność tysiące strażaków. W Zakopanem zima w pełni. 

 

Dziś niedziela palmowa, za tydzień Wielkanoc. Sobota 19ºC. niedziela 19ºC. poniedziałek 20ºC. 

♣ 
2024-03- 25 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3091 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty pierwszy dzień 

 

AW – Polska domaga się wyjaśnień, MSZ wzywa rosyjskiego ambasadora, wojsko wydaje komunikat, 

generałowie opowiadają, jak wszystko było pod kontrolą. Rosyjska rakieta 39 sekund leciała nad Polską. 

[Powinna być zestrzelona, przecież nie było wiadomo, że za chwilę opuści terytorium Polski]. 

Jakub Sobieniowski – Rosyjski ambasador nie pojawił się w MSZ… [zastanawiają się] 



 

AW – Jest zawiadomienie do prokuratury na wszystkich neo-sędziów z upolitycznionej Krajowej Rady 

Sądownictwa. KRS która była wybierana przez polityków [PiS] w sposób bezprawny i upolityczniony wyłaniała 

sędziów. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Ci, którzy przez 8 lat walczyli o niezależność sądów, doświadczali szykan i 

represji, zaś ci, którzy popierali PiS i zmiany ministra Ziobry, mieli przywileje i awanse. 

IUSTITIA 

Warszawa, 18 marca 2024 roku 

 

Pan dr hab. Adam Bodnar 

Prokurator Generalny RP 

i Minister Sprawiedliwości 

Zawiadomienie o podejrzeniu popełnienia przewinień dyscyplinarnych 

oraz o podejrzeniu popełnienia przestępstw 

Stowarzyszenie Sędziów Polskich IUSTITIA, na podstawie art. 107 § 1 pkt. 4 i 5 ustawy z dnia 

27 lipca 2001 roku Prawo o ustroju sądów powszechnych w zw. Z art. 304 § 1 k.p.k. 

zawiadamia o możliwości popełnienia przewinień dyscyplinarnych oraz posiadających 

jednocześnie znamiona czynów zabronionych kwalifikowanych z art.231 […] 

przez następujące osoby, które były lub nadal są członkami Krajowej Rady Sądownictwa 

ukształtowanej w trybie określonym przepisami ustawy z dnia 8 grudnia […] r. o zmianie 

ustawy o Krajowej Radzie Sądownictwa oraz niektórych innych ustaw (Dz. U. z 2018 r., poz. 3), 

zwanej powszechnie jako neo krs(bis), to jest przez osoby o danych: 

1. Zbigniew Łupina, 

2. Leszek Mazur, 

3. Maciej Mitera, 

4. Maciej Nawacki, 

5. Dagmara Pawełczyk-Woicka, 

6. Rafał Puchalski, 

7. Paweł Styrna, 

8. Dariusz Drajewicz, 

9. Jarosław Dudzicz, 

10. Grzegorz Furmankiewicz, 

11. Marek Jaskulski, 

12. Joanna Kołodziej-Michałowicz, 

13. Jędrzej Kondek, 

14. Teresa Kurcyusz-Furmanik, 

15. Ewa Łapińska, 

16. Irena Bochniak, 

17. Katarzyna Chmura, 

18. Anna Dalkowska, 

19. Krystyna Morawa-Fryźlewicz, 

20. Stanisław Zdun. 

KKZ – Neo sędziowie „dla własnych interesów, kariery, prestiżu zdecydowali się legitymizować swoimi 

koniunkturalnymi postawami cały bezprawny i skrajnie upolityczniony system wyłaniania sędziów”. Konsekwencje 

mogą być dotkliwe, usunięciem z zawodu włącznie. 

Ostateczną decyzję podejmie Sejm, który rozpoczyna prace nad nową ustawą o KRS. 

 

AW – Wyślę list do pana Tuska, czas się spotkać i porozmawiać. Prezes NBP Adam Glapiński ogłasza to w 

wywiadzie dla Financial Times.  Wniosek o Trybunał Stanu dla Adama Glapińskiego jest już gotowy ma 70 stron i 

jest już pod nim 115 wymaganych podpisów. 

Michał Tracz – Upolitycznienie Narodowego Banku Polskiego, to jeden z głównych zarzutów. Finansowanie 

deficytu budżetowego przez skupowanie obligacji, utrudnianie pracy członkom Rady Polityki Pieniężnej, 

przyznawanie samemu sobie wysokich nagród i agitacja na korzyść PiS oraz rządu Morawieckiego – to główne 

oskarżenia. Nagle wzywa do porozumienia. Wniosek o Trybunał Stanu najpierw trafi do Sejmowej komisji 

odpowiedzialności konstytucyjnej. Wniosek Komisji będzie głosować cały Sejm. Jeśli go porze, pierwsza prezes 

Sądu Najwyższego [Manowska] będzie miała 45 dni, by zwołać posiedzenie Trybunału Stanu. 

 

AW – Tragiczny wypadek na poligonie, wybuchł trotyl, nie żyje dwóch żołnierzy… 

 

AW – Czterech podejrzanych o zamach w Moskwie stanęło przed sądem. Cały świat zobaczył ich twarze. 

Andrzej Zaucha – Rosyjskie służby wciąż przeszukują ruiny Sali koncertowej, która spłonęła po piątkowym 

zamachu. Po zatrzymaniu, mieli być torturowani, grozi im dożywocie. Ich atak trwał 15 minut. Do zamachu 

przyznało się tak zwane państwo islamskie… 

 



AW – Białoruś jest, Białoruś żyje, póki żyją ludzie, którzy walczą o niepodległość – tak dziś mówią ci, 

którzy marzą o wolności, o wolności od reżimu. Dokładnie dziś mijają trzy lata od aresztowania Andrzeja 

Poczobuta, dziennikarza i aktywisty polskiej mniejszości na Białorusi. 

 

AW – Dla pacjentów po zawałach serca to bardzo dobra wiadomość: 

Marek Nowicki – W trakcie tego pedałowania lekarze obserwowali, jak pracuje chore serce. 

♣ 



2024-03- 26 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3093 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty drugi dzień 

 

AW – Potężna akcja ABW [Agencja Bezpieczeństwa Wewnętrznego] w wielu miejscach w Polsce, 

przeszukania i służby w domu, między innymi Zbigniewa Ziobry, chodzi o fundusz sprawiedliwości i publiczne 

miliony złotych, które, ja informowaliśmy już wcześniej miały pójść do ludzi powiązanych z działaczami Ziobry. 

Są 4 osoby zatrzymane. Jest ostra reakcja polityków PiS i Suwerennej Polski. 

Maciej Knapik – Przeszukanie domu Zbigniewa Ziobry zaczęło się po szóstej rano, funkcjonariusze 

wyłamali drzwi, bo nie zastali nikogo na miejscu. 

Maciej Zaborowski, pełnomocnik Zbigniewa Ziobry – Czynności są prowadzone przez kilkunastu 

funkcjonariuszy Agencji Bezpieczeństwa Wewnętrznego, także przy udziale prokuratora. 

MK – Po ósmej pojawił się adwokat Zbigniewa Ziobry. 

Przemysław Nowak, Prokuratura Krajowa – Jest to bardzo poważna sprawa o charakterze stricte 

kryminalnym. 

MK – Przeszukania zarządzono w wielu miejscach, także w domach – Michał Woś, Marcin Romanowski, 

Dariusz Matecki – byłych wiceministrów sprawiedliwości, to efekt działań zespołu śledczych badającego sprawę 

funduszu sprawiedliwości. Na czele z doświadczoną byłą szefową prokuratury apelacyjnej w Warszawie. 

Krzysztof Kwiatkowski, KP KO – Jedną z najbardziej zaufanych prokuratorek byłego prokuratora 

generalnego Zbigniewa Ziobry. 

MK – Dokonano też szereg zatrzymań: trzech urzędników ministerstwa sprawiedliwości. Według informacji 

programu Superwizjer TVN czwartym zatrzymanym jest ksiądz egzorcysta. Prowadzona przez niego fundacja 

„profeto” dostała niemal 100 mln zł z funduszu sprawiedliwości właśnie na budowę ośrodka na warszawskim 

Wilanowie. Najwyższa Izba Kontroli wykazywała, że fundacja nie miała żadnego doświadczenia w pomocy 

ofiarom przestępstw, a taki jest cel funduszu. Część dotacji zostało wstrzymanych, trwa ustalanie, czy miały 

cokolwiek wspólnego z celem funduszu. 

Zbigniew Bogucki, PiS – To na pokaz, pokazuje swoim wyborcom i części opinii publicznej, że my jesteśmy 

stanowczy, że będziemy ścigać 

Patryk Jaki 

Służby włamały się do domu Z. Ziobro. Wybijali szyby i niszczyli dom. 

PM – Naruszono drzwi do mieszkania. 

MK – I tak złamano prawo – uważa prawica. Profesor Hmaj nadal uważa, że immunitet chroni posła i jego 

dom, ale przypomina, że poprzednia władza też przeszukiwała na przykład posła Stanisława Gawłowskiego 

(Platforma) w Koszalinie. 

PM – Czynności dotyczyły mienia, domu nie osoby. Dlatego też nie ma  

Przemysław Rosati, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej – Przepisy w tej warstwie semantycznej, czyli tej 

słownej nie zabraniają przeprowadzania czynności 

MK – Sam Ziobro przebywający na leczeniu dla (niezależna.pl) miał powiedzieć, że „nie została podjęta z 

nim żadna próba kontaktu ze strony organów ścigania”. Adwokat jednak zjawił się na miejscu, mówił, że sytuacja 

jest bez precedensu. W tej wypowiedzi jednak nie użył sformułowania, że złamano prawo. 

 

AW – Porażająca katastrofa: wielki kontenerowiec uderzył w most w Baltimore USA. Most runął, poskładał 

się jak domek z kart. Do wody powpadały znajdujące się na mości samochody, co najmniej 6 osób jest zaginionych. 

King Bridge – to był symbol miasta. 

 

AW – Naprawianie praworządności nową ustawą o KRS – dziś było jej wysłuchanie publiczne, a to coś 

nowego, bo przez ostatnie 8 lat dobra zmiana demolująca niezawisły wymiar sprawiedliwości działa się bez debaty, 

w pośpiechu, a nawet w nocy. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Jeszcze niedawno stali po stronie poprzedniej władzy, która zmiany w 

wymiarze sprawiedliwości wprowadzała, nie pytając nikogo o zdanie. Sędziowie dobrej zmiany stawili się licznie 

na wysłuchaniu publicznym, które ma opiniować nowy projekt ustawy o KRS. 

Waldemar Żurek, Stowarzyszenie Sędziów „Themis” – Przyjmowano ustawy w nocy, na kolanie, 

przepychane, z łamaniem wszystkich zasad. 

KKZ – Sejmowe posiedzenie komisji sprawiedliwości, jak w debatach, są eksperci, prawnicy, politycy, 

działacze społeczni. Odpolitycznienie KRS jest kluczowym punktem przywracania praworządności. Wiele 

środowisk apeluje, by prawo do wskazywania kandydatów mieli też adwokaci, radcy prawni, uczelnie, a przede 

wszystkim obywatele. 

Przemysław Rosati, prezes Naczelnej Rady Adwokackiej – To obywatele walczyli o to, aby było niezależne, 

a w ramach tego niezależni sędziowie. 

KKZ – Koalicja Rządowa zapewnia, że raz jeszcze rozważy ten pomysł, by na przykład grupa 5000 

obywateli zgłosiła kandydaturę sędziego do KRS-u. Może to być trudne. 

Dariusz Mazur, Wiceminister Sprawiedliwości – Konstytucja nie daje, naszym zdaniem, w tą [tę] stronę 

furtki. 



Piotr Schab – Nominacje prezydenckie, ktokolwiek by ich nie podpisywał, nie podlegają weryfikacji 

sądowej. 

Łukasz Piebiak – Suweren powinien mieć ostatnie słowo w demokratycznym państwie, a nie oligarchia 

sędziowska. 

 

AW – Posłanki Lewicy u prezydenta w sprawie pigułki dzień po. Sejm ustawę przegłosował, a prezydent ma 

w tym tygodniu ma podjąć decyzję. Niedawno jasno dał do zrozumienia, że ustawy nie podpisze. 

Katarzyna Górniak – Wyszły później, wyszło dobrze. Argumentów za tabletką dostarczyli także polscy 

ginekolodzy. 

Marcelina Zawisza, KKP Lewicy, razem – Padały informacje, które po prostu były nieprawdziwe, więc 

przygotowałyśmy potężną dawkę wiedzy, którą przekazałyśmy właśnie po to, żeby nie było wątpliwości co do tego, 

jak to wygląda od strony medycznej, prawnej, społecznej 

KG – A argumentów za tabletką dostarczyli właśnie i polscy ginekolodzy. 

Piotr Sieroszewski, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Ginekologów i Położników – Bardzo skuteczna 

i bezpieczna, w związku z czym wydaliśmy takie stanowisko, w związku z czym rekomendujemy używanie tego 

typu antykoncepcji u kobiet. (Bez recepty). 

Nie ma dowodów naukowych, że jest to preparat o właściwościach wczesnoporonnych. 

Są odpowiednie do stosowania dla kobiet w wieku rozrodczym, w tym nastolatek. 

Nie wykazano żadnych różnic w zakresie bezpieczeństwa lub skuteczności w populacji nastolatek w 

porównaniu z kobietami dorosłymi. 

KG – Posłankom lewicy prezydent zadeklarował, że sprawę jeszcze przemyśli. Dał im to, do czego od 

dawna mają dostęp miliony Europejek. 

 

AW – Wiemy, czyimi rękoma została dokonana ta zbrodnia przeciwko Rosji. Jesteśmy ciekawi, kto ją 

zamówił? – Tak o zamachach pod Moskwą mówi Putin, a mocodawców szuka nawet w USA i Wielkiej Brytanii. 

Alerty terrorystyczne są już nie tylko we Francji, także w Italii i Norwegii. 

Katarzyna Sławińska – W moskiewskim sądzie czterech kolejnych podejrzanych o pomaganie 

zamachowcom. W sumie zarzuty usłyszało już 8 osób. Amerykański wywiad ostrzegał Moskwę o możliwym ataku. 

Kreml uznał te sygnały za prowokację, która ma doprowadzić do destabilizacji w Rosji. Zamach budzi strach nie 

tylko w Rosji. Turcja aresztowała prawie 190 członków tak zwanego państwa islamskiego. Po Francji, która na 

kilka miesięcy przed igrzyskami olimpijskimi obawia się ataków terrorystów z tej samej organizacji. Także Italia 

podniosła poziom kontroli do najwyższego. Chodzi głównie o Watykan i Rzym, gdzie tysiące osób mają 

uczestniczyć w uroczystościach Wielkiego Tygodnia. Kościoły zostaną też objęte szczególną ochroną w Norwegii. 

 

AW – Wniosek o Trybunał Stanu jest już w Sejmie . zaczęła się procedura wobec Adama Glapińskiego. 

Najpierw dokumentami i przesłuchaniami zajmie się sejmowa komisja odpowiedzialności konstytucyjnej. 

 

AW – Od 1 kwietnia chorzy na stwardnienie rozsiane będą mieli łatwiej, będą dostawać leki podskórnie, a 

nie tylko dożylnie. Trzy czwarte przypadków to kobiety i to te najbardziej aktywne przed 45 rokiem życia. Więc 

przy okazji nowej wiadomości o podawaniu leków Marek Nowicki przypomina: Leczenie trzeba rozpocząć jak 

najszybciej, bo skuteczne jest tylko na początku choroby. 

Marek Nowicki – …nagle zaczęła tracić wzrok… aż się zaczęłam przewracać… Sztywne mięśnie, ból głowy 

i wiele innych objawów… traciłam przytomność… stwardnienie rozsiane, niszcząc wzrok i władzę w 

kończynach… 

Bartosz Karaszewki, profesor, neurolog, Uniwersyteckie Centrum Medyczne w Gdańsku – Pacjent ma 

pierwsze objawy, powinien trafić do neurologa, tak żeby rozpoznać i wtedy już nie ma większego problemu już 

teraz na szczęście w Polsce z rozpoczęciem leczenia.  

♣ 
2024-03- 27 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3153 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty trzeci dzień 

 

AW – Zbigniew Ziobro pojawił się przed własnym domem, kiedy w środku jego dom przeszukiwały służby i 

to pierwszy raz od miesięcy kiedy pojawił się publicznie. To spektakl bandytyzmu i bezprawia – tak mówił. Ale 

prokuratura mówi wprost: Mamy dowody przestępstwa i szukamy dokumentów, których nie ma w Ministerstwie 

Sprawiedliwości. 

Maciej Knapik – …prokuratura twierdzi, że Ziobro był za granicą 

Prokuratura – to jak mieliśmy go wezwać o wydanie rzeczy, skoro go tam nie było. 

MK – Zarzuty postawiono już 7 osobom, w tym urzędnikom ministerstwa sprawiedliwości, chodzi o 

wypłacenie 66 mln zł. Reporterzy TVN24 dotarli do dokumentów dotyczących sprawy podpisanych przez 

wiceministra Romanowskiego, u niego też dokonano przeszukania, podobnie jak w domu żony Ziobry i w domu 

wiceministra Wosia. Temu ostatniemu przeszukano też pokój w hotelu sejmowym. Podpis Wosia znajduje się na 

dokumentach dotyczących zakupu Pegasusa. 



 

AW – Do kogo płynęły miliony z funduszu sprawiedliwości? [było] 

 

AW – Trzynastoletni Michał i jego trzecie serce. 

 

AW – …przypominają, że nie chodzi o to, czy kobieta ma lewicowe, czy prawicowe poglądy, ale chodzi o 

to, żeby miała pomoc, kiedy mieszka w małej miejscowości i nie ma tam tak po prostu dostępu do ginekologa. 

 

AW – Koniec audytu w MSWiA w sprawie zdarzenia z policyjnym śmigłowcem. Są dwa zawiadomienia do 

prokuratury i jedno dotyczy byłego wiceministra Wąsika. To podczas jego pikniku politycznego Black Hawk  tak 

był wykorzystany, że zerwał linię energetyczną i doszło do katastrofy. O szczegółach: 

Dariusz Łapiński – …audyt: wszczęcie śledztwa wobec byłego wiceministra Macieja Wąsika i ówczesnego 

szefa biura kadr policji Jarosława Siekierskiego. 

 

AW – Zła wiadomość dla osób z dyplomem MBA Humanum, w spółkach skarbu państwa te dyplomy nie 

będą uznawane. Jeszcze gorsza: rektor uczelni podobno opowiada prokuratorom, kto kupił, a kto dostał w prezencie 

taki dyplom. Dziwnym trafem z takim dyplomem tej prywatnej uczelni za rządów PiS do rad nadzorczych spółek 

skarbu państwa tylko w jednym roku trafiły 182 osoby. 

Jacek Tacik – I tak to się kręciło od dojścia PiS-u do władzy, aż do dzisiaj. 

Collegium Humanum – Chcesz zostać pewnym siebie liderem i sprawić, że Twoja kariera nabierze tempa? 

JT – Dyplom MBA Collegium Humanum, jak ustalili dziennikarze News Week, można było otrzymać 

praktycznie nic nie robiąc. Wystarczyło mieć związki z partią rządzącą 

 

Lista partyjnych nominatów z dyplomem EMBA/MBA 

zrobionych na Collegium Mumanum 

 

1. Bernisz Robert, członek zarządu spółki odbudowującej Pałac Saski  

2. Bogush Waldemar, prezes Orlen Deutschland  

3. Borzdyńska Monika, członek zarządu operatora PGE Narodowego, wcześniej Dyrektor Komunikacji, 

Promocji i Marketingu  

4. Chęciński Piotr, były dziennikarz, Dyrektor Komunikacji KGHM  

5. Choma Robert, wiceprezes spółki PGNIG Termika Energetyka Przemyśl, dawniej wiceprezydent 

Przemyśla  

6. Cioch Paweł, wiceprezes Zarządu ds. Korporacyjnych, PGE  

7. Dec Marcin, prezes Sigma Bis i Polska Press  

8. Drewa Marcin, doradca prezydenta RP  

9. Duda Antoni, członek rady nadzorczej PKP Cargo, stryj prezydenta  

10. Fedorowska Kinga, dyrektorka marketingu w Grupie Lotos  

11. Fuśnik Konrad, sekretarz rady nadzorczej PGNiG Termika  

12. Gałczyński Łukasz, wiceprezes w Agencji Rozwoju Przemysłu  

13. Gwiazdowski Paweł, dyrektor Departamentu Majątku w ENERGA OZE, wcześniej Elektrownia 

Ostrołęka  

14. Hermaszewska Emilia, żona Ryszarda Czarneckiego, rada nadzorcza Armatury Kraków należącej do 

PZU  

15. Iwańczuk Sylwia, członki zarządu ds. finansowych w Orlen Aviation  

16. Jankowski Marcin, członek rady nadzorczej Orlen Deutschland oraz Sigmy Bis  

17. Karczewski Piotr, doradca prezydenta RP  

18. Klotzek Kewin, syn europosłanki Andżeliki Możdżanowskiej, przewodniczący rady nadzorczej spółki 

Oświetlenie Uliczne i Drogowe  

19. Koralewski Kazimierz, dawniej szef Klubu PiS w Gdańsku, potem wiceprezes w Porcie Gdynia  

20. Kowalski Jakub, członek zarządu ds. operacyjnych w Polskiej Spółce Gazownictwa  

21. Krysiewicz Honorata, członkini rady nadzorczej BGK  

22. Legeżyński Andrzej, prezes zarządu PGE Górnictwo i Energetyka Konwencjonalna  

23. Łuczyk Mariusz, wicewojewoda pomorski  

24. Łuszcz Barbara, prezes zarządu Wsparcie Grupa Tauron  

25. Łysakowski Andrzej, prezes bydgoskiego Nitro-Chemu  

26. Maślany Jarosław, prezes zarządu PGNiG Termika  

27. Mauer Marcin, członek Rady Nadzorczej Grupy Azoty  

28. Michałowski Artur, p.o. prezesa Tauronu, wcześniej dyrektor pionu finansów  

29. Misztalewski Radosław, dyrektor sprzedaży w Orlen Litwa  

30. Obajtek Bartłomiej, brat Daniela Obajtka, Dyrektor Regionalnej Dyrekcji Lasów Państwowych w 

Gdańsku  

31. Olkiewicz Michał, dyrektor departamentu eventów i sponsoringu w Banku Peka S.A.  

32. Paryła Zofia Maria, prezes zarządu Grupy Lotos  

34. Pruchnik Tymoteusz, prezes zarządu PGNiG Gas-Trading  

35. Puchalski Marcin, prezes zarządu w Centrum Edukacji Grupa ORLEN  



36. Pusz Robert, dyrektor Biura Ryzyka PZU S.A. i PZU Życie  

37. Rudecki Stefan, były dyrektor CBA, doradca w PKN Orlen  

38. Rudnicki Michał, dyrektor generalny w ORLEN Litwa  

39. Sitarski Krzysztof, pełnomocnik zarządu ds. rozwoju w WĘGLOKOKS S. A.  

40. Smoliło Janusz, szef Spółki Restrukturyzacji Kopalń  

41. Sobków Robert, członek rady nadzorczej STOMIL Bydgoszcz  

42. Stańczyk Paweł, do maja 2021 roku prezes PGNiG Termika, dziś prezes Grupy Azoty Zakładów 

Azotowych Kędzierzyn S.A.  

43. Stolarczyk Paweł, członek rady nadzorczej Interferie należącej do KGHM  

44. Sztonyk Tomasz, członek zarządu w Polskim Holdingu Nieruchomości  

45. Świderski Dariusz, wiceprezes zarządu KGHM Polska Miedź SA (do lutego 2022 r.)  

46. Świeżewski Piotr, zastępca dyrektora pionu informatyki i telekomunikacji w Poczcie Polskiej  

47. Świtalska Angelika, nowa prezes Grupy Azoty Koltar  

48. Wadecki Dominik, wiceprezes Zarządu ds. Operacyjnych Energa  

49. Wawryn Michał, prezes zarządu w Energa  

50. Zaleszczyk Tomasz, wiceprezes zarządu PGE Obrót  

51. Zych Przemysław, dyrektor ds. ICT, Działu Zarządzania Projektami i Procesami w PGE Obrót S.A.  

52. Żołyniak Marian, członek zarządu ds. Technicznych, Polska Spółka Gazownictwa  

53. Madziar Ryszard, członek rady nadzorczej, TAURON  

54. Dziubicki Szymon, mąż wiceminister rolnictwa Anny Gembickiej, dyrektor w Kancelarii Prezesa Rady 

Ministrów  

55. Oszast Renata, dyrektor generalna ministerstwa finansów, wcześniej w BZ WBK  

56. Rospędek Michał, członek rady nadzorczej Jastrzębska Spółka Węglowa 

57. Marek Chraniuk, prezes zarządu PKP In… 

58. Krzysztof Kuśmierowski, rada nadzorcza… 

59. Dariusz Zagdański, Wsparcie… 

60. Kamil Patynowski, Lotos… 

61. Anna Niedziela-Strobel… rada nadzorcza Centrozłom Wrocław. Spółki córki… 

62. … Krupa Cristescu, dyrektorka marketingu… 

 

JT – Jak ustalili dziennikarze Polityki, tylko w 2021 roku 182 osoby z dyplomami z Collegium Humanum 

znalazło pracę w radach nadzorczych z udziałem skarbu państwa. Tej konkretnie uczelni Przemysław Czarnek 

przekazał ponad 10 mln zł dotacji. Jej rektor został już zatrzymany, usłyszał ponad 30 zarzutów dotyczących przede 

wszystkim przyjmowania korzyści majątkowych za wystawienie nieprawdziwych świadectw ukończenia studiów 

podyplomowych. Na razie zapadła decyzja Rządu o niehonorowaniu dyplomów NBA Colegium Humanum przy 

rekrutacji do rad nadzorczych spółek skarbu państwa. Chociaż szefowa Gabinetu Politycznego Ministra Spraw 

Wewnętrznych i Administracji z dyplomem NBA Colegium Humanum trafiła po wyborach do rady nadzorczej 

Polskiej Wytwórni Papierów Wartościowych. 

Marcin Kierwiński, Minister MSWiA, KP KO, PO – Zrezygnowała z tej funkcji, ale znalazła się w tej radzie 

na okres czasowy celem zapobieżenia dziwnym transakcjom, które mogły się zdarzyć w wyniku działań 

poprzedniej rady nadzorczej. [Ej, Kierwiński, Kierwiński]. 

JT – Rzeczpospolita podaje, że rektor współpracuje z prokuraturą i podaje nazwiska osób, które kupiły lub 

dostały za darmo dyplomy. To chyba pierwszy raz w historii, kiedy dyplom wyższej uczelni może zamknąć drzwi 

do kariery, a otworzyć drzwi do więzienia. 

 

AW – Koniec akcji ratunkowej gdzie runął most w Baltimore, 6 osób nie żyje. Zaczyna się śledztwo. Na 

pokładzie kontenerowca jest czarna skrzynka i tam śledczy na pewno znajdą odpowiedź na wiele pytań. Wiadomo, 

że kilka minut przed uderzeniem w most w kontenerowcu przestały pracować silniki. 

AW – Terroryzm energetyczny, który uprawia Rosja, jest wtedy, kiedy na przykład w Charkowie 200 tysięcy 

ludzi wciąż jest bez prądu. Nie ma dnia, kiedy rosyjska rakieta nie uderzy w dom, kawiarnię czy halę sportową. Ale 

Ukraińcy próbują, jak mogą żyć normalnie. 

Anna Czerwińska – W wagonie żywnościowym praca idzie pełną parą. Ten pociąg przyjechał do Charkowa. 

Pomoc jest niezbędna. Bez prądu jest 200 tysięcy ludzi. Ochotnicy dostarczają tysiące paczek z żywnością do 

szpitali, domów opieki, akademików i mieszkań. Dziś Rosjanie znów uderzyli w Charków. W Odessie po rosyjskim 

ataku zniszczonych jest 150 mieszkań w trzech blokach. Celem stała się też hala sportowa. Potrzebna jest pomoc 

Zachodu. Piloci ukraińskiej armii alarmują, że ich śmigłowce są stare i w opłakanym stanie. „Dajcie nam te 

cholerne Patrioty” – apeluje szef ukraińskiej dyplomacji. 

 

AW – Aż trudno w to uwierzyć, ale kolejny finał oznacza kolejny rekord. Dziś było ostateczne 

podsumowanie. Wielka Orkiestra Świątecznej Pomocy zebrała (281 879 118,07 zł). Polacy są niesamowici. (zasili 

polską pulmonologię) 

♣ 
2024-03- 28 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3191 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 



 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty czwarty dzień 

 

AW – Siedem osób już usłyszało zarzuty, trzy, w tym ksiądz Michał O. idą na 3 miesiące do aresztu. Zarzuty 

dotyczą wypłaty 66 mln zł publicznych złotych z Funduszu Sprawiedliwości. Prokuratura po części ujawnia, co 

znalazła w domu Zbigniewa Ziobry, a politykom Suwerennej Polski puszczają nerwy. 

Maciej Knapik – …dokumenty w sprawie 66 mln zł podpisał były wiceminister sprawiedliwości Marcin 

Romanowski. Posła Solidarnej Polski chroni immunitet. Analiza trwa. Miało być centrum wsparcia, ale w ośrodku 

budowano reżyserki czy studia nagraniowe. A fundacja działała na rynku mediów katolickich, na jej stronie 

znajdziemy radio, książki, audiobooki. 

U Ziobry [w domu] znaleziono oryginał teczki nadzoru postępowania w sprawie śmierci jego ojca. Sprawa, 

w której rodzina Ziobrów zarzucała lekarzom błędy, ciągnęła się latami. Akta powinny być w prokuraturze, politycy 

sugerowali, że mogły zostać Ziobrze podrzucone. 

 

AW – Polska – Ukraina i spotkanie premierów w Warszawie. Nie ma takiej siły, która mogłaby podważyć 

naszą przyjaźń, solidarność i współpracę. Słowa Premiera Tuska są jednoznaczne i ważne, tym bardziej że Polska 

ma z Ukrainą kilka spraw do załatwienia. 

Michał Tracz – Nie jest zaskoczeniem, że to właśnie rolnicy 

Tusk – Szukamy dobrych rozwiązań dla wszystkich stron. Ale które będą dawały ochronę podstawowym 

interesom Polski, rolników, polskich producentów i z drugiej strony także ukraińskich. W kwestii rolnictwa 

posunęliśmy się krok do przodu. Nawet wśród najbliższych przyjaciół zdarzają się konflikty interesów. 

MT – Ukraińcy obiecują wprowadzenie pozwoleń na eksport zbóż. Szukanie rozwiązań trwa już zbyt długo. 

Z problemem najpierw nie mógł sobie poradzić rząd PiS-u, a teraz czekają na ruch nowej władzy. W tym czasie 

ukraińskie tanie zboże płynie przez Polskę, tworząc konkurencję, z którą polscy producenci nie są w stanie uczciwie 

walczyć. 

[Ukraina jest potentatem w produkcji zbóż i tym samym jest konkurentem dla rolników europejskich, a 

przede wszystkim dla Polski. Ta konkurencja w obecnym stanie sprowadza się do tego, że upadnie rolnictwo w 

państwach Unii Europejskiej, a do tego nie można dopuścić. Nawet gdy Ukraina zwycięży, osiągnie pokój, wejdzie 

do Unii Europejskiej, to problem ukraińskiej produkcji i eksportu zbóż nie zniknie i nie powinien zniknąć, bo w 

skali światowej Unia Europejska ma duże ilości zboża, które są potrzebne co najmniej w Afryce. Toteż jedynym 

rozwiązaniem na dziś i docelowo jest, aby to Unia Europejska przejęła handel europejskim zbożem na rynkach 

światowych. To znaczy Unia powinna skupywać nadwyżki zboża w państwach Unii i dysponować tym zbożem w 

skali światowej. Im wcześniej do tego dojdzie, tym lepiej dla całej Unii. Tymczasem Komisja Europejska otworzyła 

jedynie granice Europy na zboże z Ukrainy]. 

 

AW – To się dzieje codziennie. Rosja nas atakuje, przyznaje w TVN24 dowódca operacyjny rodzajów sił 

zbrojnych i dodaje, że wcale nie chodzi o ataki czołgami, ale o ataki ekonomiczne albo cybernetyczne. A co do 

czołgów to Europa powinna przestawić swój tryb gospodarki na tryb bezpośredniego zagrożenia wojną – tak mówi 

polski Minister Obrony. 

Jacek Tacik – Gdy rosyjskie rakiety coraz częściej naruszają przestrzeń powietrzną NATO i spadają coraz 

bliżej jej granic, Francja jako pierwszy kraj sojuszu mówi otwarcie o przestawieniu gospodarki na tory wojenne. 

Sébastien Lecornu, Minister Obrony Francji, wypowiedź z wtorku – Na potrzeby armii francuskiej lub kraju 

sojuszniczego będącego w stanie wojny, można dokonać zarekwirowania personelu, zasobów i maszyn lub zmuszać 

producentów do prioryteryzacji zamówień wojskowych. 

JT – To strategia, która dzieli Europę, Dojczland jest jej przeciwny, Polska, o czym mówi minister obrony 

naszego kraju, mówi razem z Francją. Rozprzestrzenienie wojny na zachód jest realne i nieuniknione. Francja 

szykuje sojusz państw do wysłania swoich wojsk do Ukrainy. O tym, że Europa może być zdana sama na siebie, 

mówił Donald Tusk na spotkaniu Trójkąta Wajmarskiego w Berlinie teraz po powrocie z Waszyngtonu. 

Donald Tusk, Premier, wypowiedź z 15 marca – Nikt nie zdejmie z nas Europejczyków odpowiedzialności 

za nasze bezpieczeństwo 

JT – i to właśnie w tym okresie zagrożenia ze strony Rosji polski Rząd podjął decyzję odwołania generała 

Gromadzińskiego ze stanowiska dowódcy eurokorpusu wielonarodowej struktury wojskowej szybkiego reagowania 

z siedzibą w Strasburgu. 

Kosiniak-Kamysz – To jest decyzja SKW [Służba Kontrwywiadu Wojskowego]. Ja jestem Minister Obrony, 

otrzymuję informację… nie mogę powiedzieć, jaka to jest sprawa. 

JT – Zastąpił go i to od razu generał Piotr Błazeusz. 

 

AW – Akcja ABW przeciwko rosyjskich szpiegów. W rękach służb są już dowody na realizację polityki 

kremla. To efekt śledztwa: Oskarżony jest Polak obracający się w środowisku polskich i europejskich polityków. 

Wykonywał zadania zlecone i finansowane przez współpracowników rosyjskiego wywiadu. 

Jacek Dobrzyński, rzecznik prasowy Ministra Koordynatora Służb Specjalnych – Funkcjonariusze Agencji 

Bezpieczeństwa Wewnętrznego przeprowadzili szereg czynności procesowych, w tym przeszukania w Warszawie i 

w Tychach. Chodzi o podejrzenie popełnienia przestępstwa szpiegostwa na rzecz Federacji Rosyjskiej. Ustalono 

też, że tworzono taki specjalny portal internetowy, który uderzał w Polskę, kraje Unii Europejskiej, w Ukrainę. 

Starał się osłabić Polskę na terenach międzynarodowych. 

 



AW – Co najmniej jedna z fundacji będzie musiała zwrócić ponad 2 mln zł czyli dotację, którą dostała z 

ministerstwa Czarnka. Willa plus to była afera, którą opisali dziennikarze TVN24… 

Willa plus pod okiem prokuratury, a beneficjenci kandydują w wyborach: Tomasz Piasecki wiceprezes 

fundacji na rzecz wspólnych spraw Megafon – dotacja 4,5 mln zł, Maria Napieracz, Andrzej Konrad prezes i 

założyciel Stowarzyszenia na rzecz Rozwoju Lokalnego Mokrelipie z Radecznicy – dotacja 710 tys. zł, Krystyna 

Wróblewska, Grzegorz Izbicki, Piotr Wasilewski. 

W obu przypadkach ich wnioski eksperci ocenili negatywnie. Sprawę od kilku tygodni bada też prokuratura. 

 

AW – Wszyscy nowi kuratorzy oświaty są już w 16 województwach, wcześniej przeszli przez specjalne 

konkursy, po tym jak Nowy Rząd zapowiedział odpolitycznienie szkół i wymianę kuratorów, warto zapytać, kim są 

nowi kuratorzy oświaty, którzy mają dać swoje twarze nowym porządkom w Szkołach? 

Adrianna Otręba – Ma 36 lat, o szkole wie już dużo: 

Igor Bykowski, doktor, Wielkopolski Kurator Oświaty – Byłem dyrektorem zespołu szkolno-przedszkolnego 

w Strykowie, nauczałem języka polskiego, historii, etyki 

Igor Marek Bykowski jest doktorem nauk społecznych w dyscyplinie pedagogika. Ukończył 

studia magisterskie z filologii polskiej i pedagogiki oraz studia licencjackie z filozofii na 

Uniwersytecie im. Adama Mickiewicza w Poznaniu. Od 2019 r. jest członkiem Komisji 

Dyscyplinarnej dla Nauczycieli przy Wojewodzie Wielkopolskim. Jako nauczyciel pracuje od 

2012 r. ucząc języka polskiego, historii, etyki, jako pedagog szkolny i pedagog specjalny. 

Posiada stopień nauczyciela dyplomowanego. Od 2019 r. obejmuje stanowisko dyrektora 

Zespołu Szkolno-Przedszkolnego w Strykowie. Tutor, mediator szkolny i edukator mediacji 

rówieśniczej. Egzaminator OKE Poznań w zakresie egzaminu ósmoklasisty z języka polskiego. 

Autor dwóch monografii naukowych. Trener rad pedagogicznych. Został wyróżniony w 

konkursie Wielkopolskiego Nauczyciela Roku 2018. W 2019 r. nagrodzony Nagrodą 

Wielkopolskiego Kuratora Oświaty, a także odznaczony medalem Komisji Edukacji Narodowej 

przez ministra edukacji narodowej w 2020 r. 

Nowi Kuratorzy Oświaty: Ewa Skrzywanek, Grażyna Dziedzic, Tomasz Szabłowski, Mariusz Biniewski, 

Janusz Brzozowski, Gabriela Olszowska, Wioletta Krzyżanowska, Joanna Raźniewska, Dorota Nowak-Maluchnik, 

Agnieszka Krokos-Janczyło, Grzegorz Kryger, Piotr Łojek, Aleksandra Dyla, Jolanta Skrzypczyńska, Igor 

Bykowski, Paweł Palczyński. 

 

AW – Dziś Wielki Czwartek, czyli początek Triduum Paschalnego, katolicy wspominają mękę, śmierć i 

zmartwychwstanie Jezusa. Podczas mszy wieczerzy pańskiej ma miejsce uroczysty obrzęd obmycia nóg. 

♣ 
2024-03- 29 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3009 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty piąty dzień 

 

GK – Jeśli do ostatniej chwili ktoś miał nadzieję, że prezydent podpisze ustawę o antykoncepcji awaryjnej, 

to bardzo się zawiódł. Andrzej Duda zawetował ustawę. Tabletka dzień po będzie na receptę. Prezydent nie chce, by 

mogły ją kupować poniżej 18 roku życia. Ale Rząd ma plan B. 

Katarzyna Górniak – …krytyka decyzji płynie i od polityczek, i od lekarzy. 

Piotr Sieroszewski, profesor, prezes Polskiego Towarzystwa Ginekologów i Położników – Wielka szkoda, że 

tak się stało. Odsetek niechcianych ciąż wśród kobiet młodych jest najwyższy i powinniśmy o to zadbać, abyśmy 

później nie mieli do czynienia z problem ciąży, która się rozwija u osób, które są nieprzygotowane, nie chcą tej 

ciąży i zaczynają sięgać po zupełnie inne praktycznie metody. Są bardzo liczne badania naukowe, które bardzo 

chętnie możemy przytoczyć, które mówią, iż te tabletki są bezpieczne, dawka jest niewielka, nie ma mowy o żadnej 

bombie hormonalnej. 

Maciej Jędrzejko, doktor, Klinika Ginekologii, Położnictwa i Ginekologii Onkologicznej, Uniwersyteckie 

Centrum Kliniczne ŚUM w Katowicach – Postawi kobiety znowu pod murem, znowu w kozim rogu 

KG – Prezydent zawetował zniesienie recepty na tabletkę dzień po, bo nie chce, aby była ona dostępna dla 

osób od 15 roku życia 

Małgorzata Paprocka, sekretarz stanu w kancelarii prezydenta – To nie jest ostateczny standard ochrony 

zdrowia dzieci. W ocenie „głowy państwa” nie ma dzisiaj argumentów. 

KG – Te dzieci to dziewczyny, które od 15 roku życia mogą legalnie współżyć, a od 16-go za zgodą sądu 

mogą zawrzeć małżeństwo. Argumenty są: 

- W 2023 roku 1937 tabletek dla 15-17-latek 

- Tylko Irlandia ma ograniczenie wiekowe – od 16 roku życia 

- Europejska Agencja Leków potwierdziła bezpieczeństwo tabletki 

- Stanowisko Polskiego Towarzystwa Ginekologów i Położników: tabletka nie szkodzi nastolatkom 

KG – Rząd ma plan B: 



Izabela Leszczyna, Ministra Zdrowia, KP KO, PO – Po konsultacji [jakiej?] farmaceuta będzie mógł 

wystawić taką apteczną receptę i wydać kobiecie tę tabletkę. [Jaka będzie cena czarnorynkowa takiego działania 

aptekarza? Co z aptekarzami pracującymi w aptekach, którzy nie są farmaceutami?] 

 

GK – Marcin Romanowski, Michał Woś, byli wiceministrowie w resorcie Zbigniewa Ziobry to nieoficjalnie 

pierwsi politycy, którym prokuratura chce uchylić immunitety w sprawie afery funduszu sprawiedliwości. Na liście 

prokuratury jest więcej polityków. 

Maciej Knapik – Prokurator Krajowy mówi, że nie będzie prokuratorom ułatwiał sprawę ani za nich 

decydował. 

Część PiS-u dystansuje się od funduszu sprawiedliwości. 

 

GK – No, pięknie – tak niektórzy ekonomiści zaczynają swoje komentarze do danych GUS o inflacji za 

marzec. Rok do roku wyniosła ona 1,9%, to najmniej od 5 lat. Ale optymizm trzeba studzić. 

Anna Gołębicka, ekonomistka, ekspertka ds. komunikacji i zarządzania Centrum im. Adama Smitha – To 

jest bardzo pozytywna wiadomość, bo znaczy, że gospodarka się stabilizuje, że wreszcie możemy poczuć się 

bezpieczniej, natomiast z tym bezpieczeństwem to jest tak, że ono jest na razie bardzo płytkie. Po świętach 

obudzimy się z wyższym watem, bo kończy się tarcza na wat, no i w czerwcu będziemy czekać na decyzje 

dotyczące zamrożonych stawek energii. 

Witold Orłowski, profesor, ekonomista – Inflacja w perspektywie paru najbliższych miesięcy będzie 

znacznie wyższa. Nie sądzę, że Rada Polityki Pieniężnej zdobędzie się na obniżanie stóp procentowych. Zasady 

sztuki mówiły, żeby poczekać, popatrzeć, do jakiego poziomu wróci inflacja w momencie, kiedy wrócimy do 

normalnych stawek podatków, do normalnych cen energii. 

 

GK – Nie chodzi o straszenie nieuchronną wojną i Putinem, chodzi o to, że wojna nie jest już pojęciem z 

przeszłości i że możliwy już jest każdy scenariusz – tak mówi w wywiadzie dla prasy dojczlandzkiej, francuskiej, 

italiańskiej, hiszpańskiej i polskiej Premier Donald Tusk. Czas obudzić się i działać. 

Jacek Tacik – Uderzenie w infrastrukturę krytyczną w Ukrainie, ostrzał, który trwał 9 godzin, doprowadził 

do uszkodzenia elektrociepłowni i elektrowni wodnych w środkowej i zachodniej części kraju. Kijów potrzebuje 

pieniędzy i sprzętu wojskowego, który nadal blokuje Amerykański Kongres. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Rozmawiałem z przewodniczącym Izby Reprezentantów 

Majkiem Dżonsonem o tym, co jest teraz niezbędne do ochrony ludności i bezpieczeństwa międzynarodowego. 

Poinformowałem o sytuacji na linii frontu i o tym, że rosyjski terror cały czas się nasila. 

JT – To, czego być może nie chcą dostrzec Republikanie, grający w wyborach prezydenckich na Donalda 

Trumpa doskonale widzi niemal cała Europa. Donald Tusk w wywiadzie dla sześciu europejskich dzienników 

mówił wprost, że: 

GAZETA WYBORCZA 

Donald Tusk dla europejskich gazet 

Żyjemy w najbardziej krytycznym momencie od czasów zakończenia drugiej wojny światowej. 

Następne dwa lata zadecydują o wszystkim 

Jesteśmy w epoce przedwojennej 

(„Le Soir”): Politycy , wojskowi, eksperci w całej Europie mówią, że w ciągu kilku lat Rosja 

może zaatakować kraje NATO. Czy pana zdaniem wojna jest nieunikniona? 

DONALD TUSK: Wszędzie słyszę to pytanie. Ono krąży wśród przywódców państw, a gdy 

jestem w domu, w Sopocie, o możliwość wybuchu wojny pytają nawet moje wnuki. 

Nie chcę nikogo straszyć, ale wojna nie jest już pojęciem z przeszłości. Jest realna, w gruncie 

rzeczy zaczęła się ponad dwa lata temu. 

To, co najbardziej niepokoi, to fakt, że możliwy jest każdy scenariusz. Takiej sytuacji nie 

mieliśmy od 1945 r. 

Z dzieciństwa pamiętam zdjęcie wiszące w rodzinnym domu. Przedstawiało sopocką plażę pełną 

roześmianych ludzi. Wykonano je 31 sierpnia 1939 roku. Kilkanaście godzin później pięć 

kilometrów dalej rozpoczęła się druga wojna światowa. 

Wiem, że to brzmi druzgocąco, zwłaszcza dla ludzi młodszego pokolenia, ale musimy mentalnie 

oswoić się z nadejściem nowej epoki. Epoki przedwojennej. Nie przesadzam. Z dnia na dzień 

jest to coraz bardziej widoczne. 

Niedawno polską przestrzeń powietrzną znowu naruszył rosyjski pocisk manewrujący… 

- Tak, to kolejny niepokojący incydent. Gdy zaatakowany jest Lwów lub inne miasto… 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych – Z Polski słychać wybuchy rosyjskich rakiet, lecących 

na Lwów, znaczy, chyba nie muszę pani tłumaczyć, co to znaczy? 

Tusk, wywiad – Możemy dyskutować o europejskich obligacjach na zbrojenia i większym zaangażowaniu 

Europejskiego Banku Inwestycyjnego. Dziś musimy wydawać tyle, ile się da, na zakup sprzętu i amunicji dla 

Ukrainy, bo żyjemy w najbardziej krytycznym momencie od czasów zakończenia drugiej wojny światowej. 

Następne dwa lata zadecydują o wszystkim. Jeśli nie będziemy w stanie wesprzeć Ukrainy wystarczającą ilością 

sprzętu i amunicji, jeśli Ukraina przegra, to nikt w Europie nie będzie mógł czuć się bezpieczny. 

JT – Sytuacja Ukrainy jest dużo trudniejsza, niż jeszcze rok temu. Dzięki czeskiej inicjatywie i zgodzie 

Francuzów dojdzie w końcu do zakupu potrzebnej amunicji dla Kijowa. 



Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych – Wyślemy walczącej Ukrainie potrzebną amunicję 

zakupioną z różnych źródeł, także pozaeuropejskich. 

JT – Pomoc jest potrzebna na wczoraj – mówią eksperci. Rosja ma szykować się do zakrojoną na szeroką 

skalę ofensywy. 

 

GK – W kampanii to było sztandarowe hasło PiS-u, które miało skompromitować Platformę i Donalda 

Tuska, powtarzane na wiecach, w wywiadach i debatach: Mariusz Błaszczak ujawnił tajny plan obrony Polski i 

przekonywał, że Tusk nie chce bronić połowy kraju. Teraz Błaszczakiem zajmie się prokurator. 

 

GK – Za mniej więcej dwie godziny w ruinach Rzymu i Coloseum rozpocznie się droga krzyżowa z 

udziałem papieża Franciszka. Dziś Wielki Piątek. Ważne dla katolików uroczystości odbyły się między innymi 

tradycyjnie w Kalwarii Zebrzydowskiej. 

 

GK – Dla nieuleczalnie chorych pacjentów pobyt w hospicjum to kwestia bezpieczeństwa i komfortu, bo 

boją się bólu, cierpienia i śmierci. Od 1 kwietnia rząd znosi limity przyjęć do hospicjów, to dobra wiadomość. Co 

więcej, o 20% ma zwiększyć też stawki z budżetu na hospicja. 

 

GK – Odwaga, determinacja i szybka decyzja policjantów uratowała życie 34-latkowi, który nieprzytomny 

twarzą do wody dryfował w basenie portowym w Gdyni. 

♣ 



2024-03- 30 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3009 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty szósty dzień 

 

PM – Mam czyste sumienie – zapewnia Adam Bielan w sprawie milionów złotych nieprawidłowo wydanych 

dotacji przez Narodowe Centrum Badań i Rozwoju. NIK alarmuje. Rząd cofa dotacje. Bielan mówi, że nie 

zajmował się Centrum, a w każdym razie nie codziennie. Teraz twierdzi raz, że nie miał wpływu, a raz, że jego 

wpływ był zbawienny. 

 

PM – Ależ jest ciepło. To marcowy rekord. 

- Temperatura jest wyższa od normy aż 10ºC. 

 

PM – Rosja ostrzeliwuje ukraińskie zapory i elektrownie wodne. Putin chce kolejnych katastrof, braku 

prądu, strachu. Ukraina w odpowiedzi atakowała rosyjskie rafinerie, ale coraz bardziej nie ma czym atakować i 

bronić się. Energii elektrycznej dostarcza im między innymi Polska. 

Andrzej Zaucha – Ukraińcy próbują zestrzeliwać nisko lecące bezzałogowce przy pomocy ciężkich 

karabinów maszynowych i rakiet lotniczych, chociaż tych ostatnich bez zachodniego wsparcia mają coraz mniej. Co 

noc Rosja wystrzeliwuje dziesiątki dronów kamikadze i rakiet. Według Amerykańskiego Instytutu Studiów na 

Wojną Rosjanie koncentrują się teraz na zaporach i elektrowniach wodnych. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Były przeprowadzone ataki na hydroelektrownie w obwodach 

czerkaskim i czerniowieckim. To świadczy, że Rosja chce powtórzyć katastrofę, jaką zorganizowała na zaporze w 

Nowej Kachowce. 

AZ – Zalanych zostało kilkadziesiąt miejscowości. Tydzień temu Rosjanie całkowicie zniszczyli elektrownię 

wodną w Zaporożu, gdzie znajduje się największa zapora wodna na Dnieprze. Tylko w ostatnich dniach zniszczyli 

elektrownie wodne Nowodniestrowsk, Kaniów, Żmijew. 

Denys Szmyhal, Premier Ukrainy – Znowu celem ataku nasza energetyka. Wytrzymaliśmy to uderzenie, ale 

sytuacja jest bardzo skomplikowana. Są problemy z brakiem energii elektrycznej w wielu regionach. Importujemy 

energię z Rumunii, Słowacji, Polski, Węgier i Mołdawii. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Rosja wykorzystuje to na 100%, nie mamy już prawie żadnej 

artylerii. 

AZ – Dlatego Kijów w odpowiedzi na rosyjskie uderzenie skutecznie atakował przy pomocy dronów 

rosyjskie rafinerie. Ale jak przyznał ukraiński prezydent, nie spodobało się to Stanom Zjednoczonym [Proszę! 

Proszę!], chociaż dla Rosji było bolesne. Kijów został poproszony o zaprzestanie takich działań [Niesamowite!] 

Dron kamikadze upadł na terytorium Rumunii należącej do NATO 20 km od granicy z Ukrainą. 

[Przecież Biden i Stoltenberg zapewniali… szkoda słów. Ukraina jest skazana przez USA na powolne 

zatracenie, ma tylko jeszcze trochę się bronić, żeby międzynarodowo sytuacja była niejasna. Pozwolą Putinowi w 

końcu pokonać Ukrainę, odkryją karty, że przecież USA zawsze było przyjacielem Rosji i teraz w przyjaźni zagrożą 

wreszcie Chinom. Taka to i nasza obrona przez Sojusz Północno-Atlantycki]. 

 

PM – Pusty fotel papieża podczas drogi krzyżowej… 

Dzisiaj Wielką Sobotę obchodzą kościoły zachodniego chrześcijaństwa… 

 

PM – W Tarnowie ponad, bo 26,4 stopni w cieniu… 

 

[Mamy Centralne Biuro Zwalczania Cyberprzestępczości, na razie walczą z przestępcami, którzy oferują 

tanie samochody z zachodu, biorą zaliczki i znikają]. 

♣ 
2024-03- 31 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3009 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty siódmy dzień 

 

PM – W niedzielę wielkanocną gdy miliony Polaków świętują w rodzinnym gronie i już w marcu korzystają 

z lata, gorąco jest także w polityce. Jarosław Kaczyński życzy zwycięstwa demokracji. I zagrożeniem dla 

demokracji ma być rozliczenie władzy PiS-u. Okazuje się, że przeszukania i aresztowania stały się możliwe, bo ktoś 

zaczął zeznawać i wiadomo już kto. 

Maciej Knapik – prezes PiS-u na Wielkanoc życzy nam nadziei. 

Donald Tusk 

Pan Prezes życzył dziś Polsce z okazji Świąt Wielkanocnych zwycięstwa demokracji. I jak tu go 

nie kochać. 

MK – Kpi w internecie Donald Tusk. Braku demokracji czy potrzeby jej zwycięstwa nie zauważa kipiący 

optymizmem prezydent Duda: 



- Życie się odradza, Pan zmartwychwstał! Wesołego Alleluja. 

Tusk – Z trudem, bo z trudem, ale będziemy powoli budowali taki ład moralny 

MK – W Sejmie działają trzy komisje śledcze, które mają rozliczyć wyrzucenie w błoto dziesiątków 

milionów złotych na wybory kopertowe, łapówkarstwo przy wydawaniu polskich wiz i podsłuchiwanie Pegasusem. 

Po świętach około 30 osób ma dostać list z informacją, że były inwigilowane. Informowanie ludzi, że byli 

pokrzywdzonymi, nie jest upadkiem demokracji, podobnie jak próby rozliczenia nadużyć władzy. Próby, na które 

prawica reaguje tak: 

Jaki – A niech pan nie przesadza z tymi nadużyciami! 

Czarnek – rosyjskie, bandyckie metody 

- brutalny atak 

MK – Brutalnym atakiem ma być próba rozliczenia, jak wydawano setki milionów złotych z funduszu 

sprawiedliwości. Z pieniędzy dla ofiar przestępstw kupowano sprzęt AGD dla kół gospodyń wiejskich w ramach 

kampanii wyborczych i rozdawano też dotacje [wielomilionowe], które z pomocą ofiarom przestępstw nie miały nic 

wspólnego. Były dyrektor funduszu sprawiedliwości poszedł na współpracę z prokuraturą, w zamian za złagodzenie 

kary. I takich świadków może być więcej. 

Jacek Dubois, pełnomocnik Tomasza M. – jednego z podejrzanych w sprawie funduszu sprawiedliwości – 

Robi się coraz niebezpieczniej i ta piramida się rozsypuje, to zgłasza się coraz więcej podejrzanych. Podejrzewam, 

że za kilka dni będzie stałą kolejka 

MK – To ponury czas – tak uważa Mariusz Kamiński; były minister spraw wewnętrznych życzy 

funkcjonariuszom likwidowanego CBA [Centralne Biuro Antykorupcyjne], aby przetrwali w strukturach państwa i 

zapowiada też, że nadejdzie dzień odpłaty, nie pisze tylko, odpłaty za co? 

Obecny Rzecznik Służb Specjalnych: 

Jacek Dobrzyński 

Jako funkcjonariusz policji i CBA zawsze doceniałem wszelkie wyrazy wsparcia i sympatii, ale 

delikatnie mówiąc, mam duży niesmak, gdy te [to] wsparcie udzielają nam prawomocnie 

skazani przestępcy. Taka świątecznie życzliwa refleksja. 

MK – Prokuratura rozpoczyna kolejne śledztwa dotyczące NCBiR-u czy afery willa plus, czyli znowu 

rozdawanie milionów złotych fundacjom, których członkowie okazują się na przykład kandydatami PiS-u w 

wyborach. I tu Zjednoczona Prawica też będzie mówić o brutalnym ataku i upadku Demokracji. 

 

PM – Można jeść więcej. [jajka zdrowe, odżywcze] 

 

PM – Putin po raz pierwszy zrzucił w Ukrainie wielką bombę termo-baryczną, która wytwarza próżnię i 

ludzie się duszą. Cały czas atakuje rakietami, bombami, dronami; w Rosji zarządził kolejny pobór do wojska. 

Andrzej Zaucha – Każdy rosyjski nalot na Ukrainę zaczyna się tak samo: bombowce strategiczne U95 

startują aż z obwodu murmańskiego na północy Rosji, by pokonać ponad 1000 km i odpalić rakiety manewrujące. 

Jeszcze przed ich starciem Rosjanie wystrzeliwują wolno lecące drony kamikadze, w ten sposób utrudniają 

działanie ukraińskiej obrony przeciwlotniczej. Ukraińskie media nie pokazują skutków nalotu, by wróg nie był w 

stanie ocenić, jak precyzyjny był atak. Najtrudniejsza sytuacja była dzisiaj w nocy w Odessie na południu Ukrainy. 

Rosjanie od tygodni celują w ukraińskie elektrownie, ale cierpią zwykli mieszkańcy, rakiety niszczą dobytek 

ich całego życia. Rosjanie atakują nie tylko rakietami i dronami. Na miejscowości blisko frontu i na pozycje 

ukraińskiej armii spadają bomby kierowane, z każdym miesiącem jest ich coraz więcej. W Marcu na terytorium 

Ukrainy spadło ponad 2300 takich bomb. 

- To bardzo prosty system, zwykła bomba lotnicza została wyposażona w dwa główne skrzydła, które 

pozwalają jej szybować na odległość nawet kilkudziesięciu kilometrów. Te skrzydła otwierają się na łożyskach po 

zrzuceniu bomby, a do tego są dwa mniejsze skrzydła z tyłu, które korygują kierunek lotu takiej bomby. A z przodu 

znajduje się system naprowadzania. 

AZ – Rosjanie zrzucają też półtoratonowe ładunki i chwalą się, że zaczęli produkować trzytonowe bomby. 

Widać po raz pierwszy wybuch tak zwanej bomby termo-barycznej, która prze eksplozją rozpyla w powietrzu 

łatwopalny aerozol, a po wybuchu wysysa tlen na obszarze wielu set metrów. 

Anatolij Chrapczyński, ekspert lotniczy – Jedyny sposób przeciwdziałania takim bombom, to wzmocnienie 

systemów przeciwlotniczych w pobliżu linii frontu, w tym umiejscowieniu tam systemów Patriot, a najlepszym 

rozwiązaniem byłyby samoloty F16, które mogłyby oddalić rosyjskie lotnictwo taktyczne od granic Ukrainy  i linii 

frontu. 

AZ – Ale na razie Ukraina nie ma czym przepędzić rosyjskich pilotów z linii frontu. Na ziemi sytuacja 

będzie się pogarszać, bo Putin właśnie ogłosił wiosenny pobór do wojska. Do połowy lipca szeregi armii zasili 150 

tysięcy nowych żołnierzy. 

 

PM – Przestańcie walczyć, a przede wszystkim wymieńcie jeńców – apeluje papież w Urbi et Orbis. W 

Wielki Piątek podczas drogi krzyżowej fotel Franciszka stał pusty… jednak wczoraj i dzisiaj papież wyszedł do 

wiernych. 

 

PM – Pogoda sprawiła, że te święta stały się jeszcze bardziej kolorowe niż zawsze. Śniadania rodzin i 

śniadania dla potrzebujących, by w te święta nikt nie czuł się sam. 

 



PM – Wielkanoc to czas kolorowych jajek jako symbol życia, ale przez lato ostrzegano, że są zagrożeniem. 

Stworzono im czarną legendę. Niesłusznie. Doniesienia o cholesterolu okazały się przesadzone. Jajka wiele nam 

dają, to prawdziwy skarbiec: Białko, witaminy A, E, D, K, B, Fosfor, Potas, Sód, Wapno, Żelazo, Magnez, Miedź, 

Cynk, Selen, Beta-karoten, Luteina. 

 

PM – Wśród wszystkich praw człowieka jednym z podstawowych jest prawo do oddychania czystym 

powietrzem. Zwłaszcza małe dzieci na ulicy mają nosy na wysokości rur wydechowych i spalin. Są protesty i są 

pomysły, jak to zmienić. 

Katarzyna Górniak – …W Warszawie jest jeszcze jeden pretekst do spacerów – nowa kładka przez Wisłę. 

Widoki na Warszawę dzieci mają takie jak rodzice. Ale inne mają zapachy. 

Tadeusz Zielonka, profesor, specjalista chorób płuc, Warszawski Uniwersytet Medyczny – Nie zwracamy 

uwagi, że to dziecko jest na wysokości rury wydechowej. My metr wyżej mamy zupełnie inne stężenie 

zanieczyszczeń. One mają zaburzenia koncentracji, mają zaburzenia pamięci, te dzieci nie osiągają odpowiednich 

wyników w szkole tylko dlatego, że te samochody przytruły umysł tych dzieci. 

KG – Stąd pomysł, by przestrzenie projektować również dla potrzeb dzieci, by tworzyć tak zwane szkolne 

ulice. Zarówno ulica dojazdowa [do szkoły], ale też całe otoczenie powinno być wolne od spalin i hałasu 

samochodowego. Kilkaset takich szkolnych ulic funkcjonuje na przykład w Londynie, gdzie przed lekcjami i po 

lekcjach okolice szkół zamyka się dla ruchu samochodowego. Podobne ulice zaczynają powstawać w Warszawie. 

♣ 
 ROZWÓJ COVID-19 W POLSCE – 2024 – marzec 

 

 

data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2024-02-29 6 660 340 120 569 115 3 475 11 

2024-03-01 6 660 426 120 569 87 0   

2024-03-02 6 660 448 120 573 22 4   

2024-03-03 6 660 557 120 573 22 0 606 15 

2024-03-04 6 660 562 120 573 5 0   

2024-03-05 6 660 687 120 578 125 5   

2024-03-06 6 660 777 120 578 90 0   

2024-03-07 6 660 855 120 581 78 3   

2024-03-08 6 660 939 120 581 86 0   

2024-03-09 6 661 011 120 581 72 0   

2024-03-10 6 661 018 120 581 7 0 463 8 

2024-03-11 6 661 029 120 581 11 0   

2024-03-12 6 661 122 120 583 93 2   

2024-03-13 6 661 212 120 585 91 2   

2024-03-14 6 661 293 120 586 82 1   

2024-03-15 6 661 339 120 589 46 3   

2024-03-16 6 661 398 120 592 59 3   

2024-03-17 6 661 407 120 592 9 0 391 11 

2024-03-18 6 661 409 120 592 2 0   

2024-03-19 6 661 479 120 593 70 1   

2024-03-20 6 661 536 120 594 57 1   

2024-03-21 6 661 600 120 595 64 1   

2024-03-22 6 661 630 120 596 30 1   

2024-03-23 6 661 682 120 597 52 1   

2024-03-24 6 661 684 120 597 2 0 275 5 

2024-03-25 6 661 686 120 597 2 0   

2024-03-26 6 661 755 120 597 69 0   

2024-03-27 6 661 789 120 597 34 0   

2024-03-28 6 661 841 120 597 52 0   

2024-03-29 6 661 883 120 597 42 0   

2024-03-30 6 661 930 120 597 47 0   



2024-03-31 6 661 935 120 597 5 0 252 0 

♣ 

 
 

 

♣ 
2024-04-01 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3009 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty ósmy dzień 

 

GK – Dramatyczne skutki wyjątkowo silnego wiatru na Podhalu i w Tatrach. Nie żyje 5 osób. [Nieważne jak 

i gdzie, przykre, że nie żyją]. 

GK – Dwudziestosześcioletni mężczyzna został ciężko poparzony, a do szpitala trafiło sześć innych osób. 

Wybuch gazu w Tychach. [A to drugi dzień świąt]. 

 

GK – Prace domowe już po nowemu. [To uczniowie]. 

 

GK – To jeszcze nic pewnego, ale lepiej się przygotować na podwyżkę cen: mięsa, warzyw, owoców czy 

produktów zbożowych [chleba?] Od dziś będziemy mieli 5% vat na te produkty. A inflacja może jeszcze wzrosnąć. 

[VAT – Podatek od towarów i usług – podatek od wartości dodanej, podatek pośredni, pobierany na każdym 

kolejnym etapie obrotu towarami lub usługami, którego konstrukcja zakłada brak kaskadowego nakładania się 

podatku poprzez zastosowanie mechanizmu odliczenia podatku pobranego w poprzednich etapach obrotu. Czyli 

płacą VAT wszyscy kolejni: producent, pośrednicy, sprzedawca, ale im państwo zwraca ten podatek, a płaci tylko 

ostatni, znaczy nabywca, który już nie ma komu sprzedać i jemu już państwo nie zwraca podatku. Paradne? 

Prawda?] 

Więc jeszcze raz: mięso, ryby, nabiał, jaja, miód, warzywa, owoce, orzechy, olej, produkty zbożowe, 

produkty dla niemowląt, woda pitna. 

 

GK – Zaczęło się od obietnic w kampanii, później były dyskusje, spory, projekty i konsultacje. Ale od środy 

w szkołach będzie już po nowemu. Chodzi o prace domowe. Co do zasady nie będą obowiązkowe i nie będą 

oceniane, ale jedno nie zmieni się na pewno: trzeba będzie czytać lektury i uczyć się wierszy. 

 

GK – Ustalmy jedno: żaden darczyńca nie dostanie do domu ani pisklęcia, ani jajka. Ale może zaadoptować 

pingwina przylądkowego z Afryki. Gatunek jest zagrożony, potrzebne jest wsparcie tu i teraz. 

♣ 
2024-04- 02 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2934 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny sześćdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK – To była jego pasja, życiowa misja i praca, pomagał po wybuchu wojny w Ukrainie, trzęsienia ziemi w 

Turcji czy Maroko. Ostatnio w Strefie Gazy, gzie ludzie umierają z głodu. 35-letni Damian Soból i sześciu innych 

zginęli w izraelskim ataku na konwój humanitarny. 

 

GK – Rafał Trzaskowski na stadionie z Ministrem Sportu, Tobiasz Bocheński z byłą premier, a Magdalena 

Biejak przed radą miasta razem z lewicowymi kandydatami. To ostatnia prosta warszawskiej kampanii. Stawką jest 

wygrana, czasem druga tura albo dobry wynik. 

 

GK – To jest dzień świadomości autyzmu. 

- Próbowałam dostosować się do tego świata, ale ten świat ciągle nie był moim światem. 

- To jest dzień, w którym jesteśmy słyszani. Możemy poruszać różne problemy. 

GK – Krajobraz po śmiertelnych wichurach. Wichura w Tatrach i na Podhalu. I pytanie o system ostrzegania 

mieszkańców. Będzie przegląd procedur – zapowiada Minister Spraw Wewnętrznych. Mieszkańcy zagrożonych 

okolic dostali ostrzeżenie po tym, gdy już doszło do tragedii. 

Afera Funduszu Sprawiedliwości. Kto i jak oceniał ofertę księdza Michała O.? 

Według prokuratury te działania doprowadziły do wyrządzenia szkody w łącznej kwocie ponad 

66 mln zł – to właśnie kwota, którą do tej pory wypłacono Fundacji Profeto. 



W kategorii „zasób rzeczowy i lokalowy” Tomasz M. pisał, że „potencjał administracyjno-

biurowy jest niewystarczający do realizacji opisanego w ofercie zadania”. 

Odnosząc się do „zasobu kadrowego”, urzędniczka napisała: „Podmiot wskazał, że nie podjął 

jeszcze współpracy z osobami zaangażowanymi w realizację zadań, dlatego nie wskazał ich 

imienia i nazwiska (…)” 

Jak ustaliliśmy, w budynku, który ma służyć ofiarom przestępstw, znajdują się: 5 studiów 

nagraniowych, 3 reżyserki postprodukcji, sala widowiskowa, 4 serwerownie 

Czarzasty – Myślę, że w sprawie Barbary Blidy wszystkie ręce zostały umyte zbyt szybko. Uważam, że 

Barbara Blida nie popełniła samobójstwa. 

 

GK – Blokowali granice z Ukrainą, blokowali autostrady i drogi krajowe, stawali pod sejmem, ścierając się z 

policją. Dziś przedstawiciele rolników weszli do Ministerstwa Rolnictwa i Rozwoju Wsi, i nie zamierzają z niego 

wyjść. A zostali zaproszeni na negocjacje. 

 

GK – Od tygodni mówiliśmy, że ukraińscy żołnierze mają mało amunicji do walki. Teraz mają już bardzo 

mało albo wcale. Muszą liczyć na pomoc Zachodu. W Ameryce blokują ją Republikanie. Ich lider Mike Johnson z 

Izby Reprezentantów ma plan, ale jego realizacja potrwa całe tygodnie. 

Andrzej Zaucha – Na widok zniżającego swój lot drona nad miastem Biełabuga w Tatarstanie w Rosji 

wybuchła panika. Trafienie było bardzo precyzyjne, potężny wybuch zniszczył fabrykę produkującą drony 

kamikadze Szahid, którymi Rosjanie atakują Ukrainę. 

Ołeh Biłecki, ukraiński dziennikarz, Kijów – Biełabuga leży ponad 1200 km od granic Ukrainy, ale dron 

musiał przelecieć znacznie więcej, bo dotąd wydawało się, że ukraińska armia nie ma zdalnie sterowanej broni o 

takim zasięgu. Dotychczas ukraińskie drony atakowały obiekty w promieniu maksimum 1000 km. 

AZ – Eksperci przypuszczają, że atak mógł zostać zrealizowany nie przy użyciu klasycznego drona 

kamikadze, ale ultra lekkiej awionetki A22, produkowanej w Ukrainie. Zapewne została przerobiona tak, by można 

nią było sterować zdalnie. Inwencja ukraińskich inżynierów jest ogromna, a państwo przykłada ogromną uwagę do 

produkcji dronów. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Jest oczywiste, że drony powiedzą w tej wojnie jedno z 

decydujących słów w przybliżeniu zwycięstwa i ma to być ukraińskie słowo, i ukraińskie drony, i ukraińskie 

zwycięstwo. Czyli musimy mieć coraz więcej ukraińskich dronów. 

AZ – Ale inne rodzaje broni zależą od wsparcia Zachodu. Ukraińska armia strzela coraz rzadziej. 

Ołeksandr, ukraiński żołnierz – Sytuacja jest zła. Mamy coraz mniej pocisków. Jeśli wcześniej było ich 

niewiele, to teraz ich w ogóle nie ma. To, co nam dają, wystarcza na pół godziny, tyle, żeby wyjechać i przez chwilę 

popracować. 

AZ – Bywa, że załoga tej haubicy dostaje 5 pocisków dziennie. Przewodniczący Izby Reprezentantów 

zapowiada, że kongresmeni zajmą się odpowiednią ustawą po powrocie ferii wielkanocnych. 

Mike Turner, kongresmen Partii Republikańskiej – Przewodniczący stwierdził, że kiedy wrócimy, będzie to 

kolejny najważniejszy punkt porządku obrad, po przyjęciu wszystkich ustaw finansujących rząd federalny. 

[Rzeczywiście najważniejszy, choć ostatni]. 

 

AZ – Zostanie udzielona pożyczka na zakup broni, zamiast bezzwrotnego wsparcia. Zajmie się także 

zamrożonymi w Stanach rosyjskimi kapitałami. …chodzi o sumę od 5 do 8 mld dolarów. W Europie rosyjskie 

zamrożone kapitały to ponad 200 mld dolarów, ale nie ma zgody na ich skonfiskowanie. 

 

GK – Trzeba uczciwie powiedzieć: rządowy plan B nie rozwiąże wszystkich problemów ze sprzedażą 

tabletki dzień po. Chodzi o antykoncepcję awaryjną. 

Małgorzata Paprocka, sekretarka stanu w kancelarii prezydenta, wypowiedź z piątku – Pan prezydent bardzo 

mocno chce podkreślić tę kwestię, że gdyby tego typu rozwiązania wróciły do Sejmu, ale w odniesieniu do kobiet 

powyżej 18-go roku życia, to na pewno tego typu regulacji będzie inna. 

Duda – … jeżeli dziewczynka kupiła sobie pigułkę i na wszelki wypadek zżyła 5 naraz 

Katarzyna Górniak – Te dziewczynki mogą rodzić dzieci, ale nastoletnia ciąża i nastoletnie macierzyństwo 

to prezydenta już tak nie martwi. Pastylkę kupiłyby wszystkie dorosłe kobiety powyżej 18 roku życia. 

Marcelina Kurzyk, fundacja na rzecz kobiet i planowania rodziny „Federa” – Ja takie rozwiązanie 

nazywałabym półśrodkiem, który nie rozwiązuje całego problemu, ale to lepsze niż obecna sytuacja. Farmaceuci 

zasłaniają się regułą sumienia i odmawiają wydawania leku. 

Liczba tabletek „dzień po” dla kobiet w 2023 roku 

Źródło: Ministerstwo Zdrowia 

Wiek 15-17 lat: 1937 sztuk 

To zaledwie 2% ogółu recept 

KG – propozycja dla kobiet pełnoletnich plus coś co pomoże niepełnoletnim – pomysł całodobowej infolinii 

działającej jak receptomat, ale państwowy darmowy. 

♣ 
2024-04- 03 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2923 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 



 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty dzień 

 

GK – Lekceważenie i podważanie wiarygodności NIK niewiele zmienią, zawiadomienia do prokuratury już 

zostały wysłane. Między innymi Mateusz Morawiecki i Jacek Sasin mogą odpowiedzieć za niegospodarne zakupy 

w pandemii. Inne zawiadomienie dotyczy finansowania samorządów. 

Maciej Knapik – Oto reakcje polityków PiS-u na działania Najwyższej Izby Kontroli: 

Waldemar Buda, PiS – To co mówią banasiowie to jest jakiś żart, proszę o to nie pytać. To nie jest 

Najwyższa Izba Kontroli, to jest najwyższa izba Banasiów. Oni stworzyli sobie naprawdę republikę bananową 

MK – Reakcja nerwowa, ale i sprawa poważna, przekroczenie uprawnień: 

Art. 231. Kodeksu Karnego 

§ 1. Funkcjonariusz publiczny, który, przekraczając swoje uprawnienia lub nie dopełniając 

obowiązków, działa na szkodę interesu publicznego lub prywatnego, podlega karze pozbawienia 

wolności do lat 3. 

Wnioski do prokuratury już zostały wysłane, dotyczą między innymi Mateusza Morawieckiego, Jacka Sasina 

czy byłego kierownictwa resortu finansów. 

Jacek Kozłowski, wiceprezes Najwyższej Izby Kontroli – Zawiadomienie jest oczywiście w sprawie, ale są 

też wskazane osoby odpowiedzialne. 

MK – kancelaria premiera wydała niegospodarnie, nierzetelnie i niecelowo blisko 200 mln zł na zakup w 

latach 2020-2021 środków ochrony indywidualnej (maseczki, przyłbice); jest też drugi zarzut dotyczący polityki 

PiS wobec samorządów: 

Rafał Trzaskowski, Prezydent Warszawy, PO – Warszawa straciła, a tak naprawdę warszawianki i 

warszawiacy stracili 11 miliardów złotych. 

MK – PiS miał rozdzielać pieniądze po uważaniu – twierdzi Najwyższa Izba Kontroli: 

Marian Banaś, prezes NIK, wypowiedź z 26 marca – Warszawa była dyskryminowana lub wręcz pomijana 

przy podziale środków dla samorządów. 

MK – A jedocześnie realne dochody Chełma wzrosły średnio aż o 30% - czytamy w raporcie. Dodajmy, że 

prezydent Chełma był kandydatem PiS-u, a prezydentem Warszawy jest Wiceszef Platformy Obywatelskiej i nie 

tylko on ma problem. 

Krzysztof Żuk, prezydent Lublina – We wszystkich dużych miastach ta opcja była inna, niż ta, która 

rządziła. 

MK – prezydent Chełma prowadził nawet konwencję PiS-u reklamującej Polski Ład Nowa Nadzieja; system 

podatkowy, który inni samorządowcy nie z PiS-u do dziś przeklinają. 

Aleksandra Dulkiewicz, Prezydentka Gdańska – To nie był żaden ład, tylko bezwład, w wyniku manipulacji 

właśnie zmianami w ramach PiS-u Miasto Gdańsk straciło około miliarda zł. 

MK – Władza PiS różnymi dotacjami uzupełniała takie braki, ale tu miała zaczynać się segregacja: 

Jacek Kozłowski, wiceprezes NIK – Ten kto był miły dla rządu, ten dostawał pieniądze, a ten, który był 

niemiły nie dostawał. 

MK – Nic podobnego – odpowiada PiS. 

Elżbieta Witek, PiS – My nie dzieliliśmy ludzi na tych, którzy są za nami i tych którzy są przeciwko nam 

[łże, aż się kurzy]. 

Mateusz Morawiecki – Te środki rozdzielaliśmy sprawiedliwie według algorytmów 

MK – W Gdańsku algorytm jakoś słabo działał – słyszymy. 

Aleksandra Dulkiewicz – Zabrał miliard i oddał, no, już nie będę małostkowa, 200 milionów 

MK – Wiele samorządów się zadłużyło lub wstrzymało wydatki. Finansowanie miast i gmin musi być 

niezależne od rządu jako stały procent podatku czy dochodów mieszkańców regionu, inaczej, to koniec samorządu. 

Inwestowaliśmy sprawiedliwie także w małych gminach – odpowiada PiS 

Błaszczak – Zachęcam, żeby porozmawiać z wójtem gminy Poświętne, to jest powiat wołomiński, wczoraj 

byłem w tej gminie, sala gimnastyczna przy szkole 

MK – Przykład w sam raz, podwarszawski powiat wołomiński jest rządzony przez PiS, starostą jest działacz 

PiS, na tyle prominentny, że za PiS-u został nawet członkiem rady nadzorczej – uwaga! – portu w Gdańsku; w 

radzie powiatu zasiada matka (Anna Uścińska) posła PiS-u, a także żona byłego szefa gabinetu Jacka Sasina z PiS-

u. 

 

GK – To nie uda się w pierwszej turze, ale końcowy sukces jest możliwy. Platforma Obywatelska chce odbić 

Kraków, z pomocą Aleksandrowi Miszalskiemu ruszył Donald Tusk. Z wyborów wycofał się profesor Stanisław 

Mazur i i poparł polityka Platformy. Ale w grze są inni mocni kandydaci. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Przez 22 lata w Krakowie nie działo się nic, startował Jakub Majchrowski i 

wygrywał Jacek Majchrowski. A teraz wszystko jest otwarte, niczego nie da się przewidzieć. 

Andrzej Piasecki, profesor, politolog, Uniwersytet Ekonomiczny w Krakowie – To że urzędujący prezydent 

zrezygnował z kandydowania, stworzyło możliwości i dla partyjnych kandydatów i dla bezpartyjnych, dla 

urzędującego wiceprezydenta 

KKZ – Zgłoszonych kandydatów na prezydenta Krakowa było dziewięciu, to przedstawiciele największych 

partii: Aleksander Miszalski, KO | Łukasz Kmita, PiS | Rafał Komarewicz, Polska 2050 | Konrad Berkowicz, 

Konfederacja | byli wiceprezydenci: Andrzej Kulig, kandydat niezależny | Jerzy Muzyk, kandydat niezależny | 



kandydaci niezależni: Łukasz Gibała, kandydat niezależny | prof. Stanisław Mazur, Adam Hareńczyk. W tej sytuacji 

jest oczywiste, że będzie druga tura wyborów, a kto do niej wejdzie, jest loterią. 

Donald Tusk w Krakowie – W Krakowie przecież nie muszę go nikomu rekomendować… Jeśli ktoś taki 

decyduje się na wskazanie: oto jest mój kandydat na prezydenta, to ma to podwójną, potrójną wagę, bardzo 

poważny znak, że Kraków czeka na zmianę, ale na zmianę pozytywną. 

KKZ – Na 4 dni przed wyborami Tusk nie tylko wspiera swojego kandydata, krytykuje jego 

najpoważniejszego konkurenta: 

Tusk – Myśli o inwestowaniu wyłącznie w siebie i uwierzcie, wiem, co mówię. 

KKZ – Premier obiecał, że jeszcze w tym roku zostanie wypłacone „babciowe” i mobilizuje, by pójść na 

wybory, by ostatecznie pokonać PiS. Teraz kandyduje z PiS Łukasz Kmita. Odchodzący prezydent namaścił na 

swojego następcę wiceprezydenta Andrzeja Kuliga. I tu także kampania przybrała niespodziewany obrót, bo 

właśnie wycofał się inny kandydujący wiceprezydent Jerzy Muzyk. – Popieram Andrzeja Kuliga. 

 

GK – Spędzili noc w Ministerstwie Rolnictwa, nikt ich nie wyrzucał, ale Premier, z którym chcą rozmawiać, 

do nich nie przyjechał. Rolniczy protest trwa, a jutro ma przenieść się pod biura poselskie i senatorskie. To będą 

spontaniczne wizyty u posłów i senatorów. 

 

GK – Jest nowy plan wojskowego wsparcia Ukrainy, NATO zamierza stworzyć fundusz wart 100 miliardów 

dolarów. Rozmawiali o tym szefowie dyplomacji państw Sojuszu Północno-Atlantyckiego. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – To nie jest jeszcze przełom w sposobie finansowania Ukrainy, ale przełom w 

sposobie myślenia. Do tej pory NATO unikało bezpośredniego wysyłania uzbrojenia na ukraiński front, 

podkreślając, że broń wysyła nie NATO, ale poszczególni sojusznicy. Teraz sekretarz generalny proponuje, by 

NATO przejęło odpowiedzialność za dozbrajanie broniących się przed Rosją i stworzyło fundusz sięgający w ciągu 

5 lat 100 miliardów dolarów. Pomysł, o którym dyskutowali ministrowie spraw zagranicznych w Brukseli, 

oznaczałby przejęcia od Stanów Zjednoczonych przywództwa w tak zwanej grupie kontaktowej z Ramsztajn 

(Rammstein), która koordynuje dostawy sprzętu, ale przede wszystkim wspólny fundusz uniezależniłby od 

politycznych zawirowań w Waszyngtonie. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – żeby to było bardziej przewidywalne, stabilne. Mocno 

wierzymy, że wsparcie dla Ukrainy powinno być mniej zależne od krótkoterminowych ofert pomocy, a bardziej 

oparte na długoterminowych zobowiązaniach NATO. 

MS – Obchodzący jutro 75 urodziny Sojusz Północno-Atlantycki przygotowuje się w ten sposób na wypadek 

powrotu do Białego Domu Donalda Trumpa. [Tramp] Były republikański prezydent sugeruje, że pomocy dla 

Kijowa nie wyśle, a już teraz Republikanie blokują 60-miliardowy pakiet wsparcia. Wpłaty do nowego funduszu 

zależny od PKB mogłyby pozwolić na przełamanie impasu. Byłyby też dowodem, że europejscy sojusznicy chcą 

brać na siebie większą odpowiedzialność, nie czekając na pomoc zza oceanu. Dyplomaci liczą, że utworzenie 

NATO-wskiego budżetu zapadnie przed lipcowym szczytem NATO w Waszyngtonie i co w tym kontekście równie 

ważne – przed jesiennymi wyborami w Stanach Zjednoczonych. 

♣ 
2024-04- 04 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2921 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK – Można odliczać godziny do ciszy wyborczej przed wyborami samorządowymi, zostało ich niespełna 

30. To ostatni dzwonek na polityczną autopromocję, także w państwie liderów, a my zaczynamy od sondażu dla 

Faktów i TVN24. Pytanie brzmi: na kandydata której partii zamierza pani/pan oddać głos w wyborach do sejmiku 

wojewódzkiego? 

 

Koalicja Obywatelska 29% Konfederacja i bezpartyjni 8% 

Prawo i Sprawiedliwość 28% Lewica 7% 

Trzecia Droga Polska 2050 PSL 11% Bezpartyjni 4% 

Inny komitet, komitet lokalny 9% Nie wiem 4% 

 

GK – Premier Donald Tusk pojechał na Śląsk, by w Gliwicach wesprzeć kandydatkę na urząd prezydenta 

tego miasta Katarzynę Kuczyńską-Buczkę, zachęcał też do udziału w wyborach, bo to frekwencja może przesądzić 

o sukcesie. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – …Dla Koalicji Obywatelskiej wybory mają dodatkowe znaczenie, nie tylko 

lokalne znaczenie. 

Rafał Trzaskowski, Prezydent Warszawy – Konieczny jest absolutnie ten kolejny krok po to, żeby 

przypieczętować fakt, który jest dla nas najważniejszy, a mianowicie tego, że populiści z PiS-u nie powinni wrócić 

do władzy 

Aleksandra Dulkiewicz, [Prezydentka, może Prezydenta] Gdańska – Dzisiaj musimy dokończyć to, co 15 

października rozpoczęły obywatelki i obywatele, oddając głos na te formacje polityczne, które odsunęły PiS od 

władzy 



Wojciech Szczurek, prezydent Gdyni ubiegający się o reelekcję, KKW Wojciecha Szczurka Samorządność – 

Osoby pełniące ważne funkcje publiczne wykorzystują nielegalne narzędzia inwigilacji do tego, by prowadzić 

kampanię polityczną 

KKZ – Bo w wyborach, jak mówi Donald Tusk chodzi także o to, by taka rzeczywistość nigdy nie wróciła. 

Dlatego tak ważne jest rozliczenie zła. 

Tusk – W imieniu narodu czyścimy do spodu, czyścimy też stajnię Augiasza, jaką zostawił po sobie PiS, do 

spodu. 

KKZ – I nie ma tu już żadnych różnic Koalicji. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, Ministra Pracy, Rodziny i Polityki Społecznej, KKP Lewicy, Nowa Lewica 

– Bezkarność skończyła się 15 października 

Włodzimierz Czarzasty, Koalicyjny Komitet Partyjny, Wicemarszałek Sejmu – Proszę was, idźcie na 

wybory, to są ważne wybory 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu, KP Polska 2050 – Trzecia Droga – Chyba nas znacie. Jest Trzecia 

Droga, to my! Nie lewacy! Nie prawacy! A po prostu Polacy. 

KKZ – Ale zachęcali też do głosowania na konkurentów [to znaczy?] 

Władysław Kosiniak-Kamysz Wicepremier, Minister Obrony Narodowej, Komitet Partyjny Polskie 

Stronnictwo Ludowe -Trzecia Droga – Ale jeżeli uznacie, że w Lewicy czy w Koalicji Obywatelskiej też są dobrzy 

kandydaci i nie macie przekonań tak bliskich Trzeciej Drodze, że na nas zagłosujecie, to wybierzcie ich. To jest 

wyraz współpracy i przyjaźni, którą my oferujemy. 

[trzeba wreszcie zlikwidować te narośla w nazwach partii] 

KKZ – Liderzy i kandydaci Koalicji 15 Października zapewniają, że tylko oni są w stanie wzmacniać, a nie 

osłabiać samorząd. 

Tusk – Wyposażyć samorządy w większe kompetencje i pieniądze, a nie mniejsze 

Kosiniak-Kamysz – Będziemy inwestować w małe ojczyzny, będziemy reprezentantem Polski powiatowej, 

to jest nasza ambicja 

KKZ a gdy w niedzielę wybierzemy już samorząd, w poniedziałek rozpocznie się kolejna kampania do 

Parlamentu Europejskiego, wybory już 9 czerwca. 

 

GK – Darmowa komunikacja w Warszawie, czemu nie? Wystarczy w stolicy płacić podatki, to propozycja 

Tobiasza Bocheńskiego. Niższy VAT na żywność i zamrażanie cen energii – oczywiście. W kwestii obietnic i haseł 

PiS licytuje wysoko, jakby nie rządziło przez ostatnich osiem lat. 

Arleta Zalewska – …Sięganie do kieszeni obywateli. Szyld, który pomagał, gdy rządziło PiS – Jakub 

Banaszek, PiS, Chełm; Bartosz Kaliński, PiS, Wadowice; Jarosław Szlachetka, PiS, Myślenice; bo to do nich 

trafiały bardzo wysokie transfery rządowe, w tych wyborach szyld PiS znika, bowiem wszyscy oni startują z 

własnych komitetów. 

Łukasz Schreiber, PiS, kandydat na prezydenta Bydgoszczy, KWW Łukasza Szrajbera – Bydgoska Prawica 

Czesław Hoc, KP PiS, kandydat na prezydenta Kołobrzegu, KWW Centroprawica 

Agnieszka Wojciechowska van Heukelom, KW PiS, Kandydatka na prezydentkę Łodzi, bezpartyjna 

Zbigniew Cerwiński, z poparciem PiS i Konfederacji na prezydenta Poznania, KWW Zjednoczona Prawica – 

Poznań 

GK – Na jutro na dziesiątą został wezwany do MSZ ambasador Izraela. Ambasador mówi o pomyłce 

[zabicie konwoju siedmiu wolontariuszy] i polskim antysemityzmie. 

 

GK – Trzy i pół miliona złotych już zostały zwrócone, kolejne miliony zostaną zwrócone wkrótce, z czasów 

willa+ Czarnka. Miliony trafiały do fundacji z politycznym wsparciem i koneksjami. Ministerstwo Edukacji 

przeprowadziło audyt programu. 

Maciej Knapik – To posiadłość w okolicach Elbląga kupiona za 2 186 000 zł sfinansowano ze środków 

ministerstwa edukacji i nauki. W środku kobieta po angielsku mówi, że nie chce być filmowana, że mieszka tutaj 

czasowo, ale prezesa fundacji akurat nie ma. 

MK – Tu raczej nie ma centrum edukacyjnego, na które miały iść publiczne pieniądze, fundacja o nazwie 

dumni z Elbląga musi teraz dotację zwrócić. 

Joanna Mucha, Wiceministra Edukacji Narodowej, KP Polska 2050 Trzecia Droga – Przygotowane też jest 

zawiadomienie do prokuratury o wyłudzenie dotacji. Nieruchomość została przeznaczona wyłącznie na cele 

mieszkaniowe. Warunki do ewentualnej pracy z młodzieżą są żadne. 

MK – Kolejna instytucja z dotacją niemal 1,5 mln zł na mieszkanie w Toruniu. Te pieniądze też już wróciły 

do budżetu państwa. Zwrotów ma być więcej. 

Czarnek – Od tego są eksperci, żeby oceniali, a podejmuje zawsze minister 

Katarzyna Lubnauer, Wiceministra Edukacji Narodowej, KP KO, Nowoczesna – 29 na 46 wniosków ocenili 

negatywnie 

MK – Dzięki kontroli NIK wiemy, że w swoich grantowych programach MEiN wypłaciło kilkudziesięciu 

ekspertom (ich dokładnej liczby nie podaje) około 966 tysięcy złotych, choć ich ocen nie uwzględniono. 

Pół miliona złotych zwróciło już Muzeum w Kutnie, choć za dotację już kupiono kopię przenośnego tronu 

królewskiego. Ale dopiero po kontroli NIK oceniono, że Muzeum w ogóle nie spełnia warunków akurat tego 

konkursu. 

 



GK – Nie zablokuję granic i nie wbiję Ukraińcom noża w plecy – w stanowczych słowach Premier 

odpowiada na żądania rolników. Chce z nimi rozmawiać, ale o konkretach. Pytanie, z kim? Jedni rolnicy okupowali 

ministerstwo, inni pojechali ze słomą i obornikiem pod biura poselskie i senatorskie. 

Jakub Sobieniowski – Rolnicy odwiedzili wiele poselskich biur partii w całej Polsce. 

Protestujący rolnik Paweł Lupa – Jak sobie wyobraża pan kraj bez polskiego rolnictwa? 

Tusk – Ja sobie nie wyobrażam, nie mam zamiaru sobie wyobrażać Polski bez silnego i zdrowego rolnictwa 

JS – W sprawie Zielonego Ładu i zboża z Ukrainy premier prezentował osiągnięcia i swoje, i rolników 

Tusk – Nie ma przymusowych tych obligatoryjnych [poleceń Zielonego Ładu] nie ma ugorowania 

JS – Bo wbrew temu, co mówi protestujący, rząd i Komisja Europejska idą na ustępstwa. Zielony Ład oprócz 

złych stron ma i dobre dla kupujących ograniczenie chemii żywność będzie zdrowsza, a dopłaty [dla rolników] nie 

są obowiązkowe. Dobrowolne branie dopłat ma się nie wiązać nawet z wypełnianiem wielu sprawozdań i 

wniosków, szczególnie dla gospodarstw poniżej 10 hektarów. 

Tusk – Pomóżcie, ja znajdę środki na to, co znajdę w budżecie, żeby nadwyżkę zboża eksportować z Polski. 

Słyszałem za każdym razem: nie chcemy pieniędzy, nie o pieniądze chodzi. Nie ma Zielonego Ładu i ma być 

zablokowana Ukraina. I tłumaczyłem, jak komu dobremu: ja nie będę za wystąpieniem Polski z Unii Europejskiej.  

JS – A wtedy dwa lata temu na problem ukraińskiego zboża pierwszy zwrócił uwagę Donald Tusk… 

Tusk – ja nie mówię tego, żeby panu dokuczyć, ja tylko mówię, że wam to pasowało. 

JS – Oficjalnie PiS próbuje tak zaistnieć na rolniczych protestach: 

Błaszczak – My jesteśmy z ludu 

Tusk – Osiem miesięcy trwała ta jazda: oni mówiący, że wszystko jest w porządku, ja krzyczący na cały 

głos, że dzieje się dramatyczna rzecz w polskim  rolnictwem i wy – cicho. 

JS – Mimo takich argumentów Donald Tusk nie zrywa rozmów z protestującymi rolnikami. 

 

GK – Piętnastoletnia dziewczyna kupi tabletkę dzień po bez obecności rodziców, ale po konsultacji z 

aptekarzem… [było] 

Izabela Leszczyna, Ministra Zdrowia – Pacjentka przychodzi do apteki i prosi o tabletkę antykoncepcji 

awaryjnej 

Katarzyna Górniak – Co się dzieje później? Kobietą zajmuje się farmaceuta, nie może to być technik, musi 

magister. W osobnym pomieszczeniu przeprowadza krótki wywiad, jeżeli nie ma przeciwwskazań, wypisuje receptę 

farmaceutyczną i od razu sprzedaje lek, nie częściej niż raz na miesiąc dla danej kobiety. Także ta, która ma więcej 

niż 15 lat, lek od farmaceuty dostanie. 

Ministra Zdrowia – Przy tej usłudze farmaceutycznej nie będzie wymagana obecność rodzica. Do znacznego 

sprzeciwu chyba nie słyszałam. 

KG – Farmaceuci będą chcieli, by brak wymaganej zgody rodzica wpisano wyraźnie do rozporządzenia, 

które teraz jest w konsultacjach. Kobiety nie dostaną recepty w każdej aptece, tylko w tej, z którą jest podpisana jest 

z NSZ dobrowolną umowę. Ten na zachętę zapłaci 50 zł od każdej konsultacji. Ministerstwo przyznaje: pomysł z 

farmaceutami to nie jest rozwiązanie idealne. Jest jedynym możliwym i zgodnym z prawem do czasu wyboru 

nowego prezydenta, prezydenta, dla którego prawa kobiet, prawa człowieka są prawdziwą, a nie tylko deklaratywną 

wartością. Do edukacji szykują się też sami farmaceuci, przeszkolą siebie, by później tłumaczyć działanie 

antykoncepcji awaryjnej i zwykłej kobietom w swoich aptekach. Listę aptek, w których od 1 maja będzie dostępna 

tabletka dzień po, udostępnią MSZ i rzecznik praw pacjenta. 

[Proste jak labirynt]. 

 

GK – Był jubileuszowy tort, ale obchody 75 rocznicy utworzenia NATO były skromne i symboliczne. W 

sytuacji wojny w Ukrainie problemów z pomocą z zaatakowanym przez Rosję kraj nie ma powodów do 

świętowania. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – Europa potrzebuje Ameryki, by utrzymać bezpieczeństwo. 

Uczciwe dzielenie się obciążeniami jest kluczowe. Europa inwestuje coraz więcej. Jednocześnie Ameryka 

potrzebuje Europy. Nasi sojusznicy to światowej klasy wojska, sieci wywiadowcze i unikalne zdolności 

dyplomatyczne. 

Radosław Sikorski, Minister Spraw Zagranicznych, PO – Niestety Rosja znów idzie naprzód, ale na 

szczęście jesteśmy tam, gdzie nasze miejsce w towarzystwie demokracji wśród przyjaciół w domu, znów stawiając 

opór niczym skała. Zwyciężymy ponownie. 

 

GK – Rosjanie atakują coraz bliżej granicy, a Putin miał wydać rozkaz mobilizacji 300 tysięcy żołnierzy. 

Andrzej Zaucha – Tuż po pierwszej eksplozji, która w nocy wstrząsnęła Charkowem, gdy na miejsce 

uderzenia drona kamikadze przyjechali strażacy, nadleciał jeszcze jeden bezzałogowiec. Niestety, zginęli ludzie, w 

tym miejscu pracowało trzech członków komisji nadzwyczajnej (zginęli). Przed zniszczonymi budynkami leżą 

fragmenty drona Szahid. Każdy dron niesie około 20 kg trotylu. Trudno się przed nimi bronić, bo stąd do rosyjskiej 

granicy jest zaledwie 25 km. Rosjanie bombardują nawet niewielkie wioski blisko granicy, terroryzując ludność 

cywilną. Ukraińskie służby ewakuują tyk, których domy zniszczyły pociski i którzy dotąd nie chcieli wyjeżdżać. 

Blisko granicy z Rosją ukraińskie władze budują systemy obronne, by powstrzymać zapowiadaną na maj nową 

rosyjską ofensywę. Od północy Rosja zaatakowała na początku wojny, potem wycofała stąd oddziały, ale teraz 

zagrożenie znów jest coraz większe. Betonowe umocnienia wraz z rowami przeciwczołgowymi i minami mają 

powstrzymywać rosyjski atak, ale najważniejsze jest zachodnie wsparcie dla Ukrainy. To był główny temat 



posiedzenia rady NATO – Ukraina w dniu obchodów 75-lecia Sojuszu. Teraz potrzebna jest pomoc wojskowa, by 

Ukraina tej wojny nie przegrała. 

♣ 
2024-04- 05 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2883 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty drugi dzień 

 

PM – Nie tylko Pegasus, nie tylko inwigilacja ze strony służb, Orlen też to robił. Obajtek zlecił 

amerykańskiej firmie inwigilację w kampanii wyborczej Bartłomieja Sienkiewicza, to też było w cenie paliwa. 

Jakub Sobieniowski – …amerykańska firma skasowała pół miliona od firmy państwowej. 

 

PM – To ostatnie godziny kampanii wyborczej… Jak konkuruje ze sobą koalicja rządząca. Najgłośniejsze 

pojedynki są w dużych miastach, zwłaszcza w Warszawie… Trzecia Droga stara się przekonać do siebie wyborców 

PiS-u, zwłaszcza we wschodniej Polsce. 

Arleta Zalewska – Zaczęli wcześnie rano, to w Warszawie w ramach koalicji rządowej rozegra się 

najostrzejszy bój…  

Tusk – jestem gotów naprawdę błagać wszystkich, którzy przyszli 15 października, żeby w niedzielę też 

znaleźli te pół godziny 

 

PM – Parlamentarna opozycja PiS i Konfederacja też walczą o samorządy. Jedni uśmiechają się, bo wierzą w 

sukces, a inni że tak trzeba do końca. 

Adrianna Otręba – PiS w Przysusze, Konfederacja i bezpartyjni samorządowcy w Białymstoku. Rafał 

Bocheński kandydat PiS na prezydenta Warszawy od roku mieszka w Warszawie. A to już Łódź, kandydatka z 

komitetu PiS Agnieszka Wojciechowska van Heukelon podkreślająca swoją bezpartyjność postawiła ostatniego 

dnia kampanii na piaskownicę, wysyłając tam Hannę Zdanowską. W Poznaniu taki kampanijny obrazek: Zbigniew 

Czerwiński KWW Zjednoczona Prawica kandydat na prezydenta. Wrocław Łukasz Kasztelowicz KW PiS. Gdynia 

Marek Dudziński KWW Prawica i społecznicy. Trudno powiedzieć, że PiS poparło szeroko znanych polityków. 

 

PM – 1 300 tysięcy złotych zarobił Adam Glapiński w zeszłym roku. Nagradzał sam siebie, bo bardzo siebie 

ceni, mimo że inflacja w Polsce była wyższa niż gdzieindziej. Wniosek o postawienie go przed Trybunałem Stanu 

jest pełen zarzutów, zwłaszcza zaangażowania politycznego. 

 

PM – Ponad dwa i pół miliona złotych (2,53) zarobiła w zeszłym roku Małgorzata Sadurska, która z 

kancelarii prezydenta, a wcześniej z ław poselskich PiS-u przeszła do zarządu PZU, dostała więcej pieniędzy niż jej 

szefowa. Sadurska pobiła rekord, dorobiła się w PZU 11,8 mln zł.  

Do klubu milionerów z PiS weszło 90 osób. 

 

PM – Jutro we Wrocławiu rusza dom skrzywdzonych zwierząt. Wolontariusze będą tam przygotowywać psy 

do adopcji. W każdym pokoju zamieszka wolontariusz z psem. 

Patrycja Skrzypczak, behawiorystka, „Grupa Ratuj” – Będzie uczył chodzenia na smyczy, zapoznać się z 

otoczeniem i bycia w ogóle w domu. I przygotuje do przekazania do stałego już domu. Wolontariusz ma żyć po 

swojemu, pracować lub studiować, płacić mniejszy niż na wolnym rynku czynsz. Warunkiem jest chęć wychowania 

zwierzaka. Zgłosiło się 23 osoby na jedno miejsce. 

♣ 



2024-04- 06 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2883 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty trzeci dzień 

 

CISZA WYBORCZA 

PM – Najpierw głosować, potem cieszyć się piękną pogodą. Jutro wieczór wyborczy zaczynamy o 

dwudziestej. 

Michał Tracz – Nie, to nie pomyłka, machina wyborcza już ruszyła. Bo zanim jutro pójdziemy głosować, to 

już dziś tysiące urzędników w całym kraju kończy przygotowania do wyborów. Trzy rodzaje kart, bo radnych 

będziemy wybierać w sejmikach, powiatach i burmistrzów, wójtów lub prezydentów. Dodatkowo warszawianki i 

warszawiacy dostaną karty do głosowania do rady dzielnicy. W całej Polsce wybierzemy 46 558 radnych różnych 

szczebli. Ale wcześniej ktoś to wszystko musi przygotować. Karty do głosowania, obwieszczenia i inne materiały 

zgromadzone dotąd w magazynach urzędu wyjechały do lokali wyborczych. Wszystko we współpracy z policją, we 

Wrocławiu czy Łodzi pomagała poczta. W Szczecinie 35 ton materiałów rozwieziono taksówkami. Niezbędne 

ogłoszenia są już rozwieszone, urny gotowe, stanowiska do głosowania też. Na jutro zostaną ostatnie formalności. 

Otwarcie lokali nastąpi w całej Polsce o siódmej rano. Głosować można do dwudziestej pierwszej i tu apel szefowej 

Krajowego Biura Wyborczego: 

Magdalena Pietrzak – Zachęcam do tego, żeby jak najwcześniej do lokalu się udać i głos swój oddać. 

MT – Pamiętajmy o jednym: cisza wyborcza to nie wolno wywieszać plakatów, agitować, organizować 

spotkań wyborczych ani publikować sondaży. Trwa w Polsce debata nad sensem ciszy wyborczej, ale to już na 

następne wybory. Widzimy się jutro przy urnach. 

 

PM – Oryginalność w spadku. 

- Nazywamy się Cyps albo Zyps – to jedno nazwisko. 

- Izabela Ojczenasz razem, nie tak jak w modlitwie 

- Agnieszka Pieczychlebek; 

- Rafał Jakoktochce 

- Dominik Chomik 

 

PM – Nocne ataki w Ukrainie. Rosyjskie rakiety uderzyły w bloki mieszkalne, akademiki i budynki 

administracyjne. Armia Putina wysłała drony także na Kijów. 

[Netanjahu i Putin uważają, że najlepszym rozwiązaniem dla Izraela i Rosji, jest wybicie do nogi 

Palestyńczyków i Ukraińców, w czym ich utwardzają ich narody: Izraelczycy i Rosjanie]. 

 

PM – Trzęsienie ziemi w Nowym Jorku 4,8 stopni Richtera, zawyły syreny w smartfonach pojawiły się 

alerty, mieszkańcy byli zaniepokojeni, ale prawdopodobnie nikomu nic się nie stało. Epicentrum było niedaleko 

miasta. Wstrząsy odczuwano od Filadelfii do Bostonu. 

 

PM – Ceny mieszkań gwałtownie rosły, zwłaszcza, że pojawiły się kredyty, a mieszkań bardzo brakowało. 

Jednak generalnie o kredyt nie jest łatwo, a inflacja spadła, więc ceny mieszkań nie spadną, ale przynajmniej 

wolniej rosną. W Warszawie 10 tysięcy złotych za metr to jest już wspomnienie. Luty 2023 – 13 847 zł. luty 2024 – 

17 308 zł. 

 

PM – Zmarła Zofia Kucówna aktorka teatru miała 90 lat. (1933 - 2024) 

 

PM – Coraz gorzej było w Polsce z czytaniem książek, a tu nagle jest lepiej. 43% przeczytało co najmniej 

jedną książkę. Pomogło w tym otwarcie bibliotek w soboty. 

 

♣ 
2024-04- 07 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2883 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty czwarty dzień 

 

PK – od 7 rano do 21-ej to jest nasz czas decyzji. 

Poprzednie wybory samorządowe były w 2018 roku. Po sześciu latach wybieramy znów radnych, wójtów, 

burmistrzów i prezydentów naszych miast. A nasi reporterzy są wszędzie tam, gdzie emocje są: Michał Tracz, 

Katarzyna Kolenda-Zaleska, Jakub Sobieniowski, Arleta Zalewska, Maciej Knapik i Jacek Tacik. To najpierw 

Michał Tracz, bo jest w siedzibie Państwowej Komisji Wyborczej. Wiemy, że frekwencja do godziny 17-ej 

wyniosła niemal 40%. 

MT – Wybory przebiegają spokojnie…  

 



PK – Dokładnie pół roku temu Hamas uderzył w Izrael z siłą, jakiej kraj ten nie doświadczył od 

dziesięcioleci. Zginęło wtedy 1200 osób, a 250 zostało porwanych i wywiezionych w głąb Strefy Gazy. To był też 

początek wojny, jaka tam trwa do dziś. 

 

PK – My już teraz znamy wynik wyborów, tyle że prezydencki i na Słowacji, a wygrał je Peter Peregrini, 

koalicjant Roberta Fico, a to ważne, premier Fico zupełnie inaczej widzi, niż w Polsce konieczność wsparcia 

Ukrainy w wojnie z Rosją, w prostej konieczności po prostu nie widzi. 

 

PK – O protestach największych od lat i w Budapeszcie, liderzy opozycji przekonują, że to początek zmian, 

jakiej nikt już nie zatrzyma. Demonstranci wzywali Viktora Orbana do odejścia z urzędu premiera. 

 

PK – Gdy lata temu profesor Religa był pytany, co się czuje, trzymając przed przeszczepem ludzkie serce w 

dłoni? Odpowiadał: Zimno – bo to serce musi być wcześniej bardzo schłodzone. To teraz jest inaczej, bo powstało 

urządzenie, które na wiele godzin serce utrzymuje w cieple. 

Marek Nowicki – To była walka o serce, dokładnie o to aż 7 godzin od pobrania od zmarłego dawcy, a 

wszczepieniem biorcy znajdowało się tym pudełku [przenośna aparatura] stwarza komfortowe warunki; przez te 

kilka godzin imituje organizm człowieka. Tu może przebywać nawet 12 godzin. 

 

PK – Niemal upalne słońce. W całej Polsce temperatura przekraczała 20ºC. 

♣ 
WIECZÓR WYBORCZY – WYBORY SAMORZĄDOWE 

21:00 

badania IPSOS 

Wybory prezydenckie w Warszawie: 

Rafał Trzaskowski, PO: 59,8% – zwycięstwo w pierwszej turze 

Tobiasz Bocheński, PiS: 18,5% 

Magdalena Biejat, Lewica: 15,8% 

Przemysław Wipler, Konfederacja: 3,9% 

Wybory prezydenckie w Gdańsku: 

Aleksandra Dulkiewicz, PO: 62,3% – zwycięstwo w pierwszej turze 

T. Rakowski, PiS: 12,2% 

A. Pecka, Polska 2050: 6,6% 



Wybory prezydenckie w Katowicach: 

M. Krupa: 66,5% – Zwycięstwo w pierwszej turze 

L. Piechota, PiS: 9,7% 

D. Durał: 9,4% 

Wybory prezydenckie w Krakowie: 

Andrzej Miszalski, KO: 39,4% – druga tura 

Ł. Gibała: 28,4% –druga tura 

Ł. Kmita, PiS: 14,7% 

Wybory prezydenckie we Wrocławiu: 

J. Sutryk: 38,9% – druga tura 

I. Bodnar, Polska 2050: 31,4% – druga tura 

K. Kasztelowicz, PiS: 13,7% 

Wybory prezydenckie w Rzeszowie: 

K. Fijołek: 45,1% – druga tura 

J. Strojny: 18,6% – druga tura 

W. Szumny, PiS: 17,9% 

 

Wybory do sejmików: 

PiS – 33,7% 

Koalicja Obywatelska – 31,9% 

Trzecia Droga – 13,5% 

Konfederacja – 7,5% 

Lewica – 6,8% 

Sondażowa frekwencja: 51,5% 

 

[Kaczyński: po raz dziewiąty wygraliśmy! 

Tusk cieszy się z wyniku Trzaskowskiego, ale w oczach ma nadal łzy, a i ja też]. 

♣ 
2024-04- 08 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2805 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty piąty dzień 

 

DR – Czyją wizję poparli Polacy? Gdzie będzie zmiana, a gdzie kontynuacja? Powyborczy obraz Polski, 

jeszcze nie pełny, bo wciąż oficjalne wyniki dane z PKW na ten moment są takie: 

Frekwencja wyniosła 51,94%. 

A teraz podział sejmików według informacji cały czas aktualizowane przez PKW: 

Koalicja Obywatelska wygrała: 

Pomorskie: 43,84% 

Kujawsko-Pomorskie: 38,30% 

Wielkopolskie: 32,01% 

Lubuskie: 34,73% 

Dolnośląskie: 33,52% 

Opolskie: 36,47% 

Śląskie: 32,41% 

Warmińsko-Mazurskie: 34,90% 

PiS: 

Podlaskie: 43,47% 

Lubelskie: 47,17% 

Podkarpackie: 51,96% 

Małopolskie: 43,90% 

Łódzkie: 37,57% 

To są dane potwierdzone przez PKW. Z pozostałych województw nie ma jeszcze pełnych oficjalnych 

danych, więc uzupełniamy tę mapę na podstawie wyników sondażowych: 

Koalicja Obywatelska: 

Mazowieckie: 33% 

Zachodnio-Pomorskie: 39,3% 

PiS: 

Świętokrzyskie: 44,2% 

 Rekordziści znokautowali konkurencję, zgarnęli 60% głosów i więcej: Trzaskowski, Dulkiewicz, 

Zdanowska, Krupa. 

Prezydenci miast, którzy w cuglach wygrali kolejną kadencję na stanowisku i potwierdzili znaną nie od dziś 

regułę: duże miasta poza zasięgiem PiS. 



Arleta Zalewska – Powyborczy poranek zaczęli aktywnie: Rafał Trzaskowski w Warszawie, Aleksandra 

Dulkiewicz w Gdańsku, A Hanna Zdanowska w Łodzi. To tylko kilku z kilkudziesięciu w kraju 

niekwestionowanych zwycięzców: 

Lucjusz Nadbereżny, Prezydent Stalowej Woli, 15 234 głosów – 72,4% poparcia; trzecie zwycięstwo w 

pierwszej turze: 2014 52% - 2018 72% - 2024 72%. 

Przedstawiam starego, nowego prezydenta Szczecina: 

W Szczecinie urzędujący prezydent wygrał w I turze. Jak podała PKW, urzędujący Prezydent Szczecina 

uzyskał 60,43 proc. poparcia i wygrał wybory w I turze. Piotr Krzystek otrzymał w wyborach w Szczecinie 80 881 

głosów. 

Hanna Zdanowska, Prezydentka Łodzi – Dziękuję łodzianom, dziękuję za zaufanie. Mam świadomość, że 

poprzednia kadencja nie była idealna, zdaję sobie sprawę, że wiele rzeczy można było lepiej, można było szybciej. 

Piotr Krzystek, Prezydent Szczecina Po raz pierwszy udało mi się wybory wygrać w pierwszej rundzie, a 

startowałem po raz piąty, więc duży mandat zaufania. 

Rafał Trzaskowski, Prezydent Warszawy – Ta frekwencja była trochę niższa, ale mnóstwo się dzieje w 

polskiej polityce, w związku z tym ta kampania nie przykuwała aż takiej uwagi. Tym bardziej się cieszę z takiego 

wyniku. 

Marcin Krupa Prezydent Katowic, wygrana w pierwszej turze. – Ten wynik to nie tylko radość, ale też 

obciążenie, bo zdaję sobie doskonale sprawę, że muszę teraz sprostać wyzwaniu, zadaniu, przy tak dużym poparciu 

trzeba jeszcze lepiej. 

Anna Mieczkowska, Prezydentka Kołobrzegu – Dzisiaj dzień roboczy, trochę telefonów, życzeń, gratulacji, 

cieszą się urzędnicy, bo to gwarantuje, że ten kierunek, który obrałam 5 lat temu będzie kontynuowany. 

Roman Szełemej, Prezydent Wałbrzycha – Bardzo duże zobowiązanie na przyszłość, ale to nic nowego, już 

jestem prezydentem 13 lat. 

KZ – To miasta, w których mieszkańcy wybory samorządowe rozstrzygnęli w pierwszej turze: Gdańsk: 

57,9%; Warszawa 57,4%; Łódź 59,3%; Bydgoszcz: 53,5%; Tomaszów Mazowiecki 55,5%; Bolesławiec 50,8%; 

Świnoujście 53,7%; Ostrowiec Świętokrzyski; Otwock 76%; Biała Podlaska 53,1%; Chorzów 54,7%; Chełm 

52,6%; Bytom 62,1%; Pabianice 55,9%; Stargard 84,5%; Dąbrowa Górnicza 59,5%; Ełk 59,5%; Opole 75,5%; 

Białystok 53,3%; Łomża 51,6%; Wałbrzych 70,1%; Głogów 62,6%; Starachowice 66,1%; Grudziądz 68,2%; 

Katowice 62,4%; Gniezno 61,6%; Kalisz 56,2%; Żory 54,9%; Lublin 60,9%; Nowy Sącz 52,3%; Lublin 57,5%; 

Kołobrzeg 64,8%; Skierniewice: 56,9%; Leszno 53,7%; Piekary Śląskie 52%; Stalowa Wola 72,4%; Płock 52,5%; 

Żyrardów 55,4%; Oświęcim 54,6%; Szczecin 64,4%; Sopot 59,3%; Sosnowiec 62,3%; Krosno 58,4%; Ciechanów 

81,4%. 

 

DR – Pierwszy wynik w skali kraju i pytanie o skalę zwycięstwa, bo wynik to jedno, a realna władza, to 

zupełnie inna kwestia. Prezes Kaczyński, zresztą z Jackiem Kurskim u boku cieszył się wczoraj z historycznej 

wygranej PiS. W wyborach parlamentarnych jego partia też była pierwsza. 

Jakub Sobieniowski – 9 z rzędu zwycięstwo wyborcze wzmocni partyjne morale, ale ta warszawska 

przegrana, chociaż i tak mniejsza niż sondażowe zamknięcie (Rafał Trzaskowski Platforma Obywatelska: 57,41%; 

Tobiasz Bocheński, PiS: 23,1%; Magdalena Biejat 12,86%). 

[Te same fakty, a jakże inny obraz]. 

 

Diana Rudnik – 15 października powtórzył się także w kwietniu, mówił w swym komentarzu Premier 

Donald Tusk. Wiele się udało. Słychać było potem: koalicja jest hegemonem w miastach, przejmie władzę w 

regionach. Ale słychać także nuty pewnego rozczarowania. 

Maciej Knapik – …Warszawski tryumf to symbol dominacji PO w dużych miastach. Kandydaci PO w 

dużych miastach dowiedli, że potrafią wygrywać. Platforma chciała wygrać, a wyniki sondażowe ogólnokrajowe 

dają jednak niewielkie, ale zwycięstwo, stąd rozczarowanie. 

Tusk przed wyborami – Jestem gotów błagać wszystkich o wyjście z domu, wybory zajmą pół godziny. Nie 

wystawiajcie Polski na ryzyko. 

MK – PiS-owi miało zostać tylko Podkarpacie – tak nie będzie. Wiele się udało, PO przejmuje władzę w 

kolejnych regionach. W czerwcu wybory europejskie. 

 

DR – Idąc dalej tropem powyborczych bilansów, każde ugrupowanie szuka w wynikach raczej zysków niż 

strat. I tak: Trzecia Droga wciąż jest Trzecią Drogą, Lewica cieszy się z głosów na Magdalenę Biejat, a 

Konfederacja liczy na udany debiut w sejmikach. 

Michał Tracz – Na Lewicy wybuch euforii, ale w kuluarach słychać, że to tylko pozory, bo to prawda. 

Magda Biejat, KKW Lewica, Razem, osiągnęła w Warszawie niezły jak na Lewicę wynik (12,86%), w dodatku 

dużo lepszy niż Lewica osiągnęła w skali kraju (6,66%), to właściwie jedyny dobry personel. Już słychać, że po 

słabym wyniku Lewicy trzeba będzie zrewidować jej reprezentację w Rządzie. Kłótni i działanie nie fair wypomina 

Lewicy Trzecia Droga. 

Biedroń przed wyborami – To jest dobry moment, żebyśmy pokazali, co myślimy o polityce Trzeciej 

Drodze, żebyśmy pokazali im czerwoną kartkę. 

Kosiniak-Kamysz – Nie mam żalu ani urazy nie chowam; wyniki pokazały, że błędną strategię przyjęli. 

MT – Trzecia Droga (13,50%) de facto powtórzyła swój wynik z wyborów parlamentarnych (14,40%), tym 

chętniej obala teraz, że głosowano wówczas na nią z litości: 

Kosiniak-Kamysz – Koalicja 15 Października bez Trzeciej Drogi nie istnieje. 



MT – W szeregach zwłaszcza ludowców słychać, że lista powtórzyła wynik z poprzednich wyborów 

samorządowych, stąd wątpliwości czy mariaż z Hołownią był w ogóle potrzebny. Na osłodę wpływają doniesienia z 

kolejnych sejmików, w których to Trzecia Droga zdecyduje, kto będzie tam rządził. 

Hołownia – Dzisiaj pokazaliśmy, jaka jest nasza realna siła 

MT – Realną siłą, być może w kilku sejmikach będzie też Konfederacja. 

 

DR – 26 lat rządził Gdynią i wypada z gry. Wojciech Szczurek nie wszedł nawet drugiej tury i to jest 

sensacja. Na mniejszą skalę choć też zaskakująca decyzja wrocławian: całkowitemu pewniakowi Jackowi 

Sutrykowi dosłownie depcze po piętach debiutująca parlamentarzystka. I nie tylko tam zapowiada się elektryzująca 

dogrywka. 

Jacek Tacik – Kraków. Kandydat niezależny Łukasz Gibała, któremu sondaże dawały przewagę otrzymał 

26,79%; Aleksander Miszalski PO, którego popiera Lewica 37,21%, w drugiej turze kluczowe mogą okazać się 

głosy PiS-u. 

Podobna sytuacja we Wrocławiu i także gigantyczne zaskoczenie: różnica między dotychczasowym 

prezydentem Jackiem Sutrykiem (34,33%) popieranym przez PO i Lewicę, a kandydatką Trzeciej Drogi Izabelą 

Bodnar wyniosła (29,80%). 

Krajowy polityczny spór przeniósł się do Poznania: Dotychczasowy prezydent Jacek Jaśkowiak PO 

(43,74%) nie wygrał wyborów w pierwszej turze, zmierzy się w politycznej dogrywce z kandydatem Zjednoczonej 

Prawicy Zbigniewem Czerwińskim (20,30%) 

Największa niespodzianka w Gdyni: Do drugiej tury przechodzą: kandydatka niezależna, sympatyzująca z 

Prawicą Aleksandra Kosiorek (34,43%) oraz Tadeusz Szemiot KO (25,85%), w wyborach przepadł dotychczasowy 

prezydent Wojciech Szczurek (23,53%). 

Polityczne dogrywki 21 kwietnia. 

 

DR – Międzynarodowa Agencja Energii Atomowej grzmi o igraniu z ogniem. Okupowana przez Rosjan 

Zaporoska Elektrownia Atomowa znowu jest celem ataków. Jest ofiar, nie ma zagrożenia skażeniem. Kijów mówi o 

prowokacji, Moskwa oskarża Ukrainę i nie przerywa ostrzału Charkowa. 

Katarzyna Sławińska – Trzy bezpośrednie ataki dronami na teren okupowanej przez Rosjan Zaporoskiej 

Elektrowni Atomowej, największej w Europie. Nie doszło do uszkodzeń grożącym skażeniem radioaktywnym. 

Zginął rosyjski pracownik. Kreml mówi o strąconym ukraińskim dronie. Kijów oskarża Rosję o prowokację, a szef 

IAEA Międzynarodowej Agencji Energii Atomowej Rafael Grossi: „Takie lekkomyślne ataki znacznie zwiększają 

ryzyko poważnej awarii nuklearnej i należy je natychmiast powstrzymać” 

KS – Nic nie powstrzymuje Rosjan od ataków na ukraińskie miasta, od kilku tygodni niemal codziennym 

celem jest położony 30 km od granicy z Rosją Charków. Tylko w weekend zginęło tam sześć osób. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Świat musi wreszcie usłyszeć, ból, jaki zadają Charkowowi i 

innym ukraińskim miastom. Na świecie istnieją systemy powietrzne, które mogą pomóc. Wszystko, czego potrzeba, 

to wola polityczna, by przekazać te systemy Ukrainie. 

KS – Zełenski przestrzega, że Ukraina przegra z Rosją bez amerykańskiej pomocy, a ta stała się 

zakładnikiem wewnętrznej polityki w Stanach Zjednoczonych. Szef komisji wywiadu w Stanach Zjednoczonych, 

republikanin, przyznaje, że część jego własnej partii jest pod wpływem rosyjskiej propagandy. 

Mike Turner, kongresmen Partii Republikańskiej, szef komisji wywiadu – To absolutnie prawda. Widzimy 

bezpośrednie próby Rosji prowadzenia anty ukraińskiej i pro rosyjskich przekazów, które słyszymy podczas 

przemówień w Izbie Reprezentantów. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Donald Tramp wielokrotnie powtarzał, że wojnę w Ukrainie zakończy w 

ciągu 24 godzin, ale nigdy nie mówił, jak to zrobi. Gazeta Washington Post powołuje się na ludzi, którzy 

rozmawiali o tym z kandydatem Republikanów, Trump chce, by Ukraina oddała Rosji Donbas i Krym, podobno 

twierdzi, że mieszkańcy tych terenów Ukrainy nie będą mieli problemu z tym, że staną się częścią Rosji. 

KS – Każda taka informacja tylko ośmiela Rosję. Po wygranych pseudo wyborach Putin może zmobilizować 

nawet 300 tysięcy żołnierzy. Szef ukraińskiego wywiadu przewiduje, że nowa ofensywa Rosjan rozpocznie się 

najpóźniej latem. 

 

DR _Rozmowy o rozejmie z Hamasem są w krytycznym momencie. Negocjacje toczą się w Katarze, a 

Netanjahu jest zdesperowany. 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty szósty dzień 

 

DR – PKW odkrywa wszystkie wyborcze karty. Polacy nakreślili nową samorządową mapę Polski. Batalię 

ocenił jedenaście do pięciu, cieszy się Donald Tusk. PiS formalnie wygrywa w siedmiu województwach, ale tylko 

w czterech ma samodzielną większość. 



Tusk – Ja jestem zadowolony z wyników Koalicji Obywatelskiej. Nie wiem, znaczy, na czym polegać 

miałby mój błąd. PiS może mówić o klęsce, nie o porażce. Z całą pewnością PiS utrzymał pozycję na polskiej wsi i 

w regionach wschodnich. 

Maciej Knapik – W stolicach województw wybory zakończyły się w pierwszej turze w dziewięciu z nich. I 

we wszystkich przypadkach wygrali albo kandydaci Koalicji Obywatelskiej, albo popierani przez Koalicję. Druga 

tura to 7 województw (Olsztyn, Gorzów Wielkopolski, Zielona Góra, Wrocław, Kraków) i tylko w trzech 

przypadkach: w Kielcach, w Rzeszowie i w Poznaniu do drugiej tury dostał się kandydat PiS-u, reszta przepadła. 

 

Wygrana w wyborach do sejmików wojewódzkich: 

KO: Zachodnio-Pomorskie, Pomorskie, Warmińsko-Mazurskie, Kujawsko-Pomorskie, Wielkopolskie, 

Lubuskie, Zielonogórskie, Opolskie, Śląskie. 

 

Wygrało PiS, ale większość w sejmiku ma KO: Łódzkie i Mazowieckie. 

Łódzkie: PiS 16 mandatów; KO 12 mandatów; Trzecia Droga 4 mandaty, Lewica 1 mandat 

Mazowieckie: PiS 21 mandatów; KO 20 mandatów, Trzecia Droga 8 mandatów, Lewica 1. 

Ale w tym Podlaskim sejmiku dla PiS-u większość zależy od jednego mandatu Stanisława Derehajły (lider 

zespołu tańca ludowego na Podlasiu) startującego z list Konfederacji. 

[też jeden mandat przewagi KO ma w Łódzkim] 

 

DR – Polityczne korzyści: Co, kto, na czym skorzystał, a co przyniosło stratę? 

Tusk – Mnie się bardzo nie podobała taka awanturka, jeśli chodzi o, nawet powiem tak personalnie: lidera 

Lewicy i Marszałka Sejmu 

Hołownia – Mam nadzieję, że wyborcy to zrobią za nas i że niektó®zy ze zbyt gorącymi głowami troszeczkę 

otrzeźwieją 

Czarzasty – Poszły emocje. W emocjach ludzie różnie się zachowują 

Jakub Sobieniowski – Przy okazji dyskusji liderów najwięcej emocji wyrażała posłanka Anna Maria 

Żukowska z Lewicy, takim językiem zwracała się do Marszałka Sejmu i koalicjanta, gdy przełożył debatę o 

ustawach aborcyjnych, a w Sejmie wystąpiła przeciw niemu ostrzej niż politycy PiS-u. 

Agnieszka Kłopotek, PSL-Trzecia Droga, wypowiedź archiwalna – To kobiety wygrały te wybory 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk KKP Lewicy, wypowiedź archiwalna – Zagłosowały za zmianą, za zmianą z 

antyaborczyńskiego prawa 

Marta Paczkowska, fundacja na rzecz kobiet i planowania rodziny „Federa”, wypowiedź archiwalna – 

Najważniejsza sprawa, na którą połowa, co najmniej połowa naszego kraju, czyli kobiety, ale również ich rodziny, 

osoby, których to również dotyczy, czekały 

Monika Rosa, KP KO, Nowoczesna, wypowiedź archiwalna – Kobiety chciały iść do wyborów, to one tak 

naprawdę pokonały rząd Kaczyńskiego, to one głosowały na kobiety, na programy 

JS – To był mit, a to dane: 

Głos kobiet – wybory parlamentarne 

Źródło: sondaż IPSOS LATE POLL 

PiS: 35,9% 

Koalicja Obywatelska: 32,5% 

Trzecia Droga: 14,1% 

Lewica: 10,1% 

Konfederacja: 3,7% 

JS – W wyborach parlamentarnych kobiety na pierwszym miejscu postawiły PiS, oczywiście młode kobiety i 

młodzi mężczyźni mieli swój udział w tym, że była wysoka frekwencja i zyskiwały trzy koalicyjne partie, ale 

sprawa aborcji nie była tematem jedynym i najważniejszym dla wszystkich i na pewno nie wszystkie kobiety, które 

oddały głos na trzy koalicyjne partie, były za aborcją na życzenie, szczególnie, że w wyborach samorządowych: 

Głos kobiet – wybory samorządowe 

Źródło: sondaż IPSOS EXIT POLL 

PiS: 33,4% 

Koalicja Obywatelska: 33,0% 

Trzecia Droga: 14,1% 

Lewica: 7,5% 

Konfederacja: 5,4% 

Jak widać, kobiety też dały pierwsze miejsce PiS-owi. 

Krzysztof Gawkowski, Wicepremier, Minister Cyfryzacji, KKP Lewicy, Nowa Lewica – Potrzebna jest 

nowa strategia w wyborach do Parlamentu Europejskiego. Potrzebne takie głębokie przemyślenie, czy 

adresowaliśmy dobrze przekazy 

JS – Te powyborcze wnioski i rozliczenia, to właściwie już część tej następnej kampanii do Parlamentu 

Europejskiego. 

 

DR – Na przełomie wiosny i lata rekonstrukcja rządu – zapowiada Premier. Wcześniej konstruowanie list do 

Parlamentu Europejskiego. Nie jest tajemnicą, że jedno z drugim się wiąże. Na ten moment Koalicja idzie do 

wyborów w takiej samej konfiguracji jak 15 października i 7 kwietnia. Ostateczna decyzja ludowców dziś 

wieczorem. 



Arleta Zalewska – Czy rozważa pan start wspólny z Koalicją Obywatelską? 

Hołownia – Nie. 

Tusk – Ja to też szanuję. Te partie, które pokonały PiS, wzięły na siebie odpowiedzialność za rządy w 

Polsce, mogłyby pójść razem do wyborów i wtedy oczywiście wyborcy nie mieliby takich dylematów. 

AZ – Jak jest z Koalicją Obywatelską? To wam ciąży? 

Hołownia – Nie. Dlatego że uważamy, że ten format, o którym mówimy: Trzecia Droga dwukrotnie się 

sprawdził. 

AZ – Koalicja PSL i Polski 2050 w wyborach samorządowych ponownie zyskała trzeci wynik. O mandaty 

do Parlamentu Europejskiego też chce walczyć w tym [niestety zdjęcie]. Po południu w tej sprawie zebrały się 

władze PSL-u. 

Kosiniak-Kamysz – Jesteśmy gotowi na każde rozwiązanie, ale jestem gotowy do Trzeciej Drogi bardzo. 

AZ – Z rządu do Parlamentu Europejskiego, jak mówi się nieoficjalnie, chcieliby wyjechać ministrowie 

Hetman i Siekierski z PSL-u i Sienkiewicz i Budka z Koalicji Obywatelskiej i to na pewno nie koniec. Ministry z 

Lewicy też mają znaleźć się na tej liście. Temat rekonstrukcji rządu, jak zapowiedział dziś Premier, ma po raz 

pierwszy pojawić się na spotkaniu liderów. Pytanie: Czy tematem spotkania będą zmiany w umowie koalicyjnej? W 

siedzibie na Nowogrodzkiej po raz pierwszy spotkały się też władze PiS-u. 

 

DR – Babciowe gotowe do prac w Sejmie. Program „aktywny rodzic” i tak się nazywa, i taki ma cel. Projekt 

ustawy przyjęty przez Rząd, choć nie tak samo oceniany przez całą Koalicję, ma szansę na poparcie opozycji. A czy 

może być szansą dla rodzin z małymi dziećmi, o tym: 

Magda Łucjan – Problemy z dziećmi zdarzają się. Młode mamy są w urlopie rodzicielskim, chcą wrócić do 

pracy, jest wiele. Kolejne, to ceny żłobków, które przekraczają domowe budżety. Odpowiedzią ma być przyjęty 

przez Rząd projekt ustawy „aktywny rodzic”. 

Tusk – Każde bez wyjątku dziecko polskie do 35-go miesiąca, a więc do tego czasu, kiedy będzie mogło iść 

do przedszkola, będzie mogło liczyć na pomoc państwa. 

Aleksandra Gajewska, Wiceministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, KO, PO – Jesteśmy elastyczni, bo 

wiemy, jak różne sytuacje życiowe spotykają nas na co dzień. 

MŁ – Dlatego do wyboru mają być trzy różne rozwiązania: aktywni rodzice w pracy, aktywnie w żłobku i 

aktywne w domu. 

- Aktywni rodzice w pracy: 1500 zł na miesiąc na dziecko i 1900 zł dla dzieci z niepełnosprawnościami – od 

12-go do 35-go miesiąca życia, których rodzice wrócili do pracy po rocznym urlopie. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk, Ministra Rodziny, Pracy i Polityki społecznej, KKP Lewica, Nowa Lewica 

– Jeżeli rodzice chcą powierzyć dziecko babci, cioci, dziadkowi albo niani, dostaną na to 1500 złotych wsparcia od 

państwa. Warunkiem jest aktywność zawodowa. 

MŁ – Aktywnie w żłobku: dofinansowanie żłobka bez względu na to, czy rodzice pracują; teraz to 400 

złotych, a ma być więcej 

AG – Będą otrzymywali do 1500 złotych bezpośrednio do placówki do osoby, która tą [tę] placówkę 

nadzoruje albo do samorządu terytorialnego, który zarządza tę opiekę dla dzieci. 

MŁ – Aktywni w domu, to oferta dla tych rodziców, którzy z różnych powodów nie będą mogli skorzystać z 

dwóch poprzednich i tu mówimy o 500 złotych miesięcznie. 

Tusk – I to jest wszystko oprócz 800 plus, żeby nie było wątpliwości. 

MŁ – I tak [nie zrozumiałem] jest długa, ale nieznana jest ta liczba posłów, którzy zagłosują za. 

Hołownia – Ona dopiero wczoraj pojawiła się „na rządzie”, to jest 81 artykułów, my chcemy mieć 

możliwość popracowania nad tym. To nie jest przedmiotem naszej umowy koalicyjnej. 

Tusk – Przepraszam za to sformułowanie, ale nikt się nie odważy zablokować ten program, który daje 

nadzieję setkom tysięcy, bo mówimy o ponad pół miliona dzieciaków. 

MŁ – Ustawa może obowiązywać od 1 października pod warunkiem, że przejdzie przez Parlament i uzyska 

podpis prezydenta. 

 

DR – Kolejne zeznania przed komisją śledczą do spraw inwigilacji Pegasusem. Ponownie stanął przed nią 

były zastępca Zbigniewa Ziobry, Michał Woś, ale tym razem w trybie niejawnym, co mówił, zatem nie wiemy, o co 

chcieli go dopytywać członkowie komisji. 

Michał Tracz – … jego podpis poza podpisem Ziobry znajduje się na dokumencie, który dowodzi, że ten 

system inwigilacji zakupiono z funduszu sprawiedliwości. Po przesłuchaniu Wosia Komisja zdecydowała, że 

wezwie jeszcze urzędników ministerstwa sprawiedliwości odpowiedzialnych za fundusz sprawiedliwości. Sprawą 

Pegasusa zajmuje się także prokuratura. 

 

DR – Wraca temat aborcji na dwa dni przed sejmową debatą. W grze są cztery projekty. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Premier nawet nie ukrywa, że napięcie w Koalicji [Rządowej] wywołane 

sporem Lewicy z Trzecią Drogą o aborcję powinno się zakończyć. Projekty są cztery: jeden dotyczy depenalizacji 

aborcji, a trzy jej warunków: Lewica – aborcja do 12-go tygodnia; Koalicja Obywatelska – aborcja do 12-go 

tygodnia; Trzecia Droga – Powrót do kompromisu aborcyjnego sprzed wyrku Trybunału Julii Przyłębskiej. Trzecia 

Droga domaga się referendum. Referendum nie stanowi prawa w Polsce. Konflikt w Koalicji został wywołany po 

tym, gdy Marszałek Sejmu sam przesunął debatę o aborcji na po wyborach, a Lewica postanowiła z tego uczynić oś 

kampanii. Jeśli jesteś w koalicji, to trzeba umieć się dogadywać. Jeśli ktoś gra tylko o swoje polityczne ambicje 



bądź partyjne, to wtedy nic nie może się udać. A sprawa praw kobiet jest zbyt ważna i poważna, by czynić z niej 

przedmiot politycznej szachownicy. 

 

DR – Prokuratura o krok od zakończenia śledztwa smoleńskiego. Po siedmiu latach przerywa milczenie i 

ujawnia wyniki zagranicznych ekspertyz. Na ekshumowanych ciałach nie ma śladów eksplozji, na zapisie z kokpitu 

nie słychać dźwięku wybuchu, a ślady materiałów wybuchowych nie są dowodem na zamach. 

Piotr Świerczek – Tak wygląda wrak samolotu, drugi wrak [zdjęcie]. Bo Tu154 z numerem 101 rozbił się w 

Smoleńsku, a bliźniaczy Tupolew z numerem 102 został zniszczony przez podkomisję Macierewicza. Teraz pocięta 

szlifierkami i rozebrana maszyna stoi w hangarze w Mińsku Mazowieckim. Samolot jest od kilku lat dowodem 

prokuratury i został nawet udostępniony przez Krzysztofa Schwartz’a, szefa zespołu śledczego nr 1, który został 

powołany za ministra Ziobry, by ponownie zbadać smoleńską tragedię. Zespół kończy śledztwo i zbiera opinie 

zagranicznych specjalistów. 

Krzysztof Schwartz, prokurator, szef zespołu nr 1 – W żadnej opinii nie jest napisane, że doszło do wybuchu. 

PŚ – Osiem lat temu jedną z pierwszych decyzji zespołu śledczego nr 1 były ekshumacje wszystkich ofiar, 

co spotkało się z protestami wielu rodzin. Sekcje badała międzynarodowa grupa medyków sądowych. 

KS – Te obrażenia, które oni stwierdzili w wyniku pełnych sekcji zwłok, same w sobie nie pozwalają na 

stwierdzenie, że doszło do działania materiałów wybuchowych bądź jakiejś innej siły wskazującej na wybuch 

substancji łatwopalnej i to jest jednoznaczna odpowiedź. 

PŚ – Dodatkowo z ciał pobrano różne próbki. Laboratorium w Irlandii Północnej nie znalazło w nich śladów 

materiałów wybuchowych. Tyle że Antoni Macierewicz, mówiąc o zamachu na życie prezydenta wykorzystał inną 

ekspertyzę prokuratury. 

Macierewicz – Brytyjskie laboratorium potwierdziło obecność materiałów wybuchowych. 

PŚ – Chodzi o próbki TU-154 M. Smoleńsk do opinii nr E-che-90/12 część IV pobrane 10 lat temu z wraku 

samolotu, wykryto niewielkie śladowe ilości materiałów wybuchowych głównie na fotelach. Według Brytyjczyków 

z laboratorium pod Londynem to za mało, by mówić o zamachu. Fotele mogli zanieczyścić żołnierze latający 

samolotem albo ziemia wojskowego lotniska w Smoleńsku. 

Macierewicz – Niepodważalny dowód na eksplozję 

KS – Nie może się posługiwać naszymi badaniami i twierdzić, że nasi eksperci stwierdzili, że doszło do 

wybuchu, bo biegli nie stwierdzili, że doszło do wybuchu. 

PŚ – Podkomisja Macierewicza interpretując zapis z czarnych skrzynek, a dokładniej rejestratora dźwięków 

kabinie usłyszała głos wybuchu 

Macierewicz – Zidentyfikowany dźwięk wybuchu w lewym skrzydle 

PŚ – Ale prokuratura znalazła w tej sprawie swojego eksperta amerykańskiego badacza katastrof, który 

porównał zapis Tupolewa z bazą kilku tysięcy nagrań z kokpitów samolotów po zamachach bombowych. 

Jednoznacznie stwierdził, że nie usłyszał dźwięku wybuchu 

KS – Na rejestratorach, które badał, nie usłyszał dźwięku wybuchu. 

PŚ – Prokurator w wywiadzie wspomniał też, że podkomisja zgubiła i zniszczyła wypożyczone od 

prokuratury dowody oraz nie dostarczyła śledczym istotnych badań. W tym całego raportu amerykańskiego, który 

pokazuje, że skrzydło samolotu mogło odpaść po uderzeniu w drzewo, a nie w wyniku eksplozji. 

KS – To jest mało komfortowa sytuacja, bo my raport mamy ze strony TVN-u. 

PŚ – Stojący w Mińsku [Mazowieckim] Tupolew symbolizuje teraz zdewastowane tematem Smoleńska i 

podzielone społeczeństwo, w którym jedni wierzą w zamach, a drudzy w katastrofę. 

 

DR – Ukraina i widmo blekautu [Blackout to całkowita przerwa w dostawie energii elektrycznej, która jest 

spowodowana jakimś nagłym zdarzeniem], bo Rosjanie systematycznie i skutecznie atakują infrastrukturę 

krytyczną, co odczuła już większość elektrowni węglowych. A na osłodę, jest wstępne unijne porozumienie w 

sprawie przedłużenia liberalizacji handlu. [?] 

Andrzej Zaucha – Serie z broni maszynowej, by powstrzymać nadlatujące drony, bezskutecznie. Tym razem 

to Rosja – Nalot ukraińskich dronów na centrum szkolenia rosyjskich pilotów w Wortogrecku w obwodzie 

woroneżskim 500 km od ukraińskich granic. W ten sposób Kijów próbuje zrekompensować brak wsparcia 

zachodniego wsparcia wojskowego. Mniej amunicji na froncie, więcej ataków na tak ważne obiekty wroga, jak bazy 

wojskowe i rafinerie. Tylko dzięki tym atakom produkcja benzyny w Rosji spadła o kilkanaście procent i kraj, który 

jest największym producentem ropy naftowej, musi sprowadzać paliwo z Białorusi. Tylko w ostatnim tygodniu 

marca Rosja wystrzeliła 150 rakiet i 240 dronów kamikadze. A to jeszcze jeden problem odczuwany na wiosnę, 

zaminowane pola, które chcą uprawiać ukraińscy rolnicy. Ukraina jest jednym z najbardziej zaminowanych państw 

świata. By nadal w spierać Ukrainę, Unia Europejska osiągnęła wstępne porozumienie w sprawie przedłużenia 

liberalizacji handlu z Kijowem. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Projekt nowej umowy zakłada znacznie więcej ograniczeń dla ukraińskich 

produktów rolnych. Unia wprowadzi limity ilościowe na niektóre towary, a jeśli te zaczną zalewać unijny rynek, 

będą możliwe embarga wprowadzane szybciej i nie tak jak teraz, gdy zakłócenia dotyczą całej Unii, ale też wtedy, 

gdy problem pojawi się tylko w jednym kraju. Porozumienie musi zatwierdzić Parlament i Rada Europejska. 

Wejdzie w życie 6 czerwca. 

 

♣ 



2024-04-10 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2641 

Tvn24bis – Fakty  Piotr Kraśko 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty siódmy dzień 

 

PK – Po 14 latach dzień rocznicy katastrofy smoleńskiej nie jest tylko czasem pamięci o ofiarach. To dzień 

kiedy padają najostrzejsze zarzuty, jakie można sobie wyobrazić… 

 

PK – Jeszcze w tym tygodniu ma być uchwalona ustawa o Krajowej Radzie Sądownictwa, fundamentalnej 

nie tylko dla naszego wymiaru sprawiedliwości, ale i dla miliardów z unijnych funduszy. Już sam projekt ustawy 

pozwolił na odblokowanie Unijnych Funduszy, ale ustawa musi się zderzyć z wetem prezydenta. 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Bez większych emocji kończą się w Sejmie prace nad kluczową dla 

przywracania praworządności ustawą o KRS-ie. Zostanie uchwalona w piątek. Mimo tej niezachwianej pewności 

wobec prezydenta Koalicja 15 Października złożyła i uchwali ustawę o KRS. Ustawa, która oddaje wybór sędziów 

do Rady sędziom, a odbiera to prawo politykom, została skonsultowana z całym środowiskiem prawniczym i 

organizacjami społecznymi. Rząd jest przekonany, że ustawa musiała powstać, by pokazać wszystkim obywatelom 

determinację w przywracaniu rządów prawa. Dzięki przedstawienia planu przywracania niezależności KRS 

Komisja Europejska zgodziła się na pierwsze wypłaty milionów euro z KPO, ale jeśli ustawa padnie, a padnie, to 

dalsze wypłaty mogą stanąć pod znakiem zapytania. 

 

PK – Ponad połowa rolników głosowała na PiS i to ich protest ma nieść tę partię do eurowyborów. 

Głos rolników – wybory samorządowe 

Źródło: sondaż IPSOS EXIT POLL 

PiS: 57,3% 

Trzecia Droga: 15,1% 

Koalicja Obywatelska: 9,6% 

Lewica: 3,4% 

 

PK – Z raportu ONZ wynika, że w skali świata jaki mamy teraz, to równouprawnienie osiągniemy tak za 300 

lat. U nas kobiety walczące w ostatnią niedzielę o urząd burmistrza, wójta czy prezydenta stanowiły tylko 20% 

kandydatów. 

Kraków – druga tura: Aleksander Misztalski, KO – Łukasz Gibała 

Kielce – druga tura: Agata Wojda, KO – Marcin Stępniewski, PiS 

Gdynia – druga tura: Aleksandra Kosiorek, Gdyński Dialog – Tadeusz Szemiot, KO 

Wrocław – Jacek Sutryk, Lewica – Izabela Bodnar, Trzecia Droga 

Poznań – Jacek Jaśkowiak, KO – Zbigniew Czerwiński, PiS 

Do drugiej tury wyborów samorządowych dojdzie w 748 miast i gmin. 

 

PK – Putin musi mieć świadomość, że Kijów jest poza jego zasięgiem i to Charków może stać się dla niego 

celem numer 1. Ukraińcy wciąż budują tam umocnienia, a Rosjanie nie przestają bombardować, milionowe miasto 

chcą zamienić w gruzy. 

Andrzej Zaucha – Tak Rosjanie zrzucają z samolotów 500 kg bomby sterowane. To cywile są skutkiem 

ataków. Podczas bombardowania uszkodzonych zostało dziesiątki budynków. Ukraińcy opracowują coraz bardzie 

zaawansowane bezzałogowce. 

 

PK – Szwajcarskie seniorki wygrały, a będzie to miało wpływ dla całego kontynentu. Europejski Trybunał 

Praw Człowieka orzekł, że rządy wobec swoich obywateli mają obowiązek walczyć ze zmianami klimatu, jeśli mają 

na niego wpływ. 

Monika Krajewska – Trybunał orzekł, że szwajcarski rząd nie podejmuje wystarczających działań 

klimatycznych, a to narusza prawa człowieka. 

♣ 
2024-04- 11 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2649 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty ósmy dzień 

 

PK – Sejm zajął się dzisiaj tym, co doprowadziło w Polsce do jednych z największych protestów w ostatnich 

latach, potem zbudowało tę rekordową frekwencję 15 października – prawami kobiet. Po pięciu miesiącach od 

wyborów zaczęła się debata o projektach ustaw dotyczących aborcji. 

Arleta Zalewska – Pracujemy, żeby to mądrze zrobić – taką wiadomość dostałam od jednego z ważnych 

polityków PSL. Co to oznacza? Kierownictwo PSL przeprowadziło serię spotkań i rozmów ze swoimi posłami i 

choć są posłowie, którzy chcą zagłosować przeciwko ustawom aborcyjnym albo się wstrzymać, jak wynika z tych 

rozmów i wyliczeń, jutro powinna tutaj na tej sali znaleźć się większość, by wszystkie te projekty skierować do 

dalszych prac w Sejmie. Debata, która trwała dziś ponad 6 godzin, skończyła się dosłownie chwilę temu. 



Co by pani powiedziała posłom z PSL, którzy chcą zagłosować przeciwko tym ustawom? 

Katarzyna Kotula – Ministra do spraw Równości, KKP Lewicy, Nowa Lewica – To nie wasze sumienie jest 

dzisiaj najważniejsze. 

AZ – To samo pytanie zadałyśmy dziś posłankom tworzącą w Koalicji sejmową większość? To ich apel do 

wahających się posłów: 

KK – Zaufajcie im. Kobiety są mądre, wiedzą, co robią, potrafią same podejmować tą [tę] decyzję. 

Monika Rosa, KP KO, Nowoczesna - …sprawią, że kobiety będą się bały 

Agnieszka Kłopotek, KP PSL – Trzecia Droga – Większość do wyborów poszły kobiety [i oddały głos na 

PiS], one mają realne oczekiwania 

Ewa Szymanowska, KP Polska 2050 – Trzecia Droga – żeby jednak przemyśleli tę decyzję, ponieważ bardzo 

ważne jest to, żebyśmy mogli wreszcie dysputować w specjalnej komisji na ten temat, żeby nie wyrzucać tego do 

kosza. 

AZ – Dziś w Sejmie tylko o to toczy się faktyczny spór. 

Dorota Olko w Sejmie, KKP Lewicy, Razem – Usłyszcie nas kobiety. 

AZ – Nie o to, jaka ustawa, jakie prawo aborcyjne zostanie uchwalone i trafi do prezydenta, dziś toczy się 

tylko o to, by cztery różne koalicyjne projekty ustaw trafiły do dalszych prac w nadzwyczajnej sejmowej komisji. 

Aleksandra Leo w Sejmie, KP Polska 2050 – Trzecia Droga – Mamy szansę jako koalicja pokazać jedność i 

siłę. 

Agnieszka Dziemianowicz-Bąk w Sejmie, Ministra Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej, KP Lewicy, Nowa 

Lewica – Więcej wolności, więcej wyboru, a mniej przymusu i mniej nakazu czy to w pracy, czy to wżyciu 

rodzinnym. 

Agnieszka Wojciechowska van Heukelom w Sejmie, KP PiS – Nie walczycie o prawa kobiet, walczycie 

tylko o to, żeby je zabijać. 

Urszula Pasławska w Sejmie, KP PSL – Trzecia Droga – Lewicy chodzi tylko o dyskusję, a problemy kobiet 

do tej pory są nie rozwiązane. 

AZ – Każdy z projektów ustaw, które dyskutowano dziś w Sejmie, łagodzi prawo aborcyjne. Różnica 

dotyczy okresu, w którym można dokonać aborcji. 

Wniosek o odrzucenie w pierwszym czytaniu wszystkich projektów złożyła Konfederacja. 

W Europie najbardziej restrykcyjne prawo aborcyjne mają: Polska, Andora, Lichtenstein, Monako i Malta, 

która w zeszłym roku złagodziła przepisy. 

 

PK – …dlaczego o naszym życiu mają decydować panowie w garniturach, którzy martwią się tym, co 

powiedzą panowie w sutannach? Bo nasze dramaty nie będą przecież ich udziałem. 

Marzanna Zielińska – … w rzeczywistości Polki po prostu przestały rodzić… 

PK – Właściwie nie wiadomo, jak duże muszą być liczby, żeby w Orlenie robiły wrażenie. Daniel Obajtek 

miał sprytnie omijać ustawę kominową i zarobić o półtora miliona więcej niż powinien. Dużo, ale mało w 

porównaniu z ponad półtora miliarda, które poszły, bo przepłacono za niedostarczoną ropę. I to jest spadek dla 

nowego prezesa [Orlenu]. 

Jacek Tacik – Prokuratura prowadzi śledztwo za omijanie ustawy kominowej i okołobudżetowej w Orlenie. 

Nie tylko Obajtek, ale też byli członkowie zarządu i rady nadzorczej. 

Agnieszka Pomaska, PO – To jest co najmniej jedenaście milionów złotych, to są dane na koniec 2023 roku. 

JT – Od dzisiaj nowy prezes Orlenu Ireneusz Fąfara – kariera zawodowa: 

2010-2017 Orlen Lietuva – prezes zarządu 

2009-2010 PKO BP – rada nadzorcza 

2009-2010 Lotos – rada nadzorca 

2005-2008 Narodowy Fundusz Zdrowia – rada nadzorcza 

2003-2005 Kompania Węglowa – rada nadzorcza 

1998-2007 Zakład Ubezpieczeń Społecznych – wiceprezes 

1997-1998 Agencja Rynku Energii – rada nadzorcza 

 

PK – Po ośmiu latach negocjacji Parlament Europejski zatwierdził reformę prawa migracyjnego. Ursula von 

der Leyen uznała, że to historyczny dzień. Tylko że to skomplikowana historia, bo nowe prawo nie wejdzie w życie 

wcześniej niż za dwa lata, a do tego nie wszędzie. Donald Tusk jasno zapowiada, że Polski dotyczyć nie będzie. 

Michał Tracz – w Atmosferze krzyków i protestów Parlament Europejski przyjął pakt migracyjny. Pakiet 

unijnych rozwiązań, który podzielił europosłów, przyjęty został niewielką ilością głosów, a w sali awantura: 

(głosowało: 619; + 322; - 266; 031) 

Fabienne Keller, francuska eurodeputowana, grupa „Odnówmy Europę” – Ten pakiet nie rozwiązuje 

wszystkich problemów, ale jest krokiem naprzód. 

Malin Björk, szwedzka eurodeputowana, grupa Lewicy – Mówimy NIE, to nie rozwiązuje problemów 

MT – Większość polskich europosłów głosowała przeciwko lub wstrzymała się  od głosu. Premier 

zapowiada, że na Radzie Unii Europejskiej też będzie przeciwko. Unijny pakiet migracyjny zakłada, że w ramach 

solidarności wspólnoty kraje przyjmą uchodźców z Afryki i Bliskiego Wschodu, umieszczą ich w specjalnych 

ośrodkach, gdzie będą czekać na weryfikację i decyzję, czy mogą zostać w Unii? Czy zostaną deportowani? Kto nie 

weźmie udziału w relokacji, będzie musiał wspomóc finansowo pozostałe kraje. 



[Czyli nie wymyślono nic nowego. Żyłem trzy lata w Afryce wśród muzułmanów, to jest wroga nam religia, 

nie należy islamu przeszczepiać do Europy. Oni się nie asymilują. Przychodzą do Europy, aby islam zapanował nad 

światem]. 

Tusk – żeby cała Unia Europejska uznała potrzebę obrony naszego terytorium, ochrony granicy, kontroli na 

granicy jako europejski priorytet. 

MT – Wczorajsza próba sforsowania białorusko-polskiej granicy przez ponad 200 obcokrajowców 

Katarzyna Zdanowicz, major, Podlaski Oddział Straży Granicznej – Osoby te zachowywały się agresywnie, 

używały kamieni, konarów 

MT – Ostatecznie grupa cofnęła się na Białoruś. To jest dowód na to, że reżim Łukaszenki cały czas mami 

ludzi możliwością przedostania się do Unii. Na polskiej granicy cały czas umierają ludzie. 

Premier Tusk w szóstce premierów przekonuje do zmiany paktu, na razie Polska jest w mniejszości. 

Maciej Sokołowski, Bruksela – Polska nie ma już możliwości zablokowania paktu, ale przepisy nie wejdą w 

życie od razu. Trzeba przygotować działanie w praktyce, ośrodki na granicy Unii zbudować i stworzyć akty 

wykonawcze – to potrwa dwa lata i to na tym etapie polski rząd widzi szanse na poprawienie projektu. 

MT – Ostateczne głosowanie unijnych przywódców zaplanowano na koniec kwietnia. 

 

PK – Polskie i sojusznicze F16 znowu w powietrzu, by chronić nasze niebo z powodu potężnych ataków 

Rosji na Charków, Kijów, Lwów. 

Paweł Szot – Dowództwo operacyjne poinformowało o poderwaniu polskich i sojuszniczych myśliwców. 

Powód? Wzmożona aktywność rosyjskiego lotnictwa nad Ukrainą. Nad Polską pojawił się także dojczlandzki 

latający tankowiec. Tym razem rosyjskie rakiety nie naruszyły polskiej przestrzeni powietrznej, uderzyły jednak w 

cywilne obiekty w okolicach Charkowa, Kijowa, Odessy i Lwowa, głównie w elementy infrastruktury 

energetycznej. Nikt nie zginął i nie został ranny, ale w płomieniach stanęła między innymi elektrociepłownia 

trypijska pod Kijowem, jedna z największych w Ukrainie. Rosjanie wystrzelili 40 rakiet i tyle samo dronów 

kamikadze. Według ukraińskich sił powietrznych udało się zestrzelić niemal wszystkie bezzałogowce i 16 rakiet. 

Większość z nich dosięgnęła jednak swoich celów. 

 

PK – Po wielu miesiącach dyskusji i przyjęciu tysięcy poprawek ukraiński parlament przyjął ustawę o 

mobilizacji, a ukraińskiej armii dramatycznie brakuje ludzi [znaczy, że tylu zginęło], tyle że ustawa budzi sprzeciw, 

bo nie określa, kiedy żołnierze będą mogli wrócić do domu. Ci, którzy zaczęli walczyć w lutym dwa lata temu, 

wciąż są w okopach. 

 

PK – Powodzie, jakie zalewają południe Rosji i Kazachstan. Ponad 100 tysięcy trzeba było tam ewakuować. 

Do tragedii doszło, jak na Uralu pękła tama wybudowana zaledwie 10 lat temu. 

♣ 
2024-04- 12 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2666 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny siedemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

PK – Po raz pierwszy od 30 lat Sejm będzie pracował nad projektami o aborcji, wszystkie projekty ustaw 

trafiły do komisji nadzwyczajnej. Choć Koalicja 15 Października ma większość, to wynik głosowań nie wydawał 

się tak dokładnie przesądzony. 

Arleta Zalewska – …W Komisji jest 25 posłanek i 2 posłów. Szefową komisji została posłanka Dorota 

Łobuza. 

 

PK – Czy można utopić 50 milionów [złotych]? Jak się okazuje w grupie Enea tak, a dokładnie, to utopiono 

je w biomasie w Dubaju. Żeby było ciekawiej, okazuje się, że kiedy przepłacone dostawy nagle się urwały, to firma 

wolała raczej ukryć sprawę, niż zawiadomić prokuraturę i iść do sądu. Nie bardzo też wiadomo, po co w ogóle 

przepłacono? 

Jacek Tacik – …biomasę kupuje się aż w Arabii Saudyjskiej, podczas gdy w Polsce jest dużo biomasy… 

 

Dariusz Joński, KP KO, PO – PiS chce wystawić wszystkich przestępców na listach do Parlamentu 

Europejskiego, żeby przez immunitet zapewnić im bezkarność. 

 

PK – Jeśli Rosja utrzyma siłę ataków na ukraiński system energetyczny, a Kijów nie otrzyma wsparcia dla 

swojej obrony przeciwlotniczej, to niedługo kraj może zostać bez prądu. Każda elektrownia, która jest naprawiana, 

niemal natychmiast jest z powrotem niszczona. 

Andrzej Zaucha – Po całkowitym zniszczeniu przez Rosjan największej elektrociepłowni w obwodzie 

kijowskim Centr Energo jeden ukraińskich koncernów energetycznych nie jest w stanie produkować prądu, stracił 

wszystkie elektrownie. Po rosyjskich uderzeniach Ukraińcom została zaledwie jedna piąta elektrowni. Odbudowa 

nie ma sensu bez skutecznej obrony przeciwlotniczej. Rosjanie doskonale czują słabość Ukrainy, której kończą się 

rakiety przeciwlotnicze i nasilają ataki, co szczególnie widać tutaj w Charkowie, gdzie duża część miasta ma 

ogromne problemy z prądem. W Charkowie wciąż mieszka ponad milion ludzi. Rosjanie atakują ich domy jeszcze 



częściej niż elektrownie. Jeśli sytuacja się nie zmieni, miasto może nie przetrwać najbliższej zimy. Bez 

amerykańskiej pomocy wojskowej nie ma mowy o skutecznej obronie przeciwlotniczej. Do przewodniczącego Izby 

Reprezentantów wpłynął kolejny wniosek o odblokowanie pieniędzy dla Ukrainy… 

Tusk – Coraz więcej obywateli w Unii Europejskiej, płatników podatków mówią, dlaczego my mamy płacić 

koszty tej wojny i koszty agresji rosyjskiej, skoro do dyspozycji są rosyjskie pieniądze? 

- Ale Europa czeka, by pierwsze taką decyzję podjęły Stany Zjednoczone. 

♣ 
2024-04-13 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2666 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty dzień 

 

PM – Od wysłuchania publicznego zacznie prace sejmowa komisja nadzwyczajna do sprawy aborcji. Dorota 

Łoboda, przewodnicząca komisji chce oddać głos kobietom, a potem zająć się penalizacją, czyli zniesieniem kar. 

Arleta Zalewska – To szefowa komisji, która staje dziś przed jednym z najtrudniejszych zadań tej kadencji 

Sejmu. Posłanka Łoboda ma konkretny plan działania. Chce zacząć od wysłuchania publicznego, czyli na początek 

oddać głos kobietom, ekspertkom i działaczkom społecznym, a potem zająć się projektem Lewicy, który znosi kary 

za pomoc w aborcji. 

Dorota Łaboda, PO – Bardzo bym chciała, aby ten projekt wyszedł jako pierwszy, bo on określany jest 

właśnie jako ta ustawa ratunkowa. Koalicjantki z Lewicy, to jest ich projekt gotowy do rozmów. 

Alicja Łepkowska-Gołaś, KP KO, PO – Liczę na to, że członkinie, które się nie zgadzają z tą ustawą, nie 

doprowadzą do obstrukcji prac tej komisji 

Komisja nadzwyczajna do rozpatrzenia projektów 

ustaw dotyczących prawa do przerywania ciąży 

Prawo i Sprawiedliwość: 

Borowiak Joanna, Chorosińska Dominika, Sójka Katarzyna, Kurowska Maria, Kwiecień Anna, 

Maląg Marlena Magdalena, Milczanowska Anna, Semeniuk-Patkowska Olga Ewa, Szczurek-

Żelazko Józefa, Górska Agnieszka, Wojtyszek Agata 

Koalicja Obywatelska: 

Łepkowska- Gołaś Alicja, Wróbel Maciej, Bielawska Sylwia, Bliźniuk Paweł, Niezgodzka 

Jolanta, Piekarska Katarzyna Maria, Rosa Monika, Sobolak Anna, Łoboda Dorota 

Trzecia Droga: 

Cwalina-Śliwowska Żaneta, Nowogórska Urszula, Szymanowska Ewa, Pasławska Urszula 

Lewica 

Zawisza Marcelina, Żukowska Anna Maria 

 Konfederacja 

Bosak Karina Anna 

 

PM – Iran zapowiadał odwet na Izraelu i już to się dzieje, choć eksperci przewidują, że to nie wszystko. 

Irańscy strażnicy rewolucji przejęli statek, właściwie go porwali. Równocześnie Hesbollah uderzył w Izrael 

rakietami. Waszyngton ostrzega: nie posuwajcie się dalej. 

Katarzyna Sławińska – 1 kwietnia w zbombardowanym konsulacie Iranu w Damaszku zginęło 7 członków 

elitarnych jednostek armii rewolucyjnej, w tym trzech wysokich rangą generałów. Izrael ani się nie przyznał, ani nie 

zaprzeczył, że to on stał za atakiem, za który Iran teraz chce się mścić. Amerykańskie służby ostrzegają, że 

bezpośredni atak Iranu jest nieunikniony. 

 

♣ 
2024-04-14 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2666 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty pierwszy dzień 

 

PM – Świat znowu jest na krawędzi – zauważa Premier Donald Tusk, chociaż nie ma bezpośredniego 

zagrożenia dla Polski. Iran spełnił swoją groźbę. W odpowiedzi na izraelski atak na swój konsulat w Damaszku 

wysłał na Izrael setki dronów i rakiet, bezskutecznie, 99% zostało zestrzelonych. Waszyngton pomógł Izraelowi, a 

teraz apeluje, by na cios odpowiadał ciosem. Jeśli ten apel będzie nieskuteczny, serie odwetów może nie mieć 

końca. 

Katarzyna Sławińska – …Większość tych dronów i rakiet jeszcze nad terytorium Syrii zestrzeliły izraelskie i 

amerykańskie myśliwce. W obronie Izraela pomogły też Wielka Brytania, Francja i Jordania. Na południu Izraela 

szczątki zestrzelonej rakiety raniły 7-letnią dziewczynkę. Jedna z kilku rakiet, które przedarły się przez obronę 

powietrzną, urządziła niewielkie szkody w bazie lotniczej, tej, z której Izrael miał przeprowadzić atak na irański 

konsulat w Damaszku. 



 

PM – Więcej wypadków na drogach. Rośnie liczba wypadków z udziałem rowerzystów i motocyklistów, 

coraz więcej jest jednośladów, ale coraz więcej brawury i przekonania, że inni użytkownicy drogi dostosują się do 

mnie. Dotyczy to kierowców samochodów, ale nie tylko ich. W odpowiedzi policja stawia na zwiększone kontrole i 

na akcje edukacyjne. 

 

PM – W Warszawie odbył się narodowy marsz życia, tym razem z okazji chrztu Polski, dlatego hasłem było: 

Niech żyje Polska! Marsz był za życiem, a przeciw aborcji, antykoncepcji, antykoncepcji awaryjnej, przeciw In 

Vitro, przeciw wszystkiemu temu, co kościół katolicki uważa za świadome i odpowiedzialne macierzyństwo oraz 

prawo kobiety, jak i łamanie przykazania „nie zabijaj”. 

[W swych zapisach pomijam wypadki drogowe, górskie, zabójstwa itp. Jako niezwiązane z polityką polską i 

międzynarodową]. 

♣ 
2024-04-15 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,2851 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty drugi dzień 

 

AW – Co zrobić, żeby nie było kolejnej wojny? – O tym rozmawiają już członkowie rady bezpieczeństwa 

ONZ, a także przywódcy G7, czyli najpotężniejszych gospodarek świata. Iran może spodziewać się sankcji; do 

Izraela płyną błagalne apele: Bądźcie mądrzy i spokojni. A na to wszystko patrzy Ukraina, która czeka na pomoc w 

swojej wojnie. 

[Wyczytałem w gazecie, że USA miało w Ukrainie trzy cele: osłabić Rosję; sprawdzić wojenny sprzęt 

rosyjski i sprawdzić własne uzbrojenie w warunkach wojny – wszystkie trzy cele USA osiągnęło i już teraz nie jest 

zainteresowane Ukrainą]. 

Katarzyna Sławińska – Szef brytyjskiej dyplomacji apeluje do Izraela, by uznał skuteczne odparcie ataku za 

swoje zwycięstwo i powstrzymał się od ostrej odpowiedzi. 

Dawid Cameron, minister spraw zagranicznych Wielkiej Brytanii – Wzywamy ich jako przyjaciele, by 

myśleć zarówno głową, jak i sercem, być mądrym, jak i twardym, by uznać, że Iran poniósł porażkę, bo atak się nie 

udał. 

Ursula von der Leyen, przewodnicząca Komisji Europejskiej – W ścisłej współpracy z naszymi partnerami 

rozważamy dodatkowe sankcje na Iran, szczególnie na jego programy produkcji dronów i rakiet. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Cały świat widzi, czym jest realna obrona, widzi, czym może ona 

być. Cały świat zobaczył, że w swej obronie Izrael nie był sam, a my od miesięcy czekamy na życiowo ważny 

pakiet wsparcia i świadczy to o tym, że przez te miesiące wzrasta u terrorystów pewność siebie. 

[Teraz widzimy, jak Zachód skutecznie broni Izrael przed atakami rakietowymi. Ani Izrael, ani Ukraina nie 

są członkami NATO, a tylko rakiety lecące na Izrael były zestrzeliwane przez samoloty amerykańskie, brytyjskie 

czy francuskie. Rakiety lecące na Ukrainę muszą samotni Ukraińcy usiłować zestrzelić]. 

Radosław Sikorski 

[Polski Minister Spraw Zagranicznych] 

Brawo Izrael, za odparcie wielkiej irańskiej napaści powietrznej z kilku kierunków. Teraz 

przydałoby się wzmocnienie izraelskiej obrony przeciwrakietowej oraz w wyposażenie w 

podobne systemy Ukrainy. Najprostszym sposobem jest odblokowanie pakietu USA pomocy dla 

Ukrainy i Izraela. 

Ministerstwo Spraw Zagranicznych RP 

Polska z całą mocą potępia ataki rozpoczęte przez Iran na Izrael. [Atak Izraela na irańską 

ambasadę najwyraźniej był słuszny]. Wzywamy Iran i jego sojuszników do zachowania 

powściągliwości i natychmiastowego zaprzestania działań wojennych. Priorytetem jest 

zapewnienie stabilności i pokoju w regionie. 

 

AW –  

- W najbliższą niedzielę swojego fotela będzie bronić aż 46 prezydentów na 60 miast 

Rzeszów: Konrad Fijołek – Waldemar Szumny, PiS 

Tarnów: Jakub Kwaśny, KO – Henryk Łabędź, PiS 

Wrocław: Izabela Bodnar, Trzecia Droga – Jacek Sutryk 

Poznań: Jacek Jaśkowiak, KO – Zbigniew Czerwiński 

Koszalin: Tomasz Sobieraj, KO – Piotr Jedliński 

Suwałki: Czesław Renkiewicz – Jacek Juszkiewicz, PiS 

Świdnica: Jan Dzięcielski, KO – Beata Moskal-Słaniewska, Lewica 

Mysłowice: Dariusz Wójtowicz – Dorota Konieczny-Simela, KO 

Gliwice: Katarzyna Kuczyńska, KO – Mariusz Śpiewok 

Kraków: Aleksander Miszalski, KO – Łukasz Gibała 

Gdynia: Aleksandra Kosiorek – Tadeusz Szemiot, KO 

 



AW – 27 miliardów złotych, tyle Polska dostała z KPO i to największy przelew z Unii naszego członkostwa. 

Unia to nie tylko pieniądze, to też wartości. Te miliardy mamy dzięki naprawie praworządności. 

[Nie policzę, ile razy głosimy, że Unia nam daje te same pieniądze z KPO. 27 miliardów złotych, to jest 

około 5 miliardów euro, więc może to te pierwsze, które rzekomo załatwił jeszcze Morawiecki, a Tusk przywiózł na 

samym początku]. 

Suma przelewu to 26 964 milionów złotych. 

Czy Unia zatrzyma dalsze pieniądze? 

[Niefrasobliwie TVN podaje te komunikaty, za każdym razem już mamy miliardy, nawet 600 miliardów 

mamy, a liczą się tylko te dzisiejsze 26 miliardów, skoro resztę Unia Europejska może zatrzymać]. 

 

AW – Trump przed sądem w Nowym Jorku. Chodzi o pieniądze potajemnie przekazane aktorce porno w 

zamian za milczenie, Ale w tej sprawie chodzi o coś jeszcze, o wynik wyborów prezydenckich. 

Marcin Wrona, Nowy Jork – To jest pierwszy proces karny byłego prezydenta Stanów Zjednoczonych. Cała 

ta sprawa toczy się w ogniu kampanii wyborczej, gdzie były prezydent oskarżony w tej sprawie walczy o powrót do 

Białego Domu. Kamery przed Trump Tower i na trasie dojazdu byłego prezydenta do sądu, to tu 4 razy w tygodniu 

przez blisko dwa miesiące będzie musiał się pojawiać Donald Trump [Tramp]. 

Od wyroku dzielą nas tygodnie. Teraz zaczęła się procedura wyboru dwunastu członków ławy przysięgłych. 

Każdy kandydat będzie musiał odpowiedzieć na 42 pytania, na przykład o to czy popiera ekstremistyczne ruchy 

albo z jakich stacji telewizyjnych czerpie wiadomości. 

Jeremy Saland, były nowojorski prokurator okręgowy – Chodzi o zrozumienie, kim jest dany członek ławy; 

co zrobi, gdy dostanie dowody? Jak będzie współpracować z innymi członkami ławy przysięgłych? To szansa na 

wyczucie ich jako ludzi. 

MW – Sam proces wyboru ławy przysięgłych może potrwać ponad tydzień. Muszą to być mieszkańcy 

Manhatanu, a tu Donald Trump nie cieszy się sympatią. Na Trumpie ciążą też inne zarzuty kryminalne w sprawach 

o próbę zmiany wyników wyborów czy w związku z przetrzymywaniem tajnych dokumentów. 

 

AW – Jacek Protasiewicz nie będzie już wicewojewodą dolnośląskim. Po jego kilku internetowych wpisach 

dziś odwołał go Premier Tusk. Nie będę państwu cytować, co pisał Protasiewicz, bo mi nie wypada. 

 

AW – Niebezpieczne odpady wyjeżdżają w siną dal ze składowiska, które znają państwo z afery „wody 

czerwone”. Z Częstochowy zniknęło już ponad 100 ton toksycznych śmieci, choć żeby zniknęły wszystkie, potrzeba 

jeszcze wielu miesięcy. 

 

AW – Zmarła Jadwiga Staniszkis, socjolożka, profesor nauk humanistycznych, wykładowczyni i 

publicystka. (1942 – 2024) 

 

AW – Klimatyczna czarna seria i kolejny najgorętszy miesiąc w historii. 

Magda Łucjan – To tylko jedno z wielu miejsc, w którym padł kolejny rekord ciepła: w północnej Hiszpanii, 

na Wyspach Kanaryjskich temperatura przekraczała nawet o 15ºC kwietniową średnią. (Parque de San Lazaro 

+37ºC) Niestety padł też globalny kolejny rekord: marzec był najcieplejszym miesiącem w historii. Wykres 

pokazuje, jak rośnie temperatura od 1850 roku mierzona przez cały rok. 

[Spróbuję opisać te wieloletnie wykresy. Od 1850 do około 1990 wszystkie wykresy zazębiają się i 

minimalnie rosną w sumie do średnio 0,5ºC. Czyli między 1850 a 1990 średnia roczna temperatura wzrosła o 0,5ºC. 

Od 1990 do 2020 temperatura wyraźnie rosła do średnio 1,2ºC; by zaistniał wyraźny wzrost w 2023 roku – wyraźny 

odskok w górę rocznego wykresu od dotychczasowych wykresów do średnio w roku do 1,5ºC. Rok 2024 zaczyna 

się rysować już od poziomu 1,7ºC]. 

♣ 
2024-04-16 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3197 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty trzeci dzień 

 

AW – Ponad 500 osób inwigilowanych Pegasusem, najwięcej w 2021 roku. Takim programem 500+ rząd się 

dotąd nie chwalił, ale teraz raport ministra sprawiedliwości nie pozostawia złudzeń, a minister od służb nie 

pozostawia wątpliwości. Nieuzasadnionych przypadków stosowania Pegasusa jest dużo za dużo. 

Maciej Knapik – Wszystko było legalne, mówi teraz PiS. Donald Tusk odpowiada tak: 

Tusk – Wiecie, jakim legalistą starał się być Stalin? Na wszystko był papier. 

MK – To odpowiedź, koronny argument szefów byłych służb na temat inwigilacji Pegasusem, oto: zawsze 

była zgoda sądu. 

Mariusz Kamiński, były minister spraw wewnętrznych i administracji, PiS – Wnioski służb trafiają do sądu 

okręgowego w Warszawie, to są sędziowie doświadczeni, profesjonalni, którzy wiedzą, na co wyrażają zgodę 

MK – Brzmi to dosyć dziwnie, zwłaszcza o decyzjach tego samego sądu okręgowego w Warszawie panowie 

mieli niedawno całkiem inne zdanie: 



Mariusz Kamiński – Jest to całkowite, kompletne bezprawie, kompromitacja wymiaru sprawiedliwości, 

wyrok ten zasługuje na pogardę. 

MK – Ta wypowiedź jest o wyroku 2 lat więzienia dla samych zainteresowanych Kamińskiego i Wąsika, 

wtedy sąd był zły. Ten sam sąd był dobry i profesjonalny, gdy zatwierdzał działania Pegasusem. Wcale nie 

informowano sądu, że chodzi o Pegasusa i jak ten system działa. 

W latach 2017-2022 (…) 578 osób 

Wyciąg z pisma Prokuratora Generalnego do Marszałka Senatu: 

W roku 2017 wobec 6 osób, w 2018 roku wobec 100 osób, w 2019 roku wobec 140 osób, w 2020 roku 

wobec 161, w 2021 roku wobec 162 osób, a w 2022 roku wobec 9 osób. 

MK – …w latach wyborów parlamentarnych i europejskich, potem Polska miała stracić licencję na używanie 

systemu. 

Andrzej Duda – był nabyty po to, by walczyć z przestępczością w sposób nowoczesny i skuteczny 

Waldemar Buda, PiS – Wobec kryminalistów, pedofili, zorganizowanych grup przestępczych 

Kamiński – terroryzm, zabójstwa 

MK – Ale na razie wśród 31 osób, do których prokuratura wysłała listy, wzywając na świadków w sprawie 

Pegasusa i które potwierdziły fakt otrzymania tego zawiadomienia, nie ma terrorystów ani pedofili, a są politycy 

akurat związani z opozycją: 

Krzysztof Brejza, europoseł PO 

Ryszard Brejza, senator, były prezydent Inowrocławia 

Magdalena Łośko, posłanka KO 

Roman Giertych, poseł KO, adwokat 

Grzegorz Napieralski, poseł KO 

Jacek Karnowski, poseł KO, były prezydent Sopotu… 

 

AW – Polityczna mobilizacja, znowu, przed eurowyborami, kampania się nie kończy, bo już widać kolejną, 

widać też kolejnych kandydatów. Już wiadomo, że Polska 2050 i PSL pójdą do tych wyborów razem jako Trzecia 

Droga. Co jeszcze warto wiedzieć na niecałe dwa miesiące przed wyborami do Parlamentu Europejskiego, o tym: 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – 9 czerwca wybierzemy 53 europosłów, jednego więcej niż w poprzednich 

wyborach. Dla Koalicji 15 Października po wyborach wobec zagrożenia Europa musi stać się jeszcze silniejsza. 

Politycy PiS, jak mówią, chcą dać odpór próbom centralizacji Europy. W Brukseli jest Mateusz Morawiecki, bierze 

udział w prawicowej konferencji: 

Confirmed Speakers 

Źródło: nationalconservatism.org 

Suella Braverman MP Keynote [członek parlamentu Wielkiej Brytanii] 

[Aplikacja Keynote ułatwia prowadzenie prezentacji podczas wideokonferencji na telefonie iPhone, iPadzie, 

komputerze Mac lub w usłudze iCloud]. 

Nigel Farage Keynote [Wielka Brytania, doprowadził do Brexitu] 

Mateusz Morawiecki Keynote [Polska] 

PM Victor Orban Keynote [Węgry] 

Eric Zemmour Keynote [francuski dziennikarz prasowy] 

Gerhard Ludwig Cardinal Műller Special Guest 

Monika Gabrliela Bartoszewicz [Polka, politolog] 

Stephen Bartulica MP [członek zgromadzenia chorwackiego] 

Zgłaszanie kandydatów na posłów do Parlamentu Europejskiego do 2 maja. 

KKZ – Aktualnie z rządu ma kandydować tylko dwóch ministrów: 

Bartłomiej Sienkiewicz (Minister Kultury i Dziedzictwa Narodowego)  

i Krzysztof Hetman (Minister Rozwoju); 

niewykluczone, że dołączy do nich Paulina Hennig-Kloska (Ministra Klimatu i Środowiska) 

Wybory do Parlamentu Europejskiego 

Koalicja Europejska: 

Bogdan Zdrojewski, Grzegorz Schetyna, Tomasz Grodzki, Krzysztof Brejza, Bartosz 

Arłukowicz, Krzysztof Truskolaski, Jagna Marczułajtis, Elżbieta Polak, Andrzej Halicki, Kamila 

Gasiuk-Pihowicz, Bartłomiej Sienkiewicz, Elżbieta Łukacijewska, Jerzy Buzek 

KKZ – listy dopiero się tworzą. 

 

AW – Najważniejsi polscy wojskowi i szef  BBN dziś na posiedzeniu Rządu. Są powody, bo jest pomysł na 

żelazną kopułę w Europie, podobną do tej w Izraelu, chroniącą europejskie niebo. Do propozycji Dojczlandu 

przyłączyło się już 19 państw, chce przyłączyć się Premier Tusk, prezydent Duda ma wątpliwości, bo to 

dojczlandzki projekt biznesowy. 

Katarzyna Sławińska – …w związku z tym, co dzieje się na Bliskim Wschodzie, na posiedzeniu rządu byli 

szefowie Bezpieczeństwa Narodowego i Sztabu Generalnego oraz Dowódca Rodzajów Sił Zbrojnych, Premier 

mówił o konieczności wzmocnienia i polskiego, i europejskiego nieba. 

Tusk – Rozmawiam o tym, w jaki sposób tę pokawałkowaną Europę, jeśli chodzi o obronę naszego nieba, 

uczynić bardziej zintegrowaną, żeby te systemy nie były konkurencyjne. 

KS – To co ogłosił na spotkaniu z Premier Danii, Polska chce dołączyć do tej żelaznej kopuły. 



Tusk – Do projektu w Europie, który będzie budował skutecznie i powinien budować o wiele szybciej, niż 

do tej pory kopuły chroniącej nasze niebo europejskie przed ewentualnymi atakami rakietowymi. 

KS – Do inicjatywy europejskiej tarczy antyrakietowej zaproponowanej przez Kanclerza Dojczlandu po 

napaści Rosji na Ukrainę, dołączyło już 19 państw: Norwegia, Szwecja, Estonia, Łotwa, Litwa, Wielka Brytania, 

Holandia, Belgia, Dania, Dojczland, Czechy, Słowacja, Szwajcaria, Austria, Słowenia, Węgry, Rumunia, Bułgaria, 

Grecja, Turcja. 

Chodzi o koordynację zakupów i współpracę systemów. Rząd PiS do inicjatywy nie przystąpił, bo jak 

tłumaczył, Polska buduje własny wielowarstwowy system Pilica o zasięgu 25 km, Narew o zasięgu do 45 km, 

system Wisła o zasięgu do 100 km oparty o amerykańskie rakiety Patriot, uzupełniony przez rakiety wystrzeliwane 

z okrętów. 

Błaszczak, były minister obrony narodowej, PiS – To jest realny system, który chroni naszego nieba. 

Europejski system jest wyłącznie na papierze. 

Duda – To jest system dojczlandzki. Ja rozumiem, że Pan Premier rozważa dodatkowe przyłączenie do tego 

systemu, bo ja sobie nie wyobrażam tego, żebyśmy mieli porzucić ten projekt, który od lat budujemy. 

Tusk – To nie ta alternatywa, tylko to jest uzupełnienie, a my będziemy dalej rozwijać ten nasz system 

Pilica, Narew, Wisła. 

KS – Europa też może skorzystać z polskich rozwiązań. 

Waldemar Skrzypczak, generał, były dowódca wojsk lądowych – System Narew może być częścią tego 

systemu, tym bardziej, że my go mamy już prawie gotowy. 

KS – Budowa europejskiej tarczy anty rakietowej to zadanie na długie lata. Ale też przez długie lata Rosja 

będzie zagrożeniem. 

 

AW – Odpowiemy TAK, jak uznamy to za stosowne. Wiemy, co robić, wiemy jak i wiemy kiedy – tak o 

odwecie mówi rzecznik izraelskiej armii, więc wygląda na to, że Izrael zrobi swoje niezależnie od tego, o co 

poproszą go Stany Zjednoczone. Po irackim ataku gabinet wojenny Izraela naradzał się przez wiele godzin. 

 

AW – Czy to przełom w sprawie pomocy Ameryki dla Ukrainy? Gdy Mike Johnson ogłasza plan w sprawie, 

która bez planu leży od pół roku? Amerykańscy kongresmeni mają głosować pakiet nie w całości, ale każdy wątek 

oddzielnie i to ma w przegłosowaniu pomocy pomóc. 

Anna Czerwińska – Polują na rosyjskie drony zwiadowcze. 4 km od linii frontu Ukraińcy wykorzystują to, 

co mają do dyspozycji, a mają coraz mniej. 

Cztery amerykańskie pakiety środków: 95 mld dolarów: 

- Ukraina 60 mld dolarów 

- Izrael 14 mld dolarów 

- Indo-Pacyfik 5 mld dolarów 

- Zamrożenie rosyjskich aktywów 

AC – Szef Izby Reprezentantów zapowiada, że do głosowania może dojść jeszcze w tym tygodniu. W 

Białym Domu premier Czech Petr Fiala przypomina te wydarzenia z ponad pół wieku [1968]. Rosja szykuje się do 

wielkiej letniej ofensywy.  

Wołodymyr Zełenski 

Prezydent Ukrainy 

„Trypilską elektrownię zaatakowało 11 rakiet. Pierwszych siedem zniszczyliśmy, cztery 

zniszczyły elektrownię. Dlaczego? Bo mieliśmy zero rakiet. Skończyły się wszystkie rakiety do 

obrony elektrociepłowni”. 

 

AW – Parafianie nie głosowali tak jak ksiądz i jest druga tura. I to się księdzu nie spodobało i nie zawahał się 

o tym powiedzieć, głośno i wyraźnie w kościele. Dodał nawet, że to nie jest agitacja polityczna. 

♣ 
2024-04-17 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3353 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty czwarty dzień 

 

AW – Były poseł Mariusz Kamiński i jego plany na jutro: o 10-ej czeka na niego sejmowa komisja śledcza, 

która chce sprawdzić, czy i jaką rolę odegrał w aferze wizowej. W tym samym czasie czeka na niego prokuratura. 

W PiS-ie słychać, że to represje polityczne. 

 

AW – Sąd Okręgowy w Warszawie uchylił karę 80 tysięcy złotych, którą jednoosobowo i bezpodstawnie 

próbował nałożyć na Fakty TVN przewodniczący Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji Maciej Świrski. To nie jest 

jedyna ani najwyższa kara, którą przewodniczący próbuje zastraszyć wolne media. 

 

AW – Andrzej Duda prywatnie w wąskim gronie na kolacji u Donalda Trumpa, taki jest plan na dziś. 

Niedawno Trumpa odwiedził Victor Orban. Trump niedawno rozmawiał z Davidem Cameronem, szefem 

brytyjskiej dyplomacji. 



&♣ 
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Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3309 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty piąty dzień 

 

AW – Andrzej Duda i Donald Trump już po wspólnej kolacji, trwała 2,5 godziny, zostało po niej zdjęcie i 

oświadczenie o tym, że Duda i Trump to wielcy przyjaciele, że rozmawiali o NATO, Izraelu i wojnie w Ukrainie. 

Dziś obaj wrócili do swych obowiązków. Trump do sądu na swoją kolejną rozprawę karną, Andrzej Duda miał 

przemówienie w ONZ. 

Donald Tusk 

Ufam, że Prezydent w czasie nowojorskiego spotkania skorzystał z rekomendacji polskiego 

rządu i przedstawił polski punkt widzenia na kwestie bezpieczeństwa. W tych sprawach trzeba 

nam maksimum zgody i minimum kontrowersji. Nawet jeśli wybieramy różnych rozmówców. 

AW – Ukraina nie jest już suwerennym państwem, tego nie mówi Putin, to mówi Viktor Orban, premier 

Węgier, a Węgry są w Unii Europejskiej, w Unii, która stara się pomóc Ukrainie przeżyć. 

Andrzej Zaucha – Tak wygląda kolejny sukces ukraińskiej armii, nocny atak na lotnisko wojskowe na 

okupowanym Krymie. Nawet rosyjskie źródła przyznały, że zostały zniszczone najnowocześniejsze wyrzutnie 

rakiet przeciwlotniczych i stacje radarowe. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Siły zbrojne Ukrainy przeprowadziły skuteczny atak na lotnisko 

w Dżankoju. 

AZ – Te ataki nie mogą powstrzymać rosyjskiego terroru ludności cywilnej Ukrainy. Dopiero dzisiaj 

Ukraińcy zakończyli przeszukiwanie centrum Czernichowa, które wczoraj w biały dzień ostrzelali Rosjanie. Po 

uderzeniu rakiety zawalił się blok mieszkalny, zginęło 18 osób, ponad 70 zostało rannych. 

 

AW – PiS pozostawił po sobie różne miny, jedną z nich jest Krajowa Rada Radiofonii i Telewizji z jej 

przewodniczącym, radykałem, fundamentalistą, który nie liczy się z niczym – tak mówi były członek Krajowej 

Rady o obecnym przewodniczącym Macieju Świrskim. Dziś jest kolejny przykład potwierdzający taki punkt 

widzenia. 

Jacek Tacik – To jeszcze nie jest temat numer 1 w radiu TOK FM, ale za chwilę każdy serwis może 

zaczynać się od informacji o gigantycznej karze nałożonej na stację radiową. 

Jacek Żakowski, tygodnik „Polityka”, gospodarz programu „Poranek radia TOK FM” – Resztki tej PiS-

owskiej władzy próbują dalej niszczyć demokrację w Polsce na ile się tylko daje. 

Oświadczenie TOK FM 

18 kwietnia 2024 

Odnosząc się do krążących w przestrzeni medialnej doniesień o decyzji przewodniczącego 

Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji, Macieja Świrskiego, o przekazaniu do windykacji przez 

Urząd Skarbowy kary nałożonej na spółkę Inforadio Sp. z o.o. (TOK FM), od której wnieśliśmy 

odwołanie, oświadczamy, że nie znajdujemy dla niej uzasadnienia w obecnym stanie 

faktycznym i prawnym. Czekamy na prawomocne zakończenie postępowania sądowego. 

Maciej Strzelecki, prezes Grupy Eurozet 

MT – …zapadła jednoosobowo 

Maciej Świrski 

Podjąłem decyzję przekazania do windykacji przez Urząd Skarbowy należności budżetowej w 

postaci kary nałożonej na spółkę Inforadio Sp. z o.o. z siedzibą w Warszawie (TOK FM), 

ponieważ pomimo upomnienia nie wpłaciła kwoty 88 tys. zł (sprawa języka nienawiści w 

programach TokFM). 

Równocześnie gwoli informacji i aby przeciwdziałać dezinformacji na temat możliwości 

windykacji kar nałożonych przez Przewodniczącego KRRiT jako organ państwa, publikuję 

wyjaśnienie na ten temat: 

1. Kary pieniężne nakładane przez Przewodniczącego KRRiT w drodze decyzji wydawanych 

na podstawie art. 53-54 uRTV stanowią niepodatkowe należności budżetowe, do których 

zastosowanie znajdują przepisy działu III Ordynacji podatkowej („o.p.”), a obowiązki 

zapłaty tych kar podlegają egzekucji administracyjnej zgodnie z przepisami u.p.e.a. (Ustawa 

o postępowaniu egzekucyjnym w administracji); 

2. Zgodnie z art. 47 §1 o.p., znajdującym się w rozdziale 4 działu III o.p., termin płatności 

podatku wynosi 14 dni od dnia doręczenia decyzji ustalającej wysokość zobowiązania 

podatkowego; 

3. W związku z doręczeniem decyzji spółce a termin zapłaty upłynął z dniem 7.02.2024 r., a 

co za tym idzie wynikająca z decyzji kara pieniężna jest zaległa w rozumieniu art. 189i § 1 

Kodeksu postępowania administracyjnego… 

[A Premier zapowiadał przyjazne urzędy skarbowe, więc należy unieważnić dotychczasową zasadę, że 

należy najpierw wpłacić karę, a potem dochodzić sprawiedliwości]. 



Agnieszka Wiercińska-Krużewska, adwokatka, Kancelaria WBK Lawyers – Nie można stosować w tak 

daleko idących przepisach, które umożliwiają egzekucję tak wysokich kar pieniężnych przepisów przez analogię, 

trzeba mieć podstawę prawną, żeby to zrobić. 

Krzysztof Luft, były członek Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji – Jest po prostu fundamentalistą 

ideologicznym i uważa, że stanowisko jego predysponuje go do tego, aby wszystkie media zmuszać do opowiadania 

świata tak, jak jego światopogląd radykalny mu nakazuje. 

Luft – PiS pozostawił po sobie różne miny, jedną z tych min jest rzeczywiście ta Krajowa Rada Radiofonii i 

Telewizji na czele z jej przewodniczącym, absolutnym radykałem, fundamentalistą, który nie liczy się z niczym 

JT – Nie chodzi tu o wszystkie media, ale tylko te niezależne i niewygodne dla PiS-u, media powiązane z 

partią Kaczyńskiego traktuje na innych zasadach. 

Źródło: TV Republika 

#zamachnamedia 

Trwa operacja specjalna Tuska i pułkownika Sienkiewicza przeciwko mediom publicznym 

Pietrzak – Mamy baraki dla imigrantów w Auschwitz, w Majdanku, w Treblince, w… 

JT – Świrski nie licząc się z nikim i niczym zablokował pieniądze z abonamentu dla TVP. Minister Kultury 

chce postawić Świrskiego przed Trybunał Stanu. 

 

AW – Kampania na ostro. We Wrocławiu na przykład aż iskrzy przed drugą turą wyborów na prezydenta 

miasta. To już ostatnie chwile w walce o głosy. Także w Poznaniu, Rzeszowie czy Krakowie. Mocno rośnie 

polityczne napięcie nie tylko lokalnie 

Izabela Bodnar – Nawet się nie spodziewałam, że on jest tak słabym prezydentem. 

Prezydentura Jacka Sutryka okraszona no całom masom takich dziwnych sytuacji, afer kłótni, niejasnych 

interesów 

Bardzo wiele rzeczy powiela, co robił PiS, zabetonował media, zabetonował spółki, skorumpował 

urzędników, radę miejską 

Jacek Sutryk – Wszyscy mnie pytają: kim ta pani jest? 

Coś niezwykłego, że ktoś kto wokół kogo jest całe mnóstwo ludzi dziwnych afer, różnych dziwnych sytuacji 

Jestem sprawdzony jeszcze w czasach PiS-owskich przez różne służby, moje oświadczenia majątkowe były 

badane. Na końcu jest, że wszystko w porządku. Ja chciałbym, żeby także takim procedurom poddała się pani 

Bodnar i jej rodzina, bo tam wiele nie gra. 

Arleta Zalewska – To między tymi kandydatami rozgrywa się jedna z ostrzejszych kampanii, z jednej strony 

kandydatka Trzeciej Drogi, po drugiej urzędujący prezydent popierany przez Koalicję Obywatelską. 

[Wystarczy]. 

 

AW – Jedna kampania się jeszcze nie skończyła, a druga się już zaczęła. Nie wiadomo, jakie w niej będą 

czarne konie. Na listach do Parlamentu Europejskiego może być wiele znanych nazwisk, ale jedno przykuwa uwagę 

i to nazwisko to Kurski. Jacek Kurski, były prezes TVP w czasie, kiedy P nie oznaczało Polska ani publiczna, tylko 

PiS… 

 

AW – Mały kot, żeby nie utonąć, trzyma się klamki samochodu, pod nim woda [jest w wodzie – zabrano go 

na łódź]. Trzy potężne burze zalały Dubaj, miasto na pustyni. Woda wciąż jest dosłownie wszędzie. 

Jonathan Richards, mieszkaniec Dubaju – To było jak inwazja obcych. Nigdy w życiu nie widziałem tyle 

deszczu. Ledwo udało mi się uciec. Przed moim domem byli ludzie w kajakach, z psami, kotami, walizkami. Miasto 

wyglądało jak strefa katastrofy. 

Renata Milewska, turystka z Polski – Koczowanie na lotnisku, zostali ludzie, którzy nie mieli odwagi 

dopełnić odprawy, walizki nie są oddawane. 

Joanna Soczyńska, Polka przebywająca w Dubaju - Tragedia trwa nie działa elektryczność, windy, wszystko 

wysiadło, pozalewało, nawet fotele, wiele sklepów, u mnie  

Fentanyl 

Związek chemiczny 

Opis 

Fentanyl – organiczny związek chemiczny, pochodna piperydyny; syntetyczny środek przeciwbólowy i 

anestezjologiczny, syntetyczny opioid. Jest agonistą receptorów opioidowych. Pobudza wytwarzanie serotoniny, 

zmniejsza stężenie endorfin w osoczu. Ma bezpośredni wpływ na ośrodkowy układ nerwowy. Wikipedia 

 

AW – Fentanyl to śmierć i to trzeba zapamiętać, bo młodzi ludzie myślą, że fentanyl to fajny odlot. Tylko w 

małym Żerominie na Mazowszu, tylko od początku roku przez fentanyl zmarło aż 5 osób. Wiadomo, kim są dilerzy. 

Policja niby prowadzi śledztwo, ale nic się nie zmienia. 

Dariusz Łapiński – …narzeczona nie ma wątpliwości, od kogo on kupił fentanyl. 

Fentanyl Jest tani, łatwo go zdobyć, a jeszcze łatwiej przedawkować. W ciągu ostatnich lat w Stanach 

Zjednoczonych stał się prawdziwą plagą. Po jego zażyciu zmarło tam już kilkaset tysięcy osób. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty szósty dzień 

 

PK – To już ostatnie godziny kampanii, od północy cisza wyborcza, w niedzielę druga tura wyborów 

samorządowych. To niemal 750 gmin i miast. 

 

PK – gdy jego wiceszefem był Piotr Wawrzyk, nie mógł się doczekać szybszego rozpatrywania wniosków 

wizowych w naszych konsulatach na przykład na filipinach. Zeznający dziś przed sejmową komisją śledczą 

dyplomaci przyznali, że nigdy wcześniej nie spotkali się z tego typu interwencjami z centrali. 

 

PK – Zaraz pokażemy, jak dotkliwe straty Ukraińcy potrafią zadać rosyjskiej armii. 

Andrzej Zaucha – Spadający w płomieniach rosyjski bombowiec strategiczny TU22M3 bardzo cenny, gdyż 

Rosja takich już nie produkuje. Rosjanie używają tych poradzieckich bombowców do ataków na Ukrainę. Ale 

pojedynczy sukces nie jest w stanie powstrzymać rosyjskich ataków. 

 

PK – Dla kolaborantów rosyjskich służb nie będzie żadnej pobłażliwości, wypalimy żelazem każdą zdradę – 

tak Donald Tusk komentował zatrzymanie Pawła Kamę, który planował zamach na Wołodymyra Zełenskiego 

Prezydenta Ukrainy. Prokuratura postawiła mu już zarzuty. Co jeszcze mogą planować i robić rosyjskie służby? 

Paweł Szot – Funkcjonariusze Centralnego Biura Śledczego zatrzymali dwóch mężczyzn podejrzanych o 

pobicie obywatela Rosji. 

Paweł Żukiewicz, podkomendant, Centralne Biuro Śledcze – Zostali wykorzystani policjanci z Wydziału 

Bojowego oraz Służb Specjalnych CBŚ Policji, którzy w tak zwany sposób dynamiczny zatrzymali osoby 

podejrzane. Osoby nie spodziewały się zatrzymania. 

Paweł Szot – Nieprzypadkowo użyto takich środków, bo nieprzypadkowa jest ofiara pobicia. To Leon 

Wołkow, bliski współpracownik Aleksieja Nawalnego. Dwaj Polacy mieli go zaatakować 12 marca w Wilnie, gdzie 

opozycjonista mieszka po ucieczce z Rosji. 

Gilanas Nauséda, Prezydent Litwy – Dziękuję polskim służbom za wspaniałą robotę, rozmawiałem o tym z 

prezydentem Andrzejem Dudą. 

Paweł Szot – Lotnisko w Jesionce pod Rzeszowem, to stąd Wołodymyr Zełenski wyrusza w swoje 

międzynarodowe podróże. W ręce ABW wpadł mężczyzna, który miał pomagać w organizacji zamachu na 

Prezydenta Ukrainy. 

Anna Adamiak, Prokuratura Generalna – Paweł K. z własnej inicjatywy zwrócił się do wywiadu rosyjskiego 

z propozycją, że nawiąże z nimi współpracę poprzez przekazywanie określonych informacji, w tym przypadku 

informacji dotyczących zabezpieczenia lotniska w Rzeszowie. 

Paweł Szot – Dojczlandzkie służby zatrzymały dwóch obywateli tego kraju, którzy mieli przygotowywać 

ataki na obiekty militarne i infrastrukturę krytyczną. 

Ines Peterson, Dojczlandzka Prokuratura Federalna – Udzielali informacji o potencjalnych celach i potem 

przekazywali je osobie, która miała związek z rosyjską służbą Wywiadowczą. 

Paweł Szot – Rosyjski wywiad od zawsze działał w krajach NATO, ale teraz zmienia metody. 

Kacper Rękawek, Międzynarodowe Centrum ds. Zwalczania Terroryzmu, Haga – Rosjanie przechodzą do 

aktywnych działań, bo jakże inaczej nazwać próby zamordowania Skripala w Wielkiej Brytanii czy próbę 

zamordowania bułgarskiego handlarza bronią, który tę broń sprzedawał do Ukrainy, czy wysadzanie w powietrze 

składu amunicji w Czechach, czy tak naprawdę próby sabotażu na torach kolejowych. 

Paweł Szot – Wśród zatrzymywanych rosyjskich agentów są obywatele Rosji, Białorusi i Ukrainy, ale także 

państw Zachodu. Co skłoniło ich do zdrady? 

Paulina Piasecka, doktor, dyrektorka Centrum Badań nad Terroryzmem Collegium Civitas – To może być 

szantaż, to może być ich właściwość, a może to być również działanie ideologicznym. Przecież te działania 

informacyjne Federacji Rosyjskiej, które rozprzestrzeniają na przykład w Polsce; hasła w rodzaju: to nie nasza 

wojna; ta wojna nam szkodzi – to są hasła, które niestety znajdują zwolenników. 

Paweł Szot – Jeden z zatrzymanych właśnie Dojczów w 2014 roku walczył w wojnie w Donbasie po stronie 

rosyjskich separatystów; wrócił do domu przez nikogo nie nękany aż do tej pory. 

♣ 
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UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty siódmy dzień 

 

DR – Przełamanie impasu i powrót nadziei. Głosowanie od którego mogą zależeć losy wojny w Ukrainie, 

które wpłynie także na bezpieczeństwo Europy. Czy amerykański Kongres powie wreszcie TAK, czy odblokuje 

pakiet wsparcia? Czy Kijów dostanie 61 miliardów dolarów, które są dla frontu jak ratująca życie kroplówka. 

Maciej Knapik – To koniec amerykańskiej parlamentarnej zamrażarki, Izba Reprezentantów głosuje za 

dalszym procedowaniem czterech ustaw, w tym o pomocy dla Ukrainy. 

Mike Johnson, spiker Izby Reprezentantów, Partia Republikańska – Powiem dosadnie. Wolę wysłać na 

Ukrainę amunicję niż amerykańskich chłopców. 



MK – Przewodniczący Izby Reprezentantów, który blokował pakiet zgłoszony jeszcze jesienią, nagle 

przemówił innym językiem. 

Mike Johnson – Władimir Putin będzie kontynuował swój marsz przez Europę, jeśli mu pozwolimy. Może 

kierować się na Bałkany albo do Polski, naszego sojusznika przez NATO. 

MK – Jeśli USA nie wyślą broni, Ukraina może przegrać wojnę do końca roku – zaalarmował szef CIA 

William Burns. Dodał, że brak wsparcia może doprowadzić do sytuacji, w której Władimir Putin będzie mógł 

dyktować warunki. 

Trump nieco zmienił ton, dalej karci Europę – rusz  

Donald J. Trump 

„Wszyscy się zgadzają, że ukraińskie przetrwanie i siła powinny być o wiele ważniejsze dla 

Europy niż dla nas, ale są też ważne dla nas! Rusz się, Europo!” 

Antony Blinken, amerykański sekretarz stanu – Potrzeba więcej obrony przeciwlotniczej, więcej amunicji, 

więcej artylerii. 

Karine Jean-Pierre, rzeczniczka Białego Domu – Powtarzam od dawna. Sytuacja jest krytyczna, Ukraina 

zaczyna przegrywać przez brak działań Kongresu. 

MK – To telegram z ostatniej doby, Ukraina atakuje dronami rosyjskie stacje energetyczne, bazę paliwową, 

daleko od granic, bo w obwodach moskiewskim czy smoleńskim, nie powinny uspokajać. Prezydent Zelenski 

wylicza: ostatnie trzy miesiące, to niemal tysiąc dwieście rakiet i półtora tysiąca dronów wystrzelonych przez Rosję. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Potrzebujemy jeszcze siedmiu baterii Patriot albo podobnych 

systemów obrony przeciwlotniczej i to jest minimum. 

MK – Amerykańscy analitycy wskazują choćby okolice miasta Czasnyj Jar w Donbasie. Obrona 

przeciwlotnicza pozbawiona amunicji jest tu bezradna. Rosyjskie samoloty swobodnie wlatują nawet 100 km w 

głąb Ukrainy. 

Tusk – Ta zwłoka, to blokowanie ono jest naznaczone krwią. 

Duda – Musimy przesłać broń Ukrainie możliwie najszybciej. 

Mieczysław Bieniek, generał, były zastępca dowódcy strategicznego NATO – Około 24 miliardy na 

uzupełnienie tego sprzętu, który został zużyty, około 14 miliardów na zakup nowego sprzętu. 

MK – Za kolejne miliardy zostanie zakupiona amunicja. Część tej pomocy to także miało przekonać 

niechętnych Republikanów i mieć formę pożyczki, którą jednak prezydent będzie mógł umorzyć. Z taką pomocą i 

europejską pomocą Ukraina może walczyć dalej. 

Sikorski – To są poważne pieniądze. Jako Unia Europejska i państwa członkowskie przekazaliśmy Ukrainie 

grubo, grubo ponad 100 miliardów euro. 

[Widocznie grubo za mało, skoro Ukraina przegrywa]. 

MK – Pieniądze poważne, ale jeśli porównamy je tylko z rocznym budżetem amerykańskiej armii w 2024 

roku, który wynosi 886 mln dolarów, to jednak ciągle niewiele, jak ponad dwa lata regularnej wojny. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – Oprócz Patriotów państwa NATO mogą wygospodarować dla 

Ukrainy inne systemy, w tym francuski [nie zrozumiałem] 

MK – Baterie Patriot przekaże Dojczland, Holandia zapowiada finansowanie zakupu kolejnych. 

 

DR – Wielkie przygotowania do małych wakacji. 

 

DR – Viktor Orban zaczyna marsz na Brukselę, kampanię przed wyborami promuje hasłem: żadna migracja, 

żadnego dżender i żadnej wojny. Zapowiada walkę z brukselskimi biurokratami i nieoczekiwanie tuż pod bokiem 

wyrasta mu inny rywal. Kim jest? Piter Madziar [Péter Magyar] i czy rzeczywiście iskra, która uruchomi motor 

zmian? O tym: 

Anna Czerwińska – To mogą być jak najtrudniejsze wybory Viktora Orbsna. Gospodarka na Węgrzech nie 

jest łatwa i do tego na jego drodze postanowił stanąć 43-letni Piter Madziar, jeszcze kilka miesięcy temu znany 

mało komu. Głośno zrobiło się po dymisji wiceprezydentki Kataliny Nowak w związku z ułaskawieniem człowieka 

tuszującego pedofilię. Pracę straciła też była żona Madziara, była minister sprawiedliwości Judit Varga. 

Péter Magyar, Partia Szacunku i Wolności, wypowiedź z 26 marca – Nasz kraj w ciągu kilku tygodni 

pogrążył się w największym kryzysie politycznym, moralnym i prawnym od czasu upadku komunizmu, co wiązało 

się z stosowaniem przestępstw pedofilskich, skandalem z ułaskawieniem, skorumpowaną kadrą kierowniczą i 

skorumpowanymi członkami rządu. 

AC – Magyar nie ma radykalnie innych poglądów od Orbana w sprawie Ukrainy, ale chce skończyć spór z 

Unią o praworządność. W jego programie są: przywrócenie praworządności; wolne media; niezależność 

prokuratury; walka z korupcją. 

Maciej Kisilowski, profesor, Uniwersytet Środkowoeuropejski w Wiedniu – Piter Madziar udaje takiego 

skruszonego gangstera, który przez wiele lat był częścią aparatu Fidesu, a teraz chce pokazać, że jest tym, który zna 

to państwo mafijne od środka i może je zmienić. 

AC – Atakują go rządowe media. Była żona, która miała stać się siłą napędową partii Orbana do Parlamentu 

Europejskiego, zarzuciła mu przemoc domową. Według Madziara Varga została zastraszona przez władze. 

Mihály Hardy, redaktor naczelny Radia „Klubrádió” – To jak serial polityczny, ale to prawdziwe życie. 

Pojawiło się wiele interesujących wątków, jak ten, że Piter Madziar przyznał, że Varga wiedziała o nielegalnym 

podsłuchiwaniu dziennikarzy i osób publicznych przez rządowe służby specjalne. 

AC – Madziarem interesuje się też węgierski Urząd Suwerenności, który według krytyków Viktora Orbana 

jest wymierzony w działania opozycji, a mimo wszystko na spotkania z nim przychodzą tłumy. 



Péter Magyar , Partia Szacunku i Wolności, wypowiedź z 6 kwietnia – Nie wezwałem was tutaj i nie 

zacząłem tej sprawy po to, żebym sam obalał elitę władzy. Zacząłem to, a by rozpocząć zupełnie nową erę. Jestem 

tylko iskrą, która może uruchomić silnik. 

 

DR – To jedno z tabu Kościoła katolickiego – dzieci, których ojcami są księża. Z czym muszą się zmierzyć? 

Jak radzą sobie z sekretem, który ciąży prze całe życie i jak wglądają próby rozliczenia się z bolesną przeszłością – 

o tym dziś w Superwizjerze. 

- Udawaliśmy, że mnie nie ma tak naprawdę, chociaż jestem 

- Mam taki obrazek, jak ja idę z mamą sporo metrów za ojcem i mama do niego wtedy mówiła: wujku 

- Przecież wszędzie, gdziekolwiek idę, to wszyscy wiedzą, że ja mam dziecko. Ja Pana Boga kocham i on 

mnie będzie sądził, nie ty. 

- Pojechałem do niego. On dostał kompletnej paniki, wystraszył się 

- Uciec od tego, boję się żyć na tej ziemi 

- Odbieramy to, że jesteśmy taką hańbą 

  [zlikwidować celibat] 

 

DR – Branża turystyczna zaciera ręce. To może być rekordowa pod względem wyjazdów majówka. 

Kalendarz dni wolnych układa się w tym roku idealnie [27.04 sobota; 28.04 niedziela; 29 i 30.04 urlop; 1.05 święto 

narodowe; 2.05 urlop; 3.05 święto narodowe; 4.05 sobota; 5.05 niedziela], z prognoz pogody też powiało 

optymizmem, tanio nie jest, ale i tak Polacy rezerwują na potęgę. 

♣ 
2024-04-21 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3316 

Tvn24bis – Fakty Diana Rudnik 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty ósmy dzień 

 

DR – Wdzięczność Ukrainy i ulga Europy. Demokratyczny świat w napięciu czekał i z zadowoleniem 

przyjął decyzję Amerykańskiego Kongresu. 61 mld dolarów to dla Kijowa zastrzyk nadziei. Lepiej późno niż za 

późno, kwituje Donald Tusk, dodając, że ma nadzieję, że dla Ukrainy nie jest jeszcze za późno. 

On passage 

 H R                      8035 

  YEA NAY Pres  NV 

Republican 100 112 1 5 

Democratic 210   3 

Totals  310 112 1 8 

Anna Czerwińska – Ukraińskie flagi w rękach zwolenników pomocy Ukrainie. To oznacza koniec 

trwającego od miesięcy impasu – 60,8 mld dolarów to pomoc dla Ukrainy. Przeciwnicy nie ukrywali frustracji: 

Anna Paulina Luna, Partia Republikańska – „Odłóżcie te cholerne flagi!” 

Chip Roy, Partia Republikańska – Moim zdaniem to głosowanie to katastrofa. 

Marjorie Taylor Greene, Partia Republikańska – To co się stało, to sprzedawanie własnego kraju. 

Członkowie Kongresu powiewali ukraińskimi flagami na sali plenarnej Izby Reprezentantów, podczas gdy nie robi 

się nic w obronie własnych granic. Każdy Amerykanin powinien w tej chwili wściekły. 

Jared Moskowitz, Partia Demokratyczna – Marjorie Taylor Greene i jej koledzy chcą podpalić świat. Chcą, 

by Rosja i Chiny rosły w siłę, by Ajatollach pokonał Izrael. Pozwoliliby Putinowi wkroczyć do Europy. 

Marcin Wrona, Nowy Jork – W ciągnącej się miesiącami dyskusji nad pomocą dla Ukrainy towarzyszyły 

ogromne emocje i wielka przemiana Majka Johnsona, z mało znanego kongresmena, który był jednym z większych 

przeciwników pomocy dla Kijowa w przewodniczącego Izby Reprezentantów, który na czas na szali postawił 

polityczną przyszłość i swoje stanowisko. Amerykańscy komentatorzy mówią, że zawiązując koalicję 

umiarkowanych demokratów i republikanów dla wsparcia Ukrainy, Johnson postawił się w takiej roli jak w 

Wielkiej Brytanii Winston Churchill wobec hitlerowskiego Dojczlandu. 

AC – Lada dzień w sprawie pomocy Ukrainie, Izraelowi i Tajwanowi zagłosują senatorowie. 

Joe Biden 

Prezydent Stanów Zjednoczonych 

I urge the Senate to quickly send this package to my desk so that I can sign i tinto law and we 

can quickly send weapons and equipment to Ukraine to meet their urgent battlefield needs. 

„Wzywam Senat do szybkiego przesłania tego pakietu na moje biurko, abym mógł go podpisać i 

szybko wysłać broń i sprzęt na Ukrainę i aby zaspokoić ich pilne potrzeby na polu bitwy”. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Doceniamy każdy przejaw wsparcia naszego państwa i naszej nie 

podległości, naszych ludzi i naszego życia, którego Rosja tak bardzo chce pogrzebać w gruzach. Ameryka pokazała 

swoje przywództwo od pierwszych dni tej wojny i to właśnie ten rodzaj amerykańskiego przywództwa jest 

niezbędny dla zachowania międzynarodowego porządku. 

Jens Stoltenberg 

sekretarz generalny NATO 



Z zadowoleniem przyjmuję fakt, że Izba Reprezentantów Stanów Zjednoczonych zatwierdziła 

nowy, duży pakiet pomocy dla Ukrainy. 

Donald Tusk 

Spikerze Mike’u Johnsonie, dziękuję. Lepiej późno niż za późno. I mam nadzieję, że dla 

Ukrainy nie jest jeszcze za późno. 

Financial Times 

Zachodni przedstawiciel przekazał, że znaczna część uzbrojenia została zmagazynowana w 

Polsce w Rzeszowie, niedaleko ukraińskiej granicy, co sugeruje, że może ona zostać szybko 

przewieziona do Kijowa. 

 

DR – Groźna dla zdrowia moda na hałas. [samochody, motocykle] 

Dla pojazdów benzynowych norma wynosi 93 decybele, dla pojazdów z silnikiem Diezla 96. Mieliśmy 

pomiar 120 decybeli, zdarzają się 180 decybeli. 



 

♣ 
2024-04-22 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny osiemdziesiąty dziewiąty dzień 

 

GK – Kraków, Poznań, Rzeszów i Toruń – wyborczą dogrywkę nie tylko w tych miastach wygrali kandydaci 

Koalicji Obywatelskiej lub przez nią popierani. Były mniej lub bardziej efektowne zwycięstwa, ale także przy 

niezbyt imponującej frekwencji – wyniosła niewiele ponad 44%. 

KRAKÓW 

Katarzyna Kolenda-Zaleska – Nowy prezydent Krakowa rano mógł spokojnie dziękować mieszkańcom, bo 

tu wynik do końca był niewiadomą ani dla jednego, ani dla drugiego kandydata na prezydenta Krakowa. Ale 

ostatecznie w środku nocy to kandydat Koalicji Obywatelskiej mógł odetchnąć z ulgą. 

Aleksander Miszalski, prezydent elekt Krakowa, KKW KO – Mamy już wyniki prawie wszystkich komisji, 

zostało ich raptem dziesięć, jest przewaga 500 tysięcy głosów: 

Aleksander Miszalski 51,04% | Łukasz Gibała 48,96% 

Tusk – Wykonał wielką robotę. Przekonać Kraków, oj, każdy, kto zna Kraków wie, że to nie jest łatwe 

zadanie. 

WROCŁAW 

KKZ – We Wrocławiu w drugiej turze też nie było kandydata PiS-u, a rywalizacja była jeszcze bardziej 

zacięta. Przeciwko Jackowi Sutrykowi kandydatowi Koalicji Obywatelskiej stanęła Izabela Bodnar, kandydatka 

Trzeciej Drogi. 

Jacek Sutryk 68,29 % | Izabela Bodnar 31,71% 

Ale też straciła 15 tysięcy głosów, którzy wsparli ją dwa tygodnie temu. I tura 69 954 głosy II tura 53 572 

głosy. 

Tusk – Nie wszystko tam mnie zachwycało, ale kiedy rzetelnie oceniłem, nie miałem żadnej wątpliwości, że 

dokonałem, jako Platforma Obywatelska właściwego wyboru, popierając Jacka Sutryka. 

POZNAŃ 

KKZ – W Poznaniu odbyło się klasyczne starcie: kandydat Koalicji Obywatelskiej kontra kandydat PiS-u i w 

drugiej turze sensacji nie było, Jacek Jaśkowiak reelekcję wywalczył, miażdżąc konkurenta. 

Jacek Jaśkowiak 70,67% | Zbigniew Czerwiński 29,33% 

RZESZÓW 

KKZ – Krzysztof Fiołek nie musi sprzątać swojego biurka, ale też jego zwycięstwo w Rzeszowie był 

popierany przez całą Koalicję 15 Października: 

Konrad Fijołek KO, Trzecia Droga, Lewica 54,90% | Waldemar Szumny PiS 45,10% 

To zwycięstwo w regionie, który nazywany jest bastionem PiS-u. 

 

GK – Pada mit o partyjnych bastionach. Wszędzie jest Polska – komentował wyniki wyborów 

samorządowych Premier Donald Tusk, z satysfakcją ale bez tryumfalizmu. Prezes Kaczyński dziś głosu nie zabrał. 

Kandydaci jego partii przegrali w kilku ważnych i symbolicznych dla nich miastach. 

Michał Tracz – To Jastrzębie Zdrój na Górnym Śląsku największe miasto w Polsce, które będzie miało 

prezydenta z PiS-u. 

Michał Urgoł, prezydent elekt Jastrzębia Zdroju, PiS – Bardzo serdecznie dziękuję mieszkańcom za to, że 

obdarzyli mnie zaufaniem. 

MT – Wieloletni radny Michał Urgoł pokonał prezydentkę Annę Hetman, ta mówi o negatywnej kampanii. 

MT – W drugiej turze o fotel prezydenta kandydaci popierani przez PiS walczyli w kilkunastu miastach, 

ostatecznie poza Jastrzębiem, kandydat PiS-u wygrał tylko w Siedlcach (Tomasz Haputowicz). PiS zaklina jednak 

rzeczywistość i przekonuje, że wyniki de facto są sukcesem: 

Zbigniew Kuźmiuk, PiS – Po naszej stronie był tyko PiS, a po tamtej stronie 4, a nawet 5 partii. 

MT – Nie ma jednak z czego się cieszyć, bo to miasta, w których PiS nie tylko nie wygrało, ale będzie 

musiało oddać władzę. W Zamościu kończy się właśnie wieloletnia era prezydenta z PiS-u. 

Rafał Zwolak, prezydent elekt Zamościa, KWW Rafała Zwolaka – W sumie sumienie mam czyste i to jest 

właśnie taka moja największa zaleta i ludzie mi uwierzyli. 

MT – PiS-owi nie udało się odbić miast, na których bardzo mu zależało: Radom pozostanie w rękach 

prezydenta z Platformy, podobnie związany z wielką inwestycją poprzedniego rządu Elbląg, przekop Mierzei 

Wiślanej miał pomóc prezydentowi, ale prezydentem został kandydat obozu władzy: Michał Missan. 

Podobna rewolucja w Zakopanem: PiS po latach traci tu fotel burmistrza: 

Łukasz Filipowicz, burmistrz elekt Zakopanego, KWW Przyjazne Zakopane – Samorządy powinny działać 

lokalnie, nie zajmować się jakimiś gierkami politycznymi. 

Tusk – Pada wreszcie mit, że w Polsce są jakieś bastiony jakiejś partii, że są jakieś bastiony PiS-u. W 

każdym województwie, w każdym powiecie, w każdej gminie jest Polska. 



MT – Lewica też mówi o sukcesie, bo udało im się obronić fotel prezydenta Częstochowy. Prezydentem 

Włocławka został człowiek Lewicy, ale poza nimi kandydaci Lewicy będą rządzić w zaledwie w mniejszych 

miastach. 

Krzysztof Kukucki, prezydent elekt Włocławka, KKW Lewica – Możemy z podniesioną głową patrzyć w 

przyszłość, choćby na tle Polski 2050. 

MT – To drobna złośliwość, ale chyba uzasadniona, bo sromotnej klęsce kandydatki Polski 2050 na 

prezydentkę Wrocławia, partia Szymona Hołowni może pochwalić się wynikiem prezydenta Legionowa: 

Bogdan Kiełbasiński, prezydent elekt Legionowa, KKW Trzecia Droga PSL Polska 2050 – Mam bardzo 

dużo ciekawych i interesujących rozmów z mieszkańcami. 

MT – Sukcesem Partii [Trzecia Droga] jest też odbicie fotela burmistrza Jarosławia na Podkarpaciu, 

kandydat Polski 2050 (Marcin Nazarewicz) wygrał tu przewagą zaledwie 200 głosów. 

Marcin Nazarewicz, burmistrz elekt Jarosławia, KWW Marcina Nazarewicza „my mieszkańcy” – Skupiłem 

wokół siebie ludzi z różnych środowisk i różnych poglądach, którzy zainteresowali się i mnie wsparli. 

Jednego prezydenta będzie miała Konfederacja: 

Patryk Marjan, prezydent elekt Bełchatowa, KWW Bełchatowianie – Bełchatów zdecydował się postawić na 

zmianę. 

Tusk – PiS w wielu miejscach po prostu zniknął. 

MT – Dla premiera wynik w tych wyborach to także prognostyk na nadchodzącą już kolejną kampanię. 

Tusk – Nigdy, naprawdę nigdy wybory do Parlamentu Europejskiego nie miały takiego wpływu. [To 

znaczy?] 

 

GK – Zaledwie 213 głosów zdecydowało o wyborze kandydatki Katarzyny Kuczyńskiej-Budki w Gliwicach 

(żona Ministra Budki) na Śląsku. Będzie pierwszą prezydent w tym mieście. 

W Kielcach wygrała Agata Wojda, a w Trójmieście rządzą wyłącznie kobiety. Wczoraj w Gdyni wygrała 

Aleksandra kosiorek. O wyborach kobiet: 

Katarzyna Górniak – Radość w Kielcach, bo wczoraj wieczorem usłyszała to: 

Agata Wojda, prezydentka elektka Kielc, KKW Koalicja Obywatelska – Kobiety nie są gotowe. 

Niemożliwe, żeby prezydentką ich miasta była kobieta. 

KG – Okazało się, że gotowe są. Agata Wojda została prezydentką Kielc. Pierwszą w historii Gliwic jest 

Katarzyna Kuczyńska-Budka. Swą historię pisze też Trójmiasto, bo do rządzących Gdańskiem i Sopotem kobiet 

dołącza właśnie prezydentka Gdyni. 

Tusk – Trójmiasto stało się kobietą. W sensie politycznym zarówno Gdańsk, Sopot, jak i Gdynia wyłoniły w 

drugiej turze prezydentki. 

KG – Kobiety będą rządzić w 17 ze 107 miast prezydenckich w Polsce: Gdańsk, Sopot, Gdynia, Słupsk, 

Kołobrzeg, Świnoujście, Piła, Nowa Sól, Ostrów Wielkopolski, Łódź, Świdnica, Kędzierzyn-Koźle, Gliwice, 

Zabrze, Piekary Śląskie, Zawiercie, Kielce. 

Beata Dudzińska, prezydentka elektka Piły, KKW KO – Kobiety są nie reprezentowane, kobiety chcą 

stanowić o swoich prawach i odważyły się. 

Katarzyna Kuczyńska-Budka, prezydentka elektka Gliwic, KKW Koalicja Obywatelska – Wszystkie 

jesteśmy przygotowane, wszystkie znające miasto, ekspertki w różnych dziedzinach. 

KG – W polityce wciąż niedoreprezentowane. 

Dorota Piontek, profesorka, politolożka, Uniwersytet im. Adama Mickiewicza w Poznaniu – W polityce 

potwierdza się to, co w wielu innych profesjach, zawodach czy obszarach działalności, to znaczy, kobieta, żeby być 

dobrą, musi być lepsza. 

KG – Tę zasadę wybrane prezydentki musiały obrócić na swoją korzyść. 

Agata Wojda, prezydentka elektka, KKW KO – Podwójnie musimy udowadniać, że mamy swoją wartość. 

Że mamy merytoryczną wartość. 

KG – To prawniczka od spraw kobiet, teraz zajrzy w wszystkie rachunki. 

Aleksandra Kosiorek, prezydentka elektka Gdyni, KWW Gdyński Dialog – My bez redukcji tego zadłużenia, 

nie będziemy mogli stabilnie patrzeć w przyszłość. 

KG – Samorządczyni od inwestycji swoje miejsce widzi w wersji smart. 

Beata Dudzińska, prezydentka elektka Piły, KKW KO – Budować miasto oparte na inteligentnych 

technologiach 

KG – A miejska urzędniczka może wyjść zza biurka. 

Beata Kulczycka, prezydentka elektka Nowej Soli, KWW Wadima Tyszkiewicza – Partycypacja społeczna, 

słuchanie rozmów, dialog z mieszkańcami jest podstawą. 

KG – Który zaczyna się tak, na ulicy: 

- Dzień dobry. Gratulacje, na panią głosowałam. Myślę, że będzie lepiej. 

KG – A na pewno sprawiedliwiej, gdy każdy i każda ma swoją reprezentację. 

Magdalena Czarzyńska-Jachim, prezydentka elektka Sopotu, KWW Koalicja dla Sopotu M. Czarzyńskiej-

Jachim – W tym momencie, kiedy stanowimy ponad połowę społeczeństwa, chcemy mieć udział także w 

przygotowaniu, w decyzjach. 

KG – Ale do połowy w rządzeniu wciąż jeszcze jest daleko. Kobiety w rządzeniu stanowią w 2024 roku 

zaledwie 17 osób, 16%, a w 2018 roku stanowiły 11 osób, 10%. 

 

GK – Konfiskata aut po nowemu. 



 

GK – Gdyby wierzyć Mariuszowi Kamińskiemu, który zeznawał przed komisją śledczą, był pierwszą osobą, 

która dowiedziała się o aferze wizowej w MSZ. Dalej były kontrolowane łapówki, zatrzymania i zarzuty, ale przede 

wszystkim setki obcokrajowców po wizy za pieniądze – tak zeznają konsulowie. 

 

GK – Upartyjnienie i mizerna skuteczność to powody dla których Rząd likwiduje CBA [Centralne Biuro 

Antykorupcyjne], zastąpi je Centralne Biuro Zwalczania Korupcji, utworzone w ramach policji, a współpracujące ze 

służbą kontrwywiadu wojskowego i administracją skarbową. Projekt ustawy jest gotowy. 

 

GK – Już w przyszłym tygodniu na front w Ukrainie mają trafić pierwsze dostawy amerykańskiej pomocy 

wojskowej, tak bardzo oczekiwanej. Po przyjęciu pakietu pomocy przez Izbę Reprezentantów, to samo musi zrobić 

senat, a później już tylko na podpis prezydenta Joe Bidena. 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Teraz trzeba skrócić czas pomiędzy decyzjami politycznymi, a 

zadaniem realnych ciosów wrogowi na froncie, czas pomiędzy przyjęciem pakietu pomocowego a zapewnieniem 

broni naszym żołnierzom. Potrzebujemy wzmocnienia obrony powietrznej miast i wsi, potrzebujemy też rakiet 

dalekiego zasięgu. 

♣ 
2024-04-23 wtorek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3335 

 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty dzień 

 

GK – Pół miliarda funtów, taką wartość ma ogłoszony w Polsce brytyjski pakiet pomocy wojskowej dla 

Ukrainy, to rakiety dalekiego zasięgu, drony, wozy bojowe i amunicja. Premierzy Wielkiej Brytanii Rishi Sunak, 

Polski Donald Tusk i Jens Stoltenberg sekretarz generalny NATO deklarowali obronę każdego członka NATO [ale 

nie Ukrainy].  

Pomoc wojskowa Wielkiej Brytanii dla Ukrainy 

- 1600 pocisków rakietowych 

- 400 pojazdów 

- 60 łodzi bojowych 

- 4 mln sztuk amunicji 

 

GK – Senat Amerykański zajmie się dziś i ma głosować w sprawie amerykańskiego pakietu pomocy dla 

Ukrainy. 

 

GK – Będzie spotkanie prezydenta i Premiera w sprawie rozmieszczenia w Polsce broni nuklearnej. Nie ma 

w tej sprawie żadnych wiążących decyzji ani naszej, ani sojuszników. Tyle że w tej kontrowersyjnej sprawie polskie 

władze powinny mówić jednym głosem, a na razie był to jedynie głos Prezydenta. 

Andrzej Duda, prezydent, wypowiedź z wczoraj – Chcę bardzo mocno zaakcentować, żeby nie było żadnych 

wątpliwości, że żadne decyzje w tej materii nie są podjęte. 

Andrzej Duda, prezydent 

„…to temat do rozmów polska-amerykańskich od pewnego czasu. Ja na ten temat rozmawiałem 

kilkakrotnie. Nie ukrywam, że pytany o to, zgłosiłem naszą gotowość…” 

Donald Tusk, Premier, wypowiedź z wczoraj – Musiałbym dobrze zrozumieć intencje pana prezydenta. 

Bardzo mi zależy na tym, żeby Polska była bezpieczna, żeby była możliwie dobrze uzbrojona, ale chciałbym też, 

żeby ewentualne inicjatywy były przede wszystkim bardzo dobrze przygotowane przez ludzi za to 

odpowiedzialnych. 

Jens Stoltenberg, sekretarz generalny NATO – Nie ma planów rozszerzenia naszych przygotowań 

nuklearnych. Nie ma planów rozmieszczenia broni nuklearnej w kolejnych krajach NATO. 

Kraje NATO korzystające z programu NUCLEAR SHARING 

Dojczland, Holandia, Belgia, Italia, Turcja. 

 

GK – Załóżmy, że przyszli na sejmową komisję, by pracować nad projektami liberalizującymi aborcję, bo 

takie zostały złożone. Działacze Pro Life mieli ulotki, hasła i ostre komentarze. Nie zdążyli wystąpić na posiedzeniu 

komisji, bo trwało tylko kilka minut, ale ciąg dalszy nastąpi w maju, będzie wysłuchanie publiczne. 

 

GK – Kierunek Bruksela. Na wciąż nieoficjalnych listach robi się tłok i aż trudno uwierzyć, że w czerwcu 

wybieramy europosłów [posłów do Parlamentu Europejskiego], bo na czołowych miejscach są politycy, którzy 

jeszcze w październiku z sukcesem startowali do Sejmu i Senatu, a dziś chcą zamienić mandat. 

Arleta Zalewska – To na nich chce postawić Kaczyński, byli ministrowie, bohaterowie afer, prezydium 

nowych mediów PiS-u i państwowe spółki, którym obecnie rządzący stawiają bardzo poważne zarzuty. 



Odpowiedzią Donalda Tuska na nowych kandydatów PiS-u mają być posłowie, w tym szefowie komisji 

śledczych, którzy przez ostatnie lata zajmowali się kontrolowaniem władzy PiS-u i wykrywaniem spraw i afer oraz 

działań. 

Od kilku dni w siedzibie PiS-u odbywają się polityczne narady z udziałem najważniejszych polityków tej 

partii… 

 

GK – Być może ta afera nigdy nie ujrzałaby światła dziennego, gdyby nie hakerzy z grupy Dragon Sector, 

pomogli bezradnym przewoźnikom i firmie serwisującej pociągi Impuls, produkowane przez Mewag. W ich 

oprogramowaniu były blokady, tak by pociągi ulegały awarii, ale tylko w określonych miejscach. 

Dariusz Łapiński – Problemy z pociągami pojawiały się nie podczas jazdy, ale w trakcie rutynowych 

serwisów. Po wyeliminowaniu usterek w czasie kompleksowych przeglądów w serwisie pojazdów szynowych w 

Inowrocławiu nie można ich było uruchomić. I tak przez kilka miesięcy. Dragon Sektor wykrył złośliwe 

oprogramowanie, które unieruchamiały pociągi serwisowane w innych niż serwis producenta składów. Rynek 

remontu takich pociągów to setki milionów złotych rocznie. Zagadkę próbował rozwikłać parlamentarny zespół. 

Kto spowodował, że pociągi, które zatrzymywały się w serwisach konkurencji Newagu, próbuje ustalić Agencja 

Bezpieczeństwa Wewnętrznego i prokuratura. 

 

GK – W sadach i winnicach nocą płoną ogniska, inni plantatorzy zraszają drzewa i krzewy, by chronić je 

przed przymrozkami. Upalne dni na początku kwietnia przyspieszyły wegetację, zakwitły drzewa owocowe, a 

winorośle wypuściły pąki. Teraz trwa walka, by nie przemarzły. 

♣ 
2024-04-24 środa 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3177 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty pierwszy dzień 

 

GK – Będzie rekonstrukcja rządu i zamiana mandatów parlamentarnych, jeśli plan Donalda Tuska się 

powiedzie. Ministrowie: Borys Budka, Marcin Kierwiński i Bartłomiej Sienkiewicz dostali jedynki w wyborach do 

Parlamentu Europejskiego. Minister Kultury już złożył dymisję, a niespodzianek na listach jest więcej. 

– Numer jeden Dariusz Joński, numer pięć Michał Szczerba 

Michał Tracz – Nazwiska wielu kandydatów zatwierdzone dziś przez radę krajową Platformy. Nazwiska 

pokazują, jaka będzie strategia Donalda Tuska na eurokampanię. 

Tusk – Parlament Europejski nie może być miejscem dla idiotów politycznych. 

MT – I gdy PiS do eurowyborów wstawia bohaterów afer i skandali, Koalicja Obywatelska wystawi tych, 

którzy afery i skandale PiS-u tropili i rozliczali. 

Tusk – Panowie Wąsik i Kamiński szukają złudnego bezpieczeństwa. No my wysyłamy za nimi 

Kierwińskiego i w związku z tym 

Jeśli wyślemy tam lunatyków, jeśli wyślemy tam idiotów, jeśli wyślemy tam zdrajców, to będzie jeden z 

najważniejszych najgorszych błędów politycznych w historii współczesnej Polski. 

MT – Jedynką w Warszawie będzie Marcin Kierwiński. Listę na Pomorzu otwierać będzie Janusz 

Lewandowski; lokomotywą w kujawsko-pomorskim będzie Krzysztof Brejza; w podlaskim i warmińsko-mazurskim 

Jacek Protas; na Mazowszu Andrzej Halicki; w łódzkiem Dariusz Joński; Mazowsze bez Warszawy Andrzej 

Halicki; w Wielkopolsce Ewa Kopacz; na Podkarpaciu Elżbieta Łukacijewska; Marta Wcisło otworzy listę w 

lubelskiem; Bartłomiej Sienkiewicz w Małopolsce i w świętokrzyskiem; Bogdan Zdrojewski na Opolszczyźnie i w 

Dolnośląskiem; Bartosz Arłukowicz na Zachodnim Pomorzu, a Borys Budka na Śląsku. 

Taki kształt list oznacza, że kampanię wyborczą zaczynają niemal natychmiast szefowie dwóch ważnych 

komisji śledczych [prace komisji mają doprowadzić do końca]. Ministrowie złożą rezygnacje na ręce Premiera. 

Kandydujący wiceministrowie mają na czas kampanii wziąć urlopy. Rekonstrukcja rządu w pierwszej połowie 

maja. Na dalszych miejscach na listach znaleźli się w Warszawie Hanna Gronkiewicz-Walzt, w Poznaniu Michał 

Wawrykiewicz czy dotychczasowy europoseł Lewicy Łukasz Kochut ze Śląska. 

 

GK – Etap opowieści o koniu ze skrzydłami i konsoli do gier został definitywnie zakończony. Dziś kluczowe 

są skala inwigilacji, odpowiedzialność i potencjalna kara, Minister Sprawiedliwości przedstawił w Sejmie 

informację o tym, jak poprzednia władza używała Pegasusa. Debata Była gorąca. 

 

GK – Jest już podpis prezydenta Joe Bidena pod ustawą wartą 95 miliardów dolarów dla Ukrainy, Izraela i 

Tajwanu. W nocy Amerykański Senat przyjął ustawę stosunkiem głosów 79:18. Na TAK było 38 republikanów i 41 

demokratów. Dziś Joe Bidaen mówił w wystąpieniu, że to inwestycja w bezpieczeństwo Ukrainy, Europy i 

Ameryki. 

Marcin Wrona, Waszyngton – Dokładnie 20 października zeszłego roku Biden poprosił Kongres o 

uchwalenie pomocy dla Ukrainy. Ponad pół roku, tyle trzeba było czekać, aby prośba zamieniła się w rakiety i 

amunicje. 



Chuck Schumer, Senator Partii Demokratycznej – Senat [Amerykański] wysyła całemu światu zjednoczony 

sygnał: Ameryka zawsze będzie bronić demokracji w najtrudniejszych chwilach. Naszym sojusznikom mówimy: 

będziemy przy was stać, a naszym przeciwnikom: nie zaczynajcie z nami. 

 

GK – Na 10 wystrzelonych przez Rosjan pocisków Ukraińcy odpowiadają jednym. To pokazuje skalę 

dramatu z amunicją na froncie. Rosjanie mają świadomość, że to wkrótce się zmieni i atakują także miasta i cele 

cywilne. Na Ukrainie szykuje się mobilizacja. 

Andrzej Zaucha – To efekt ataku ukraińskich dronów w obwodzie smoleńskim 500 km od ukraińskiej 

granicy, miało spłonąć co najmniej 25 tysięcy metrów sześciennych benzyny i oleju napędowego. Za to Rosjanie 

bombardują ukraińskie miasta, celując w ludność cywilną, niszczą domy i terroryzują mieszkańców. Tutaj nie ma 

ani jednego spokojnego dnia. Rosjanie ostrzelali znowu Charków. Rosjanie nacierają na zachód od Awdijiwki i 

Bachmutu. Według Ukraińców miasteczko Czasiw Jar na rozkaz Putina ma być zdobyte do 9 maja. Miejscowość 

równają z ziemią przy pomocy bomb sterowanych. Ukraińcy utrzymują swoje pozycje kosztem ogromnych ofiar. 

Amerykański pakiet pomocy wojskowej dla Ukrainy 

- rakiety do systemów Himars 

- amunicja artyleryjska 155 mm 

-bojowe wozy piechoty Bradley 

- ręczne wyrzutnie przeciwlotnicze Stinger 

- ręczne wyrzutnie przeciwpancerne Javelin 

 

GK – Ktoś powie: prezydent tego nie podpisze. Razem z PiS będą bronić układów konstytucyjnych na czele 

z Julią Przyłębską i w składzie z sędziami dublerami, ale jest już plan zmian w Trybunale i odpolitycznienia tej 

instytucji. Debata zaczęła się dziś w Sejmie. 

Jacek Tacik – To pierwszy krok do przebudowy i jak tu można usłyszeć: odbudowy Trybunału 

Konstytucyjnego. 

Kamila Gasiuk-Pihowicz w Sejmie, KP KO, PO  - Chcemy zadbać o to, aby Trybunał Konstytucyjny był 

rzeczywiście niezależny, kompetentny i skuteczny. 

Krzysztof Szczucki w Sejmie, KP PiS – Projekt nowej ustawy o Trybunale Konstytucyjnym jest wyrokiem, 

który wydaliście na tą [tę] instytucję. 

JT – Zmiany zgłoszone przez posłów Koalicji rządzącej przygotował zespół prawników z Fundacji im. 

Stefana Batorego. S 



 
Projekt ustawy wprowadzającej ustawę o Trybunale Konstytucyjnym 

przygotowany przez Zespół Ekspertów Prawnych Fundacji im. Stefana Batorego 

USTAWA 

z dnia… 

przepisy wprowadzające ustawę o Trybunale Konstytucyjnym 

 

Rozdział 1 

Przepis ogólny 

Art. 1.  

Ustawa z dnia… o Trybunale Konstytucyjnym (Dz. U. poz.…) wchodzi w życie po upływie 30 dni od dnia 

ogłoszenia niniejszej ustawy.  

Rozdział 2 

Zmiany w przepisach 

Art. 2.  

W ustawie z dnia 9 maja 1996 r. o wykonywaniu mandatu posła i senatora (Dz. U. poz. 1799 tekst jedn. z 

2018 r. ze zm.) art. 30 ust. 1 otrzymuje brzmienie:  

"1. W okresie wykonywania mandatu posłowie i senatorowie nie mogą wykonywać pracy na 

podstawie stosunku pracy: w Kancelarii Sejmu, w Kancelarii Senatu, w Kancelarii Prezydenta 

Rzeczypospolitej Polskiej, w Kancelarii Trybunału Konstytucyjnego, w Najwyższej Izbie 

Kontroli, w Biurze Rzecznika Praw Obywatelskich, w Biurze Rzecznika Praw Dziecka, w Biurze 

Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji, w Krajowym Biurze Wyborczym, w Państwowej Inspekcji 

Pracy, w administracji rządowej i samorządu terytorialnego - z wyjątkiem stosunku pracy z 

wyboru - oraz nie mogą wykonywać pracy w charakterze sędziego, asesora sądowego i 

prokuratora, pracownika administracyjnego sądu i prokuratury, a także nie mogą pełnić 

zawodowej służby wojskowej.".  

Art. 3.  

W ustawie z dnia 27 czerwca 1997 r. o partiach politycznych (Dz. U. poz. 372 tekst jedn. z 2022r. ze 

zm.) art. 43 otrzymuje brzmienie:  

"Art. 43. Tryb postępowania w sprawach, o których mowa w art. 42, określa ustawa z dnia … o 

Trybunale Konstytucyjnym (Dz. U. poz. …).".  

Art. 4.  

W ustawie z dnia 21 sierpnia 1997 r. o ograniczeniu prowadzenia działalności gospodarczej przez osoby 

pełniące funkcje publiczne (Dz. U. poz. 1110, tekst jedn. z 2022 r.) wprowadza się następujące zmiany:  

1) w art. 8 ust. 3 i 4 otrzymują brzmienie:  

"3. Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej, Marszałek Sejmu, Marszałek Senatu, Prezes Rady Ministrów, 

Szef Kancelarii Prezydenta, Szef Kancelarii Sejmu, Szef Kancelarii Senatu, Prezes Trybunału 

Konstytucyjnego, Prezes Najwyższej Izby Kontroli, Prokurator Generalny, Rzecznik Praw 

Obywatelskich, Prezes Naczelnego Sądu Administracyjnego, Prezes Narodowego Banku Polskiego, 

Przewodniczący Krajowej Rady Radiofonii i Telewizji, Główny Inspektor Pracy, Prezes Polskiej 

Akademii Nauk, Kierownik Krajowego Biura Wyborczego oraz Rzecznik Ubezpieczonych składają 

oświadczenie, o którym mowa w ust. 1, Pierwszemu Prezesowi Sądu Najwyższego. Pierwszy Prezes 

Sądu Najwyższego składa oświadczenie Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej.  

4. Do Prezydenta Rzeczypospolitej Polskiej, Marszałka Sejmu, Marszałka Senatu, Prezesa Rady 

Ministrów, wicemarszałka Sejmu, wicemarszałka Senatu, wiceprezesa Rady Ministrów, Prezesa 

Trybunału Konstytucyjnego, Wiceprezesa Trybunału Konstytucyjnego, Prezesa Najwyższej Izby 

Kontroli, wiceprezesa Najwyższej Izby Kontroli, Prokuratora Generalnego, Rzecznika Praw 

Obywatelskich, Prezesa Naczelnego Sądu Administracyjnego, wiceprezesa Naczelnego Sądu 

Administracyjnego, Pierwszego Prezesa Sądu Najwyższego, Prezesa Sądu Najwyższego, Prezesa 

Narodowego Banku Polskiego, pierwszego zastępcy Prezesa Narodowego Banku Polskiego oraz 

wiceprezesa Narodowego Banku Polskiego - przepisu ust. 2 nie stosuje się.";  

 

2) w art. 10 ust. 5 otrzymuje brzmienie:  

"5. Prezydent Rzeczypospolitej Polskiej, Marszałek Sejmu, Marszałek Senatu, Prezes Rady Ministrów, 

Szef Kancelarii Prezydenta, Szef Kancelarii Sejmu, Szef Kancelarii Senatu, Prezes Trybunału 

Konstytucyjnego, Prezes Najwyższej Izby Kontroli, Rzecznik Praw Obywatelskich, Prezes Naczelnego 

Sądu Administracyjnego, Prezes Narodowego Banku Polskiego, Przewodniczący Krajowej Rady 

Radiofonii i Telewizji, Główny Inspektor Pracy, Prezes Polskiej Akademii Nauk, Kierownik Krajowego 

Biura Wyborczego oraz Rzecznik Ubezpieczonych składają oświadczenie, o którym mowa w ust. 1, 

Pierwszemu Prezesowi Sądu Najwyższego, który dokonuje analizy zawartych w nim danych. Pierwszy 

Prezes Sądu Najwyższego składa oświadczenie Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej, który dokonuje 

analizy zawartych w nim danych.".  

 



Art. 5.  

W ustawie z dnia 18 grudnia 1998 r. o pracownikach sądów i prokuratury (Dz. U. poz. 577 tekst jedn. z 

2018 r.) wprowadza się następujące zmiany:  

1) w art. 1 skreśla się pkt 3;  

2) art. 14a-18 otrzymują brzmienie:  

"Art. 14a. Podwyższenie wynagrodzeń urzędników i innych pracowników sądów i prokuratury następuje 

w terminach i na zasadach określonych dla pracowników państwowej sfery budżetowej nieobjętych 

mnożnikowymi systemami wynagrodzeń. Art. 15. Urzędnikowi i innemu pracownikowi sądu lub 

prokuratury przysługuje dodatek za wieloletnią pracę w wysokości wynoszącej po 5 latach pracy 5% 

miesięcznego wynagrodzenia zasadniczego. Dodatek ten wzrasta o 1% za każdy dalszy rok pracy aż do 

osiągnięcia 20% miesięcznego wynagrodzenia zasadniczego.  

Art. 16. Za wieloletnią pracę urzędnik i inny pracownik sądu lub prokuratury otrzymuje nagrodę 

jubileuszową w wysokości:  

1) po 20 latach pracy - 75% wynagrodzenia miesięcznego;  

2) po 25 latach pracy - 100% wynagrodzenia miesięcznego;  

3) po 30 latach pracy - 150% wynagrodzenia miesięcznego;  

4) po 35 latach pracy - 200% wynagrodzenia miesięcznego;  

5) po 40 latach pracy - 300% wynagrodzenia miesięcznego;  

6) po 45 latach pracy - 400% wynagrodzenia miesięcznego.  

Art. 17. Urzędnikowi albo innemu pracownikowi sądu lub prokuratury, którego stosunek pracy ustał w 

związku z przejściem na rentę z tytułu niezdolności do pracy lub na emeryturę, przysługuje jednorazowa 

odprawa w wysokości:  

1) dwumiesięcznego wynagrodzenia - po 10 latach pracy w sądzie lub prokuraturze;  

2) trzymiesięcznego wynagrodzenia - po 15 latach pracy w sądzie lub prokuraturze;  

3) sześciomiesięcznego wynagrodzenia - po 20 latach pracy w sądzie lub prokuraturze.  

Art. 18. W sprawach nieuregulowanych niniejszą ustawą do urzędników i innych pracowników sądów i 

prokuratury stosuje się odpowiednio przepisy ustawy z dnia 16 września 1982 r. o pracownikach 

urzędów państwowych (Dz. U. poz. 537 tekst jedn. z 2020 r.), a w sprawach nieuregulowanych także w 

tej ustawie - przepisy ustawy z dnia 26 czerwca 1974 r. - Kodeks pracy (Dz. U. poz. 1320 ze zm.).".  

Rozdział 3 

Przepisy uchylające, przejściowe, dostosowujące i końcowe 

Art. 6.  

1. Tracą moc:  

1) ustawa z dnia 30 listopada 2016 r. o statusie sędziów Trybunału Konstytucyjnego (Dz. U. poz. 1422, 

tekst. jedn. z 2018 r.);  

2) ustawa z dnia 30 listopada 2016 r. o organizacji i trybie postępowania przed Trybunałem 

Konstytucyjnym (Dz. U. poz. 2393 tekst jedn. z 2019 r.), z wyjątkiem przepisów, o których mowa w ust. 

2;  

3) ustawa z dnia 13 grudnia 2016 r. Przepisy wprowadzające ustawę o organizacji i trybie postępowania 

przed Trybunałem Konstytucyjnym oraz ustawę o statusie sędziów Trybunału Konstytucyjnego (Dz. U. 

poz. 2074 z 2016 r. ze zm.).  

2. Przepisy art. 16 – 32 ustawy z dnia 30 listopada 2016 r. o organizacji i trybie postępowania przed 

Trybunałem Konstytucyjnym (Dz. U. poz. 2393 tekst jedn. z 2019 r.) tracą moc z dniem następującym po 

upływie 18 miesięcy od dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w art. 1.  

Art. 7.  

1. Wyroki Trybunału Konstytucyjnego, zwanego dalej „Trybunałem” wydane w składzie orzekającym, w 

którym zasiadała osoba powołana na stanowisko sędziego Trybunału z naruszeniem ustawy z dnia 25 

czerwca 2015 r. o Trybunale Konstytucyjnym (Dz. U. z 2015 r., poz. 1064) oraz wyroków Trybunału 

Konstytucyjnego z dnia 3 grudnia 2015 r. o sygn. K 34/15 (Dz. U. z 2015 r., poz. 2129) i z dnia 9 grudnia 

2015 r. o sygn. K 35/15 (Dz. U. z 2015 r., poz. 2147), a także osoba powołana na jej miejsce, zwana dalej 

łącznie „osobą nieuprawnioną do orzekania”, są nieważne i nie wywierają skutków określonych w art. 

190 ust. 1 i ust. 3 Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej z dnia 2 kwietnia 1997 r. (Dz. U. Nr 78, poz. 483 

z późn. zm.).  

2. Postanowienia, o których mowa w art. 103 ust. 2 pkt 1 ustawy z dnia 30 listopada 2016 r. o organizacji 

i trybie postępowania przed Trybunałem Konstytucyjnym, wydane w składzie orzekającym, w którym 

zasiadała osoba nieuprawniona do orzekania, są nieważne i nie wywołują skutków prawnych.  

3. Wszelkie czynności procesowe, dokonane w postępowaniach przed Trybunałem zakończonych 

orzeczeniami, o których mowa w ust. 1 i 2, wymagają powtórzenia.  

4. Jeżeli na podstawie wyroku Trybunału, o którym mowa w ust. 1, wydanego w postępowaniu 

wszczętym skargą konstytucyjną lub pytaniem prawnym sądu, wznowiono postępowanie lub wydano 

wyrok lub decyzję administracyjną w sprawie indywidualnej, uznaje się, że skutki dotyczące 

rozstrzygnięć Trybunału, określone w ust. 1, nie mają wpływu na ważność rozstrzygnięcia w sprawie 

indywidualnej.  

5. W terminie 1 miesiąca od dnia wejścia w życie ustawy Trybunał sporządza i podaje do wiadomości 

publicznej listę wyroków i postanowień, o których mowa w ust. 1 i 2.  

Art. 8.  

1. Postanowienia Trybunału, wydane na podstawie art. 59 i art. 61 ustawy z dnia 30 listopada 2016 r. o 

organizacji i trybie postępowania przed Trybunałem Konstytucyjnym, w składzie, w którym zasiadała 

osoba nieuprawniona do orzekania, pozostają w mocy.  

2. Jeżeli postanowienie Trybunału, o którym mowa w ust. 1, dotyczyło sprawy wszczętej skargą 

konstytucyjną, skarżący może ponownie wnieść skargę konstytucyjną w terminie 3 miesięcy od dnia 

wejścia w życie ustawy.  

Art. 9  



1. Do postępowań przed Trybunałem, wszczętych i niezakończonych przed dniem wejścia w życie 

ustawy, o której mowa w art. 1, z zastrzeżeniem ust. 2, stosuje się przepisy dotychczasowe.  

2. Do postępowań przed Trybunałem, wszczętych i niezakończonych przed dniem wejścia w życie 

ustawy, o której mowa w ust. 1, w których w składzie orzekającym zasiadała osoba nieuprawniona do 

orzekania, stosuje się przepisy niniejszej ustawy.  

3. Czynności procesowe dokonane w postępowaniach, o których mowa w ust. 2, wymagają powtórzenia.  

Art. 10  

W zakresie dotyczącym rodzajów czynów dyscyplinarnych sędziów Trybunału oraz sędziów Trybunału 

w stanie spoczynku, popełnionych przed wejściem w życie ustawy, o której mowa w art. 1, a także 

orzekanych za te czyny kar dyscyplinarnych, stosuje się przepisy dotychczasowe. Art. 11.  

1. Od dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w ust. 1 obowiązki Prezesa Trybunału 

Konstytucyjnego wykonuje sędzia o najdłuższym stażu sędziowskim w Trybunale Konstytucyjnym.  

2. W terminie 3 miesięcy od dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w art. 1, Zgromadzenie Ogólne 

Sędziów Trybunału Konstytucyjnego przedstawia Prezydentowi Rzeczypospolitej Polskiej kandydatów 

na stanowisko Prezesa Trybunału Konstytucyjnego i Wiceprezesa Trybunału Konstytucyjnego. Przepisy 

ustawy, o której mowa w ust. 1, dotyczące wyboru kandydatów na stanowisko Prezesa Trybunału 

Konstytucyjnego oraz Wiceprezesa Trybunału Konstytucyjnego stosuje się odpowiednio.  

Art. 12.  

1. Sędzia Trybunału, którego kadencja rozpoczęła się przed dniem wejścia w życie ustawy, o której 

mowa w art. 1, może w terminie miesiąca od dnia jej wejścia w życie, złożyć Prezesowi Trybunału 

oświadczenie, że w związku z wprowadzeniem w trakcie trwania jego kadencji nowych zasad realizacji 

obowiązków sędziego Trybunału, przechodzi w stan spoczynku, z zastrzeżeniem ust. 2.  

2. Możliwość przejścia w stan spoczynku z przyczyn określonych w ust. 1 nie dotyczy osoby 

nieuprawnionej do orzekania.  

3. Przejście sędziego Trybunału w stan spoczynku, o którym mowa w ust. 1, następuje pierwszego dnia 

miesiąca następującego po miesiącu, w którym złożono oświadczenie o przejściu w stan spoczynku.  

Art. 13.  

1. Z dniem następującym po upływie 18 miesięcy od dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w art. 

1, znosi się Kancelarię Trybunału i Biuro Służby Prawnej Trybunału, utworzone na podstawie ustawy, o 

której mowa w art. 6 ust. 1 pkt 3.  

2. Do dnia, o którym mowa w ust. 1, Kancelaria Trybunału i Biuro Służby Prawnej Trybunału realizują 

zadania na podstawie przepisów dotychczasowych.  

3. Z dniem następującym po dniu, o którym mowa w ust. 1, tworzy się Kancelarię Trybunału 

Konstytucyjnego w rozumieniu ustawy, o której mowa w art. 1.  

4. Zgromadzenie Ogólne Sędziów Trybunału powołuje w terminie 1 miesiąca od dnia wejścia w życie 

ustawy, o której mowa w art. 1, Szefa Kancelarii Trybunału i powierza mu obowiązki związane z 

likwidacją Kancelarii Trybunału i Biura Służby Prawnej Trybunału, utworzonych na podstawie 

przepisów ustawy, o której mowa w art. 6 ust.1 pkt 3, oraz organizacją Kancelarii Trybunału utworzonej 

na podstawie przepisów ustawy, o której mowa w art. 1, a także określa zakres jego obowiązków i 

wynagrodzenie.  

5. Z dniem powołania Szefa Kancelarii Trybunału, o którym mowa w ust. 4, znosi się stanowiska 

Dyrektora Kancelarii Trybunału oraz Dyrektora Biura Służby Prawnej Trybunału, w rozumieniu ustawy, 

o której mowa w art. 6 ust. 1 pkt 2. 

Art. 14.  

1. Pracownicy Kancelarii Trybunału i Biura Służby Prawnej Trybunału zachowują uprawnienia i 

wykonują obowiązki pracownicze zgodnie z zakresem wynikającym z dotychczasowych aktów, na 

podstawie których powstał ich stosunek pracy do dnia:  

1) następującego po upływie 18 miesięcy od dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w art. 1, 

jeżeli przyjęli proponowane warunki pracy i płacy na dalszy okres w związku z likwidacją Biura 

Trybunału;  

2) wygaśnięcia stosunku pracy, o którym mowa w ust. 2;  

3) rozwiązania stosunku pracy, o którym mowa w ust. 4.  

2. Stosunki pracy z pracownikami, o których mowa w ust. 1 pkt 2, wygasają z dniem następującym po 

upływie 18 miesięcy od dnia wejścia w życiu ustawy, o której mowa w art. 1, jeżeli:  

1) do dnia następującego po upływie 15 miesięcy od dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w 

art. 1, nie zostaną im zaproponowane nowe warunki pracy i płacy na dalszy okres w związku z 

likwidacją Kancelarii Trybunału i Biura Służby Prawnej Trybunału;  

2) odmówią przyjęcia nowych warunków pracy i płacy zaproponowanych im w związku 

z likwidacją Kancelarii Trybunału i Biura Służby Prawnej Trybunału.  

3. Pracodawca powiadamia na piśmie pracownika, o którym mowa w ust. 2, o terminie wygaśnięcia 

stosunku pracy albo o skutkach nieprzyjęcia nowych warunków pracy i płacy w związku z likwidacją 

Kancelarii Trybunału i Biura Służby Prawnej Trybunału. 

4. Wcześniejsze rozwiązanie stosunku pracy przez pracodawcę może nastąpić za wypowiedzeniem.  

5. Pracownikom Kancelarii Trybunału i Biura Służby Prawnej Trybunału, których stosunek pracy wygasa 

lub ulega rozwiązaniu przysługuje odprawa pieniężna ustalana na zasadach określonych w art. 8 ustawy z 

dnia 13 marca 2003 r. o szczególnych zasadach rozwiązywania z pracownikami stosunków pracy z 

przyczyn niedotyczących pracowników (Dz. U. poz. 1969 tekst jedn. z 2018 r. ze zm.).  

Art. 15.  

Zgromadzenie Ogólne Sędziów Trybunału w terminie do dnia następującego po upływie 18 miesięcy od 

dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w art. 1, uchwala regulamin Trybunału oraz Statut 

Kancelarii Trybunału.  

Art. 16.  



Ustawa wchodzi w życie po upływie 30 dni od dnia jej ogłoszenia, z wyjątkiem art. 2, który wchodzi w 

życie z dniem następującym po upływie 18 miesięcy od dnia wejścia w życie ustawy, o której mowa w 

art. 1. 

UZASADNIENIE 
Zmiany statusu prawnego Trybunału Konstytucyjnego [dalej także: Trybunał], zainicjowane pod koniec 

2015 r. uchwaleniem przez Sejm, w nocy z 23 na 24 grudnia, nowelizacji ustawy o Trybunale 

Konstytucyjnym, a także praktyka ich stosowania w następnych latach, zdeformowały Trybunał 

skutkując utratą przez ten organ zdolności do realizacji konstytucyjnej funkcji strażnika nadrzędności 

Konstytucji, zasad demokratycznego państwa prawnego, a w konsekwencji również organu stojącego na 

straży ochrony wolności i praw jednostki. 

W składzie Trybunału Konstytucyjnego zasiadają osoby nieuprawnione do orzekania, z uwagi na to, że 

ich wybór do Trybunału nastąpił z naruszeniem postanowień Konstytucji Rzeczypospolitej Polskiej z 

dnia 2 kwietnia 1997 r. [dalej: Konstytucja]. Twierdzenie to znajduje oparcie w wyrokach Trybunału 

Konstytucyjnego: z 9 grudnia 2015 r. (sygn.. akt K 35/15) oraz z 9 marca 2016 r. (sygn.. akt K 47/15), 

jak również w wyroku Europejskiego Trybunału Praw Człowieka z 7 maja 2021 r. w sprawie Xero Flor 

przeciwko Polsce (sygn. 4907/18), wskazującym, że obecność w składzie Trybunału Konstytucyjnego 

osób nieuprawnionych do orzekania narusza art. 6 Europejskiej Konwencji Praw 7 Człowieka. W 

efekcie, szereg orzeczeń wydanych przez Trybunał pod rządami aktualnie obowiązujących przepisów 

ustawowych nie wywiera skutków prawnych, określonych w art. 190 ust. 1 i ust. 3 Konstytucji, co 

potwierdza m. in. postanowienie Sądu Najwyższego z 16 września 2021 r. (sygn. akt I KZ 29/21) 

Stan chaosu ustrojowego, wywołany wprowadzonymi regulacjami, spotęgowany został niezgodnym z 

Konstytucją (art. 194 ust. 2) powołaniem Prezesa i Wiceprezesa Trybunału, co zostało stwierdzone 

wyrokiem Trybunału Konstytucyjnego z 7 listopada 2016 r. (sygn. akt K 44/16). Nadmienić należy, że 

drugą z wymienionych funkcji pełni osoba nieuprawniona do orzekania w Trybunale. 

Z uwagi na jednoznacznie polityczne zaangażowanie większości sędziów, wybranych do Trybunału po 

wyborach parlamentarnych z 2015 r., nie wyłączając osób wykonujących odpowiednio funkcje Prezesa i 

Wiceprezesa tego organu. Trybunał Konstytucyjny w obecnym składzie personalnym i praktyce działania 

stał się par excellence instytucją polityczną, która pod pozorem kontroli konstytucyjności prawa 

legalizuje akty prawne niezgodne z podstawowymi wartościami wyrażonymi w Konstytucji z 2 kwietnia 

1997 r. W efekcie, Trybunał w obecnym składzie nie tylko nie realizuje standardu niezależności, ale 

również nie spełnia wymogu bezstronności w orzekaniu w konkretnych sprawach. Jaskrawym 

przykładem wskazanego stanu jest przede wszystkim udział w składach orzekających Trybunału byłych 

posłów (K. Pawłowicz, S. Piotrowicz) aktywnie zaangażowanych w okresie pełnienia mandatu 

parlamentarnego w prace nad ustawami, poddanymi następnie kontroli konstytucyjności przed 

Trybunałem. 

Co więcej, organ ten nie tylko legalizuje bezprawie, ale wykorzystywany jest również do kreowania 

nowego stanu prawnego z pominięciem demokratycznych procedur parlamentarnego procesu 

ustawodawczego. Dowodzi tego m. in. wyrok Trybunału z 22 października 2020 r. (sygn.. akt K 1/20), 

podważający konstytucyjność niekwestionowanej od 1993 r. przesłanki dopuszczalności przerywania 

ciąży, zatem w istocie wprowadzający nowe, restrykcyjne prawo antyaborcyjne, a także wyrok z 15 

kwietnia 2021 r. (sygn.. akt K 20/20) w sprawie ustawy o Rzeczniku Praw Obywatelskich, kreujący nie 

znaną zarówno Konstytucji, jak i ustawie formułę przerwania ciągłości funkcjonowania tego organu 

konstytucyjnego wraz z upływem okresu jego kadencji, mimo wyboru przez Sejm i Senat jego następcy. 

W praktyce funkcjonowania Trybunał Konstytucyjny jest również wykorzystywany jako narzędzie w 

prawnym konflikcie pomiędzy władzą wykonawczą Rzeczypospolitej Polskiej a Unią Europejską. Mimo 

braku podstaw formalnych i merytorycznych, Trybunał podejmuje rozstrzygnięcia jednoznacznie 

kwestionujące obowiązek respektowania wyroków Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej [dalej: 

TSUE], czego wyraz stanowi przede wszystkim wyrok z 7 października 2021 r., sygn.. akt K 3/21, 

pogłębiając tym samym chaos prawny, godzący w zasadę zaufania obywateli do państwa i tworzonego 

przezeń prawa, tj. jedną z podstawowych wartości demokratycznego państwa prawnego. 

Funkcjonujący obecnie w Rzeczypospolitej Polskiej system kontroli konstytucyjności prawa nie spełnia 

demokratycznego standardu niezależności Trybunału Konstytucyjnego i niezawisłości jego sędziów, co 

znalazło potwierdzenie m. in. w przywołanym już wyroku Europejskiego Trybunału Praw 8 Człowieka 

[dalej: ETPCz] z 7 maja 2021 r. w sprawie Xero Flor przeciwko Polsce. W konsekwencji skutkuje to 

również znaczącym obniżeniem merytorycznej jakości wydawanych rozstrzygnięć oraz zapaścią 

organizacyjną tej instytucji. Jest to stan głęboko niepożądany z punktu widzenia przyjętych w 

Konstytucji wartości ustrojowych, w szczególności zasady demokratycznego państwa prawnego, 

legalizmu działania organów władzy publicznej oraz niezależności i niezawisłości władzy sądowniczej. 

Trwający kryzys systemu kontroli konstytucyjności prawa przekłada się na szersze zjawisko kryzysu 

praworządności w Rzeczypospolitej Polskiej. W procesie jej odbudowy kluczową rolę odgrywa 

przywrócenie prawidłowego funkcjonowania Trybunału Konstytucyjnego, jako rzeczywistego i 

efektywnego strażnika wartości konstytucyjnych, wyznaczających rację stanu Rzeczypospolitej Polskiej 

w systemie państw demokratycznych, w szczególności w strukturach Rady Europy, Unii Europejskiej i 

Paktu Północnoatlantyckiego. 

Celem projektowanej ustawy jest likwidacja stanu dysfunkcyjności systemu kontroli konstytucyjności 

prawa poprzez przywrócenie właściwego miejsca i rangi Trybunału Konstytucyjnego w demokratycznym 

systemie organów państwowych. 

Osiągnięciu tak określonego celu legislacyjnego służyć ma uchwalenie ustaw, obejmujących dwie, 

skorelowane ze sobą sfery regulacji: 

a) normatywną – poprzez uchwalenie nowej ustawy o Trybunale Konstytucyjnym, obejmującej przepisy 

dotyczące ustroju, organizacji i postępowania przed Trybunałem Konstytucyjnym oraz statusu jego 

sędziów; 



b) organizacyjno-techniczną – za pomocą uchwalenia odrębnej ustawy – przepisy wprowadzające ustawę 

o Trybunale Konstytucyjnym, której treść stanowią przepisy dostosowujące Trybunał w jego obecnym 

kształcie do potrzeb nowej ustawy o Trybunale Konstytucyjnym. 

Pierwszą grupę przepisów, ujętych w projekcie, stanowią regulacje dostosowujące, wprowadzające 

zmiany w tych ustawach, które znowelizowane zostały ustawą z dnia 16 grudnia 2016 r. przepisy 

wprowadzające ustawę o organizacji i trybie postepowania przed Trybunałem Konstytucyjnym ((Dz. U. 

poz. 2393 tekst jedn. z 2019 r.) oraz ustawą z dnia 30 listopada 2016 r. o statusie sędziów Trybunału 

Konstytucyjnego (Dz. U. poz. 1422, tekst. jedn. z 2018r.). 

W art. 2 projektu, wnioskodawca proponuje wykreślenie z art. 30 ust. 1 ustawy z dnia 9 maja 1996 r. o 

wykonywaniu mandatu posła i senatora (Dz. U. poz. 1799 tekst jedn. Z 2018 r.) sformułowania „w 

Biurze Służby Prawnej Trybunału Konstytucyjnego” i zastąpienie jej sformułowaniem „w Kancelarii 

Trybunału Konstytucyjnego”. Proponowana zmiana podyktowana jest potrzebą reorganizacji struktury 

organizacyjnej Trybunału poprzez likwidację Biura Służby Prawnej i utworzenie jednolitej Kancelarii 

Trybunału Konstytucyjnego. 

Zawarta w art. 3 projektu zmiana brzmienia art. 43 ustawy z dnia 27 czerwca 1997 r. o partiach 

politycznych (Dz. U. poz. 580, tekst jedn. Z 2018 r.) stanowi konsekwencję przewidzianej w projekcie 9 

derogacji ustawy, do której przepis ten odsyłał w dotychczasowym brzmieniu i zastąpienie jej nową 

ustawą o Trybunale Konstytucyjnym. 

Zmiana brzmienia art. 8 ust. 3 i 4, a w konsekwencji również art. 10 ust. 5 ustawy z dnia 21 sierpnia 1997 

br. o ograniczeniu prowadzenia działalności gospodarczej przez osoby pełniące funkcje publiczne (Dz. 

U. poz. 2399, tekst jedn. Z 2019 r.) sprowadza się do przywrócenia obowiązku informowania o 

prowadzeniu działalności gospodarczej przez współmałżonka Prezesa Trybunału Konstytucyjnego (art. 4 

projektu). Obowiązek ten został uchylony – w ocenie wnioskodawców bezpodstawnie – przez ustawę z 

dnia 30 listopada 2016 r. o statusie sędziów Trybunału Konstytucyjnego. 

W art. 5 projekt zakłada nowelizację przepisów ustawy z dnia 18 grudnia 1998 r. o pracownikach sądów i 

prokuratury (Dz. U. poz. 577 tekst jedn. z 2018 r.) w zakresie, w jakim przywraca obowiązujący przed 

zmianami z 2016 r. status pracowników Trybunału Konstytucyjnego jako urzędników państwowych, w 

miejsce aktualnego statusu pracowników sądów i prokuratury. Propozycja ta skorelowana jest z 

odpowiednimi przepisami proponowanymi w nowej ustawie o Trybunale Konstytucyjnym. 

Druga grupa przepisów, proponowanych w projekcie, obejmuje regulacje uchylające, przejściowe, 

dostosowujące i końcowe, ściśle związane z procesem przywracania właściwego miejsca i roli Trybunału 

Konstytucyjnego w systemie ustrojowym opartym na zasadach demokratycznego państwa prawnego. 

Na mocy art. 6 ust. 1 proponowanej ustawy uchyleniu mają ulec dotychczas obowiązujące, a niezgodne z 

porządkiem konstytucyjnym państwa praworządnego ustawy kształtujące aktualny status Trybunału 

Konstytucyjnego. Niezgodność ta, obejmująca w istocie fundamentalne zasady Konstytucji z 2 kwietnia 

1997 r. (art. 2; art. 7; art. 10 ust. 1; art. 45 ust. 1; art. 173; art. 178 ust. 1; art. 194 ust. 1 i ust. 2; art. 195 

ust. 1) stwierdzona została w przywołanych już wyrokach Trybunału Konstytucyjnego ( K 35/15; K 

47/15; K 44/16). 

/15; K 47/15; K 44/16). W przypadku przepisów art. 16 – 32 ustawy z dnia 30 listopada 2016 r. o 

organizacji i trybie postępowania przed Trybunałem Konstytucyjnym (Dz. U. poz. 2393 tekst jedn. z 

2019 r.) projekt przewiduje zachowanie ich mocy obowiązującej przez okres 18 miesięcy od dnia wejścia 

w życie nowej ustawy o Trybunale Konstytucyjnym (art. 6 ust. 2 projektu). Zdaniem wnioskodawcy, 

wprowadzenie tymczasowego okresu obowiązywania przepisów dotyczących Biura Służby Prawnej oraz 

Kancelarii Trybunału Konstytucyjnego w ich aktualnym kształcie jest niezbędne dla przeprowadzenia w 

sposób racjonalny i rzetelny procesu likwidacji tych struktur i zastąpienia ich nową formułą Kancelarii 

Trybunału Konstytucyjnego, bez szkody dla bieżącego funkcjonowania administracji Trybunału. 

Intencją wnioskodawcy, wyrażoną w art. 7 projektu, jest unieważnienie orzeczeń, wydanych przez 

Trybunał Konstytucyjny z udziałem osób nieuprawnionych do zasiadania w tym organie. Wybór do 

składu Trybunału Konstytucyjnego tych osób, a następnie powołanie ich przez Prezydenta 

Rzeczypospolitej stanowiły początek kryzysu konstytucyjnego, w którym trwającego w Rzeczpospolitej 

10 Polskiej nieprzerwanie od listopada 2015 r. Wówczas to, w nocy z 25 na 26 listopada, Sejm przyjął 

uchwały o nieważności wyboru pięciu sędziów Trybunału, dokonanego w poprzedniej kadencji Izby, a 

następnie na ich miejsce wybrał pięć osób, od których Prezydent Rzeczypospolitej odebrał ślubowanie 

nocą z 2 na 3 grudnia 2015 r. 3 grudnia 2015 r., w wyroku o sygn. K 34/15 (Dz. U. poz. 2129 z 2015 r.), 

Trybunał Konstytucyjny stwierdził prawidłowość wyboru trzech spośród pięciu sędziów, których wybór 

został unieważniony przez Sejm nocą z 25 na 26 listopada 2015 r. Mimo wyroku Trybunału 

Konstytucyjnego, Prezydent Rzeczypospolitej nadal konsekwentnie odmawiał przyjęcia od nich 

ślubowania. Z kolei w wyroku z 9 grudnia 2015 r. ( sygn. K 35/15) Trybunał Konstytucyjny uznał za 

niezgodne z Konstytucją przepisy, na podstawie których Sejm dokonał wyboru do składu Trybunału osób 

w miejsce prawidłowo wybranych uprzednio trzech sędziów. Wyrok ten nie został jednak poddany 

publikacji przez Prezesa Rady Ministrów i nie doszło do jego wykonania. W efekcie, w Trybunale 

Konstytucyjnym zasiadły i orzekały trzy osoby nie mające uprawnień do bycia sędzią Trybunału 

Konstytucyjnego, a następnie w ich miejsce pojawiały się kolejne osoby o takim samym statusie. W 

odniesieniu do postępowań prowadzonych przez Trybunał Konstytucyjny, w sprawach nie 

uregulowanych w ustawie stosuje się odpowiednio przepisy ustawy z dnia 17 listopada 1964 r. – Kodeks 

postępowania cywilnego (Dz. U. poz. 1575, tekst jedn. Z 2020 r. z późn. zm.) [dalej: k.p.c.], o czym 

stanowi art. 36 obowiązującej ustawy z dnia 30 listopada 2016 r. o organizacji i trybie postępowania 

przed Trybunałem Konstytucyjnym (Dz. U. poz. 2393 tekst jedn. z 2019 r.). Zgodnie z art. 379 pkt 4 

k.p.c., sprzeczność składu orzekającego z prawem skutkuje nieważnością postępowania. W kwestii 

niezgodnego ze standardami praworządności i prawa do rzetelnego procesu sądowego składu Trybunału 

Konstytucyjnego wypowiedział się również Europejski Trybunał Praw Człowieka w wyroku z 7 maja 

2021 r. w przywołanym już wyroku sprawie Xero Flor przeciwko Polsce (sygn. 4907/18), konstatując 

tym samym naruszenie przez Trybunał Konstytucyjny art. 6 Europejskiej Konwencji Praw Człowieka. 

Na gruncie orzecznictwa krajowego, niezgodność tę wyeksponował przede wszystkim Sąd Najwyższy w 



postanowieniu z 16 września 2021 r. (sygn. akt I KZ 29/21), wskazując, m. in., że istota mechanizmu 

kontroli konstytucyjności prawa nie sprowadza się do tego, by, cyt. „dowolny organ określić mianem 

Trybunału Konstytucyjnego, a osoby zasiadające w składzie takiego organu nazwać sędziami Trybunału 

Konstytucyjnego, ale aby był to Organ opisany w Konstytucji jako Trybunał Konstytucyjny, a zatem 

spełniający wymogi Konstytucji RP także w aspekcie powołania do niego sędziów”. 

Wskazane wyżej okoliczności jednoznacznie przesądzają o tym, że proces przywracania praworządności 

w Rzeczypospolitej nie może abstrahować od kwestii łamania jej standardów w postępowaniach 

sądowych. Z tego względu, wyroki wydane przez Trybunał Konstytucyjny w składzie niezgodnym z 

owymi standardami, a także postanowienia w sprawach sporów kompetencyjnych (Kpt 1/20) wymagają 

unieważnienia. Jest to tym bardziej zasadne, że osoby nieuprawnione uczestniczyły wielokrotnie w 

wydawaniu wyroków nie tylko budzących społeczny sprzeciw, ale również rażąco sprzecznych z 

aksjologią polskiego ustroju konstytucyjnego. Sprzeczność ta dotyczy m. in. wyroków Trybunału 11 

Konstytucyjnego zmierzających do zakwestionowania zobowiązań Rzeczypospolitej, wynikających z art. 

91 ust. 1 i 2 w związku z art. 9 Konstytucji. Dążąc do zanegowania obowiązywania w polskim porządku 

prawnym orzeczeń sądów europejskich ( m. in. wyrok Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej z 19 

listopada 2019 r. w sprawach połączonych C-585/18, C-624/18 i C-625/18, oraz wyroki z 2 marca 2021 

r., C-824/18 oraz z 15 lipca 2021 r., C-204/21), Trybunał - wyrokując w składzie z udziałem osób 

niebędących jego sędziami i mimo braku podstawy prawnej do wydania orzeczenia - orzekł o 

niezgodności z Konstytucją Rzeczypospolitej Polskiej wybranych przepisów Traktatu o Unii 

Europejskiej (K 3/21), a także art. 6 Europejskiej Konwencji Praw Człowieka, w zakresie, w jakim 

umożliwia on skuteczne podnoszenie w skargach indywidualnych do Europejskiego Trybunału Praw 

Człowieka [dalej: ETPCz] nie tylko zarzutu nielegalności funkcjonowania samego Trybunału, ale 

również zarzutów dotyczących ustaw dotyczących ustroju sądownictwa ( odpowiednio: wyrok z 24 

listopada 2021 r., sygn. akt K 6/21 oraz z 10 marca 2022 r., sygn. akt K 7/21). W konsekwencji, Trybunał 

Konstytucyjny - wypowiadając się pro domo sua - nie tylko podważył przywołany powyżej wyrok 

ETPCz w sprawie Xero Flor przeciwko Polsce (sygn. 4907/18), ale doprowadził również do 

bezprecedensowej w historii polskiego członkostwa w Radzie Europy decyzji władzy politycznej o 

odmowie wypłacenia odszkodowań, zasądzonych przez ETPCz w sprawie Dolińska-Ficek i Ozimek 

przeciwko Polsce (wyrok z 8 listopada 2021 r.). 

Unieważnienie orzeczeń Trybunału Konstytucyjnego, wydanych z naruszeniem zasady legalizmu, 

wyrażonej w art. 7 Konstytucji, oczywiście nie zamyka drogi do ponownego poddania spraw będących 

ich przedmiotem kontroli konstytucyjności prawa przed Trybunałem Konstytucyjnym spełniającym 

wymóg sądu niezależnego i właściwego. 

Mając jednak na względzie zasady demokratycznego państwa prawnego, a w szczególności ochronę 

wolności i praw jednostki, w art. 7 ust. 3 projektu wnioskodawca proponuje, aby z zakresu bezwzględnej 

nieważności orzeczeń Trybunału wyłączyć te, które wydane zostały w postępowaniu wszczętym na 

podstawie skargi konstytucyjnej lub pytania prawnego, a następnie stanowiły podstawę wznowienia 

postępowania lub wydania orzeczenia bądź decyzji w sprawie indywidualnej. Konstrukcja ta stanowić 

będzie gwarancję ochrony praw nabytych oraz interesów w toku, korelując z wynikającą z zasady 

demokratycznego państwa prawnego zasadą zaufania obywateli do państwa i tworzonego przezeń prawa. 

Ochroną wolności i prawa jednostki, w szczególności spraw w toku, motywowana jest również regulacja 

przyjęta w art. 8 ust. 1 projektu. Nieważność przewidziana w przepisach Projektu nie może zatem 

dotyczyć rozstrzygnięć, podejmowanych przez Trybunał w sprawach formalnych (np. postanowienia o 

umorzeniu postępowania czy też odmowie nadania biegu sprawie skierowanej do Trybunału). 

Z przyczyn wskazanych w uzasadnieniu odnośnie do propozycji ujętej w art. 7 projektu, stosowanie 

przepisów dotychczasowej ustawy nie może mieć jednak zastosowania w sprawach 12 rozpatrywanych 

przez składy orzekające z udziałem osoby nieuprawnionej do orzekania. W takich przypadkach, 

czynności procesowe podjęte w toku wszczętych i niezakończonych postępowań wymagać będą 

powtórzenia. 

Czyniąc zadość konstytucyjnej zasadzie, wyrażonej w art. 42 ust. 1 Konstytucji („nie ma przestępstwa 

bez ustawy, nie ma kary bez ustawy”), jak również zasadzie nieretroakcyjności prawa, będącej 

nieodzownym komponentem zasady państwa prawnego, wnioskodawca proponuje, aby w zakresie 

dotyczącym rodzajów czynów popełnionych przez sędziów Trybunału i sędziów Trybunału w stanie 

spoczynku przed wejściem w życie nowej ustawy o Trybunale Konstytucyjnym, a podlegających 

postępowaniu dyscyplinarnemu, a także w zakresie kar orzekanych za te czyny, stosowane były 

dotychczasowe przepisy. W pozostałym zakresie, postępowania dyscyplinarne dotyczące owych czynów 

miały by toczyć się w formule przyjętej w nowej ustawie o Trybunale Konstytucyjnym. 

 

Regulacja proponowana w art. 11 projektu przewiduje możliwość dobrowolnego przejścia w stan 

spoczynku przez sędziego, którego kadencja rozpoczęła się przed dniem wejścia w życie nowej ustawy o 

Trybunale Konstytucyjnym. Projektowana procedura – limitowana czasowo – motywowana jest faktem, 

iż nowa ustawa o Trybunale Konstytucyjnym wprowadza szereg zmian odnoszących się do statusu 

sędziego Trybunału, w szczególności sposobu realizacji jego ustawowych obowiązków. Instytucja 

„przejścia w stan spoczynku” stanowi jedną z podstawowych gwarancji niezawisłości sędziowskiej. Z 

oczywistych względów, regulacja ta nie może zatem dotyczyć osób zasiadających w Trybunale, ale 

nieuprawnionych do orzekania, gdyż zarówno w świetle postanowień Konstytucji Rzeczypospolitej 

Polskiej z 2 kwietnia 1997 r., jak również standardów prawa międzynarodowego oraz standardów 

wynikających z prawa międzynarodowego i europejskiego nie dotyczy ich atrybut niezawisłości (art. 10 

ust. 2 projektu). Z równie oczywistych względów, formuła ta będzie miała zastosowanie do trzech 

sędziów, których prawidłowość wyboru stwierdził Trybunał Konstytucyjny w wyroku z 3 grudnia 2015 r. 

(sygn.. akt K 34/15), a podtrzymał w wyroku z 9 grudnia 2015 r. (sygn.. akt K 35/15). Odwołując się 

ponownie do poglądu Sądu Najwyższego, wyrażonego w postanowieniu z 16 września 2021 r. (I KZ 

29/21), cyt. „Roman Hauser, Krzysztof Ślebzak i Andrzej Jakubecki (…) jedynie na skutek decyzji 

Prezydenta (nie przyjął ślubowania) nie mogli rozpocząć urzędowania”. Tymczasem, w wyroku z 9 



grudnia 2015r. Trybunał Konstytucyjny jednoznacznie stwierdził, że przyjęcie ślubowania od nowo 

wybranego przez Sejm sędziego Trybunału jest obowiązkiem Prezydenta, który powinien swoim 

działaniem stworzyć warunki ku temu, aby sędzia wybrany przez Sejm mógł niezwłocznie rozpocząć 

wykonywanie powierzonej mu funkcji urzędowej. W przekonaniu wnioskodawcy projektu, obowiązek 

ten znajduje bezpośrednie umocowanie w normie art. 126 ust. 1 Konstytucji, zgodnie z którą Prezydent 

RP jest gwarantem ciągłości władzy państwowej. Powyższe ustalenia w pełni uzasadniają prawidłowość 

objęcia proponowaną regulacją art. 11 ust. 1 projektu również trzech, wymienionych wyżej, legalnie 

wybranych sędziów Trybunału. 

Jednym z podstawowych determinantów przywrócenia właściwego funkcjonowania Trybunału 

Konstytucyjnego jest przeprowadzenie zgodnego z zasadą legalizmu wyboru Prezesa i Wiceprezesa 

Trybunału ( art. 10 projektu). Od 21 grudnia 2016 r. obowiązki Prezesa Trybunału pełni bowiem sędzia 

powołany na to stanowisko w sposób niezgodny z Konstytucją, z pominięciem obligatoryjnej uchwały 

Zgromadzenia Ogólnego Sędziów Trybunału Konstytucyjnego. Obowiązki Wiceprezesa wykonuje 

natomiast osoba niemająca – w świetle postanowień Konstytucji oraz wyroku Trybunału 

Konstytucyjnego z 9 grudnia 2015 r. (sygn.. K 35/15) – statusu sędziego Trybunału. Proponowana 

regulacja ma na celu przywrócenie stanu zgodnego z prawem. Rozwiązanie to znajduje ponadto 

uzasadnienie w proponowanej w nowej ustawie o Trybunale Konstytucyjnym kadencyjności tych funkcji. 

Jednocześnie, mając na względzie okoliczność, iż aktualnie pracami Trybunałem Konstytucyjnym kieruje 

osoba nielegalnie powołana na stanowisko Prezesa, wnioskodawca proponuje, aby w okresie 

przejściowym – tj. od dnia przedstawienia Prezydentowi Rzeczypospolitej kandydatów na stanowisko 

Prezesa i Wiceprezesa Trybunału, do dnia ich powołania przez Prezydenta Rzeczypospolitej, obowiązki 

Prezesa Trybunału pełnił ten spośród sędziów zasiadających aktualnie w Trybunale, którego kadencja 

skończy się najwcześniej. 

Regulacje proponowane w art. 12 – 13 dotyczą zmian odnoszących się do organizacji i funkcjonowania 

Kancelarii Trybunału Konstytucyjnego oraz statusu pracowników tych jednostek, w związku z likwidacją 

dualizmu zaplecza administracyjnego Trybunału. Wnioskodawca proponuje, aby proces restrukturyzacji 

owego zaplecza rozpocząć nie później niż po upływie miesiąca od dnia wejścia w życie nowej ustawy o 

Trybunale Konstytucyjnym (powołanie Szefa Kancelarii Trybunału), a zakończyć nie później, niż 

następnego dnia po upływie osiemnastego miesiąca obowiązywania nowej ustawy o Trybunale 

Konstytucyjnym. W odniesieniu do kwestii statusu pracowników, analogiczna regulacja przyjęta była w 

ustawie z dnia 13 grudnia 2016 r. Przepisy wprowadzające ustawę o organizacji i trybie postępowania 

przed Trybunałem Konstytucyjnym oraz ustawę o statusie sędziów Trybunału Konstytucyjnego (Dz. U. 

poz. 2074 z 2016 r. ze zm.). 

Projekt ustawy nie pociąga za sobą obciążeń budżetu państwa lub budżetów jednostek samorządu 

terytorialnego. 

Projekt ustawy jest zgodny z prawem Unii Europejskiej, w szczególności w odniesieniu do wynikających 

z traktatów i orzecznictwa Trybunału Sprawiedliwości Unii Europejskiej standardów praworządności, 

niezależności sądów i niezawisłości sędziów, a także prawa do sądu. 

 

 

GK – Byli ochroniarzami prezesa Kaczyńskiego, nie pracowali dla żandarmerii wojskowej, choć byli tam na 

etatach. Wiceminister Obrony Narodowej mówi o skandalu, ujawnił wyniki kolejnego audytu. Żandarmeria była też 

na usługach jeszcze innego polityka Anto niego Macierewicza. 

Paweł Szot – Prywatna ochrona Jarosława Kaczyńskiego firma Grom Grup towarzyszy prezesowi PiS od 

2010 roku. Za jej usługi płaci partia, prawie dwa miliony złotych rocznie, ale to nie jedyne źródło dochodów 

ochroniarzy Kaczyńskiego. Z audytu przeprowadzonego w Ministerstwie Obrony Narodowej wynika, że dwóch 

pracowników ochrony Grom Grup miało etaty instruktorów w żandarmerii wojskowej. Mężczyźni już dla wojska 

nie pracują. Sprawą ma się zająć prokuratura. 

 

GK – Warszawski sąd oddalił zażalenie na brak aresztu wobec biznesmena Leszka Czarneckiego, bo 

prokuratura nie uprawdopodobniła popełnienia przestępstwa. Decyzja nie podlega zaskarżeniu i oznacza, że w tej 

sprawie, a dotyczy ona Getbeku, nie ma podstaw do zatrzymania Biznesmena. 

Jarosław Kostkowski – Pięć lat prawnej batalii i upadek bankowego imperium, w tle upór i krucjata 

prokuratury. Biznesmen na celowniku rządzącej prawicy. Teraz, po decyzji trzech zawodowych sędziów, jego 

obrońcy tryumfują. 

Jacek Dubois, pełnomocnik Leszka Czarneckiego – Prokuratura winna przedstawiać tę sprawę jako zemstę 

polityczną i na nią obiektywnie spojrzeć. 

♣ 
2024-04-25 czwartek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3198 

Tvn24bis – Fakty Grzegorz Kajdanowicz 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty drugi dzień 

 

GK – Strategiczne sojusze, integracja europejska i pomoc Ukrainie. O celach polityki zagranicznej Rządu 

mówił w Sejmie szef dyplomacji, o poprzednikach raczej w kontekście złych pomysłów, błędnych decyzji i 

zaniechań. To nie spodobało się prezydentowi, który przemówieniem był zdumiony i rozczarowany. 

Maciej Knapik – Tematem wiodącym i oczywistym wystąpienia polskiego szefa dyplomacji musiał być 

niepokój o Ukrainę. Sojusz z Ameryką jest priorytetem – usłyszeliśmy od Ministra – i tu sporu nie ma. 



Cywilizowany świat w naszym regionie to Unia Europejska. Więc dość antyeuropejskiej polityki PiS-u zbudowanej 

z mitów i urojeń – mówił Minister. Prezydent usłyszał tu własne słowa sprzed laty, usłyszał też że Dojczland to 

nasz ważny partner. 

Sikorski – Demokratyczny sąsiad, największy partner handlowy, ważny aktor europejski, kluczowy 

sojusznik. 

Andrzej Duda, prezydent – Mamy do czynienia z nieprawdopodobną hipokryzją elit europejskich, przede 

wszystkim myślę tutaj o tych, którzy dzisiaj rządzą w Komisji Europejskiej, o przewodniczącej Komisji 

Europejskiej, o tych, którzy dzisiaj przewodniczą Parlamentowi Europejskiemu. 

Donald Tusk 

Po krótkiej (mam nadzieję) przerwie wymuszonej chorobą ruszamy ostro do roboty. 7 maja 

Europejski Kongres Gospodarczy, gdzie razem z Ursulą von der Leyen przedstawimy plan dla 

Europy, 10 maja rekonstrukcja Rządu, a jeszcze dziś ogłoszenie planu pomocy dla rolników. 

MK – Zaprzeczanie sojuszniczej roli Dojczlandu, zwłaszcza tej. też jest niepotrzebne. 

Priorytety Sikorskiego to: 

- profesjonalna dyplomacja 

- rozwój obronności 

- współpraca w ramach sojuszy 

- wspieranie Ukrainy 

- sojusz z USA 

- silna Polska w silnej Unii Europejskiej 

- współpraca z Francją i Dojczlandem 

 

GK – Byli ministrowie, wiceministrowie i prezesi spółek, obecni posłowie i europosłowie, na listach PiS-u 

robi się tłok, liczy się każde nazwisko, które może wzmocnić listę; prezesowi partii się nie odmawia, a świadomość, 

że nie ma szans na mandat, nie ma tu większego znaczenia. 

Liderzy do europarlamentu PIS: Zachodnio-Pomorskie – Joachim Brudziński 

Pomorskie – Anna Fotyga 

Warmińsko-mazurskie i podlaskie – Jacek Kurski 

Wielkopolska – Wojciech Kolarski 

Kujawsko-pomorskie – Kosma Złotowski 

Mazowsze bez Warszawy – Adam Bielan 

Miasto stołeczne Warszawa – Małgorzata Gosiewska 

Łódzkie – Witold Waszczykowski 

Lubelskie – Mariusz Kamiński 

Dolnośląskie i Opolszczyzna – Anna Zalewska 

Śląsk – Jadwiga Wiśniewska 

Małopolska i świętokrzyskie – Beata Szydło 

Podkarpackie – Daniel Obajtek 

Arleta Zalewska – Oficjalna prezentacja ma się odbyć na sobotniej konwencji. 

 

GK – Wicepremier Rządu okradziony na 100 tysięcy złotych. 

- Kupiliśmy samochód, sprawdziliśmy po numerze i z dnia na dzień dowiadujemy się, że we Francji jeździ 

klon tego samochodu. 

 

GK – Na froncie w Ukrainie trwa wyścig z czasem. Na polecenie Prezydenta Bidena wysłano tam rakiety 

Atacam o zasięgu do 300 km, brakuje jednak amunicji i brakuje żołnierzy. Władze w Kijowie zawiesiły usługi 

konsularne za granicą dla mężczyzn w wieku poborowym. 

Katarzyna Sławińska – Na składzie mają dosłownie osiem pocisków artyleryjskich. Waszyngton przyznaje, 

że brak pół roku wsparcia Ukrainy pozwoliło Rosji na zdobycie między innymi Awdijiwki. Przyznaje też, że 

potężna broń, o którą Kijów prosił od miesięcy, rakiety Atakent o zasięgu do 300 km trafiły już na Ukrainę w 

ramach pomocy z marca na osobiste polecenie Prezydenta Bidena. 

Vedant Patel, rzecznik prasowy amerykańskiego Departamentu Stanu – Po cichu wezwał swój zespół, by 

wysłał na Ukrainę Atakampy do użycia wewnątrz suwerennego ukraińskiego terytorium. 

KS – W jej zasięgu są wszystkie okupowane ukraińskie terytoria: Charków, Donieck, Mariupol, Mikołajów 

oraz Krym i most w Zatoce Kierczyńskiej. Na Ukrainę trafiło około 100 Atakantów. 

Jake Sullivan, doradca prezydenta ds. bezpieczeństwa narodowego – Wyślemy więcej teraz, gdy mamy 

uprawnienia i pieniądze. Nie będę się wdawał w konkretne liczby ze względów operacyjnych. 

KS – Atakenty pozwolą atakować rosyjskie magazyny broni rozmieszczone daleko za linią frontu, ale by 

wygrać, trzeba więcej. W Warszawie w ukraińskim punkcie paszportowym nerwowo. Po przyjęciu ustawy 

mobilizacyjnej ukraińskie konsulaty zawiesiły usługi dla mężczyzn w wieku poborowym. Zgodnie z nowym 

prawem mają oni dwa miesiące na uzupełnienie danych i zaktualizowanie książeczek wojskowych. Dokumenty 

tożsamości będą mogli wyrobić tylko w Ukrainie. Szef ukraińskiego MSZ Dmytro Kułeba pisze, że „pobyt za 

granicą nie zwalnia obywatela z obowiązków wobec ojczyzny”. Według danych Eurostatu z Ukrainy wyjechało 

ponad 650 tysięcy mężczyzn w wieku poborowym. 

 



GK – Premier Donald Tusk ma zapalenie płuc i czas do 7 maja, by się wyleczyć. Razem z Ursulą von der 

Leyen przedstawią plan d la Europy, później będzie rekonstrukcja rządu. 

 

GK – Później będzie rekonstrukcja Rządu. 

Jan Błaszkowski – Rolnicy zablokowali na 12 godzin węzeł Pyrzyce na drodze ekspresowej S3 w 

zachodniopomorskiem. 

Przyjęte przez Rząd rozporządzenie zakłada, że rolnicy, którzy sprzedali swoje zboże między 1 stycznia do 

10 marca 2024 r. dostaną 200 zł dopłaty do każdej tony, 300 zł jeśli sprzedają zboże między 11 marca do końca 

maja 2024 r. 

 

GK – Obraz z moritoringu nie pozostawia wątpliwości: Lekarz pracuje z podpiętą do ramienia kroplówką. 

Co sobie aplikuje? To już wyjaśnia prokuratura, bo w sprawie wiele wątków i niejasności. Znikają leki narkotyczne, 

fałszowana dokumentacja i przeszłość lekarza. 

Jarosław Kostkowski – Szpital Żeromskiego, jeden z największych w Małopolsce, tu na oddziale 

ratunkowym lekarz pod kroplówką, ale nie jako pacjent. Od miesięcy personel miał alarmować o dziwnych 

praktykach tego lekarza. Na nagraniu, do którego dotarł dziennikarz Mateusz Kudła, pada nazwa konkretnego leku 

przeciwbólowego, który silnie uzależnia. Lekarka stażystka wychodzi z gabinetu i wraca z ampułką. Kroplówka 

zostaje uzupełniona. Takie leki są pod szczególną ochroną, lekarz miał jednak fałszować dokumentację, by je 

zdobyć. Jest silniejszy od morfiny i ma działanie narkotyczne. Można też mówić o epidemii, odpowiada za setki 

tysięcy zgonów. Fentanyl. Uzależnionych wyniszcza. Pierwsze sygnały płynęły z USA. 

♣ 
2024-04-26 piątek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3225 

Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty trzeci dzień 

 

PK – W wyborach samorządowych PiS miało hasło: jesteśmy na tak, budujmy wspólnie. Marek Suski był 

inwigilowany Pegesusem. 

Arleta Zalewska – …[Poza PiS] swoje listy zatwierdziło dziś PSL oraz Lewica. 

Liderzy do europarlamentu – LEWICA 

- Zachodniopomorskie i lubuskie – Włodzimierz Cimoszewicz 

- Pomorskie – Katarzyna Ueberman 

- kujawsko-pomorskie i podlaskie – Paweł Krutul 

- wielkopolskie – Joanna Scheuring-Wielgus 

- kujawsko-pomorskie – Piotr Kowal 

- Mazowsze bez Warszawy – Anna Maria Żukowska 

- miasto stołeczne Warszawa – Robert Biedroń 

- łódzkie – Marek Belka 

- lubelskie – Agata Fisz 

- dolnośląskie i Opolszczyzna – Krzysztof Śmiszek 

- Śląsk – Maciej Konieczny 

- Małopolska i świętokrzyskie – Andrzej Szejna 

- podkarpackie – Wiktoria Barańska 

 Liderzy do europarlamentu: Polska 2050 i PSL 

- zachodniopomorskie i lubuskie – Michał Kamiński 

- pomorskie – Magdalena Sroka 

- kujawsko-pomorskie i podlaskie – Paweł Zalewski 

- Wielkopolska – Krzysztof Hetman 

- kujawsko-pomorskie – Ryszard Bober 

- Mazowsze bez Warszawy – Bożena Żelazowska 

- miasto stołeczne Warszawa – Michał Kobosko 

- łódzkie – Jolanta Zięba-Gzik 

- dolnośląskie i opolskie – Róża Thun 

- Śląsk – Mirosław Suchoń 

- Małopolska i świętokrzyskie – Adam Jarubas 

- lubelskie - ? 

- podkarpackie - ? 

AZ – Tu jednak rozmowy z konkretnymi kandydatami jeszcze trwają. 

 

PK – Tuż przed wystąpieniem Ministra Spraw Zagranicznych w Sejmie Wiceszef naszej dyplomacji 

stwierdził, ż w polityce zagranicznej prezydent wypełnia instrukcje Rządu w 90%, ale prezydent słuchał Radosława 

Sikorskiego, to można było mieć wrażenie, że w 90% to się z nim nie zgadza, za to raczej nikt z Rządu się nie 

zgodził, że ostatnie ułaskawienia to słuszne decyzje. 

[PK mówi dużo o niczym nowym]. 



 

PK – Po wszystkich zbrodniach, których Rosja dopuściła się w Ukrainie, Viktor Orban był pierwszym 

zachodnim przywódcą, który spotkał się z Putinem i uścisnął jego rękę. Morawiecki nazwał w Budapeszcie Orbana 

towarzyszem broni. 

 

PK – Wracają niestety choroby, o których myśleliśmy, że możemy zapomnieć. Mogliśmy, dopóki wielu z 

nas się na nie szczepiło. A teraz chorzy na odrę walczą w szpitalach o życie i jest ich z każdym rokiem coraz więcej. 

PK – Maturzyści zakończyli dzisiaj rok szkolny, ale euforia nie jest aż tak wielka, bo same matury to jeszcze 

przed nimi, a jeśli wybierają się na studia, to przetrwanie na nich coraz trudniejsze i nie z powodu nauki, a 

pieniędzy. W Krakowie jest pomysł, by studentom dać w tygodniu jeszcze jeden wolny dzień, by łatwiej było 

łączyć naukę z pracą. 

 

PK – Może najlepiej by było… 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Sejm uchwalił ustawę o mniejszościach narodowych i etnicznych 

oraz o języku regionalnym… 

Głosowanie nr 13 

Głosowało 427 posłów 

ZA – 236 posłów 

PRZECIW – 186 posłów 

Wstrzymało się – 5 posłów 

Paweł Szot – Teraz od decyzji prezydenta zależy, czy śląski otrzyma status języka regionalnego. 

- Nazywom się Dominik Fiter. Jozem jest ślonzok, jo godom po ślonzku, jak bym po prostu nie godoł po 

ślonsku, jakbym tego nie pielengnowoł, to jo po prostu był polokiem i to nie byłbym ślonzokiem. 

[A fujek był u wos? Przywióz koło? Ni? Banka jeździ koło nos. Ciep pierunie. Terozki jebnie. – Tyle 

pamientom z Bytuniu]. 

♣ 
2024-04-27 sobota 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3225 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty czwarty dzień 

 

PM – Idziemy do Parlamentu Europejskiego, by odrzucić Zielony Ład – tak mówi Jarosław Kaczyński na 

konwencji wyborczej. Pomija to, że właśnie Zielonym Ładem szczycił się unijny komisarz z PiS-u. 

Jakub Sobieniowski – Marek Suski postać numer 1 konwencji PiS-u i temat numer 1. Marek Suski jest 

wśród osób wezwanych do prokuratury w sprawie inwigilacji [Suskiego] Pegasusem…  

 

PM – Europa dla ciebie – to wyborcze hasło Lewicy, która przedstawiła dzisiaj swoje jedynki na listach. 

 

PM – Szybcy i głośni w swoim żywiole. [motocykliści]. 

 

PM – Nowa amerykańska pomoc dla Ukrainy jest już w drodze – zapewnia ambasador Marek Brzeziński – 

Co może zmienić sytuację na froncie. Putin atakuje miasta, korzystając z tego, że Ukraińcom brakuje obrony. 

Andrzej Zaucha – Gigantyczny lej po wybuchu rosyjskiej rakiety, pocisk trafił w puste miejsce między 

budynkami szpitala w Charkowie. Stąd do rosyjskiej granicy jest niecałe 30 km. 

Donald Tusk 

Na okręg lwowski spadły dziś dziesiątki bomb i rakiet. Jedna z nich 15 km od naszej granicy. 

Morawiecki w tym czasie ustala w Budapeszcie ustala wspólną antyeuropejską strategię z 

proputinowskimi politykami skrajnej prawicy. Głupota? Zdrada? Czy jedno i drugie? 

Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – W tym roku rosyjskie myśliwce użyły ponad 9 tysięcy 

kierowanych bomb lotniczych przeciwko Ukrainie. I potrzebujemy możliwości zestrzelenia samolotów bojowych, 

aby nie zbliżały się do naszych pozycji i granic. 

♣ 
2024-04-28 niedziela 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4,3225 

Tvn24bis – Fakty Piotr Marciniak 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty piąty dzień 

 

PM – Wszyscy się śmieją, a powinni się bać – tak Donald Tusk komentuje słowa Jarosława Kaczyńskiego o 

misji kandydatów PiS-u do Parlamentu Europejskiego. Idziemy tam, by powiedzieć temu wszystkiemu NIE, ale nie 

mówimy NIE, bo jesteśmy dzisiaj na TAK. Można się z tym wszystkim pogubić. Według Premiera PiS chce 

rozwalić Unię, a według prezesa Unia chce nam zabrać złoto. 



Janusz Kowalski, KP PiS, Suwerenna Polska, wypowiedź z piątku – Powinniśmy porozmawiać o naszych 

wrogach eurokratach. Eurokraci chcą zniszczyć naszą wolność, eurokraci chcą zniszczyć nasze wartości, eurokraci 

chcą zniszczyć nasze na rody, eurokraci chcą zniszczyć nas. Więc co powinniśmy zrobić? Powinniśmy zniszczyć 

eurokratów. 

Bartosz Arłukowicz – To będzie kampania o tym czy Polskę mają reprezentować tacy goście jak Kamiński, 

Wąsik, Kurski, Obajtek, czy ludzie, którzy będą dbali o to, żeby Europa się jednoczyła i żeby ta Europa przez 

najbliższe lata w cieniu spadających bomb i toczącej się wojny była bezpieczna dla wnuków, rodzin? I to o tym 

będzie ta kampania. 

Sikorski – Węgry blokują 450 mln euro zwrotów, jakie należą się Polsce z budżetu europejskiego za sprzęt 

dostarczony Ukrainie. 

 

PM – Wielka majówka. 

 

PM – Minister Radosław Sikorski chce odwołać część mianowanych przez prezydenta ambasadorów, 

twierdzi, że są z politycznej nominacji, którzy do dyplomacji się nie nadają. Prezydent się miał na to zgodzić, ale 

ponoć zmienił zdanie. Jego ministrowie podkreślają: Zrobi, co zechce. Podpisze albo nie. Stosunki prezydenta z 

MSZ są coraz bardziej napięte. 

&♣ 
2024-04-29 poniedziałek 

Aktualny kurs EUR/PLN: 4, 

Tvn24bis – Fakty Anita Werner 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty szósty dzień 

 

AW – Rozbrajająco szczery prezes PiS. Co przynosi PiS-owi poparcie? Ostra kampania negatywna. Przed 

wyborami do Parlamentu Europejskiego robi się gorąco, bo w sztabie wyborczym PiS są już eksperci od 

prowadzenia takiej kampanii, na czele z Jackiem Kurskim. 

 

AW – Daniel Obajtek i jego człowiek w hesbollahu, tak pisze o Orlenie i o człowieku, którego zatrudnił 

Obajtek, który miał mieć powiązania z organizacją terrorystyczną. 

 

AW – W Trzeciej Drodze wybór kandydatów do Parlamentu Europejskiego to naprawdę trudny proces, ale 

wiadomo, jaki po drodze jest cel: przebicie progu 15%. W eurowyborach w Polsce są do zdobycia 53 mandaty [Już 

nie 57?], o tym, kto je zdobędzie, zadecyduje frekwencja. 

- Ważne, do żadnego okręgu nie jest przywiązana ich liczba. Wszystko zależy od frekwencji w danym 

okręgu, im wyższa, tym mandatów więcej oraz liczy oddanych głosów na konkretną listę. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – To będą najważniejsze wybory do Parlamentu Europejskiego, od 

kiedy wstąpiliśmy do Unii Europejskiej, tutaj w Polsce. 

[Ale nikt nie tłumaczy, dlaczego najważniejsze wybory?] 

AW – 20 lat Polski w Unii i służba zdrowia. 

 

AW – Sytuacja na froncie się zaostrzyła – ogłasza naczelny dowódca ukraińskiej armii. W tym samym 

czasie do Kijowa przyjeżdża szef NATO. To niezapowiedziana wizyta, ale zapowiedziana pomoc. Jens Stoltenberg 

mówi, że nie jest jeszcze za późno, by Ukraina zwyciężyła. 

Andrzej Zaucha – To ostatnie zdjęcie z walk w maleńkiej wiosce Berdiczin, przed wojną liczyła około 300 

mieszkańców, teraz jest całkiem zrujnowana. Naczelny dowódca ukraińskiej armii wydał właśnie rozkaz wycofania 

się z trzech ukraińskich miejscowości w obwodzie donieckim. 

Ołeksandr Syrski, generał, naczelny dowódca sił zbrojnych Ukrainy – Sytuacja na froncie się zaostrzyła. 

Starając się przechwycić inicjatywę strategiczną i przerwać linię obrony, przeciwnik aktywnie atakuje na całej linii 

frontu. 

AZ – Rosjanie kontynuują szturmy po zdobyciu Awdijiwki 2,5 miesiąca temu. Przeszli 20 km i rozwijają 

ofensywę. Bardzo się śpieszą, by zdobyć jak najwięcej, zanim amerykańska pomoc wojskowa znowu dotrze na 

front. 

Jens Stolteberg – W Ukrainie od miesięcy brakuje broni, jest zmuszona racjonować amunicję, to oznacza, że 

Rosja była w stanie przeć na przód wzdłuż linii frontu. Ale nie jest jeszcze za późno, aby Ukraina zwyciężyła. 

Nadchodzi dalsze wsparcie. 

[Cóż mu pozostaje mówić? A ile wysiłku, ile ludzi zginęło przez te dane Rosji pół roku przez Stany 

Zjednoczone? Nadal wsparcie jest pozorowane, bo nadal Ukrainie wolno się tylko bronić, nie dostaje niczego, czym 

mogłaby prowadzić z Rosją równorzędną walkę – żadnych samolotów, rakiety tylko o zasięgu 300 km. Przecież 

Ukraina jest wielokrotnie mniejsza od Rosji, ma znacznie mniej ludności, bardzo trudno o nowego rekruta, nie ma 

komu walczyć]. 

AZ – Nowy pakiet amerykańskiej pomocy o wartości miliarda dolarów pomoże ustabilizować linię obrony, 

ale nie nastąpi to szybko. Eksperci z Amerykańskiego Instytutu Studiów nad Wojną oceniają, że Rosjanie wciąż 

będą osiągać poważne sukcesy taktyczne w najbliższych tygodniach. 



Wołodymyr Zełenski, Prezydent Ukrainy – Jeśli chodzi o pilne wsparcie dla naszej armii, to dzisiaj żadnych 

pozytywnych momentów wciąż jeszcze nie widać. Dostawy ruszyły, ale powoli, trzeba ten proces przyspieszyć. 

AZ – Przed rosyjską armią uciekają nawet najstarsi mieszkańcy. 

Lidia Stepanowna – Tam wszystko jest już wywrócone do góry nogami. 

AZ – Wyruszyła, gdy Rosjanie weszli do miejscowości Oczeredyne, przeszła 10 km podpierając się laską i 

kosturem. Musiała dwa razy odpoczywać. 

LS – Zachwiało mną, bo brakło sił, padłam na trawę i zasnęłam, a potem poszłam dalej. Tamta wojna [druga 

światowa] była zupełnie inna. Przecież widziałam i tamtą wojnę, ani jedna chata u nas się nie spaliła. Niech wam 

Bóg da zdrowia i żebyście przeżyli. 

AZ – Oni w domu nie czekają. Stepowe Wilki to ci, których armia nie che przyjąć w swoje szeregi, bo 

większość z nich ma ponad 60 lat, dowódca 68. Sami naprawiają swoje zdobyczne wyrzutnie i rakiety do nich, żeby 

bić wroga. 

 

AW – Szefowa państwowej komisji do spraw pedofilii chce odwołania dwóch członków. Powód? 

Potwierdzone i udokumentowane zarzuty o mobbing. Poprzedni przewodniczący to sygnalizował i składał pisma do 

byłej marszałek sejmu, ale jak słychać, sprawie nie został nadany bieg. Czy komisja, która ma walczyć z patologią, 

sama ma problem, sprawdza: 

Renata Kijowska – Z tej konferencji nie dowiemy się, co komisja zrobiła do spraw przemocy, dowiemy się, 

że przemoc jest w samej komisji, choć innego rodzaju. Powołanego przez Sejm członka komisji nie jest łatwo 

odwołać, potrzebna jest 3/5 głosów. 

 

AW – Specjalny wojskowy samolot wylądował na lotnisku w Warszawie, na jego pokładzie zabójca złapany 

po osiemnastu latach, tak pracują policjanci z grupy Łowców Głów, skutecznie namierzają tych, którzy uciekli, a 

potem doprowadzają ich do polskiego więzienia. 

♣ 
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Tvn24bis – Fakty Piotr Kraśko 

 

UKRAINA WALCZY – siedemsetny dziewięćdziesiąty siódmy dzień 

 

PK – ABW przeszukała mieszkania byłych członków zarządu Orlenu, a Prokurator Krajowy mówi o 

śledztwach, które toczą się teraz wobec tego, co działo się tam za rządów Daniela Obajtka, bo chyba już tylko 

prokuratura może wyjaśnić, jak można było wydać ponad półtora miliarda na ropę, której nigdy nie dostarczono i 

gdzie są teraz te pieniądze? [było] 

 

PK – Jeśli ktoś urodził się po tym, jak Polska weszła do Unii, to w czerwcu po raz pierwszy weźmie udział w 

wyborach do Parlamentu Europejskiego. 

Szymon Hołownia, Marszałek Sejmu – Pomiędzy bezkrytycznymi euro-fanami i pomiędzy euro-hejterami, 

którzy w popłochu chcą z tej Europy uciekać, naszą opowieścią jest rozwój silnej Polski w Europie 

- Start po pół roku rządów Ministra Rozwoju, Wiceministra Spraw Zagranicznych oraz Kultury, liderzy 

Trzeciej Drogi tłumaczą obawą o niską frekwencję. Start ma świadczyć o wadze tych wyborów i o wadze spraw, 

które chcą w Parlamencie Europejskim załatwiać. 

20 LAT POLSKI W UNII EUROPEJSKIEJ 

Polska otrzymała z Unii: +261 mld € 

Polska wpłaciła do Unii: -85,8 mld € 

Bilans: +175,2 mld € 

Tusk – Ja dzisiaj powiedziałbym z pełnym przekonaniem: chcesz spokoju? Szykuj się do wyborów. Żeby 

uchronić się przed tym, co Rosja zafundowała choćby dzisiaj Ukrainie, my dzisiaj nie musimy iść na front, dzisiaj 

musimy uchronić Polskę i Europę przed tymi, którzy z zewnątrz albo od wewnątrz podważają Unię Europejską. 

 

PK – Teoretycznie od jutra dostępne będzie w Polsce koncepcja antyawaryjna, czyli tabletka dzień po. 

Katarzyna Górniak – Miała być od 1 maja, ale nie tak szybko. Jutro wchodzi w życie opublikowane właśnie 

przez Ministerstwo Zdrowia rozporządzenie o dostępności antykoncepcji awaryjnej. Ale do tej dostępności brakuje 

jeszcze kilku kroków. To farmaceuta po przeprowadzeniu krótkiego wywiadu z kobietą wypisze w aptece receptę 

farmaceutyczną i tabletkę jej sprzeda, nie częściej niż raz w miesiącu.  

Marek Tomków, prezes Naczelnej Rady Aptekarskiej – Będzie duże zainteresowanie ze strony aptek. 

Farmaceuci są do tego gotowi. 

KG – Między farmaceutami a Ministerstwem jest wciąż nierozstrzygnięty spór o to, czy nieletnie 

dziewczyny muszą mieć zgodę na zakup opiekuna prawnego. 

Damian Kuraś, Ministerstwo Zdrowia – Mam nadzieję, że większość farmaceutów rozumie to, że polskie 

kobiety, polskie dziewczęta powinny mieć dostęp do bezpiecznej antykoncepcji awaryjnej. 

Kuraś – My mówimy, że nie muszą. 

Tomków – Stoimy na stanowisku, że lekarz dodaje: konieczna. 



Wojciech Bartkowiak, członek Wielkopolskie Rady Aptekarskiej – Te wątpliwości prawne powodują, że 

część z naszego środowiska waha się, czy wziąć udział w tym pilotażu? 

KG – Ostateczną decyzję o sprzedaży podejmuje farmaceuta, a jest ich w Polsce blisko 30 tysięcy i każdy 

decyduje indywidualnie. MSZ czeka na wnioski od aptek, które chcą przystąpić do programu. 

Kuraś – MSZ zapewnia, że bardzo szybko będzie z nimi podpisywał umowy i wtedy tabletka już może być 

dostępna w sprzedaży. Realnie szacujemy, że może to być druga połowa maja. 

KG – MSZ opublikuje listę aptek, które przystąpiły do projektu. 

[Jeśli to będzie połowa farmaceutów, 15 tys. to lepiej wydać jak książkę telefoniczną]. 

PK – Proszę zwrócić uwagę na dwa pierwsze zdania tego materiału, bardzo proste, a wystarczą, żeby 

zrozumieć koszmar wielu młodych ludzi w wielu różnych parafiach przez wiele lat. Czy jego przełożeni wiedzieli, 

co robił ksiądz? Ofiary są przekonane, że tak. A dlaczego kuria nie chce płacić odszkodowania? 

Renata Kijowska – …razy liczba ministrantów pomnożona przez liczbę parafii… 

Jarosław Głuchowski, pełnomocnik poszkodowanych – Nie może być mowy o przypadku w sytuacji, gdy 

ksiądz zmienia parafie tak często i tak krótko pozostaje na tych parafiach. Prawdopodobnie biskup wiedział dużo, 

dużo wcześniej o zachowaniach księdza Mariana. 

Stanowisko Kurii Diecezjalnej w Tarnowie 

Mamy świadomość tego, że ogromna krzywda wyrządzona nieletnim poprzez molestowanie jest 

nieodwracalna i rzutuje na całe ich dalsze życie. Sytuacje osób pokrzywdzonych można 

porównać do pożaru domu na skutek podpalenia, tyle że w przypadku molestowania chodzi o 

„dom życia’. W sytuacji pożaru domu cała społeczność, pośród której żyje osoba 

poszkodowana, przychodzi jej z pomocą. Podobnie też jako wspólnota diecezji, a zwłaszcza jako 

duchowni, chcemy przychodzić z pomocą osobom pokrzywdzonym na skutek molestowania, 

którego dopuścili się inni duchowni. Każda osoba pokrzywdzona, jeśli tylko zechce, może 

skorzystać z takiej pomocy, a także otrzymać środki na pokrycie kosztów terapii, która może 

trwać szereg lat. Przypomnę, że każdy biskup i każdy ksiądz co roku przekazują z swoich 

środków wyznaczoną kwotę na Fundację Świętego Józefa, która oferuje pomoc 

pokrzywdzonym. Każda też osoba pokrzywdzona, która zgłasza się do kurii w Tarnowie 

otrzymuje propozycję konkretnej pomocy. 

 

Z drugiej strony trudno ażeby odpowiedzialnością zbiorową za przestępstwo dokonane przez 

konkretnych ludzi obarczano całą wspólnotę diecezji. To tak jakby za szkodę wyrządzoną przez 

podpalacza mieli odpowiadać wszyscy mieszkańcy jego miejscowości. Diecezja tarnowska 

utrzymuje się z ofiar wiernych, a więc to przede wszystkim oni zostaliby obarczeni 

zadośćuczynieniem za przestępstwo, które popełnił konkretny człowiek. Czym innym jest 

przychodzić pokrzywdzonym z pomocą, a czym innym ponosić odpowiedzialność za 

przestępstwa popełnione przez drugich. 

Ks. Ryszard St. Nowak 

Rzecznik Prasowy Diecezji Tarnowskiej 

 

PK – Jeśli ktoś obawiał się, dla którego podróżowanie z Lotniska Chopina w Warszawie było 

najwygodniejsze, to z powodu budowy CPK ktoś mu je zamknie, to jest odwrotnie. Jest decyzja, że będzie 

rozbudowane, co nie oznacza, że CPK nie powstanie, tyle że najpierw trzeba sprawdzić, czy rzeczywiście musi to 

kosztować ponad 150 miliardów? 

Marzanna Zielińska – W prezencie na dziewięćdziesięciolecie Lotnisko Chopina dostało zielone światło na 

dokończenie zablokowane w 2019 roku przez PiS rozbudowę. I na 90-te piąte urodziny ma być gotowe do obsługi  

30 milionów pasażerów rocznie. Będą dwie nowe płyty do obsługi samolotów, więcej tak zwanych rękawów, 

więcej bramek i kamer bezpieczeństwa, dodatkowa sortownia bagaży. 

 

PK – W ataku na Odessę pięć osób zginęło, a ponad 30 zostało rannych, wśród nich pięcioletnia 

dziewczynka i dwunastoletni chłopczyk. Rosjanie tak bardzo chcieli zniszczyć część tamtejszej uczelni… 

Dmytro Pletenczuk, Siły Zbrojne Ukrainy – To było uderzenie w cywilną strukturę, nie ma tu żadnych 

wojskowych obiektów, widać dziury po odłamkach. Najprawdopodobniej użyto amunicji do rażenia siły żywej. 

Przeznaczona jest do użycia na polu walki, na pewno nie przeciwko cywilnym budynkom i cywilom. 
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Do kogo naprawdę trafiają środki na pomoc Ukrainie? 

Zdecydowana większość , bo 80-90% właśnie zatwierdzonych funduszy „dla Ukrainy” – nigdy nie opuści 

granic USA 

Jakub Dymek 

Amerykańska Izba Reprezentantów zgłosowała za przekazaniem „60 mld dol. Pomocy zbrojeniowej 

Ukrainie”. Wydawać by się mogło, że nastąpił przełom, który kwestionować mogą tylko ludzie złej woli. A jednak 

wziąłem te słowa w cudzysłów, bo żadne z nich nie jest prawdziwe. Ani 60 mld, ani pomoc, ani to, że Ukrainie. 

W rzeczywistości mniej niż jedna piąta tych środków kiedykolwiek zasili ukraiński budżet i sektor prywatny. 

I nawet przewidziane w pakiecie 10 mld dol. Na te cele podlega zwrotowi, o ile prezydent nie postanowi po 2026 r. 

inaczej. Cała reszta – czyli zdecydowana większość, bo 80-90% właśnie zatwierdzonych funduszy „dla Ukrainy” – 

nigdy nie opuści granic USA. Jak to możliwe? 

Dzieje się tak zarówno z powody wybranej metody pomocy, jak i podwójnego księgowania środków, co 

nawet o 100% zwiększa nominalną wartość „pakietów pomocowych”. Już tłumaczę. Po pierwsze, USA postanowiły 

określać jako „pomoc Ukrainie” także wydatki na własne siły zbrojne i przekazywać je niejako oprócz pieniędzy 

regularnie wydawanych przez Pentagon. Przykładowo w projekcie z grudnia 2022 r. 5 mld z 28,5 mld dol. Pomocy 

dla Ukrainy zarejestrowane było na „działania i koszty osobowe sił zbrojnych USA”. W aktualnym „pakiecie 

pomocowym” jest to 7,3-11,5 mld z 60 mld dol., a więc proporcja jest podobna. Ą to środki, które nigdy nie miały 

trafić do Ukrainy ani do ukraińskich sił zbrojnych, lecz mieszczą się w nich wydatki na utrzymanie sił USA w 

Europie (w tym premie, dodatki oraz diety za pracę żołnierzy i urzędników poza granicami USA). Zgodnie z tym 

założeniem, dodajmy, Polska powinna liczyć jako „pomoc Ukrainie, niemałą cześć budżetu własnego MON i 

niemałą część nowych kontraktów zbrojeniowych, m.in. na czołgi, samoloty bojowe i śmigłowce. 
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data od początku pandemii w ciągu doby w ciągu tygodnia 

 zakażeni zmarli zakażeni zmarli zakażeni zmarli 

2024-04-01 6 661 939 120 597 4 0   

2024-04-02 6 661 940 120 597 1 0   

2024-04-03 6 661 991 120 598 51 1   

2024-04-04 Ze względów technicznych, Raport zakażeń koronawirusem (SARS-CoV-2) jest 
niedostępny.  

Przepraszamy za utrudnienia. 

 

2024-04-05 

2024-04-06 

2024-04-07       

2024-04-08       

2024-04-09       

2024-04-10       

2024-04-11       

2024-04-12       

2024-04-13       

2024-04-14       

2024-04-15       

2024-04-16       

2024-04-17       

2024-04-18       

2024-04-19       

2024-04-20       

2024-04-21       

2024-04-22       

2024-04-23       

2024-04-24       

2024-04-25       

2024-04-26       

2024-04-27   450 4   

2024-04-28 6 662 441 120 602 1 0 451 4 

2024-04-29 6 662 441 120 602 0 0   

2024-04-30 6 662 485 120 602 22 0   
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